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Notă asupra ediţiei 

Acest volum este continuarea celui apărut în anul 20051 care 
a fost rezultatul unor cercetări de arhivă, a presei locale şi cercetări 
de istorie orală privind comunităţile rurale din Maramureşul istoric pe 
perioada anilor de după al doilea Război şi până la Revoluţia din 
Decembrie 1989 (1945-1989). 

Studiile şi documentele publicate privesc viaţa socială, 
politică, economică, culturală şi religioasă din satele Maramureşului, 
reflectând o paletă foarte largă de probleme cu care s-au confruntat 
satele noastre. 

După apariţia primului volum în care am publicat un număr de 
14 studii, 6 înregistrări de istorie orală şi peste 350 de pagini de 
documente din arhive, ne-am dat seama de importanţa acestora 
pentru cunoaşterea acestui segment scurt din istoria naţională, dar 
foarte dens, şi astfel ne-am luat dreptul de a veni cu acest al doilea 
volum. 
Publicăm aici 8 studii şi peste 380 de pagini de documente din 
arhivele maramureşene. 
Capitolul de Studii începe cu partea a doua a lucrării Aspecte ale 
comunizării satului maramureşean în anul 1948. Acţiune politică şi 
„reacţiune" datorat muzeografului I. Boroica (prima parte fiind 
publicata în voi. I) şi continuă cu lucrări semnate de Adriana Coroian, 
cu referire la propaganda ateistă, Mihai Dăncuş care publică câteva 
documente inedite privind implicarea ieudenilor în contracararea 
acţiunii samavolnice a lui Ivan Odoviciuc de încorporare a 
Maramureşului la Ucraina Sovietică, Andreea Dobeş care revine cu 
un studiu privind încheierea colectivizării. I. Boroica mai publică un 
studiu privind rezistenţa Bisericii greco-catolice, iar Gheorghe 
Todinca defrişează paginile ziarului Viaţa Liberă (1953-1964), punând 
în evidenţă aspecte din viaţa satelor şi rolul propagandei comuniste 
prin presă. Dănuţa Boboşan şi Alin Pralea ne prezintă situaţia cultelor 
neoprotestante în perioada 1952-1974. Tot aici reluăm un articol din 
presa actuală privind „Casa Muzeu Dunca Pâţu" din leud care 
concentrează documente privind rezistenţa ieudenilor împotriva 
ocupantului sovietic şi al comunizării. Ponderea cea mai mare a 
spaţiului tipărit este consacrată publicării documentelor de arhivă care 
se constituie în mărturii zguduitoare despre epocă. 

*** 

1 Satul Maramureşean 1945-1989-Viaţa socială, economică, politică, culturală şi 
religioasă. Studii şi documente. I, Volum coordonat şi îngrijit de Dr. Mihai Dăncuş, 
apărut sub egida Muzeul Maramureşului, Sighetu Marmaţiei, 2005, 575 p. 
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Transcrierea documentelor de arhivă s-a făcut păstrând 
limbajul de epocă, expresiile, formulările, în general stilul specific. 
Documentele publicate au fost redactate în majoritatea lor de către 
activişti de partid care aveau o pregătire modestă, unii fiind chiar 
proaspăt alfabetizaţi. Mulţi dintre aceştia au aparţinut minorităţilor 
(evrei, maghiari, ruteni) care nu stăpâneau bine limba română. De 
aceea s-au corectat greşelile de ortografie, în general dezacordurile, 
păstrând în general textele în integritatea lor şi în forma de redactare 
specifică epocii. Publicarea documentelor s-a făcut în ordine 
cronologică. 

Încheiem prin a reînnoi mulţumirile noastre Ambasadei SUA la 
Bucureşti şi prin aceasta Guvernului american care ne-a susţinut în 
acest proiect. 
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Note 

This volume continues the one issued in 2005* which was the 
result of an archive research including the local printed press and oral 
historical research conceming the rural communities of historic 
Maramureş during the years that followed World War II until the 
Revolution of December 1989 ( 1945-1989). 

The published studies and documents are concemed with the 
social, politica!, economic, cultural and religious life in the villages of 
Maramureş and they are all telling about the wide range of problems 
confronting the people of our villa gas. 

After the first volume in which we published 14 studies, 6 
recording of oral history and 350 pages of archive documents we only 
realized their importance of acknowledging this short segment of our 
national history, very dense as such, and so we took the liberty of 
coming up with this second volume. We hereby publish 8 studies and 
over 380 pages of documents from the Maramureş Archives, Our 
chapter of Studies begins with the second part of the work Aspects of 
communization of the Maramureş villages in the year 1948. Politica! 
action and "reaction" belonging to museographer I. Boroica (the first 
parities published in vol. 1) and it continues with works signed by 
Adriana Coroian referring to atheist propaganda, Mihai Dăncuş who 
provides some unpublished documents conceming me involvement of 
villagers from Ieud against the savage action of Ivan Odoviciuc of 
incorporating Maramureş info the territory of the Soviet Ukraine, 
Andrea Dobeş who comes up again with a study conceming the 
finishing of collectivization. I. Boroica is also publishing a study on 
the resistance of the Greek-Catholic Church, and Gheorghe Todinca 
reviews the pages of the newspaper Viaţa Liberă - Free Life (1953-
1964 ), dealing with life in the villages and the rote of the communist 
propaganda by means of the printed press. Dănuţa Boboşan and Alin 
Pralea present us the situation of neo-protestant confessions between 
the years 1952-1974. Here is also the place of an article from those 
days' press conceming the "Museurn House of Dunca Pâţu" from Ieud 
where documents are kept about the resistance of the Ieud villagers 
against the soviet occupation and against communization. The most 

• The Maramureş Village 1945-1989 - Social, economic, politica!, cultural and religious life. 
Studies and documents I, A volume coordinated and looked after by Dr, Mihai Dăncuş. issued 
under the care ofthe Maramureş Museum, Sighetu! Marmaţiei 2005, p 575. 
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part of the printed material is dedicated to the publishing of the 
shocking archive documents in witness of that epoch. 

*** 
Transcription of archive documents has been done rendering the 
language of that age, phrases, wordings in general specific style. The 
published documents were mostly written by party activists having a 
modest level of training, some of them being recently taught the 
alphabet, Many of them belonged to minority groups (Jews, 
Hungarians, Rutens) who were not in a proper command of the 
Romanian language, but there were also party staff members with 
higher education, well trained. Spelling mistakes and especially 
grammatical disagreements have been corrected, but generally the 
integrity of the texts has been preserved In their original form of 
wording and language of 
In the end we would like to renew our thanks to the Embassy of the 
U.S.A. in Bucharest and therefore to the American Government who 
have sustained this project. 

10 
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Aspecte ale comunizării satului maramureşan în anul 
1948. Acţiune politică şi „reacţiune"• (li) 

Drd. Boroica Ioan, muzeograf 
Muzeul Maramureşului 

Organizate şi controlate cu mai multă severitate decât 
însămânţările de primăvară, pentru executarea lor, ţăranii erau 
obligaţi să îndeplinească termenele şi sarcinile impuse de Comitetul 
Agricol comunal. Erau obligaţi să stea în contact cu şeful de 
vecinătate, cu responsabilul de sector din hotar, personaje de la care 
luau la cunoştinţă planul de cultură. Trebuiau să raporteze 
săptămânal şefului de vecinătate lucrările agricole executate şi 

suprafeţele însămânţate. Comitetele comunale trebuiau să verifice 
calitatea seminţelor şi modul lor de tratare la „centrele de 
condiţionare" care funcţionau „oficial" în fiecare comună. 1 Tot acest 
efort „planificat" a luat sfârşit în 20 noiembrie, odată cu îngheţul. Se 
afirma că s-au făcut arături de toamnă pe suprafeţe neobişnuit de 
mari pentru Maramureş, succesul acesta s-ar datora tocmai 
„planificării" (adică constrângerii). În noiembrie după datele arătate în 
rapoartele de activitate ale Secţiei Organizatorice suprafeţele lucrate 
ar fi fost următoarele: 

Planificat Realizat Realizat in 
procente 

Grâu 2.000 ha .006 ha 100% 
Secară 150 ha 631 ha 400% 
Dezmiriştit 1.108 ha 1.349 ha 121% 

Cum activiştii de partid au „observat" că există un excedent de 
suprafeţe corespunzătoare pentru a fi însămânţate cu secară, au 
„intensificat la maxim" aceste însămânţări. 2 

Şi această „bătălie" a făcut propriile victime: în urma unor 
„demascări" au fost trimişi în judecată 20 de chiaburi, dintre care 12 
în stare de arest. S-au identificat „agenţi ai reacţiunii" între notarii 
comunali - „unelte ale duşmanului de clasă", care ar fi favorizat pe 
chiaburi. Notarul Pop Mihai este complicele chiaburului dr. Orosan din 
Bârsana care ar fi stăpânit o suprafaţă de 8 ha şi 70 ari şi a fost 
impus numai cu 50 ari. Notarul Chindriş din Rozavlea, un alt „agent al 

Prima parte a Studiul Aspecte ale comunizării satului maramureşean în anul 1948. Acţiune 
politică şi ,,reacţiune" a fost publicată parţial în volumul „Satul maramureşean 1945-1989. 

Studii şi documente" I. Publicăm în continuare partea finală a studiului. 
1 Jn judeţul nostru bătălia însămânţărilor e în toi'', în GMM; nr. 46, 16 octombrie 
1948, p. 3. 
2 DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar 43/ 1948, f. 65. 
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reacţiunii", l-ar fi impus pe ţăranul Hodea Ioan cu numai 20 ari, pe 
când el ar fi posedat 5 ha şi 47 ari de teren arabil, iar pe Timiş Ion tot 
cu 20 ari când el poseda de fapt 6 ha pământ arabil. În comunele 
leud, Dragomireşti, şi Săpânţa unde duşmanul de clasă nu a fost 
„demascat" şi „lovit" în mod „hotărât" întârzierile faţă de plan erau 
mari. 1 

„Chiaburul" Stan Ioan din Săpânţa a intrat conflict cu „comisia 
de oameni săraci" (completată cu autorităţile locale) care l-au învinuit 
că nu a declarat toată suprafaţa de teren arabil deţinută. A refuzat şi 
planul impus de această comisie şi afirmând că „el nu poate nici cum 
să are, să-i dea pace lui că el s-a simţit mai bine înainte de a ajunge 
să fie condus de toţi săracii din sat". „Comisia" împreună cu Sindicatul 
Agricol au „luat măsuri" împotriva chiaburului, obligându-l să 

însămânţeze şi bineînţeles trimiţându-l în judecată pentru sabotarea 
însămânţărilor. 2 

Acest sindicat - nimic altceva decât o pârghie de control şi 
supraveghere a „chiaburimii"- având prerogative juridice în acest 
sens pentru a-i spori eficienţa, dar şi din motive ideologice „a fost 
curăţat de elementele care n-au ce căuta în sindicat" în luna 
septembrie. Organizaţie satelită a partidului comunist, înrola după 
epurare numai muncitori agricoli angajaţi cu anul, sezonieri sau zilieri. 
Epurarea în acest auxiliar al partidului comunist, a fost desăvârşită 
pentru a pregăti conferinţa de „alegeri" ţinută pe 26 septembrie în 
Sala Festivă a Consiliului Sindical Judeţean sub supravegherea unui 
delegat al Confederaţiei Generale a Muncii care trebuia să verifice şi 
modul „curăţirii" sindicatului de elementele necorespunzătoare. 3 

O altă organizaţie, înfiinţată din aceleaşi raţ:uni de 
propagandă dar şi de introducere a modelului sovietic era 
ARLUSUL-ul. În toamna anului 1948 avea mai mult o existenţă 
formală, fiind „reactivată" în luna august prin înfiinţarea unei filiale în 
Sighet şi a patru subfiliale în judeţ. ARLUSUL-ul şi a început existenţa 
în Maramureş din 18 iunie 1945, cu 120 membri şi numărând 1948, 
5.200 membri care de fapt erau existenţi mai mult pe hârti~, 

Principala menire a organizaţiei a fost organizarea manifestaţii! J'. 

legate de aniversarea lui Stalin , a Armatei Roşii, a comemorării lui 
Lenin şi a altor asemenea manifestări de tip sovietic. Sporadic, mai 
ţinea conferinţe la cercurile săteşti din comunele judeţului. O nouă 
„reactivare" a fost impusă în octombrie în vederea pregătirii 

1 „ Încordându-se eforturile în muncă, bătălia însămânţărilor trebuie câştigată'', în 
GMM, nr.46, 16 octombrie 1948, p. 3. 
2 „Uneltele chiaburilor sunt demascate cu hotărâre de ţărănimea muncitoare", în 
GMM, nr. 49, 13 octombrie 1948, p.3. 
3 „Curăţirea Sindicatului Salariaţilor Agricolt'', în GMM, nr. 40, 11 septembrie 1948, 
p.2 şi ,,Alegerea noului comitet conducere a Sindicatului Agricol", în GMM, nr. 43, 2 
octombrie 1948, p.5. 
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Congresului General pe ţară din 29-31 a lunii. În acest scop, la 3 
octombrie s-a desfăşurat primul congres al filialei ARLUS, la care ar fi 
participat 68 de delegaţi de la 68 de cercuri săteşti, sub 
supravegherea unui delegat al Consiliului General de Conducere al 
ARLUS, Aurel Boeşteanu cu participarea tuturor organizaţiilor 
„democratice". S-a „ales" noul comitet de conducere al filialei 
judeţene având preşedinte pe inspectorul silvic Virgil lţoaie precum şi 
delegaţii pentru Congresul General. Sarcinile trasate pentru viitorul 
apropiat rămâneau în continuarea întăririi organizatorice, îndeosebi în 
şcoli, iar la sate realizarea unei colaborări mai eficiente cu căminele 
culturale pentru a „antrena masele în lupta pentru pace alături de 
URSS." Se cerea şi intensificarea „activităţii culturale prin conferinţe 
publice atât în cercurile de la sate cât şi de la oraş. 1 La îndeplinirea 
sarcinilor partidul comunist în realitate principalul organizator a dat 
generos o mână de ajutor, mai ales în organizarea zilei de 7 
noiembrie şi a Constituţiei staliniste, după care activitatea organizaţiei 
a intrat din nou în umbră.2 

Evenimentul major al toamnei anului 1948, care a afectat 
profund mentalul ţărănimii Maramureşului, a fost desfiinţarea Bisericii 
Greco-Catolice. Semnele politice ale intenţiei de suprimare, încep să 
fie evidente încă din 1946. Episcopul diecezei greco-catolice a 
Maramureşului, dr. Alexandru Rusu, ales mitropolit în martie 1946 cu 
majoritate de voturi, nu a fost confirmat de către Guvernul Petru 
Groza. Sunt luate gradual măsuri care urmăreau subordonarea 
Bisericii sistemului comunist, bisericii catolice fiindu-i rezervată o 
atenţie deosebită. În 1947 se iau măsuri care ating activitatea bisericii 
greco-catolice, atât directe care vizau îndeosebi centrele puternic 
greco-catolice (acuzări de preoţi pentru reacţionarism, speculă, 

alungări din parohii) cât şi indirecte precum cele indicate de decretul 
137 a Ministerului Educaţiei Naţionale prin care se ridica dreptul 
episcopilor de a numi profesori la şcolile confesionale. După vizita 
patriarhului Alexie al Moscovei atitudinea puterii fată de biserica 
catolică se radicalizează. În primele lunii ale anului 1948, declaraţiile 
politice faţă de „atitudinea reacţionară" a bisericii catolice se 
înmulţesc şi în consecinţă ea trebuie înlăturată ca fiind singura 
piedică organizată în calea instaurării democraţiei populare. În ceea 
ce-i priveşte pe uniţi, propaganda comunistă pregătea atmosfera care 

1 Gh. Condrat, „ Concluziuni pe marginea primului congres al filialei ARLUS. 
Realizările obţinute in munca pentru adâncirea prieteniei româno sovietice'', în GMM, 
nr. 44, 9 octombrie 1948, p. 3; DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al 
PMR, dosar 43/ 1948, f. 37. 
2 Gh. Condrat, „Cercurile ARLUS din Maramureş obţin noui succese in muncă. 
Lipsuri ce vor trebui lichidate printr'o mai bună organizare a activităţii'', în GMM, nr. 
49, 13 noiembrie 1948, p. 4 ; DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al 
PMR, dosar 43/ 1948, f. 75. 
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va justifica actul desfiinţării. Se afirma mereu prin mijloacele de 
propagandă că uniţii s-ar încadra bucuroşi în noul regim dacă n-ar fi 
episcopii şi o parte din cler vânduţi imperialismului papal. Se 
intenţiona prezentarea alipirii bisericii greco-catolice ca o mare 
mişcare populară. Se miza şi pe complicitatea unei părţi din ierarhia 
şi clerul ortodox pentru a lichida biserica greco-catolică. Faţă de 
această ofensivă Biserica greco-catolică, lipsită acum de orice mijloc 
de informare, răspundea printr-o intensificare a activităţii religioase, 
prin informarea credincioşilor prin viu grai despre evenimentele pe 
care le pregăteau puterea comunistă. În vara anului 1948 măsurile de 
desfiinţare a Bisericii Greco-Catolice intră în linie dreaptă: denunţarea 
unilaterală a Concordatului cu Vaticanul din 18 iulie pregătită printr-o 
lungă campanie de presă prin care se întrerupea orice legătură cu 
Scaunul Apostolic, apoi Legea pentru reforma învăţământului anula 
orice formă de învăţământ confesional ale ambelor culte catolice 
consacrând un învăţământ ateu pe baze marxist - leniniste. Ca un 
corolar al acestei ultime legi, decretul 176 din 3 august, stipula că 
toate bunurile mobile şi imobile care au servit învăţământului 

confesional devin proprietatea statului precum şi dizolvarea tuturor 
asociaţiilor cu sau fără scop lucrativ a căror scop a fost organizarea şi 
funcţionarea şcolilor particulare din învăţământ. Legea pentru regimul 
general al cultelor din 4 august preciza că bisericii i se acorda doar 
dreptul de a avea şcoli de pregătire a personalului de cult, sub 
controlul statului, candidatii urmând să fie recrutati dintre absolventii 
şcolilor de stat. Însă acest decret - lege se aduce~ una din cele m~i 
grave atingeri ale libertăţii religioase ale bisericii catolice şi nu numai, 
deşi în preambulul legii era garantă libertatea de a se organiza potrivit 
doctrinei, canoanelor şi rânduielilor proprii. Iar legăturile cu orice 
persoană, instituţie sau culte din afara graniţei se va putea face 
numai cu aprobarea Ministerului Cultelor numai pe calea Ministerului 
Afacerilor Externe şi nici un cult din afară nu poate să exercite vreo 
jurisdicţie asupra credincioşilor statului român. Se stabilea numărul 
de credincioşi arondaţi unei dieceze să fie de 750.000 şi într-un ultim 
articol dispoziţii referitoare la transmutarea bunurilor bisericeşti în 
cazul trecerilor de credincioşi de la un grup la altul - măsură care 
anunţa apropiata „revenire la ortodoxie". 

Aceste prevederi legislative sunt urmate de măsuri concrete 
de desfiinţare: în 3 septembrie printr-un decret este demis episcopul 
unit Ioan Suciu - administratorul apostolic al Arhidiecezei de Alba Iulia 
şi Făgăraş, în 18 septembrie este oficial demis episcopul Alexandru 
Rusu alături de alţi doi episcopi uniţi: Valeriu Traian Frenţiu de la 
Oradea, Ioan Bălan al Lugojului. Sunt lăsaţi în funcţie episcopii Iuliu 
Hossu de Cluj - Gherla şi Vasile Aftenie, arhiereu vicar al Arhidiezei 
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de Alba Iulia şi Făgăraş pentru Vechiul Regat cu reşedinţa la 
Bucureşti. 1 

În acest context s-au desfăşurat şi operaţiunile de lichidare a 
bisericii greco-catolice din Maramureş. Informaţiile oferite de 
rapoartele şefilor şi activiştilor secţiilor organizatorice şi cea de 
propagandă şi agitaţie sunt foarte laconice, minimalizând şi evitând 
să detaileze evenimentele, probabil pentru faptul că relatarea lor nu 
era pe placul şefilor ierarhici deşi ei erau principalii regizori ai 
evenimentelor. În august, conform rapoartelor, activiştii par să-şi fi 
limitat activitatea pentru contracararea „svonurilor" lansate de „preoţii 
reacţionari" pe seama ajutorului catolic sosit din America (fără a 
preciza în ce consta acest ajutor). Ilustrând speranţa unei intervenţii 
armate miraculoase din partea americanilor care să elibereze 
naţionalităţile din spaţiul Maramureşului de comunism, „popa din 
Remeţi (ucrainean n.n.) a lansat un svon că prin pădurile din 
apropiere se află partizani americani".2 Folosind un limbaj semidoct, 
autorul raportului Secţiunii de Propagandă şi Agitaţie, descoperind noi 
metode de manifestare ale reacţiunii precum: „înglobarea în jurul 
bisericii" (cea greco-catolică n.n.), apoi „pelerinajele la mănăstiri" ca 
„prin episcop să-i dea curaj" acesteia, exprimă de fapt intensificarea 
activităţii pastorale şi a celei religioase în preajma primejdiei 
desfiinţării bisericii. Episcopul Alexandru Rusu în una din ultimele 
vizite pastorale „a pledat împotriva ruperii concordatului cu 
Vaticanul". În plus, organele Siguranţei , au descoperit o organizaţie 
„subversivă legionară", condusă de un „fost profesor suplinitor" a 
cărei membri au fost recrutaţi dintre elevii Liceului „Dragoş Vodă 
(aflaţi în august în vacanţă!) de la clasa a V-a până într-a VIII-a. 
Această organizaţie ,,fanatică, religioasă" care „se sprijinea pe o 
disciplină oarbă de fier" n-a trecut încă la „agitaţie". 3 

Pelerinajele făcute în localităţile de pe cursul superior al lzei 
preocupau în mod deosebit pe activiştii de partid aflaţi pe şantierul 
Salva-Vişeu. Aici erau aduşi peste 1 O.OOO de oameni care, pe lângă 
un regim de muncă periculos şi inuman, cu dezertări şi accidente 
mortale numeroase, erau supuşi şi unei intense îndoctrinări de către 
activiştii partidului comunist. În septembrie „duşmanul de clasă" de pe 

1 Tăutu Aloisie, Cârnaţiu Pamfil, Copros Carol, Popan Flaviu, Bârlea Octavian, 
Mircea Alexandru, Biserica Română Unită. Două sute cinzeci de ani de istorie, 
Madrid, 1952. pp.227-305, Pr. dr. Ioan M. Bota, Istoria bisericii universale şi a 
Bisericii româneşti de la origini până în zilele noastre, Casa de Editură Viaţa 
Creştină, Cluj Napoca, 1994, pp. 322-323, 328; Dinu. Giurăscu, Horia C. Matei, 
Nicolae C. Nicolaescu, Marcel D. Popa, Gheorghe Rădulescu, Alexandru 
Stănculescu, Istoria României în date, Editura enciclopedică, Bucureşti, 2003, pp 
508-511. 
2 DJMMAN, Fond Comitetul Judetean Maramureş al PMR, dosar 43/1948, f. 34. 
3 DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar 51/1948, f. 72. 
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şantier se, manifesta prin „bagatelizarea muncii voluntare, 
propagandă religioasă, neglijarea utilajului de productie, delapidări şi 

1 

ironizarea marilor luptători ai clasei muncitoare". lndrumătorii de 
partid nu-şi limitează activitatea numai pe şantier ci fac şi numeroase 
descinderi în localităţile din jurul şantierului sau chiar mai îndepărtate 
pentru a „lămuri" populaţia despre necesitatea muncii voluntare, 
făcând totodată şi propagandă de contracarare a activităţii religioase 
mult mai intensă în prima jumătate a lunii septembrie. 1 

„Graiul Maramureşului" descrie într-un limbaj voit reţinut 
„revenirea la Ortodoxie" a Bisericii Greco-Catolice, a „actului istoric" 
care s-a desfăşurat în sala de sport a Liceului Bariţiu din Cluj unde 
cei „38 de protopopi şi preoţi, delegaţi ai Clerului Greco-Catolic din 
Ardeal şi Banat s-au adunat în ziua de 1 octombrie [ ... ] la Cluj, să 
răspundă la apelul l.P.S.S. Patriarhul Iustinian şi al P.S.S. 
Mitropolitului Nicolae al Ardealului pentru revenirea Bisericii Greco
Catolice în sânul Bisericii Ortodoxe". Acolo „s-a hotărât în unanimitate 
reintegrarea Bisericii Greco-Catolice din Ardeal şi Banat în sânul 
Bisericii Ortodoxe". Sunt trecute în revistă evenimentele „revenirii": 
apelul către cler şi credincioşi lansat de „adunarea delegaţilor", 

deplasarea lor la Bucureşti şi primirea de către Iustinian Marina, 
Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române, şedinţa solemnă care a 
„consfinţit reintegrarea Bisericii Greco-Catolice la Biserica Ortodoxă 
Română" cu expunerea motivelor actului unirii de la 1698 „ca fiind 
impus de habsburgici de a separa pe românii din Ardeal cu cei din 
Ţara Românească". La finalul şedinţei Patriarhul a sfătuit membrii 
Bisericii Ortodoxe Române „să primească cu bucurie revenirea fr~ţilor 
români la credinţa veche strămoşească, ca ziua de 21 Octombrie 
1948 să fie considerată o zi de mare sărbătoare, zi când fiul rătăcit, 
după 250 de ani s-a reîntors la casa părintească". 2 

„Ziua unificării" a fost pregătită în forţă: judeţeana de partid a 
trimis 150 de îndrumători în toate comunele din judeţ care „pe lângă 
sarcinile de partid au sprijinit munca şi munca de lămurire a 
populaţiei, cu ocazia la reîntoarcerea la religia ortodoxă". 3 Secretarul 
secţiei organizatorice, lvanici Toma, transmitea cu salutări tovărăşeşti 
un raport Direcţiei Organizatorice a Partidului Muncitoresc Român, 
semnalând că rezistenţa întâmpinată la scoaterea însemnelor 
religioase, icoane şi cruci, precum şi interzicerea rugăciunilor din şcoli 
este dublată de un alt eveniment - „unificarea" pe care „o agită 

chiaburii şi preoţii duşmani regimului, preoţi care nu văd încă destul 

1 DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar 51/1948, 91 şi 93 
~i dosar 78/1949, f.1-5 
„După 250 de ani de ruptură Biserica Greco - Catolică a revenit la Ortodoxie", în 

GMM, nr., 44, 9 octombrie 1948, p. 1. 
3DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar 43/1948, f. 49. 
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de bine unificarea celor două biserici". Şi referindu-se la înlăturarea 
icoanelor, crucilor şi interzicerea rugăciunilor constată un paradox, că 
,,în jud. Maramureş această problemă nu este accentuată, dar totuşi 
este o problemă" despre care a avut cunoştinţă, dar nu a arătat-o 
C.C. 1 lată cum sunt rezumate în paragrafele de debut ale raportul de 
activitate al secţiei de propagandă şi agitaţie pe luna octombrie 
măsurile poliţieneşti-administrative luate pentru realizarea „unificării": 
„Dintre problemele cele mai frământate de populaţia judeţului nostru a 
fost alipirea bisericii greco-catolice la cea ortodoxă, însă în urma 
măsurilor luate, lucrându-se cu intelectualii ataşaţi regimului, fără ca 
să fie membri de partid sau necunoscuţi ca atare. Alipirea s-a făcut 
fără fricţiuni, greutăţi având în două comune: leud şi Hoteni, unde 
preoţilor le-a reuşit să antreneze populaţia împotriva alipirii. Am avut 
cazuri cum este la Vişeul de Mijloc unde populaţia comunei s-a 
desolidarizat de către preot şi au iscălit trecerea la ortodoxie. 
Rezultatul primei duminici a fost de 80%".2 Mai încolo continuă: 
„Reacţiunea a muncit mult în legătură cu problema unificării 

bisericilor, mai ales preoţii romano - catolici, care au lansat diferite 
svonuri în legătură cu desfiinţarea bisericii romano - catolice. La noi 
în judeţ s-au găsit circulare date de episcopul Hosszu în care se 
îndemna credincioşii să revie la biserica greco-catolică. S-au luat 
măsuri de securitate."3 

Practic după 21 octombrie Biserica Greco-Catolică era 
considerată desfiinţată. Premergător acestei desfiinţări, între 4 şi 20 
octombrie în întreaga mitropolie greco-catolică autorităţile au 
declanşat o intensă campanie de strângere de semnături, în 
majoritatea cazurilor obţinute sub presiune, înşelăciune şantaj sau 
ignoranţă instituind la nivel de judeţ, plăşi şi comune comitete de 
acţiune pentru revenirea la ortodoxie, pentru ca la 21 octombrie când 
se împlineau 250 de ani e la Unirea cu Roma, ca să se serbeze la 
Alba Iulia în prezenţa Patriarhului şi a Sfântului Sinod al Bisericii 
ortodoxe tocmai anularea acestei uniri ceea ce s-a şi realizat. Deşi 
considerată lichidată, totuşi biserica greco-catolică continuă să reziste 
făţiş în luna noiembrie: „problema cea mai agitată a rămas şi pe mai 
departe biserica", „adică unificarea". Comunele cu rezistenţa cea mai 
înverşunată au rămas pe mai departe leudul, Vălenii şi Moiseiul. La 
leud „s-au găsit lipite pe pereţi afişe scrise cu mâna «Trăiască Papa» 
şi altele de acest soi". În consecinţă, împotriva preoţilor din leud şi 

1 Idem, f.51. 
2 DJMMAN, Fond Comitetul Judetean Maramureş al PMR, dosar 51/1948, f.99. 
3 ' 

Idem, f.100. 
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Văleni precum şi a călugărilor de la Moisei s-au luat „măsuri de 
securitate" .1 

În decembrie dimpotrivă, activitatea religioasă pare să se fi 
intensificat chiar daca Biserica greco-catolică era oficial desfiinţată: 
„Reacţiunea s-a concentrat puternic în jurul problemei religioase. 
Manifeste scrise cu mâna, în care se vorbeşte despre papa, au 
apărut în diferite comune de pe valea lzei, preoţii care n-au trecut la 
ortodoxie duc o muncă subterană, ţin slujbe religioase în casele 
oamenilor în rit catolic. Centru acestei activităţi este comuna leud şi 

s-a extins în toată plasa Iza. Vor trebui luate măsuri de securitate 
pentru a nu permite extinderea muncii acestor instrumente ale 
Vaticanului". 2 Considerăm că modul cum au fost rezumate 
evenimentele „unificării" de către şefii de secţiilor organizatorică şi 

propagandă şi agitaţie sugerează, cel puţin în parte, dramatismul 
desfiinţării unei biserici cu un rol cel puţin meritoriu în istoria şi 

spiritualitatea Maramureşului, legată intim de sufletul ţăranului 

maramureşean. 

În prima duminică a lunii octombrie se consuma la Sighet încă 
un act al „bătăliei culturale"- „alegerile" pentru Sfatul Judeţean al 
Căminelor Culturale. Fundaţiile regale, odată „zdrobite" după 
proclamarea republicii, nu mai exista nici un obstacol împotriva 
campaniei de înfiinţare a căminelor culturale în fiecare sat -
aşezăminte culturale a căror organizare şi activitate sunt preluate 
după modelul sovietic. Urmărită cu asiduitate, încă din luna februarie 
aşa cum fost menţionat mai sus, campania de înfiinţare s-a 
materializat în 60 de astfel de aşezăminte. Şi pentru că imaginea 
muncitorească a partidului se voia întregită cu încă o acţiune, şi cum 
în fosta comisie interimară elementul muncitoresc nu era suficient 
„reprezentat" şi incapabil să îndrume şi să coordoneze „forţele 
culturale" care s-au „creat şi s-au dezvoltat în judeţ", alegerile pentru 
o structură nouă de conducere - sfatul popular - sunt prezentate ca o 
necesitate. Mai ales că noua „mişcare culturală" decurgea în 
„condiţiile ascuţirii luptei de clasă pentru îngrădirea exploatării" şi 
anticipând apocaliptic: „mulţi vor cădea în această bătălie". 3 

Conform uzanţelor, la şedinţa din 3 octombrie desfăşurată în 
sala festivă a Prefecturii, pe lângă delegaţii căminelor culturale - câte 
doi de la fiecare cămin cultural din judeţ -au fost prezenţi şefii 
autorităţilor locale şi reprezentanţi ai „organizaţiilor democratice" şi un 
delegat al Ministerului Artelor şi Informaţiilor, V. Moldovanu. S-au 

1DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar43/1948, f.71şi93 
Ii dosar 51 /1948, f. 115 
DJMMAN, Fond Comitetul Judetean Maramureş al PMR, dosar 51/1948, f. 122. 

3 „În preajma alegerii Sfatului Judeţean al Căminelor culturale", în GMM, nr. 43, 2 
octombrie 1948, p. 2. 
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prezentat obişnuitele rapoarte cu realizări şi lipsuri făcându-se în 
acestea şi un inventar al noilor tipuri de acţiuni culturale aflate la 
îndemâna noilor unităţi culturale. Sunt inventariate peste 400 de 
„şezători culturale însoţite de conferinţe la care au participat cu 
entuziasm şi bucurie zeci de mii de săteni", lectura colectivă la 
bibliotecile de la căminele culturale unde au fost centralizate toate 
bibliotecile existente în comune, ba chiar Ministerul Artelor şi 
Informaţiilor a donat cărţi „valoroase din toate domeniile" căminelor 
din Rozavlea, Vişeul de Jos, Vad şi Hărniceşti (desigur cu cărţi de 
propagandă comunistă) - la unele cămine s-a introdus cititul ziarelor 
în colectiv cu participarea la discuţii a sătenilor. 

Dar unele cămine „şi-au neglijat rolul lor de factori esenţiali în 
culturalizarea maselor", enumerate fiind căminele din Fereşti, Şieu, 

Petrova, Dragomireşti; Borşa şi Năneşti unde s-a constatat o 
„condamnabilă delăsare" din partea conducerii căminelor. S-au 
propus chiar inovaţii în culturalizarea satelor, „propuneri sănătoase", 
prin organizarea „cititului colectiv la şezătorile ce se obişnuesc seara 
la sate'', pe lângă activităţi şi acţiuni mai realiste: culegere de folclor, 
înzestrarea căminelor cu aparate de radio, achiziţionarea de spaţii 
potrivite menirii căminelor culturale din clădirile existente în comune. 
Nelipsitele angajamente ale delegaţilor şi-au fixat scopul spre 
organizarea de şezători în mod regulat, difuzarea cărţii şi 

„popularizarea" cititului şi sprijinirea campaniei de alfabetizare. Pentru 
conducerea destinelor căminelor culturale din judeţ au fost „aleşi în 
unanimitate": Nicolae Vancea preşedinte, Codrea Gheorghe din 
Berbeşti şi Tăutu Ioana din Budeşti - vicepreşedinţi, Ioan Pop -
director, Ioan Petreuş - responsabil organizatoric, Năstase Marin -
responsabil cultural precum şi cenzori şi membri ordinari. Pentru 
asigurarea controlului politic au fost desemnaţi şi „membri de drept 
din rândul organizaţiilor democratice şi autorităţilor judeţene". Prin 
moţiunea de final „delegaţii şi-au luat angajamentul să continue cu 
eforturi sporite bătălia pentru lichidarea înapoierii culturale a ţării." 1 

După aceea s-a declanşat caruselul grotesc „al bătăliei 
întrecerilor" între căminele culturale pentru aniversarea revoluţiei 
bolşevice de la 7 noiembrie cu cele mai bune coruri, recitări, dansuri 
populare şi culegeri de folclor. 2 Astfel că trebuiau pregătite „mari 
şezători culturale" cu materiale preluate din broşura ,,Îndrumătorul 
cultural" nr. 11, localurile împodobite festiv în săli spaţioase cu 

1 ,,Alegerea Sfatului Judeţean al căminelor culturale. În Maramureş n'a rămas niciun 
sat fără cămin cultural", în GMM, nr. 44, 9 octombrie 1948, p.2. 
2 ,A început bătălia întrecerilor între căminele culturale", în GMM, nr. 44, 9 octombrie 
1948, p.2. 

20 

https://biblioteca-digitala.ro



pregătiri făcute din timp şi planificat. 1 Pe 17 şi respectiv 24 octombrie 
directorii căminelor culturale sunt convocaţi la Sighet, mai întâi în ziua 
de 17 cei din plăşile Sighet şi Şugătag şi peste o săptămână cei din 
plăşile Iza şi Dragomireşti. Sarcinile principale - prioritar pregătirea 
zilei de 7 noiembrie - şi abia apoi întocmirea planurilor de muncă, 
coordonarea întregii „munci culturale" din comună în cadrul căminului, 
organizarea de şezători în fiecare duminică, organizarea cititului 
colectiv de cărţi şi ziare, numirea câte unui bibliotecar „activ" pe lângă 
fiecare cămin, identificarea şi ,,îndrumarea" talentelor „din sânul 
muncitorimii şi al ţărănimii muncitoare", culegere de folclor şi trimitere 
pentru ,,Îndrumătorul cultural", căutarea de corespondenţi amatori, 
procurarea de aparate de radio. S-a constatat „stadiul înapoiat" în 
care se aflau căminele culturale din Borşa, Petrova, Moisei din plasa 
Vişeu, precum şi cele din leud, Cuhea, Poienile Glodului, Botiza din 
plasa Iza deşi au fost printre primele înfiinţate. 2 Şase cămine s-au 
„întrecut" în ziua de 7 noiembrie în sala cinematografului muncitoresc 
care au prezentat programe al căror conţinut nu necesită alte 
comentarii: imnul RPR, imnul sovietic, recitări închinate revoluţiei 

bolşevice, cântece (corale - cu unele „lipsuri" în tehnica interpretării) 
populare ruseşti, române şi maghiare, dansuri româneşti, maghiare şi 
ruseşti. 3 

Tehnica de „culturalizare" găsită cea mai eficace în acel 
moment a fost cititul colectiv. Cărţile şi ziarele lecturate de un ştiutor 
de carte trebuiau comentate în cadrul lecturilor colective şi trebuiau 
trase învăţături „preţioase". Şedinţele de lectură de la căminul din 
Sârbi sunt urmate de conferinţe unde se prelucrau probleme politice, 
economice şi culturale specifice momentului. Tot aici funcţiona şi o 
bibliotecă cu broşurile Ministerului Artelor şi Informaţiilor, aduse fiind 
şi cărţile primăriei şi şcolii primare. Chiar şi căminul din Bârsana, unul 
din cele mai „ slabe" din judeţ a ,,făcut paşi înainte" reuşind să ridice 
numărul cititorilor la 75. La fel şi căminul din Borşa a început să 
depună „sforţări" pentru „lichidarea" lipsurilor cu sprijinul organizaţiei 
PMR, al organizaţiilor de masă, administraţiei locale s-a amenajat un 

1 „Concluziuni pe marginea conferinţei cu directorii căminelor culturale'', în GMM, nr. 
46, 23 octombrie 1948, p.4. 
2Gh.[eorghel 8.[ledea], „Concluziuni pe marginea conferinţei cu directorii căminelor 
culturale din plăşile Sighet şi Şugătag. Sarcini pe viitor în lupta pentru culturalizarea 
satelor. Angajamente în cinstea zilei de 7 noiembrie", în GMM, nr. 46, 23 octombrie 
1948, pp. 2 şi 4 şi I. B[erciuJ.,,Rezultatele şi lipsurile mişcării culturale în plăşile Vişeu 
şi Iza. Note pe marginea conferinţei cu directorii căminelor culturale", în GMM, nr. 47, 
30 octombrie 1948, p.2. 
31. Berciu, ,,În oraşul Sighet, în centrele de plasă, în toate satele Maramureşului 
oamenii muncii au participat cu însufleţire la Marile manifestaţii în cinstea aniversării 
celei de a 31-a aniversări a Marei Revoluţii Socialiste din Octombrie. Mari festivale 
culturale organizate în oraş şi la sate închinate prieteniei româno - sovietice'', în 
GMM, nr.49, 13 noiembrie 1948, p.2. 
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local propriu cu utilităţile necesare; programele prezentate se înscriu 
în cerinţele formulate în ultimele conferinţe cu directorii de cămin. 1 

Lumea satului n-a avut receptivitatea dorită de activiştii de partid fată 
de această „culturalizare" de tip sovietic. În ziua de 7 noiembrie 
preotul din comuna Văleni a invitat pe sătenii care se îndreptau spre 
căminul cultural să meargă la biserică „unde el a făcut slujba în ritul 
greco - catolic". 2 

Precum s-a mai menţionat, în atribuţiile nou înfiinţatelor 
cămine culturale, mai exact a directorilor acestora intra şi „sprijinirea" 
campaniei de alfabetizare. Sub supravegherea şi cu implicarea 
activiştilor partidului comunist s-au format la căminele culturale 
echipe de îndrumători, care „au cercetat casă cu casă", pentru 
lămurirea populaţiei să se înscrie la aceste cursuri. În localităţi 
precum Vişeu de Jos, s-a desfăşurat o activitate „planificată", 
formându-se echipe de îndrumători, instruiţi în prealabil asupra 
misiunii ce trebuie să o îndeplinească, au fost împărţiţi pe sectoare 
apoi au „procedat" la lămurirea sătenilor ca să se înscrie la aceste 
cursuri.3 De fapt aceste cursuri, pozitive ca iniţiativă, trebuiau să fie 
mai întâi un sprijin imediat membrilor de partid „din întreprinderi şi de 
pe ogoare", majoritatea din aceştia fiind neştiutori de carte. În scopul 
de a „combate şi antrena" cetăţenii pentru a învăţa carte, în luna 
noiembrie la nivelul judeţului o campanie la care au fost „plasaţi" 

îndrumători în 50 de comune. Sarcina lor era să înscrie cât mai mulţi 
participanţi la cursurile de alfabetizare, sarcină la care a fost 
„antrenat" şi corpul didactic. La modul concret, în fiecare comună ar fi 
plecat un profesor, un îndrumător de la organizaţiile de masă şi un 
membru de partid. Pentru mai multă eficienţă comunele au fost 
împărţite pe sectoare şi ca rezultat s-ar fi înscris vreo „4.500 - 5.000 
cetăţeni şi cetăţene". Numai că frecvenţa la aceste cursuri este greu 
încercată tocmai de nevoi elementare, acute în prag de iarnă: opincile 
şi petrolul lampant- „cursanţii" găsind aici o cale de a-şi exprima 
nemulţumirile.4 

„Bătăliei" alfabetizării i se dă startul în 1 noiembrie, pentru 
care ar fi fost folosiţi 304 învăţători şi 1.124 instructori voluntari 
„recrutaţi" din membrii organizaţiilor de masă şi ai căminelor culturale. 

1 Ştefan Ardelean (corespondent voluntar), „Cititul colectiv la căminul cultural Sârbi", 
în GMM, nr. 46, 23 octombrie 1948, 2; T. Turda Săpântanu, ,,Interesu/ pentru carte 
cuprinde satele. Rezultatele cititului colectiv la căminele culturale", în GMM, nr. 50, 
20 noiembrie 1948, p.2 şi Al. Rădulescu, (corespondent), „Căminul cultural Borşa îşi 
~mbunătăţeşte munca'', în GMM, nr. 54, 18 decembrie 1948, p.4. 

DJMMAN, Fond Comitetul Judetean Maramureş al PMR, dosar 43/1948, f.56. 
3 Vasile Carp (corespondent), „C~minele culturale contribue activ la lichidarea 
analfabetismului. Acţiunea căminului cultural Vişeul de Sus", în GMM, nr. 50, 20 
noiembrie 1948, p.2. 
4 DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar43/1948, f.72. 
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În anul 1948, „lichidării înapoierii culturale" i s-a dat o mai mare 
amploare, ţinând cont că era şi prevăzută juridic în Legea pentru 
reforma învăţământului. Astfel că în toamna acestui an ar fi fost 
organizate 142 de centre de alfabetizare care funcţionau în şcoli şi 
915 de astfel de centre care funcţionau în case particulare. Acestea 
erau supuse unui control din partea unor comitete de coordonare 
locale care trebuiau să urmărească modul cum se desfăşoară 

campania de alfabetizare. Astfel de centre ar fi fost „cercetate seară 
de seară" de 6.650 neştiutori de carte. Cifrele par oricum exagerate 
pentru că în unele comune precum Moisei, Petrova, Ruscova, 
Săpânţa, Valea Porcului, Şieu, Virişmort, Rona de Sus, Huta şi 
Teceul Mic (majoritatea cu populaţie numeroasă), rezultatele sunt 
mediocre întrucât „nu s-a dus o muncă de lămurire sănătoasă" 

asupra foloaselor ştiinţei de carte în satele respective. În plasa Iza la 
Glod erau 34 de astfel de elevi, Slătioara - 48, Strâmtura - 26, 
Poienile lzei - 17, Botiza - 23 de elevi. 1 

În afară de opinci şi petrolul lampant alfabetizarea pare să fi 
avut şi alţi adversari precum „uneltirilor reacţiunii, ale chiaburilor care 
încearcă să bagatelizeze în rândurile maselor importanţa ştiinţei de 
carte", lipsa controlului permanent al Inspectoratului Şcolar, sprijin 
insuficient din partea organelor administrative, dezinteresul unor 
învăţători faţă de această acţiune.2 Măsură bună în esenţa sa, 
alfabetizarea nu s-a bucurat, după cum se observă, de prea multă 
popularitate tocmai pentru faptul că a fost excesiv folosită ca 
instrument de propagandă comunistă în dauna scopului său educativ. 

Nici învăţământul primar, acum integral de stat, nu pare să se 
fi îmbunătăţit după reforma din august. Lipsa opincilor, manualelor şi 
rechizitelor rămâne o problemă acută. Frecvenţa şcolară redusă, a 
rămas ca mai întotdeauna o problemă în lumea satului 
maramureşean. Apoi lipsa de cadre calificate după procesul de 
epurare din învăţământ întâmplată înainte de începerea anului şcolar, 
şi mai ales după înfiinţarea de noi posturi de învăţători în unele 
cătune a dus la creşterea necesarului de cadre didactice, deficitul 
fiind evaluat la 180 de învăţători, chiar dacă inspectoratul şcolar a 
apelat la angajarea de suplinitori. 3 La Sighet s-au înfiinţat şi primele 

1 DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar 45/1948, f. 40. 
2 „Deschiderea oampaniei de alfabetizare", în GMM, nr.48, 6 noiembrie 1948, p.4; L 
Petreus, „La luptă pentru Înlăturarea neştiinţei de carte. Învăţătorii din Maramureş, 
toţi intelectualii satelor vor trebui să participe activ la campania de alfabetizare", în 
GMM, nr. 50, 20 noiembrie 1948, p.5; Ion Pop /inspector Pedagogic), „Bătălia 
alfabetizării satelor trebuie intensificată.", în GMM, nr. 54, 18 decembrie 1948, p. 4. 
3 „S-au creat noi posturi de Învătători În Maramureş", în GMM, nr.49, 13 noiembrie 
1948, p.3 şi I. Petreus, „La luptă pentru Înlăturarea neştiinţei de carte. Învăţătorii din 
Maramureş, toţi intelectualii satelor vor trebui să participe activ la campania de 
alfabetizare", în GMM, nr. 50, 20 noiembrie 1948, p.5 
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şcoli de ucenici cu secţii română şi maghiară (înscrierile se vor face 
prin UTM începând din 6 decembrie) precum şi o şcoală a l.P.E.l.L., 
cu o durată de trei -ani, care va pregăti muncitori pentru industria 
forestieră din localitate şi care a şi primit deja primii 60 de elevi, 
recrutaţi în bună parte de la ţară mai ales că şcolarizarea era gratuită 
deşi condiţiile de cazare erau încă necorespunzătoare. 1 

Etatizarea continua şi în decembrie, în urma unui decret al 
Marii Adunări Naţionale referitor la naţionalizarea întreprinderilor 
grafice au fost naţionalizate în Maramureş tipografiile Gheorghe 
Cziple din Sighet, Fruchter Mendel din Vişeul de Sus, A. Kaufman din 
Sighet şi Rosenthal tot din Sighet trecând în administraţia Centralei 
Industriei Grafice. Noua conducere a şi luat măsura concentrării într
un singur spaţiu a tuturor tipografiilor din Sighet. Cu această măsură 
controlul cuvântului tipărit în Maramureş devine complet. 2 

Tot în această perioadă ca urmare a unor măsuri ale 
Ministerului Sănătăţii s-a desfăşurat în Maramureş o campanie 
antiepidemică pentru localizarea vechilor focare de tifos exantematic, 
descoperindu-se două astfel de cazuri la Vişeul de Mijloc şi un caz de 
febră tifoidă la Bocicoiul Mare. S-au luat măsuri, dar numai ceea ce 
priveşte izolarea focarelor şi acţiuni de deparazitare. Este relevată şi 
situaţia îngrijorătoare a mortalităţii infantile dar şi primele măsuri de 
asistenţă maternală. Cum nici o campanie nu putea fi lipsită de 
substratul ei politic, şi în această campanie a fost implicat UFDR-ul 
local. 3 Cert este că la sfârşitul lunii noiembrie o epidemie de 
scarlatină a determinat închiderea şcolii de „analfabeţi" dela 
Câmpulung la Tisa.4 

S-au luat măsuri, în prag de iarnă care ar fi trebuit să 
amelioreze întrucâtva situaţia economică a gospodăriilor 
maramureşene, fiind adresate după criteriile comuniste populaţiei 

sărace a judeţului, îndeosebi privind aprovizionarea cu lemn de foc 
provenind mai ales din produsele secundare rezultate în urma 
prelucrării lemnului, iar la sate şi prin darea în exploatare a unor 
parchete în acest scop. 5 Nu avem date exhaustive care să confirme 

1 „Deschiderea unei şcoli de ucenici la Sighet" în GMM, nr. 52, 4 decembrie 1948, p.5 
şi ,,Prin grija statului popular la şcoala l.P.E.l.L.din Sighet fii de muncitori şi ţărani 
muncitori se specializează în industria lemnului. Conducerea l.P.E.l.L va trebui să 
grăbească lucrările de instalare a şcolii într-un local corespunzător", în GMM, nr., 53, 
11 decembrie 1948, pp. 1-2. 
2 „ Tipografiile din Sighet au fost naţionalizate", în GMM, nr. 52, 4 decembrie 1948, p. 
5 
' .Pentru apărarea sănătăţii poporului muncitor în judeţul nostru se desfăşoară o 
mtensă campanie sanitară. Epidemiile au fost eliminate, luându-se măsuri pentru 
eliminarea focarelor'', în GMM, nr.54, 18 decembrie 1948, p.3. 
4 DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar 45/1948, f.44 
5 ,,În urma măsurilor luate de Ministerul Silviculturii ţărănimea muncitoare din 
Maramureş va prim material lemnos la preţuri ieftine. Populaţiei sărace i se vor atribui 
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dacă această măsură a fost într-adevăr aplicată întocmai, sau şi 
aceasta a fost o altă măsură care să inducă noi tensiuni sociale în 
satul maramureşean. 1 După cum nu avem nici certitudinea că 
porumbul repartizat Maramureşului, 200 de vagoane, a fost distribuit 
câte 300 kg de familie aşa cum s-a promis. 2Activiştii de partid au 
controlat întocmirea listelor pentru repartizarea porumbului, 
recomandând imperios ca acesta să fie repartizat săracilor alcătuind 
ei înşişi comisiile care să decidă cine sunt îndreptăţiţi să primească 
porumb. 3 

Administraţia Financiară a judeţului Maramureş, la începutul 
lunii decembrie îşi somează contribuabilii să-şi achite impozitele 
restante a căror exigibilitate a expirat la 15 noiembrie (75% din 
impozitul agricol, clădiri, comerţ, industrie şi profesional). 
Contribuabilii cu restanţe sunt „invitaţi să se prezinte la ghişeele 
percepţiilor din judeţ, percepţiile de agenţie sau la agenţii de încasare 
contra unei chitanţe oficiale.4Această somare imperioasă pare să fi 
survenit în urma unei şedinţe în care administratorul Administraţiei 
Financiare a judeţului Maramureş a fost aspru criticat faţă de 
„mentalităţile" agenţilor fiscali şi perceptorilor din judeţ care toţi sunt 
beţivi. De fapt este evidentă intenţia de epurare şi a acestei instituţii, 
propunându-se înlocuirea sa cu un alt administrator, energic şi 
evident membru de partid care să pună lucrurile la punct. Şi 
încasarea impozitelor trebui să respecte criteriile de clasă iar 
abuzurile agenţilor fiscali nu mai trebuie îngăduite faţă de săraci şi 
mijlocaşi. Se constată chiar că majoritatea impozitului este încasat de 
la ţărănimea săracă şi mijlocie, având impuneri mari ca şi la cei 
bogaţi „deoarece cel sărac nu are de unde să plătească şperţul ca şi 
cel bogat" şi astfel impozitul este încasat de la cei săraci şi mijlocaşi. 
Felul acesta de încasare a impozitelor face „greutăţi în muncile 
noastre politice pe care le ducem în întreg judeţul". Astfel că 
perceptorul Tăutu de la Bârsana „care în mod abuziv impunea pe 
ţărani ca să plătească, spunând că Vasile Luca a pus să se taie în 

lemne în mod gratuit pe bază de tabele întocmite de primării", în GMM, nr.54, 18 
decembrie 1948, p.5 
1 Şi această măsură are de fapt un caracter politic pentru s-a intervenit în 
respectarea preţurilor stabilite pentru livrarea lemnului dar posesorii de atelaje sunt 
etichetaţi drept chiaburi, creind false disensiuni între săteni: o căruţă de lemne costa 
în plasa Iza 70 lei dar transportul 500-600 lei şi în consecinţă „ţăranii săraci sunt 
foarte supăraţi" pe chiaburi (DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al 
PMR, dosar 4511948, f.40) 
2 „Mari cantităţi de porumb repartizate pentru Maramureş", în GMM, nr.54, 18 
decembrie 1948, p.5 
3 DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar 45/1948, f.44-45 
4 „Un important comunicat al Administraţiei Financiare Maramureş", în GMM, nr. 53, 
11 decembrie 1948, p.5. 
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carne vie, astfel că el bătea pe diferiţi cetăţeni din această plasă" 1 Cu 
alte cuvinte nu se intenţiona stârpirea unor abuzuri întâlnite în 
colectarea impozitelor de la ţărani, cu sechestrări de haine sau 
covoare ţărăneşti, violări de domiciliu, ameninţări, loviri, cu altele noi 
îndreptate preferenţial acum spre ţărănimea mai înstărită. 

Crimele săvârşite în noaptea dintre ani de un soldat sovietic 
care a împuşcat mortal două persoane şi a rănit alte două a 
alimentat, ca de atâtea ori până acum, atitudinea antisovietică a 
„reacţiunii". 

Evaluând evenimentele politice şi administrative ale anului 
1948 desfăşurate în Maramureş, din perspectiva acţiunii politice a 
partidului comunist, trebuie arătat că ele se înscriu în cursul 
evenimentelor naţionale, desigur particularizate condiţiilor specifice 
Maramureşului. Judeţul avea o structură socială eminamente rurală, 
majoritatea populaţiei aşa cum o arătau recensămintele, trăia în 59 
de comune din care doar două aveau statut citadin: Sighetu! şi Vişeul 
de Sus (şi ele cu o componentă rurală) trăind în 43.732 gospodării cu 
suprafeţe până la 1 O ha şi numai 1.366 având terenuri cu suprafeţe 
peste 1 O ha. De aceea cea mai mare parte din aceea eforturile de 
comunizare a societăţii maramureşene depuse de partidul comunist 
şi structurile satelite vor fi direcţionate îndeosebi spre sat. 

Primele luni ale anului 1948 vor fi consacrate consolidării 

puterii comuniste după proclamarea republicii. Va fi eliminat Partidul 
Social Democrat, mai puternic în Sighet ai cărui membri erau o parte 
din învăţătorii Maramureşului, în ciuda dezacordului cu centrul PSD 
de la Bucureşti. „Alegerile" din 28 martie, realizate în regia partidului 
comunist, sub paravanul Frontului Democraţiei Populare, consacră 
instituţiile care vor accelera reformele şi procesul de demolare a unor 
instituţii tradiţionale. 

La nivelul judeţului se desăvârşeşte subordonarea justiţiei 

care în noua organizare cu asesori populari va intra în funcţiune după 
1 martie _ 1948 aducând după sine o multitudine de victime ţărani şi 

comercianţi condamnate pentru sabotaj şi speculă. Epurărilor nu va 
scăpa nici baroul transformat în colegiul avocaţilor tocmai pentru ca 
controlul să fie complet. 2 

Subordonarea administraţiei a început încă din 1946: comisiile 
interimare „alese" în 194 7 sunt compuse din oameni fideli partidului 

1 DJMMAN, Fond Comitetul Judetean Maramureş al PMR, dosar 43/1948, f.68-69. 
2 Ţăranii din plasa Iza sunt nem~lţumiţi că noul colegiu al avocaţilor nu a fost primit 
un tânăr avocat, Condrat, băiat de familie săracă, care a fost lăsat astfel fără vreo 
sursă de existenţă deşi a susţinut şi cauze ale ţăranilor săraci împotriva chiaburilor 
fără pretindă vreo remuneraţie. (DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al 
PMR, dosar 45/1948, f. 31) 
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comunist. Notarii comunali sunt şi ei supuşi presiunilor partidului 
comunist fiind transformaţi treptat in instrumente docile ale puterii 
comuniste. Pretorii şi jandarmii devin şi ei propovăduitori ai ideologiei 
noii puteri comuniste şi mai cu seamă executanţi zeloşi ai ordinelor 
primite. 1 Controlul economic care a funcţionat până după 
naţionalizare a exagerat în majoritatea cazurilor în întocmirea actelor 
de trimitere în judecată pentru pricini economice. Şcoala este pusă şi 
ea în serviciul partidului comunist; începând din acest an, educarea 
tineretului se va în acord cu noua ideologie atee şi marxist leninistă şi 
învăţătorii vor fi transformaţi în propagandişti ai acestei ideologii. 
Biserica greco-catolică este desfiinţată în forţă, o opoziţie organizată 
(cum era percepută această biserică martiră) era nedorită. Fostul 
episcop al Maramureşului, Sebastian Rusan numit arhiepiscop al noii 
înfiinţate Arhiepiscopii a Sucevei şi Maramureşului se vede dintr-o 
dată păstorul pentru o vreme, a unei turme mult mai numeroase din 
care bună parte vor fi credincioşi „reveniţi" cum vor fi numiţi foştii 

credincioşi greco-catolici. 2 

Naţionalizările din luna iunie vor anula o clasă de mici 
industriaşi cu investiţii îndeosebi în industria lemnului, unde au lucrat 
ca sezonieri şi ţărani maramureşeni, mai ales la lucrări de exploatare, 
vor determina într-o primă fază căderi ale producţiei datorită în primul 
rând incapacităţii manageriale a noilor directori - muncitori. 

Regimul cotelor a fost, fără îndoială cel mai puternic resimţit 
de către ţărănimea Maramureşului. Muncile agricole controlate de la 
însămânţat până la recoltat şi achiziţionarea de către stat cu preţuri 
sub nivelul real al costurilor de obţinere a recoltei, cotele de cereale 
păioase, porumb, cartofi, lână şi lapte, la care trebuie adăugat efortul 
suplimentar ce trebuia făcut de fiecare gospodărie pentru a-şi asigura 
subzistenţa în aceste condiţii aproape feudale, a dus la scăderea 
randamentelor şi implicit la saracirea treptată gospodăriilor 
individuale. În ciuda negării de către activiştii de partid, care se 
arătau apărători ai micii proprietăţi şi a ţărănimii sărace, a orientării 
spre colhoz ce se imprima agriculturii româneşti, bunul simţ ţărănesc 
nu a putut fi înşelat. Ţărănimea săracă a fost folosită ca masă de 
manevră, dându-li-se unor indivizi din această categorie puteri în 
detrimentul ţărănimii mai înstărite, cultivând astfel la nivelul satelor 
tensiuni artificiale, tocmai pentru a putea introduce mai degrabă noul 
sistem de sorginte sovietică. Această putere dată unor indivizi fără 

1 DJMMAN, Fond Comitetul Judeţean Maramureş al PMR, dosar 45/1948, f. 19 şi 
41 
2 Numirea episcopului titular al Arhiepiscopiei Sucevei şi Maramureşului s-a făcut prin 
decret al Prezidiului Marii Adunări Generale publicat în Monitorul Oficial din 24 
septembrie 1948 („Noul titular al arhiepiscopiei Sucevei şi Maramureşului", în GMM, 
nr.42, 25 septembrie 1948, p.5.) 
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scrupule s-a dovedit deseori temporară, epurările din partid i-au 
eliminat pe cei incapabili. Nu s-a urmărit ridicarea economică a 
acestei categorii sociale, ci menţinerea ei în acea stare pentru a fi mai 
târziu folosită la întemeierea colhozurilor. Ţărănimea înstărită a fost 
supusă unei exploatări sistematice şi în permanenţă şicanată, pentru 
a o demoraliza şi a o sili să renunţe de „bună" voie la pământul din 
proprietate. Nu toată ţărănimea săracă s-a pretat la jocul partidului, 
imaginaţia ţăranului sărac se oprea la o proprietate comună în cadrul 
obştii săteşti şi nicidecum o proprietate anonimă a statului. Oponenţii 
regimului, ţărani, preoţi sau intelectuali au fost rapid „demascaţi" şi 

izolaţi prin măsuri represive, semănând în lumea satului o stare 
difuză de teroare şi nemulţumire. 

Anul 1948, va rămâne ca un an care a însemnat schimbarea 
radicală a direcţiei a dezvoltării satului maramureşean a cărui 
consecinţe nu sunt nici azi după 57 de ani pe deplin epuizate. 
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Propaganda ateistă în mediul rural maramureşean 
(1955 - 1960) 

Drd.Adriana Coroian 
Universitatea Oradea 

Sovietizarea României a atins treptat şi totodată brutal şi domeniul 
vieţii spirituale. Deşi, dintr-un anumit punct de vedere, comunismul este el 
însuşi întruparea istorică a unei idei (pseudo)religioase, totuşi s-a înfăţişat 
ca „ateist", declarând război oricăror credinţe şi sisteme religioase, pe care 
Marx le „demistifica" - conform celebrei sale sintagme - drept „opiumul 
popoarelor". Regimul comunist a ridicat însă ateismul la rang de dogmă 
oficială în stat, pe care printr-un ansamblu de instituţii bine puse la punct 
urma să o împărtăşească întreaga societate. Acest ansamblu nu includea 
doar un aparat de propagandă care avea rolul să difuzeze doctrina în 
masă, ci şi un adevărat sistem inchizitorial prin care cei care-şi afirmau 
credinţa religioasă erau denunţaţi, demascaţi, persecutaţi ca să renunţe la 
credintă şi să adopte „dogma oficială" (ateismul comunist). 1 

'În viaţa satului românesc religia avea o funcţie dominantă, aceea de 
a organiza viaţa omului şi unităţii în care trăieşte şi îndeosebi ordinea 
spirituală cu toate formele şi sensurile ei. Reli~ia apărea ca tortă 
organizatoare tradiţională de valori în această ordine. În planul comuniză~ii 
ultimei structuri a democraţiei şi tradiţiilor româneşti, - lumea rurală -, viaţa 
spirituală constituia un aspect esenţial, dat fiind faptul că impunerea noului 
sistem social întâmpina rezistenţa unui segment al societăţii tradiţionale 
româneşti creştine, pentru care comunismul era perceput întâi de toate ca 
fiind ateu. În cadrul luptei pentru dominarea conştiinţelor şi formarea omului 
nou, comuniştii au înţeles că viaţa spirituală nu poate fi lăsată necontrolată 
şi datorită faptului că aceasta ar putea constitui un refugiu pentru acel 
segment al societăţii care ar fi opus o rezistenţă pasivă. 

Acest studiu îşi propune, departe de a fi exhaustiv, reconstituirea 
principalelor metode şi forme de propagandă privind combaterea 
misticismului şi ideilor religioase în mediul rural maramureşean în perioada 
1955-1960. 

Un prim aspect care necesită menţionat şi care a facilitat 
propaganda în mediul rural este cel al transformării majore a ierarhiei 
tradiţionale, pluriseculare. Conducătorii tradiţionali ai satului, preotul şi 
învăţătorul, datorită nivelului de educaţie au înţeles pericolele şi capcanele 
pe care le reprezintă consolidarea regimului comunist şi prin urmare au 

1 A. Cioabă, C. Nica, Doctrine politice în România secolului XX, volumul 11, 
Comunismul şi pluralismul postcomunist, Bucureşti, Editura Institutului de Ştiinţe 
Politice şi Relaţii Internaţionale, p. 198 
2 E. Bernea, Civilizaţia românească sătească. Ipoteze şi precizări, Bucureşti, Colecţia 
„Ţară şi Neam", 1944, p. 54 
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influenţat populaţia în direcţia păstrării valorilor autentice. Aceştia au fost 
însă treptat marginalizaţi, locul lor fiind luat de activistul de partid şi 

jandarm/miliţian, ceea ce ar fi permis propagandei de partid să-şi aducă 
aportul la formarea aşa zisului „om nou", probabil una din cele mai mari 
utopii, aberaţii pe care propaganda comunistă de sorginte sovietică a 
propus-o societăţii. 

Combaterea misticismului si ideilor religioase de către propaganda 
comunistă reiese direct din caracteristicile „omului nou", care, indiferent 
dacă era sau nu membru de partid trebuia să fie un militant, un luptător plin 
de abnegaţie, de entuziasm, de eroism, să creadă necondiţionat în 
cuvântul partidului şi să aibă o „înaltă conştiinţă comunistă", partinică, să fie 
ateu, să urască profund orânduirea capitalistă. „Omul nou" trebuia să nu 
cunoască altă religie decât învăţătura şi cuvântul partidului. Într-un cuvânt, 
„omul nou" trebuia sa fie complet anulat ca individualitate şi ca 
personalitate, trebuia sa fie un exemplar anonim intr-o turmă imensă. 1 

Satul maramureşean, cu o veche tradiţie, este atât de interesant 
mai ales prin viaţa spirituală care îi este proprie, spiritualitate întărită de 
manifestările cu un bogat conţinut social. Aceste manifestări, legate fie de 
date calendaristice importante sau de anumite sărbători religioase, capătă 
valoare de sărbătoare prin participarea majorităţii membrilor comunităţii 
săteşti. 

Reorganizarea activităţilor, prin impunerea muncii în comun, doar în 
folosul statului, venea să strice tocmai acest complex de relaţii, sistemul de 
norme şi valori ce reglementau viaţa întregii comunităţi, producând o 
adevărată breşă în spiritualitatea tradiţională de care va profita propaganda 
oficială a partidului. Pe acest fundal, exercitarea funcţiilor dictaturii în 
mediul rural viza, pe lângă reprimarea duşmanilor de clasă sau conducerea 
centralist - planificată a economiei agrare, şi un proces sistematic de 
reeducare şi educare a oamenilor în vederea asimilării filosofiei materialist 
- dialectice şi istorice, a principiilor noii etici sociale. 
Un rol important trebuia să-l aibă în formarea conştiinţei socialiste educaţia 
politico - ideologică a membrilor de partid si reeducarea celorlalţi cetăţeni 
care au crescut sub influenţa ideologiei burgheze sau care, în socialism 
chiar, pot cădea sub influenţa propagandei burgheze, naţionaliste şi 
mistice. „Extirparea" din conştiinţa oamenilor a concepţiilor burgheze sau 
religioase şi inocularea ideologiei comuniste constituia una din sarcinile 
politice permanente ale muncii de educaţie căreia nu-i putea scăpa nimeni, 
întrucât la această muncă erau antrenate toate formele de organizare şi 

toate institutiile societătii. 2 

Îndo~trinarea ~embrilor de partid din mediul rural se producea în 
cadrul învăţământului de partid de la sate - un întreg sistem propriu de 

1 E. Denize, C. Mâţă, România comunistă. Statul şi propaganda 1948- 1953, 
Târgovişte, Editura Cetatea de Scaun, 2005, p. 108 - 109 
2 A. Cioabă, C. Nica, op.cit., p. 38 
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învăţământ, paralel cu cel de stat - , chemat să acorde ajutor membrilor şi 
candidaţilor de partid şi în însuşirea moralei comuniste, combaterii 
misticismului, ideilor şi practicilor religioase pentru dezvoltarea spiritului lor 
partinic care să se resimtă în. întreaga lor activitate politică, în munca lor 
profesională şi în comportarea lor în societate. Această reţea a atins 
dimensiuni impresionante, numărul cursanţilor 1 crescând treptat, de la an 
la an, dovedind încă o dată în plus importanţa pe care regimul comunist o 
acorda acestui tip de învăţământ ideologic în propaganda de partid şi în 
formarea „omului nou", de tip socialist, precum şi extinderea agresiunii 
ideologice în teritoriu şi în toate domeniile de activitate. În ciuda 
propagandei prin învăţământul de partid, în darea de seamă a Conferinţei 
Raionale de Partid Vişeu din 23 - 24 ianuarie 1960 se recunoştea faptul că 
„ mai avem mult de făcut în privinţa educaţiei ateiste nu numai în rândul 
maselor şi chiar în rândurile membrilor de partid." Se amintea în continuare 
cazuri în care unii membrii de partid au ales să intre în diferite secte 
religioase şi chiar în unele interzise de lege. Pop Vasile, Tuta Maria, 
Micsiuc Vasile din organizaţia de partid Repedea li-au depus carnetele de 
partid refuzând să părăsească sectele religioase. Era evident că această 
formă de propagandă şi manipulare - învăţământul de partid - îşi avea 
limitele ei bine definite, întrucât cei ce frecventau cursurile învătământului 
de partid de la sate reprezentau o minoritate în mediul rural. 3 

' 

Pentru o mai bună combatere a misticismului şi ideilor religioase, 
învăţământul de partid de la sate trebuia dublat de învăţământul public, de 
stat, pe care toţi românii erau obligaţi să-l urmeze până la o anumită 
treaptă. Din această cauză, puterea comunistă a acordat o mare atenţie, 
încă din 1945, acestei modalităţi de manipulare şi pervertire a conştiinţei 
maselor. Şcolile publice au fost prinse în sistemul de propagandă al PMR, 
mecanismul fiind foarte bine pus la punct. 

Un prim aspect care se impune a fi discutat este cel al studiului 
ideologic al cadrelor didactice. În condiţiile în care cadrul didactic din 
mediul rural reprezenta împreună cu preotul propagatori ai vechilor valori 
tradiţionale moral - creştine şi dat fiind faptul că nu puţine erau cazurile în 
care cadrele didactice îndemnau copiii să frecventeze biserica, regimul 

1 Datele statistice pe care le oferim sunt la nivelul întregii regiuni Baia Mare, insă am 
considerat ca sunt semnificative pentru a exemplifica fenomenul pus în discuţie. 
Astfel, numărul persoanelor care au frecventat cursurile de partid de la sate a crescut 
de la 5021 în 1955 la 11.874 în 1959, iar cel al cercurilor şi a cursurilor de la 322 în 
1955 la 534 în 1959. 
2 Arhivele Naţionale - Direcţia Judeţeană Maramureş, Fond Comitetul Raional Vişeu 
al PCR (în continuare: A. N. - D. J. MM, fond Com. Rai. Vişeu al PCR), dosar 270, 
1960, f. 101 
3 Recensământul populaţiei din 21 februarie 1956 indica în mediul rural al regiunii 
Baia Mare 321.071 persoane (77,48%). Cele doua raioane avute în vedere spre 
cercetare în studiul de fata - raionul Sighet, respectiv Vişeu - cumulau 69.963 
persoane în mediul rural. 
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comunist a extins şi a intensificat combaterea misticismului şi a practicilor 
religioase prin studiul ideologic, pentru cadrele didactice de la sate fiind 
organizate cercuri politice aparte. 1 Condiţionarea menţinerii şi promovării 
cadrelor didactice de urmarea formelor de învăţământ ideologic a 
determinat creşterea numărului cadrelor didactice ce au frecventat cursurile 
învăţământului de partid. Totuşi, în ciuda îndoctrinării masive la care au fost 
supuse, în rândurile cadrelor didactice s-a menţinut la cote relativ ridicate 
ideile religioase. Problemele legate de starea de spirit a cadrelor didactice, 
manifestările mistice şi ideologice străine, situaţia vechilor cadre didactice 
şi atitudinile acestora vizavi de regimul comunist, precum şi formarea noilor 
cadre erau dezbătute în diferite consfătuiri, atât la nivel regional dar şi 
raional, cu reprezentanţi acestora. La 5 octombrie 1958, în cadrul unei 
consfătuiri organizată de Comitetul Raional de Partid Vişeu a fost analizată 
munca membrilor de partid din rândul cadrelor didactice din acest raion. în 
cadrul şedinţei, la care au participat 14 cadre didactice, inspectorii secţiei 
de învăţământ şi activistul Comitetului Regional de Partid, tovarăşul 
Sandru, s-a arătat că „fiecare învăţător trebuie să fie un propagandist 
politic"2

, însă în prea mică măsură cadrele didactice introduc în rândurile 
elevilor patriotismul socialist şi că sunt unele cadre care ele însele propagă 
misticismul în rândul elevilor. Se menţionează chiar că unele cadre 
didactice au organizat trimiterea elevilor la biserică sau că au frecventat cu 
regularitate biserica. Este amintită luga Elvira3 din Cuhea, lzvoreanu 
Gabriela din Leordina, Olaru Felicia din Vişeu. Sub influenţa misticismului şi 
a ideologiei burgheze este considerat a fi şi învăţătorul Rednic Ioan din 
Borşa, care în loc să îndrume absolvenţii clasei a VII-a spre şcoli „care 
pregătesc cadre necesare construirii socialismului", acesta îi îndruma spre 
„şcoli de teologie şi popi". Totodată sunt date drept exemplu şcolile din 
Săliştea, Dragomireşti, leud, Leordina şi Poienile de sub Munte unde 
cadrele didactice nu au combătut manifestările misticismului.4 În cadrul 
aceleiaşi consfătuiri, activistul Comitetului Regional de Partid acuza cadrele 
didactice care refuzau să facă politică marxist - leninistă şi antiburgheză în 
cadrul şcolii ca fiind reacţionare doar pentru simplu fapt ca unele din aceste 
cadre s-au declarat apolitice,5 ceea ce denotă o rezistenţă pasivă a unora 
din cadrele didactice. 

1 A. N. - D, J. MM., Fond Comitetul Regional Maramureş al PCR (în continuare: 
Fond Cam. Reg. MM al PCR), dosar 4, 1957, f. 104 
2 Idem, Fond Cam. Rai. Vişeu al PCR, dosar 208, 1958, f. 99 
3 Învăţătoarea luga Elvira, soţie de preot, a fost scoasă din muncă în 1959 de către 
Comitetul Executiv al Sfatului Popular Raional Vişeu datorită următoarelor motive: 
propaga misticismul în şcoală; reclamată în repetate rânduri că a bătut copiii în 
şcoală; în anul 1955 a instigat populaţia din comuna Cuhea asupra organelor de 
partid si de stat în acţiunea de colectare a cerealelor. 
4A. N. - D. J. MM, Com. Rai. Vişeu al PCR, dosar 208, 1958, f. 120-121, 124 
5 Ibidem, f. 101 
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Se recomanda cadrelor didactice să-şi ridice mai temeinic nivelul 
politic şi ideologic, să studieze mai mult hotărârile partidului şi guvernului, 
în acest scop organizându-se în toate şcolile din raion cursul de studiere a 
istoriei PMR. 

În aceiaşi idee a combaterii misticismului din rândurile cadrelor 
didactice, în consfătuirea organizată de Comitetul Raional Sighet privind 
educarea patriotică a elevilor a fost demascată atitudinea mistică a unor 
profesori, unii chiar membrii de partid. Sunt amintiţi Văleanu Elena care 
frecventa regulat biserica şi Duminici Olga care trimitea copiii în fiecare 
duminică la biserică. 1 

Mecanismul propagandistic din şcoli funcţiona prin grija „profesorilor 
- tovarăşi" care trebuiau sa influenţeze procesul de învăţământ şi educaţia 
elevilor, aceasta fiind de fapt datoria lor de frunte. Lupta pentru înarmarea 
elevilor cu o cunoaştere ştiinţifică a naturii şi societăţii, creşterea tinerei 
generaţii în spiritul dragostei faţă de muncă şi a moralei comuniste, sunt 
câteva din sarcinile asupra cărora se concentrau eforturile şcolii în regimul 
comunist. 2 

Învăţământul public a constituit cea mai puternică armă 
propagandistică a comuniştilor, deoarece cuprindea acea categorie de 
vârsta aflată în plină formare intelectuală, deci, potenţial receptivă la 
preceptele ideologice comuniste. 

Scoaterea elevilor de sub influenţa misticismului şi ideilor religioase 
constituia o preocupare pentru propaganda ateistă prin şcoală. Se avea în 
vederea întărirea legăturii dintre şcoală şi familie pentru a conlucra 
împreuna împotriva misticismului.3 Această legătură se concretiza în 
consfătuiri cu părinţii şi cadrele didactice la centrele de comună, dar şi la 
centrul de raion unde se discuta despre creşterea şi educarea copiilor.4 

Pentru a crea elevilor şi pionierilor ocupaţii, mai ales duminica şi în 
sărbătorile religioase, pentru a nu frecventa biserica, s-au organizat 
convorbiri în care se arăta eroismul membrilor PMR din trecut, programe 
sportive, conferinţe ştiinţifice pentru combaterea misticismului, vizionări de 
filme în comun, concursuri „drumeţii vesele", concursuri de cântece şi 
dansuri pe şcoli între clase, pe centre de comune şi la centru de raion, 
precum şi educaţia comunistă prin muncă. UTM-ul organiza întâlniri între 
membrii de partid din ilegalitate cu pionierii şi şcolarii la cluburi, colţuri roşii 
si în căminele culturale.5 

O contribuţie importantă la educarea comunistă a tineretului , la 
scoaterea acestuia de sub influenţa mistică religioasă, la educarea 

1 Idem, Fond Cam. Reg. MM al PCR, dosar 25, 1958, f. 30 
2 Idem, Fond Cam. Rai. Vişeu al PCR, dosar 243, 1959, f. 78 
3 Ibidem, f. 70 
4 Ibidem, dosar 173, 1957, f. 7 
5 Idem, Fond Cam. Reg. MM al PCR, dosar 49, 1955, f. 96; vezi şi: Fond Cam. Rai. 
Vişeu al PCR, dosar, 146, 1956, f. 28 

33 

https://biblioteca-digitala.ro



ştiinţifică a acestuia o aveau cercurile naturiştilor din cadrul învăţământului 
politic UTC. În raionul Vişeu, în anul şcolar 1960/1961 în cele 15 cercuri ale 
naturiştilor frecventau 371 de tineri în comunele Săcel, Petrova, Săliştea, 
Cuhea, Rozavlea. 1 

Propaganda împotriva misticismului şi ideilor religioase nu putea 
ocoli femeia din mediul rural, a cărui sistem de credinţe şi valori reprezenta 
o îmbinare de religie şi superstiţie. Tocmai pentru a contracara acest 
sistem de credinţe şi valori, propaganda comunistă afirma că „misticismul a 
ţinut în întuneric masele largi de femei". Pentru culturalizarea acestora, la 
iniţiativa Comitetului Naţional al Femeilor au fost organizate cursuri politice 
de îndrumare a femeilor. Aceste cursuri contribuiau la ridicarea conştiinţei 
socialiste a femeilor, inoculându-le acestora diferite idei privind „minciunile 
propovăduite" de reprezentanţii bisericii. Propaganda comunistă a profitat 
din plin de unele disensiuni apărute în sistemul religios. Astfel, de exemplu, 
s-a făcut cunoscută maselor de femei participante la cercurile politice de 
îndrumare, neînţelegerile apărute între oamenii din comuna Săcel datorate 
certurilor dintre cei trei preoţi ai comunei. 2 

Munca pentru combaterea misticismului şi superstiţiilor prin 
răspândirea largă a cunoştinţelor ştiinţifice despre natură şi societate este 
condusă în ~ediul rural de brigăzile ştiinţifice şi de colectivele de 
conferenţiari. ln colectivele de conferenţiari au fost atrase cadrele cele mai 
pregătite şi specializate în diferite domenii de activitate precum şi o parte 
din intelectualitatea sătească. 3 Începând cu anul 1959 s-a intensificat în 
mediul rural munca politică prin conferinte şi totodată şi combaterea 
misticismului. În raionul Vişeu, propaganda 

0

prin conferinţe a fost susţinută 
la sate de cei peste 200 de conferenţiari de pe lângă căminele culturale şi 
cei 30 de conferenţiari care formau grupul de conferenţiari raionali. 
Combaterea misticismului presupunea prezentarea unor conferinţe cu 
caracter ştiinţific în cadrul căminelor culturale, ca de exemplu: „Ştiinţa şi 
religia", „ Omul reuşeşte să cunoască tainele naturii", „Lupta ştiinţei 
împotriva superstiţiilor", „Despre vise şi interpretarea lor", „Despre 
fenomenele naturii", „Originea şi evoluţia pământului".4 În cadrul acestor 
conferinţe s-a afirmat „spiritualitatea" socialistă fără Dumnezeu. Cetăţeanul 
Magdău Ilie din Săcel declara în cadrul cursului de cultură generală „omul 
descoperă tainele naturii" că „dacă Dumnezeu ar fi făcut lumea n-ar lăsa-o 
să trăiască la voia întâmplării şi ar fi avut grijă ca şi cei care trăiau mai bine 
să nu-şi bată joc de cei ce erau mai săraci şi viaţa este aşa cum o face 
omul şi nu cum a lăsat-o Dumnezeu."5 

1 Idem, Fond Cam. Rai. Vişeu al PCR, dosar 315, 1961, f. 105 
2 Ibidem, dosar 280, 1960, f. 93 
3 Idem, Fond Cam. Reg. MM al PCR, dosar 25, 1958, f. 228 
4 Idem, Fond Cam. Rai. Vişeu al PCR, dosar 243, 1959, f. 2, 5, 124, 125; vezi şi: 
dosar280, 1960,f 62 
5 Ibidem, dosar 270, 1960, f. 13 
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Absenţele nemotivate de la locurile de muncă în perioada 
sărbătorilor de iarnă sau a celor pascale au fost considerate drept 
manifestări mistice şi prin urmare propaganda oficială a urmărit să le 
combată printr-o serie de conferinţe ştiinţifice şi de cultură generală în 
special în cadrul întreprinderilor. Cele peste 3000 de zile nelucrate indicate 
în documentele de partid în raionul Vişeu 1 denotă că acea parte a 
muncitorilor proveniţi din mediul rural păstrau în continuare sărbătorile 
religioase, în ciuda propagandei ateiste a regimului, ca o ultimă formă de 
manifestare a vechii spiritualităţi săteşti. 

Brigăzile ştiinţifice funcţionau, pe baza unui plan de măsuri al 
Biroului Comitetului Regional de Partid, în fiecare raion pe lângă Casa 
Raională de Cultură şi erau compuse din specialişti cu competenţă, activişti 
de partid, ingineri agronomi şi zootehnişti, medici, profesori, jurişti care în 
zilele de duminică şi sărbători religioase se deplasau la sate şi comune 
pentru a contracara ideile religioase şi pentru a oferi răspunsuri la 
problemele ce frământă ţărănimea. 2 În raionul Vişeu funcţionau doua 
brigăzi ştiinţifice, una pe lângă Casa Raională de Cultură, care a luat fiinţă 
în noiembrie 1958 şi una în comuna Săcel sub formă mai restrânsă din 
care făceau parte intelectualii din comună, formată în martie 1959. Brigada 
ştiinţifică de pe lângă Casa Raionala de Cultură de la înfiinţarea sa s-a 
deplasat în comunele Moisei, Leordina, Petrova, Săcel, Dragomireşti, 

Vişeul de Jos - unde a avut ca scop combaterea misticismului şi 

superstiţiilor. Astfel, de exemplu, în comuna Moisei au participat peste 500 
de ţărani, dintre care au pus diferite întrebări legate de existenţa unei forţe 
supranaturale, cum a apărut viaţa pe pământ, dacă va fi sfârşitul lumii, cum 
se poate vindeca cancerul, daca se mai nasc copii cu coadă şi cum se 
explică acest lucru. 3 În localităţile Rona de Jos şi Bârsana brigăzile 
ştiinţifice au combătut zvonurile mistice lansate de unele secte religioase 
privind sfârşitul lumii. Biblia era considerată „o carte fantastică, plină de 
născociri şi lucruri ireale, care s-a dovedit a fi de domeniul fanteziei."4 

Documentele atestă o situaţie aparte a comunităţilor ucrainene, 
unde se observă o creştere a numărului sectelor religioase datorită faptului 
că activitatea cultural - propagandistică se desfăşoară în condiţii mai grele 
din cauza „nivelului scăzut al populaţiei din aceste comune cât şi din cauza 
lipsei de oameni cu un nivel cultural mai ridicat care să poată combate 
diferitele concepţii mistice care persistă în rândul acestei populaţii."5 

În cadrul activităţii cultural - educative la sate se regăseşte şi 
propaganda ateistă prin diferitele programe artistice care combat 
misticismul şi superstiţiile şi răspândesc cunoştinţele ştiinţifice asupra 

1 Ibidem, f. 101 
2 Idem, Fond Com. Reg. MM al PCR, dosar 25, 1958, f. 229 
3 Idem, Fond Cam. Rai. Vişeu al PCR, dosar 243, 1959, f. 44 
4 Idem, Com. Reg. MM al PCR, dosar 2, 1960, f. 140 
5 Idem, Com. Rai. Vişeu al PCR, dosar 243, 1959, f. 6 
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fenomenelor din natură şi societate. Repertoriile formaţiilor cultural -
educative de pe lângă căminele culturale şi a brigăzilor de agitaţie au fost 
axate pe principalele sarcini care le revine ţărănimii, tratează aspecte 
privind transformarea socialistă a agriculturii şi probleme de combatere a 
misticismului şi superstiţiilor, de educaţie patriotică. 1 Formaţiile de cor 
oglindesc realizările regimului, din repertoriul acestora amintind „Măreţ 
pământ al patriei iubite", „Slăvim o viaţă nouă", „Hora colectiviştilor", 

„Steagul partidului" cu menţiunea că existau şi unii dirijori care se 
sustrăgeau de la îmbunătăţirea repertoriului cu cântece noi, revoluţionare, 
unele repertorii fiind complet străine de interesele oamenilor muncii.2 

Formatiile de teatru îşi aduceau şi ele, şa rândul lor aportul în combaterea 
ideologiei burgheze şi a ideilor religioase. În cadrul Festivalului bienal de 
teatru „1. L. Caragiale", piesa de teatru „Le ştiu pe toate", prezentată de 
căminul cultural Crasna şi leud contribuia la combaterea misticismului şi 

superstiţiilor3 . 
Putem concluziona că asaltul comunist asupra concepţiilor 

religioase a populaţiei rurale sub forma propagandei ateiste a fost unul 
agresiv şi totodată manipulant, prin impunerea tuturor metodelor 
propagandistice în încercarea de a decreştina ultima structură a 
democraţiei si valorilor tradiţionale. În centrul sistemului de propagandă a 
stat preocuparea de a oferi modele de oameni noi, comunişti, ulterior 
trecându-se la invocarea argumentului „ştiinţific" în încercarea de ateizare 
pe calea „convingerii", dar şi prin afirmarea unei „spiritualităţi" fără 

Dumnezeu. Şi totuşi, după o ateizare agresivă de câteva decenii, realitatea 
postcomunistă este surprinzătoare: cei ce se declară „atei" sunt într-un 
procent extrem de mic la nivelul întregii lumi rurale. 

1 Idem, Cam. Reg. MM al PCR, dosar 2, 1960, f. 144; vezi şi: dosar 4, 1958, f. 92 
2 Idem, Cam. Rai. Vişeu al PCR, dosar 208, 1958, f. 96 
3 Ibidem, dosar 280, 1960, f. 59 
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Câteva documente inedite privind implicarea ieudenilor în 
contracararea includerii Maramureşului în teritoriul sovietic 

(1945) 
Dr. Mihai Dăncuş 

Muzeul Maramureşului 

Eliberarea Nordului Transilvaniei şi a Maramureşului în 
toamna anului 1944 de către armatele sovietice şi române duce la 
reinstaurarea administraţiei statului român. După cum se ştie, înainte 
de eliberarea Sighetului la 18 octombrie 1944, românii maramureşeni 
au constituit un Sfat Naţional Român, care includea reprezentanţi din 
toate grupările politice. În aceeaşi zi armata sovietică predă oraşul 
Sfatului Naţional Român care începe munca grea de refacere a 
gravelor distrugeri provocate de război, aprovizionarea populaţiei 

oraşului şi a zonei, apărarea acestuia de hoţi şi bandiţi. Ca preşedinte 
al noii administraţii româneşti este ales profesorul Ion Bilţiu Dăncuş 
1care era ginerele părintelui greco-catolic Simion Balea din Săpânţa şi 
care la 21 noiembrie 1918 cu ocazia adunării populare comitatense 
din Sighet a luat jurământul Domnului Vasile Chindriş ca preşedinte 
precum şi a Consiliului Naţional Român ales. Atunci Ion Bilţiu 
Dăncuş, tânăr fiind, a fost ales secretarul Consiliului Naţional Român 
din Maramureş fiind şi delegat cu credenţional la Alba Iulia. 

Cu referire la această perioadă, respectiv sfârşitul anului 1944 
şi începutul lui 1945, noi am publicat o serie de documente printre 
care şi o „notă informativă" a lui Ioan Biltiu Dăncuş precum şi o parte 
din memoriile „ilegalistului" Vasile lerim~. În memoriile sale publicate 
parţial de noi2

, comunistul ilegalist Vasile lerima nota: „Intelectualii 
români din judeţ, avocaţi, învăţători, preoţi etc. au organizat poporul 
din comunele româneşti înarmându-l cu puşti, puşti mitraliere, 
mitraliere, branduri pornind-o spre Sighet ca să-l ocupe cu asalt( ... ), 
în comuna Vad poporul înarmat a fost întâmpinat de un detaşament 
de şase camioane cu soldaţi sovietici care au somat poporul să 
depună armele şi să se retragă. Dar poporul refuzând să depună 
armele, a urmat ciocnirea, în care trei ţărani au căzut morţi şi mai 
mulţi răniţi, iar grosul a fugit care-ncotro lăsând armele. A urmat 
arestarea celor care au organizat insurecţia. 

1Mihai Dăncuş, Un erou martir al poporului român-Ion Bi/ţiu Dăncuş, Secretar al 
Sfatului Naţional Român din Maramureş în decembrie 1918 şi Preşedinte al 
Consiliului Naţional Român din Maramureş în anii 1944-1945", în Satul 
Maramureşean 1945-1989. Viaţa socială, economică, politică, culturală şi religioasă. 
Studii şi documente, Sighet, 2005, p. 57-78 
2 Ibidem, p. 77 
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La 14 noiembrie 1944, Comisia Aliată de Control (Sovietică) a 
decis ca „până la instalarea în România a unui guvern considerat 
„democratic", Nordul Transilvaniei să treacă sub administrarea 
Armatei Roşii. Şi în Maramureş a provocat confuzie şi teamă în 
rândul populaţiei române majoritare această decizie. ,,În nelinişte şi 
mai ales după retragerea jandarmeriei române, parohia Rona de Jos, 
în mijlocul satelor neromâneşti a fost ţinta furturilor din Maramureş. 
Populaţia mult a suferit, una zi de linişte n-o fost 1. Preotul paroh Mihai 
Hotea din Bârsana, nota şi el, referindu-se la episodul „Ioan 
Odoviciuc": „Jertfele câte le-a adus populaţia mult pe de ajuns 
cunoscute şi aceleaşi pe tot locu. Am rezistat şi suportăm totul cu 
incredere şi nădejde în Dumnezeu. Am fost mântuiţi de un şi mai 
mare rău. Cât timp era stăpânirea ucraineană a suferit mult populaţia 
şi îndeosebi intelectualii, în frunte cu preoţii noştri închişi, jefuiţi, 

bătuţi"2 . 
Populaţia românească din stânga Tisei, net majoritară etnic, 

îşi exprimă într-o moţiune dorinţa nestrămutată şi dintotdeauna de a 
face parte din România: „în număr de una sută mii de suflete care 
formează majoritatea absolută a locuitorilor din acest judeţ „. poporul 
român din Maramureş nu recunoaşte nici un fel de acţiune care ar 
tinde la ruperea judeţului de Trunchiul Ţării Româneşti căreia îi 
aparţine de drept şi de fapt, atât prin anularea Tratatului de la Viena 
cât şi prin majoritatea locuitorilor români" 3

. 

Documentele pe care le publicăm în continuare sunt originale, 
inedite, semnate şi autentificate. Ele redau, ca adevărate manifeste 
de credinţă, cu multă obiectivitate evenimentele desfăşurate în 
Maramureş în perioada ianuarie-aprilie 1945, fiind o mărturie directă 
a rezistenţei românilor maramureşeni la încercarea de alipire a 
Maramureşului la Uniunea Sovietică, dar şi curajul, demnitatea şi 
spiritul de sacrificiu de care au dat dovadă fruntaşii români din 
Maramureş. 

*** 
Un prim document este un „Proces verbal" din 9 aprilie 1945 

(vezi anexa 1) care consemnează şedinţa Consiliului Comunal leud 
ţinută sub preşedinţia primarului Dumitru Pop, supranumit „Roibu". 
Documentul este foarte important deoarece consemnează 
evenimentele ce au avut în acele zile în comuna leud dar face şi 

1 
Ilie Gherheş, Rapoartele preoţilor greco-catolici despre retragerea trupelor 

germano-ungare, respectiv intrarea subunităţilor armatei roşii în Maramureş şi asupra 
,,regimului Odoviciuc", în Acta Musei Maramorosiensis, tom. 3 2005, p. 342 
2 Ibidem, p. 343, notăm că toţi preoţii la care se referă erau de confesiune greco 
catolici; 
3 Ion Bilţiu Dăncuş, în nota informativă publicată de Mihai Dăncuş în voi. Satul 
Maramureşan 1945-1989. Viaţa socială, economică, politică, culturală şi religioasă. 
Studii şi documente, Sighet, 2005, p. 60-68 
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trimiteri, prin luările de cuvânt, la situaţia Maramureşului în contextul 
încercării de anexare la URSS respectiv Ucraina Sovietică. Mărturiile 
de istorie orală valorificate de unii autori în diferite publicaţii cu privire 
la această perioadă, se completează armonios cu cele consemnate 
în acest „proces verbal", dar şi corectează eventuale scăpări şi/sau 
consemnări greşite 1. 

În cadrul şedinţei Preotul Ioan Dunca aduce la cunoştinţă 
consilierilor mârşăviile puse la cale de acel avocat obscur şi tenebros, 
unealtă a spionajului sovietic, Ivan Odoviciuc, care prin manipularea 
populaţiei Maramureşului încearcă alipirea acestui străvechi pământ 
românesc la Ucraina Sovietică, la URSS2

. 

În cadrul şedinţei de consiliu, Părintele Ioan Dunca Joldea 
denunţă ilegalităţile comise de Ion Odoviciuc care în luna ianuarie 
1945 a convocat abuziv la Sighet „o adunare generală a 
maramureşenilor", dar la care au participat „numai anumiţi indivizi, 
respectiv comune" şi care au hotărât că „Maramureşul cere alipirea 
către Uniunea Sovietică". Preotul în cuvinte de revoltă şi acuzare 
spune consilierilor că „adunarea nu s-a făcut cu respectarea formelor 
legale", că hotărârea luată de cei prezenţi (puţini la număr şi 

nereprezentativi) de a „cere alipirea către Uniunea Sovietică" este 
aberantă şi neavenită, deoarece „cei aproape 80.000 - optzecimii -
români din Maramureş n-au fost reprezentaţi la această adunare. Nici 
nu li s-a cerut asta". „A fost un caz foarte rar în istoria lumei. Câţiva 
indivizi au hotărât la un moment dat soarta unei mase considerabile 
de cetăţeni„." 

Părintelui Dunca Ioan Joldea informează consiliul că „în 
şedinţa administrativă a plasei Iza, ţinută sub preşedinţia domnului 
primpretor Ilie lusco, în zona de 30 ianuarie 1945 s-a hotărât ca 
„plasa noastră să se scoată de sub ordinele lui Odoviciuc ... să se 
declare dependentă direct de Bucureşti„.". Astfel populaţia 

românească protesta împotriva „şarlataniei politice" prin care se lăsa 
să se înţeleagă că şi românii majoritari cereau alipirea la Ucraina 
Sovietică. La Dragomireşti s-a mai hotărât ca în relaţiile cu 
Comandamentul Sovietic din Sighet să se trateze direct prin 

1 Ilie Gerheş, Rapoartele preoţilor greco-catolici despre retragerea trupelor germano
ungare, respectiv intrarea subunităţilor armatei roşii în Maramureş şi asupra 
„regimului Odoviciuc"; Vlad Manoliu, Revoltă contra alipirii Maramureşului la Ucraina 
Subcarpatică, în Magazin Istoric, an XLI (serie nouă) nr. 6 (483), iunie 2007, p. 24-
29 şi iulie 2007, p. 37-42; Gheorghe Todinca, Cum era să ajungă Maramureşul 
republică sovietică, în Pan Magazin, an 1, nr. 3-4, octombrie, 1990, p. 4-8 
2 Menţionăm că acest Ivan sau Ioan Odoviciuc cum mai semna s-a infiltrat atât de 
adânc şi în structurile instituţiilor şi elitelor româneşti încât devine jurist consultul 
Episcopiei Misionare Ortodoxe Române înfiinţată în 1938. Există informaţii că Ivan 
Odoviciuc în timpul războiului ar fi pactizat şi cu armatele germane şi maghiare în 
campania spre răsărit 
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intermediarii prefecturii, respectiv I. Odoviciuc. Ilie lusco a propus să 
se formeze o delegaţie din toţi primarii plasei Iza din care a făcut 
parte şi Preotul Ioan Dunca Joldea şi învăţătorul Grigore Balea
Bendis spre a merge la maiorul Zaharcenco pentru a lămuri situaţia 
creată . Acesta i-a trimis la cel care a creat problema, adică la 
prefectul nou instalat Ivan Odoviciuc. Evident că a evitat să discute 
problema alipiri i Maramureşulu i la Ucraina Sovietică , ba mai mult, a 
dispus şi au fost arestaţi o parte din delegaţi printre care şi înv. 
Grigore Balea- Bendis. 

În continuare Părintele Ioan Dunca informează membrii 
consiliului despre evenimentele ce s-au petrecut. Astfel s-au convocat 
pentru o manifestaţie de proteste la Sighet pe 5 martie 1945 (fiind zi 
de „târg de ţară" ). Manifestaţia a fost interzisă de către 

Comandamentul sovietic. 
În această perioadă au fost arestaţi mai mulţi intelectuali şi 

ţărani fruntaşi din zona Sighetului. În ziua de 4 aprilie 1945 şase 
persoane din bandele lui Odoviciuc au venit şi la leud ca, sub 
pretextul reformei agrare să-i aresteze pe intelectualii şi ţăranii 

protestatari . 
Cu privire la leud Preotul Ioan Dunca Joldea relatează 

întâmplările astfel : primarul Dumitru Pop Roibu a ordonat arestarea 
indivizilor străini pătrunşi în România clandestin („bandele de 
ucraineni"), respectiv în comuna leud. În 6 aprilie satul leud a fost 
atacat din nou de aceleaşi bande arestând 5 cetăţeni. Au fost răniţi 
doi ieudeni şi omorât prin împuşcare Toader Danci. În ziua de 8 
aprilie vine la leud Dl. profesor Robu care anunţa hotărârile aliaţilor 
privind apartenenţa Maramureşulu i la România. ln încheiere Preotul 
Ioan Dunca Joldea roagă cerul „să fie , de azi înainte , mai îndurător 
spre noi , acordându-ne un trai mai bun şi cinstit în cadrul României". 
Actul mai consemnează 

propunerea Părintelui Pop 
Alexandru ca Toader Danci 
să fie declarat „erou al 
comunei". Procesul verbal 
este semnat de primarul 
Dumitru Pop (Roibu), 
secretar Vasile Dăncuş 

(Nişoreanu) şi membrii 
consiliului: Preot Ion Dunca 
(Joldea), Preot Alexandru 
Pop, Vasile Gorzo, Găvrilă 
Chindriş , Dăncuş Ioan, 
Dunca Dumitru , Grigore 
Balea (Bendis), Găvrilă Dunca. 
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Am consemnat acest document şi am subliniat anumite 
pasaje din conţinutul acestuia, deoarece se constituie într-o sinteză a 
ceea ce s-a întâmplat la începutul anului 1945 şi este una din 
puţinele , dacă nu chiar: singura după cunoştinţele noastre, mărturie 
scrisă privind acest episod dramatic din istoria noastră naţională. 
Documentul este anexat în faximil şi transliterat. 

*** 
Publicăm în continuare o scrisoare adresată pictorului Traian 

Bilţiu Dăncuş (anexa 2) din partea unui grup de intelectuali români 
patrioţi care au plecat în Ucraina Subcarpatică, respectiv la Ujgorod 
pentru a trata cu puterea sovietică problema Maramureşului din 
dreapta Tisei şi care au fost sechestraţi de către serviciile secrete 
sovietice şi reţinuţi aproape o jumătate de an. 

Cuvintele scrisorii sunt emoţionante şi exprimă sentimentele 
acestora „care nu mai aveau 
speranţa de a reveni vreodată" în 
ţară , de a „păşi iarăşi pe 
pământul liber al Maramureşului 

voievodal. .. ". Cu siguranţă că 

pictorul Traian Bilţiu Dăncuş a 
apelat la ruda sa apropiată (după 
soţie) ambasadorul Vasile Stoica 
care a intervenit pe căi 
diplomatice la Comisia Aliată 
pentru eliberarea celor 9 (nouă) 
ostatici. „.. . Ne îndreptăm spre 
Tine cu toată căldura sufletelor 
noastre atât de chinuite, 
aducându-ţi prinosul nostru de 
recunoştinţă, de înaltă stimă şi 
devotament, pentru marile 
eforturi, ce le-ai făcut în vederea 
eliberării noastre". Şi în 

Prl:> '!1-..<WT!l!.n.t„ ..t11J.l.t.„t"::•-i:>1,t.r.:.1culll), 1:it:»'9t '1.11: 

t7""'9l .!.o.li Oel'".o.rc.J. , ~i.- ~\l,..-.-;>ooti"' • ;I• \.OJ• A'" Mi t;ft„ •pcirs&-

tr• at.:it 4" ;;t.u..a~. ld:.mtlriA:.1- tl p-1liollll,l M•trJ (!• r.rtun.1nirrt1I, u 
ir..t.l'' .ttd 1i 1n~ta..n.t, rc~„ •rlh •f~t1;;rt, ""' i-1 ~k11.t u. 
nd"ra& tl i.be.rU.U nou~•· 

!:B..-.l• .t ·..iireu :::a;r.-oa •4--tl *'--' 1l:.t'4 ~lts ail1t, 

fli.a o. IH-l~ •i 'ln.:llrl• , .- pr..:i- 1.e'1" '~ .a-Ui o!.>114 ~tlll 

T~ t.U.\ 4• r.OU.::. •1 1.~it "-• U*" .tr.„tn. 

l•~ . u a r.,a.i.. ~„ Id u •-t.1 •U~• ..._, •t •U f'\.'W. al-
• :;1.cVt,i... 1 •• ~i.-...r-1• 1>45 . -=n •1 ;rr.>atJ.IW.l • 

'f r a 1 SD :D1 .l t t -.~1'1!10! ;I• 

continuare: „Marele şi Bunul Dumnezeu să-ţi hărăzească încă multe 
zile, pline de belşug şi bucurie, aşa precum într-adevăr meriţi după 
sufletul Tău atât de nobil şi atât de adânc simţitor" . 

Sunt prea frumoase şi profunde sentimentele ce i-au 
îndemnat pe semnatari la această scrisoare. Este clar că speranţele 
lor de libertate erau spulberate şi numai dragostea celor din Ţară i-a 
salvat. Scrisoarea este semnată aşa cum se vede din faximil şi 

transliterare de către cei nouă intelectuali patrioţi, astfel: Epure Iuliu, 
profesor, fost director al Liceului Dragoş Vodă, Sighet; Laslo Lupuţiu 
Pavel , consilier orăşenesc pensionar, fost şef de Poliţie din Sighet; 
Oros Gheorghe, avocat Sighet; Octavian Pop, preot român unit, 
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Berbeşti; Paul Vasile, profesor-catichet, Sighet; Radu Mihai, 
subnotar, Berbeşti; Ciceu Petre, secretar comunal, Budeşti. 

*** 
Un ultim document original , autentic pe care-l publicăm acum 

este o adresă oficială a Parchetului Tribunalului Maramureş , dosar nr. 
322/1945 (anexa 3), trimisă Judecătorului de Instrucţie de la 

Tribunalul Maramureş din 
Sighet prin care, pe baza 
cercetărilor întreprinse de 
poliţia populară a oraşului 
Sighet, se cer măsuri 
drastice, adică „închisoare 
corecţională de la 2 la 5 ani" 
împotriva a 1 O (zece) 
cetăţeni , toţi cu domiciliul în 
comuna leud în frunte cu 
binecunoscutul primar patriot 

Pop Dumitru Roibu pentru „rebeliune contra autorităţii". Procurorul 
şef cere arestarea imediată a celor zece ieudeni deoarece „ sunt 
temeri serioase că inculpaţii vor dispare". 

Este de notorietate că primarul Pop Dumitru Roibu a fost un 
opozant viguros împotriva încercărilor de sovietizare a Maramureşului 
şi că acuzaţiile ce i se aduc lui şi celorlalţi ieudeni sunt o mascaradă 
pentru a pedepsi pe cei care n-au acceptat, ba s-au opus cu 
vehemenţă şi cu arma în mâna împotriva ocupanţilor sovietici şi 
uneltelor lor din zonă . 

Data de 28 mai 1945 când se instrumentează această 

mârşăvie este edificatoare în sensul că totul se petrece imediat după 
insuccesul celor care au încercat încorporarea Maramureşului la 
Ucraina Subcarpatică. Sancţiunile pentru cei care s-au opus vor 
veni şi în anii următori , foarte mulţi ieudeni vor lua drumul închisorilor, 
a canalului , mulţi vor fi omorâţi , alţii vor face ani grei de închisoare. 

Am publicat aceste documente inedite pentru a atrage atenţia 
istoricilor că se mai păstrează asemenea mărturii, că ele trebuie 
făcute cunoscute spre a face lumină cu privire la acea perioadă de 
tristă amintire. Publicarea lor se constituie şi într-un omagiu adus 
ieudenilor - intelectuali şi ţărani - care de-a lungul istoriei naţionale s
au situat în fruntea acţiunilor de libertate şi dreptate socială şi 

naţională. 

*** 
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Anexa 1 

Proces verbal 

Dresat azi, 9 aprilie 1945, în şedinţa Consiliului Comunal, 
ţinută în localul primăriei comunei rurale leud, judeţul Maramureş, sub 
prezidenţa D-lui primar Dumitru Pop, fiind prezenţi toţi membrii 
Consiliului Comunal. 

După ce primarul deschide şedinţa, a cărui obiect este 
discuţia asupra recentelor evenimente în legătură cu încercarea unor 
indivizi fără răspundere de a lipi judeţul Maramureş Ucrainei 
Sovietice, acorda cuvântul preotului Ion Dunca, pentru a expune în 
sumar situaţia. 

Preotul Ion Dunca spune în esenţă următoarele: 
„Recentele evenimente sunt, în parte, cunoscute de toţi. D-l 

Ion Odoviciuc, un avocat obscur din Sighet, a convocat, în cursul 
lunei Januarie 1945 o adunare generală a Maramureşenilor, în oraşul 
Sighet. Convocarea acestei adunări nu s-a făcut cu respectarea 
formelor legale. Au fost câteva personal, numai anumiţi indivizi, 
respective comune, despre care se ştia că vor accepta tot ce se va 
hotărî fără murmur. 

lată ce s-a hotărât: 
Maramureşul cere alipirea către Ucraina Sovietică prin 

reprezentanţii săi, prezenţi la adunare. 
Cei aproape 80.000 - optzecimii - români din Maramureş n

au fost reprezentanţi la această adunare. Nici nu li s-a cerut asta. 
Totuşi, în numele tuturor românilor din judeţul Maramureş, cei vreo 
câteva sute de inşi minoritari prezenţi la adunare au decretat alipirea 
Maramureşului la Ucraina Sovietică, motivând aceasta cu pretextul 
afirmativei dorinţe a maramureşenilor pentru alipire. 

A fost un caz foarte rar în istoria lumei. Câţiva indivizi au 
hotărât la un moment dat soarta unei mase considerabile de cetăţeni 
cari nici nu puteau bănui ce li se pregăteşte. 

Fireşte, românii Maramureşeni s-au sesizat. 
În şedinţa administrativă a plasei Iza ţinută în sediul plasei 

Dragomireşti, sub preşedinţia D-lui primpretor Ilie lusco, în ziua de 30 
Ianuarie 1945 s-a hotărât ca plasa noastră să se scoată de sub 
ordinele Odoviciuc, instalat între timp ca prefect al judeţului, şi să se 
declare ca dependentă direct de Bucureşti, protestându-se astfel 
împotriva şarlataniei politice în urma căreia noi eram declaraţi ca 
solicitatori ai alipirei către Ucraina Sovietică. Tot atunci s-a hotărât ca 
şi în chestiunile care privesc obligaţiile noastre faţă de 
Comandamentul Sovietic din Sighet, să se trateze oficial numai direct 
cu acest Comandament, nu prin mijlocirea prefecturei clandestine. 
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La propunerea D-lui Primpretor s-a constituit o delegaţie 

compusă din Primarii plasei care urmau să se prezinte maiorului 
sovietic însărcinat cu aplicarea armistiţiului aici în judeţ, pentru a-l 
lămuri asupra situaţiei. Din delegaţie au mai făcut parte, benevol, şi 
D-l Grigore Balea, învăţător şi eu. 

D-l maior sovietic Zaharcenco, neputându-se lămuri asupra 
situaţiei, ne-a îndrumat la d-l Odoviciuc. Acesta a refuzat pur şi 
simplu să discute fondul chestiunei. S-a mulţumit doar cu creşterea 
după câtva timp a unor membri a delegaţiei înhăţaţi la întâmplare. 
Între cei arestaţi a fost şi D-l Balea Grigore învăţător de aici. 

Constatându-se ca o simplă delegaţie nu poate lămuri situaţia 
s-a decis o manifestaţie a întregului judeţ în Sighet. Ziua manifestaţiei 
a fost aleasă, la întâmplare, 5 Martie 1945, fiind zi de târg. 

Manifestaţia a fost interzisă din partea Comandamentului 
Sovietic din Sighet. 

Ne-am informat. 
În ziua de 5 Martie a.c. şi următoarele au fost arestaţi de 

bandele lui Odoviciuc mai mulţi intelectuali şi fruntaşi ţărani din satele 
apropiate de Sighet. 

În ziua de 4 Aprilie 1945 şase membri ai acestor bande în 
comuna leud pentru ca, sub pretextul aplicării reformei agrare 
ordonate de guvernul din Ushorod - pe care de altfel noi nu-l 
cunoşteam - să aresteze pe intelectualii din sat şi pe câţiva fruntaşi 
ţărani. 

Primarul Dumitru Pop Roibu, în virtutea celor hotărâte în 
şedinţa de plasă din 30 Januarie 1945 şi în virtutea celor publicate de 
cei doi preoţi în biserică în câteva duminici de-a rândul, a ordonat 
arestarea şi dezarmarea acestor indivizi intruşi în satul nostru 
hotărăşte. Au fost arestaţi ca ucraineni, adică străini pătrunşi 

clandestin în România. 
După ce, în ziua de 5 Aprilie a.c. au fost eliberaţi, în schimbul 

promisiunei că nu vor mai veni în leud înarmaţi, în ziua de 6 Aprilie, 
însoţiţi de alţii, au atacat satul, prinzând şi ducând la Sighet 5 cetăţeni 
din leud. În timpul luptelor pentru apărarea noastră au fost răniţi doi 
cetăţeni şi a fost omorât Toader Danci, originar din Borşa, locuitor în 
leud. Toader Danci a fost împuşcat în ziua de 6 Aprilie după masă şi 
a murit în urma rănilor primite în ziua de 7 Aprilie a.c. 

În ziua de 8 Aprilie a venit în comună profesorul Robu, care 
ne-a declarat, în mod oficial, că Maramureşul va aparţine României, 
în baza hotărârii Aliaţilor. . 

Cu aceasta s-a terminat urâta poveste a lui Odoviciuc. 
Acum regăsindu-ne din nou în hotarele scumpei noastre patrii, 

nu pot încheia astfel expunerea mea decât rugând cerul să fie, de azi 
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înainte mai îndurător spre noi, acordându-ne un trai bun şi cinstit în 
cadrele României. 

Părintele Alexandru Pop propune ca răposatul Toader danci 
să fie declarat, din partea comunei, ca erou căzut pentru reîntregirea 
hotarelor ţării. 

Propunerea este acceptată cu vii aprobări. 
Se hotărăşte ca primăria să îndrume pe văduva lui Toader 

danci să-şi ceară, la timpul potrivit, drepturile la pensie, ca văduvă de 
război. 

Primarul Dumitru Pop promite că toate actele ce vor fi 
necesare văduvei lui Toader Danci, pentru obţinerea drepturilor de 
văduvă de război, vor fi eliberate din partea primăriei cu cea mai 
mare promptitudine. 

Nefiind alte obiecte de discutat, şedinţa se închide. 
Drept care s-a dresat prezentul proces verbal. 

Primar 
Dumitru Pop 

Secretar 
Vasile Dăncuş 

Membrii Consiliului Comunal: 

*** 

Preot Ion Dunca 
Preot Alexandru Pop 
Vasile Gorzo 
Găvrilă Chindriş 

Dăncuşloan 

Dunca Dumitru 
Grigore Balea 
Găvrilă Dunca 

Anexa 2 
Scumpul şi Iubitul Nostru Prieten! 

Prin bunăvoinţa şi mila Atotputernicului, întorşi din Tyurma 
dela Uzhorod, Ucraina Supcarpatică, de unde nu mai aveam 
speranţa de a reveni vreodată şi păşind iarăş pe pământul liber al 
Maramureşului voevodal ne îndreptăm spre Tine cu toată căldura 

sufletelor noastre atât de chinuite, aducându-ţi prinosul nostru de 
recunoştinţă, de înaltă stimă şi devotament, pentru marile eforturi, ce 
le-aţi făcut în vederea eliberării noastre. 

Marele şi Bunul Dumnezeu să-ţi hărăzească încă multe zile, 
pline de belşug şi bucurie, aşa precum într'adevăr meriţi după sufletul 
Tău atât de nobil şi atât de adânc simţitor. 

Aceasta şi până atunci, până când ni se va da fericitul prilej, 
de a Te putea îmbrăţişa şi de a-ţi strânge mâna şi aţi putea mulţumi 
personal. 

Sighet, la 28 Septemvrie 1945 
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Ai Tăi în etern îndatoraţi şi devotaţi: 
Epure Iuliu, profesor, fost director al Liceului Dragoş Vodă 
Sighet; 
Laslo Lupuţiu Pavel, consilier orăşenesc pens„ fost şef de 
Poliţie din Sighet 
Oros Gheorghe, avocat Sighet 
Octavian Pop, preot român unit, Berbeşti 
Roman Dumitru, învăţător-director, Berbeşti 
Paul Vasile, profesor-catichet, Sighet 
Radu Mihai, subnotar, Berbeşti 
Ciceu Petre, secretar comunal, Budeşti 

Domniei Sale Domnului 

Traian Bilţiu-Dăncuş 
Profesor-pictor 
Bucureşti 

*** 
Anexa 3 

România 
Parchetul Tribunalului Maramureş 
Dosar no. 322/1945 

Domnule judecător de instrucţie 

înaintându-vă alăturat actele de primele cercetări făcute de 
Poliţia Populară a oraşului Sighet, împreună cu cererea lezatului 
Simion Ioan, contra învinuiţilor Pop Dumitru Roibu, Chindriş 

Găvrilă Adam, Chindriş lazăr Dambu, Chindriş Ioan Ciu/pa, 
Covaci Ioan, Covaci Ştefan, Dunca Ioan şi Doba Nemeş, Ţip/ea 
Ioan Bica, lusco Grigore Grigaci toţi domiciliaţi în comuna leud. 

Cu onoare vă rugăm să binevoiţi a face contra numiţilor 
cercetări conform art. 194 din Proc. Pen. Rom., pentru rebeliune 
contra autorităţii prevăzut de art. 259 C.P. în sensul cererii înaintată 
de lezat. 

Ceremi arestarea lor Pop Dumitru Roibu, Chindriş Găvrilă 
Adam, Chindriş lazăr Dambu, Chindriş Ioan Ciulpa, Covaci Ioan, 
Covaci Ştefan, Dunca Ioan şi Doba Nemeş, Ţip/ea Ioan Bica, 
/usco Grigore Grigaci, întrucât pedeapsa prevăzută pentru fapa ce li 
se impută este închisoarre corecţională dela 2 la 5 ani, faţă de 
această situaţiune sunt temeri serioase că inculpaţii vor dispare. 
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Sighet la 28 maiu 1945 

Procuror şef delegat Secretar 

O-Sale Domnului 
Judecător de Instrucţie de la Tribunalul Maramureş 

Sighet 
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Încheierea colectivizării în raioanele Sighet şi Vişeu (1962) 

Drd. Andrea Dobes 
Cercetător, Memorialul victimelor comunismului şi al rezistenţei 

Sighetu Marmaţiei 

„ Trebuie să li se spună [ţăranilor] 
că nu scapă de gospodăria agricolă 

cum nu scapă de moarte". 1 

Declanşată în 1949, colectivizarea agriculturii româneşti a fost 
un proces cu implicaţii majore în planul vieţii economice şi sociale a 
ţăranilor. Realizată, adesea, printr-o combinaţie de metode violente şi 
mijloace de persuasiune, pe fondul unei legislaţii coercitive, 
colectivizarea nu a fost un proces linear, ci unul cu o evoluţie 

sinuoasă, în care ritmul ei a fost când mai rapid, când mai lent. 
Prima etapă, cuprinsă cronologic între 1949-1953, cu un ritm 

mai lent după 1951, se caracterizează prin numărul mare de 
gospodării agricole colective înfiinţate la nivel naţional şi folosirea pe 
scară largă a mijloacelor de constrângere a ţăranilor. A doua etapă se 
încadrează, în linii mari, între 1953-1958, când accentul a căzut pe 
crearea de întovărăşiri agricole, văzute drept o formulă intermediară, 
o modalitate mai uşor acceptată de ţărani în evoluţia de la 
proprietatea individuală la cea colectivistă. Ultima etapă se înscrie în 
intervalul 1959-1962, când s-a declanşat ofensiva pentru 
colectivizarea forţată şi totală a satului românesc. 2 

Scopul acestui studiu este de a prezenta câteva aspecte 
privind metodele şi mijloacele utilizate de conducerea regională şi 
raională de partid în acţiunea de finalizare a colectivizării în raioanele 
Sighet şi Vişeu, la începutul anului 1962. 

Între 30 iunie şi 1 iulie 1961 a avut loc la Bucureşti, Plenara 
Comitetului Central al partidului, consacrată „constituirii socialismului 
la sate şi a dezvoltării agriculturii", la care Gheorghiu-Dej a anunţat 

1 Gheorghe Gheorghiu-Dej, Discurs din 20 septembrie 1961 apud Marius Oprea, 
,,Transformarea socialistă a agriculturii". Asaltul final, 1953-1962, în Dorin Dobrincu, 
Constantin lordachi (editori}, Ţărănimea şi puterea. Procesul de colectivizare a 
agriculturii în România (1949-1962), Editura Polirom, laşi, 2005, p. 106. 
2 Vezi în acest sens Gheorghe Iancu, Virgiliu Ţârău, Ottmar Traşcă, Colectivizarea 
agriculturii în România. Aspecte legislative (1945-1962), Presa Universitară Clujeană, 
Cluj Napoca, 2000; Dan Cătănuş, Octavian Roske, Colectivizarea agriculturii în 
România. Dimensiunea politică, voi. I, (1949-1953), INST, Bucureşti, 2000; Marian 
Cojoc, Dobrogea de la reforma agrară la colectivizarea forţată, Editura Muntenia & 
Leda, Constanţa, 2001; Robert Levy, Primul val al colectivizării: Politici centrale şi 
implementarea regională (1949-1953) în Dorin Dobrincu, Constantin lordachi 
(editori), op. cit., p. 66-83; Marius Oprea, op. cit., loc. cit., p. 83-113. 
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că 84,2% din familiile tărăneşti erau incluse în structuri colectiviste. 1 

În spiritul acestei plena~e. în regiunile considerate a fi rămase în urmă 
în privinţa ritmului colectivizării, printre care era şi Regiunea Baia 
Mare, accentul trebuia pus pe diferite „aspecte ale muncii politice de 
masă", cum ar fi: conferinţe de genul „Numai în G.A.C. se pot obţine 
producţii sporite la hectar", sau „Gospodăria agricolă colectivă, calea 
belşugului şi bunăstării ţărănimii muncitoare"; programe culturale 
„axate pe tema construcţiei socialiste la sate" („Comuna noastră 

înfloreşte", „Drumul fericirii"), seri „de calcule economice", unde se 
comparau rezultatele şi câştigurile obţinute în sectorul socialist faţă 
de gospodăriile individuale, serbări ale colectiviştilor fruntaşi, ale 
recoltei bogate în G.A.C.-uri, etc.2 Toate aceste manifestări 
propagandistice aveau menirea de a arăta ţăranilor individuali 
„bogăţia şi fericirea din casele colectiviştilor", în speranţa că vor reuşi 
să convingă şi pe ceilalţi să intre în structurile colectiviste. 

La sfârşitul lunii noiembrie 1961, în cadrul Plenarei 
Comitetului Central al partidului, Gheorghiu-Dej a recunoscut că ,,în 
numele luptei împotriva chiaburilor peste 80.000 de ţărani, în 
majoritatea lor ţărani muncitori, au fost trimişi în judecată, iar peste 
30.000 au fost judecaţi în procese publice", însă aceste abuzuri erau 
puse pe seama măsurilor luate de foştii lideri ai partidului, Ana 
Pauker şi Teohari Georgescu, înlăturaţi din poziţiile de conducere în 
1952. 3 Un studiu publicat recent, pe baza unor minuţioase cercetări 
de arhivă, demonstrează că dimpotrivă, Ana Pauker s-a opus ritmului 
accelerat al colectivizării şi a propus în ianuarie 1951, Comitetului 
Central să fie trimişi în judecată cei care-i forţează pe ţărani să intre 
în structurile colectiviste, considerând că „cei care au procedat aşa nu 
sunt oameni, iar cu asemenea oameni nu vom construi comunismul". 4 

Însă, aşa cum era specific conducătorilor comunişti, abuzurile şi 
greşelile trebuiau puse pe seama unor lideri ai partidului epuraţi, 

pentru a absolvi de orice vină partidul în întregul său. 
Principala preocupare în domeniul politicii agrare al partidului 

a devenit, la sfârşitul anului 1961 şi începutul anului 1962, 
determinarea, prin orice mijloace, a ţăranilor care refuzau să se 
înscrie în colectiv să renunţe la proprietatea lor, deoarece, altfel, nu 
se putea raporta încheierea oficială a colectivizării agriculturii. Iar 
pentru atingerea acestui obiectiv au fost utilizate cele mai variate 

1 Octavian Roske, Colectivizarea agriculturii. Represiunea totală(1957-1962), în 
Arhivele Totalitarismului, Anul 111, nr.1 /1995, p. 167. 
2 Direcţia Judeţeană Maramureş a Arhivelor Naţionale, Fond Comitetul Regional 
Maramureş al P.C.R., Dosar 39/1961, f. 208-210 (în continuare D.J.MM a A.N). 
3 Octavian Roske, op. cit, loc. cit., p. 168 
4 Robert Levy, Gloria şi decăderea Anei Pauker, Editura Polirom, laşi, 2002, p. 92 
(vezi capitolul IV) 
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metode, de la cele propagandistice la diferite mijloace de 
persuasiune. 1 

La începutul anului 1962, în Regiunea Baia Mare existau 253 
gospodării agricole colective, totalizând 70.318 familii, cu o suprafaţă 
de 211.566 ha, reprezentând 63,74 % din suprafaţa agricolă, fără 
zona de deal şi munte, unde acţiunea de colectivizare întâmpina o 
rezistenţă sporită din partea ţăranilor, fapt ce a determinat 
conducerea regiunii să lase deoparte aceste zone în rapoartele 
privind situaţia colectivizării în regiune. De asemenea, existau 268 
întovărăşiri agricole, cuprinzând 34.111 familii, cu o suprafaţă de 
63.830 ha, însemnând 19,21 % din suprafaţa agricolă, fără zona de 
deal şi munte. Luate împreună, cele două forme ale „proprietăţii 

socialiste" însemnau 104.429 familii, cu o suprafaţă de 27 4.396 ha, 
adică 82,69% din total. Nu era socotită zona de deal şi munte întrucât 
aici situaţia colectivizării era cu totul alta. La nivelul regiunii, cele mai 
slabe rezultate în acţiunea de colectivizare erau în zona 
Maramureşului istoric. Astfel, în raionul Sighet existau 5 gospodării 
agricole colective, totalizând 1.725 familii, cu o suprafaţă de 4.514 ha, 
iar în raionul Vişeu erau doar 3 gospodării agricole colective 
însumând 350 familii şi o suprafaţă de 1.337 ha. Pentru comparaţie, 
în alte raioane din regiune, unde terenul era mai prielnic agriculturii, 
existau un număr mult mai mare de G.A.C.-uri: 87 în Satu Mare, 73 în 
Carei, 24 în Şomcuta, 18 în Lăpuş etc. Situaţia în zona 
Maramureşului istoric era la fel de proastă, din punctul de vedere al 
autorităţilor şi în cazul întovărăşirilor agricole deoarece, în raionul 
Sighet, existau 27 întovărăşiri, în timp ce în raionul Vişeu erau doar 
21.2 Alături de condiţiile mai puţin favorabile agriculturii, din raioanele 
Sighet şi Vişeu, o zonă predominant montană cu foarte puţin pământ 
.arabil, majoritatea pe coaste şi dealuri, rezistenţa ţăranilor 

maramureşeni în faţa impunerii structurilor colectiviste a reprezentat 
un factor important, care a încetinit considerabil acţiunea de 
colectivizare în zonă.3 

În aceste condiţii, pe baza indicaţiilor primite de la conducerea 
centrală a partidului, fruntaşii regionalei de partid Baia Mare au 
demarat o vastă acţiune privind încheierea colectivizării în regiune. 
Erau vizate, în special, raioanele unde structurile colectiviste erau 
puţine, ţăranii preferând să rămână fideli gospodăriilor individuale. 
Astfel, la începutul anului 1962, în raioanele Sighet şi Vişeu, 

1 Marius Oprea, op. cit., loc. cit., p. 106. 
2 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Regional Maramureş al P.C.R., Dosar 39/1961, f. 
314. 
3 Pentru evoluţia procesului de colectivizare în zona Maramureşului istoric vezi 
Andrea Dobeş, Gheorghe Mihai Bârlea, Robert Furtos, Colectivizarea în Maramureş. 
Contribuţii documentare (1949-1962), Fundaţia Academia Civică, Bucureşti, 2004. 
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activitatea pentru încheierea colectivizării a intrat în linie dreaptă. 
Principala preocupare a activiştilor de partid era, potrivit 
documentelor oficiale, „lămurirea ţărănimii muncitoare pentru a trece 
în gospodării colective, dezvoltarea celor existente, dar mai ales 
crearea altora noi". 1 În raionul Vişeu, în cele trei comune (leud, 
Cuhea şi Săliştea) unde existau G.A.C. -uri au fost trimişi, în ianuarie 
1962, de la Comitetul raional de partid 13 activişti, care, la rândul lor 
„au instruit un număr de 110 agitatori în vederea atragerii ţăranilor 
muncitori în G.A.C. formându-se echipe de agitatori care desfăşoară 
munca politică de la om la om". 2 În urma acestei campanii, în cele trei 
gospodării agricole colective s-au înscris, în cursul lunii ianuarie 
1962, 18 familii de ţărani cu o suprafaţă totală de 61 ha. 3 

În comunele din raionul Sighet, era foarte răspândită, după 
cum reiese din documentele de partid ale vremii, metoda vizitării 

ţăranilor care nu au depus cereri de înscriere în colectiv „la domiciliul 
lor, de grupuri de agitatori, care demonstrau în faţa întregii familii 
vizitate superioritatea sectorului socialist al agriculturii, arătând 

exemple din G.A.C.-uri şi colectivişti din raion".4 Cu toate eforturile 
depuse de activiştii de partid, în cursul lunii ianuarie 1962, în 
gospodăriile agricole colective existente în raionul Sighet s-au înscris 
doar opt noi familii, cu o suprafaţă de 16 ha. 5 

Un rol important în acţiunea de atragere a ţăranilor în 
structurile colectiviste revenea agitatorilor însărcinaţi cu munca de 
lămurire, care organizau diverse manifestări, cu diferite ocazii, la 
căminele culturale din comunele maramureşene, sub genericul 
„Păşiţi cu încredere pe calea agriculturii socialiste".6 

Au fost organizate numeroase vizite la gospodăriile agricole 
colective fruntaşe, pentru a convinge ţăranii individuali de 
„superioritatea şi avantajele ce le oferă gospodăria colectivă"7 , după 
cum, folosită era şi metoda invitării, cu ocazia inaugurării unor 
gospodării agricole colective a ţăranilor din satele vecine unde 
actiunea de colectivizare era în plină desfăşurare.8 

' În cadrul tradiţional al şezătorilor de la sate s-au introdus aşa-
numitele „cercuri de citit", unde „agitatori bine pregătiţi citesc în faţa 
grupelor de ţărani şi ţărănci" materiale de propagandă în favoarea 

1 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Regional Maramureş al P.C.R., Dosar 42/1962, f. 
16. 
2 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Raional Vişeu, Dosar 355/1962, f. 180. 
3 Ibidem. 
4 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Raional Sighet, 426/1962, f. 214. 
5 Ibidem. 
6 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Raional Vişeu, Dosar 355/1962, f. 181. 
7 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Regional Maramureş al P.C.R., Dosar 42/1962, f. 
17. 
8 Ibidem, f. 19. 

51 

https://biblioteca-digitala.ro



colectivizării, la care au participat, potrivit documentelor oficiale, 
11.370 de tărani, în cadrul celor 586 „seri de citit" care au avut loc, în 
luna ianua~ie 1962, în raionul Sighet. 1 La fel, în căminele culturale din 
comunele Săliştea şi Săcel, raionul Vişeu, au fost prezentate ţăranilor 
cartea lui Marin Preda „Desfăşurarea'', respectiv „Setea", romanul lui 
Titus Popovici.2 S-a apelat şi la realizarea unor aşa-zise „programe 
artistice", prezentate de formaţii de artişti amatori folosind subiecte 
referitoare la acţiunea de colectivizare: „Viaţa nouă a satului nostru", 
„Veniţi în marea noastră familie", „Bine-i în gospodărie", „Pe 
pământul înfrăţit, rodul va fi însutit" etc. 3 

Mijloacele de propagandă vizuală aveau şi ele un rol 
important, întrucât în satele unde era în desfăşurare activitatea de 
lămurire a ţăranilor erau expuse zeci de afişe cu titlul „Cine e mai 
câştigat", în care, într-o parte erau trecute veniturile realizate de 
ţăranii colectivişti, iar în partea cealaltă, veniturile realizate de 
producătorii individuali, cu scopul de a „dovedi avantajele economice 
ale colectivistului", după cum precizau documentele oficiale ale 
vremii. 4 În realitate, ţăranii maramureşeni, cu toate mijlocele de 
natură propagandistică, nu au putut fi convinşi de superioritatea 
economică a structurilor colectiviste, deoarece, cu toate presiunile 
administrative şi fiscale îndreptate împotriva proprietăţii individuale, 
continuau să facă faţă cu succes cooperativei vecine. 

Au fost realizate numeroase panouri şi grafice cu caracter 
propagandistic, amplasate în comunele unde era în plină desfăşurare 
acţiunea de convingere a ţăranilor pentru a se înscrie în gospodăriile 
colective. Numai în luna februarie 1962, în comunele din raionul 
Vişeu, au fost montate 32 de panouri şi 27 grafice, iar peste 2.000 de 
foi volante, privind succesele obţinute în acţiunea de colectivizare, 
realizate în redacţia ziarului „Viaţa Liberă" din Sighet au fost 
distribuite în comunele din raion. 5 De asemenea, au fost răspândiţi 
mii de fluturaşi care conţineau chemări ale ţăranilor din raioanele, 
comunele şi satele în care s-a încheiat colectivizarea către ţăranii din 
diferite alte raioane şi comune unde acţiunea de finalizare a 
colectivizării era în plină desfăşurare. 6 Un loc important în cadrul 
propagandei în favoarea colectivizării revenea aşa-numitelor „seri de 
calcul'', unde activiştii de partid încercau să dovedească ţăranilor 

1 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Raional Sighet, 426/1962, f. 213. 
2 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Raional Vişeu, Dosar 355/1962, f. 181. 
3 Ibidem, f. 204. 
4 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Regional Maramureş al P.C.R., Dosar 42/1962, f. 
20. 
5 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Raional Vişeu, Dosar, 355/1962, f. 197. 
6 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Regional Maramureş al P.C.R., Dosar 42/1962, f. 
43. 
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„prin calcule economice comparative ce se fac la tablă, avantajele pe 
care le au colectiviştii faţă de ţăranii individuali". 1 

În paralel cu multitudinea măsurilor de natură propagandistică, 
activiştii de partid semnalau existenţa în satele maramureşene, la 
începutul anului 1962, a numeroase acţiuni împotriva structurilor 
colectiviste, catalogate de autorităţi ca „manifestări duşmănoase". 
Astfel, în comuna Cuhea, din raionul Vişeu, „în ziua de 21 februarie 
1962, numitul Bizău Vasile în mod huliganic l-a acostat pe ţăranul 
Moiş Vasile şi l-a tăiat cu cuţitul, spunând că „aceasta este pentru că 
s-a înscris în gospodărie". Un alt incident a avut loc în comuna 
Leordina, de pe valea Vişeului, unde „cetăţeanul Cocârlă Gheorghe, 
care a depus cerere pentru înfiinţarea gospodăriei colective cu câteva 
zile în urmă, în mod ofensat s-a dus la sfatul popular şi a luat înapoi 
cererea şi a rupt-o în bucăţi în mod duşmănos, în faţa mai multor 
cetăţeni". În Vişeul de Mijloc, „văduva lusko Maria în mai multe 
rânduri a mers prin sat şi a spus că mai bine îşi taie degetele decât 
să se înscrie în G.A.C.", iar „cetăţenii Bora Mihai şi Şimon Ioan 
svonesc prin sat că toţi aceia care se vor înscrie în gospodăria 
colectivă vor muri de foame". Şi în raionul Lăpuş existau astfel de 
manifestări, cum a fost cazul unui ţăran din satul Dobric, care „a dus 
agitaţie contra G.A.C., îndemnând pe cei care au făcut cereri să nu 
semneze actul de constituire", motiv pentru care acesta „a fost exclus 
din partid şi arestat". Un alt caz a fost semnalat în satul Borleşti, din 
raionul Oaş, unde „numitul Velea Gheorghe în faţa mai multor 
cetăţeni a afirmat că dacă se vor înscrie în G.A.C. atunci Kenedy nu o 
să le dea pământul înapoi". 2 Merită reţinut, că şi în anii '60 continua 
să existe în lumea satului mitului venirii americanilor, care în această 
perioadă s-a transformat mai mult într-o iluzie, dintr-o speranţă foarte 
răspândită la începutul anilor · 50. 3 

O informare trimisă de Comitetul regional de partid Baia Mare 
către Comitetului Central, în luna martie 1962, ne permite conturarea 
unei imagini privind numărului imens al activiştilor de partid trimişi la 
sate în vederea încheierii acţiunii de colectivizare la nivelul regiunii. 
Astfel, pe lângă cei 369 de activişti de partid, au fost trimişi 131 elevi 
de la şcoala de partid (Ştefan Gheorghiu, Şcoala de partid de la Baia 
Mare de 1 an, respectiv 3 luni), 2.126 activişti organizaţi (UTM, sfaturi 
populare, sindicate, cooperative de consum etc.) şi 422 ingineri şi 
tehnicieni folosiţi ,,în munca politică". Acestora li se adaugă „forţa 

locală a satului", adică agitatorii locali, 19.714 persoane, şi cei 3.561 

1 Ibidem, f. 28. 
2 Ibidem, f. 20-21. 
3 Pentru amănunte vezi Gheorghe Onişoru, România în anii 1944-1948. Transformări 
economice şi realităţi sociale, Fundaţia Academia Civică, Bucureşti, 1998, p. 132-
146. 

53 

https://biblioteca-digitala.ro



angajaţi ai sfaturilor populare. Dacă adunăm aceste cifre ajungem la 
un rezultat de peste 26.000 de persoane al căror scop era finalizarea 
colectivizării în regiune. 1 Situaţia era identică şi la nivelul raioanelor, 
unde activiştii trimişi de la regiune au fost sprijiniţi de un numeros 
aparat local de propagandă, care număra la nivelul raionului Sighet 
peste 400 de persoane, iar în raionul Vişeu peste 100 de activişti, 
care, la rândul lor, au pus în mişcare un număr considerabil (1.284 în 
raionul Sighet şi 804 în raionul Vişeu) de agitatori locali. 2 

În raionul Sighet, în primele trei luni ale anului 1962, au avut 
loc, potrivit documentelor de partid „peste 150 de conferinţe în cadrul 
căminelor culturale, la care au participat peste 33.250 de ţărani 

muncitori, 65 de adunări populare, participând peste 15.000 de ţărani 
şi 541 de adunări de întrebări şi răspunsuri pe marginea statutului 
G.A.C. la care au participat peste 13.000 de ţărani muncitori." 
Activiştii de la comitetul raional de partid au fost împărţiţi pe comune, 
„fiind repartizaţi câte 3-6 tovarăşi într-un sat"3 pentru a încheia 
colectivizarea în raion. 

La 16 martie 1962, Comitetul raional Sighet raporta regionalei 
de partid că ,,în raionul Sighet s-a terminat cu succes colectivizarea 
agriculturii" şi se solicita din partea regionalei de partid „confirmarea 
declarării raionului Sighet, ca raion complet colectivizat". 4 La 28 
martie 1962, în raionul Sighet existau 9 gospodării agricole colective, 
cuprinzând 6.111 familii şi o suprafaţă de 18.832 ha, respectiv 23 
întovărăşiri agricole, ce grupau 1.821 familii şi o suprafaţă de 1.782 
ha. 5 Din cele 17 comune şi un oraş, existente în raionul Sighet, au 
fost colectivizate 6 comune şi oraşul Sighet, dintre care în două 
comune se considera că gospodăriile agricole colective „erau slabe", 
rămânând astfel în afara structurilor colectiviste 11 comune. 6 Putem 
avea, însă, anumite îndoieli faţă de exactitatea acestor date, 
cunoscut fiind faptul că propaganda comunistă se obişnuise cu 
minciuna statistică. 

În raionul Vişeu, campania pentru finalizarea colectivizării a 
avut un ritm susţinut în primele luni ale anului 1962, când 75 de 
propagandişti de la raion au fost trimişi pentru „lămurirea ţăranilor 
muncitori de a intra în G.A.C." şi pentru a instrui peste 600 de 
agitatori, care, la rândul lor, „să desfăşoare muncă politică de masă 

1 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Regional Maramureş al P.C.R., Dosar 42/1962, f. 
41-42. 
2 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Raional Sighet, Dosar 426/1962, f. 237; Fond 
Comitetul Raional Vişeu, Dosar 355/1962, f. 202. 
3 D.J MM a A.N., Fond Comitetul Raional Sighet al P.C.R., Dosar 426/1962, f. 212. 
4 Ibidem, f. 242. 
5 Ibidem, f. 247. 
6 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Regional Maramureş al P.C.R., Dosar 42/1962, f. 
202. 
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de la om la om în atragerea ţăranilor în G.A.C."1 Potrivit documentelor 
de partid ale vremii, în raionul Vişeu, în intervalul octombrie 1961 -
martie 1962, au avut loc 160 de adunări populare, la care au 
participat 33.939 de ţărani, cărora activiştii de partid le-au prezentat 
diverse materiale propagandistice referitoare la acţiunea de 
colectivizare. Ca urmare a acestei impresionante campanii, însoţite 
de o susţinută activitate de şantaj a ţăranilor care refuzau să se 
înscrie în gospodăriile agricole colective, în luna martie 1962 au fost 
constituite şapte noi G.A.C.-uri, în comunele Petrova, Leordina, 
Vişeul de Jos, Vişeul de Mijloc, Şieu, Rozavlea şi Dragomireşti, 
totalizând 2.868 de familii şi o suprafaţă de 8.507 ha. 2 Merită reţinut, 
că din anul 1953, nu mai fusese înfiinţată nici o gospodărie agricolă 
colectivă în comunele din raion. lată cum se desfăşura „munca de 
lămurire" a ţăranilor din comuna leud, raionul Vişeu, în primăvara 
anului 1962, pentru a convinge şi alţi ţărani să intre în gospodăria 
agricolă colectivă din comună, înfiinţată în 1950: „La noi, în '62, o fost 
echipe mari de comunişti de la raion, cum era atunci, care o stat aici 
în sat să lămurească oamenii să intre în colectiv. Umblau din casă în 
casă şi îi duceau pe oameni la Sfat. Acolo, în fiecare cameră erau 
câte 2-3 şi îti spuneau că ar fi bine să intri în colectiv, că oricum nu ai 
nici o scăpa~e. În camera în care m-o băgat pă mine era un individ de 
la Vişeu, un om mare, ce avea figura unui criminal. Avea o bâtă în 
mână şi tot bătea cu ea în podea, probabil să mă înfrice. M-o întrebat 
cum mă numesc şi dacă vreau să iscălesc cererea de intrare în 
colectiv. Eu i-am răspuns că nu, păntru că nu îs hotărât. Şi i-am spus 
că nu înţeleg un lucru Păi, dacă-i obligaţie nu există cerere şi dacă 

există cerere nu-i obligaţie. Şi atunci ce-o făcut cu mine . M-o făcut 
bandit şi nu numai că io nu vreau să intru în colectiv, dar influenţez şi 
pe alţii să nu intre. Io i-am spus că nu-s bandit, ci om cinstit, dar el mi
o zâs: A, dacă ai fi om cinstit ai intra În colectiv. Mi-o zâs că mă vor 
ţine toată ziua la Sfat, până mă hotărăsc să semnez că întru în 
colectiv şi mă tot ameninţa că îmi bagă bota pă gură. Norocul meu o 
fost că am fost ziua, păntru că cei care o fo · noaptea i-o bătut. Pă 
mine m-or îmbrâncit un pic şi apoi mi-or zâs: du-te acasă, gândeşte
te bine şi seara pe la ora opt, să te prezinţi din nou aici, la noi. Am 
plecat şi dus am fost. Am luat-o la câmp şi două săptămâni cât a 
durat munca de convingere în sat nu am dormit acasă. Că nu puteai 
să stai acasă, că veneau noaptea, cu maşina, după tine acasă". 3 În 
cazul altor ţărani, autorităţile au reuşit prin diverse mijloace să-i 

1 D.J MM a A.N., Fond Comitetul Raional Vişeu al P.C.R., Dosar 355/1962, f. 196. 
2 Ibidem, f. 205. 
3 Interviu cu Gavrilă Pleş, Arhiva de Istorie Orală a Centrului Internaţional de Studii 
asupra Comunismului din cadrul Memorialului Victimelor Comunismului şi al 
Rezistenţei Sighet, caseta nr. 1889 (A.1.0.C.l.M.S.). 
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convingă să intre în colectiv: ,,În '62 coconii [copiii] i-o ţâpat acasă de 
la liceu, de la Vişeu, şi le-o zâs că până noi nu intrăm în colectiv nu-i 
primeşte înapoi. Ce să fac? M-am înscris şi eu în colectiv că oricum 
pământul mi l-o luat înainte, în ·sa, când o venit cu donaţiile, dar eu 
nu l-am donat ci ei o scris că l-am donat şi mi l-au luat şi l-o dat cui o 
ştiut ei, la schimb. Aşa că am zâs cătră babă [soţie], tu babă, nu 
avem ce face, trebuie să ne înscriem în colhoz, dar baba: Nu te 
înscrie, o prins a zbiera. Dar nu aveam ce face, aşa că ne-am înscris 
în colectivă, iar după aceea coconii puteau să meargă iar la şcoală, la 
Vişeu." 1 În acest caz, utilizarea violenţei psihice prin trimiterea acasă 
a copiilor de la şcoală s-a dovedit a fi mai eficace decât recurgerea la 
metode fizice de tortură. 

La fel stăteau lucrurile şi în comuna Săliştea, unde la 
începutul anului 1962, autorităţile raionale de partid s-au străduit să 
mărească numărul celor înscrişi în gospodăria colectivă: „A venit apoi 
colectivizarea a doua în '62. A fost mare hărmălaie. Atunci ne-au 
forţat. Am mers la primărie, ne-au chemat pe 40 deodată. Noapte de 
noapte a trebuit să mergem acolo. Şi numai să ne înscriem forţat. Dar 
nu am vrut să ne înscriem. Atunci a fost bine cât a fost, dar apoi ne
au forţat cu securitatea. Aveam un fecior căruia i-a plăcut şcoala mult. 
A fost în liceu, apoi la facultate. Ce să vezi, odată au dat telefon de 
aici, din primărie, ca pe vreo 7-8 băieţi să-i dea afară că părinţii nu 
vreau să se înscrie în colectiv. Şi au venit toţi copii, vreo 1 O copiii, şi 
au stat săptămâni întregi acasă. Apoi am făcut cerere la Inspecţia 
învăţământului, la Ministerul Învăţământului, domnule, uită-te, ne sunt 
copiii de atâta vreme acasă, nu-i primesc în liceu, au dat din comună 
telefon ca să-i ţâpe afară din liceu, că-s pui de năpârci şi pui de 
fascişti şi nu ştiu câte. Au pierdut un trimestru, bieţii copii, tot datorită 
ăstora din comună, aşa au făcut batjocură în timpul comunismului". 2 

În documentele oficiale, presiunile activiştilor raionali de partid 
erau prezentate sub forma unor „activităţi de lămurire" a ţăranilor 
maramureşeni, în urma căreia aceştia, convinşi de „superioritatea 
gospodăriilor colective faţă de gospodăriile individuale" solicitau 
înscrierea în structurile colectiviste. Fragmentul următor, care se 
referă la o aşa numită „seară de calcul", de la începutul anului 1962, 
din comuna Săliştea, raionul Vişeu, este un exemplu în acest sens: 
„La una din serile de calcul organizate în comuna Săliştea, a fost 
demonstrat următorul exemplu din comună: ţăranul colectivist Bărcan 
Dumitru care a intrat în gospodăria colectivă cu suprafaţa de 9 ha 
teren în anul 1952, comparativ cu ţăranul individual Vlad Vasile 
Bărbosu cu 12 ha teren, având braţe de muncă asemănătoare, totuşi 
Vlad Vasile în 1961 a obţinut 3.850 lei mai puţin venituri ca Bărcan 

1 Interviu cu Ioan Kindriş, A.1.0.C.l.M.S., caseta nr. 1877. 
2 Interviu cu Ion luga, A.1.0.C.l.M.S„ caseta nr. 1760. 
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Dumitru, iar din acest exemplu Vlad Vasile s-a convins de 
superioritatea muncii în comun şi a fost primul care a făcut cerere de 
a intra în gospodăria colectivă" .1 În realitate, acţiunea de finalizare a 
colectivizării, de la începutul anului 1962, a stat sub semnul 
persuasiunii şi a şantajului, iar mărturiile ţăranilor maramureşeni 

confirmă acest lucru.2 

La sfârşitul lunii martie 1962, în raionul Vişeu, existau 1 O 
gospodării agricole colective formate din 3.844 familii şi o suprafaţă 
de 11.788 ha şi 11 întovărăşiri zootehnice însumând 1.693 familii şi o 
suprafaţă de 2.122 ha. 3 Din cele 18 comune ale raionului, au fost 
colectivizate doar jumătate, 9 comune rămânând în afara procesului 
de colectivizare, iar dintre cele colectivizate, două comune ~i oraşul 
Vişeu erau considerate ca având „gospodării agricole slabe". 

La 1 O aprilie 1962, Comitetul Regional de partid raporta 
situaţia colectivizării în Regiunea Baia Mare, unde 99,3% din terenul 
arabil şi 99,2% din terenurile agricole, fără zona de deal şi munte, 
care a rămas într-o proporţie însemnată în afara procesului de 
colectivizare, au fost incluse în structurile colectiviste. 

În raioanele Sighet şi Vişeu, pentru a nu compromite acţiunea 
de colectivizare, zona de munte a fost eliminată din rapoartele 
oficiale, ajungându-se la procente apropiate de 100% în privinţa 

suprafeţelor colectivizate. Astfel, în cazul raionul Sighet, suprafaţa 
agricolă colectivizată era de 99,3%, în timp ce 97% din terenul agricol 
era inclus în structurile colectiviste. Dacă verificăm însă suprafaţa din 
zona de munte, rămasă în proprietatea ţăranilor, observăm că ea 
cuprinde 37 .349 ha faţă de 18.823 ha, care reprezintă suprafaţa 
colectivizată în cazul terenului agricol, şi 10.826 ha faţă de 3.955 ha 
în cazul terenului arabil.5 La fel se prezintă situaţia şi în cazul 
raionului Vişeu, considerată colectivizată în procent de 100%, evident 
fără zona de munte. Pământul rămas în proprietatea ţăranilor 

individuali la nivelul raionului însemna 38.980 ha, faţă de doar 10.990 
ha din sectorul colectivist, în cazul terenului agricol, şi 15.436 ha faţă 
de 3.333 ha, în cazul terenului arabil.6 Includerea zonelor de deal şi 
munte din raioanele Sighet şi Vişeu rămase, în majoritatea lor, în 

1 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Raional Vişeu, Dosar 355/1962, f. 203. 
2 Trebuie menţionate în acest sens interviurile realizate în leud (Gavrilă şi Ileana 
Pleş, caseta nr. 1889; Ioan Kindriş, caseta nr. 1890; Grigore Pop, caseta nr. 1891) şi 
Săliştea (Ion luga, caseta nr. 1760; Vlad Darie, caseta nr. 1761; Ioan Chiş, caseta nr. 
1762) care se găsesc în A.1.0.C.l.M.S. 
3 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Raional Vişeu, dosar 355/1962, f. 208. 
4 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Regional Maramureş al P.C.R., Dosar 42/1962, f. 
202. 
5 D.J.MM a A.N., Fond Comitetul Regional Maramureş al P.C.R., Dosar 42/1962, f. 
109-110. 
6 Ibidem. 
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afara structurilor colectiviste, în rapoartele privind situaţia colectivizării 
agriculturii ar fi dus la scăderea drastică a procentului suprafeţelor 
colectivizate şi, prin urmare, ele au fost trecute separat, tocmai din 
această privinţă. 

Între 27-30 aprilie 1962 s-a desfăşurat la Bucureşti sesiunea 
extraordinară a Marii Adunări Naţionale, la care au participat 11.000 
de invitaţi, printre care şi 447 delegaţi din Regiunea Baia Mare. 1 Din 
partea raionului Sighet au participat 14 persoane, iar raionul Vişeu a 
fost reprezentat de 12 invitaţi, în ambele cazuri majoritatea 
participanţilor fiind preşedinţii gospodăriilor agricole colective din cele 
două raioane. 2 Cu acest prilej, Gheorghiu-Dej a anunţat încheierea 
procesului de colectivizare, în urma căreia 96% din suprafaţa arabilă 
a ţării şi 93,4% din suprafaţa agricolă au fost incluse în structurile 
colectiviste. 3 

Constituite pe un teren nefertil, lipsite de orice apetenţă pentru 
instituţii colectiviste, administrate politic, realizate, de cele mai multe 
ori, prin mijloace violente sau administrative, structurile colectiviste au 
însemnat dezrădăcinarea ţăranului român, întrucât peste 3,5 milioane 
de familii ale satului românesc şi-au pierdut, în mare măsură, 

identitatea. 
Consecinţele nefaste ale colectivizării au devenit tot mai 

vizibile în anii '70-'80. Ţăranii, lipsiţi de motivaţie, odată cu pierderea 
proprietăţii pământului, nu erau interesaţi nici de calitatea muncii şi 
nici măcar de rămânerea în mediul rural. A urmat un exod masiv, 
definitiv sau sub forma navetismului, spre oile centre urbane, exod 
care a rămas o realitate a satului românesc până în 1989. Această 
migraţie a dus la diminuarea forţei de muncă în lumea satelor, 
ajungându-se ca în anii ·90 recolta să fie strânsă cu ajutorul 
militarilor, elevilor şi studenţilor. Dispariţia proprietăţii private a 
generat un fenomen larg răspândit în perioada colectivizării: furtul, 
datorat situaţiei economice precare a ţăranilor colectivişti. Nu s-a 
reuşit nici aprovizionarea corespunzătoare a populaţiei urbane cu 
produse agricole, îndreptăţind afirmaţia lui Ghiţă Ionescu, potrivit 
căreia în România „agricultura a reprezentat cel mai mare eşec al 
comunismului".4 

1 Ibidem, f. 113. 
2 Vezi lista nominală în Andrea Dobeş, Gheorghe Mihai Bârlea, Robert Furtos, op. 
cit„ p. 448-450. 
3 Octavian Roske, op. cit„ p. 168. 
4 Ghiţă Ionescu, Comunismul în România, Editura Litera, Bucureşti, 1994, p. 337. 
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Din rezistenţa Bisericii greco-catolice din Maramureş în 
deceniul şapte şi începutul deceniului opt al secolului XX 

Drd. Boroica Ioan, muzeograf 
Muzeul Maramureşului 

Desfiinţată în mod abuziv, în urma decretului 358 publicat în 
Monitorul Oficial din 2 decembrie 1848, Biserica greco-catolică nu şi
a încetat definitiv activitatea, aşa cum şi-a dorit legiutorul comunist, ci 
a continuat să existe prin activitatea considerată subterană a unor 
preoţi, episcopi, intelectuali, oameni simpli, ţărani, activitate care a 
avut uneori accente de eroism dusă chiar până la sacrificiu. 

Deşi declarată inexistentă, în deceniul al şaptelea se 
regăseşte o biserică greco-catolică aflată în clandestinitate. Preoţii 

maramureşeni activi care n-au acceptat trecerea la biserica ortodoxă, 
erau foarte puţini, credincioşii timoraţi, supuşi unei atente 
supravegheri. Cei mai mulţi dintre preoţi, supuşi persecuţiilor în anul 
1948 şi cei următori, au semnat trecerea la biserica ortodoxă şi 

activau în fostele lor parohii. Un întreg aparat al regimului ateo
comunist urmărea îndeaproape orice manifestare religioasă, mai ales 
acele manifestări socotite interzise de lege. Abia după 1964, anul 
graţierii deţinuţilor politici şi mai ales către sfârţitul deceniului, se 
poate constata o oarecare relaxare a supravegherii şi a măsurilor 
represive. 

Din documentele, atâtea căte ni s-au păstrat, create de una 
din instituţiile cu cuprindere regională - Inspectoratul teritorial al 
cultelor Maramureş, aflat în subordinea Departamentului cultelor cu 
rol de supraveghere şi control, oferă imaginea unui mozaic de forme 
de rezistenţă, arareori făţişe, dar care îndreptăţesc afirmarea faptului 
că cu toate insistenţele unui complex aparat politic şi administrativ 
aflat în slujba partidului comunist, Biserica Greco-Catolică din 
Maramureş, continua să existe. 1 Sarcinile şi atribuţiile acestor 
structuri ale Departamentului cultelor au fost elaborate în 1951. 2 

Documentele înregistrează un paradox aparent: o rezistenţă a 
Bisericii Greco-Catolice din Maramureşul istoric, chiar în interiorul 
Bisericii Ortodoxe, rezistenţă susţinută de preoţii „reveniţi". Din pricina 
persecuţiilor la care au fost supuşi mulţi din preoţii greco-cartolici au 
semnat „revenirea" şi s-au înrolat în Biserica Ortodoxă, motivându-şi 
acest act şi prin speranţa că va fi restabilit Cultul Greco-Catolic, 

1 Direcţia Judeţeană Maramureş a Arhivelor Naţionale (în co!:ltinuare DJMMAN), 
Fond Inspectoratul teritorial al cultelor Maramureş, ds. 59/1969. lntr-o notă din 28 XI 
1970, Traian Chilian, şeful Inspectoratul teritorial al cultelor, formula axiomatic 
îndrumarea către subalternii săi: „Noi nu actionăm ci urmărim" 
2 DJMMAN, Fond Inspectoratul teritorial al ~ultelor Maramureş, ds 1/1951, ff 1-1 O 
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întărită fiind această nădejde şi de anumite zvonuri cum că „vor veni 
americanii". 1 După aproape un sfert de secol de la „revenire" din 
1948, în 1972 mai funcţionau în cele 68 de parohii ale protopopiatului 
Ortodox al Sighetului, care cuprindea practic toate localităţile 
Maramureşului istoric, 16 absolvenţi ai Academiei Teologice, 
denumire sub care sunt cunoscute instituţiile de învăţământ superior 
greco-catolic care pregăteau preoţi, la care se adaugă şi un doctor în 
teologie provenit din acealeaşi instituţii - parohul Rozavlei Ţiplea 

Vasile. O mică parte dintre ei funcţionau în aceleaşi localităţi în care 
au funcţionat înainte de 1948. 2 Acestora li s-a acordat o atenţie 
deosebită, atât din partea autorităţilor ecleziastice ortodoxe, cât şi din 
partea instituţiilor seculare comuniste, între care şi Inspectoratul 
teritorial al cultelor. Se urmărea îndeosebi, în această perioadă, 
"consolidarea unificării" şi eliminarea aşa numitelor „latenţe" greco
catolice" cât şi „orientarea" preoţilor reveniţi'', probleme dezbătute în 
numeroasele conferinţe eparhiale sau la nivel de protopopiat. Fiind 
consideraţi, nedemni de încredere sau chiar opozanţi, ei nu puteau să 
prezideze aceste conferinţe de „orientare", cu excepţia acelor aleşi cu 
grijă şi pregătiti în acest scop. 3 

În rai~nul Sighet se notau la începutul anului 1955, în 
descrierea parohiilor făcută pentru a susţine propunerile de bugetare, 
întocmită de Grigore Holdiş, pe atunci împuternicit raional, câteva 
centre de rezistenţă catolică la Budeşti, la Breb, unde erau active 
câteva familii greco-catolice, şi foste călugăriţe, la fel şi Hărniceşti cu 
filia Hoteni, „cu rezistenţă greco-catolică (foste călugăriţe)", la 
Sarasău, se nota „rezistenţă mare catolică", la fel şi la Iapa. 
Rezistenţă şi prozelitism sunt semnalate la parohia Sighet, cu filia 
Valea Hotarului precum şi la Vad. Doar la o sigură localitate, Valea 
Porcului (azi Valea Stejarului), se nota ca fiind înfăptuită consolidarea 
unificării.4 Pentru raionul Vişeu, împuternicitul raional Marcolţ Ioan, 
mai puţin scrupulos în notarea exactă a datelor ce caracterizează 
fiecare parohie decât împuternicitul raionului Sighet, nota existenţa 
unei rezistente catolice la leud.5 

În obi,ectvele planului de muncă ce urmau să le întocmească 
împuterniciţii regionali, conform unei circulare din 9 ianuarie 1961 a 
Direcţiei împuterniciţilor cu menţiunea „strict secret", intrau ca sarcini 
generale, printre altele şi supravegherea manifestărilor cultelor, a 
activităţii deservenţilor (nume atribuit slujitorilor cultelor), şedinţele 

1 Băinţan, Valentin; Martiri şi mrturisitori ai Bisericii Române Unite cu Roma din 
Eparhia Greco-Catolică Maramureşului (1948-1989), Editura Gutinul, Baia Mare, 
1999, p. 36. 
2 Fond Inspectoratul teritorial al cultelor Maramureş, ds. 72, fila 2 
3 Idem, ds. 59, fila 6 şi ds 40, f 1-2 
4 Idem, ds. 32/1961, ff 102-103 
5 Idem, f. 99 
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statutare şi şedinţele de orientare, iar printre sarcinile speciale la 
cultul ortodox: sprijinirea aplicării integrale a Decretului 410/1959, 
referitor la monahism şi plasarea la muncă a celor ieşiţi iar la cultul 
romano-catolic se va avea în vedere printre altele lichidarea 
amestecului preoţilor romano-catoloci în problema unificării B.O.R. 1 

Circulare ale amintitei Direcţii reglementau precis sarcinile fiecărui 
nivel ierarhic a structurii departamentului, delegând responsabilităţi 
sporite în culegerea de informaţii şi chiar intervenţii în activitatea 
cultelor din partea împuternicitilor raionali. 2 

În toată această perioadă a deceniului şapte şi primii ani a 
celui următor, se urmărea eliminarea oricărei influenţe din ceea ce a 
fost biserica-catolică: scoaterea oricăror obiecte de cult specifice şi 
adoptarea terminologiei de cult ortodoxe, în ciuda unei opoziţii din 
partea enoriaşilor sau a preoţilor, precum şi împiedecarea acordării 
asistenţei spirituale acordată de preoţii romano-catolici credincioşilor 
foşti greco-catolici şi supravegherea atentă a preoţilor nereveniţi. 

Din perspectiva Inspectoratului Teritorial al Cultelor, dar şi a 
ierarhilor ortodocşi, eliminarea „latentelor" greco-catolice era semnul 
realizării depline a unificării. Însă ace'asta n-a putut fi realizată pe tot 
cursul acestui deceniu şi nici la începutul celui următor. Astfel, într-o 
circulară a Departamentului Cultelor (nr. 5499/10 VIII 1962) se cerea 
verificarea pe teren a stadiului unificării B.O.R., raportarea activităţii 
pozitive sau negative a „deservenţilor" (reveniţi, vechi ortodocşi), 

dacă se mai menţine ritualul fost greco-catolic (spirit, steaguri 
mariane, rozariu), dacă preoţii nereveniţi mai activează, imixtiunea 
preoţilor romano-catolici în realizarea unificării B.O.R. prin deservirea 
foştilor greco-catolici sau reveniţi sau alte servicii religioase acordate 
acestora. La fel se cerea precizarea stadiului unificării B.O.R. precum 
şi a felului cum influienţiază conducătorii eparhiilor prin directivele lor 
unificarea B.O.R. şi eventualele aspecte negative. 3Nu cunoaştem 
răspunsul la cerinţele acestei circulare, dar ea nu face decât să 
dezvolte cerinţele cicularei din 1961 mai sus amintită. Fiind 
recunoscută oficial, biserica romano-catolică, a acordat constant 
asistenţă spirituală foştilor greco-catolici_ care asistau la liturghiile 
romano-catolice şi se mărturiseau aici. ln Maramureşul voievodal 
astfel de sprijin a fost acordat de parohii romano-catolici din Sighetu! 
Marmaţiei, Ocna Şugătag şi Vişeul de Sus. Văzută ca o formă de 
rezistenţă a bisericii greco-catolice asistenţa acordată acestora era 
socotită şi ca o activitate ostilă regimului. Sprijinul acordat de biserica 
romană-catolică este mai accentuat după introducerea reformei 

1 Idem, 36/1961, f 1-2 
2 Idem, f 25-28 
31dem, f. 34 
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liturgice în Biseica romano-catolică promulgată de Conciliul Vatican 
li. 1 

Revenind la eliminarea aşa numitelor „latente" greco-catolice, 
problema nu pare să fi fost chiar atât de simplă'. În 1966, într-un 
raport din luna martie se constata că ,,în biserica din Dragomireşti, 
raionul Vişeu este calea crucii" iar în „biserica ortodoxă revenită 

Moisei III, fostă mănăstire, are drumul crucii şi în biserică şi afară 
(afară sînt 12 staţii din piatră cu icoane)."2 

Între 1968 şi 1973 s-a declanşat o adevărată ofensivă pentru 
consolidarea unificării, în strategia căreia se urmărea eliminarea 
acestor latenţe şi introducerea terminologiei liturgice specific 
ortodoxe. Dar introducerea acestei terminologii s-a izbit de o anumită 
rezistenţă a localnicilor, ajungându-se ca unii preoţi care doreau să 
fie pe placul credincioşilor să folosească formule pleonastice, cum s-a 
întâmplat şi la Sighetu! Marmaţiei unde „preotul Nistor Sorin, fost 
protopop de Sighet, ca să fie pe planul unor credincioşi reveniţi, 
înainte de a predica, când se închina spunea: «în numele tatălui, al 
fiului, şi al sfântului duh-spirit, amin»". 3 În acelaşi document, o 
„informare" cu nr. 539 din 6 septembrie 1969, semnat de 
împuternicitul judeţean Traian Chilian, era făcut cunoscut faptul că 
„episcopul ortodox Teofil din Cluj, încă de la primele conferinţe de 
orientare din primăvara anului 1968, le-a trasat sarcină preoţilor să 
introducă în întregime terminologia ortodoxă şi să scoată din biserică 
statuile şi alte însemne greco-catolice. Le-a trasat sarcină apoi 
protopopilor să verifice aplicarea acestor sarcini cu ocazia inspecţiilor 
pe care le fac în parohii. Drept urmare, o bună parte dintre deservenţi 
s-au conformat, deşi în unele parohii au întâmpinat rezistenţă, dar 
mai sînt preoţi care n-au aplicat în întregime dispoziţiile primite, ba 
mai mult sînt preoţi vechi ortodocşi în parohii revenite care, fie că n
au avut curajul să o facă, fie că s-au complăcut în această situaţie." 

1 Reforma liturgică promulgată de Conciliul Vatican li la 4 decembrie 1963, avea în 
vedere introducerea limbii poporului în serviciile liturgice, care să înlocuiască latina. 
În Maramureş se va oficia în limbile maghiară, germană dar şi în română. Această 
reformă va face obiectul unor dezbateri comune a împuterniciţilor, cum a fost cea din 
şedinţa din 21 martie 1970, ţinută la Cluj, împuternicitul Baboşca sintetiza pentru 
nordul Transilvaniei câteva sitaţii particulare: ,,În prolema 8.0.R. cca 70-75% [din 
credicioşi] au fost gr.cat. Episcopul Teofil în probl.[emă] a mers pe panta că şi timpul 
rezolvă şi a lăsat pe seama org.[anelor] de stat. I s-a arătat mereu constatările 

înregistrate pe teren şi numai târziu am început în această problemă. Cred[incioşii) 
nu fac probleme din unif[icare] dacă preotul este harnic. Preoţi nereveniţi sînt peste 
100. Sînt puţini care sînt ostili. Sînt încadraţi în muncă. Chindriş şi Prunduş mai 
activi. Ultimul are legătură cu Vaticanul prin corespondenţă. Credincioşii care n-au 
revenit îmbrăţişează cultul r[omano]-cat[olic). Vezi şedinţa menţionată în Fond 
Inspectoratul teritorial al cultelor Maramureş, ds. 57. 
2 Idem, ds 57,/1966, f.6 
3 Idem, ds. 45, f. 17 
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Comentând situaţiile negative, în afară de cazul preotului Nistor 
Sorin, mai sus amintit, se mai consemnează că ,,în parohia Sârbi, 
vacantă, fostul peot revenit Coteţiu Romul, n-a scos vitrina cu 
mormântul lui Isus din faţa altarului." Şi tot în acelaşi document o altă 
modalitate de a se sustrage „consolidării" unificării: „în Sighetu! 
Marmaţiei, merg la biserica romano-catolică 3-4 preoţi nereveniţi, 
aducând cu ei şi cca. 12 foşti greco-catolici. În comuna Ocna 
Şugătag, la biserica romano-catolică merg cca 30 foşti greco-catolici 
şi mai ales din parohia revenită Hoteni.[ ... ] În oraşul Vişeul de Sus, 
merg la biserica romano-catolică 1 preot nerevenit şi cca 20 foşti 
greco-catolici mai ales din parohia Bocicoel.Mai sînt şi alte cazuri pe 
care nu le enumerăm. Preoţii din aceste parohii n-au depus tot efortul 
pentru readucerea acestor cetăţeni la biserica ortodoxă, deşi putem 
spune că s-a făcut mult în această direcţie. Considerăm că deşi 

preoţii au lucrat bine în acţiunea de consolidare a reîntregirii, nu s-a 
făcut totul deşi au fost posibilităţi. Credem că această sarcină îi revine 
în primul rând bisericii ortodoxe şi nu organelor Departamentului 
cultelor." 

La începutul deceniului următor, rapoartele inspectorilor se 
menţin în aceeaşi termeni. Într-o notă de sarcini din „notă sinteză" din 
3 mai 1971, cu nr. 165, principalele probleme ale bisericii ortodoxe se 
pun în relaţie cu biserica greco-catolică: „Datorită faptului că cca 95% 
din parohii sînt revenite, problema consolidării unificării B.O.R. 
constituie cea mai mare preocupare a noastră. S-a reuşit până la 
această dată să se introducă în toate bisericile terminologia ortodoxă, 
s-a renunţat la unele practici de nuanţă greco-catolică cum sunt 
«drumul crucii, cultul inimii, binecuvântarea euharistică şi rozarul». Nu 
s-a reuşit în întregime să se elimine din bisericile revenite vestigiile 
gr.[eco]- cat.[olice] cum sînt statuile şi drumul crucii. Notăm că drumul 
crucii există şi în majoritatea bisericilor vechi ortodoxe cum sînt: 
Vişeul de Jos, Făureşti, Cărpiniş şi altele.Deservenţii cultului ortodox 
susţin că nu pot să le înlăture deoarece provoacă nemulţumiri în 
rândul credincioşilor, iar pe de altă parte, nu au icoane să le 
înlocuiască. Sînt preoţi care au reuşit să-i lămurească pe credincioşi 
şi au scos statuile sau chiar drumul crucii. Aşa a făcut pr.[eotul] 
revenit Petrovai Gheorghe din Vişeul de jos, care a scos drumul crucii 
din biserica revenită, cită vreme pr.[eotul] Andreica Gheorghe vechiu 
ort.[odox] n-a reuşit să-l scoată din biserica veche ortodoxă din 
aceeaşi localitate.[ .. ] Pr.[eotul] vechiu ort[odox], Vulpe Leonid, de 
exemplu, este în paohia revenită Petrova de cca 20 ani şi are în 
prezent 3 statui mari în biserică. Rezultă că nu există o preocupare în 
acest sens chiar la pr.[eoţii] vechi ortodocşi, şi ei constitue un 
exemplu negativ pentru pr.[eoţii] reveniţi. Nu există suficientă 
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preocupare pentru rezolvarea acestei probleme din partea conducerii 
cultului şi nici din partea deservenţilor." 1 

Că în privinţa eliminării terminologiei greco-catolice nu 
stăteau aşa cum se preciza în „nota sinteză", o dovedeşte un „plan de 
muncă al activităţii de consolidare a reîntregirii bisericeşti[ ... ] pe 
perioada 1 iunie - 31 decembrie 1971" întocmit în 20 iunie 1971 de 
către protopopul Sighetului: „cu privire la terminologie: protopopul şi 
preoţii designaţi de protopopiat, vor servi în parohiile Dragomireşti, 
Bogdan Vodă, Bârsana, leud, Călineşti şi Hărniceşti - filia Hoteni, 
parohii în care se mai foloseşte terminologia gr[eco]-cat[olică]. În 
aceste ocazii se va vorbi credincioşilor, consiliilor şi comitetelor 
parohiale, cântăreţilor şi corurilor bisericeşti despre însemnătatea 
unităţii cultice."2 „Planul de muncă" este focalizat apoi la aspecte „cu 
privire la obiecte şi vestigii şi cărţi de cult" precum şi la acelea „cu 
privire la practici cultice streine B.O.R." 

În termeni mai expliciţi este exprimată rezistenţa opusă la 
înlăturarea „latenţelor greco-catolice" din bisericile ortodoxe, într-o 
informare din 3 octombrie 1972, cu nr. 437 al aceluiaşi inspector 
teritorial judeţean. Dacă calea crucii n-a putut fi înlătuată din unele 
biserici, nefiind pictate, s-a găsit o soluţie: icoanele s-au schimbat 
între ele. Cu privire la introducerea terminologiei ortodoxe, după ce 
semnalează introducerea termenilor ortodocşi la toate serviciile 
religioase, se precizează că fac excepţie „corurile din parohiile 
Bârsana şi Bogdan Vodă din protopopiatul Sighetului, care au învăţat 
să să cânte cu termeni greco-catolici liturgie greco-catolică şi preoţii 
nu şi au dat osteneala să înveţe liturgia ortoxă, deşi au fost sfătiuţi în 
acest sens". Şi constata, în privinţa înlăturării „latenţelor" : „vorbind 
despre starea de spirit a preoţilor reveniţi, se poate afirma că cei mai 
vârstnici s-au lăsat lămuriţi foarte greu [ .. .]" şi că „greutăţi se mai 
întâmpină din partea unor credincioşi, care fie că fac parte din familii 
pri căsătorii mixte, fie că rezistenţa lor este alimentată de preoţii 

reveniţi sau nereveniţi sau chiar pr[eoţii] romano-catolici." Mai 
precizează că „în biserica din Călineşti, protopopiatul Sighet, mai 
există calea crucii, 1 O icoane în relief, 4 icoane statuete, 2 icoane cu 
Sf. Antonie etc. pe care preotul revenit Huban Anton /vârstnic/ nu-şi 
dă nici un interes să le scoată deşi a stat de vorbă cu el episcopul 
Teofil, protopopul, Oprişan şi noi. Acesta n-are nici un prestigiu în faţa 
credincioşilor. Nu se poate afirma că în rândurile credincioşilor 

reveniţi o rezistenţă făţişă, dar totul depinde de puterea de 
convingere a preotului." Aceste „latenţe" au fost înlăturate cu 
prioritate mai ales din bisericile monumente istorice şi de arhitectură 
vizitate de turişti străini precum cea de la Bogdan Vodă,leud şi 

1 Idem, ds. 65/1971, f. 17-18 
2 Idem, ds. 70, act 406/20 iunie 1971 
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Săpânţa. O măsură frecvent aplicată a fost repictarea bisericilor, cum 
a fost cazul celei din Rozavlea, la cărei sfinţire în 15 august 1971 a 
venit patriarhul Iustinian. Aici au afluit vreo 20.000 de credincioşi 
cărora „patriarhul le-a vorbit e unitatea de credinţă a neamului 
românesc, ori aniversarea a 300 de ani de la sfinţirea mănăstirii 
Moisei, de către mitropolitul Sava Brancovici, când episcopul Teofil 
din Cluj a accentuat că această mănăstire a fost ortodoxă şi s-a 
susţinut ortodoxă încă 100 de ani după uniaţie. Asemenea lămuriri se 
dau atât de episcop cât şi de protopopi la orce manifestare 
religioasă". În acest climat se întâmpla şi o mişcare în contra curent: 
„Preoţii rom.[ano]-cat[olici] fac servicii religioase pentru credincioşii 
foşti gr[eco]-cat[olici] cum sînt slujbe şi mărturisiri, deşi limba lor 
liturgică este limba maghiară. Datorită acestui fapt, în Baia Mare, 
Sighet, Vişeul de Sus, Ocna Şugătag, Tăuţii Măgherăuş şi altele, sînt 
văzuţi zilnic credincioşi români în port ţărănesc în biserici, iar în prima 
vinere din lună, numărul acestora creşte. Datorită acestui fapt şi 

datorită prozelitismului catolic, [„] din satul Hoteni, circa 32 foşti 
greco-catolici frecventează regulat biserica romano-catolică din Ocna 
Şugătag. Sunt şi preoţi-greco catolici nereveniţi care fac diferite 
servicii religioase foştilor gr[eco]-cat[olici] acasă la locuinţele lor[„.] 
Foştii preoţi gr[eco]- cat[olici] care s-au stabilit la oraşe, îi îndeamnă 
pe credincioşii foşti gr[eco]-cat[olici] să frecventeze bisercile rom[ano] 
cat[olice], aşa se explică faptul că numărul acestora este mai mare la 
oraşe". Se anticipa ca prin măsurile generale luate de centrul eparhial 
pentru consolidarea unificării şi ritmul cu care au fost înlăturate 
latenţele, în mod special, această acţiune se va încheia în 1973. 
Măsurile propuse de inspectorul Traian Chilian erau categorice: „să 
interzică preoţilor rom.[ano]-cat[olici] de mai face mărturisiri în limba 
română, deoarece limba liturgică este limba maghiară. Să li se 
interzică de a mai face slujbe plătite credincioşilor foşti gr[eco] -
cat[olice]; Centrul eparhial să se ocupe de fiecare caz în parte unde 
mai există vestigii şi să-i sancţioneze pe preoţii şi pe membrii 
consiliilor parochiale care se fac vinovaţi de nepăsare, iar unii preoţi 
care se dovedesc incapabili să rezolve înlăturarea latenţelor, să-i 
transfere din acele parohii; Să se găsească o soluţie pentru ridicarea 
vestigiilor scoase de la biserici, deoarece în marea majoritate sînt 
depozitate fie în turla bisericii, fie într-o cameră de sub turn, de unde 
uşor pot fi aduse înapoi, aşa cum s-a făcut în Bozânta Mare; Acţiunea 
a fost şi este sprijinită de noi."1 

Mult râvnita consolidare a B.O.R. era o chestiune politică, 
urmărită mai mult de structurile Departamentului cultelor dar pe care 
şi-o însuşise şi Biserica Ortodoxă, a căror ierarhi din Ardeal se 

1 Idem, ds. 70, f. 1-5 
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reuniseră într-un sinod în 3 noiembrie 1970, la Bucureşti. Hotărârile 
acestui sinod au devenit şi repere în activitatea împuterniciţilor 
cultelor, şi deci şi a celor care funcţionau în Maramureş. 1 Apelul la 
structurile coercitive ale statului, îndeosebi la miliţie, era o practică 
destul de frecventă a împuterniciţilor pentru a stăvili manifestările 

religioase de amploare. E drept că uneori o atare colaborare nu 
funcţiona la parametri doriţi de aceşti inspectori. 2Pentru cei care 
oficiau clandestin, fără recunoaştere din partea Departamentului 
Cultelor, cum a fost şi cazul preoţilor greco-catolici numiţi nereveniţi, 
aveau instrucţiuni de a întocmi dosare de trimitere în judecată. O notă 
din 28 martie 1972, constata la probleme speciale că în întreg judeţul 
Maramureş la acea dată existau „26 de preoţi nereveniţi în frunte cu 
episcopul Dragomir Ioan din Ariniş, care în colaborare cu preoţii 

rom[ano]-cat[olici] caută să împiedece consolidarea unificării din 
1948, atrăgând o parte din credincioşii gr[eco]-car[olici] la bisericile 
rom[ano]- cat[olice]. Se amestecă în problema scoaterii vestigiilor 
catolice din bisericile ortodoxe". 3 

La împlinirea a 25 de ani de la „reîntregirea B.O.R." în 
octombrie 1973 s-a dat dispoziţie de către inspectorul teritorial ca pe 
raza sa de acţiune să nu se organizeze nici o manifestare sau acţiuni 
festive. ,,În acest sens se va discuta cu protopopul sau cu eventualii 
preoţi care ar intenţiona să organizeze astfel de manifestări". Care 
au fost motivele acestei hotărâri nu sunt făcute cunoscute. 4 

Cu un an mai târziu, un raport complex al inspectorului 
teritorial Alexa Augustin, semnat la 20 octombrie1974 consemna 
pentru întreg judeţul că: ,,În judeţul Maramureş până în 1948, când s
a făcut actul reîntregirii B.O.R. 90% din parohii au aparţinut cultului 
greco-catolic, deci circa 90% sunt parohii revenite. Au exisat 162 
parohii greco-catolice faţă de 26 ortodoxe, ceeia ce a constituit o 
greutate faţă de alte judeţe. În urma acţiunilor duse de episcopiile 
Oradea şi Cluj, a preoţilor misionari, a organelor locale şi 
departamentale, încadrarea actuală a parohiilor să se prezinte astfel: 
129 preoţi vechi ortodocşi şi 57 reveniţi. Şi de la această cifră rezultă 
numărul mare de preoţi greco-catolici care n-au revenit la ortodoxie şi 
care pe tot parcursul vremii au încercat să facă greutăţi preoţilor în 
funcţie. La fel s-au întâmpinat mari greutăţi în scoaterea vestigiilor din 
biserici. În prezent, la protopopiatul Sighetu! Marmaţiei, protopop 
Oprişanu Mihai, se poate afirma că nici în problema vestigiilor şi nici a 
ritului nu se mai ridică probleme. Cea mai mare parte a bisericilor, în 
ultimii ani, impulsionaţi de protopop, s-au pictat, s-au zugrăvit şi cu 

1 Idem, ds. 59, f. 1 O 
2 Idem, dosar 57, fila 5 
3 Idem, ds 62/1970 
4 Idem, ds. 59, notă din 14 octombrie 1973 
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această ocazie au scos din biserici toate vestigiile. Mai sînt doar 
cîteva biserici mai ales monumente istorice (Sat Şugătag, Hărniceşti, 
leud), care păstrează pe pereţii din afară calea crucii şi la care 
oamenii pînă nu se vor aduce icoane mari-prăznicare nu vor 
renunţa.[ ... ] La consolidarea unificării au cotribuit şi ierarhii orodocşi: 
Se poate cita ca pozitiv arhiepiscopul ort[odox] Teofil Herineanu, 
care de cînd a preluat cele două protpopiate ( Sighet şi Baia Mare 
n.n.) de la episcopia Oradea, a depus efort deosebit pentru 
introducerea terminologiei ort[odoxe]. A făcut ieşiri în acest judeţ şi cu 
rezultate bune. Pe acelaşi drum merge şi episcopul Iustinian 
Maramureşeanul". 1 Acelaşi document aduce în atenţie aspecte noi în 
viaţa religioasă a Maramureşului aparent neglijate până acum: 
existenţa a 12 parohii ucrainene pe stil vechi, menţionat fiind 
decalajul de două săptămâni în ţinrea sărbătorilor faţă de ortodocşi 
români. O problemă deosebită este semnalată la Coştiui unde preotul 
romano-catolic ,,face catehizare copiilor ucrainieni, care au fost 
botezaţi de preoţii romano-catolici în perioada 1948-197 4, când 
aceştia n-au avut preot, iar preotul Rusinco Mihai din Rona de Sus, 
comod, la însărcinat pe preotul rom[ano]-cat[olic] cu botezul. 
Explicaţia a fost că soţia lui Rusinco a fost romano-catolică maghiară 
şi acţiunile sau împletit". 2 Ce uită să menţioneze raportul este faptul 
că aceşti ucraineni erau foşti greco-catolici rămaşi fără preot. Sunt 
menţionate aici şi schimbări de mentalitate, în primul rând a preoţilor 
ortodocşi dar şi o oarecare nepăsare faţă de educaţia religioasă a 
cetăţenilor, situaţie în care „câştigă cultele neoprotestante şi sectele 
interzise". Dar pe de altă parte acestă nepăsare faţă de educaţia 
religioasă a cetăţenilor mulţumeşte autorităţile: „[ .. ] acest cult nu 
prezintă un pericol ca şi restul cultelor, deoarece deservenţii, prin 
educaţia religioasă ce o fac nu opresc credincioşii şi copiii de la 
activităţile culturale, obşteşti, munca este socotită de acest cult ca o 
cinste, o îndatorire cetăţenească, nu ca şi la cultele neoprotestante 
care ameninţă credincioşii «a munci în zi de sărbătoare este păcat de 
moarte». Se poate afirma că mulţi preoţi ortodocşi participă la 
formarea omului nou al zilelor noastre, mulţi preoţi au copii în funcţii 
de răspundere în statul nostru şi se comportă cu demnitate." 3 

Deşi documentele cercetate nu oferă o imagine de ansamblu 
a rezistenţei bisericii greco-catolice, totuşi ele relevă câteva aspecte 
ale acestui fenomen social-religios. Cu toate că s-a urmărit lichidarea 
în totalitate a oricărei manifestrări care să aibă legătura cu fosta 
biserică greco-catolică ele n-au putut fi eliminate în totalitate. 
Ofensiva dusă pentru înlăturarea oricăror obiecte care au aparţinut 

1 Idem, ds. 80, f.6 
2 Ibidem, ff 7 şi 9 
3 Ibidem, f.7 
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fostei biserici desfiinţate, a avut şi o justificare psihologică: urmărea 
să înlăture orice contact cu ceea ce ar aminti fostului credincios 
greco-catolic, acum „revenit" de starea sa anterioară. Ofensiva s-a 
dus şi la nivelul limbajului şi a practicilor de cult, urmărindu-se 
eliminarea acelor termeni şi practici liturgice specifice bisericii greco
catolice şi introducerea celor ortodoxe. În ceea ce priveşte metodele 
de lucru în realizarea consolidării unirii, susţinută de către structurile 
politice şi administrative ale statului comunist, cu colaborarea Bisericii 
Ortodoxe, s-au rafinat mergând mai mult pe forme de persuasiune 
decât brutale. În subteran şi contrar acţiunilor oficiale s-a putut 
constata totuşi o rezistenţă a acestei Biserici desfiinţate, care chiar 
dacă nu au căpătat forme făţişe şi spectaculoase.iar în realizarea 
consolidări a B.O.R. a trebuit să se ţină seamă de existenţa ei 
clandestină şi să-i contracareze acţiunea, evident cu mijloace 
disproporţionate. 
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Aspecte din viaţa satului maramureşean în paginile ziarului 
„Viaţa liberă" (1953-1964) 

Gheorghe Todinca 
muzeograf 

Muzeul Maramureşului 

Scăderea producţiei agricole în anii 1949-1953, necesitatea 
aprovizionării oraşelor, cu o populaţie urbană în plină expansiune, a 
dus la regândirea politicii P.M.R. privind lumea satului. Ritmul 
colectivizării a fost slăbit până în anii 1957-1958, fiind înlocuit cu o 
politică de transformare graduală a proprietăţilor particulare în 
întovărăşiri agricole. Gospodăriile agricole colective sunt consolidate, 
accentul se pune pe „educaţia socialistă" a colectiviştilor, pe 
convingerea ţăranilor în calea arătată de P.M.R. pe drumul spre o 
viată îmbelşugată. 

' În Maramureşul istoric, în activitatea de propagandă în lumea 
satelor, un rol deosebit îi revenea ziarului ,,Viaţa liberă". 

Articolele critice apărute în ziar obligau persoanele sau 
instituţiile vizate să răspundă redacţiei arătând starea de fapte şi să 

prezinte măsurile luate. Aceasta se impunea ca urmare a Hotărârii 
Biroului Politic al C.C. al P.M.R. care preciza că „toate organele de 
partid şi de stat, precum şi instituţiile de orice fel vizate de materialele 
critice apărute în presă sînt datoare să discute criticile aduse şi să 
răspundă ziarului în termen de 1 O zile de la publicarea materialului 
respectiv arătând starea de lucruri şi măsurile luate". Organele vizate 
în articolele şi sesizările făcute de redacţie trebuiau să facă o analiză 
profundă în spirit autocritic la alcătuirea răspunsurilor. Acolo unde se 
manifestau fenomene de birocraţie şi formalism, organizaţiile de bază 
trebuiau să acţioneze şi să ia măsuri eficace pentru înlăturarea 
neajunsurilor („Viaţa liberă", nr. 528, 25 noiembrie 1960). 

Prin planul aprobat de C.C. al P.M.R., ziarul „Viaţa liberă" 

avea planificată difuzarea a 2.000-2.500 exemplare, în realitate fiind 
distribuite sau vândute cel mult 1.200 exemplare. În marile 
întreprinderi şi instituţii din oraşul Sighet nu exista aproape nici un 
abonat, deşi în raion, din 102.206 locuitori, 35.000 erau consideraţi 
oameni ai muncii ştiutori de carte. Vinovaţi de situaţie sunt consideraţi 
Comitetul Raional Sighet, Sfatul Popular Raional şi Difuzarea presei. 
Redacţia ziarului încearcă să ia o serie de măsuri pentru creşterea 
numărului de abonamente în oraş şi zonă prin îmbunătăţirea calităţii 
materialelor publicate. Se tipăreau afişe de popularizare în scopul de 
a aduce la cunoştinţa cititorilor conţinutul pe scurt al numerelor din 
ziar, se tipăresc calendare ale ziarului, fluturaşi. Redactorii, deşi nu 
era misiunea lor, au mers în întreprinderi pentru a face abonamente. 
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Situaţia a ajuns atât de critică încât se punea problema rentabilizării 
ziarului şi lichidarea situaţiei existente ori desfiinţarea ziarului. 

În materialele apărute în legătură cu sectorul socialist al 
agriculturii, în documentele de uz intern, redactorii ziarului remarcă 
următoarele „în tratarea problemelor gospodăriilor colective se 
observă în general o dezbatere destul de superficială, ceea ce 
dovedeşte o lipsă de cunoaştere a realităţilor din aceste gospodării şi 
lipsa de documentare temeinică în legătură cu problemele 
actualizate".(,,Viaţa liberă", nr. 230). Slaba legătură cu realităţile din 
sectorul socialist din agricultură îl dovedeşte şi numărul foarte scăzut 
al corespondenţelor din partea colectiviştilor şi întovărăşiţilor. 

O preocupare deosebită a ziarului a fost popularizarea 
metodelor înaintate în vederea ridicării producţiei la hectar şi a 
creşterii animalelor. Cunoscând marea însemnătate pe care o au 
vitele de muncă în desfăşurarea campaniei agricole sunt publicate 
numeroase materiale legate de îngrijirea animalelor, popularizarea 
metodelor agrozootehnice înaintate. Majoritatea acestor articole sunt 
scrise de oameni de specialitate. Inginerul Chirilă Gheorghe publică 
articolul „Pentru mărirea producţiei de legume şi cartofi", ,,Viaţa 

liberă", nr. 232; inginerul Holdiş Dumitru scrie despre îngrijirea 
pomilor fructiferi, în articolul "Dezvoltarea mai multor ramuri de 
producţie - izvor de venituri la G.A.C. Câmpulung la Tisa" („Viaţa 
liberă", nr. 383 din 14 februarie 1958). Autorul descrie împărţirea 
celor 850 de hectare ale G.A.C.- ului astfel: 450 hectare fâneţe 
naturale, 63 hectare păşuni, 73 hectare livezi şi 277 hectare teren 
arabil. Ferma zootehnică are 170 de oi şi 30 de vaci. Un loc important 
în veniturile gospodăriei provin din pomicultură, în 1956 G.A.C. 
Câmpulung obţinând 15 vagoane de mere. 

Antiteza dintre trecutul sumbru şi prezentul ,,îmbelşugat" trăit 
de colectivişti este prezent în ziar în numeroase articole cum este şi 
„Oameni şi fapte din Remeţi" de V. Călineşteanu care prezintă viaţa 
ţăranilor din sat. Între ei Teodor Tine colectivist din 1953. "De atunci 
munceşte cu tragere de inimă. Colectiviştii l-au ales şef de echipă şi 
el este mândru de sarcina ce i s-a încredinţat". Autorul articolului are 
stil în redarea situatiei şi a dialogurilor „Pe stradă un flăcău oacheş şi 
spătos, s-a oprit şi mi-a zâmbit. Mergea la colectivă". Întrebat cu 
„mirare" despre construcţiile şi casele noi din sat, tânărul îi răspunde: 
"Vezi dumneata, belşugul colectivei înseamnă şi belşugul nostru al 
colectiviştilor". 

Un rol important în acţiunea de colectivizare revenea 
propagandei despre bunăstarea şi belşugul oferit de viaţa în G.A.C. 
Articolul „Munca culturală - sprijin de seamă în transformarea 
socialistă a agriculturii", apărut în ,,Viaţa liberă" nr. 285 din 29 martie 
1956 începe cu ideile lui Lenin despre importanţa muncii culturale în 

70 

https://biblioteca-digitala.ro



lumea satelor: „Cooperativizarea completă nu este posibilă fără o 
întreagă revoluţie culturală". De aceea, conţinutul principal al muncii 
culturale la sate trebuie să fie transformarea socialistă a agriculturii. 
Programele artistice, şezătorile, serile culturale de la sate trebuiau să 
contribuie la atragerea ţărănimii pe făgaşul socialismului. Toate 
manifestările îşi propuneau ca ţel crearea omului nou cu o înaltă 
conştiinţă de clasă. 

Multe articole prezintă avantajele constituirii la sate a 
Cooperativelor de credit. La 11 februarie 1956 la Săpânţa ia fiinţă 

„prima Cooperativă de credit şi economie", cu 137 ţărani muncitori 
care au depus părţi sociale în valoare de peste 30.000 lei. 
Cooperativa acorda împrumuturi pentru cumpărarea animalelor, 
plătirea manoperelor la refacerea şi amenajarea locuinţelor. 

Preşedinte al cooperativei este ales ţăranul Stan Gheorghe Colţun, 
iar între cei înscrişi sunt şi Ioan Holdiş, preşedintele G.A.C. „Partizanii 
Păcii" şi Turda Ioan, preşedintele Comitetului Executiv al Sfatului 
Popular. Adunarea generală a cooperativei, prin ţăranii care o 
compun îşi ia angajamentul „de a sprijini şi mai mult consiliul de 
conducere al cooperativei prin achitarea părţilor sociale, înscrierea de 
noi membri, valorificarea surplusului de produse agricole prin 
cooperativă". („Viaţa liberă", nr. 279 din 16 februarie 1956) 

La rubrica „ 194 7 - Sub flamura Republicii - 1958" în articolul 
„ 11 ani în cifre şi fapte semnificative" sunt enumerate sintetic 
principalele realizări din raionul Sighet „înfăptuite prin grija partidului 
şi guvernului". Prezentăm şi noi cronologic cele mai importante 
evenimente: 
~ 1948 
- începutul construirii liniei ferate Salva - Vişeu 
- la fiinţă Şcoala Populară de Artă 
- Şi în Maramureş s-a înfăptuit naţionalizarea, "un eveniment de 
importanţă covârşitoare pentru economia naţională" 
- A luat fiinţă şi a intrat în funcţiune Cooperativa „Unitatea" 
~ 1949 
- La Sighet, în scopul valorificării resurselor locale şi a deservirii 
populaţiei ia fiinţă Intreprinderea "Ilie Pintilie" şi Cooperativele 
meşteşugăreşti „Deservirea" şi „Pielarul". 
- Pentru punerea în exploatare a bazinului forestier de pe valea 
Marei, începe construirea liniei ferate înguste Fereşti - Izvoare pe o 
distanţă de 22 km. 
- Pentru ocrotirea sănătăţii populaţiei la Sighet se înfiinţează o 
policlinică de specialitate 
- Terminarea construirii liniei ferate Salva - Vişeu 
~ 1950 
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- „71 de familii de ţărani muncitori din comuna Remeţi au pornit pe 
drumul belşugului", înfiinţând G.A.C. „Veac Nou". Gospodării 
colective s-au înfiinţat şi la Săpânţa şi Câmpulung la Tisa 

- S-au construit şcoli noi în comunele Giuleşti, Deseşti şi în satul 
Fereşti 

- În oraşul Sighet a început construirea unei fabrici de cărămidă 
y 1951 
- În raionul Sighet s-au înfiinţat noi dispensare şi s-au deschis 2 case 
de naşteri la Rona de Sus şi Câmpulung la Tisa 
- Lucrări de amenajare a băii comunale din Sighet 
- la fiinţă S.N.P. Raional cu trei medici, un tehnician, doi sanitari şi trei 
desinfectori 
- Şcoală nouă în Budeşti 
y 1952 
- Se inaugurează G.A.C. „Viaţa Liberă" din Sighet 

- La Coştiui se înfiinţează un staţionar (ambulator) medical 
- În comuna Vad se deschide un cămin de zi 
- Intră în funcţiune Combinatul raional de producţie 
y 1953 
- La Teceu 62 de familii semnează actul de constituire a G.A.C. 
„Drapelul Roşu" 
- la fiintă Casa Raională de Cultură din Sighet 
- În Ro~a de Jos se construieşte o şcoală nouă 
y 1954 
- Deschiderea Casei Pionierilor din Sighet, care este înzestrată cu 
laborator foto, sală de gimastică, bibliotecă cu 1.600 volume, etc. 
- La Budeşti „s-a aprins lampa lui Ilici" 
y 1955 
- la fiinţă Fabrica de prelucrare a laptelui din Sighet 
- Se inaugurează Spitalul de copii 
- La Fabrica „Unitatea" se deschide primul club muncitoresc 

- Prima expoziţie de artă plastică organizată în oraşul Sighet după al 
doilea război mondial 
- La Sighet se organizează primul târg-expoziţie a rasei brune de 
Maramureş 
y 1956 
- Se deschide Muzeul Etnografic al Maramureşului 
- la fiinţă Spitalul veterinar 
- se· dă în folosintă Căminul cultural din Vad 
- În Săpânţa se d~schide prima Cooperativă de credit şi economii 
- La Sighet se pun bazele Staţiei meteorologice 
y 1957 
- Se electrifică comunele Bocicoi şi Săpânţa 
- Şcoală nouă la Remeţi 
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- la fiinţă Spitalul-azil pentru bătrâni din Sighet 
- Spital nou la Ocna Şugatag 
- În comunele raionului Sighet se deschid 6 cinematografe 
- Se construieşte stadionul „Stăruinţa" 
- Şcoală nouă la Crăceşti (Mara) 
- La Sighet se înfiinţează Centrul de transfuzie, recoltare şi 
conservare a sângelui 
~ 1958 
- Intră parţial în funcţiune noua termocentrală din Sighet 
- Sectorul socialist şi cooperatist din agricultura raionului Sighet 
include 5 G.A.C., cu 568 familii, 24 întovărăşiri cu 894 familii şi 3 
asociatii cu 385 familii 
- Încep'e construirea sălii de teatru din Sighet 
- Inaugurarea unui nou magazin universal în Călineşti 
- În Sighet se pune în circulaţie primul autobuz pentru transportul în 
comun. 

(Datele sunt extrase din articolul „ 11 ani în cifre şi fapte 
semnificative", în „Viaţa liberă" nr. 428 din 26 decembrie 1958). 

Comitetul Raional Sighet al P.M.R. aprecia elogios activitatea 
ziarului „Viaţa liberă" care „a popularizat în coloanele sale o serie 
întreagă de probleme, cuprinzând în multiple aspecte activităţi din 
raionul nostru". Pe lângă problemele legate de industrie, agricultură, 
viaţa de partid, probleme externe, ziarul publică numeroase articole 
legate de activitatea culturală din raionul Sighet. Munca cultural
artistică şi educativă de masă se făcea prin conferinţe, brigăzi 

ştiinţifice, învăţământ agro-pomicol, activitatea căminelor culturale, a 
colţurilor roşii. Se făceau aprecieri asupra formaţiilor de teatru, cor, 
orchestră, brigăzi artistice de agitaţie şi a repertoriului acestora; mai 
erau incluse probleme legate de îndrumarea lor metodică. 

Paginile ziarului „Viaţa liberă" acorda spaţii deosebite activităţii 
cercurilor literare. La Casa de Cultură din Sighet funcţiona din anul 
1955 cenaclul literar „George Coşbuc" la care activau profesori, 
bibliotecari dar şi muncitori şi ţărani cu preocupări literare. La cenaclul 
se dezbăteau teme literar politice ca: „Despre rolul artei şi literaturii în 
societate", „Despre spiritul de partid în literatură" de Ludovic 
Bruckstein, "Literatura şi viaţa", "Despre teoria leninistă a reflectării şi 
literatura" de Mihai Tomoiagă, etc. Se considera că aceste lecţii
dezbatere „urmate de discuţii vii", contribuiau la îmbunătăţirea formei 
şi conţinutului actului literar. („Viaţa liberă'', nr. 321 din 20 martie 
1955) 

„9 ani de la înfiinţarea Miliţiei" se intitulează articolul scris de 
căpitanul Filimon Achim („Viaţa liberă" nr. 380 din 26 ianuarie 1958). 
Autorul arată că vechea poliţie şi jandarmerie erau „alcătuite din fii de 
exploatatori şi alte elemente legate trup şi suflet de interesele 
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regimului burghezo-moşieresc". Prin grija P.M.R. şi a guvernului la 23 
ianuarie 1949 se înfiinţează Miliţia. „Prin scopurile înalte şi natura 
muncii sale, prin încadrarea sa cu muncitori şi ţărani muncitori 
eliberaţi de sub exploatare, Miliţia este o parte indisolubilă a poporului 
muncitor, strâns legată de el, vital interesată în apărarea şi 

dezvoltarea puterii democrat-populare". Odată cu cucerirea de către 
clasa muncitoare a puterii politice şi economice, paralel cu crearea 
unei noi legislaţii - partidul şi guvernul „au făurit treptat noi organe 
ale puterii de stat, care prin conţinutul lor de clasă sînt interesate în 
aplicarea legilor făurite de reprezentanţii poporului muncitor. Cu 
spijinul oamenilor muncii Miliţia descoperă pe toţi acei care comit 
infracţiuni, care lovesc în avutul obştesc şi cel personal al cetăţenilor, 
care tulbură liniştea publică. Faţă de aceştia Miliţia aplică legile 
statului cu toată vigoarea lor". La cea de-a 9-a aniversare a înfiinţării 
Miliţiei, căpitanul Filimon Achim reafirmă hotărârea neclintită a 
miliţienilor din Sighet „de a fi şi în viitor la înălţimea sarcinilor trasate 
de partid şi guvern, de a munci cu fermitate în spiritul legilor ţării". 

*** 
Din multitudinea de teme abordate în ziarul „Viaţa liberă" vom 

prezenta procesul încheierii colectivizării în raionul Sighet. 
La 11 martie 1962 redacţia ziarului scoate o „Foaie volantă 

pentru comunele raionului Sighet", care, pe prima pagină publică 
articolul de fond "În comunele Remeţi, Câmpulung la Tisa, oraşul 
Sighet şi satele Sarasău, Vad şi Călineşti a fost încheiată 
colectivizarea agriculturii". Se face un bilanţ poetic al momentului 
declarării încheierii procesului de colectivizare în România: „Aceste 
zile de primăvară timpurie sînt adevărate sărbători care marchează 
hotarul· dintre sărăcie şi belşug. E sărbătoare în natură şi în inimile 
oamenilor". Trecutul cu amarul, sărăcia şi necazurile lui va rămâne o 
amintire, ca şi haturile cu semnificaţia lor." Se făuresc planuri, se 
înnaripează vise, . se fac socoteli. De aceste preocupări sînt 
frământate şi cele 4.528 de familii de colectivişti din comunele şi 
satele [raionului] a căror agricultură e complet colectivizată. Ei fac 
acum planuri cum să muncească mai bine cele 10.169 hectare 
pământ". Articolul se încheie apoteotic: „Văd parcă holdele mănoase 
legănându-se ritmic în adierea vântului de august; cirezi ce vor 
număra mii de animale, laptele curgând ca un fluviu năvalnic din 
ugerele vacilor; văd hamb;arele încărcate; văd satele vechiului 
Maramureş devenite frumoase orăşele, în fiecare casă cu aparat de 
radio, televizor, maşină de spălat şi aragaz". 

În acelaşi număr al foii volante, în articolul „E sărbătoare", 
încheierea colectivizării agriculturii este considerată ca un eveniment 
deosebit în istoria Maramureşului, „căci glasul şi îndemnul partidului 
de a porni pe calea fericirii şi a belşugului, a cuprins inimile şi cugetul 
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sutelor de mii de oameni". În ţară, odată cu colectivizarea sunt 
sărbătorite „miile de şcoli, internate, case de naşteri şi dispensare, 
teatre şi cămine culturale, termocentrale, create prin grija partidului şi 
date ţărănimii muncitoare pentru a-l face viaţa plină de bucurie. Se 
întind hore în ogrăzi, în cluburi şi în cămine culturale, pe străzi şi în 
pieţe. Se cântă şi se dansează, iar adevărul versurilor „Maramureş 
ţară veche, I cu oameni fără pereche, sună mai frumos ca oricând". 

Din raionul Sighet, ca invitaţi la sesiunea Marii Adunări 
Naţionale a R.P.R. consacrată încheierii colectivizării agriculturii, au 
fost desemnaţi: Bucur Ştefan - preşedintele G.A.C. „Iza" din Sighet, 
dr. Bulz Claudiu - directorul Staţiunii experimentale zootehnice a 
l.C.Z., Benedek Emeric - preşedintele G.A.C. din Câmpulung la Tisa, 
Chirilă Gheorghe - directorul Şcolii horticole din Bocicoiul Mare, 
Chirai Nuţu - preşedintele G.A.C. „23 August" din Sarasău, Lăscăian 
Vasile - preşedintele G.A.C. „Vadul" din Vad, Lazăr Mihai -
preşedintele G.A.C. „Unirea" din Remeţi, Nemeş Petru - preşedintele 

G.A.C. „Zorile socialismului" din Călineşti, Petreuş Vasile -
preşedintele G.A.C. „Viaţa liberă" din Sighet, Tivadar Petru -
preşedintele G.A.C. „Cosăul" din Cerneşti şi Turda Gheorghe
preşedintele G.A.C. „Partizanii Păcii" din Săpânţa. Grupul de invitaţi 
din raionul Sighet a fost condus de Muntean leronim, prim-secretar al 
Comitetului Raional Sighet al P.M.R. („Viaţa liberă", nr. 560 din 1962) 

Participanţii la adunările de desemnare a delegaţilor pentru 
sesiunea extraordinară a M.A.N. „au cerut celor invitaţi să 

mulţumească partidului pentru grija ce o poartă ţărănimii şi pentru 
ajutorul ce li-I dă şi s-au angajat să nu precupeţească eforturile pentru 
îndeplinirea măreţelor sarcini trasate de partid în construirea 
socialismului". Se mai relatează că adunările au fost urmate de 
programe cultural-artistice, prezentate de formaţiile căminelor 
culturale şi ale sindicatelor din raionul Sighet. 

La sfârşitul lunii mai 1962, la Sfatul Popular Raional Sighet a 
avut loc solemnitatea înmânării unor medalii conferite de Consiliul de 
Stat al R.P.R. unor activişti şi membri cooperatori din raionul Sighet 
pentru merite în munca de colectivizare a agriculturii şi întărirea 
economico-organizatorică a G.A.C. „Medalia Muncii" a fost conferită 
unui număr de 26 de persoane, iar medalia ,,În cinstea încheierii 
colectivizării agriculturii" unui număr de 13 persoane. 

Componentă a propagandei de partid şi de stat, presa din 
perioada dată ( 1953-1964 ), a fost o reflexie a intenţiei organelor de 
propagandă asupra populaţiei. 

Cenzura a acţionat în primul rând asupra ziarelor ca mijloace 
de informare. Ziariştii erau obligaţi să cunoască, să conspecteze şi să 
prezinte ideile conducerii superioare de partid, fiind interzisă orice 
interpretare proprie. Până şi caricaturile şi epigramele aveau un 
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conţinut de clasă, orientat împotriva „duşmanilor poporului": chiaburi, 
sabotori, apolitici, leneşi. Dezbaterile tematice din presă accentuau 
trecutul sumbru, plin de privaţiuni al celor mulţi în antiteză cu 
prezentul şi „viitorul luminos" pe care comuniştii îl făureau întregului 
popor. 

Eşecul aplicării ideilor de prosperitate şi progres gândite de 
comunişti se datorează în parte şi inabilităţii propagandei prin presă 
în rândul oamenilor muncii de la oraşe şi sate, care remarcau 
contrastul evident între cele afirmate şi realităţile momentului. 

Colectivizarea şi consecinţele sale au avut un rol covârşitor în 
schimbarea vieţii ţăranilor de la sate, a produs mutaţii profunde în 
mentalităţile oamenilor. Cunoaşterea acestor fenomene relatate şi în 
ziarul „Viaţa liberă" din Sighet (1950-1964) va contribui la întregirea 
adevărului istoric despre marile prefaceri prin care a trecut satul 
românesc la sfârşitul secolului trecut. 
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Situaţia cultelor neoprotestante: Adventist, Baptist şi 
Penticostal în raioanele Sighet şi Vişeu între anii 

1952-1974 

Dănuţa Boboşan, muzeograf 
Alin Pra/ea, muzeograf 
Muzeul Maramureşului 

Cultele neoprotestante îşi încep activitatea pe teritoriul ţării 

noastre la sfârşitul secolului al XIX-iea şi începutul secolului al XX-iea. 
Cultul baptist există în România de la mijlocul secolului al XX-iea. 
Unele culte, cum a fost cultul penticostal, pătrund în spaţiul românesc 
la începutul secolului al XX-iea prin intermediul emigraţiei 

transilvănene în America, prima comunitate penticostală înregistrându
se în judeţul Arad. Iar altele apar în spaţiul românesc la sfârşitul sec. 
al XIX-iea, cum a fost cultul adventist, care apare în România odată cu 
stabilirea în Dobrogea, în anul 1891, a unei comunităţi germane din 
Grimea printre care se aflau credincioşi adventişti. 

În perioada interbelică aceste culte neoprotestante nu au o 
relaţie prea bună cu statul român, ele fiind interzise în mai multe 
rânduri, prezenţa lor fiind totuşi tolerată. Intrarea în legalitate a cultelor 
neoprotestante se produce odată cu Constituţia Republicii Populare 
Române din 1948 amendată prin decretul nr. 177 din 4 august 1948 
pentru regimul general al cultelor religioase. Acest decret stipula că: 
„Cultele religioase sunt libere să se organizeze şi pot funcţiona liber 
dacă ritualul şi practica lor nu sunt contrarii Constituţiei, securităţii 
publice sau bunelor moravuri.". Astfel o parte cultele neoprotestante, 
care au fost interzise, dar funcţionau în clandestinitate în perioada 
dintre cele două războaie mondiale, intră acum în legalitate. Şefii, 

conducătorii, cultelor trebuiau să depună următorul jurământ în faţa 
reprezentanţilor Ministerului Cultelor: „Ca slujitor al lui Dumnezeu, ca 
om si ca cetăţean, Jur de a fi credincios Poporului şi de a apăra 
Republica Populară Română, împotriva duşmanilor din afară şi 

dinăuntru; Jur că voi respecta şi voi face să se respecte de către 
subalternii mei legile Republicii Populare Române; Jur că nu voi 
îngădui subalternilor mei să întreprindă şi să ia parte şi nici eu nu voi 
întreprinde şi nu voi lua parte la nici o acţiune de natură a aduce 
atingere ordinii publice şi integrităţii Republicii Socialiste Române. 
Aşa să-mi ajute Dumnezeu!". 

În rândurile de mai jos ne vom ocupa de trei culte 
neoprotestante, care au funcţionat în raioanele Sighet şi Vişeu, între 
anii 1952 -1974. 
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Cultul Adventist de ziua a şaptea 
ln anul 19521 sunt înregistrate, în raionul Vişeu, autorizaţii 

pentru bisericile acestui cult în localităţile: Vişeul de Jos, Borşa, 

Moisei, Rozavlea, Şieu, Petrova, Leordina, Poenile de sub Munte. 
Din situaţia realizată de pastorul Petre Cazan, datată 21 iunie 

1953, putem surprinde exact situaţia cultului adventist de ziua a 
şaptea din raionul Vişeu. 

La data de 2 decembrie 1954, într-o cerere adresată 
Ministerului Cultelor2, 29 de credincioşi din Vişeul de Sus cer 
aprobarea înfiinţării comunităţii adventiste din Vişeul de Sus. Aceştia 
îşi motivează cererea prin faptul că cea mai apropiată comunitate a 
cultului adventist se află în Vişeul de Jos, la o distanţă de 6 km. Pe 
lângă faptul că străbat cu greutate această distanţă, grupul este nevoit 
să treacă prin satul Vişeul de Mijloc „ fapt ce ar putea da naştere la 
diferite comentarii". Adică ar putea fi acuzaţi de acţiuni de prozelitism. 

Într-o notă informativă din luna mai a anului 1955 se spune că 
pastorul raional îşi îndruma credincioşii prin „vizita personală", pentru 
că altfel nu-l ascultă. Ceea ce în ochii organelor locale dovedea 
încercări „de-a face prozelitism"3

. În acest sens misionarul adventist 
de ziua a şaptea Grigore Doaga dă o declaraţie la data de 1 
decembrie 1953 prin care se dezvinovăţeşte, fiind acuzat de acţiuni 
de prozelitism în comuna Leordina.4 

La data de 15 octombrie 19585 cultul adventist, din raionul 
Sighet, se prezenta după cum urmează: Sighet - 54 de credincioşi, un 
lăcaş de cult; Câmpulung - 24 de credincioşi, un lăcaş de cult şi un 
cimitir; Săpânţa - 120 de credincioşi, un lăcaş de cult, un cimitir şi 
0,08 teren arabil; Glod - 30 de credincioşi, un lăcaş de cult. Tot la data 
de 15 octombrie, în raionul Vişeu, situaţia se prezenta astfel: Vişeul de 
Sus - 30 de credincioşi; Vişeul de Jos - 220 de credincioşi; Borşa - 99 
de credincioşi; Moisei - 144 de credincioşi; Leordina - 144 de 
credincioşi; Repedea - 60 de credincioşi; Petrova - 25 de credincioşi; 

1 Borderou despre autorizaţiile şi cărţile de legitimaţie a cultelor neoprotestante din 
raionul Vişeu trimise tov. Împut. Bănescu, 29 noiembrie 1952, Fond Inspectoratul 
teritorial al cultelor, Dosar 5/1952, Bistriţa, fila 1. 
2 Copie după adresa comunităţii adventiste de ziua a şaptea din Vişeul de Sus către 
Ministerul Cultelor pentru a obşine autorizaţie de funcţionare a comunităţii, 2 
decembrie 1954,. Fond Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 6/1953, fila 57. 
3 Notă privind îngrijirea culturilor, 31 mai 1955, Fond Inspectoratul teritorial al cultelor, 
Dosar 6/1953, fila 126. 
4 Declaraţia lui Gheorghe Doagă, misionar adventist de ziua a şaptea, din Vişeul de 
Jos cu privire la activitatea sa, 1 decembrie 1953, Fond Inspectoratul teritorial al 
cultelor, Dosar 6/1953, fila 122. 
5 Situaţia parohiilor (comunităţilor) din rai. Sighet la data de 15 . X.1958, Fond 
Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 24/1958. 
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Şieu - 70 de credincioşi; Rozavlea - 31 de credincioşi. Toate aceste 
comunităti dispun de câte un lăcaş de cult ri un cimitir. 

în' situaţia apărută în anul 1961 , în raionul Sighet, cultul 
adventist de ziua a şaptea număra trei comunităţi: Sighet - 45 de 
familii, în total 65 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult dar nu au 
un cimitir propriu. Săpânţa - 73 de familii, în total 121 de persoane. 
Dispun de un lăcaş de cult şi un cimitir propriu. Glod - 20 de familii, în 
total 28 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult şi un cimitir propriu. 
Spre deosebire de anul 1958 dispare comunitatea adventistă din 
Câmpu~ung, care, probabil, a fost încorporată comunităţii din Sighet. 

ln raionul Vişeu în anul 1961 situaţia este următoarea.: Vişeul 
de Jos cu comunităţile aparţinătoare Vişeul de mijloc şi Sălişte - 67 de 
familii, în total 220 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult şi un 
cimitir propriu. Borşa - 25 de familii, în total 90 de persoane. Dispun 
de un lăcaş cult dar nu deţin un cimitir propriu. Moisei - 39 de familii, 
în total 137 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult şi un cimitir 
propriu. Leordina - 41 de familii, în total 142 de persoane. Dispun de 
un lăcaş de cult şi un cimitir propriu. Repedea - 18 familii, în total 50 
de persoane. Dispun de un lăcaş de cult şi un cimitir propriu. Crasna 
cu comunitatea aparţinătoare Petrova - 9 familii, în total 33 de 
persoane. Dispun de un lăcaş de cult dar nu deţin un cimitir propriu. 
Şieu - 46 de familii, în total 70 de familii. Dispun de un lăcaş de cult şi 
un cimitir propriu. Rozavlea - 14 familii, în total 31 de persoane. 
Dispun de un lăcaş de cult şi un cimitir propriu. 

în raionul Sighet, la 30 aprilie 1971 2
, la Sighet apar consemnaţi 

un număr de 65 credincioşi, iar la Săpânţa 121. La 30 aprilie 1972 
numărul lor este în creştere după cum urmează: Sighet - 80 
credincioşi, Săpânţa - 140. 

Situaţia credincioşilor adventişti de ziua a şaptea se prezintă la 
fel şi în raionul Vişeu3 . Dacă la 30 aprilie 1971 în Borşa erau 89 
credincioşi, la 30 aprilie 1972 numărul lor creşte la 100. În Moisei 134, 
respectiv, 171, Vişeul de Jos - 215, respectiv, 268; Şieu 70, respectiv, 
74; Rozavlea 31, respectiv, 41; Strâmtura - Glod 28, respectiv, 30; 
Leordina -135, respectiv, 180; Repedea - 50, respectiv, 85; Crasna -
33, respectiv, 34. 

La 20 octombrie 19744
, în raionul Sighet, adventişti de ziua a 

şaptea apar răspândiţi în localităţile: Sighetu -Marmaţiei care numără 

1 Situaţia Cultului adventist de ziua 7-a rai. Sighet şi Vişeu 1961, 15. XI. 1961, Fond 
Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 33/1961. 
2 Situaţia cultului adventist de ziua a 7-a la data de 30 iunie 1972, Fond Împuternicitul 
cultelor, Dosar 68. Rapoarte privind starea de spirit şi cultele religioase, fila 30. 
3 idem 
4 Situaţia cultelor din judeţul Maramureş şi principalele probleme pe care acestea le 
ridică, 20 octombrie 197 4, Fond Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 80. Situaţia 
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66 credincioşi, Săpânţa cu un număr de 135 credincioşi, Botiza - 4 
credincioşi, Vad -3, Lunca la Tisa şi Rellieţi cu un număr de 6, 
respectiv 75 credincioşi baptişti. 

În raionul Vişeu 1 apar consemnaţi la Moisei - un număr de 170 
credincioşi, Vişeul de Jos - 278, Borşa -107, Bogdan-Vodă - 4, 
Leordina - 200, Repedea -90, Crasna Vişeului -37, Ruscova -17, 
Poienile de sub Munte -40 credincioşi ai acestui cult. 

Cultul Baptist 
ln anul 19522

, în raionul Vişeu, găsim o singură biserică 
baptistă autorizată să funcţioneze, cea din Săliştea de Sus. 

La data de 15 octombrie 19583
, în raionul Sighet, situaţia 

cultului baptist se prezintă după cum urmează: Sighet - 37 de 
credincioşi, un lăcaş de cult şi un cimitir; Iapa - 58 de credincioşi, un 
lăcaş de cult şi un cimitir; Sarasău - 69 de credincioşi, un lăcaş de cult 
şi un cimitir; Satşugătag - 49 de credincioşi, un lăcaş de cult şi un 
cimitir. Tot la aceiaşi dată, 15 octombrie 1958, în raionul Vişeu găsim 
o singură comunitate baptistă în Săliştea de Sus. Aceasta numără 56 
de credincioşi, două lăcaşuri de cult şi două cimitire, unul în Săliştea 
de Sus iar celălalt în Dragomireşti. 

În anul 1961 4 comunitatea baptistă din raionul Sighet este 
numeric în scădere faţă de anul 1958. Sighet - 20 de familii, în total 36 
de persoane. Dispun de un lăcaş de cult dar nu deţin un cimitir 
propriu. Iapa - 34 de familii, în total 64 de persoane. Nu deţine un 
lăcaş de cult propriu, funcţionând într-un spaţiu închiriat. Nu deţin 

cimitir propriu. Sarasău - 32 de familii, în total 65 de suflete. Dispun 
de un lăcaş de cult dar nu deţin un cimitir propriu. Satşugătag - 16 
familii, în total 42 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult şi un cimitir 
propriu. 

În raionul Vişeu, în anul 1961 5
, singura comunitate baptistă 

este cea din Săliştea de Sus. Aceasta numără 26 de familii, în total 45 
de persoane. Dispun de un lăcaş de cult şi un cimitir propriu. După 
cum observăm numărul credincioşilor baptişti din Săliştea de Sus este 
redus la 45 de persoane faţă de 56 cât număra în 1958. 

cultelor din judeţ pe cele două categorii: legale şi interzise la data de 30.IV.1974, fila 
12. 
1 idem 
2 Borderou despre autorizaţiile şi cărţile de legitimaţie a cultelor neoprotestante din 
raionul Vişeu trimise tov. Împut. Bănescu, Bistriţa, 29 noiembrie 1952, Fond 
Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 5/1952, fila 1. 
3 Situaţia parohiilor (comunităţilor) din rai. Sighet la data de 15.X.1958, Fond 
Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 24/1958. 
4 Situaţia cultului baptist din rai. Sighet şi Vişeu, 15 -Xl-1961, Fond Inspectoratul 
teritorial al cultelor, Dosar 33/1961, fila 3. 
5 idem 
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La 30 aprilie 1971 1
, în raionul Sighet sunt consemnaţi un 

număr de 555 credincioşi baptişti, iar în localităţile Sarasău şi Iapa un 
număr de 192 credincioşi. La 30 aprilie 1972, numărul lor este în 
scădere, în Sighet fiind înregistraţi 88 credincioşi, în Sarasău şi Iapa 
109. 

În raionul Vişeu, la 30 aprilie 1971 2
, singura comunitate de 

credincioşi baptişti este în continuare cea din Săliştea de Sus, care 
numără acum 46 credincioşi, iar la 30 aprilie 1972 numărul lor creşte 
la 52 credincioşi. 

Într-un raport întocmit de inspectorul principal teritorial Alexa 
Augustin la 20 octombrie 197 4 3 privind situaţia cultelor din judeţul 
Maramureş, în raionul Sighet sunt consemnaţi credincioşi baptişti 
români la Sighet - un număr de 143, Sarasău - 15, Iapa - 60, 
Satşugatag - 69. Credincioşii baptişti români din Sighet beneficiază de 
serviciile religioase a unui pastor. În raionul Vişeu apare aceeaşi 
comunitate la Săliştea de Sus care numără acum 66 credincioşi. 

Cultul Penticostal 
În anul 19524 

, în raionul Vişeu, înregistrăm biserici ale acestui 
cult in localităţile: Poienile de sub Munte, Repedea, Ruscova, Fălcuşa. 

În anul 1954 cultul penticostal din raionul Vişeu număra 140 de 
credincioşi în Poienile de sub Munte, 40 în Repedea şi 60 în Ruscova. 
Aceştia sunt caracterizaţi ca fiind „puţin ataşaţi regimului"5

. 

Într-o cerere datată 4 martie 1955, adresată Cultului 
Penticostal Biserica lui Dumnezeu Filiala Oradea, 26 de credincioşi 
penticostali (capi de familie) din Ruscova cer autorizaţia de-a construi 
un "punct de adunare" în locul numit Lespedea Oblaz. Ei îşi 

motivează cererea prin faptul că locuiesc la o distanţă de 8 km de 

1 Situaţia cultului baptist la data de 30 iunie 1972, Fond Împuternicitul cultelor, Dosar 
68. Rapoarte privind starea de spirit şi cultele religioase, fila 33. 
2 idem 
3 Situaţia cultelor din judeţul Maramureş şi principalele probleme pe care acestea le 
ridică, 20 octombrie 197 4, Fond Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 80. Situaţia 
cultelor din judeţ pe cele două categorii: legale şi interzise la data de 30.IV.1974, fila 
11. 
4 Borderou despre autorizaţiile şi cărţile de legitimaţie a cultelor neoprotestante din 
raionul Vişeu, trimise tov. Împut. Bănescu, Bistriţa, 29 noiembrie 1952, Fond 
Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 5/1952, fila 1. 

5 Tablou cuprinzând cultul Mozaic, Pentecostal şi Rom.-Cat. Din Raionul Vişeu, 
Vişeul de Sus, 26 martie 1954, Fond Inspectoratul teritoriasl al cultelor, Dosar 
6/1953, fila 13. 
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centru comunei, în cerere se mai menţionează faptul că si ortodocşii 
din acea zonă au primit dreptul de-a ridica o biserică. 1 

În raionul Sighet, la data de 15 octombrie 19582
, situaţia 

cultului penticostal se prezenta astfel: Sighet - 23 de credincioşi; 
Berbeşti - 22 de credincioşi; Fereşti - 31 de credincioşi; Cerneşti - 39 
de credincioşi; Onceşti - 46 de credincioşi; Bârsana 50 de credincioşi; 
Crăceşti - 27 de credincioşi. Toate aceste comunităţii dispuneau de 
câte un lăcaş de cult dar nu aveau un cimitir propriu. În raionul Vişeu3 , 
tot la 15 octombrie 1958, întâlnim trei comunităţi: Repedea - 108 de 
credincioşi; Poienile de sub Munte - 168 de credincioşi; Ruscova - 55 
de credincioşi. Toate aceste comunităţi dispuneau de câte un lăcaş de 
cult şi un cimitir. 

O altă situaţie a cultelor neoprotestante în raionul Sighet, 
apărută în anul 1961 4

, prezintă cultul penticostal în felul următor: 
Sighet - 1 O familii, în total 20 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult, 
situat pe strada Tepliţei, nu au cimitir propriu. Fereşti - 29 de familii, în 
total 50 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult, nu au cimitir propriu. 
Cerneşti - 25 de familii, în total 36 de persoane. Dispun de un lăcaş 
de cult, nu au cimitir propriu. Onceşti - 34 de familii, în total 54 de 
persoane. Dispun de un lăcaş de cult şi cimitir propriu. Bârsana - 39 
de familii, în total 47 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult, nu au 
cimitir propriu. Crăceşti - 21 de familii, în total 26 de persoane. Dispun 
de un lăcaş de cult, nu au cimitir propriu. După cum vedem, numărul 
credincioşilor penticostali din raionul Sighet, în raport cu anul 1958 se 
menţine la valori foarte apropiate. Faţă de anul 1958, în 1961 
comunitatea din Berbeşti nu mai apare în documente. 

În raionul Vişeu, în anul 1961 5
, pe lângă cele trei comunităţi 

întâlnite în 1958 - Poienile de sub Munte, Ruscova, Repedea -
întâlnim o nouă comunitate, cea din Moisei. În ceea ce priveşte 
celelalte comunităţi, ele se prezintă după cum urmează: Repedea - 68 
de familii, în total 135 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult şi un 
cimitir propriu. Poienile de sub Munte - 110 familii, 181 de persoane. 
Dispun de un lăcaş de cult şi un cimitir propriu. Ruscova 15 familii, în 
total 24 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult şi un cimitir propriu. 
Moisei 18 familii, 31 de persoane. Dispun de un lăcaş de cult dar nu 

1 Adresă a cultului penticostal din Ruscova către cultul penticostal din Oradea pentru 
obţinerea autorizaţiei de funcţionare, Ruscova, 4 martie 1955, Fond Inspectoratul 
teritorial al cultelor, Dosar 6/1953, fila 8. 
2 Situaţia parohiilor (comunităţilor) din rai. Sighet la data de 15.X.1958, Fond 
Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 24/1958. 
3 idem 
4 Situaţia cultului penticostal din rai. Sighet şi Vişeu, 15.Xl.1961, Fond Inspectoratul 
teritorial al cultelor, Dosar 33/1961. 
5 idem 
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au un cimitir propriu, lipsa cimitirului se explică, probabil, prin faptul că 
este vorba de o comunitate foarte tânără. 

La 30 aprilie 19711, în raionul Sighet credincioşi penticostali 
apar consemnaţi în localităţile: Mara - 23 credincioşi; Berbeşti şi 

Fereşti - 67; Cerneşti - 35; Onceşti -54 şi Bârsana -34. 
În raionul Vişeu, la aceeaşi dată, 30 aprilie 1971 2

, apar 
consemnaţi în Moisei - 72 de credincioşi, Poienile de sub Munte -
201, Repedea -150 şi Ruscova -92. 

În intervalul de un an, la 30 aprilie 19723
, în raionul Sighet, în 

aceleaşi localităţi numărul credincioşilor penticostali este într-o uşoară 
creştere, după cum urmează: Mara - 30; Berbeşti şi Fereşti - 69. În 
Bârsana numărul lor rămâne acelaşi, iar în Cerneşti numărul lor scade 
la 30 credincioşi. 

În raionul Vişeu, cea mai semnificativă creştere se înregistează 
la Moisei, unde numărul lor ajunge la 121 credincioşi şi în Poienile de 
sub Munte -221. În Repedea şi Ruscova numărul lor scade la 101, 
respectiv 77 credincioşi penticostali. 

În raportul întocmit la 20 octombrie 197 4 4 de inspectorul 
principal teritorial Alexa Augustin se înregistrează prezenţa 

credincioşilor acestui cult, în raionul Sighet la Sighetu-Marmaţiei un 
număr de 83 persoane, în Cerneşti - 94, Bârsana - 62, Deseşti -38, 
Onceşti -101, Berbeşti- 112, Sârbi şi Budeşti 157 credincioşi. 

În raionul Vişeu5 găsim la Moisei 275 credincioşi penticostali, la 
Repedea 334, Ruscova 236, Poienile de sub Munte 549. Constatăm, 
în intervalul 1972 -197 4, o dublare a numărului de credincioşi 

penticostali. 
Cu toate împotrivirile, cu toate măsurile luate împotriva lor de 

aparatului de partid şi de stat, cultele neoprotestante şi-au continuat 
existenţa şi au continuat acţiunile de prozelitism. Astfel că momentul 
1989 îi găseşte organizaţi gata să refacă legăturile cu bisericile 
neoprotestante din afara ţării. Utilizând mijloace de mediatizare 
moderne ( posturi de radio şi televiziune, broşuri, reviste) 
neoprotestanţii şi-au intensificat acţiunile de prozelitism, devenind o 
prezenţă demnă de luat în seamă în spaţiul religios românesc. 

1 Situaţia cultului penticostal la data de 30 iunie 1972, Fond Împuternicitul cultelor, 
Dosar 68. Rapoarte privind starea de spirit şi cultele religioase, fila 26. 
2 idem 
3 idem 
4 Situaţia cultelor din judeţul Maramureş şi principalele probleme pe care acestea le 
ridică, 20 octombrie 1974, Fond Inspectoratul teritorial al cultelor, Dosar 80. Situaţia 
cultelor din judeţ pe cele două categorii: legale şi interzise la data de 30.IV.1974, fila 
14. 
5 idem 
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leudul Maramureşului şi valorile sale: 
„CASA MUZEU DUNCA PÂTU" * • 

Dr. Mihai Dăncuş 
Muzeul Maramureşului 

leudul este o aşezare de oameni care s-a impus în istoria 
Maramureşului şi a Neamului Românesc prin hărnicie, omenie, 
credinţă în Dumnezeu, îndârjire şi eroism. Este satul care a punctat 
istoria locală şi naţională cu oameni excepţionali şi cu fapte măreţe. 

Urme ale vieţuirii umane s-au găsit în mai multe părţi ale 
aşezării datând încă din epoca bronzului (la Muzeul judeţean de 
istorie se găsesc câteva topoare c disc şi spin descoperite la Runc). 
Tradiţia satului consemnează existenţa aici a unor „băi" (mine de 
sare) „lucrate de romanii antici", care „sunt surpate şi groapa cea 
mare s-a umplut cu apă şi poporul îi zice <Iezer>; aici s-a găsit o 
monedă romană cu efigia împăratului <Traian cenzule Quinta an. 
105> care a intrat în celebra colecţie a savantului Ioan Mihalyi de 
Apşa" (după consemnările istoricului preot Tit Bud). Multitudinea 
tezaurelor de monede romane şi bizantine descoperite pe teritoriul 
Maramureşului dovedeşte prezenţa romană aici prin schimburile 
comerciale, prin legăturile cu Provincia Daco-Romană. 

leudul a păstrat legende şi tradiţii care vorbesc despre eroi 
întemeietori, despre ctitori de mănăstiri şi biserici, dascăli şi preoţi, 

eroi şi martiri, voievozi şi cnezi, ţărani cărturari şi intelectuali de 
marcă, despre bucurii şi necazuri. .. 

Satul apare în documente consemnat într-o diplomă din 2 
februarie 1365 prin care voievodul Bale este întărit ca stăpân al 
moşiilor leud, Cuhea ş.a. De altfel biserica „din Deal" considerată 
„cea mai veche" este cunoscută şi ca „biserica Saleului". 

Istoria leudului este plină de date, de nume de neamuri care 
s-au impus de-a lungul secolelor în ultimul mileniu şi care au dat 
preoţi, oameni de cultură care s-au afirmat în plan naţional şi fac 
cinste Maramureşului. 

Documentele vremii au păstrat numele marilor neamuri ale 
leudului: Balea (1419), Bilţiu alias Dăncuş (1595), Dăncuş (1514), 
Ciceu alias Persa (1583), Cudrici alias Balea din Bârsana (1752), 
Demian alias Dăncuş (1511 ), Feth alias Balea din Rozavlea, Florea 
alias Balea din leud, Gorzo alias Balea (1427), leudeanu zis loody 
(1419), llea alias Balea (1459), Marchiş alias Balea din Strâmtura 
(1706), Oprea alias Fiţigău (1579), Paşca (1607), Perţa alias Ciceu 

• Articol° publicat în „Graiul Maramureşului", 18 august, 2007 
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(1583), Pleş alias Balea (1592), Pop alias Fiţigău (1579), Dunca 
(1595). La acestea s-au adăugat mari neamuri venite din alte sate ca 
Dunca de Şieu, Mariş de Cuhea, Bizău etc. 

Documentele au păstrat şi nume de preoţi la cele două 
biserici: 1541 diaconul luga, Georgiu Fiţigău (1579), Popa Şimon, 
Ionaş, Popa Pintea, 1731-1743 protopop Lupu Balea, 1743 Samuil 
Turcuş, 1769 Timoteu Dăncuş şi Lupu Dăncuş, 1683 Nichita Chindriş. 

De ce consemnăm toate acestea?! Deoarece şi astăzi urmaşii 
acestora continuă frumoase tradiţii şi afirmă leudul şi Maramureşul în 
plan naţional şi chiar internaţional. 

Punctăm în continuare. În anul 1921, august Despărţământul 
ASTRA din Sighet organizează o mare expoziţie în Palatul cultural 
unde Preotul Artemie Anderco prezintă pentru prima dată celebrul 
„CODICE DE LA IEUD". Remarcat de Andrei Bârseanu manuscrisul 
este prezentat la Academie. După zeci de ani Manuscrisu/ de la 
leud incintă şi astăzi, anul 1391 fiind considerat ca data primului 
manuscris în limba română (înaintea celebrei scrisori a lui Neacsu din 
Câmpulung, 1521 ). Multe alte manuscrise şi cărţi de mare valoare s
au păstrat în leud. 

La „Biserica din Şes", catedrala în lemn a Maramureşului, 
monument excepţional ca arhitectură, tehnici de construcţii etc. în 
interior ca şi la cea „din Deal" se păstrează vechi covoare, carte 
religioasă de la Râmnic, Blaj, Buzău, Bucureşti, laşi etc. La intrarea în 
cimitir este grupul statuar dedicat învăţătorului confesional greco
catolic, Petru Bilţiu Dăncuş, primul folclorist al Maramureşului, scriitor 
şi poet, istoric şi mare patriot. La această biserică au oficiat popa 
Alexa la 1718, popa Bale Ştefan la 1785, popa Vinţu la 1788, Mihai şi 
Ioan Mihalyi (bunicul acad. Ioan şi acad. Victor Mihalyi de Apşa, 
Mitropolitul Transilvaniei, Laurenţiu Mihalyi, protopop etc.). 

În anul 197 4 preotul Ioan Marcu începe construirea noii 
biserici care se termină în anul 1984. După Revoluţie în leud s-au mai 
edificat două biserici de lemn (la Plopşor) şi o excepţională 

construcţie la Mănăstire. 
leudul a păstrat şi monumente de arhitectură ţărănească de 

mare valoare (case, mori, pive etc.). unele sunt conservate în marile 
muf:ee naţionale (Bucureşti, Cluj, Muzeul satului din Sighetu! 
Marmaţiei). 

leudenii s-au implicat în momentele importante ale istoriei, 
Războiul de Independenţă, Marea Unire din 1918 (Dr. Vasile 
Chindriş, Ioan Balea, Simion Balea, Ioan Bilţiu Dăncuş, Florentin 
Bilţiu Dăncuş) dar şi în evenimentele din 1945 când au fost în fruntea 
maramureşenilor care s-au ridicat împotriva ocupantului sovietic. 

Toate acestea şi multe altele, prin documente autentice şi 

mijloace specifice tehnicii muzeale pot fi văzute în „CASA MUZEU 
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DUNCA PÂŢU" donată de către urmaşi (Dunca Găvrilă} pentru a 
păstra peste ani vestigiile trecutului şi memoria celor acre s-au 
sacrificat pentru libertatea noastră de astăzi. 

Muzeul are două componente de bază: o încăpere cuprinde 
obiecte etnografice din leud prezentate printr-un interior tradiţional şi 
alte colecţii specifice; o altă încăpere prin panouri special făcute 
expune istoria locală până în contemporaneitate. 

Mai larg este prezentată rezistenţa ieudenilor în lupta 
împotriva ocupantului sovietic şi a comunizării în care s-au implicat 
mai mulţi ieudeni şi care apoi au suferit chinurile închisorilor, a 
deportărilor şi chiar a sacrificiului suprem. 

În Maramureş au activat în rezistenţă Grupul Popşa şi Grupul 
„Ţibleşul - Pop - Oniga". Au mai fost şi opozanţi răzleţi ca Găvrilă 
Rednic în zona Gutâi. Grupul Ţibleş a fost cel mai numeros şi a 
rezistat în munţi trei ierni grele. Au fost conduşi de Nicolae Pop la 
care s-au alăturat Vasile Roşca, Vasile Hotea, Ştefan Chindriş, Vasile 
Chindriş, Dumitru Chindriş, Găvrilă Dunca, Dumitru Hotico, Ion 
Hotico, Ion Dunca, Achim şi Aristine Pop, Pr. Ath. Oniga, I. Mâţ, 

Mircea Dobu, Vasile Tivadar, Vasile Blaga şi alţii. 
Din grupul de rezistenţă leud - grupul Popşa s-a organizat în 

toamna anului 1948 în pădurile leudului, în jurul lui Ioan Popşa s-au 
grupat Vasile Popşa, Mihai Şopron şi I. Rusu, Vasile Hotea 
(Hărniceşti). În anul 1949 fraţii Popşa îl contactează pe preotul greco
catolic Ion Dunca Joldea. Mai intră în grup preoţii Al. Chindriş şi Pr. 
Vasile Hotico şi călugăriţele Palaga lusco, Maria Sas şi Palaga I. 
lusco, precum şi Ştefan Minică şi Ioan Zubaşcu (Dragomireşti). La 3 
mai 1949 mai mulţi din grup erau în casa lui Dunca Dumitru - Pâţu 
din leud (actualul muzeu). În schimbul de focuri cu securitatea a fost 
împuşcat aici Vasile Paşca, iar G. I. lusco, G. lusco şi Şt. Tand au 
fost arestaţi, scapă Ioan Popşa, Vasile Hotea şi I. Rusu. 

Am pomenit aceste nume ca o datorie sfântă. Nu trebuie să le 
uităm. 

În anul 1949 încep arestările în masă. Din leud au fost 
întemniţaţi aproape toţi capii de familii. Era răzbunarea cruntă pentru 
rezistenţa din 1945. 

Pentru a înţelege tragedia, amintim aici un singur exemplu, 
cazul Familiei Dunca Pâţu din care au fost arestaţi şi întemniţaţi cinci 
membri. Nu comentăm. Reproducem versurile create de Dunca 
Mărcuţa, soţia lui Dumitru Dunca: 
„Anu' 49 ruptu-mi-o inima-n două I Cât o fost anu' de mare I N-am 
văzut rază de soare I Că ne-o băgat la'nchisoare I Tumna la Oradea 
mare.I Nu pă unu nici pă doi I Ce pă cinci din cas' la noi. I Tri femei şi 
doi bărbaţi I Pă toţi cinci ne-o dus legaţi ... I Dumnezeu m-o ajutat I Şi 
acasă-am Înturnat I Când acasă am sosât I Noi nemică n-am găsât I 
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Podu' ni l-o măturat I Din grajd tăt o confiscat. I Cine ne-o făcut asta I 
Dumnezeu să-l răsplătea I Bată-I lacrimile mele I Că ne-o făcut multă 
jele ... " 
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* * * 
lată că în judeţul nostru dar şi pe harta României mai fiinţează 

o unitate muzeală. Este un muzeu mic, modest deocamdată, 
organizat într-o casă ţărănească, care împreună cu „Crucea - Rugă", 
monument dedicat celor care s-au sacrificat pentru libertatea noastră 
şi în imediata apropiere a „Catedralei în lemn" a Maramureşului, 
Biserica din Şes, formează un triptic de mare valoarea patrimonială 
dar şi cultural - educativă. 

Muzeul se datorează în special onorabilei Familii Dunca Pâţu 
care prin Găvrilă Dunca au donat casa, curtea şi grădina, prin muzeul 
nostru, consătenilor lor spre aducere aminte. 

Le mulţumim! 
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li. DOCUMENTE DE ARHIVĂ 
Motto: 

„Disciplina liber consimţită este 
deopotrivă obligatorie pentru 

toţi membri partidului" 
(Afiş pe frontispiciul 

Comitetului raional al PMR Sighet) 

"Freely consented discipline is 
equally compulsory for al! party members" 

(A note on the frontispiece of the 
Sighet District Committee of the 

PMR I Romanian Workers' Party) 
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1. Sighet, 16 ianuarie 1955. Tabel întocmit de împuternicitul raional al cultelor, Grigore Holdiş„ cuprinzând parohiile finanţate de 
către stat din raionul Sighet, cu informaţii despre numărul credincioşilor „reveniţi" în fiecare parohie, existenţa unor asociaţii 
agricole precum şi situaţia altor culte şi secte religioase. Fond Inspectoratul Teritorial al Cultelor, dosar 3211961, filele 102-103 

Nr. 
crt. 

1 

2 

3 

4 
5 

6 

7 

90 

Regiunea Baia Mare 
Raionul Sighet 
Împut[ernicit] Holdiş Gr.[igore] 

Tabel de buqetarea parohiilor cultului ort[odox]- român din raionul Siqhet la data de 14 ianuarie 1955 

Regi Rai o- Comuna Satul Denumirea Fii ii le Situaţia Propuneri 
unea nul Parohiei aparţină- parohiei pentru Obs[ervaţii) 

!oare până la viitor 
parohiei 14 I 955 

Baia Sighet Bârsana - Bârsana - 4128 credincioşi reveniţi, este T.O.Z. E în 
Mare bugetară bugetară perspectivă să se înfiinţeze comunitate 

penticostală . Mai există martori lui Iehova. 
Bocicoiul Crăciuneşt Crăciuneşti - 1184 credincioşi ucrainieni reveniţi. Există 

" " Mare i bugetară terenuri Gostat. Să fie inclusă şi parohia 
" Virismort ca filie, fiind distantă de 2-3 km. 

854 credincioşi ucraineni reveniţi. Există 
" " " Virişmort Virişmort Culeşir " nebugetară secţie Gostat. rom.[ano)-catolici şi martorii lui 

Petru Iehova. Să fie contopiti cu Crăciuneştii. 
bugetară 2736 credincioşi reveniţi, centru minier, gatere. 

" " Budesti - Budesti Jereapăn " Există 30 credinciosi fosti catolici cu influentă. 
nebugetară nebugetară 1645 credincioşi reveniţi cu câteva familii foste 

" " " Breb Breb - greco - catolice, foste călugăriţe gr.[eco]-
cat.[olice) şi câtiva iehovişti 

" " " Sărbi Sârbi bugetară " 1165 credincioşi reveniţi care pot întreţine un 
oreot. 
1878 credincioşi reveniţi Există 25 familii 

" " Călineşti - Călineşti - " buqetară milenişti şi 11 ostaşi ai Domnului 
La Cerneşti 620 credincioşi reveniti, iar la 
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Fereşti 462 credincioşi şi ort.[odocşi] La 
8 " " " Corneşti Corneşti Fereşti nebugetară " Fereşti este şi comunitate penticostală iar la 

Cornesti va fi comunitate; sunt şi multi iehovisti 
9 Văleni Văleni - bugetară nebugetară 1603 credincioşi reveniţi, care pot întreţinea un 

n " " preot. 
1139 credincioşi ucrainieni reveniţi. Este GAC. 

Cîmpu- Parohia e contaminată de milenişti şi 
10 " n lung - Cîmpulung - " bugetară sâmbătari reformişti. Este prozelitism catolic şi 

la Tisa la Tisa comunitate adventistă. 
1112 credincioşi reveniţi. Parohie contaminată 

11 n " Dese şti - Deseşti - " ' 
. de milenişti şi file penticostală. 

1190 credincioşi reveniţi, este contaminate 
12 . " " Crăcesti Crăcesti - nebuoetară " penticostală. Parohie contaminate de milenist1. 
13 La Hărniceşti 865 şi Hoteni 450 credincioşi 

" " " Hărniceşti Hărniceşti Hote ni " nebugetară reveniţi cu rezistenţă gr.[eco]- catolică (foste 
călugărite) 

14 " " Giuleşti - Giuleşti - bugetară bugetară 1529 credincioşi reveniţi. Parohie contaminată 
de iehovisti 

15 Baia Sighet Giuleşti Satşugata Satşugatag bugetară nebugi:itară 1434 credincioşi reveniţi. Este biserică 
Mare q baptistă. 

1628 credincioşi reveniţi la Onceşti şi 843 
16 " " Onceşti - Onceşti Năneşti ne bugetară bugetară reveniţi la Năneşti este comunitate 

penticostală la Oncesti. Este în proiect T.O.Z. 
2600 credincioşi reveniţi şi 21 vechi ortodocşi. 
Este comunitatea penticostală, Paro~ie 

17 " . 
Giuleşti Berbesti Berbesti - " " contaminată milenistă 

1893 credincioşi ucraineni la Remeţi (1/2 vechi 
18 Remeţi - Remeţi Teceul nebugetară " ortodocşi) şi 670 reveniţi ucraineni la Teceu. 

" . Mic Sunt 2 Gacuri şi reformişti. 
19 Rona Rona Coştiui bugetară 

n 3684 credincioşi ucraineni reveniţi la Rona de . . de Sus de Sus Sus. Sunt 1224 la Coştiui. Parohie 
contaminată de iehovişti. 

20 " " Rona Rona de Rona - " " 2212 reveniţi. Este în proiect să se facă T.O.Z. 
de Sus Sus de Sus 

1694 credincioşi reveniţi, din care Y. vechi 
21 " " Sarasău - Sarasău - " " ortodocşi, cu rezistentă mare catolică, este 
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22 " " " Iapa 

23 -
" " Săpânţa 

-
24 " " Sighet 

25 
-

" " " 

26 

" " Strâmtura -

27 " " " Glod 

28 " " Vad -

Valea 
29 " " " Porcului 

Sighet, 16 ianuarie 1955 

92 

biserică baptistă si sectie GAC 
1988 credincioşi reveniţi contaminaţi de 

Iapa - n iehovişti, milenişti şi rezistenţă catolică. Este 
" extrab. biserică baptistă şi secţie GAC 

fuoetatăl 

- 3173 credincioşi reveniţi. Este Gac. Este 
Săpânţa " " comunitate adventistă şi mulţi sâmbătari 

reformati si iehovisti. 
Sighet 3579 credincioşi reveniţi la Sighet şi 1211 la 
ort.[todx] Valea Valea Hotarului (din care Y, vechi ortodocşi). 
rom.[ân] Hotarului " " Rezistenţă şi prozelitism catolic. Biserică 

baptistă, comunitate adv[entistă]. GAC, 
întovărăşire 

Sighet 1506 credincioşi reveniţi ucr[aineană]. 
ort[odox] - Contaminaţi de catolicism, sector, centru 
ucrainean " " industrial, Gac, este biserică baptistă, 

adventistă, penticostală 

4815 credincioşi reveniţi. Nu-i sector socialist, 
nici neoprotesta"ţi, nici sectanţi. Preotul poate 

Strâmtura - " nebugetară trăi din contribuţia credincioşilor. 

1553 credincioşi reveniţi (1440 reveniţi). Nu-i 
sector socialist. Parohie contaminată de 

Glod Slătioara " buoetară iehovişti şi milenişti. 

2775 credindoşi, contaminaţi de iehovişti, 
Vad - " " milenişti, catolicism. Este TOZ 

687 credincioşi uumătate reveniţi şi y, vechi 
Valea - ortodocşi)! unificarea consolidată. Nu sâni 
Porcului " nebugetară sectanţi. Nu-i sector socialist. Preotul poate 

intretinut de credincioşi. 

Împuternicit raional Sighet - Reg[ional] Baia Mare, 
Gr[igore) Holdiş 
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2.Sighet, 16 ianuarie 1955. Tabel intocmit de imputernicitul raional al cultelor, Marcolţ Ioan, cuprinzând parohiile finanţate de la 
stat din raionul Vişeu, cu informaţii despre numărul credincioşilor „reveniţi" in fiecare parohie, existenţa unor asociaţii agricole 
precum şi situaţia altor culte şi secte religioase. Fond Inspectoratul Teritorial al Cultelor, dosar 3211961, filele 100-101 

Regiunea Baia Mare 
Raionul Sighet 

Nr. Regiu- Raionul 
crt. nea 

1 Baia Vişeu 

Mare 

2 " " 

3 " " 

4 " " 

5 " " 

6 " " 

7 " " 

Tabel 
De bugetarea parohiilor cultului ort.[odoxl - român din raionul Vişeu ... la data de 

Comuna Satul Denumirea Filiile Situaţia Propuneri 
Parohiei aparţină- parohiei pentru Obs[ervaţii] 

toare până la viitor 
oarohiei 141955 

Borşa N" 1 Borşa N" 1 - Bugetată Să fie Parohie cu credincioşi reveniţi în număr 
bugetată de peste 2500, sector industrial şi 

ad.[ventist] de ziua a 7-a 
Borşa N°2 Borşa N" 2 - Bugetată Să fie Parohie cu credincioşi reveniţi, 2500 

bugetată credincioşi, sector industrial şi ad.[ventist] 
de ziua a 7-a 

Borşa N"3 Borşa N°3 - Bugetată nebugetată Parochie fără sector industrial sau sector 
socialist aoricol, cu 1700 credincioşi 

Borşa N°4 Borşa N°4 - bugetată Nebugetată Parochie fără sector industrial sau sector 
socialist cu nr. 2100 credincioşi 

Borşa N"5 Borşa N°5 - Bugetată nebugetată Parohie cu credincioşi vechi ortodoxi 
majoritatea lucrează în sector industrial, 
cred. 1100 

Botiza Botiza - bugetată nebugetată Parohie revenită cu 2700 cred. Fără 
sector industrial sau socialist şi fără 
neoprotestanti 

Botiza Poienile Poienile - bugetată nebugetară Parochie cu credincioşi reveniţi, nu există 
Glodului Glodului sector socialist sau industrial şi nici 
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rezistenţă neopr.[otestantă] 

8 " " Bistra Bistra Crasna şi bugetată bugetată Parohie cu credincioşi reveniţi în număr 
Valea de 4000. Contaminaţi cu sectanţi, 
Vişeului ehovişti. 

9 " " Cuhea - Cuhea - bugetată bugetată Parohie cu credincioşi reveniţi cu peste 
2500 credincioşi şi este sector socialist 
aoricol. 

10 " " Dragomireşti - Dragomireşti - bugetată nebugetată Parohie revenită, cu peste 3000 
credincioşi, nu există sector industrial sau 
socialist 

11 " " leud - leud - nebugetată nebugetată Parohie revenită, rezistenţă catolică şi 
sector socialist agricol şi are nr. de peste 
3200 credinciosi 

12 " " Leordina - Leordina - bugetată bugetată Parochie revenită, 2500 credincioşi 
contaminată cu adventişti de ziua 7-a şi 
sector industrial 

13 " " Moiseiu - Moiseiu Izvorul lui bugetată bugetată Parochie revenită cu 5000 credincioşi, 
Dragoş contaminată cu sectanţi şi influenţă 

Mănăstire. 

14 " " Petrov a - Petrov a - bugetată bugetată Parochie revenită, 3000 credincioşi, 
sector industrial şi contaminată de 
ehovişti 

15 " " Poienile - Poienile - bugetată bugetată Sector industrial, contaminată cu 
de sub de sub penticostali, parochie revenită cu peste 
Munte Munte 3000 credinciosi 

16 " " Poienile - Poienile - bugetată Bugetată Sector industrial, contaminată cu 
de sub de sub penticostali cu 2500 cred.[incioşi) şi 
Munte Munte oarochie revenită. 

17 " " Poienile Repedea Poienile - nebugetată nebugetată Parochie revenită, fără sector industrial 
de sub de sub sau agricol, cu nr. de 1800 credincioşi 
Munte Munte 

18 " " Rozavlea - Rozavlea - nebugetată nebugetată Parochia revenită, fără sector industrial 
sau agricol cu sector socialist agricol. Nr. 
de 3000 cred.[incioşi] 

19 " " Rozavlea Şieu Şi eu - bugetată nebugetată Parochie revenită cu 2500 credincioşi, nu 
are sector industrial, nici socialist aaricol. 
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20 " " Ruscova - Ruscova - bugetată nebugetată Parochie revenită cu 2500 credincioşi, 
fără sector industrial, sau sector socialist 
aqricol 

21 " " Să cel - Să cel - bugetată bugetată Parochie revenită cu 1700 credincioşi, 
sector industrial, sovrompetrol 

22 " . Să cel - Să cel - bugetată bugetată Parochie veche ortodoxă cu 1800 
cred.[incioşi), sector industrial, 
sovrompetrol 

23 " " Săliştea Săliştea - . " Parochie revenită cu 2000 credincioşi, 
contamină cu baptişti şi sector socialist 
G.A.C. 

24 " " " - " - " " Parochie cu 1800 credincioşi 
contaminată cu baptişti şi sector socialist 
G.A.C. 

25 " " Vişeul de - Vişeul de - " " Parohie revenită cu 2800 credincioşi 
Jos Jos contaminată de ad.[ventişti) de ziua 7-a şi 

ad. reformişti 
26 " " Vişeul de - Vişeul de - " " Parohie ortodoxă cu 1700 credincioşi 

Jos I Jos li contaminată de ad.[ventişti) de ziua 7-a şi 
ad.[ventistil reformişti 

27 " . 
Vişeul de Viseul de Vişeul de - nebugetată nebugetată Parochie revenită cu 2000 cred.[incioşi) ; 
Sus Mijloc mij. nu există sector industrial şi nici sector 

socialist agricol. 
28 " " " - Vişeul de - bugetară bugetară Parochie revenită cu 3000 cred.[incioşi); 

Sus rezistenţă catolică, sector industrial . 
29 " " " - " - " " Parochie veche ortodoxă 1600 

credincioşi, rezistenţă catolică şi sector 
industrial. 

30 " " Cuhea Bocicoel Bocicoel - " nebugetară Parohie revenită 1500 cred(incioşi]; nu 
există sector industrial sau sector 
socialist. 

Împuternicit Raional Marcolţ 
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3. Vişeul de Sus, 27 ianuarie 1955. Raport de activitate pe luna ianuarie a 
Secţiunii Agricole de la Sfatul Popular al Raionului Vişeu întocmit pe baza 
unor instrucţiuni privind situaţia organizatorică, a evidenţei, cadrelor, 
competiţiile între cele trei GAG-uri din raion, implicarea organelor raionale de 
partid şi „aspecte ale luptei de clasă", recunoscând şi neajunsurile şi 

„greşelile" săvârşite. Fond Sfatul Popular Regional, Consiliul Agricol, dosar 
111955, filele 12-15. 

Sfatul Popular al Raionului Vişeu 
Secţiunea Agricolă 

... din 27.1.1955 
Către 

Sfatul Popular al Regiunei Baia- Mare 
Dir[ecţia] Agricolă Serviciul Goscol. 

În conformitate cu instrucţiunile Dvs. anterioare vă înaintăm alăturat 
raportul de activitate pe luna Ianuarie 1955. 

În continuare vă raportăm că situatia organizatorică este neschimbată. 
1. Situaţia Organizatorică. În c~rsul lunei Ianuarie s-a dat ajutor 

conducerilor G.A.C., pentru întocmirea dărilor de seamă conform 
instrucţiunilor Ministerului Agriculturii şi Silviculturii Nr. 370334 din 15 
Ianuarie 1955, astfel că la data de 23 Ianuarie s-a dat concursul Gospodăriei 
Agricole Colective „Steaua Roşie" de-a terminat în întregime darea de 
seamă tip şi darea de seamă - sub forma de raport care urmează să fie 
citită de către Preşedintele Gospodăriei în adunarea generală. În această 
dare de seamă sunt trecute cifre din darea de seamă tip. 

- Înainte de a se începe la întocmirea dărilor de seamă tip s-a făcut un 
instructaj cu Preşedinţi[i], contabili din Gospodăriile Agricole Colective pe 
centru de Raion şi s-a trecut la lucrările pregătitoare la întocmirea 
borderourilor de inventariere, punerea la punct a registrelor contabile etc. 

- În ceiace priveşte comasarea terenurilor la Gospodăriile Agricole 
Colective este terminată numai la Gospodăria Agricolă Colectivă „Scânteia" 
leud, unde s-a făcut unele greşeli la comasare se face în prezent clarificarea 
cu unii cetăţeni care au primit mai mult sau mai puţin teren decât cel 
comasat sau unii chiar deloc. La clarificarea acestei situaţii au muncit un 
colectiv de ingineri şi technicieni, iar în prezent lucrează Tov. Inginer Coman 
pentru clarificarea în mod definitiv a acestor probleme. 

- Mai sunt terenuri pentru comasare la Gospodăria Agricolă Colectivă 
„Steaua Roşie" din comuna Cuhea vreo 17,00 ha de teren arabil şi fânaţ 
care urmează să se comaseze în primăvara acestui an. 

- În cursul acestei luni s-a făcut reorganizarea brigăzilor astfel ca din 3 
Brigăzi la Gospodăria Agricolă Colectivă „Brazde Unite" din comuna Săliştea 
s-au format două la fel şi Gospodăria „Scânteia" leud. 

- În ceiace priveşte pregătirea campaniei pentru însămânţările de 
primăvară s-a întocmit planuri de muncă la fiecare Gospodărie Agricolă 
Colectivă de către Consiliul de conducere ajutaţi de către Ingineri şi 
technicieni dela Sfatul Raional. 

- În privinţa respectării H.C.M. 141 se respectă mai bine la Gospodăria 
Agricolă Scânteia leud şi Steaua Roşie Cuhea mai puţin la Gospodăria 
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Agricolă Colectivă „Brazde Unite" din comuna Săliştea de Sus şi în special la 
sectorul zootechnic nu se respectă deloc la această Gospodărie. Aceasta şi 
pe motiv că ciobani se schimbă mai des nu sunt pe un termen mai 
îndelungat la vite. 

- În cursul lunei Ianuarie nu am avut până în prezent nici-o adunare 
generală în Gospodăriile Agricole Colective din cadrul Raionului Vişeu 
urmează ca pe data de 30 să se ţină adunarea generală de dare de seamă 
la Gospodăria Agricolă Colectivă „Steaua Roşie" din comuna Cuhea cu 
ordinea de zi prevăzută în Instrucţiunile Ministerului Agriculturii şi Silviculturii. 

- În cursul lunei Ianuarie comisiunile de revizie au activat la 
Gospodăria Agricolă Colectivă Scânteia leud şi Steaua Roşie Cuhea mai 
puţin la Gospodăria Colectivă „Brazde Unite" din comuna Săliştea de Sus 
unde unii membri sunt salariaţi din comisia de revizie. 

- Întreceri socialiste nu s-a organizat până în prezent în cadrul 
gospodăriilor. 

- Dintre Gospodăriile Agricole Colective slabe care şi-au îmbunătăţit 
munca este Gospodăria Agricolă Colectivă „Brazde Unite" din comuna 
Săliştea de Sus, care a fost ajutată de către organele dela Raion în ceiace 
priveşte organizarea munci[i] reuşindu-se de-a fi la curent cu muncile din 
Gospodărie. 

- În cursul lunei instructori[i] Organizatorici şi contabil (sic!) au asistat 
la 6 şedinţe ale consiliului de conducere şi au dat ajutor pt. rezolvarea 
diferitelor probleme gospodăreşti. 

- În ceiace priveşte înfiinţarea de noi Gospodării şi întovărăşiri este 
aceea situaţie raportată de noi în raportul din luna trecută nu s-a dus în luna 
aceasta o muncă în această privintă. 

2.- Situatia evidentei. În pri~inţa evidenţelor contabile în momentul de 
faţă la Gospodăria Agricolă Colectivă Steaua Roşie s-a făcut închiderea 
scriptelor contabile şi s-a terminat şi cu darea de seamă conform 
instrucţiunilor trimise în acest sens. La celelalte 2 Gospodării se lucrează la 
inventariere şi aducerea la zi a înregistrărilor contabile şi urmează ca până la 
data de 6 Februarie să se termine la toate Gospodăriile dările de seamă şi 
să fie desbătute în adunările generale ale membrilor colectivişti, precum şi a 
comisiilor de revizie să fie desbătute referatele lor în adunarea generală. 

- În ceiace priveşte situaţia creditelor până în momentul de faţă nu am 
primit un plafon de credite aprobat de către regiune pentru a repartiza pe 
Gospodăriile Colective din cadrul Raionului deşi solicită credite fiind datoare 
cu diferite sume la întreprinderile din Raion cum este numai Gospodăria 
Agricolă Steaua Roşie din comuna Cuhea care datorează cu suma de lei 
peste 20.000 lei. 

- În această privinţă vă rugăm a ne reprezenta de urgenţă un credit 
pentru a putea face faţă Gospodăriile în ceiace priveşte procurarea de 
materiale pentru construcţiile ce le are planificate pe anul 1955, deoarece 
mai târziu gospodăriile vor fi antrenate în alte munci şi nu vor putea 
transporta materialele necesare. 

- În privinţa repartizării definitive a produselor la G.A.C. Steaua Roşie 
membri au primit produse mai mari la una zi muncă astfel tov. Pop Dumitru 
cu 3 braţe de muncă care au efectuat un număr de 558 zile muncă a primit 
următoarele produse. 
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Grâu 843 kgr., orz 181 kgr., porumb 3829 kgr., cartofi 2142 kgr., fasole 
12 kgr., fân 2283 kgr., lână, zarzavaturi etc. 

- Deiac Nicoară fiind numai două braţe de muncă au efectuat 404 zile 
- muncă şi a primit următoarele produse: 

Grâu 610 kgr., orz 131 kgr., porumb 2772 kgr., cartofi 1551 kgr., fasole 
9 kgr., fân 1653 kgr., lână, zarzavat în valoare de bani.-

- Lihet Ion 2 braţe de muncă au efectuat 63 zile-muncă a primit 
următoarele produse: 

Grâu 95 kgr., orz 20 kgr., porumb 432 kgr., cartofi 240 kgr., fasole 
1,500 kgr., fân 258 kgr., etc.-

3.-Realizările Gospodăriilor Agricole Colective 
-Înscrieri de noi membri nu s-au făcut decât [la] Gospodăria Agricolă 

Colectivă Steaua Roşie din comuna Cuhea s-au depus două cereri şi 
urmează să fie desbătute în adunarea generală de dare de seamă care se 
va ţine la data 30 Ianuarie a.c. 

- În cursul lunei nu s-au terminat nici o construcţie în cadrul 
Gospodăriilor. Urmează să se termine la GAG Cuhea când timpul va permite 
un grajd şi o cocină care are de efectuat numai lucrări interioare.

-Amplasarea construcţiilor nu s-a făcut la nici o Gospodărie conform 
planului trimis de către Ministerul Agriculturii.-

- Rentabilitate în ceiace priveşte fermele zootechnice la Gospodăria 
Agricolă Colectivă Scânteia leud la care s-a mărit numărul de animale şi 
producţia de lapte este mare a avut venituri mai mari decât la celelalte 
Gospodării.-

- În privinţa întreprinderilor anexe şi ateliere la Gospodăria Agricolă 
Colectivă Brazde Unite din comuna Săliştea de Sus deşi are un atelier de 
tâmplărie unde se lucrează în mod mecanizat totuşi nu are rentabilitate 
deoarece membri care muncesc acolo nu au efectuat minimul de zile muncă 
conform regulamentului de ordine Interioare astfel că Gospodăria a luat 
avansuri pentru diferite lucrări de mai mult timp începând din anul 1950 şi nu 
sunt terminate nici în prezent.-

- Maşini şi unelte agricole Gospodăriile nu au procurat de mai mult 
timp deşi au făcut comandă nu li s-a repartizat şi cere de a li se repartiza 
unele maşini şi unelte agricole ceace este prevăzut şi în planul de producţie 
al Gospodăriei.-

- În privinţa aplicării metodelor agrotechnice Gospodăria Agricolă 
Colectivă Steaua Roşie din comuna Cuhea a obţinut recolte mai bogate 
deoarece a aplica metodele agrotechnice mai înaintate cum a fost la porumb 
prin însămânţarea porumbului în cuiburi în pătrat şi astfel s-a obţinut o 
recoltă mai mare decât la celelalte Gospodării Colective.-

- În ceiace priveşte întreţinerea animalelor la Gospodăria Agricolă 
Colectivă Scânteia leud sunt întreţinute bine şi pot să fie ca model pentru 
sectorul particular în această privinţă ca: hrana şi curăţenia.-

- Asigurarea cu seminţe şi furaje pentru însămânţări şi hrana vitelor 
Gospodăria este asigurată astfel că Gospodăria trebuie să urmărească felul 
cum trebuie să fie folosite în mod rational.-

4.- În privinta G.A.C. fruntas~. G.A.C. Scânteia leud este fruntaşă în 
momentul de faţă la pregătirea campaniei pentru însămânţările de 
primăvară, a transportat bălegarul la câmp, a reparat uneltele agricole şi 
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lucrează la selecţionarea seminţelor necesare pentru însămânţările de 
primăvara acestui an.-

- În privinţa creşterii şi întreţinerii animalelor este exemplu faţă de 
celelalte Gospodării.-

- Participarea membrilor la muncă este mai mare procent decât la 
celelalte Gospodării astfel că în felul acesta Gospodăria a reuşit să fie în 
fruntea tuturor acţiunilor.-

- Evidenţele se ţin mai bine şi situaţiile statistice se trimit la timp la 
Raion.-

- Construcţiile planificate în această Gospodărie s-a terminat la timp şi 
după planul trimis de către Raion. 

5.- Cadrele din Gospodăriile agricole Colective 
- În privinţa cadrelor ca Preşedinţi buni din GAC avem la Cuhea care 

este bun Gospodar şi caută să-şi ducă sarcinile la bun sfârşit este în mijlocul 
membrilor la toate muncile din Gospodărie reuşindu-se ca în felul acesta să 
fie în fruntea actiunilor şi astfel se poate caracteriza ca un bun cadru. 

În ceiace 'priveşte contabili din Gospodării avem buni la GAC leud şi 
Cuhea mai slab la Gospodăria Brazde Unite din comuna Săliştea care cu tot 
ajutorul şi îndrumarea dată nu a putut să fie în regulă la zi cu scriptele 
contabile după darea de seamă anuală va fi înlocuit deoarece este incapabil 
de a conduce scriptele Gospodăriei.-

Recrutarea cadrelor planificate de către Regiune nu s-a putut face 
până în prezent pe motivul că la adunările generale de dare de seamă 
urmează să se schimbe unii Preşedinţi de Gospodărie, dar totuşi până la 
data de 6 Februarie se va termina cu dările de seamă şi se va trimite şi 
situaţia cerută pentru că în felul acesta la data de 12 Februarie să se poată 
prezenta elevi la cursuri conform ordinului Dvs. trimis în acest sens.-

La Gospodăria Agricolă Colectivă Brazde Unite din comuna Săliştea 
sunt 2 brigadieri care au terminat cursurile şi nu sunt în funcţiunile respective 
pe motiv că unul caută să se retragă din Gospodărie iar unul în momentul de 
fată este încadrat în altă parte care a urmat un curs de zootechist. 

' - În privinţa şcolarizării cadrelor din Gospodăriile Agricole Colective s-a 
arătat de noi în raportul anterior.-

6.- Sprijinul dat Gospodăriilor Agricole Colective 
- Gospodăriile Agricole Colective sunt ajutate şi îndrumate de către 

organele de îndrumare dela Raion Secţiunea Agricolă prin technicienii săi la 
aplicarea metodelor mai avansate în agricultură şi la executarea lucrărilor la 
timpul optim. Conducerile Gospodăriilor au bune relaţii cu Sfaturile Populare 
prin rezolvarea problemelor ce le frământă ca schimburi de teren, etc. Mai 
puţin cu organele S.M.T.-ului care nici până în momentul de faţă nu s-a 
prezentat la Gospodării pentru încheierea contractelor de lucrări pe anul 
1955, iar anul trecut S.M.T. Apa a dat puţin ajutor technic Gospodăriilor 
Colective din Raion şi în special la lucrările din primăvara anului 1954. 

- Întreprinderea care patronează Gospodăriile Agricole Colective le-a 
dat ajutor preţios şi în special la Gospodăria Agricolă Colectivă Steaua 
Roşie din comuna Cuhea la transportul de materiale şi chiar le-a dat unele 
materiale pentru terminarea construcţiilor planificate. La fel la Gospodăria 
Agricolă Colectivă „Scânteia" leud le-a dat un motor în folosinţă pentru ca să 
pună în funcţiune joagherul existent şi în felul acesta Gospodăria a putut 
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face faţă lucrărilor la construcţiile ce le-a avut planificate pe anul 1954. Ma) 
puţin ajutor a primit Gospodăria Agricolă Colectivă dela întreprnderea care o 
patronează deşi această Gospodărie este mai puţin desvoltată din toate 
punctele de vedere. 

- Pentru îndreptarea lipsurilor şi în special la Gospodăria Colectivă 
Brazde Unite din comuna Săliştea conducerea Gospodăriei la adunarea 
generală de dare de seamă va convoca şi IFT-ul adică întreprinderea care o 
patronează şi în darea de seamă se va arăta ajutorul şi lipsurile care le-a 
avut întreprinderea respectivă în această privinţă. 

7.- Aspecte ale luptei de clasă. Nu avem cazuri până în prezent unde 
duşmanul de clasă să fi acţionat împotriva Gospodăriei Agricole Colective. 

- Cei mai mulţi salariaţi din Gospodării sunt la Gospodăria Agricolă 
Colectivă Brazde Unite în număr de 25 din care numai unul are peste 120 
zile-muncă împreună cu familia întreagă restul mai puţine sau deloc. În tot 
cursul anului 1954 s-a stat de vorbă cu ei pentru ai atrage în Gospodărie 
însă invoacă diferite motive şi nu se prezintă la lucrările din Gospodărie. 
Aceasta Şi pe motivul că această Gospodărie este slab desvoltată din punct 
de vedere economic nu le este asigurată la toţi colectiviştii existenţa de trai, 
Gospodăria nu are teren arabil suficient, posedă teren fânaţ şi livezi cu pomi 
însă în anul trecut livezile cu pomi nu au dat nici o producţie. 

Vişeul de Sus la 26.1.1955 

Şeful Secţiunei Agricole 
Ss indescifrabil 

lnstr.[uctor] Contabil 
ss indescifrabil. 

4. Sighet, 26 februarie 1955. Notă informativă relatând atmosfera generată 
de propaganda pentru strângerea de semnături pentru Apelul păcii În 
comunele din Raionul Sighet, fiind semnalate şi unele refuzuri de a semna 
acest apel mai ales de persoane aparţinând cultului baptist şi romano
catolic. Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R„ dosar 15511955. 

Comitetul Raional de partid 
Sighet 
Nr. 141/955 

Notă informativă 

în legătură cu desfăşurarea semănărilor (sic!) pt. apelul păcii în raionul 
Sighet. 

La nota Dvs. telefonică Nr. 29/1955 vă comunicăm următoarele: 
Acţiunea de desfăşurarea semnăturilor este în curs, din cele 36 

comune şi sate într-un număr de 6 sau terminat semnarea apelului. 

Secretarul Com.[itetului] de luptă pentru pace tov. Paraschiv Dumitru 
se ocupă efectiv cu evidenţa strângerii semnăturilor, ajutat de bir.[oul] 
Raional de luptă pentru pace, cari fac de serviciu în mod permanent la sediul 
Comitetului. 
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Până în prezent sau strâns pe întreg raionul un număr de 32.000 
semnături, din care s-a înaintat la regiune, un număr de 23.500 semnături. 

În zilele de 7, 13, 23 au fost instruite echipele cari sau deplasat în 
cartierele oraşului, iar tov. membrii Com.[itetului] Raional de luptă pentru 
pace cari răspund de 1 comună sau sate, totodată a fost analizată 
activitatea depusă până în prezent. 

. În cursul zilei de azi se va trimite Com.[itetului] Regional L.P.P. (Luptă 
pentru pace n.e.) listele strânse în număr de 4.800 semnături, luându-se 
măsuri ca acţiune să fie terminată la data 1-3 Martie 1955. 

Echipele repartizate pe teren au semnalat cazuri de refuz în 
următoarele comune. 

- în satul Poieni un număr de 24 cetăţenii împreună cu familiile lor. 
- în comuna Bocicoiul Mare preotul romano-catolic nu semnează că nu 

a primit ordin de la papa din Roma. 
În comuna Vad un număr de cca. 70 cetăţeni refuză să semneze 

apelul, aparţinând sectei religioase „Baptiste" cu toată munca de lămurire nu 
doresc să semneze învocând „ [a] fi ce a fi". 

Din alte comune încă nu avem informării în această privinţă. 
Sighet la 26 Februarie 1955 

Primsecretar. 

5. Vişeul de Sus, 26 aprilie 1955. Raport de activitate pe luna aprilie a 
Secţiunii Agricole a Sfatului Popular al Raionului Vişeu relatând în cazul 
celor trei GAG-uri din raion situaţia organizatorică, cea a evidenţei, aşa 

numitele realizări, situaţia cadrelor, intervenţia organelor raionale de partid, 
forme de rezistenţă locală, catalogate ca aspecte ale luptei de clasă. Fond 
Sfatul Popular Regional, Consiliul Agricol, dosar 111955, filele 154-157. 

Sfatul Popular Raional Vişeu 
Secţiunea Agricolă 
Serviciul G.A.C. 

RAPORT DE ACTIVITATE 
privind activitatea Serviciului Gospodăriilor Colective 

pe luna Aprilie 1955.-

I. SITUAŢIA ORGANIZATORICĂ 
În ceace priveşte situaţia organizatorică, în raionul nostru se prezintă 

astfel: 
Din totalul de 3 gospodării colective, existente în raionul nostru în 

cursul lunei curente, nu au luat fiinţă alte gospodării colective şi nu au fost 
constituite nici o întovărăşire agricolă.-

La Gospodăria colectivă Steaua Roşie din comuna Cuhea, nu este 
definitivată comasarea fâneţelor pe motivul că în jurul comunei nu există 
fâneţe naturale decât numai în hotarul comunei Dragomireşti, unde fâneţele 
existente respective comasate se găsesc situate tot în acest hotar al 
comunei Dragomireşti.- Nu au primit teren în schimb ţăranul Deac Vasile 
care a fost colectivist şi care s-a retras pe motivul că este bolnav grav de 
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T.B.C.- Pentru aceasta urmează să primească teren în schimb, din terenurile 
aduse de noii membri înscrişi.-

Terenurile gospodăriilor colective din raionul nostru, sunt repartizate 
pe brigăzi, având în vedere că toate trei gospodăriile colective are câte una 
singură brigadă de camp.- Atelajele la fel sunt repartizate pe echipe şi 
predate cu procese verbale responsabililor împreună cu tot inventarul viu şi 
mort.-

În toate trei gospodăriile se munceşte organizat, fiind organizate 
brigăzi şi echipe.-

După plan de muncă lucrează gospodăria Colectivă Steaua Roşie din 
comuna Cuhea care are plan decadal.- Restul gospodăriilor nu au întocmit 
un plan de muncă, însă în fiecare seară brigadierii, şefii de echipe şi 

preşedinţii gospodăriilor întocmesc planul de muncă pentru ziua următoare 
şi care plan este afişat în fiecare dimineaţă pe tabla de afişaj unde membri 
colectivişti ştie fiecare unde lucrează în ziua respectivă.-

La toate trei gospodăriile nu sunt făcute normele de muncă numai 
pentru unele lucrări cari nu sunt prevăzute în H.C.M. Nr. 141 şi cari au fost 
aprobate de adunarea generală.- Motivat de faptul că H.C.M. Nr. 141 au fost 
luat şablon, nu au fost calculate în multe cazuri just zilele-muncă, iar 
terenurile gospodăriilor din raionul nostru sunt de aşa natură că nu se poate 
compara cu alte regiuni, în care caz au fost micşorate sau majorate normele 
de muncă după cum erau prevăzute în HCM Nr. 141.- Menţionăm că deja s
au început la toate trei gospodăriile fixarea normelor de muncă, cari norme 
vor fi prelucrate în adunările generale şi vor fi stabilite pentru întreg anul.-

În ceace priveşte retribuirea membrilor din conducerile şi administraţia 
gospodăriilor, se respectă conform Deciziunei Ministerului.-

Adunările generale în gospodăriile noastre se ţin de regulă o dată pe 
lună şi în unele gospodării spre exemplu Gosp[odăria] Scânteia leud dela 
data dării de seamă anuale a ţinut 3 adunări generale.- În toate trei 
gospodăriile s-a ţinut adunări generale la sfârşitul trimestrului I, la Ordinea 
de zi având Darea de seamă a Consiliului de Conducere pe trimestrul I -
1955, precum şi Referatul Comisiilor de Revizie.- Nu s-au făcut Referate ale 
Comisiei de Revizie la Gospodăriile Săliştea şi Cuhea, şi nu au făcut nici o 
verificare dela Dările de seamă anuale.- Mobilizarea membrilor la adunările 
generale se face foarte anevoios şi motivate de faptul că membri care 
participă regulat la adunările generale sunt acei cari participă şi la muncă 
regulat, fapt care spun că în ziua de Duminică să fie liberi să se poată 
odihni, iar cei cari nu vin la muncă regulat, s-au luat măsuri de s-au întocmit 
convocatoare nominale sub luare de semnătură şi astfel se reuşeşte de a fi 
prezenţi majoritatea adică 2/3-imi din numărul total al membrilor pentru a 
putea aduce hotărâri valabile.- Discuţii mai vehemente s-au discutat spre 
exemplu la participarea tuturor membrilor la muncă, terminarea 
însămânţărilor în bune condiţiuni.- La Gospodăria leud s-a purtat o discuţie 
în jurul problemei repartizării cerealelor din Fondul de 2% şi s-a discutat 
înfiinţarea unei grădiniţe sezoniere, pentru a putea participa şi femeile mai 
active la muncă.-

Consilii de conducere mai bune sunt la Gospodăria leud cari 
săptămânal fac şedinţe cu brigadierii şi şefii de echipe pentru a mobilize 
membri la muncile de însămânţări şi în toate campanile.- Cu aceasta cauză 
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gospodăria leud a reuşit să fie fruntaşă la însămânţările de pnmavară.
Consilii mai slabe sunt la gospodăria Săliştea, motivate de faptul că se pierd 
în analizarea problemelor mărunte şi astfel neglijează probleme de mai mare 
importanţă pentru realizarea planului.- Măsuri luate în acest sens s-a stat de 
vorbă cu dânşii şi char în adunarea generală au fost criticaţi de anumiţi 
colectivişti spre exemplu Vlad Mitruca care a cerut schimbarea unora din 
membri consiliului de conducere, motivat de faptul că nu s-au luat nici o 
măsură cu vizitii cari plecau la muncă de capul lor fără a ţine cont de 
conducerea gospodăriei.-

În ceace priveşte activitatea comisiilor de revizie, la gospodăria leud, 
s-a făcut o verificare parţială cu ocaziunea Dării de seamă trimestrială şi 
anume au făcut verificarea casei şi problemele financiare, precum şi 
calcularea zilelor munca.- Nu s-au făcut verificări de către Comisiile de 
revizie la gospodăriile colective Săliştea şi Cuhea motivate de faptul că la 
Săliştea unul dintre membri a fost mult timp bolnav iar al doilea este salariat, 
astfel că numai un singur membru din comisia de revizie nici nu putea face 
verificări.- La fel şi la GAC Cuhea, unde preşedintele Sfatului Popular este 
colectivist şi membru în comisia de revizie, nu are posibilitatea de a 
cunoaşte activitatea gospodăriei colective.- La Cuhea s-a făcut propunerea 
pentru a fi înlocuit cu un alt membru.-

În ceace priveşte întrecerile socialiste gospodăria Săliştea a chemat în 
scris la întrecere socialistă gospodăriile Cuhea şi leud.- În acest sens în 
actuala situaţie se dă o bătălie pentru terminarea însămânţărilor de 
primăvară şi în condiţiuni agrominime.-

Perspective de înfiinţare de noi gospodării în present nu avem, dar 
întovărăşiri agricole în comunele Rozavlea, Dragomireşti şi Vişeul de Jos.
Sunt depuse 50 cereri la toate trei comunele, fără însă a fi făcută 
comasarea, motivate de faptul că unii din cei cari au făcut cereri până în 
present nu au semnat şi soţiile acestora şi toţi fiind oameni săraci nu posedă 
atelaje şi vite de tracţiune.-

li. SITUAŢIA EVIDENŢEI 
La toate trei gospodăriile evidenţa zilelor muncă este ţinută până în 

present la zi.-
Evidenţa la locul de producţie în afară de cazul aplicării zilelor muncă 

pentru muncile agricole de către brigadierii de câmp, nu se ţin regulat spre 
exemplu: la fermele zootechnice nu se conduc regulat jurnalul de mulsori 
precum şi controlul acestora.- Nu se face recepţia lucrărilor executate 
precum şi stabilirea calităţii muncii executate.- Nu se păstrează bunurile 
gospodăriilor colective în bune condiţiuni, astfel că căruţele sparte, sănii şi 
alte unelte agricole sunt aruncate la voia întâmplării aceasta şi motivate de 
faptul că nici la o gospodărie nu există remize pentru atelaje, unde fiecare 
vizitiu să-şi aibă sub cheie tot inventarul mort pentru a-l putea trage la 
răspundere de eventuale pierderi sau stricăciuni a bunurilor.- În ceace 
priveşte păstrarea cerealelor se păstează la magazii în bune condiţiuni.- La 
gospodăria Cuhea şi Săliştea, se motivează neţinerea întocmai a evidenţei 
la locul de producţie lipsa de imprimate tipizate, în care scop am luat măsuri 
ca imediat să se facă comenzi la Oradea dând în acest scop şi adrese scrise 
pentru a avea cât mai urgent toate imprimatele necesare ţinerii evidenţei la 
locul de producţie.-
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Evidenţa contabilă mai bine ţinută este la gospodăria Cuhea care se 
ţine întocmai cum prevede manualul contabil, precum şi păstrarea arhivelor 
îndosariate.-

Evidenţa contabilă în present la toate trei gospodăriile este ţinută la 
zi.- La Săliştea cu putin înainte a figurat socotitorul Vlad Lupu care era foarte 
slab.- În cursul lunei 'acesteia s-a făcut predarea agendelor de contabilitate 
tov. luga Simion care în scurt timp a şi adus evidenţa contabilă la zi fiind un 
element priceput în această branşă.-

Nu sunt cazuri unde să nu se respecte prevederile bugetare.-
Dela începutul anului, gospodăriile colective au folosit următoarele 

credite: 
-Credite pentru producţie Lei „„ „ „„„„„„„„„ 14.000.00 

Construcţii „„„„„„„„„„„„„. 58.577.75 
" "„„„.animale şi utilaj lei „„ „ „ „ „„„„.6.500.00 

.Total credite şi investiţii: lei „„„„„„„„„65.077.75 (?) 

Dela începutul anului s-au restituit: 
Credite de producţie Lei „ „ „ „ „ „ „ „ „ „„.5.600.00 
" de investiţii lei „ „ „ „ „ „ „ „ „ „ „5.650.00 

Gospodăriile din raionul nostru au fost creditate de către Banca de 
Stat în mod just şi la timp.- Restituirea sumelor creditate însă nu s-a putut 
face regulat astfel gospodăriile au ajuns să le fie trecute sume destul de 
importante la restante.-

În ceace priveşte valorificarea produselor vegetale, până în present la 
gospodăriile noastre nu am avut cazul.- La produsele animale însă s-au 
realizat unele venituri şi anume la contractarea laptelui de vacă de către 
gospodăria leud şi s-au valorificat purceii rezultaţi din anul acesta şi vânduţi 
pe piaţă, însă acestea în sume minime, cari sume au fost cheltuite pentru 
nevoile de întretinere a gospodăriilor şi cumpărarea de inventar mărunt.-

În cursul i'unei Aprilie s-a împărţit avansuri în bani numai la gospodăria 
Săliştea în suma totală de lei 5.400.- La restul gospodăriilor nu s-au 
repartizat nici un avans atât la produse cât şi în numerar.-

În ceace priveşte respectarea statutului în privinţa măririi fondurilor 
statuare nu s-au respectat întocmai astfel că din veniturile băneşti nu s-au 
reţinut fondul pentru nevoile social culturale, precum şi încasarea taxelor de 
înscriere.-

În present toate gospodăriile noastre posedă socotitori.-
Situaţiile statistice se întocmesc de toate gospodăriile şi se înaintează 

în termen raionului cari la rândul lor sunt centralizate şi înaintate forurilor 
competente.-

III. REALIZĂRILE GOSPODĂRIILOR COLECTIVE ŞI 
ÎNTOVĂRĂŞIRILOR 

În gospodăria Cuhea s-au înscris doi noi membri cu 3 braţe de muncă 
fără pământ.- La gospodăria Săliştea s-au înscris 2 membri cu 5 braţe de 
muncă fără pământ toţi fiind aprobaţi în adunarea generală.-

La gospodăria Săliştea a fost terminată una remiză mică care a fost 
construită din fonduri proprii.-
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Există două grajduri şi un atelier de lemnărie ferărie în construcţie şi 
cari au fost începute parte din ele încă din anul trecut şi un grajd în lunile 
precedente lunei Aprilie.-

Amplasarea construcţiilor se face după nevoile fiecărei gospodării 
nerespectându-se planurile trimise de Minister.-

Ferme zootechnice la gospodăriile noastre figurează numai câte una 
fermă cu credite folosite de la Banca de Stat.- Fermele zootechnice sunt 
rentabile motivate de faptul că regiunea este de aşa natură.- Însă nefiind 
condiţiuni pentru îngrijirea animalelor nu dau randamentul aşteptat.-

La gospodăria Săliştea există un atelier de tâmplărie mecanizat şi care 
atelier a adus suma de lei 5.400 care sumă a fost repartizată membrilor 
drept numerar în contul zilelor muncă efectuate.-

În ceace priveşte aplicarea agrominimului la gospodăriile noastre până 
în prezent s-au respectat sfaturile technicienilor raionali, şi din cauza timpului 
nefavorabil încă nu s-au putut pune în practică aplicarea acestor lucrări până 
în present.-

Culturile până în present sunt destul de bine întreţinute cu excepţia 
întreţinerii animalelor cari sunt slab întreţinute.-

Aceasta din motivul că a fost lipsă de furaje exemplu la gospodăria 
leud.- S-au luat măsuri imediat de către conducerea gospodăriei în care 
scop şi s-au procurat 32 căruţe de fân.-

În privinţa seminţelor, gospodăriile sunt asigurate cu excepţia 
seminţelor de ceapă/arpagic/ care s-a procurat dela U.R.C.C. Vişeu pe plan 
local.-

Obligaţiunile faţă de Stat în ceace priveşte cotele obligatorii au fost 
achitate în întregime, cu exceptia muncilor S.M.T. cari nu s-au pregătit în 
întregime.- În ceace priveşte impozitele faţă de Stat gospodăria Cuhea este 
restantă cu suma de lei 21.000 şi gospodăria Săliştea cu suma de lei 
16.000.-

IV.GOSPODĂRllLE COLECTIVE FRUNTAŞE 
În ceace priveşte gospodăriile colective fruntaşe din raion, gospodăria 

leud este fruntaşă în ceace priveşte însămânţările şi participarea membrilor 
la muncă.-

V. CADRELE DIN GOSPODĂRIILE COLECTIVE 
Dintre preşedinţi cel mai bun este tov. Dunca Vasile preşedintele 

G.A.C. leud pe motivul că are o autoritate în rândul membrilor colectivişti, iar 
cel mai slab este tov. Vlad Gheorghe care de multe ori se lasă chiar să fie 
înjurat de unii membri, ceiace-i scade autoritatea în faţa membrilor.-

Cel mai bun socotitor este tov. Mihnea Ioan dela Cuhea care este 
şcolarizat, iar cel mai slab este actualmente la leud care de fapt face în 
present practica în acest domeniu find un băiat tânăr.-

În ceace priveşte recrutarea elevilor pentru şcoli, acest lucru se face 
foarte greu deoarece mulţi din cei cari urmează cursuri nu sunt întrebuinţaţi 
la specialitatea respectivă.-

VI. SPRIJINUL DAT GOSPODĂRIILOR COLECTIVE 
În acest raion gospodăriile colective sunt sprijinite foarte mult de către 

S.M.T.ul Carei care a executat lucrările muncilor de primăvară în proporţie 
foarte mare şi de bună calitate.- La fel sunt sprijinite de Banca de Stat, 
Cooperative şi Întreprinderile cari le patronează.-

105 

https://biblioteca-digitala.ro



VII. ASPECTE ALE LUPTEI DE CLASĂ 
În ceace priveşte acţiunile duşmanului de clasă, putem concretiza 

următoarele: La gospodăria Săliştea numitul luga Vasile fost chiabur în anul 
1954 a cosit şi transportat fân de pe terenul comasat a gospodăriei pentru 
care motiv a fost dat în judecată fără însă să fi fost judecat.- La fel în anul 
curent a intrat în mod abuziv pe terenul comasat al gospodăriei arând şi 

însămânţând, pentru care Sfatul Popular a luat măsuri şi a fost dat în 
judecată.- La gospodăria leud, s-a făcut verificarea terenurilor date în 
schimb de către o comisiune de technicieni, cu care ocazie s-au făcut o serie 
de erori schimbând unele terenuri cari au fost folosite în schimb de către unii 
cetăţeni încă dela înfiinţarea gospodăriei, iar în present au fost dat altora, 
astfel că au ajuns câte 2-3 persoane la lotul respective.- Cu aceasta 
ocaziune s-a creat o serie de greutăţi şi chiar unele şoapte că terenul dat în 
schimb unui cetăţean sărac acuma ia fost luat şi dat altuia care posedă mai 
mult pământ.-

Capi de familie salariaţi cari nu lucrează în gospodării sunt în număr 
de 17 .- Aceştia toţi ocupă munci de răspundere în aparatul de Stat şi 

aparatul de partid.-

Şeful Secţiunei, 

Pop Grigore 

Vişeul de Sus la 26 Aprilie 1955.-

Organizator Raional, 
Radu Grigore 

6. Sighet, 5 mai 1955. Raport de activitate pe luna aprilie a Secţiunii 
Agricole a Sfatului Popular al Raionului Sighet, în care printre altele, se 
relatează situaţia organizatorică a GAG-urilor, situaţia evidenţei realizată cu 
personal necalificat care gestionează credite primite de la stat, excluderi din 
GAG-uri, disfuncţii în cooperarea cu SMT Apa iar acţiunile „duşmanului de 
clasă" nu pot fi demascate din cauza „nivelului scăzut al colectiviştilor". Fond 
Sfatul popular Regional, Consiliul Agricol, dosar 111955, filele 119-121. 

SFATUL POPULAR RAIONAL SIGHET 
SECŢIA AGRICOLĂ 
Goscol 

Raport de activitate 
Pe luna aprilie 1955. 

Pct.1. Situatia organizatorică. 
În prezent în raionul Sighet sunt cinci G.A.C. şi două întovărăşiri, în 

luna aprilie nu s-a constituit nici o Gospodărie Colectivă şi nici o Întovărăşire. 
Lucrările de comasare sunt terminate cu excepţia Întov[ărăşirii] 

Agricole Vad unde s-au înscris 5 familii cu o suprafaţă de 0,57 ha. Nu s-a 
putut comasa din motivul că suprafaţa celor înscrişi era de calitate proastă 
astfel neputând da celor dislocaţi din perimetrul comasat. 

Repartizarea terenului, inventarului viu şi mort s-a făcut la toate 
G.A.C.-uri dintre care pe echipe îl respectă singura Gospodărie G.A.C. 
Remeţi iar restul de 4 Gospodării lucrează numai pe brigăzi fără să ţină 
seama de echipe, din cauza că membri echipelor nu participă în mod regulat 
la muncă din care cauză membri echipelor s-a schimbat permanent 
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schimbându-se şi numărul echipelor în raport cu numărul membrilor care 
participă la muncă. 

Zilele de muncă se calculează după recomandaţiile MAS. ţinându-se 
seama de rectificările făcute la prelucrarea normelor la început de an de 
către adunările generale ale GAC. urilor. H.C.M. Nr. 141 se aplică întocmai 
la GAC. Remeţi în afară de zootechnie iar la GAC. din Sighet la care se 
aplică la zootechnie numai, adică după cantitate şi calitatea muncii, se 
atribuie produsele repartizate. Retribuirea membrilor din conducerea 
administrativă a GAC.urilor se face conform recomandărilor MAS. 

Adunările generale în GAC.uri se face odată pe lună, adunări 
ordinare pe baza planificării prevăzute în grafice iar extraordinare ori de câte 
ori este nevoie. Se afişează cu trei zile înainte ordinea de zi tot odată se 
face convocarea prin brigadieri verbal sau şi în scris, în cadrul adunărilor 
generale se discută probleme de actualitate sau se dă dări de seamă 
trimestriale către comitetul de conducere. 

Consiliul de conducere care lucrează bine respectând planul de 
muncă care îl are ţin şedinţele săptămânal regulat, sunt la GAC. Sighet, 
Câmpulung şi Remeţi, iar Teceul şi Săpânţa fiind mai slabe sunt ajutate de 
technicieni şi organele de teren ale Secţiei Agricole Raionale. 

Comisii de revizie active în munca lor sunt GAC. Sighet, Câmpulung, 
Remeţi având un plan de muncă conform broşurii de îndrumare primate şi 
care plan de muncă îl respectă, sunt mai active deoarece şi consiliul de 
conducere sunt active totodată consiliu de conducere aplică metode de 
muncă mai bune după specificul şi greutăţile Gospodăriei respective. 

Întrecerile socialiste sunt organizate şi îşi duc activitatea rodnic în 
GAC. Sighet şi Remeţi iar restul de trei G.A.C.-uri au răspuns la chemarea 
la întrecere socialistă lansată de Sighet GAC., tot odată conform punctelor 
la care au răspuns Gospodăriei Sighet şi-au luat angajamentul dar nu-l 
respectă. 

Din cele două gospodării slabe Teceu şi Săpânţa, nu au îmbunătăţit 
munca şi se caută posibilitatea şi metodele pentru a se îmbunătăţi munca 
fiind întărite şi ajutate de către organele de partid şi administrative. 

Perspective de a se înfiinţa GAC.-uri şi întovărăşiri, alăturat la 
raportul de activitate vă înaintăm situaţia perspectivelor. 

Întovărăşirile Agricole Colective existente sunt organizate conform 
instructajului avut la 31 martie a.c. în cadrul serviciului goscol Regional cu 
excepţia că nici până în prezent nu am putut reuşi să se stabilească tarifele 
de plată în natură şi în bani acţiuni care a rămas să se facă după terminarea 
campaniei de însămânţări de primăvară. 

Un punct pozitiv în activitatea întovărăşirilor este că se munceşte în 
comun fără haturi sau răzoare iar repartizarea produselor se face în raport 
cu suprafaţa adusă şi munca depusă. 

Pct.11. Situatia evidentei. Evidenta zilelor de muncă este la zi la 5 
GAC.uri şi 2 Întovărăşiri de asemenea şi afişarea zilelor de muncă la 
gospodării se face din 15 în 15 zile. 

Evidenţa la locul de producţie se ţine în bune condiţiuni în momentul 
produceri fenomenului se face înregistrarea sau operaţiunea respectivă la 
gospodăria din Sighet, Câmpulung, Săpânţa şi Remeţi. 

107 

https://biblioteca-digitala.ro



Gospodăria Teceu a fost ajutată şi în prezent susţinută pentru a ţine 
evidenţa la locul de producţie însă se întâmpină greutăţi din cauza cadrelor 
neşcolarizate aşteptând cadrele care sunt trimise la şcoală. 

Evidenţa contabilă bine ţinută este la Sighet, Câmpulung, Săpânţa şi 
Remeţi care au reuşit prin cadrele puţine şcolarizate care le au şi prin 
organele serviciului Goscol Raional ca să se aplice graficul cu actele primare 
prevăzute în manual de evidenţă contabilă ediţia a li a, şi fiecare să-şi 
conducă actele primare cei revine în raza de activitate pe care o are şi care 
acte primare să le predeie contabililor la termene prevăzute pentru a se 
contabiliza fără să fie lucrări în restanţă. 

Evidenţa contabilă rămasă în urmă este la Teceu numai cu extrasele 
de cont pe luna aprilie fiind contabil fără şcoală şi că n-a făcut operaţiunile 
odată cu acceptarea virărilor sau odată cu emiterea dispoziţiunilor de 
virament. 

Bugetele G.A.C. urilor se respectă cu excepţia G.A.C. Câmpulung 
care a depăşit prevederile bugetare la articolul cheltuieli partea I cumpărând 
gunoi şi îngrăşăminte chimice depăşind suma de 2000 lei sumă care a fost 
aprobată de către adunarea generală pentru care s-a făcut rectificarea 
bugetului pe anul 1955. Creditele folosite de către G.A.C. uri pe elemente 
alăturat raportului de activitate vă înaintăm situaţia nominal. 

Creditele se folosesc pe elemente aşa cum sunt prevăzute şi se 
foloseşte întocmai pentru scopul solicitat. Rambursarea creditelor este 
planificată în trimestrul III anul curent şi ne străduim pe cât este posibil să 
putem rambursa sumele prevăzute. 

G.A.C. urile produsele puţine din legume pe care le are le valorifică 
prin piaţa neorganizată sub preţul pieţei, iar produsele animale se valorifică 
prin întreprinderile de Stat pe bază de contract, nu redăm cifre deoarece 
sunt prea mici. 

Venituri mari a realizat G.A.C. Câmpulung din vânzarea purceilor 
obţinuţi în trimestrul I cu suma de lei 16.000 sumă care au repartizat-o pe 
zile muncă revenind 2 lei la zi muncă, au mai avut şi alte venituri cu care s
au efectuat cheltuieli interne ale gospodăriei şi disponibil pentru cheltuielile 
ce se vor ivi pe viitor. 

Fondul statutar se măreşte la fiecare G.A.C. în raport cu veniturile 
brute pe care le realizează în cursul anului. 

În cadrul Raionului sunt 2 socotitori la Câmpulung şi Teceu 
neşcolarizaţi şi cu care ne vom ocupa mai de aproape pentru muncile 
contabile până când vor veni în toamnă cei trimişi la şcoală. 

Evidenţa statistică se ţine mai bine la G.A.C. Săpânţa, Remeţi şi 
Câmpulung, asemenea şi la Raion. 

Pct.111. Realizările G.A.C. urilor şi Întovărăşirilor 
Înscrieri de noi membri în cadrul G.A.C urilor nu avem ci din contră 

mai avem excluderi. 
Construcţii în cadrul gospodăriilor Colective merge foarte prost, din 

cauza lipsei de braţe de muncă şi din cauza campaniei de primăvară, după 
terminarea campaniei fiind munci mai puţine s-au luat măsuri ca tot accentul 
se va pune pe executarea construcţiilor planificate pe anul curent şi toate 
braţele de muncă vor intra în realizarea acestei sarcini. 
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Amplasarea construcţiilor s-a făcut conform instrucţiunilor în vigoare 
de către comisia raională formată de către ing. Sabou Traian constructor pe 
raion. În cadrul lunei aprilie gospodăria colectivă din Sighet prin directive 
consiliului de conducere şi cu aprobarea adunării generale au cumpărat 69 
bucăţi (indescifrabil) credite dela Stat. 

Rentabilitatea fermelor zootechnice putem arăta la G.A.C. Câmpulung 
sumele încasate din purcei aşa cum s-a arătat mai sus. 

Metode agrotechnice efectuate la lucrările agricole s-au aplicat la 
gospodăriile colective prin însămânţarea grâului de toamnă în cruce şi benzi, 
prin aplicarea îngrăşămintelor chimice în procentaj de 65 la sută suprafaţă 
însămânţată cu grâu de toamnă, s-au însămânţat cartofi şi porumb în cuiburi 
dispuse în pătrat etc. 

De scos în relief este gospodăria colectivă Remeţi a însămânţat 
suprafaţa de 12 ha. cu porumb şi 8 ha. cu cartofi în cuiburi dispuse în pătrat 
la fiecare cuib de porumb şi cartofi s-a introdus gunoi de grajd sau 
îngrăşăminte chimice în afară de gunoiul care a fost transportat în primăvară 
în grămezi mari şi care gunoi a fost împrăştiat odată cu arăturile pentru 
însămânţări. Totodată întreaga suprafaţă cu livezi a fost curăţaţi pomi şi 
omiziţi, curăţitul coajei, văruitul şi săpatul de ju_r împrejurul pomilor şi totodată 
tăiaţi. Întreţinerea culturilor s-a arătat mai sus iar a animalelor şi utilajului 
agricol se face în bune condiţiuni la Sighet, Câmpulung şi Remeţi. 

Pct. 4. G.A.C. şi întovărăşiri fruntaşe. Gospodăria colectivă fruntaşă 

care au reuşit aplicarea H.C.M. 141 şi care au aplicat pe scară mare 
însămânţarea şi întreţinerea culturilor agrotechnice şi care are o atitudine şi 
o comportare la un nivel mai înalt ridicat faţă de bunul obştesc, respectă 
fiecare colectivist sarcinile trasate de către brigadieri şi conducere, critică cu 
asprime abaterile care s-ar ivi în cadrul gospodăriilor. 

Şi gospodăria colectivă din Sighet care a lansat întrecerea socialistă a 
reuşit să termine campania însământărilor de primăvară în ziua de 30 aprilie. 

Pct. 5. Cadrele din G.A.C. ş'i Întov[ărăşiri] Preşedinţi mai buni în 
cadrul G.A.C. urilor sunt la Remeţi, Câmpulung şi Sighet, având prestigiul în 
faţa activiştilor punând interesul colectivităţi mai presus ca interesul personal 
respectând statutul îndrumările şi instrucţiunile M.S.A. 

Preşedinţi mai slabi sunt la Teceu şi Săpânţa unde nu sunt ajutaţi în 
muncă de către ceilalţi membri din consiliu de conducere şi ceilalţi membri 
colectivişti. Prin nerespectarea sarcinilor trasate de către preşedinte 
neparticiparea la muncă etc. Socotitori buni avem la Săpânţa, Remeţi şi 

Sighet care îşi duce munca în mod conştiincios trage atenţiunea şi aduce la 
cunoştiinţă Secţiei Agricole atunci când consiliu de conducere face abateri 
dela statut şi instrucţiunile sus arătate. Fruntaşi în campania de primăvară 
sunt., la G.A.C. Remeţi Petroleac şef de echipă Moros Toader şef de echipă 
şi alţi. 

La Sighet, Brod Gheorghe P.M.R. Sechei Ştefan P.M.R. Rus şi 

Abuculesi Martin. 
Recrutarea cadrelor s-a făcut din 7 plan s-au realizat 4 şi care au fost 

la şcoală restul de trei încă nu au putut reuşi ca să-i recrutăm. 
Pct. 6. Sprijinul dat G.A.C. şi Întovărăşirilor. Un mare sprijin în acest 

an a fost dat de către Semeteu Carei care deserveşte G.A.C. cei de la 
Raion executând o muncă de bună calitate în termen relativ scurt şi putând 
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accentua că a spălat ruşinea S.M.T. Apa care au deservit gospodăriile 
anterior. Un ajutor preţios din punct de vedere technic organizatoric şi 

economic a fost dat de către organele technice ale Secţiei Agricole prin 
technicieni care patronează gospodăriile, technicieni dela secţiile agricole şi 
prin personalul serviciului goscol, deasemenea o recontribuţie s-a dat de 
către activişti de partid şi organele Băncii Agricole Filiala Sighet. 
Întreprinderile care patronează gospodăriile colective, cooperativele locale 
Sfatul Raional Sfaturile Comunale nu au dat nici un ajutor şi nici n-au 
răspuns la chemarea gospodăriilor atunci când au solicitat ceva mai mult 
atât comerţul de Stat cât şi cooperativele locale se prezintă numai atunci 
când au ei de îndeplinit planul lor de contractări, îşi permite luxul să vizitezi 
gospodăriile colective. 

Pct. 7. Aspecte ale luptei de clasă. Atât la G.A.C. Teceu cât şi la 
Săpânţa duşmanul de clasă ocupă o influenţă foarte mare asupra 
gospodăriilor prin faptul că majoritatea membrilor sunt influenţaţi şi nu putem 
ca să demascăm din cauza nivelului scăzut al colectiviştilor, acest lucru s-a 
observat cu ocazia găsirii unor afişe lansate cu paraşuta pe teritoriul 
Săpânţei. Acelaşi lucru se poate considera şi la Întovărăşirea din Vad unde 
cele 5 familii s-au scris cu pământul cel mai rău neproductiv deşi posedă şi 
alte terenuri bune. 

SIGHET LA 5 MAI 1955 
INSTRUCTOR CONTABIL 

BALAS ION 

7. Sighet, 21 mai 1955. Raport de activitate pe luna mai al Secţiunii Agricole 
a Sfatului Popular Raional Sighet înaintat Serviciului Goscol al Consiliului 
Agricol Regional care semnalează faptul că deşi organele de teren ale 
Secţiunii Agricole raionale controlează activitatea GAG-urilor, se constată 
„mici deficienţe" în realizarea evidenţei făcută cu personal necalificat, după 
cum şi conducerea GAG-urilor numită politic este lipsită de autoritate dar şi 
rezistenţa unor ţărani dusă împotriva colectivizării chiar din interioul GAC
urilor manifestându-se în favoarea desfinţării acestora. Fond Sfatul Popular 
Regional, Consiliul Agricol, dosar 111955, filele 144-148 

Sfatul Popular Raional Sighet 
Secţiunea Agricolă 
Serviciul G.A.C. 

Raport de activitate pe luna mai 1955 

În prezent în raionul Sighet sunt 5 G.A.C. şi 2 întovărăşiri agricole, în 
luna mai nu s-a constituit nici un G.A.C. şi nici o întovărăşire agricolă. 

Lucrările de comasare nu s-au terminat la G.A.C. ,,Viaţa liberă" din 
Sighet unde a intrat un nou membru a cărui teren nu a fost încă comasat, la 
fel la întovărăşirea din Vad unde terenul celor 5 noi membri înscrişi nu se 
poate comasa fiind de o calitate proastă şi care nu se poate da în schimb. 

Repartizarea terenului, inventarul viu şi mort s-a făcut la toate G.A.C. 
în număr de 5, dintre care pe echipe lucrează numai G.A.C. din Remeţi, iar 
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restul de G.A.C. lucrează numai pe brigăzi din cauză că membri[i] echipelor 
nu participă în mod regulat la muncă, din care cauză membri[i] echipelor se 
schimbă permanent schimbându-se şi numărul echipelor în raport cu 
numărul membrilor care participă la muncă. 

Zilele de muncă se calculează după recomandările M.A.S. ţinându-se 
seama de rectificările făcute la prelucrarea normelor la început de an de 
către adunările generale ale G.A.C. H.C.M. Nr. 141 se aplică întocmai la 
G.A.C. din Remeţi în afară de zootechnie, iar la G.A.C. din Sighet se aplică 
numai la ferma zootechnică, adică după cantitatea şi calitatea munci se 
atribue produsele repartizate. 

Retribuirea membrilor din conducere şi administraţia G.A.C. se face 
conform recomandări[i] M.A.S. 

Adunările generale se fac odată pe lună ordinare pe baza planificări 
prevăzute în grafice, iar extraordinare ori de câte ori este nevoe. În preajma 
adunări generale se afişează cu 3 zile înainte ordinea de zi totodată se face 
convocarea prin brigăzi verbal sau înscris, în cadrul adunărilor generale se 
discută probleme de actualitate sau se fac dări de seamă de către consiliul 
de conducere. 

Consilii de conducere care lucrează bine respectând planul de muncă 
ţinând şedinţele săptămânale regulate, aplică metode specifice G.A.C. şi 
analizează munca pe ramuri de activitate sunt: G.A.C. Sighet, Câmpulung şi 
Remeţi, iar Săpânţa şi Teceul fiind mai slabe sunt ajutate de către techniceni 
şi organele de teren ale secţiei agricole raionale. 

Comisii de revizie active în munca lor sunt: G.A.C. Sighet, Câmpulung 
şi Remeţi, având un plan de muncă conform broşuri de îndrumare primite, 
care plan de muncă îl respectă, sunt mai active deoarece şi consiliile de 
conducere sunt mai active în munca lor. 

În cursul lunei mai s-a efectuat verificări de către comisiile de revizie la 
G.A.C. Sighet, Remeţi şi Teceu, efectuându-se verificarea conform broşuri[i] 
de îndrumare în prezenţa îndrumătorului contabil raional, încheindu-se cu 
această ocazie procese verbale cu toate constatările făcute, făcându-se şi 
concluzii asupra constatărilor, care procese verbale vor fi supuse spre 
aprobare adunărilor generale. 

Întrecerile socialiste sunt organizate şi duc o activitate rodnică în 
G.A.C. din Sighet şi Remeţi iar restul de 3 G.A.C. au răspuns la chemarea la 
întreceri socialiste lansată de G.A.C. Sighet, totodată conform punctelor la 
care au răspuns G.A.C. Sighet s-au luat angajamente dar nu le respectă. 

Din cele 2 G.A.C. slabe Teceu şi Săpânţa , s-a îmbunătăţit munca la 
G.A.C. din Teceu unde membri a început să participe la muncă în Nr. mai 
mare ca şi în anul trecut, iar ca rezultat acestei îmbunătăţiri G.A.C. din 
Teceu a depăşit planul la însămânţările de primăvară cu 16 ha. 

Perspective de a se înfiinţa G.A.C. şi TOZ. Alăturat la raportul de 
activitate vă înaintăm situaţia perspectivelor. 

2.- Situatia Evidentei. 
Evidenţa zilelor de muncă este la zi la 5 G.A.C. şi 2 întovărăşiri, 

deasemenea şi afişarea zilelor de muncă la G.A.C. se face din 15 în 15 zile. 
Evidenţa la locul de producţie se ţine în momentul produceri[i] 

fenomenului, astfel s-a putut obţine rezultate bune la G.A.C. Sighet, 
Câmpulung, Săpânţa şi Remeţi, prin faptul că atât brigadierul zootechnic şi 
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brigadieri de câmp cât şi magazionerul îşi conduce actele primare ce le 
revine în raza lor de activitate la locul de producţie şi care acte le depun la 
contabilitate pentru contabilizare. 

Evidenţa contabilă bine ţinută este la Sighet, Câmpulung, Săpânţa şi 
Remeţi, care au reuşit prin cadrele puţine şcolarizate pe care le au şi prin 
organele serv. G.A.C. raional ca să aplice graficul cu actele primare 
prevăzute în manualul de evidenţă contabilă ediţia li. 

Evidenţa contabilă rămasă în urmă este la Teceul Mic, pe ultimele 15 
zile ale lunei mai fiind contabil fără şcoală şi care operaţiuni se fac în 
prezenţa îndrumătorului contabil raional. 

Bugetele G.A.C. se respectă cu excepţia G.A.C. din Câmpulung care 
a depăşit prevederile bugetare la partea l-a cheltuieli cuprinzând gunoi şi 
îngrăşăminte chimice depăşind prevederile de cheltuieli cu suma de 2000 
lei. 

Creditele folosite de către G.A.C. pe unităţi şi elemente alăturat vă 
înaintăm situaţia nominală. Creditele se folosesc pe elemente aşa cum sunt 
prevăzute şi se folosesc pentru scopul solicitat. Rambursarea creditelor este 
planificată în trimestrul III. a.c. şi ne străduim pe cât este posibil să putem 
rambursa sumele prevăzut~. 

G.A.C,. produsele puţine din legume pe care le are le valorifică pe 
piaţa neorganizată sub preţul pieţei, iar produsele animale se valorifică prin 
întreprinderi de stat pe bază de contracte. 

Evidenţa statistică în G.A.C. se ţine mai bine la G.A.C. din Săpânţa, 
Remeţi şi Câmpulung, deasemenea şi la raion. 

3.-Realizările din G.A.C. şi întovărăşiri 
Înscrieri de noi membri în cadrul G.A.C. nu avem. 
Construcţii terminate în cursul lunei s-a terminat remiza dela G.A.C. 

din Remeţi care s-a început în anul 1954 şi care din cauza lipsei de ţiglă a 
stat până în prezent descoperită. 

Din lipsă de tehnicieni nu s-a putut continua construcţiile începute, 
cum este cazul la G.A.C. din Teceu unde a fost angajaţi în anul trecut nişte 
meşteri care a făcut lucrări de proastă calitate iar azi lucrarea necesită 
demolare în mare parte. Amplasarea construcţiilor s-a făcut conform 
instrucţiunilor în vigoare, de către comisia raională formată de către ing. 
Savu Traian constructor regional. 

În cadrul G.A.C. sunt ateliere care lucrează pentru repararea 
inventarului mort al G.A.C. 

Metode agrotechnice efectuate la lucrările agricole s-a aplicat la toate 
G.A.C. prin însămânţarea grâului de toamnă în benzi, prin aplicarea 
îngrăşămintelor chimice în procentaj de 65%, s-au însămânţat porumb şi 

cartofi în cuiburi dispuse în pătrat. 
La întreţinerea culturilor s-au efectuat lucrări de plivitul păioaselor în 

procentaj de 100%, la G.A.C. Remeţi până la data de 15. V. a.c. s-a plivit 
întreaga suprafaţă cu culturi de păioase de 60 ha. iar la G.A.C. din Sighet 
sunt pe terminate lucrările de întreţinerea culturilor pentru a doua oară. 

G.A.C. a primit păşunat potrivit Nr. de animale şi cât posibil de cea mai 
bună calitate. 

Obligaţiunile faţă de stat sunt achitate la zi de 5 G.A.C. 
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În cea ce priveşte ridicarea nivelului profesional, cultural şi social, 
G.A.C. din Remeţi poate fi exemplu viu pentru toate celelalte G.A.C. unde s
a organizat un ansamblu în combinaţie cu căminul cultural, la fel şi nivelul 
profesional a colectiviştilor, care fac lucrări de bună calitate. 

În cadrul TOZ-urilor s-a obţinut însămânţările la timp şi în bune 
condiţiuni, se munceşte în comun şi se repartizează produsele după 
suprafaţa de teren şi muncă depusă. 

4.- G.A.C. si întovărăşiri fruntaşe 
G.A.C. fruntaşe sunt „Veac Nou" din Remeţi şi „Viaţa Liberă" din 

Sighet, unde se munceşte după plan iar membri sunt organizaţi pe brigăzi şi 
echipe, datorită acestui fapt G.A.C. din Remeţi şi Sighet a terminat 
însământările de primăvară la data de 30 aprilie făcând totodată şi o muncă 
de bună' calitate, aplicând pe scară largă regulile agrotechnice. În ceace 
priveşte participarea membrilor la muncă care frecventează munca zilnic în 
procentaj de 80%. 

Conducerea acestor G.A.C. se orientează după un plan de muncă 
bine stabilit, are autoritate în faţa colectiviştilor, ţine şedinţe săptămânal 
unde analizează munca în decursul unei săptămâni şi face planul de muncă 
pe săptămâna viitoare etc. 

Evidenţa se ţine la locul de muncă şi de producţie cu mici deficienţe. 
Caută pe cât posibil realizarea planului de construcţii. 

Ferma zootechnică să o mărească ca de exemplu G.A.C. din Sighet 
care a cumpărat 80 bucăţi oi mame, deasemenea vacile de producţie şi 
scroafele de producţie sunt bine întreţinute astfel obţin producţie 
satisfăcătoare. Desvoltarea multilaterală la G.A.C. din Remeţi care are 
serioase perspective în desvoltarea creşteri animalelor şi în zootechnie, iar 
G.A.C. din Sighet în desvoltarea legumiculturi şi pomiculturi[i]. 

În cadrul G.A.C. din Remeţi unde are o singură brigadă permanentă 
de producţie, s-a evidenţiat echipa tov. Petruleac Mihai care deşi este cu o 
singură mână/invalid din luptele antifasciste/ mereu cu echipa sa este în 
fruntea oricărei munci şi care în campania de primăvară a făcut lucrări de 
bună calitate totodată a realizat planul în 29 aprilie a.c. ajutând şi celelalte 
echipe la însămânţări. 

5.- Cadrele din G.A.C. si întovărăşiri 
Preşedinţi mai buni avem la G.A.C. Sighet, Câmpulung, Remeţi şi 

Săpânţa, care prin metodele lor de muncă aplicate la specificul G.A.C. au 
reuşit să înlăture unele lipsuri din cadrul G.A.C. iar prin comportarea şi 

atitudinea lor face ca să aibă autoritatea cuvenită în faţa nemembrilor 
colectivişti, iar preşedintele G.A.C. din Teceu care este mai slab nici până în 
prezent nu a putut reuşi să şi creeze autoritate în faţa colectiviştilor deşi este 
ajutat de toate organele ale secţiuni agricole şi de activul de partid. 

Contabili buni avem la G.A.C. din Săpânţa, Remeţi şi Câmpulung, 
unde s-a constatat că şi-au îmbunătăţit munca prin introducerea evidenţei 
din manualul de evidenţă contabilă ediţia li-a în procentaj de 80% deşi în 
cadrul G.A.C. nu sunt cadre corespunzătoare ca: brigadieri zootechnici, de 
câmp, magazioneri şi casieri, de remarcat este faptul că contabila dela 
G.A.C. din Câmpulung deşi nu are şcoală pe linie profesională, cu ajutorul 
raionului constatăm satisfacţie că evidenţa contabilă o conduce mai bine ca 
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fosta contabilă care actualmente este la cursul de contabilitate dublă şi care 
a avut 5 luni curs de contabilitate simplă. 

În cadrul G.A.C. din Sighet s-a evidenţiat şeful de echipă Seichei 
Ştefan 1 membru P.M.R. care conduce lucrările legumicole. Prin munca lui 
plină de abnegaţie fără a precupeţi nici un efort, G.A.C. din Sighet a reuşit 
să fie prima pe piaţă cu legume trufandale ca: salată, spanac, ridichi, 
castraveţi etc. 

Recrutarea elevilor s-a făcut din 7 plan s-a recrutat şi expediat 4 iar în 
prezent nu avem recrutaţi nici unul. 

Cadre şcolarizate în G.A.C. şi care nu sunt în funcţia pt. care a fost 
pregătiţi, alăturat anexăm la raportul de activitate situaţia nominală. Cadre 
de conducere în G.A.C. care trebuie şcolarizate sunt necesare următoarele: 
Preşedinţi 3, contabili pentru evidenţa simplă 1, brigadieri de câmp 2, 
brigadieri zootechnici 4. 

Membri comitetelor de conducere a întovărăşirilor mai buni sunt la 
întovărăşirea din Vad, care au reuşit să-şi creeze autoritate în faţa 

întovărăşiţilor şi care îşi duc munca în condiţii satisfăcătoare. 
În cadrul G.A.C. nu avem creşe şi nici grădiniţe de copii, la fel cluburi 

nu avem însă sunt mulţi amatori de diferite ramuri ale sportului ca de 
exemplu şah. Bibliotecile colţurilor roşii din cadrul G.A.C. funcţionează foarte 
slab, cauza este că responsabili colţurilor roşii nu iau parte la şedinţele şi 

seminarele raionale cu activişti culturali, iar la G.A.C. din Teceu nici nu 
există colţ roşu decât un singur şah. 

6.- Sprijinul dat G.A.C. si întovărăşirilor 
G.A.C. sunt sprijinite în activitatea lor de către organele secţiuni 

agricole raionale prin technicieni dela secţie şi punctele agricole şi în special 
de către îndrumători dela serv.[iciul] G.A.C. Sfatul Popular Raional cât şi 
cele comunale sunt inexistente în ajutorul pe care ar trebuii să-l de G.A.C. cu 
excepţia preşedintelui Sfatului Popular care a participat la câteva adunări 
generale. S.M.T. Carei care a deservit G.A.C. în campania de primăvară şi 
care a spălat ruşinea S.M.T. ului Apa care a deservit ani anteriori G.A.C. din 
Raionul Sighet, a făcut lucrări de bună calitate, în schimb din punct de 
vedere politic a dat prea puţin ajutor. Atât cooperativele cât şi comerţul de 
stat, deasemenea şi întreprinderile care patronează G.A.C. nu există decât 
pe hârtie, se prezintă la G.A.C. numai atunci când trebue să contracteze pt. 
îndeplinirea planului lor ce le revin. 

Banca Agricolă colaborează cu serviciul G.A.C. şi ajută G.A.C. în 
mare măsură pt. îndreptarea lipsurilor nu s-a luat nici o măsură. Iar pentru 
organizarea munci G.A.C. [ ... ] ajutor efectiv din partea serviciului G.A.C. şi 
technicienilor care deservesc G.A.C. din punct de vedere technic, la fel şi de 
către S.M.T. Carei care deserveşte în acest an G.A.C. 

7.- Aspecte ale luptei de clasă 
Duşmanul de clasă comunele unde există G.A.C. lucrează indirect şi 

intens pentru a destrăma G.A.C. în special în comuna Săpânţa şi puţin în 
Remeţi. În comuna Săpânţa duce acţiunile sale criminale chiar prin membri 
colectivişti îndemnându-i să nu participe la muncă să înstrăineze bunurile 
colective. Cum este colectivistul Stan Vasile zis licu care a dus dela G.A.C. o 
căruţă de fân peste drepturile sale îndemnând şi pe alţi să ducă pt. a 
rămâne vitele G.A.C. fără furaje, acest tovarăşi în adunarea generală este 
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de acord cu hotărârea adunări generale şi votează şi el pentru, în fond duce 
acţiune de multe ori pe faţă pentru a reduce la zero hotărârile adunării 
generale. 

Măsuri contra acestui tovarăş nu s-a luat fiind membru P.M.R. trebuind 
să se ia în primul rând pe linie de partid, duşmanul de clasă a lansat un zvon 
în comuna Săpânţa unde este foarte puternic şi în special în rândul 
colectiviştilor că în ţară s-a desfăcut mai multe G.A.C. şi urmează şi G.A.C. 
din Săpânţa. 

La G.A.C. din Remeţi duşmanul de clasă a organizat printr-un 
colectivist Şofineţi Ioan Surd terorizarea colectiviştilor şi a conduceri cu 
scopul de ai îndepărta de G.A.C. sub pretext că este surd şi nici o autoritate 
nu se va atinge de el şi nu va bănui că reacţiunea lucrează prin el. S-a luat 
măsuri pt. a fi deferit justiţiei. 

Sunt cazuri unde uni[i] colectivişti deţin teren peste Statut ca de 
exemplu la Remeţi unde chiar secretarul Org.[anizaţiei] Bază P.M.R. deţine 
peste 0,50 ha teren la fel preşedintele cooperativei din Remeţi care este şi 
colectivist nu a adus animalele de muncă şi azi mai deţine teren peste statut 
sub pretext că este a unor rude, până în prezent nu s-a luat nici o măsură. 

La G.A.C. din Teceu 25 capi de familie nu vin la muncă şi nici la 
adunarea generală decând a fost înscrişi în G.A.C. nu s-a luat nici-o măsură. 

Sighet la 21 mai 1955 

Şeful Secţiuni Agricole Şeful Serv.[iciului] G.A.C. 

8. Vişeul de Sus, 26 mai 1955. Raport de activitate pe luna mai 1955 al 
Serviciului GAG de la Secţiunea Agricolă a Sfatului Popular Raional Vişeu cu 
informaţii privind situaţia organizatorică, conducerea evidenţei, „realizări", 

lipsa randamentului aşteptat în ciuda creditelor acordate de stat şi opoziţia 
tăranilor la comasări care a generat conflicte între săteni, prezentată ca 
„aspecte ale lupte de clasă" . Fond Sfatul Popular Regional, Consiliul 
Agricol, dosar 111955, filele 154-157 

Sfatul Popular Raional Vişeu 
Secţiunea Agricolă 
Serviciul G.A.C. 
Nr. 251 din 26 V 1955 

RAPORT DE ACTIVITATE 
Privind activitatea serviciului Gospodăriilor Colective pe luna Mai 1955 

I. Situatia organizatorică 
În ceeace priveşte situaţia organizatorică în raionul nostru, se prezintă 

astfel: 
Din totalul de 3 gospodării colective existente în raionul nostru, în 

cursul lunei Mai nu au luat fiinţă alte gospodării colective. 
La data de 8 Mai 1955 a luat fiinţă una întovărăşire zootehnică, în 

comuna Ruscova cu numele de „9 Maiu M.F. Ivanov" cu 18 familii înscrise, 
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cu suprafaţa de 101,40 ha din care: 34,40 ha aduse de membrii şi 67 ha 
donaţi.din partea Sfatului Popular Ruscova. Vite mari 21 şi oi 32 buc[ăţi]. 

ln adunarea generală de constituire din 8 Maiu a.c. în comitetul de 
conducere a întovărăşirii a intrat tov. Bumbar Ioan în calitate de preşedinte, 
Botiş Vasile în calitate de secretar casier şi Mariciuc Maria membră. 

Comasarea terenurilor atât în gospodăriile colective cât şi în 
întovărăşirea zootehnică este terminată spre deosebire ca la GAG leud, 
problema schimbului de teren în loc să se fi clarificat cu ocaziunea verificării 
terenurilor date în schimb precum şi terenul comasat al gospodăriei, situaţia 
s-a înrăutăţit, astfel că cei cari au primit terenul în schimb nu a designat pe 
teren ci numai în birou, ceea ce a determinat ca să se prezinte câte doi şi 
trei cetăţeni la câte o bucată de teren, stând să se ia la bătaie pentru care a 
intervenit şi militia. 

În toate trei gospodăriile colective se munceşte organizat şi planificat. 
În gospodăria Săliştea s-au întocmit normele de muncă pentru 

sectorul agricol, fără a se fi putut termina normele pentru secţiunea de 
tâmplărie din cadrul gospodăriei. 

Nu s-au respectat normele de muncă prevăzute în H.C.M. Nr 141 şi 

normele fixate de adunarea generală la o serie de lucrări în ceea ce 
priveşte muncile din campania de primăvară, motivat de faptul că solul s-a 
muncit foarte greu din cauza timpului nefavorabil, spre exemplu la arat cu 
două vite de tracţiune, nu s-a putut executa nici 50% din norma stabilită 
zilnic ceea ce i-a determinat să scadă norma de muncă. 

În ceace priveşte retribuirea membrilor din conducerea şi administraţia 
gospodăriilor, se respecta conform Deciziunii Ministerului. 

Adunările generale ale gospodăriilor noastre se ţin de regulă o dată pe 
lună şi în luna curentă nu s-a ţinut numai gospodăria de la leud la data de [ .. ] 
Maiu 1955. Cu această ocaziune au fost excluse trei familii cu un număr de 
5 braţe de muncă. Aceşti membrii au fost excluşi pe motivul că de la data 
înfiinţării gospodăriei nu s-au prezentat la muncă şi întotdeauna aveau 
cerinţe mai mari ca restul colectiviştilor, încurcând prin aceasta bunul mers 
al gospodăriei cu toate că s-a insistat pe lângă ei de a respecta statutul şi 

regulamentul de ordine interioară. 
În actuala situaţie la toate trei gospodăriile consiliile de conducere se 

prezintă mulţumitor datorită faptului că toate trei au luat deja măsuri urgente 
pentru întreţinerea culturilor de primăvară spre exemplu plivitul lanurilor de 
grâu şi celelalte păioase la gospodăria leud şi Cuhea s-a efectuat 100% iar 
la gospodăria Săliştea 80%. 

Comisiile de revizie de regulă fac verificări numai trimestriale, din care 
la închiderea trimestrului I nu s-au făcut verificări numai la gospodăria leud. 

Ca rezultat al întrecerilor socialiste gospodăriile leud şi Cuhea au fost 
chemate de către gospodăria Săliştea, unde în campania de însămînţări de 
primăvară, gospodăria Săliştea, a luat drapelul dela gospodăria leud, iar în 
ceea ce priveşte întreţinerea culturilor gospodăria leud şi Cuhea i-a luat 
înainte. 

Dintre gospodăriile mai slabe, Săliştea şi-a îmbunătătit munca. 
Întovărăşiri agricole în raionul nostru nu avem ci numai întovărăşiri 

zootehnice din comuna Ruscova care a luat fiinţă în luna curentă. 
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Înceace priveşte organizarea în această întovărăşire, vitele înscrise de 
membrii sunt adunate la sediul întovărăşirii care păşunează în comun. 
Terenul este comasat în mai multe trupuri şi care urmează a se munci în 
comun. 

li. Situatia evidentei 
În toate trei gospodăriile evidenţa zilelor de muncă este ţinută la zi cu 

excepţia întovărăşirii zootehnice care până în prezent nu posedă nici un 
registru tipizat, precum şi normele de muncă cari încă nu sunt fixate şi 
pentru care nici nu cunoaştem felul de administrare. 

Evidenţa la locul de producţie la fermele zootehnice nu se conduc 
regulat jurnalul de mulsori precum şi controlul acestora. Nu se face recepţia 
lucrărilor executate precum şi stabilirea calităţii muncii executate. Nu se 
păstrează bunurile gospodăriilor colective în bune condiţiuni şi astfel căruţe 
sparte, săni[i] şi unelte agricole care sunt aruncate la voia întâmplării, 
acestea au motivat că gospodăriile agricole nu au remize pentru a fi păstrate 
în bune condiţiuni de fiecare vizitiu şi să fie sub cheie tot inventarul ce-l are 
în primire pentru a putea trage la răspundere de eventualele pierderi sau 
stricăciuni a bunurilor obşteşti. În ceace priveşte păstrarea cerealelor în 
magazii, se păstrează în bune condiţiuni. La gospodăria Săliştea se 
motivează neţinerea întocmai a evidenţei la locul de producţie, lipsa de 
imprimate tipizate, în care scop s-au luat măsuri de s-a făcut comandă , care 
până în present nu au sosit pentru a se putea ţine evidenţa la locul de 
/muncă/producţie. 

Evidenţa contabilă în present la toate trei gospodăriile este adusă la zi 
cu toate operaţiunile. 

Evidenţa contabilă la întovărăşirea zootehnică com.[una] Ruscova nu 
este înfiintată până în present, motivat [că] nu posedă nici un registru de 
evidenţă 'tipizat. Întovărăşirea are nevoie de aceste registre şi de 
instrucţiunile care să poată administra această întovărăşire în bune 
condiţiuni. 

Nu sunt cazuri unde să nu se respecte prevederile bugetare. 
Dela începutul anului 1955, gospodăriile agricole colective au folosit 

următoarele credite: 
- Credite pentru producţie Lei ....................... 14.000.00 
- Credite pentru construcţii. .......................... 58.577.75 
- Credite pentru animale şi utilaj ........................ 6.500.00 

Total credite de investiţii lei. .......................... 65.077.75 
Dela începutul anului s-au restituit: 
Credite de producţie Lei. .................................... 5.600.00 
Credite de investiţii Lei. ...................................... 5.600.00 
Gospodăriile din raionul nostru au fost creditate de către B-R.P.R. de 

Stat în mod just şi la timp. Restituirea sumelor creditate însă s-au putut 
realiza unele venituri şi anume la contractarea laptelui de vacă de către 
gospodăria leud şi s-au valorificat purceii rezultaţi din anul acesta şi vânduţi 
pe piaţă, însă aceasta în sume minime, care sume au fost cheltuite pentru 
nevoile şi întretinerea gospodăriilor şi cumpărarea la inventar mărunt. 

În cursu1' 1unei Mai nu s-au împărţit venituri la membrii colectivişti, nici 
avansuri atât la produse cât şi în numerar. 
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În ceace priveşte manrea fondurilor, conform statutului nu s-au 
respectat întocmai astfel că din veniturile băneşti nu s-a reţinut fondul pentru 
nevoile social - culturale, precum şi încasarea taxelor de inscriere. 

111. Realizarea gospodăriilor colective si întovărăşirilor 
În gospodăriile agricole colective din raionul nostru nu s-au înscris în 

cursul acestei luni nici un membru, decât este o cerere la G.A.C. Săliştea pe 
care consiliul de conducere şi adunarea generală nu au aprobat-o, motivul 
că nu este localnic şi este profesor. 

În gospodăriile agricole colective din raionul nostru însămânţările de 
primăvară s-au terminat la timp şi în bune condiţiuni. 

La gospodăriile agricole colective Săliştea şi Cuhea cele două grajduri 
şi atelierul care au fost începute din anul 1954 sunt şi în momentul de faţă în 
construcţie, încă nu sunt terminate. 

Ferme zootehnice la gospodăriile noastre figurează numai una câte 
una fermă (sic!) cu credite folosite dela B.R.P.R. de Stat. Fermele 
zootehnice sunt rentabile motivate că regiunea noastră şi raionul nostru este 
de aşa natură în creşterea animalelor mai mult ca în agricultură, numai 
fermele zootehnice nu au condiţiuni create conform tehnicei zootehnice şi nu 
dă randamentul aşteptat. 

În ceace priveşte aplecarea agromonimului la gospodăriile noastre 
colective până în prezent s-au aplicat şi respectat întocmai după sfaturile 
technicienilor agricoli raionali şi regionali, însămânţările de primăvară s-au 
însăm~nţat la timp şi în bune condiţiuni. 

lntreţinerea culturilor la lanurile de grâu gospodăria colectivă de la 
leud şi Cuhea au plivit 100% iar gospodăria Săliştea 80%. 

Culturile de toamnă a anului 1954 sunt foarte bune şi frumoase, până 
în presant , numai porumbul este slab şi galben din cauza timpului 
nefavorabil fiindcă este rece. 

Animalele gospodăriilor colective să întreţin bine iar animalele 
întovărăşirei zootehnice sunt adunate la un loc la păşune. 

Obligaţiunile faţă da stat în ceace priveşte cotele obligatorii, anul trecut 
au fost achitate în întregime, iar anul acesta la cota obligatorie la carne ca 
de exemplu GAC leud au contractat 13 vite mari şi 60 ovine şi 80 miei care 
au reduceri şi chiar cum este GAC leud nu are atâta cotă, muncile SMT care 
nu s-au predat în întregime. În ceace priveşte impozitul faţă de Stat GAC 
leud este restant cu suma de lei 21 OOO şi GAC Săliştea cu suma de 16 OOO 
Lei. 

IV. Gospodăriile colective fruntaşe 
În ceace priveşte gospodăriile fruntaşe din raionul nostru este GAC 

Săliştea în campania de însămânţări, iar la întreţinerea culturilor leud şi 
Cuhea până în prezent. 

V. Cadrile din cadrul gospodăriilor colective 
Dintre preşedinţi cel mai bun este Tov. Dunca Vasile dela GAC leud 

pe motiv că are autoritate în faţa colectiviştilor şi mai mult se interesează 
mult de bunul mers al GAC-ului şi în permanent ţine legătura cu membri din 
comitetul de conducere şi cu toţi membri GAC-ului, iar slabi în momentul de 
faţă nu avem fiindcă Tov.Vlad Gheorghe de la GAC Săliştea au luat o poziţie 
sănătoasă în urma ajutorului primit din partea adunării generale dela data de 
24 Aprilie 1955. 
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Cel mai bun socotitor este Tov. Mihnea Ioan dela GAC Cuhea, care 
este şcolarizat, iar cel mai slab este la GAC leud care în prezent face 
practică şi în timp de aproape una lună cunoaşte aproape toată 

contabilitatea în urma îndrumării de Tov.Chindriş Gavrilă Îndrumător 
Contabil Raional. 

În ceace priveşte recrutarea elevilor pentru şcoli avem un Tov tînăr la 
comuna Ruscova cu numele Cîmpean Mihai de 25 de ani pentru socotitor la 
întovărăşirea zootehnică. 

VI. Sprijinul dat gospodăriilor agricole colective 
Gospodăriile agricole colective au fost sprijinite în campania de 

însămânţări de SMT Carei foarte mult, iar de cooperativă sunt ajutate şi de 
B.R.P.R. când este nevoie la fel şi de întreprinderea din cadrul Raionului. 

VII. Aspecte ale luptei de clasă 
În ceace priveşte acţiunile duşmanului de clasă, putem concretiza 

următoarele: La GAC-ul Săliştea numitul luga Vasile, fost chiabur în anul 
1954, au cosit şi transportat fânul de pe locul comasat al gospodăriei, pentru 
care motiv a fost dat în judecată, la fel încă 7 cetăţeni, mijlocaşi şi săraci, 
văzând pe acest chiabur că a transportat fânul de pe locul comasat au urmat 
şi ei fapta numitului căci s-au dus şi au adus fân din fânul gospodăriei care a 
fost recepţionat, care acest fân al GAC-ului a fost necesar să-l cumpere în 
primăvara anului 1955, pentru a putea scoate vitele din iarnă şi a intermina 
însămânţările. 

[ ... ] mai jos notaţi cu numele şi pronumele au dus fânul cosit de 
gospodărie şi recepţionat: 

1. luga Ştefan ............................................. 1000 kg. fân. 
2. " .. Simion lui Iacob ................................. 900 " " 
3 " Ioan lui Toader. .................................. 500 " 
4.Vlad Ieri na lui Anisie .................................. 900 " 
5. " Samoilă ai Mărişca ........................... .450 " 
6. " Simion ai Anisie ................................ 1000 " ...... " care aceşti 

cetăţeni au primit teren în schimb dela Sfatul Popular cu excepţia 
cetăţeanului Turlaş Simion care au primit terenul târziu, dar şi Turlaş Simion 
au dus fânul 500 kg, care aceşti cetăţeni au fost trimişi în judecată la data de 
20 Mai 1955. 

La Gospodăria Colectivă corn. leud s-au făcut verificări terenurilor date 
în schimb de către o comisiune de tecnicieni, cu care ocazie s-au făcut o 
serie de erori schimbând unele terenuri care au fost folosite in schimb de unii 
cetăţeni încă dela înfiinţarea gospodăriei colective date de Sfatul Popular, iar 
pe tabelele de schimb au fost repartizate altor cetăţeni care în primăvara 
acestui an s-au trecut la punerea în posesie conform tabelelor de schimb, iar 
în urma acestora s-au ajuns 2-3 cetăţeni la una bucată de pământ, cu 
această ocazie s-au creat o serie de greutăţi, care în aceste cazuri s-au fost 
folosit şi organele de Miliţie pentru a-i pune în posesie şi chiar şi duşmanul 
de clasă mai şoptea că să se ia terenul dela cetăţenii săraci şi să se dea la 
cei ce sunt mai înstăriţi pe când se punea în posesie pe cei conform 
tabelului de schimb dela înfiinţarea GAC. 

La Gospodăria Săliştea s-a pus comisie de revizie pentru a verifica 
loturile date în schimb la cetăţenii care le-au intrat în terenul comasat şi chiar 
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s-a găsit că unii cetăţeni se plângeau că n-au primit pământ în schimb şi pe 
de altă parte au primit şi de 2 ori mai mult decât i-au intrat. 

Capii de familie salariaţi care nu lucrează la gospodării sunt în număr 
de 17 aceştia toţi ocupă munci de răspundere în aparatul de Stat şi Partid. 

Vişeul de Sus la 26 Mai 1955 

Şeful Secţiunei, 
Pop Grigore 

Organizatoric Raional, 
Radu Grigore 

9. Vişeul de Sus, 26 august 1955. Raport de activitate pe luna august 1955 
al Serviciului Goscol de la Secţiunea Agricolă a Sfatului Popular Raional 
Vişeu cu informaţii privind situaţia organizatorică, a evidenţei contabile şi 
statistice privitoare la GAG-urile din raion, relatând şi nemulţumirile ţăranilor 
din feud şi Săliştea faţă de comasări, când pentru terenurile confiscate li s
au atribuit terenuri slabe calitativ, ajungându-se În justiţie, catalogate În 
raport ca „aspecte ale luptei de clasă". Fond Sfatul Popular Regional, 
Consiliul Agricol, dosar 111955, filele 231-237 

Sfatul Popular al Raionului Vişeu 
Secţiunea Agricolă 
Serviciul Goscol 
251 din 26 Vlll/1955 

RAPORT DE ACTIV IT A TE 

Privind activitatea Secţiunei Agricole Raionale Vişeu de Sus, Serviciul 
Gospodăriilor Agricole Colective pe luna August 1955. 

1. Situatia organizatorică 
- Din totalul de 3 gospodării colective şi una întovărăşire zootehnică 

existente în raionul nostru, în cursul lunei August 1955, nu s-au constituit 
alte gospodării colective şi nici alte întovărăşiri. 

- Comasarea terenurilor atât în gospodăriile colective cât şi 

întovărăşirea zootehnică este terminată. În ceace priveşte schimbul de teren 
până în prezent nu este terminat numai întovărăşirea zootehnică iar la 
gospodăriile agricole colective Săliştea, leud şi Cuhea mai avem cazuri că 
unii cetăţeni, care au primit terenul în schimb refuză a-l primi, motivat de 
faptul că nu ar corespunde cu al lor pământ, care aceşti cetăţeni fac greutăţi 
gospodăriilor, că vreau să lucreze pământul lor ce a intrat în terenul comasat 
al gospodăriilor. Cu această ocazie s-au luat legătura cu Sfaturile Populare 
comunale unde sunt gospodăriile ca să lichideze cu schimbul de teren. 

În ceace priveşte gospodăria „Brazde unite" din comuna Săliştea, 
Sfatul Popular al comunei Săliştea în anul 1954, au dat terenul lot zootehnic 
în schimb la cetăţenii care nu le-a intrat pământ în trupul comasat, iar acest 
teren lot zootehnic era comasat dela chiaburul Vlad Samoilă din comuna 
Săliştea şi de la Bârcan Ioan tot din comuna Săliştea care Sfatul Popular le
a dat în schimb alt pământ la aceşti chiaburi, iar Sfatul Popular a cultivat 
acest teren comasat ca lot zootehnic timp de 2 ani, iar văzând Sfatul Popular 
că nu are pământ din terenurile membrilor înscrişi în GAC, pentru a da în 
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schimb la cetăţenii individuali la care a intrat pământul lor în comasat, iar în 
anul 1955, chiaburul Vlad Samoilă a dat în judecată Sfatul Popular şi l-a 
câştigat prin sentinţă, iar acum cetăţenii care au primit teren în schimb din 
locul comasat ca lot zootehnic ce au fost dela chiaburi rămân fără teren 
primit în schimb pentru a lor teren ce a intrat în trupul comasat. 

În toate 3 gospodăriile şi întovărăşirea zootehnică atât pământul cit şi 
inventarul şi animalele de muncă sunt repartizate pe brigăzi şi echipe pe 
bază de procese verbale de predare şi preluare. În toate gospodăriile din 
raionul nostru se lucrează organizat pe brigăzi şi echipe care până în 
prezent a terminat treierişul la grâu. 

- În ceace priveşte planul de muncă la toate 3 gospodăriile este 
întocmit pe săptămână de comitetul de conducere al gospodăriilor şi este 
prelucrat cu brigadiere şi cu şefii de echipe duminica care este pus la 
cunoştiinţa fiecărui membru colectivist. 

- Normele de muncă hotărâte de adunarea generală până în prezent, 
să respecte, calculându-se just zilele de muncă. S-a făcut unele încălcări 
dela HCM nr. 141 în ceace priveşte transportul furajelor pentru membrii 
colectivişti în contul zilelor de muncă, la GAG Săliştea, care în urma 
constatărilor s-a îndrumat conducerea gospodăriei pentru ca pe viitor să nu 
se mai întâmple asemenea cazuri. 

- Adunări generale în cursul lunei August 1955, nu s-au făcut până la 
data de 26 August 1955, care urmează în ziua de 29 August să se ţină 

adunări generale pentru mobilizarea colectiviştilor la recoltarea fâneţelor. 
- Consiliile de conducere toate 3 gospodării sunt bune şi 

corespunzătoare sarcinilor ce revin gospodăriilor pentru că se i-au hotărâri 
juste în cadrul legilor şi conform statutului. 

- Comisiile de revizie la toate 3 gospodăriile lasă de dorit fără să aibă 
o activitate vie pentru a face verificări la momentele oportune, care lipsă se 
datoreşte organizatoricului şi îndrumarului contabil pentru că nu a reuşit să 
ţină o şedinţă de instructaj cu comisiile de revizie, motivate că sunt plecaţi la 
diferite munci. 

- Înceace priveşte întrecerile socialiste cu toate că s-a provoacat 
gospodăriile între ele, totuşi nu s-a urmărit rezultatele positive la toate 
lucrările între echipe şi brigăzi. 

- Fruntaşă Ja muncă este gospodăria dela comuna Cuhea, care până 
în present a recoltat 40% fâneţe iar Săliştea 20%, leud 10% şi întovărăşirea 
70%. 

11. Situatia evidentei 
- Evidenţa zilelor de muncă la toate gospodăriile şi întovărăşire este 

ţinută la zi şi sunt afişate. 
- Evidenţa la locul de producţie nu se ţine întocmai deoarece terenul 

comasat al gospodăriilor este în mai multe trupuri şi brigadierul de câmp nu 
poate cuprinde toate aceste trupuri pentru aceasta totuşi Şeful de echipă 
măsoară şi ţine evidenţa oamenilor la muncă, iar seara dă situaţia 

brigadierului respectiv, aplică norma zilnică conform hotărârii 141. În ceace 
priveşte păstrarea bunurilor nu se păstrează aşa cum ar trebui păstrate, iar 
la toate adunările generale se atrage atenţia că vor fi păstrate ca avut 
obştesc. 
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- Dintre gospodăriile colective cu evidenţă mai bună este gospodăria 
Cuhea şi Săliştea care sunt cu lucrările contabile la zi. 

- ln ceace priveşte evidenţa la întovărăşirea zootehnică Ruscova este 
ţinută la zi şi normele sunt aplicate în conformitate cu H.C.M. nr 141 care a 
fost stabilită prin adunarea generală a întovărăşirii şi pusă spre aprobare. 

- Bugetul de venituri şi cheltuieli la toate 3 gospodării pînă în prezent 
se respectă. 

- Dela începutul anului şi până la finele lunei August 1955, 
gospodăriile colective din raionul nostru au folosit următoarele credite: 

- Credite pentru productia Lei. .......................... 14 000,00 
- Credite pentru construcţie Lei. ........................ 68. 077, 75 
- Credite pentru animale şi utilaj ....................... 56 500, 00 

Total credite de investiţii lei 138 577, 75 
- Dela începutul anului s-a restituit: 
- Credite de producţie Lei. ............................... 10 800, 00 
- Credite de investiţii Lei. ................................. 19 950, 00 

Total credite ...................................... 30 750, 00 

- Gospodăriile colective au fost just creditate spre deosebire de felul 
cum se rambursează aceste credite 

- La toate 3 gospodăriile nu s-au rambursat la timp ratele la termen, 
fapt pentru care la toate gospodăriile au trecut la restanţe şi în special 
gospodăria Săliştea care are credite la producţie pe termen scurt şi care nu 
sunt rambursate la timp achitând dobânzi majorate cu aceeaşi ocazie. 

- Toate 3 gospodăriile colective valorifică produsele vegetale prin 
întreprinderile de Stat, spre exemplu GAC leud a contractat o suprafaţă de 
3,50 hectare de zarzavaturi precum şi o cantitate de 5 vagoane fructe cu 
aprozarul Sighet. 

- În gospodăriile colective în luna curentă s-au împărţit mai puţine 
avansuri şi numai la produse lactate iar cerealele urmează să se 
împărţească conform statutului model şi GAC. 

III. Realizarea gospodăriilor colective si a întovărăsiilor 
- În luna curentă nici în Gospodăria Colectivă nu s-a înscris noi 

membrii şi nici întovărăşire, cereri de ieşire nu avem cazuri şi nici excluderi 
nu s-au făcut. 

- În cursul lunei nu a fost teminată nici o construcţie decât urmează a 
se termina un grajd la gospodăria Săliştea 

- Amplasarea construcţiilor nu se face conform instrucţiunilor 
Ministerului. Spre exemplu nu se respectă sistematizarea acestor construcţii, 
folosind în acest scop mai multe materiale din resurse locale. 

- În ceace priveşte Gospodăria cu ateliere avem gospodăria Săliştea 
cu atelier de tâmplărie mecanizat şi care aduce venituri frumoase 
Gospodăriei. 

- În ceace priveşte obligaţiunile faţă de Stat Gospodăria Colectivă leud 
a achitat cota de grâu pe anul 1955, iar plata pentru muncile semeteului sunt 
în curs de achitare. 

IV. Cadrele din Gospodăriile Colective şi Întovărăşire 
- În toate 3 gospodăriile colective atât preşedinţii cât şi socotitorii sunt 

buni şi fac tot posibilul pentru gospodăriile agricole să progreseze. 
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- În ceace priveşte şcolarizarea Cadrelor conform planificării trebuie să 
trimitem dela fiecare gospodărie câte un membru pentru preşedinţi al 
Comisiilor de revizie care să cunoască să facă verificări. 

V. Evidenta statistică a Gospodăriilor Colective. 
- GAC Săliştea numărul familiilor 86 total dintre care ţărani fără 

pământ 19 familii, ţărani săraci 40 familii, mijlocaşi 27. 
- Braţe de muncă bărbaţi 99 iar femei 97 
- Nr. total de membrii bărbaţi 191 iar femei 202 
- Nr. care frecventează la muncă bărbaţi 80 iar femei 73 
- Nr. care nu frecventează la muncă bărbaţi 19 femei 24 
- GAC leud numărul familiilor 79 total, dintre care ţărani fără pământ 9 

familii, mijlocaşi 17, ţărani săraci 53. 
- Braţe de muncă bărbaţi 87 femei 87. 
- Nr familiilor care frecventează la muncă 74. 
- Nr. familiilor care nu frecventează la muncă 5. 
- GAC Cuhea numărul familiilor 30 total, dintre care ţărani fără pământ 

2, ţărani săraci 23, mijlocaşi 5. 
- Nr. braţelor de muncă bărbaţi 37 femei 27 
- Nr. total bărbaţi 73 iar femei 65 total general GAC Cuhea 138 
- Nr. care frecventează la muncă bărbaţi 30, femei 19 
- Nr. care nu frecventează la muncă, bărbaţi 7, femei 8 
- Total general pe raion familii înscrise 
- ţărani săraci. .. 116 
- fără pământ... ... 30 
- mijlocaşi. ........ .49 
- Gacuri total general familii. .............. 195 
- Întovărăşiţi total pe raion familii. ....... 18 
VI. Aspecte ale luptei de clasă 
- În ceace priveşte acţiunea duşmanului de clasă în raionul nostru se 

manifestă destul de serios la GAC Săliştea, motivul că în urma judecării 
chiaburului Vlad Samoilă cu Sfatul Popular pentru locul zootehnic ce a fost 
dat de Sfatul popular în schimb la cetăţenii la care le-au intrat în trupul în 
trupul comasat terenuri, un număr de 16 cetăţeni, care au primit schimbul de 
teren din locul zootehnic ce fost a chiaburilor precum şi alţi cetăţeni din 
comuna Săliştea şi membrii ai gospodăriei spunând că chiaburii au mai bun 
drept decât Sfatul Popular în faţa istanţei şi chiar se deranjează membrii 
gospodăriei de a veni la muncă pe acest motiv fiindcă cetăţenii care au 
primit teren în schimb urcă pe locul lor propriu în trupul comasat, ca de 
exemplu Turlaş Simion, Şteţcu Gheorghe şi alţii au anunţat la gospodărie că 
ei vor lucra locul lor dacă tot schimbă terenul ce l-au primit în schimb. 

În ceace priveşte schimburile de teren dela GAC Săliştea care sunt în 
conflict Sfatul Popular cu chiaburul nu putem a rezolva schimburile că Sfatul 
Popular nu are alte terenuri pentru a le da cetăţenilor în schimb. 

Greutăti: 

- Întovărăşirea zootehnică din Comuna Ruscova are o greutate căci 
Ocolul Silvic nu eliberează sediul şi nici grajduri pentru vite. Rugăm ca să se 
ia măsuri pentru eliberarea sediului şi a grajdului fiindcă este tomnă şi la viţei 
şi le este frig de a dormi pe afară. 

Vişeu de Sus la 26 August 1955 
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Şeful Secţiunei Agricole, Organizatoric, 

1 O. Vişeul de Sus, 28 octombrie 1955. Referat al Comitetului Executiv al 
Sfatului Popular Raional Vişeu asupra ilegalităţilor şi abuzurilor constatate 
de o comisie a Biroului Raional de Partid în urma unui control la Gospodăriei 
Agricolă Colectivă din feud. Fond Sfatul Popular al Regiunii Maramureş, 
Consiliul Agricol, dosar 411956, filele 509-512. 

REFERAT 

Asupra situaţiei gos.[podăriei] Colectiva leud Raionul Vişeu constata 
de către o Comisie formată din tov. luscu Vasile membru în biroul raional de 
Partid Chiuzboianu Alexandru membru în comitetul executiv al Sfatului 
Popular Raional şi Torok Francisc lsp.[ectorul] Secţiei Financiare a Raionului 
Vişeu. 

Acest colectiv a constatat în G.A.C. următoarele: 
1. G.A.C. leud s-a creat în anul 1950, la crearea G.A.C. nu s-a 

respectat liberul consimţământ a ţăranilor muncitori din care cauză mai sunt 
şi astăzi nemulţumiri în cadrul colectiviştilor. Membrii în G.A.C. nu intrat pe 
baza cererii personale ci pe bază de tabel fără să fie semnat de soţi şi soţie, 
taxa de înscriere conform statului nu este achitată de nici un colectivist. 

La înfiinţarea G.A.C. a intrat un număr de 77 de familii din care 4 
funcţionari care până în prezent nu a intrat în G.A.C. după înfiinţarea G.A.C. 
a mai intrat în gospodărie ca membrii noi astfel în anul 1951, un număr de 9 
familii, 1952, 3 familii, 1953 2 familii, 1954-1955, nu a intrat nici o familie. 

În anul 1951, au fost excluşi din G.A.C. un număr de 3 membrii 1952, 
5 membrii, 1953, 2 membrii, 1954, 1 membru iar în anul 1955, un număr de 
3, aceste cifre rezultă căci gospodăria dela înfiinţare până în prezent nu a 
mărit numărul membrilor ci din potrivă a scăzut. 

2. S-a mai constatat căci veniturile la zi muncă în ultimii 2 ani, au 
scăzut faţă de ani[i] anteriori astfel: În anul 1951 valoarea în zi muncă a fost 
de 2,90 kgr. grâu de toamnă, 1952, 2,86 grâu de toamnă, 1953, 3,40 kgr. 
grâu în anul 1954, 1, 750 kgr. grâu iar în anul 1955, s-a dat avans 
colectiviştilor socotit 50% la data de 17 Sept. 1 kgr. grâu la zi muncă, aceste 
cifre oglindesc în ultimul timp proasta gospodărire şi că pământul a fost 
lucrat prost deşi tot aceeaşi suprafaţă a fost însămânţată cu grâu de toamnă 
în toti ani[i]. 

' În acest an nu s-a dat avans decât numai grâu iar ovăz şi orz nu s-a 
dat din cauză că au nevoie pentru vite şi pentru sămânţă. Porumb a fost 
însămânţat 19 ha. din care circa 40% nu va ajunge la maturitate deci va fi o 
producţie de porumb slabă. 

3. Dela crearea gospodăriei o singură dată în anul 1953, a fost create 
şi venituri băneşti colectiviştilor, însă până în prezent colectiviştii nu au primit 
nici un ban în contul zilelor de muncă, aceasta prezintă că deşi sunt 
posibilităţi de a se crea venituri băneşti, totuşi conducerea gospodăriei nu a 
luptat pentru a crea aceste venituri şi chiar dacă a fost şi sunt condiţii aceste 
venituri nu a fost însuşită de gospodărie ci de către unii membrii după cum 
vom arăta mai jos. 
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4. În prezent sunt 68 de familii înscrise în gospodărie din care după 
studiul făcut a reieşit că aceste familii dispun de circa 170 braţe de muncă, 
din aceste familii un număr de 3 nu lucrează de loc în gospodărie în 
majoritatea familiilor nu lucrează de cât câte 1-2 din familii de şi au mai 
multe braţe de muncă care lucrează la diferite munci ocazionale. 

5. S-a constatat că dela înfiinţarea şi până în prezent în fiecare an s
au luat de către majoritatea membrilor diferite împrumuturi în cereale, 
materiale, animale, precum şi bani şi nu sunt debitaţi în majoritatea cazurilor 
deasemeni nu se găseşte majoritatea cazurilor acte pe baza căruia a fost 
date, ci doar din informaţii date de colectivişti care la urma au fost 
recunoscute deci registru de debitor şi creditori nu sunt conduse de către 
contabilitate iar la sfârşitul anului nu sunt reţinute de către gospodărie 

datoriile membrilor, deci se poate spune că lipseşte evidenţa primară în 
cadrul gospodăriei. 

6. Tăierile la gater se fac fără nici o evidenţă contabilă aceasta de 
câtva ani decât (de când!) funcţionează acest gater, aceasta pentru că 
evidenţa este ţinută de preşedinte personal iar în contabilitate se găseşte 
unele cheltuieli făcute pentru reparaţii cumpărări de combustibil etc. deşi 
gaterul reiese că a adus şi aduce venituri serioase dela diferite instituţii, 
particular aceste sume nu sunt urmărite şi încasate, de la unii preşedintele a 
luat bani iar dela alţii spune o să-i dea de acum deşi materialele tăiate în 
Fabrică sunt eliberate însă fără bon de ieşire. 

Aceiaşi situaţie este cu membrii colectivişti care au tăiat la gater atât în 
anul trecut cât şi în anul acesta şi nu apare ca datori gospodăriei aceasta dă 
nota că acest gater este exploatat de către preşedintele gospodăriei şi încă 
câtva colectivişti. 

' 7. În ce priveşte contabilitatea este foarte rămasă în urmă, s-au găsit 
acte de portofoliu la casă neordonate în valoare de 1.683 lei, aceşti bani 
sunt luaţi din casa gospodăriei atât de către preşedinte cât şi alţi colectivişti 

şi în special prieteni de a lui, sub diferite forme atât în înprumut cât şi în 
contul diferitelor deplasări care nu sunt acte justificative pentru a fi 
contabilizate, la fel a fost luaţi 8.000 lei dela casierie de către preşedintele 
gospodăriei cu scopul de a cumpăra porumb dela Carei de pe piaţa liberă 
pentru colectivişti aceasta sumă s-a ridicat încă în luna Iunie a.c. o parte din 
porumb a fost dus şi distribuit însă suma nu este decontată faţă de 
gospodărie aceasta tot în lipsa contabilului. 

8. Încă în luna Iunie a.c. a fost schimbat magazionerul Pop Gheorghe 
pe motivul căci ar fi însuşit unele bonuri din magazie iar nici până la oara 
actuală procesul verbal de predare şi preluare nu este semnat nici de fostul 
magazi[o]ner /Pop/ şi nici de actual magazioneri Crusca Vasile deci 
contabilitatea nu a clarificat situaţia şi să scoată în evidenţă lipsurile care le a 
avut la magazie fostul magaziner Pop s-a mai constatat că produsele intrate 
în magazia gospodăriei, nu între cu în forme şi majoritatea cazurilor nu se 
face procese verbale de recepţie pentru a se încărca respectivul cu lipsuri. 

9. În anul 1954, s-au încasat suma de 700 lei dela Gospodărie dela 
diferiţi membrii care a avut vite personale în munca de gospodărie şi nu au 
intrat prin casa gospodăriei, la fel şi anul acesta s-au văzut în muntele 
gospodăriei 22 de cai şi 13 vite mari particulare pentru care au încărcat în 
casă suma de 550 lei deci numai pentru 4 vite iar restul de circa de 3.000 lei 
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nu se ştie sau mai încasat de unii tovarăşi din cadrul gospodăriei şi nu s-a 
vărsat la casă iar de unii care au lucrat în gospodărie şi nu s-a vărsat la casă 
iar de unii care au lucrat în gospodărie pentru bani respectiv însă în acest 
scop nu este o hotărâre a consiliului de conducere. 

1 O. În anul 1955, s-au vândut 3 berbeci la 3 colectivişti lui Pop 
Gheorghe, Srusca Ioan şi Dăncuşi Vasile până în prezent nu a apărut nici o 
formă de vânzare şi cumpărare, la fel ani trecuţi s-au vândut pentru 
colectivişti carne, lapte, oi, porci, etc. la acesta majoritatea nu li s-au reţinut 
datoriile faţă de gospodărie s-au eliberat de către preşedinte către pădurari 
pentru unii colectivişti pentru draniţe în acest scop s-au încasat circa 250 lei 
de asemenea nu se cunoaşte destinaţia acestor lei. 

S-au mai încasat suma de ............ lei dela cetăţean cu numele Gros 
din comuna Săcel şi dela unul din Moisei pentru că au păşunat cu vitele în 
numele gospodăriei deasemeni mai au primit preşedintele şi nu recunoaşte 
nimic. 

11. Unii colectivişti ca Gradovici, Balea Ioan şi alţi şi au făcut fân 
individuali pe parcele de pământ care au fost ale lor şi cu alţi chiaburi în 
parte, iar gospodăria nu au venit să muncească din care cauză a recoltat 
pentru bani 107 ha. de fân 7,76 ha. au dat în dismă iar 12 ha. mai sunt de 
recoltat, aceasta din cauza disciplina în munca este foarte slabă unii 
colectivişti au plecat la munca câmpului în plină campanie pe la Arad, 
Timişoara, etc. 

12. Aprozarul Sighet, şi au făcut un centru de colectare de frunte în 
cadrul gospodăriei iar tov. Preşedinte şi casierul gospodăriei este angajat de 
către aprozar ca achizitori cu aprobarea preşedintele dânsul mai este 
angajat mai este şi responsabil. 

13. În luna Iulie s-au primit pe baza pe repartiţie pentru construcţii o 
cantitate de 17.000 ţigle pentru construcţiile planificate în gospodărie iar 
preşedintele au vândut ca 3.000 buc.[ăţi] lui inginerul Giurgiu Ioan dela 
Sfatul Raional iar preşedintele care când a văzut că se verifică chestia asta 
au depus 1.000 lei în casa gospodăriei suma care a fost încasată de el 
înainte, la fel 3.000 mii buc. de ţiglă s-au dat tov. Puicaru preşedintele 
Sfatului Comunal Botiza nu se ştie sub ce formă, la fel circa 3.500 buc.[ăţi) 
ţiglă la 2 muncitori dela Sovrompetrol lui Maraz Ioan şi Maraz Toma la acest 
caz urmează să se facă sondas practic pe teren 

14. S-au mai constatat că registrele nu sunt conduse bine uni[i] 
debitori nu apar în evidenţa gospodăriei. 

15. Registrul nr. 5 la fel este neglijat. 
16. Există procese verbale de alterale (alterare n.e.) carne neglijata 

chitanţa pentru diferite deplasări fără a se face justificări şi decontarea sumei 
legale la un dosar o chitanţă de 1950, s-au găsit diferite plăţi legalizate şi 
alte lipsuri Financiare. 

17. În anul 1951 în 20 Iunie cu borderou nr. 6 s-au constatat unele 
ilegalităţi cu diferiţi cetăţeni din comună. 

18. La 28 Dec. 1951 pentru terminarea magaziei de cereale s-au dat 
70.000 lei lui Chiş Ştefan şi Chindriş Gavrilă pe baza de chitanţe urma ca să 
se facă sondas. 
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Pentru îngrijirea 6 vite pe timp de 2 luni s-au plătit 4.000 lei la 
Costional Ioana casa nr. 30 membra G.A.C. unde ia a fost zile muncă 
trecuta şi a primit şi alte drepturi. 

19. 21 Dec. 1951, s-au plătit 1.050 lei lui Dumitrea Ioan dela Secţiunea 
Agricolă pentru transport maşinei semitoare (semănătoare n.e.). 

20. 19 Nov. 1951 s-au făcut diferite borderouri ilegale. 
21. La fel în anul 1953, s-au tăiat vite pentru membrii gospodăriei şi s

a distribuit pe baza de tabel. 
22. În luna Aprilie 1953 bonul de primire a cantităţii 1.500 kgr. în 

valoare de 750 lei de către Sovrompetrol prin Bordecaru Alexandru fără nici 
o operatie. 

în' anul 1953, s-au făcut diferite procese verbale consiliul de conducere 
aprobând cantităţi însemnate de cereale fără aprobarea adunării generale. 

La 30 Dec. 1952, s-a distribuit 2.652 litri lapte de valoare 1.513 lei sub 
numărul 631 însă nu s-a încasat. 

La 20 Dec. 1954, prin confiscare C.S.C.P.A. pe inspectorul Simon 
Grigore un cal în valoare de 150 lei a fost cumpărat de G.A.C. fără să se 
facă nici o formă, s-au încasat de către Ciornea Gavrila 30 lei Ţicală Ioan 70 
lei fără chitanţă de legalizate. 

Deficienţa fiscală gospodărie s-au făcut cu o serie de lucrări şi plăţi 
fără a se întocmi actele legale ca de exemplu Siser Anton şi lurciuc Iosif din 
Vişeu pentru cocina de porci a încasat 3.666 lei, Gligon Vasile din comuna 
leud 1.600 lei Pop Gavrilă 465 lei Chindriş 3.000 lei, Chiş Ştefan 600 lei şi 
alţii. 

Gaterul funcţionează din anul 1952, fără nici o evidenţă de plăţi sau 
încasări la fel şi baiile (sic!) gospodăriei sunt folosite fără a se încasa bani 
legal. 

Se propune organelor în drept pentru a analiza prezentul referat după 
care a se deplasa la gospodărie şi toţi cei ce se fac vinovaţi în 
nerespectarea hotărârii adunării generale, statutului model regulamentul de 
ordine interioară H.C.M. nr.141, disciplina Financiară şi altele însuşiri, să fie 
tras la răspundere şi dat în judecată. 

Vişeul de Sus la 28 Oct. 1955. 

11. Baia Mare, 2 noiembrie 1955. Extras din nota informativă a Serviciului 
Statisticii Agricole de la Direcţia Regională Statistică Baia Mare cu referire la 
situaţii dificile În administrarea GAG-urilor constatate pe teren În cursul lunii 
octombrie 1955, relatându-se şi unele abuzuri privind comasările de terenuri 
şi contractările de animale din raionul Vişeu. Fond Sfatul Popular al Regiunii 
Baia Mare, Consiliul Agricol, dosar 211955, filele 171-172. 

Direcţia Regională Statistică Baia Mare 
Serviciul Statisticii Agricole 
2 Novembrie 1955 

Notă informativă 

În cursul lunii Octombrie 1955 am fost sesizaţi de organele noastre de 
pe teren asupra unor probleme pe care vi le comunicăm spre ştiinţă: 
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[ ... ] 
8. La Gospodăria Agricolă colectivă „brazde unite" din Săliştea de sus, 

Raionul Vişeu, ni se semnalează că nu s-a recoltat fânul pe o suprafaţă de 
30 Ha, în prezent acest fânaţ este ars de soare şi nu se mai poate recolta. 
Vitele din GAC sunt slab întreţinute, iar după aprecierea organelor noastre 
fânul existent pentru vitele din GAC este asigurat cel mult până la data de 30 
ianuarie 1956. Pentru acest motiv ţăranii din sectorul individual lansează 
diferite svonuri cu privire la administrarea GAC-ulu~ deoarece aceste 
terenuri au fost luate prin comasare de la ei iar GAC l-au lăsat în părăjinire, 
unii din aceşti cetăţeni nici nu au primit teren în schimb pentru terenul dat 
prin comasare la GAC. Pentru acest motiv mulţi cetăţeni din comună nu au 
dat cota obligatorie de fân şi-i trimite la colectori la GAC spunându-le ca sa 
meargă la ei după fân deoarece ei nu mai au teren cu fânaţă, ei nici nu l-au 
recoltat, căci de era lăsat lor atunci l-ar fi recoltat şi-şi dădeau cotele. La fel 
se mai sesizează faptul că membrii nu se prezintă la lucru din cauza unei 
proaste planificări a muncii in acest GAC, iar peste 60% din membrii GAC
ului pentru acest motiv au plecat la munci agricole in regiunea Timişoara şi 
Arad. 

9. Organele de conducere ale Întreprinderii "ORACA" din Vişeu au 
însărcinat pe ţăranul VLAD VASILE zis Tălianu din comuna Săliştea de sus 
pentru a fi reprezentatul lor la contractări de vite de către ţărani la Stat. 
Acesti tovarăş avansează bani la diverşi cetăţeni care nu au avut vite 
niciodată ai nici in prezent nu au iar pe de altă parte Sfatul Popular le-a 
eliberat acestor cetăteni bilete de vite fără a cerceta dacă aceste vite există. 
În prezent peste 5000 lei au fost daţi cetăţenilor iar vitele trebuiau să fie deja 
predate la Stat si ele nici nu există, pentru acest motiv planul de contractari 
şi colectări nu este îndeplinit, din spusele unor cetăţeni cinstiţi din comună a 
reieşit afirmaţia că Vlad Vasile ar fi primit de la acesticetăţeni cu care au 
făcut contractări anumite bacşişuri odată cu plata avansurilor. 

[ ... ] 
Director 
Botoş Titu 

Şeful serv.[iciului] Stat.[iuni] Agricole 
Covaciu Augustin 

12. Sighet, 12 decembrie 1955. Notă informativă a şefului Secţiei de 
Propagandă a Comitetului Raional de Partid Sighet privind desfăşurarea în 
luna iulie 1955 a fazei regionale a concursurilor brigăzilor artistice de agitaţie 
şi echipelor de teatru din regiunea Baia Mare, în care îşi exprima 
nemulţumirea că brigada artistică Călineşti deşi câştigătoare a locului I nu a 
fost prezentă la faza naţională a concursului. Fond Comitetul Raional Sighet 
al PMR, dosar 15511955, filele 38-39 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

NOTĂ INFORMATIVĂ 
În cursul lunei iulie 1955, s-a desfăşurat la Baia Mare faza regională a 

concursului brigăzilor artistice de agitaţie şi echipelor de teatru din regiunea 
Baia Mare. 
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A fost clasată pe locul I echipa de teatru a Casei Raionale de cultură 
din Sighet şi echipa de teatru din comuna Mocira. 

La brigăzi: pe locul I s-a clasat căminul cultural Călineşti (pentru sate) 
raionul Sighet şi brigada artistică de agitaţie a Casei Raionale de Cultură din 
Sighet. 

Din comisia regională a făcut parte tov. Dragomir Ion din partea 
Ministerului Culturii, tov. Saraghi de la Teatru de Stat din Baia Mare, tov. 
Pop Gheorghe de la Sfatul Popular Regional Baia Mare, şi alţi pe care îi ştie 
secţia culturală regională din Baia Mare. 

Din concursul de la regiune, brigada artistică de agitaţie de la Călineşti 
s-a pregătit pentru a pleca la Bucureşti, la faza republicană, de fapt cum a 
fost promis la concursul pe regiune, fiindcă a obţinut premiul I. 

Din informaţiile reiese că Ministerul Culturii s-a aprobat locuri 
suficiente pentru regiunea Baia Mare, în loc de 83 persoane, a fost la 
concurs la Bucureşti numai circa 60, şi pe această bază secţia culturală a 
regiunii Baia Mare, a programat teatrul de la Casa Culturală Raională Sighet 
şi brigada de agitaţie tot de la Casa Culturală raională Sighet, care fapt a 
deascurajat mult pe brigada artistică din comuna Călineşti, căci cu toate că 
au câştigat la faza regională premiul I, totuşi în locul lor s-a dus alţii la faza 
republicană de concurs. Mai precis această situaţie se poate constata la 
Secţia Culturală Regională. 

Menţionăm că, chiar ziarul Scânteia, la nr. 3452 sub semnătura 
Agerpress, din 29 noiembrie 1955, în articolul „Concursul echipelor artistice 
de la sate", tratează de felul cum a prezentat programul şi brigada artistică 
de agitaţie din comuna Călineşti raionul Sighet. Însă în fond brigada artistică 
de agitaţie din comuna Călineşti raionul Sighet, nici n-a fost la Bucureşti. 

Sighet la 12 dec. 1955 
Şef secţie de propagandă 

13. Bârsana, 27 decembrie 1955. Proces verbal încheiat în şedinţa 
organizaţiei de bază Bârsana unde s-au prelucrat lucrările celui de al II-iea 
Congres al P.M.R. cât şi motivul conferirii titlului de Erou al Muncii Socialiste 
scriitorului Mihail Sadoveanu. Fond Comitetul Raional P. M. R. Sighet, dosar 
16911955, fila 36. 

Org.[anizaţia] de Bază Bârsana 
Raionul Sighet 

Proces Verbal 
Încheiat azi 27 Dece. 1955 în localul Sfatului Popular al Corn. 

Bârsana. 
Prezenţi fiind 21 membri de partid din org.[anizaţiei] de bază a 

lntovărăşiri[i] precum şi din partea org. [anizaţiei] de bază sat. Au mai fost 
prezent din partea Comitetului Regional de partid tov. Grig. 

La ordinea de zi fiind următoarele puncte: 
1. Prelucrarea lucrărilor celui de al II-iea Congres a P.M.R. urmată de 

întrebări şi discuţii. 
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Adunarea a fost deschisă de tov. Roman Vasile secret[ar] 
org.[anizaţie] de bază a lntovărăşiri[i] după care dă cuvântul tov. Grig care 
dă citire lucrărilor celui de al 11 lea Congres al P.M.R. 

După prelucrarea documentelor se trece se trece la întrebări şi 

discuţii. La întrebări ia cuvântul tov. Hriţiu Ştefan care întreabă că nu este în 
clar cu cele prelucrate în ce priveşte despre Mihai Sadoveanu, este 
recunoscut de partid şi guvern, răspunsul ia fost dat că tov. Mihai 
Sadoveanu este printre primi[i] oameni de ştiinţă şi că atare este şi decorat 
cu titlul de Erou al muncii Socialiste. 

Ne mai fiind alte întrebări şi discuţi[i] şedinţa a luat sfârşit. 
Drept pentru care am încheiat prezentul Proces Verbal. 
D.C.M.R. 

Secret.[ar] org.[anizaţie] Deleg.[at] Raional 

14. Sighet, 13 februarie 1956. Referat al Comitetului Raional al PMR Sighet 
cu sinteza propuneri/or făcute de locuitorii localităţile Raionului Sighet în 
timpul „propuneri/or" de candidaţi şi deputaţi precum şi în adunările 

organizate pentru pregătirea simulacrului de alegeri, propuneri care reflectă 
necesităţile sociale imediate ale fiecărei localităţi privitor la căile de 
comunicaţie, protecţia împotriva inundaţiilor, aprovizionare cu alimente, 
cereale, textile, combustibil, lemn de construcţii, separarea unor localităţi mai 
mici faţă de comunele în care au fost abuziv incluse, pentru realizarea multor 
astfel de lucrări „oferindu-şi sprijinul voluntar". Fond Comitetul Raional 
Sighet, dosar 9011956, filele 64-67 

Referat 
Asupra propunerilor făcute de mase, cu ocazia propunerilor de 

candidaţi şi deputaţi precum şi în adunările de întâlniri între candidaţi şi 
alegători. 

Sighet-oras 
- Reconstituirea localului fostului Liceu Reformat, care a fost distrus în 

război, care este în centrul oraşului şi arată aspectele grozăviilor războiului. 
Muncitorii de la Cooperativa 7 Noiembrie şi-au luat angajamentul că vor face 
munci voluntare când se va face această reconstrucţie. 

- Să se ia măsuri, ca Uzina Electrică să dea curent corespunzător 
fiindcă în momentul de faţă periferiile oraşului sunt în întuneric şi cetăţenii 

murmură, că în loc să se îmbunătăţească situaţia, ajung din nou la lampă cu 
petrol. 

- Din circumscripţiile periferiei oraşului, cetăţenii care se ocupă cu 
agricultura, au ridicat problema că Sfatul Popular să fie în ajutorul lor cu 
materiale pentru consolidarea malului râului Iza şi pârăul Rocnişoara, care în 
timpul inundaţiilor cauzează mari pagube în culturi. 

- Cetăţenii din cartierul Şugău cer sprijin material - tuburi de beton 
pentru conducerea apelor din străzi în pârăul Şugău, pentru executarea 
lucrărilor şi-au luat angajamentul să-şi ofere munca lor voluntară. 

- Cetăţenii din circumscripţia 49 „Locul Tîrgului", cer să li se deschidă 
un magazin alimentar, fiind la distanţă de 2 km de la ultimul magazin 
alimentar. 
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- Cetăţenii din circumscripţiile 32-33, cer ca să se ia măsuri să fie 
reparate trotuarele, care în timpul ploios sunt pline de apă şi pe cari nu se 
poate circula. 

- Cetăţenii din circumscripţia 22, cer ca Sfatul Popular să organizeze 
munci voluntare ca toţi cetăţenii din jurul străzii Madach lmre să niveleze 
molozurile care se găsesc în grămezi mari. 

- Să se repare cu munci voluntare porţiunea de stradă Dozsa Gh. Să 
se facă umplături, strada să fie ridicată pentru ca în timp ploios să se scurgă 
apa, din care cauză o parte din locuitorii nu pot ieşi în stradă. Pentru 
executarea muncii s-au primit oferte de munci voluntare cu bratele şi 

autocamioane pentru transport. În circumscripţia respectivă s-a mai i'uat ca 
angajament că cetăţenii în cinstea alegerilor îşi vor achita toate impozitele 
scadente. 

- Muncitorii neîncadraţi cer ca şi pe seama lor să se dea pâine la liber. 
- Cetăţenii din circumscripţia electorală Nr.13 cer să se repare 

încrucişarea străzilor Maxim Gorki şi strada Gării unde în timp nefavorabil 
noroiul este aşa de mare că este împiedicată circulaţia atât a căruţelor cât şi 
a autovehiculelor mai ales că în această parte a oraşului sînt o serie de 
depozite, ale U.R.C.C., de export, depozitul de benzină şi uleiuri minerale, 
etc. 

- Cetăţenii cer ca la distribuirea lemnelor de către Întreprinderea 
Combustibil şi ei să poată vedea cântărirea lemnelor pe care le primesc 
particularilor nefiind permisă intrarea la cântar. 

Berbeşti. 

- În comuna Berbeşti cetăţenii din comună cer asigurarea păşunei 
alpine pe timpul verii, fiindcă în ultimii ani au avut păşuni insuficiente, ceace 
a dus ca mulţi dintre cetăţeni să-şi vândă vitele. 

- Cetăţenii mai cer ca pentru hrană şi însămânţări să li se dea 
posibilitatea ca să aducă porumb, recolta anului trecut fiind foarte slabă, 
insuficientă, din care cauză duc lipsă de acest aliment. 

- Să se ia măsuri ca drumul care merge spre biserică să fie reparat şi 
canalizat prin şanţuri şi totodată şi lărgit fiindcă în situaţia în care se găseşte 
în prezent, pe acest drum nu se pot face transporturi. 

Fereşti. 

- În satul Fereşti pendinte de comuna Berbeşti, cetăţenii cer ca prin 
Cooperativă să li se distrubuie porumb şi cartofi de sămânţă de care sînt 
lipsiţi în urma recoltei slabe şi compromise. 

- Un mare număr de cetăţeni din sat au cerut ca să li se dea 
posibilitate ca să poată obţine în raionul Sighet, cantităţile de porumb 
cumpărate la Satu-Mare, de care au nevoie pentru hrană şi nu-l pot aduce 
dela Satu-Mare în urma restricţiilor care există pentru transport de cereale şi 
porumb, aceştia sunt săraci şi nu au porumb pentru hrană. 

- În satul Fereşti sînt 2 tauri reformaţi de 4 luni de zile, care deageaba 
sunt hrăniţi, cer ca să fie duşi fiindcă aceştia nu sunt apţi pentru montă şi 
vacile trebuesc duse în comuna vecină. 

Bocicoiul-Mare 
- Cetăţenii din această comună şi-au exprimat nemulţumirea că li s-a 

dat porumb în schimb, cer să li se dea pe bani fiindcă nu au posibilitate ca 
să poată procura în schimb (să dea ouă în schimb). 
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- Locuitorii comunei cer ca să se amenajeze şi să se repare un local al 
Ocolului Silvic din această comună pentru cooperativă fiindcă localul actual 
nu mai corespunde necesităţilor din prezent, fiind într-o clădire particulară 
neîncăpătoare. 

- O mare parte dintre locuitorii comunei cer ca din terenurile „rezervă 
de Stat", predate gospodăriilor anexe ale întreprinderilor, care nu au fost 
lucrate sau au fost lucrate în mod nesatisfăcător, să se predea în folosinţă 
cetăţenilor din comună. 

Lunca la Tisa 
- Cetăţenii satului Lunca, cer ca drumul dintre reşedinţă de comună şi 

sat pe o distanţă de cca 5 km. să se refacă ca drum comunal, fiindcă acest 
drum nu este practicabil decât în timp de iarnă sau vara când e secetă şi 
astfel satul este izolat de comună. 

Budeşti 

- Cetăţenii din comună cer ca să se aprobe material lemnos pentru 
construcţii de poduri şi pentru construire de locuinţe. 

- Locuitorii acestei comune mai cer ca să li se asigure ceva mijloc de 
transport între Fereşti şi Budeşti că în situaţia în care se găsesc, mai ales în 
timp de iarnă sunt expuşi să facă drumul pe jos sau să fie la discreţia 
şoferilor ocazionali. 

- În circumscripţia Nr.6, cer ca reţeaua electrică să fie extinsă şi în 
această parte a comunei, pentru care se angajează să facă munci voluntare 
spre a putea avea şi ei iluminat electric. 

- Cer ca prin cooperativă să li se asigure porumb pentru hrană fiindcă 
recolta de porumb la poalele muntelui Gutin a fost compromisă. 

Călinesti 
- Se cere de către cetăţeni ca Ocolul Silvic să le dea lemne de foc din 

hotarul comunei şi nu dela Crăceşti dela distanţă mare. 
- Sfatul Popular să ia măsuri ca să fie tras la răspundere, cel care a 

preluat cota dela cetăţeni, ce nu s-a descărcat şi nici contravaloarea nu a 
fost achitată. 

- Pentru repararea unui pod pe drumul principal ce duce spre Corneşti 
să poată obţine material lemnos pentru ca să se poată repara podul care 
este complectamente putrezit. 

Cornesti 
- O parte a locuitorilor din satul Corneşti pendinte de comuna 

Călineşti, cer ca locul de păşune pentru vite să se facă în altă parte a 
hotarului şi pe locul de păşune avut până în prezent să se facă plantaţii de 
pomi fructiferi şi în acest scop Secţiunea Agricolă raională să constate dacă 
fertilitatea terenurilor corespunde acestui scop. 

- Cetăţenii cer ca să poată obţine porumb pentru hrană. 
Văleni 
- Locuitorii satului Văleni cer material de construcţie pentru podurile ce 

trebuesc construite în interiorul satului. 
- Cer ca cetăţenii din sat care nu au avut recoltă de porumb să fie 

aprovizionaţi pentru hrană. 
Desesti 
- Locuitorii comunei cer Sfatului Popular ca să ia măsuri pentru 

repararea uliţelor, care au ajuns să fie impracticabile. 
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Crăceşti (azi Mara) 
- Cetăţenii cer ca să fie scos dela fondul unic bumbacul şi să li se 

aducă făină de grâu la liber. 
Remeti 
- În cinstea alegerilor locuitorii comunei Remeţi se oferă ca să facă 

munci voluntare în vederea electrificării comunei şi în acest scop cer sprijinul 
tehnic al organelor centrale raionale. 

- Cetăţenii din comuna Remeţi fac sesizarea că ADAS-ul a trimis 
cetăţenilor avize de plată de sumele de despăgubire însă nu a trimis şi 

sumele cuvenite, cer ca să remedieze această deficienţă să nu fie 
nemulţumiri în rândul cetăţenilor. 

Rona de Jos 
- Cetăţenii cer să li se deschidă o măcelărie. 
- Locuitorii cer autorizaţie pentru a-şi putea procura seminţe din alte 

raioane, ca porumb, cartofi şi trifoi, fiindcă recolta din anul trecut a fost 
compromisă şi nu corespunde pentru însămânţări. 

- Să se construiască un pod la locul numit „Lilea" pentru ca vacile să 
poată fi aduse la montă mai ales că sunt cca 200 gospodării peste apă şi în 
acest scop cer obţinerea materialului lemnos construirii podului în cantitate 
de 25 mc. Acest pod este necesar îndeosebi în timpul când apele sunt mari 
şi peste punţi nu este posibilă trecerea cetăţenilor şi nici copii nu pot merge 
la şcoală. Cetăţenii se angajează ca să construiască podul cu muncă 
voluntară. 

- Sfatul Popular să ia măsuri pentru lărgirea uliţelor comunale fiindcă 
acestea sunt inaccesibile din cauză că sunt mult strâmtate. 

- Cetăţenii mai cer să poată şi ei cumpăra câte un kg. de pâine la liber 
când sunt în oraşul Sighet. 

- Cer ca Sfatul Popular să le repartizeze îngrăşăminte chimice prin 
cooperativă. 

- Fiindcă cu noua împărţire administrativă Rona de Jos a devenit 
comună şi localul Sfatului Popular este ocupat de Cooperativă, cer ca să se 
construiască sau un local nou de Sfat sau Cooperativa să-şi construiască un 
local, nefiind edificii în comună care să poată fi folosite în aceste scopuri. 

Rona de Sus 
- Cetăţenii cer ca să fie scos din fondul unic, ţigla, tabla galvanizată şi 

bumbacul. 
- În comuna Rona de Sus petrolul s-a dat în schimb pentru diferite 

produse agricole, cu scopul ca Cooperativa să-şi realizeze planul de achiziţii, 
însă acest lucru s-a interzis. 

- Cetăţenii cer sămânţă de cartofi să li se asigure prin Cooperativă sau 
aprozar. 

- Cooperativa să aducă în comună pluguri nr.4 şi 5 şi caiele pentru boi 
nr.4, pentru şcolari caiete, peniţe, cerneală care nu se găsesc în prezent la 
Cooperativă. 

Costiui 
- Cetăţenii din satul Coştiui cer ca să se ia măsuri ca piesele 

aparatului de proiecţie să se repare, care au fost duse la Baia M are de cca 
6 luni şi comuna este lipsită de cinematograf, singurul mijloc de culturalizare. 

Sarasău. Satul Iapa 
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- Cetăţenii cer să li-se construiască o şcoală de 7 ani şi din localul 
vechiu de şcoală să se amenajeze un cămin cultural, ei motivează acest 
lucru cu aceea că acest edificiu vechiu azi nu mai corespunde cerinţelor şi 
este timpul ca să se construiască o şcoală nouă şi copii din sat să poată 
urma acolo cei 7 ani şi nu numai 4 ani ca până în prezent şi să fie nevoiţi să 
plece la alte şcoli. 

- Cer aprobarea materialului pentru construirea unui pod pe drumul 
care trece prin mijlocul satului, pe care îl vor construi cu muncă voluntară. 
Cer în acelaşi timp să se repare şi drumul pe care în timp ploios nu se poate 
circula, pentru care şi-au luat angajamentul ca să-l repare începând din ziua 
de 13 februarie 1956, tot cu muncă voluntară. 

- Cetăţenii din cătunul Sihei unde sunt cca 60 familii, cer să li se 
deschidă o filială pentru vânzare de diferite mărunţişuri. 

- Cer să li se aducă sămânţă de calitate bună pentru însămânţările de 
primăvară. 

- Cetăţenii săraci cer ca să li se dea aprobare pentru obţinerea de 
material lemnos pentru repararea acoperişurilor caselor lor, acest lucru cu 
atât mai vârtos că cetăţenii mai bogaţi obţin material iar ei nu, şi casele lor 
sunt distruse şi plouă în aceste. 

Strîmtura. Satul Slătioara 
- Cetăţenii cer deslipirea dela comuna de reşedinţă şi satele Slătioara 

şi Glod să formeze o unitate administrativă aparte pentru motivul că comuna 
de reşedinţă este la o distanţă de 5-1 O km. 

- Cer să li se repare drumul care a fost stricat de inundaţii şi pe care 
nu se pot face transporturi, pentru acest scop se cer fonduri. 

- Oamenii săraci să poată obţine autorizaţie de transport pentru 
procurare de porumb, necesar pentru hrană. 

- Cer ca cooperativa să fie aprovizionată cu sare drob şi petrol 
lampant - în această privinţă s-au luat măsuri pentru aprovizionare cu aceste 
mărfuri. 

- Cetăţenii au mai cerut ca bumbacul să fie scos de la fondul unic. 
Glod 
Cererea cetăţenilor din satul Glod este identică cu ale celor din 

Slătioara, cer deslipirea de la comuna Strîmtura, cer repararea drumului şi 
aprovizionarea cooperativei. 

Săpînta 

-Cetăţenii cer ca în comună să li se construiască un pod pentru care 
este necesară aprobarea obţinerii materialului lemnos şi munca să fie 
organizată pentru executarea cetăţenilor - de către Sfatul Popular - în mod 
voluntar. 

Vad 
- Atît cetăţenii din Valea Porcului cât şi din comuna de reşedinţă Vad 

cer ca să se construiască un pod peste râul Iza între comuna Vad şi satul 
aparţinător fiind direct interesaţi locuitorii şi astfel s-ar ocoli şi porţiunea de 
drum care a fost stricat de inundaţii şi care nu se poate repara. 

- Cetăţenii din comuna Vad cer comitetului executiv al Sfatului Popular 
terminarea construirii căminului cultural în primăvara anului curent, lucrare 
care a fost începută încă în anul 1952, care s-ar fi putut termina deja încă în 
cursul anului 1955. 
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Sighet la 13 februarie 1956. 

15. Sighet, 14 februarie 1956. Referat întocmit de primsecretarul 
Comitetului Raional Sighet cu sinteza problemelor sociale economice de 
interes local ridicate de locuitorii localităţilor din raion în timpul adunărilor 
organizate în preajma simulacrului de alegeri din 1956, probleme ierarhizate 
în funcţie de importanţa pe care le-a acordat-o Comitetul Raional Sighet al 
PMR. Fond Comitetului Raional de Partid, dosar 9011956, filele 68-72 

Comitetul Raional PMR 
Raionul Sighet 

REFERAT 

asupra propunerilor făcute de oamenii muncii cu ocazia propunerilor făcute 
de candidaţi de deputaţi, precum şi adunările de întâlniri între candidaţi şi 
alegători care urmează să fie rezolvate de Comitetele Centrale Regionale, 
Raionale ş( Comunale 

Probleme cu caracter central 

Oraşul Sighet şi locuitorii oraşului cer reconstruirea localului fostului 
liceu reformat, care a fost distrus în război, şi care este în centrul oraşului 
care arată un aspect al grozăviei războiului. Muncitorii dela întreprinderi şi

au luat angajamentul că vor face munci voluntare când se va face această 
reconstrucţie. 

De asemenea a fost ridicată problema ca să se facă o nouă Uzină 
Electrică, pentru a asigura curentul corespunzător fiindcă în momentul de 
faţă periferiile oraşului sunt în întuneric, iar cetăţenii arată că în loc să 
îmbunătăţească situaţia, s-a ajuns din nou la lampa cu petrol. 

Comuna Bocicoi, satul Crăciuneşti cetăţenii cer să fie scos dela fondul 
unic bumbacul. · 

Comuna Rona de Sus, cetăţenii cer ca să fie scos din fondul unic ţigle, 
tabla galvanizată şi bumbacul. 

Comuna Strîmtura, satul Slătioara şi Glod cetăţenii cer dezlipirea dela 
comuna de reşedinţă şi satele Slătioara şi Glod să formeze o unitate 
administrativă aparte, pentru motivul că comuna de reşedinţă este la o 
distanţă de 5 - 1 O km, la fel au cerut ca bumbacul să fie scos din fondul unic. 

Probleme cu caracter regional 

Oraşul Sighet: muncitorii ne încadraţi propun ca să se ieie măsuri ca şi 
ei să poată cumpăra pâine integrală la liber. 

Comuna Berbeşti: cetăţenii cer ca pentru hrană şi sămânţă să li se 
dea posibilitatea ca să aducă porumb din alte raioane sau regiuni întrucât 
recolta din anul trecut era foarte slabă. La fel cetăţenii din satul Fereşti cer 
să li se dea autorizaţie de transport de porumb din raionul Satu Mare, 
arătând că ei deja l-au cumpărat dar nu-l pot transporta din cauza restricţiilor 
luate pentru transportul de cereale. 
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Comuna Budeşti: cetăţenii cer să li se asigure porumb pentru hrană 
deoarece recolta de porumb de anul trecut a fost compromisă. 

Comuna Călineşti: cetăţenii cer să li se asigure porumb pentru hrană 
deoarece recolta de porumb din anul acesta a fost compromisă. Aceiaşi 
problemă se ridică şi în satul Văleni. 

Comuna Deseşti: în satul Crăceşti cer să li se aducă făină de grâu la 
liber, deoarece recolta de grâu a fost compromisă în anul acesta. 

Comuna Rona de Jos: cetăţenii cer să li se deschidă o măcelărie 
pentru a se putea aproviziona cu carne. La fel cer autorizaţie pentru a-şi 
putea procura seminţe din alte raioane ca: porumb, cartofi şi trifoi prin faptul 
că recolta din anul trecut a fost compromisă şi nu corespunde pentru 
însămânţări. Mai cer să poată şi ei cumpăra câte un kgr. de pâine la liber 
atunci când sînt în Sighet. 

Comuna Rona de sus: Cetăţenii cer să li se asigure cartofi de sămânţă 
prin Cooperativă ca Aprozar, deoarece sământa din comună în urma recoltei 
slabe nu corespunde. În satul Coştiui, cetăţ~nii cer să se ia măsuri ca 
piesele aparatul de proiecţie să fie reparate de urgenţă, deoarece aceste 
piese au fost duse pentru reparaţie la Baia Mare, circa de 6 luni. 

Comuna Sarasău: satul Iapa, cetăţenii cer să li se construiască o 
şcoală de 7 ani şi din localul vechi al şcolii, să se amenajeze un cămin 
cultural, îi motivează acest lucru cu aceea că acest edificiu vechi azi nu mai 
corespunde cerinţelor şi este timpul ca să se construiască o şcoală nouă şi 
copiii din sat să poată urma cei 7 ani nu numai 4 ca până în prezent. La fel 
cer să li se asigure seminţe de bună calitate pentru însămânţările de 
primăvară ca: porumb şi cartofi, care recolte au fost compromise anul 
acesta. 

Comuna Strîmtura: satul Slătioara, oamenii săraci cer să poată obţine 
autorizaţie de transport pentru porumb necesar pentru hrană şi seminţe, 
deoarece anul trecut recolta a fost compromisă. 

Probleme cu caracter raional: 

Oraşul Sighet: Cetăţenii din circumscripţiile periferiei oraşului, au 
ridicat problema ca Sfatul Popular să fie în ajutorul lor cu materiale pentru 
consolidarea malului râului Iza şi pârâului Rocnişoara, care în timpul 
inundaţiilor cauzează mari pagube în culturi. 

Comuna Berbeşti: cetăţenii cer asigurarea păşunei alpine pe timpul 
verii, fiindcă în ultimii ani au avut păşuni insuficiente ceia ce a dus ca multi 
dintre cetăţeni să-şi vândă vitele. În satul Fereşti unde sînt 2 tauri reformaţi 
de 4 luni de zile care sînt hrăniţi degeaba, cer să se ia măsuri urgente 
deoarece vacile trebuie duse la munte în satele învecinate. 

Comuna Bocicoiul Mare: cetăţenii din această comună şi-au exprimat 
nemulţumirea că li s-a dat porumb şi în loc de bani li s-a cerut ouă în schimb. 
La fel locuitorii comunei cer ca să se amenajeze o cooperativă într-un local 
al ocolului silvic, care este lăsat în părăsire şi este în curs de ruinare sau 
dărâmare. 

O mare parte din locuitorii comunei cer ca din terenurile rezervă de 
stat, predate gospodăriilor anexe ale întreprinderilor, care nu au fost lucrate, 
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sau au fost lucrate în mod nesatisfăcător să se predea în folosinţa 
cetătenilor din comună. 

' În satul Lunca la Tisa, cetăţenii cer ca drumul dintre reşedinţa de 
comună şi sat pe o distanţă de circa 5 km să se refacă ca drum comunal 
fiindcă acest drum nu este practicabil decât în timp de iarnă sau când e 
secetă, astfel satul în majoritatea timpului este izolat de comună. 

Comuna Budeşti: cetăţenii din comună cer ca să se aprobe material 
lemnos pentru construcţii de poduri şi pentru construire de locuinţe. Locuitorii 
acestei comune mai cer ca să li se asigure ceva mijloc de transport între 
Fereşti şi Budeşti, ca în situaţia în care se găsesc, mai ales în timp de iarnă 
sunt expuşi ca să facă drumuri pe jos, sau· să fie la discreţia şoferilor 
ocazionali. 

Comuna Călinesti: cetăţenii cer ca Ocolul silvic să le dea lemn de foc 
din hotarul comunei şi nu dela Crăceşti dela distanţă aşa de mare. 

Sfatul Popular să ia măsuri ca să fie tras la răspundere acel care a 
fost însărcinat cu preluarea cotelor către stat dela cetăţeni şi nu au fost 
descărcaţi în registru de impunere şi nici contravaloarea produselor predate 
nu le-a fost achitată. 

Pentru repararea unui pod de pe drumul principal ce duce spre satul 
Corneşti, Sfatul Popular să ia măsuri pentru a obţine material lemnos prin 
Ocolul Silvic, fiindcă în caz contrar peste scurt timp, peste acest pod nu se 
va putea trece fiindcă este complet putrezit. 

Satul Cornesti, o parte a locuitorilor din acest sat pendente de comuna 
Călineşti cer ca locul de păşune pentru vite, să se facă în altă parte a 
hotarului şi pe locul de păşune avut până în prezent, să se facă plantaţii de 
pomi fructiferi. În acest scop, organele Secţiei Agricole să deie tot sprijinul şi 
să constate dacă fertilitatea terenului corespunde acestui scop. 

Satul Văleni, pendente de comuna Călineşti cer material de 
construcţie pentru podurile ce trebuiesc construite în interiorul satului. 
Această cerere o motivează prin faptul că podurile existente sînt slabe şi 
putrezite. Mai cer ca cetăţenii din sat care nu au avut recolte de porumb să 
se ia măsuri de către organele competente pentru a fi aprovizionaţi cu 
porumb. 

Comuna Remeti: în cinstea alegerilor locuitorii comunei Remeţi, şi-au 
luat angajamentul ca să facă muncă voluntară în vederea electrificării 

comunei şi în acest scop cer sprijinul tehnic al organelor Raionale. 
Cetăţenii din comuna Remeţi fac sesizare că A.D.A.S.-ul a trimis 

cetăţenilor avize de plată de sumele de despăgubire însă nu a trimis şi 
sumele cuvenite, de aceea cer ca să se remedieze această deficienţă să nu 
fie nemulţumiri în rândurile cetăţenilor. 

Comuna Rona de Jos: cetăţenii cer ca Sfatul Popular Raional să ia 
măsuri pentru a li se repartiza îngrăşăminte chimice prin cooperativă. 

În urma noii împărţiri administrative Rona de de Jos a devenit comună 
şi fostul local al Sfatului Popular este ocupat de cooperativă, cetăţenii cer ca 
să se ia măsuri pentru a fi construit un nou local pentru Sfat, sau pentru 
cooperativă. 

Comuna Rona de Sus: cetăţenii cer ca Sfatul Popular să ia măsuri să 
fie aduse prin cooperative pluguri nr. 4 şi 5, şi cuie pentru potcovit boii nr. 4, 
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pentru şcolari caiete, peniţe, cerneală, care în prezent nu se găsesc în 
cooperativă şi nici nu se găsesc de un timp îndelungat. 

Comuna Sarasău: satul Iapa, cetăţenii cer aprobarea de materiale 
lemnoase pentru construirea unui pod pe drumul care trece prin mijlocul 
satului, pe care îl vor construi cu muncă voluntară. Cer ca să se ia măsuri 
pentru repararea drumului din centrul comunei care în timp ploios nu se 
poate circula pe el, în acest scop cetăţenii îşi iau angajamentul că ei vor 
contribui cu munci voluntare şi propun ca repararea drumului să înceapă cu 
data de 13 februarie a.c. 

Cetăţenii din satul Iapa, cătunul Sihei unde se găsesc circa 60 de 
familii cer să li se deschidă o Filială pentru vânzare de diferite mărunţişuri. 
Această cerere o motivează prin faptul că de la cooperativa care se găseşte 
în centrul comunei şi până unde ei locuiesc, este o distanţă de 4-5 km. 

Tot în satul Iapa un număr destul de însemnat de cetăţeni cer ca să li 
se aprobe material lemnos de brad pentru a-şi confecţiona şindrilă pentru 
acoperişul caselor distruse. Această cerere o susţin cu atât mai vârtos că 
cetăţenii mai bogaţi obţin material pentru a-şi construi clădiri noi. 

Comuna Strîmtura: satul Slătioara, cetăţenii cer ca Sfatul Raional să 
vină în ajutorul lor pentru repararea drumurilor din comuna lor care a fost 
distrusă de inundaţie pe care în prezent nu se poate circula. 

Comuna Săpînta: 
Cetăţenii cer ca în comună să li se construiască un pod pentru care 

este necesar aprobarea obţinerii materialului lemnos şi munca să fie 
organizată prin executări de munci voluntare de către cetăţenii comunei. 

Comuna Vad: cetăţenii din comuna Vad, cât şi din satul Valea porcului 
cer ca să construiască un pod peste râul Iza, între comuna Vad si satul 
aparţinător fiind direct interesaţi locuitorii prin rezolvarea astor probleme ar fi 
posibilă ocolirea porţiunii de drum care a fost distrusă de inundaţii şi care nu 
se poate repara. 

Probleme cu caracter comunal: 

Oraşul Sighet: cetăţenii din cartierul Şugău, cer Sfatului Popular 
Orăşenesc, cer sprijin material tuburi de beton pentru conducerea apelor de 
pe străzi, în pârâul Şugău, pentru executarea lucrărilor şi-au luat 
angajamentul să execute munci voluntare. 

Cetăţenii din cartierul Locul târgului, cer să li se deschidă un magazin 
alimentar deoarece se găsesc la o distanţă de 2 km de la ultimul Magazin 
Alimentar. 

Cetăţenii din circumscripţiile 32-33 cer ca să se ia măsuri de către 
Sfatul Popular să fie reparate trotuarele care în timpul ploios sunt pline de 
apă şi pe care nu se poate circula. 

Cetăţenii din circumscripţia 22 cer ca Sfatul Popular să organizeze 
munci voluntare cu toţi cetăţenii din jurul străzii Iosif Stoica, pentru 
împrăştierea şi nivelarea străzii din grămezile de moloz, ce deja se găsesc 
pe stradă. 

Să se ia măsuri pentru repararea prin munci voluntare a porţiunii de 
stradă Doja Gheorghe să se facă umpluturi şi să fie ridicată bordura pentru 
ca în timpul ploios să se scurgă apa din care cauză o parte din locuitori nu 
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pot ieşi în stradă. Pentru executarea muncii cetăţenii au oferit munci 
voluntare cu braţele şi camioane. 

Cetăţenii din circumscripţia 13, cer să se repare încrucişarea străzilor 
M.Gorki şi strada Gării unde în timpul ploios noroiul este aşa de mare încât 
este împiedicată circulaţia. 

Cetăţenii [cer] ca la distribuirea lemnelor de către întreprinderea 
combustibil şi ei să poată asista la cântărirea lemnelor pe care le primesc, 
particularilor nefiind permis intrarea la cântar. 

Comuna Berbeşti: cetăţenii cer ca Sfatul Popular comunal să i-a 
măsuri pentru repararea drumului ce merge spre biserică, şi să fie 
desfundate şanţurile pentru scurgerea apelor. Cetăţenii îşi iau angajamentul 
căci la repararea drumurilor ei vor contribui cu munci voluntare. 

Comuna Budeşti: cetăţenii din circum[scripţia] nr. 6 cer ca reţeaua 

electrică să fie extinsă şi în această parte a comunei pentru care se 
angajează să facă munci voluntare pentru a avea şi ei curent electric. 

Comuna Fereşti: locuitorii comunei cer ca Sfatul Popular să ia măsuri 
pentru repararea uliţilor care au ajuns să fie inpracticabile. La reparaţie îşi i
au angajamentul căci vor contribui cu munci voluntare. 

Rona de Jos: cetăţenii cer să se construiască un pod la locul numit 
„Lilea" pentru ca vacile să poată fi duse la montă. Această cerere o 
înmânează pe motivul că se găsesc 200 de gospodării dincolo de râu, iar în 
timpuri ploioase şi inundaţii sunt complecţi rupţi de centrul comunei. În 
rezolvarea acestei probleme cer obţinerea materialului lemnos necesar 
construiri podului în cantitate de 25 m cubi. Cetăţenii se angajează ca 
construirea podului o vor face prin munci voluntare. 

Sfatul Popular să ia măsuri pentru lărgirea unor uliţi strâmte din 
comună, dintre care unele sunt aproape inaccesibile de circulat cu căruţa. 

Comuna Strîmtura: cetăţenii cer ca Sfatul Popular să ia măsuri prin 
cooperativa să fie aprovizionaţi cu sare drob şi petrol lampant, care produse 
de un timp încoace lipsesc. 

Comuna Vad: cetăţenii cer comitetului executiv al Sfatului Popular 
comunal, să i-a măsuri pentru terminarea construirii căminului cultural în 
primăvara anului curent lucrarea care a fost începută încă în anul 1952. 

Sesizările oamenilor muncii făcute cu ocazia propunerilor de candidaţi 
de deputaţi în Sfaturile Populare şi de întâlnirile între candidaţi şi alegător 

sunt până în prezent în număr de 59 de sesizări, dintre care 5 cu caracter 
central, 14 cu caracter Regional, 26 cu caracter Raional şi 14 cu caracter 
comunal. 

Majoritatea sesizărilor au fost ridicate cu ocazia întâlnirilor între 
candidaţi şi alegătorii, ţinute începând cu data de 12 Februarie a.c. datorită 
timpului scurt pînă în prezent sunt rezolvate numai 2 probleme cu caracter 
comunal, restul problemelor sunt în curs de rezolvare. 

Sighet la 14 februarie 1956. 
Prim Secretar 
SS. indescifrabil 

16. Sighet, 21 februarie 1956. Referat asupra aplicării H.C.M. nr.14111953 
care prevedea normele de lucru şi retribuirea membrilor GAG cu explicarea 
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motivelor nerespectării acestora în GAG-urile din raionul Sighet. Fond Sfatul 
Popular Regional Baia Mare, Direcţia Agricolă, Serviciul Goscol, dosar 
111956, filele 522-524. 

REFERAT 

Asupra aplicării H.C.M. Nr. 141/1953 în G.A.C. din raionul Sighet 

Comitetul Central al Partidului Muncitoresc Român şi Consiliul de 
Miniştri al Republici Populare Române, ducând o politică de întărirea şi 

lărgirea sectorului socialist din agricultura, a elaborat o serie de hotărâri 
pentru consolidarea şi întărirea GAG existente, precum şi organizarea de noi 
gospodării colective şi întovărăşiri. Printre aceste hotărâri este şi H.C.M. Nr. 
141 din 17 ianuarie 1953, care trasează sarcini concrete şi dă metode 
practice pentru: îmbunătăţirea organizării muncii şi planificarea folosirii zilelor 
muncă în G.A.C., despre normele de lucru şi evaluarea lucrărilor în zile 
muncă, retribuirea membrilor din sectorul producţiei vegetale, retribuirea 
membrilor din sectorul zootehnic şi retribuirea membrilor din conducerea şi 

administratia G.A.C. 
În G'.A.C. din raionul nostru această hotărâre nu s-a aplicat decât cu 

mari deficienţe în unele sectoare. Iar cauza nerespectării acestei hotărâri se 
datoreşte în· cea mai mare măsură frecvenţei neregulate la muncă a 
membrilor G.A.C. Iar pentru a ne da mai bine seama de aplicarea acestei 
hotărâri în gospodăriile colective din raionul nostru să luăm pe rând fiecare 
gospodărie colectivă G.A.C: Drapelul Roşu din Teceu, unde organizarea 
muncii este în totală contradicţie cu H.C.M. Nr. 141 prin faptul că: H.C.M. 
141 recomandă G.A.C. care au până la 100 ha teren însămânţat funcţia 
brigadierului o îndeplineşte preşedintele şi nu se numeşte brigadier, cu toate 
că în aceasta G.A.C. nu sunt decât 80 ha teren însământat conducerea 
G.A.C. a numit brigadier. În ceace priveşte aplicarea normelo

0

r în majoritatea 
cazurilor se calculează zile muncă după timpul consumat din cauza că: 

normele cât ar fi de mici nu sunt realizate de colectivişti în majoritatea lor. 
În G.A.C. Veac Nou din Remeţi, deşi s-a organizat la începutul anului 

echipe în cadrul brigăzii în vederea aplicării H.C.M. 141, mai târziu în toiul 
muncilor din cauza timpului nefavorabil s-a început munca pe brigada 
neţinându-se cont de echipe. 

Deşi conducerea gospodăriei din Remeţi se orientează în aplicarea 
normelor după H.C.M. Nr. 141, nici la sectorul zootehnic nu putem afirma că 
se aplică hotărârea 141 deşi în această gospodărie nu se simte lipsa de 
cadre în special la sectorul zootehnic ca şi în restul gospodăriilor colective 
din raion, cu toate acestea nu se aplică hotărârea susmenţionată nici la 
sectorul zootehnic. 

În G.A.C. din Săpânţa mai mult ca şi în restul G.A.C. din raion nici nu 
s-a încercat să se aplice H.C.M. 141 prin faptul că până în prezent chiar 
membri conducerii calcă statutul gospodăriei colective şi hotărârile menite să 
întărească G.A.C. 

În G.A.C. din Câmpulung conducerea gospodăriei se orientează în 
aplicarea normelor după H.C.M. 141, însă nu se aplică după cantitate şi 
calitatea muncii. În anul 1955 s-a încercat aplicarea hotărârii de mai sus însă 

140 

https://biblioteca-digitala.ro



la cultura cerealelor şi de câmp, din cauza ploilor multe nu s-a putut atribui 
normele după calitatea şi cantitatea muncii. Iar la sectorul zootehnic din 
cauză că în cadrul gospodăriei nu se găsesc cadre să accepte normele 
conform H.C.M. 141 iar la oi nici nu se pricep colectivişti ci trebuie angajaţi 
din sector particular cu plata în bani. 

În G.A.C. ,,Viaţa Liberă" din Sighet până în prezent nici la o ramură nu 
s-a aplicat H.C.M. 141, iar la sectorul zootechnic în special la oi s-a angajat 
din afara G.A.C. până în prezent, numai din anul 1956 ciobanul este din 
rândul colectiviştilor. 

După constatările de pe teren în toate sectoarele economice ale 
G.A.C. dacă munca se va organiza bine şi se va reuşi să se îmbunătăţească 
frecvenţa colectiviştilor la muncă, se poate aplica H.C.M. 141 însă în 
sectorul creşteri[i] animalelor vom întâmpina greutăţi din cauza unor norme 
care până în prezent de către cei mai buni muncitori nu au putut fi realizate, 
cum este de exemplu: la îngrijirea oilor de rasă ţurcană, unde norma a 4 
îngrijitori este de 700 capete oi, pe care trebuie să le îngrijească şi să le 
mulgă de 3 ori pe zi, iar practica ne dovedeşte că un cioban poate să 
îngrijească şi să mulgă în medie 60 capete, referindu-ne la regiunea noastră 
unde păşunile în majoritatea lor sunt acoperite, iar pentru a mări numărul 
animalelor trebuie să angajezi mai mulţi ciobani. Tot la oi H.C.M. prevede şi 
recomandă ca: pentru 100 kg. lapte muls să se atribuie norma de 0,30 zile 
muncă, iar pentru 100 kg. lapte de vacă muls să se atribuie 2,80 zile muncă, 
cu toate că vacile se mulg cu mult mai uşor decât oile. 

Făcând calcul asupra pierderilor suferite G.A.C. din cauza 
nerespectării H.C.M. Nr. 141 ajungem la concluzia că numai în G.A.C. din 
Săpânţa în anul trecut s-a pierdut 37.535 kg. cereale şi 175.100 kg. fân. 
Unde dacă se respecta prevederile H.C.M. 141 şi se repartiza culturile 
prăşitoare pe echipe pentru a fi prăşite la timp, iar păioasele să fie plivite de 
câte ori era nevoie şi recoltarea să se facă în timpul optim, iar fânul să fie 
recoltat de către colectivişti şi nu dat în parte particularilor care a dus cât a 
vrut ei acasă, cantităţile de mai sus ar fi intrat în magazia gospodăriei 
colective, mărind prin aceasta valoarea zilei muncă cu cel puţin 3 kg. cereale 
şi 10 kg. furaje, îmbunătăţind prin aceasta cu mult nivelul de trai al 
colectiviştilor. 

Aceste calcule se pot face în fiecare gospodărie colectivă din raionul 
nostru, calcule care dovedesc că aplicarea H.C.M. în gospodăriile colective 
din raionul nostru este o necesitate, iar pentru aplicarea acestei hotărâri 

propunem: 
1.- Să se organizeze o şedinţă pe raion la care să ia parte: preşedinţi 

G.A.C. socotitori, brigadieri şi responsabili de ferme, precum şi technicieri 
care deservesc G.A.C. din punct de vedere techic, unde să se prelucreze 
H.C.M. Nr. 141, iar pentru siguranţa însuşiri acestei hotărâri să se facă 
seminar cu toţi participanţi[i]. 

Iar pentru a putea fi aplicată în viata acolo jos în gospodării trebuie să 
fie cunoscută de către fiecare colectivist. În acest sens să se ţină adunări 
generale special pentru prelucrarea acestei hotărâri, unde să fie frământat 
capitol cu capitol pentru a fi însuşite de fiecare ~olectivist. 

2.- Să se pună mare accent pe repartizarea terenului pe brigăzi pe cel 
puţin cât durează asolamentul, iar în cadrul brigăzii să se organizeze echipe 
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cărora să li se repartizeze culturile prăşitoare pe timp de 1 an dela 
însămânţare până la recoltare. Totodată şefi[i] de echipă să .fie instruiţi în 
aşa măsură încât să ajute brigadierul la evaluarea justă a muncii executate 
de fiecare colectivist. 

3.- Să se stabilească răspunderea personală asupra avutului obştesc, 
predându-se cu proces verbal inventarul viu şi mort pe brigăzi, echipe, 
responsabili şi pe oameni, iar lipsuri constatate să fie imediat imputate celor 
în cauză. 

4.- În sectorul creşterii animalelor, să se repartizeze inventaru viu şi 
mort ca: animale şi instalaţii pe cel puţin 3 ani responsabililor îngrijitorilor şi 
şefilor de ferme. 

5.- Preşedintele G.A.C. săptămânal să recepţioneze lucrările 
executate de către brigăzi. 

6.- Să se organizeze în fiecare G.A.C. un control sever asupra 
cantităţii şi calităţii muncii executate de către brigăzi, echipe, ferme şi 

ateliere şi dacă responsabili[i] de ateliere, şefi de fermă şi brigadieri înscriu 
just zilele de muncă efectuate de către membri G.A.C„ în fişe şi cărţile de 
muncă. 

7.- Să se pună un accent mai mare ca şi până în prezent pe 
organizarea întrecerilor socialiste pe brigăzi, echipe şi oameni, organizându
se în fiecare G.A.C. o comisie pentru urmărirea întrecerilor socialiste, 
totodată aceasta comisie să fie organizată şi la raion, pentru a urmări 
întrecerile între gospodăriile colective pe raion. 

Sighet la 21februarie1956 
Îndrumător organizator G.A.C. 

Pisuc Ştefan 

17. Sighet, 25 februarie 1956. Raport comun al Băncii Agricole şi Secţiei 
Agricole Raionale cu analiza situaţiei financiare a gospodăriilor agricole 
colective din raionul Sighet care Înregistrau credite restante la sfârşitul anului 
1955 cu justificarea cauzelor care au dus la această situaţie. Fond Sfatul 
Popular Regional. Consiliul Agricol, dosar 611956, filele 60-61. 

RAPORT 

privind analizarea situaţiei financiare a gospodăriilor agricole colective din 
raionul Sighet care au credite restante la sfârşitul anului 1955.-

În urma analizei făcute pentru fiecare gospodărie în parte, am 
constatat că la finele anului 1955 credite restante au existat numai la 
investiţii şi la următoarele gospodării: 

1. Goscol Câmpulung la Tisa ... „ .. „ „. „ „ ...... lei 
2. Goscol Săpânţa ............ „ .......... „ ... „ ..... lei 
3. Goscol Remeţi .................. „ .................. lei 
4. Goscol Teceu ................................... „ .. lei 

Total lei 
Goscol Cîmpulung 
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Analizând cauzele care au dus la situaţia ca aceasta gospodărie să nu 
poată rambursa în întregime creditele pentru investiţii scadente în anul 1955 
am constatat că această gospodărie nu a obţinut recolta aşteptată de fructe 
şi nici la celelalte culturi recolta nu a fost cea aşteptată. Toate acestea din 
cauza timpului nefavorabil în special ploile abundente şi fără întrerupere 
care au căzut în vara anului 1955. 

Faţă de această situaţie propunem ca creditele restante în valoare de 
lei 27.597,38 să fie prelungite şi rambursate în anul 1956 la următoarele 
scadenţe: 

- 20 oct. 1956 „ „ „ „ „ „ „ „. lei 
- 20 nov. 1956 „ „ „ „ „ „ „ lei 
- 10 dec. 1956 „ „ „ „ „ „ „.lei 

Total lei 
Goscol Săpînta 

7.597,38 
10.000,00 
10.000,00 

27.597,38 

Această gospodărie, deşi este înfiinţată încă din anul 1949 totuşi până 
în prezent nu a reuşit să-şi creieze o bază economică puternică. Aceasta din 
cauza că gospodăria nu are surse de venituri în numerar iar produsele 
obţinute sunt întotdeauna foarte mici şi nu acoperă nici măcar necesarul de 
existenţă pentru colectivişti. 

Faţă de aceasta situaţie, ar fi de dorit să se modifice natura acestei 
gospodării şi să devie o gospodărie zootehnică, întrucât are asigurată 

păşunea şi furajele fibroase. 
În anul 1955 datorită recoltelor slabe obţinute de această gospodărie, 

nu s-au putut creia venituri suficiente care să asigure rambursarea creditelor 
restante. 

Această gospodărie până în prezent a avut de rambursat credite în 
fiecare an. Din cauzele arătate mai sus, ele au fost prelungite în fiecare an 
iar în anii viitori, această gospodărie de asemenea nu va avea posibilitatea 
de rambursare a creditelor. 

Ar fi de dorit ca Comitetul Executiv al Sfatului Popular Raional şi 
Regional să analizeze această situaţie şi cu ajutorul Com.[itetului] Raional 
de Partid să schimbe caracterul acestei gospodării, în sensul ca ea să devie 
o gospodărie zootehnică, de creşterea animalelor /bovine şi ovine/ 

Până la clarificarea acestei situaţii, pentru a nu creia greutăţi 

financiare acestei gospodării, propunem reeşalonarea creditelor restante 
astfel: 

- 20 oct. 1956„ „ „ „ „ „ „ „„lei„„„„.15.143,21 
- 20 nov. 1956 „ „ „ „ „ „ „. lei„„„„.20.000,00 
- 1 O dec. 1956 „ „ „ „ „ „ „. lei„„„„.20.000,00 

Total lei„„„„.55.143,21 
Goscol Remeti 
Analizând cauzele care au dus la situaţia ca această gospodărie să 

nu-şi poată realiza planul de rambursare am constatat că recolta slabă din 
anul 1955 a fost principala cauză care a dus la această nerambursare. 

Menţionăm că această gospodărie, până în prezent şi-a realizat toate 
rambursările planificate în anii precedenţi. 

Faţă de această situaţie, propunem prelungirea termenului de 
rambursare a creditelor restante astfel: 
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- 20 oct. 1956 ............ lei. .............. 5.037 ,33 
- 20 nov. 1956 ............. lei. .............. 5.000,00 
- 1 O dec. 1956 ............. lei. .............. 5.000,00 

Total lei. ............ 15.037,33 
Goscol T eceu 
Această gospodărie este înfiinţată în anul 1953, deci până în prezent 

nu a reuşit să-şi creieze o bază economică puternică pentru a putea face 
faţă rambursărilor de credite. De asemenea această gospodărie, în anul 
1955 nu a avut o recoltă destul de mare la fructe astfel încât nu şi-a putut 
realiza veniturile respective în vederea rambursării creditelor. 

Faţă de această situaţie, propunem ca creditele restante să fie 
prelungite pe anul 1956 astfel: 

- 20 oct. 1956 ........... lei. ........ .4.683,00 
- 20 nov. 1956 ........... lei. ......... 5.000,00 
- 10 dec. 1956 ........... lei. ......... 5.000,00 

........................................ Total lei 14.683,00 

Faţă de cele de mai sus, şi în temeiul HCM nr. 164 din 2 februarie 
1956 rugăm Comitetul Executiv al Sfatului Popular Raional Sighet să aprobe 
propunerile de reeşalonare a rambursării împrumuturilor restante la cele 4 
gospodării agricole colective. 

Prezentul raport comun, a fost întocmit în 4 exemplare din care unul 
pentru Sfatul Popular Regional, unul pentru Sucursala Regională a Băncii 
Agricole, unul pentru Sfatul Popular Raional Sighet şi unul pentru Banca 
Agricolă Sighet. 

Sighet, 25 februarie 1956. 

BANCA AGRICOLĂ SECŢIA AGRICOLĂ RAIONALĂ 
ss indescifrabil Se aprobă, 

ss indescifrabil 

PREŞEDINTELE COM. EXECUTIV RAIONAL 
L.S. ss indescifrabil 

18. Sighet, 9 martie 1956. Notă informativă relatând problemele locale 
soluţionate în perioada premergătoare simulacrului de alegeri din 1956, 
realizate îndeosebi „prin muncă voluntară" şi autoimpunere, felul cum a fost 
realizat planul de stat, organizarea propagandei în timpul alegerilor, 
direcţionată îndeosebi înspre noi înscrieri în întovărăşiri şi „zvonurile" din 
timpul „alegerilor" considerate ca „manifestări duşmănoase". Fond Comitetul 
Raional Sighet al P.M.R, dosar 19011956, filele 75-76 

Notă informativă 
cu desfăşurarea campaniei electorale 

Organizaţiile de bază, precum şi Sfaturile Populare au căutat să 
rezolve sesizările şi propunerile venite din partea alegătorilor care au fost 
ridicate cu ocazia întâlnirilor dintre candidaţi şi alegători, astfel până în 
prezent au fost rezolvate 41 probleme cu caracter local. Astfel au fost 
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construite 3 poduri prin muncă voluntară în comunele Deseşti şi Sarasău, 

sunt în construcţie sau se transportă materiale în vederea construirii 
podurilor în comunele Vad, Onceşti, Rona de Sus iar în comuna Rona de 
Jos cetătenii au contribuit cu suma de 2000 Lei pentru construirea unui pod 
în comu~ă pe locul numit „Lilea". În afară de construire de poduri s-au mai 
făcut construiri de podeţe sau reparări de acest fel 11 buc. în comunele 
Berbeşti, Vad, Onceşti, Cîmpulug, Rona de Sus iar în comuna Giuleşti au 
fost făcute 5 punţi, peste pârăul Mara pe o lungime de 40 metrii în diferite 
locuri de trecere peste pârău. 

În comunele Berbeşti şi Sarasău s-au mai construit câte un dig pentru 
apărarea malului, în comuna Berbeşti pe pârăul Mara pe o lungime de 80 
metrii iar în comuna Sarasău în lungime de 30 metrii. 

În urma cererii cetăţenilor din circumscripţiile electorale a comunei 
Budeşti şi Remeţi, Sfaturile Populare comunale au dat ajutor din 
autoimpunere pentru procurare de material în vederea electrificării 

comunelor. În acest scop au fost mobilizaţi cetăţenii la munci voluntare în 
ambele comune, astfel în comuna Budeşti s-a extins reţeaua electrică pe o 
lungime de 2 km, iar în comuna Remeţi s-au făcut instalaţiile în vederea 
electrificării comunei cu 200 becuri, însă până în prezent curentul este 
introdus numai la Sfatul Popular. 

În mai multe comune din cuprinsul raionului, cu ocaziunea întâlnirilor 
dintre candidaţi[i] de deputat şi cetăţenii alegători, s-a ridicat în discuţii 

repararea drumurilor comunale care în prezent au devenit aproape 
impracticabile, să fie reparate. Pentru aceste munci cetăţenii s-au oferit în 
mod voluntar ca să dea sprijin în vederea realizării acestor reparaţiuni şi ca 
rezultat arătăm că în comuna Vad s-au reparat 2 uliţe în lungime totală de 2 
km, în satul Hărniceşti comuna Deseşti pe o distantă de 2100 metrii, în 
comuna Giuleşti 3 km, şi în comuna Bărsana 150 m. ln alte munci obşteşti 
ca de exemplu, în comuna Sarasău au propus să fie îngrădit lotul zootehnic, 
pentru care până în prezent s-au tăiat 180 legături de nuiele pentru gard, iar 
în comuna Deseşti a fost îngrădită şcoala cu un gard în lungime de 85 metri. 

Cu ocazia campaniei electorale s-a desfăşurat o muncă politică şi 
pentru realizarea planului de stat, unele comune obţinând rezultate bune în 
această direcţie ca de exemplu comuna Berbeşti care la planul de încasarea 
impozitelor până în prezent a realizat planul trimestrului 1/1956 în proporţie 
de 100%,Rona de Jos 110% iar restul comunelor au realizări sub 100%.- La 
fel la planul de colectări rezultate frumoase au obţinut oraşul Sighet care la 
carne a realizat planul pe trimestrul 1 /1956 în proporţie de 100% iar la lapte 
150%,- comuna Bocicoiul Mare a realizat planul pe trimestrul 1 /1956 100% 
atât la carne cât şi la lapte, la fel au realizat planul trimestrial la lapte şi carne 
şi comunele Rona de Sus, Rona de Jos şi Cîmpulung însă sunt şi comune 
unde colectările nu numai că nu sunt realizate dar sunt sub critică ca de 
exemplu comuna Călineşti unde planul de colectări nu s-a realizat nici 40%, 
rămas în urmă cu colectările de carne comuna Deseşti care are o realizare 
de 40% numai. 

În cuprinsul raionului atât în oraşul Sighet cât şi în comune şi sate 
avem un număr de 1575 agitatori din care 1571 au fost instruiţi, pentru a 
duce muncă de lămurire în circumscripţiile electorale cu tehnica votării şi 

mobilizarea cetăţenilor la alegeri. 
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Pentru buna desfăşurare a alegerilor au fost repartizaţi 1310 agitatori 
pe circumscripţii pe numere de casă, adică un agitator la 1 O numere de 
casă, însă trebuie să arătăm că acest criteriu nu a fost respectat în toate 
comunele, ca de exemplu în comuna Ocnaşugatag şi Vad unde un agitator 
are 20 de case sau şi mai multe, la fel în alte comune sunt cazuri, unde trece 
numărul de 1 O case la un agitator. 

Pentru ziua alegerilor au fost selecţionaţi 266 agitatori pe lângă secţiile 
de votare, iar în cadrul oraşului un număr de 200 agitatori rămân în rezervă, 
ca în caz de nevoie să ducă o muncă de mobilizare la periferiile oraşului. 
Menţionăm că majoritatea agitatorilor repartizaţi la secţiile de votare sunt 
repartizaţi şi pe numere de case care în momentul de faţă desfăşoară o 
muncă în circumscripţie iar în ziua alegerilor vor fi prezenţi la secţiile de 
votare. 

În cursul zilei de azi 9 martie 1956 în cuprinsul raionului agitatorii au 
vizitat la domiciliu un număr de 9750 alegători. 

Agitaţia vizuală este asigurată în raza fiecărei secţii de votare. Toate 
afişele au fost afişate care au fost primite de la Raion, la fel s-au făcut lozinci 
şi cu var şi lozinci cu texte mobilizatoare. 

La fel s-au luat măsuri pentru poavazarea (sic!) secţiilor de votare din 
cele 30 secţii de votare sunt poavazate şi amenajate 24 secţii, în care au 
fost arborate drapele, s-a făcut poavazare cu verdeaţă, s-au pus lozinci 
„Trăiască Partidul Muncitoresc Romîn", „Trăiască Republica Populară 
Romînă" şi au fost puse portretele Tov. Gh. Gheorghiu Dej, Tov. Dr. Petru 
Groza, şi Tov. Chivu Stoica. Iar pe străzi au fost puse indicatoare „Spre 
Secţia de votare". Restul secţiilor de votare au materialul pregătit şi vor fi 
poavazate şi amenajate în cursul zilei de 1 O martie, de oarece aceste secţii 
de votare sunt în cadrul şcolilor. 

Cu toată munca de lămurire desfăşurată de către agitatori mai sunt 
unele comune, unde nu s-a ajuns să fie lămuriţi cetăţenii care fac parte din 
secte religioase, cum este cazul în comuna Vad şi satul Corneşti, unde 
membrii sectei iehoviste refuză categoric şi chiar de a promite că vor 
participa la alegeri. La fel este cazul şi în comuna Strîmtura satul Slătioara 
unde sunt 80 alegători care aparţin acestor secte care refuză să participe la 
vot. 

În restul comunelor şi satelor în urma muncii politice desfăşurate cu 
conducătorii acestor secte religioase şi prin muncă de la om la om cu fiecare 
aparte, s-a ajuns ca ei să promită că vor participa la alegeri. 

ln aceste zile duşmanul de clasă caută să vină cu diferite svonuri 
pentru a împiedeca buna desfăşurare a alegerilor, astfel în comuna 
Strîmtura s-a lansat zvonul că buletinele cu dungă roşie sunt pentru ruşi, 
buletinele cu dungă galbenă sunt pentru colhoz şi numai cele cu dunga 
albastră sunt pentru noi. Pentru combaterea acestor zvonuri s-au luat măsuri 
şi s-a intensificat munca de lămurire dela om la om, arătând importanţa şi 
rostul alegerilor combătând aceste zvonuri. 

Munca politică în campania electorală a fost legată şi de munca de 
lămurire a ţărănimii muncitoare pentru trecerea la forme socialiste în 
agricultură. Asfel în cursul desfăşurării campaniei electorale s-a format 
comitetul de iniţiativă pentru întovărăşire agricolă în comuna Sarasău, unde 
sunt 13 cereri, în comuna Călineşti unde sunt 9 cereri, la fel s-a dus munca 

146 

https://biblioteca-digitala.ro



de lămurire pentru extinderea celor existente, astfel în comuna Vad au fost 
depuse 6 cereri. 

Comitete de iniţiativă pentru întovărăşiri zootehnice au fost formate şi 
în comuna Berbeşti unde sunt 25 de cereri, în comuna Deseşti unde sunt 12 
cereri, Strîmtura cu 7 cereri. 

Tot în cursul campaniei electorale au fost creiate 3 Cooperative de 
credit şi economii în comunele Săpînţa, Cîmpulung şi Rona de Jos. 

Sighet la 9 martie 1956 
Instructor cu informarea: 

ss.indescifrabil 

19. Sighet, 1 O martie 1956. Notă informativă a Comitetului Raional Sighet al 
P. M. R. relatând despre pregătirile făcute la sate pentru simulacrul de alegeri 
din martie 1956, agitatorii punând accent pe „convingerea" membrilor unor 
secte de a participa la alegeri. Fond Comitetul Raional Sighet, dosar 
19111956, fila 12. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

NOTĂ INFORMATIVĂ 
În cursul zilei de azi agitatorii au fost pe teren pentru lămurirea 

cetăţenilor cu tehnica votării, punând un accent pe sectele religioase reuşind 
ca în majoritate să fie convins să participe la vot, vizitând listele de alegători 
şi scoţând numărul de ordine. Însă mai sînt cazuri unde nu s-a reuşit 
convingerea lor. Aceste cazuri sînt în comuna Strâmtura, satul Slătioara. 

În jurul celor 30 secţii de votare este pavoasat cu lozinci, verdeaţă şi 
drapele. 

Echipe culturale sunt 25 şi 13 brigăzi de agitaţie care sînt pregătite 
pentru ziua alegerilor, totodată este pregătit şi o fanfară şi muzicile din 
comune şi sate. 

Agitatorii, în număr de 1575, sînt instruiţi şi repartizaţi pentru a acţiona 
la ziua alegerilor. 

Membrii comisiilor şi secţiilor de votare s-au prezentat toţi, în afară de 
1 în comuna Rona de Jos, care a fost înlocuit. Materialul necesar cu buletine 
de vot şi rechizite au fost preluate şi sunt suficiente în afară de satul 
Slătioara care preia acum seara deoarece materialul a fost închis în casa de 
fier a secretarului Sfatului comunei care a fost chemat la Sighet cu 
recensământul şi s-a reîntors numai la orele 12. 

Toate secţiile de votare sunt complet amenajate cu cele necesare: 
mese, scaune, cabine, urne şi sunt bine pavosate ca de exemplu comuna 
Berbeşti unde secţia de votare la intrare este pavazat cu ghirlande, pe pereţi 
sunt covoare, urna este învelită în roşu şi împodobită cu hârtie creponată, la 
fel sunt făcute şi flori artificiale. La secţia de votare a fost (sic!) arborate 
drapele iar în interior sunt portrete tov. Gh. Gheorghe Dej, Dr. Petru Groza 
şi Chivu Stoica. 

Sighet, la 1 O martie 1956.-
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PRIMSECRETAR, Instructor cu informare, 

20. Sighet, 11 martie 1956. Notă informativă a Comitetului Raional Sighet al 
P.M.R. relatând faptul că oficiile religioase din duminică, 11 martie au 
împiedicat desfăşurarea „alegerilor'', iar pentru „convingerea" alegătorilor 
aparţinând sectelor religioase din Slătioara şi Săpânţa au fost trimişi 70 de 
agitatori. Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R., dosar 191, fila 14. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

NOTĂ INFORMATIVĂ 
În prezent alegerile decurg în mod mai lent. 

Preoţii în general după terminarea unei scurte liturghii au plecat la 
Secţ.[ia] De Votare cu credincioşi ca de exp: la Onceşti, Sat Şugatag, la fel 
în oraşul Sighet popa catolicha (sic!) a plecat cu credincioşii. Un singur loc în 
satul Brebi unde liturghie a ţinut aproape trei ore, în alte comune şi sate 
liturghie a ţinut o jumătate până la o oră. 

Alegătorii din diferite secte religioase au participat la vot, încă mai sunt 
la unele secţii de votare unde majoritatea până în prezent nu au votat cum 
este în satul Slătioara din 77 au votat 12, Corn. Vad din 133 au votat 12. 

Au terminat alegerile satele, Coştiui, Hoteni, Bocicoi, Sârbi, Hărniceşti 
la fel terminat complect secţia de votare din Remeţi cu satul aparţinător 
Teceu. 

Slab se desfăşoară în momentul de faţă alegerile la secţiile de votare 
din Slătioara şi Săpânţa s-a luat măsuri şi au fost trimiş agitatori din oraş 
pentru a da ajutor atât la cele 2 secţii de votare unde merge slab cât şi unde 
sectele religioase nu s-au prezentat toţi la vot. Au fost trimis în total 70 
agitatori.-

Sighet, la 11. martie 1956. 

PRIM SECRETAR. Instructor cu informare. 
ss indescifrabil 

21. Sighet, 15 martie 1956. Referat al Comitetului Raional Sighet al PMR 
prezentând activităţile de propagandă desfăşurate de agitatoare pe baza 
unui plan de măsuri, cu sarcini concrete, conceput pentru organizarea 
festivă a zilei de 8 martie, precum şi implicarea lor în propaganda electorală. 
Fond Comitetul Raional Sighet al P.M R., dosar 9011956, filele 83-85 
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de felul cum s-a desfăşurat ziua de 8 martie şi cum au fost mobilizate 
femeile în campania electorală. 

În vederea bunei desfăşurări a zilei de 8 martie - ziua internaţională a 
femeii, biroul comitetului raional de partid pe baza sarcinilor primite din 
partea Comitetului regional de partid şi-a întocmit un plan de măsuri în care 
au fost prevăzute sarcini concrete organizaţiilor de bază, sindicate, 
organizaţii de masă în vederea mobilizării a cât mai mare număr de femei 
pentru a întâmpina această zi cu noi succese în muncă. 

Astfel încă în cursul !unei ianuarie în cinstea zilei de 8 martie, comisia 
orăşenească de femei a organizat întreceri între responsabilele de 
circumscripţii cu următoarele puncte: pregătirea campaniei de primăvară, 
înfiinţarea de cercuri de citit şi biblioteci de casă, antrenarea femeilor în 
campania F.D.P. Astfel la data de 28 februarie cu ocazia plenarei ţinută cu 
responsabilele de circumscripţie când s-a analizat rezultatele întrecerii, din 
cele 4 referate prezentate a reieşit că în cursul acestei perioade au fost 
obţinute rezultate frumoase, ca de exemplu, au fost organizate 13 cercuri de 
citit, care cuprinde un număr de 275 de femei. Putem scoate în evidenţă 
cercul de citit condusă de tov. Katz Paraschiva, care are un număr de 34 de 
femei, unde în această perioadă au fost prelucrate cele mai actuale 
probleme legate de alegerile în sfaturile populare. De asemenea cercul de 
citit condusă de tov. Fabian Margareta unde au participat între 50-59 femei. 
Rezultate frumoase au fost obţinute şi în organizarea bibliotecilor de casă, 
fiind distribuite până în prezent un număr de 316 cărţi. Astfel la biblioteca de 
casă de care răspunde tov. Ciornea Magdalena, au fost citite 20 buc. cărţi 
de către 30 cititoare. 

La fel au fost obţinute rezultate frumoase şi în ceea ce priveşte munca 
de agitaţie ce au desfăşurat delegatele de grupă, membrele comisiei în 
campania electorală, cum au fost de pildă, tov. Munteanu Elisabeta, Bodoki 
Adela, Pop Ecaterina, în care circumscripţie nu a existat nici un alegător 
care să nu fi scos numărul de vot. Trebuie să arătăm că circumscripţia nr.39, 
care înainte era o circumscripţie codaşă, în perioada întrecerii această 
circumscripţie a obţinut rezultate frumoase în ceea ce priveşte creşterea de 
animale mici, probele de germinaţie a seminţelor, la fel în această 
circumscriptie s-a organizat grupa de ajutor în care fiecare joia a cusut haine 
pentru cas~ de copii. În cadrul şedinţei plenare, acestei circumscripţii a fost 
înmânată drapelul de fruntaş. Tot în cinstea zilei de 8 martie prin muncă 
voluntară tovarăşele delegate de grupe au sprijinit unităţile sanitare prin 
confecţionarea diferitelor materiale, ca de pildă, un număr de 9 tovarăşe s
au prezentat la creşa „Elena Pavel" unde au cofecţionat 166 scutece, 80 
bucăţi cearceaf şi 30 buc. costumaşe pentru copii. 

Organizaţiile de bază din cadrul întreprinderilor în acest an au pus 
accent deosebit pe mobilizarea femeilor muncitoare pentru realizarea 
planului de producţie. Astfel la fabrica de mobilă, cooperativa „ Unitatea", în 
cinstea zilei de 8 martie au fost organizate schimburi de onoare. La 
cooperativa „Unitatea" în ziua schimbului de onoare pe întreaga cooperativă 
planul a fost depăşit în proporţie de 148 la sută, iar pe secţii în felul următor: 

Tricotat mare ......................... 144% 

149 

https://biblioteca-digitala.ro



Confecţii ................................ 155% 
Ciorapi„„„„„„„. „„„ „„„„ „ „„133% 
Depănătorie„„„„„„. „„„. „ „ „ .140% 
Comandă„„„„ „ „ „ „„„ „. „„„ .. 125% 

Aceste depăşiri reprezintă cu 170 de buc. de diverse tricotaje mai 
mult. De asemenea au fost obtinute şi rezultate individuale remarcabile. 

În cadrul oraşului Sigh~t la toate întreprinderile şi instituţiile au fost 
organizate adunări festive urmate de programe artistice şi întruniri 
tovărăşeşti. La fel au fost împărţite cadou!i atât în cărţi cât şi premii în 
numerar femeilor fruntaşe în muncă. ln cadrul Uniunii raionale a 
cooperativelor au fost organizate la sate în 14 cooperative-zi de onoare, cu 
care ocazie tov. Bodrean Maria gestionară la Strîmtura, Zelevici Iolanda, 
gestionară la Cîmpulung au fost confirmate ca fruntaşe în muncă. Tot aici au 
fost împărţite premii în valoare de 2.000 lei femeilor fruntaşe, organizând 
întrunire tovărăşească. 

Sărbătorirea zilei de 8 martie a fost legată de buna reuşită a 
campaniei electorale. Astfel în campania de alegeri peste 300 de femei au 
muncit ca agitatoare. Aproape în majoritatea comunelor, circumscripţiile 
responsabilelor ale comisiilor de femei au fost fruntaşe în prezentare pentru 
depunerea voturilor. 

Putem arăta circumscripţia tovarăşei Brînzeniuc Ileana, responsabila 
comisiei de femei G.A.C.Remeţi, care împreună cu tov. Dubovici Ileana, 
Gava Ileana, Leta Teţilia, au fost prezente pentru a depune votul înainte de 
ora 6 şi pe urmă au plecat pentru a mobiliza cetăţenii la vot, reuşind ca 
comuna Remeţi la orele 3,50 să termine 100 la sută votarea. Au fost 
fruntaşe în ziua alegerilor circumscripţia nr.11 a tov. Pop Ileana, 
responsabila comisiei de femei din Giuleşti a cărei circumscripţii la ora 11 a 
terminat cu votarea. De asemenea tov. Tinco Anuţa, care a frecventat şi 

cursul special de o lună din Sat-Şugatag, a venit în frunte cu peste 100 
femei încolonate purtând drapele şi lozinci la secţia de votare din Giuleşti. 

De asemenea la secţiile de votare, pentru îndrumarea alegătorilor au 
dat un ajutor tovarăşele femei. Putem arăta pe tov. Vişovan Maria, 
responsabila comisiei din Deseşti, care de dimineaţă a stat la secţia de 
votare până la terminarea votării. Tot în această perioadă au fost obţinute 
rezultate şi în privinţa creării de întovărăşiri zootehnice şi agricole unde 
femeile au semnat cu încredere cererile depuse. Ca de exemplu, în comuna 
Giuleşti, tovarăşele membre de partid, membre în comisia de femei, ca tov. 
Barca AMaria, Şteţ Maria au depus cerere pentru a fi primite în întovărăşire. 

ln cadrul gospodăriilor agricole colective chemarea femeilor fruntaşe 
din agricultură a fost prelucrată, urmează ca în cursul săptămânii să 

organizăm consfătuiri. 
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Şeful secţiei 
ss indescifrabil 

Instructor cu munca de partid în rândurile femeilor 
ss indescifrabil 
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22. Sighet, 30 aprilie 1956. Tabel întocmit de organizatorul şef (îndrumătorul contabil) de la Secţia Agricolă a Sfatului Popular 
Raional Sighet cu date despre întovărăşirile înfiinţate în luna aprilie 1956. Fond Sfatul Popular Raional Sighet, Secţia Agricolă, 
dosar 511956, fila 366. 

Sfatul Pop.raional Sighet 
Secţia Agricolă 

Tabel 
De întovărăşirile agricole constituite 

Nr Denumi Localitatea Data 
cr rea satul comuna }> 
t :::s 

c -

1 „9 mai" Berbeşti Berbeşti 1956 

2 „Petofi Ocna Ocna 1956 
Sandor" Sugătag Sugătag 

Total - - -

r ~ c 
:::s c:· 
Ol Ol 

IV 11 

IV 8 

- -

Nr. familiilor înscrise 
Cu gos- Cu Total 
podă- gos-
rie pod . 
mică mijloc. 

30 3 33 

45 - 45 

75 3 78 

Sighet la 30 IV 1956 
Îndr. [umător] contabil 

Ss indescifrabil 

--(/) Ol (/) s- -g_ g> o < IJJ o -i 
~ St c .... c Ol Ol o - · :5 
CD Ol -O g}-o ..... ~-~ -· Q. - · CD 
~ w; ru =..:@ 

Wc*' ii c w â!' Ol< -Ol 
-· "iii "iii o. "iii iii 

CD 
c 
s· 

ii) CD 

10,80 - - - - - 88 -

40,00 - 40,00 - 8 - - -

50,80 - 40,00 - 8 - 88 -
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23. Vişeu de Sus, 4 mai 1956. Raport privind activitatea serviciului Goscol 
din raionul Vişeu pe luna aprilie 1956, în care se relatează despre înfiinţarea 
de noi întovărăşiri, proasta îngrijire a animalelor, ineficienţa economică a 
GAG-urilor care determinat ca parte din membrii acestora să plece la 
exploatări forestiere pentru a-şi asigura subsistenţa precum şi constituirea 
unor grupuri de favoriţi ai conducerii unor GAG-uri. Fond Sfatul Popular 
Regional, Secţia Agricolă, dosar 511956, filele 337-341. 

Sfatul Popular al Raionului Vişeu 
Secţiunea Agricolă 
Serviciul Goscol 

RAPORT DE ACTIVITATE 
Privind activitatea serviciului Goscol în raionul Vişeu pe luna Aprilie 

1956. 
1.SITUATIA ORGANIZATORICĂ Din totalul de 3 gospodării colective 

existente în raionul nostru, în cursul lunei Aprilie nu s-au constituit altele. 
Din totalul de 7 Întovărăşiri Zootechinice existente în raionul nostru, în 

cursul lunei Aprilie s-au constituit 4 întovărăşiri Zootechnice şi anume: 
În comuna Leordina la data de 8 Aprilie 1956, a luat fiinţă 

Întovărăşirea Zoo-Pomicolă cu denumirea „I. V. Miciurin" cu un număr de 53 
familii, cu o suprafaţă de 40,60 ha teren arabil şi fânaţ. Din totalul de 53 
familii, 22 familii sunt mijlocaşi, iar 31 familii sunt tărani săraci. 

În comuna Rozavlea la data de 15 Aprilie 1956, s-a inaugurat 
Întovărăşirea Zootechnică cu denumirea „DRUM NOU", cu un număr de 25 
familii, cu o suprafaţă de 43,53 ha teren fânaţ şi livezi. Din totalul de 25 
familii, toti 25 sunt tărani săraci. 

În comuna Vişeul de jos la data de 15 Aprilie 1956, s-a constituit 
Întovărăşirea Zootechnică cu denumirea „8 MAI", cu un număr de 18 familii 
din care 4 familii ţărani mijlocaşi şi 14 familii ţărani săraci, cu o suprafaţă de 
30, 17 ha teren fânete şi arabil. 

În comuna 
0

Moisei la data de 22 Aprilie 1956, s-a constituit 
Întovărăşirea Zootechnică cu denumirea „VICTORIA", cu un număr de 24 
familii din care toţi ţărani săraci, cu o suprafaţă de 50,35 ha teren fâneţe. 

În gospodăriile colective, lucrările de comasare sunt terminate cu 
excepţia gospodăriei colective „Steaua Roşie" din comuna Cuhea, unde 
urmează să se facă unele comasări în ceeace priveşte fâneţele cari se 
găsesc în hotarul comunei Dragomireşti şi cari comasări în cursul lunei maiu 
urmează să se efectueze de către Inginerul cadastral al Sectiunei noastre. 
La fel urmează să se termine lucrările de comasare la· Întovărăşirea 
Zootechnică ,,Victoria" din comuna Moisei tot în cursul lunei maiu. 

În ceace priveşte repartizarea pământului, animalelor de muncă şi 
atelajele, acestea sunt repartizate toate pe brigăzi şi echipe la toate trei 
gospodăriile. 

În toate trei gospodăriile sunt formate brigăzile, spre deosebire ca 
pământul nu a putut fi repartizat pe echipe, astfel că nu se poate munci pe 
echipe şi terenul fiind repartizat brigăzii, se munceşte în comun pe brigăzi. 

În ceace priveşte planurile de muncă la toate trei gospodăriile se 
întocmesc planuri de muncă săptămânale şi repartizate pe zile. Nu se ţin 
însă nici într-o gospodărie de aceste planuri motivat de faptul că nu participă 
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toţi membrii regulat la muncă, astfel că în cele mai multe cazuri în fiecare 
dimineaţă aceste planuri trebuie să fie refăcute şi acomodate după numărul 
bratelor de muncă cari se prezintă în ziua respectivă. 

' În ceace priveşte respectarea normelor de muncă, precum şi 
calcularea justă a zilelor muncă, acesta nu se respectă în întregime şi în 
special la gospodăria colectivă Săliştea unde încă la mai multe munci ca 
exemplu la cărăuşii unde vizitii încă se mai târguiesc pentru a face anumite 
transporturi cu atelajele gospodăriei. În ceace priveşte mărirea şi scăderea 
normelor de muncă, aceasta s-a făcut la toate trei gospodăriile motivat de 
faptul că terenul agricol din raionul nostru în unele părţi este de aşa natură 
suprafeţele în special la întreţinerea culturilor a trebuit micşorată, iar la 
recoltatul fânului de exemplu trebuia mărită. 

În ceace priveşte calcularea zilelor muncă, aceste se calculează bine 
aşa cum normele de lucru au fost votate de adunările generale şi H.C.M. Nr. 
141. în ceace priveşte retribuirea membrilor din conducerile gospodăriilor 
colective precum şi a personalului administrativ, aceasta se face în 
conformitate cu H.C.M. Nr. 141 la toate gospodăriile din raionul nostru. 

În ceace priveşte conducerile gospodăriilor colective, la gospodăria 
leud la data de 22 Aprilie a.c. s-a schimbat 3 membrii din consiliul de 
conducere în cap cu preşedintele, astfel a fost ales de adunarea generală 
noul preşedinte în persoana tov. Brinbău Ioan în locul fostului preşedinte 
Dunca Vasile, la fel şi 3 membrii din consiliul de conducere. Aceasta motivat 
de faptul că fostul preşedinte a luat măsuri de unul singur în numele 
gospodăriei, făcând şi încheind contracte în numele gospodăriei fără a se 
consulta cu consiliul şi apoi hotărârile consiliului de conducere să fie supuse 
aprobării adunării generale fapt care membrii gospodăriei şi-au pierdut 
încrederea şi la un moment dat, membrii nu mai participau la muncă văzând 
astfel de apucături. În ceace priveşte consilii de conducere bune, aceasta 
este la gospodăria Cuhea unde muncile decurg în mod organizat, 
participarea la muncă a membrilor este regulat şi în special în campania de 
însămânţări. 

Comisiile de revizie în toate trei gospodăriile nu activează aşa cum 
trebuie şi anume la gospodăria leud, s-a făcut o singură verificare de fond 
de către comisia de revizie cu ocaziunea încheierii trimestrului I. Nu s-au 
făcut verificări de cât parţiale la gospodăria colective Săliştea şi Cuhea. 

În ceace priveşte întrecerile socialiste, aceasta lasă de dorit şi până în 
prezent nu s-au provocat atât între gospodării cât şi în cadrul gospodăriilor 
între brigăzi şi echipe. 

În Raionul nostru există comune cu perspective de înfiinţare de noi 
Întovărăşiri Zootechnice şi anume: Comuna Repedea cu un număr de 11 
cereri, comuna Săliştea cu un număr de 19 cereri la cari lucrările de 
comasare sunt în curs şi pe data de 7 Maiu se va putea face inaugurarea. 

În ceace priveşte organizarea muncii în Întovărăşirile Zootechnice din 
raionul nostru, aceasta se conduce şi organizează după H.C.M. Nr. 141 
privind aplicarea normelor de muncă în conformitate cu fermele zootechnice 
din hotărârea de mai sus. 

2. SITUATIA EVIDENTEI. În ceace priveşte evidenţa zilelor muncă, la 
toate trei gospodăriile este ţinută la zi. Nu tot aşa se întâmplă cu evidenţa la 
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locul de producţie în ceace priveşte păstrarea şi îngrijirea bunurilor precum 
şi ieşirea furajelor şi alte bunuri de inventar. 

În ceace priveşte evidenţa contabilă la gospodăriile colective este 
ţinută la curent cu excepţia descărcărilor în registrele anexe deoarece nu 
posedă toate registrele necesare. În acest sens s-a făcut comanda la Satu 
Mare şi am trimis şi un delegat pentru aceasta, însă din lipsa imprimatelor nu 
le avem până mai târziu fapt care descărcările în registrele respective sunt 
întârziate. În ceace priveşte respectarea bugetului de venituri şi cheltuieli, la 
toate trei gospodăriile colective se respectă ţinându-se cont întotdeauna de 
prevederile bugetare. 

Dela începutul anului gospodăriile colective au întrebuinţat 

următoarele credite: 
Credite pentru animale şi utilaj lei 62.500. - total deci credite de 

investiţii. 

Dela începutul anului până în prezent nu s-au restituit credite atât la 
produ~ţie cât şi pentru investiţii. 

ln ceace priveşte creditarea gospodăriilor colective, aceasta s-a făcut 
la timp şi fără greutăţi. Nu tot aşa se întâmplă cu restituirile, fapt care a 
determinat amânarea restituirii creditelor restante ale anului trecut pentru 
anul curent. 

În ceace priveşte valorificarea produselor de către gospodăriile 
colective atât vegetale cât şi animale, acestea se fac contractări cu 
intreprinderile colectoare de stat şi cooperatiste spre exemplu produsele 
lactate cari au fost contractate cu l.C.l.L. Vişeu. 

În ceace priveşte realizarea veniturilor în gospodăriile colective din 
raionul nostru, acestea până în prezent sunt foarte mici fără a se fi putut da 
avansuri membrilor. Avansurile încasate în contul contractărilor totuşi pentru 
gospodăria colectivă leud, s-a cumpărat porumb pentru membrii cari sunt 
absolut nevoiaşi, natural tinându-se cont de zilele muncă efectiv realizate. 

În ceace priveşte mărirea fondurilor statutare şi anume reţinerile din 
veniturile băneşti nu s-au depus la bancă în fondul indivizibil ci doar 
figurează ca o datorie a fiecărei gospodărie. 

Evidenţa statistică la toate trei gospodăriile se ţine în destulă ordine 
astfel că şi situaţiile şi dările de seamă statistice sunt înaintate la timp de 
către gospodăriile colective şi la raion la fel sunt culese la timp şi s-au 
constatat că sunt reale. 

3. Realizările gospodăriilor colective şi întovărăşirilor. În cea ce 
priveşte înscrierea de noi membrii în gospodăriile colective existente, în 
cursul lunei Aprilie nu s-au înscris noi familii spre deosebire că din 7 familii 
excluse în cursul anului 1955 din gospodăria leud, s-au reprimit două familii. 

În ceace priveşte construcţiile la gospodăriile colective din raionul 
nostru atât în luna curentă cât şi înainte nu au fost începute nici un fel de 
construcţie, spre deosebire de aprovizionarea cu material lemnos necesar 
construirii a două pătule de porumb la gospodăria din comuna leud, material 
care urmează a fi fasonat în gaterul existent în comună. Amplasarea acestor 
construcţii nu se fac după planul trimis de Minister ci se amplasează după 
aprecierea conducerilor dela fiecare gospodărie. 

În ceace priveşte întreţinerea şi îngrijirea animalelor, la toate trei 
gospodăriile colective, animalele sunt întreţinute foarte slab şi în special la 

154 

https://biblioteca-digitala.ro



gospodăria colectivă leud, unde atât animalele de muncă cât şi animalele de 
reproducţie de abia se scoală aceasta din cauza furajelor, fiind şi puţine şi 
de foarte proastă calitate. Nu tot aşa se poate spune despre Întovărăşirea 
Zootechnică Ruscova unde animalele sunt bine îngrijite şi în special vacile şi 
viteii rezultati dela aceastea. 

' În cea ce priveşte asigurarea seminţelor la toate trei gospodăriile a 
fost foarte slabă şi în special seminţe de cartofi, trifoi şi borceag cari s-a 
procurat foarte greu şi costisitor astfel întârziindu-se plantarea acestora la 
timp. 

4. Gospodăriile colective şi întovărăşirile fruntaşe. Din punct de vedere 
al organizării muncii cât şi din punct de vedere al conducerii evidenţei şi 
celelalte, gospodăria agricolă Cuhea este cea mai bună rămânând şi 

aceasta în urmă cu însămânţările deoarece tractorul obţinut de ei dela IFET
ul Borşa s-a defectat şi astfel că fiind şi timpul nefavorabil a rămas în urmă. 

lntovărăşiri fruntaşe am putea enumera din cele înfiintate în luna 
curentă putem enumera Întovărăşirea Leordina, întovărăşire zoo-pomicolă 
care până la data de 25 Aprilie a plantat 2.800 buc. pueţi /meri/ din 3.000 
buc. cu cât s-au planificat. 

5. Cadrele din gospodăriile colective şi întovărăşiri. În ceace priveşte 
preşedinţii din gospodăriile colective aceştia la gospodăriile colective Cuhea 
şi Săliştea sunt buni şi se interesează în mod intens de bunul mers al 
lucrărilor din gospodărie cu excepţia preşedintelui din gospodăria colectivă 
leud în persoana tov. Dunca Vasile care a lucrat de unul singur fără a se 
consulta cu întreg consiliul de conducere toate acţiunile de bună gospodărire 
a bunurilor gospodăriei astfel că a contractat cu l.C.l.L.-ul Vişeu cantitatea 
de 2.500 kgr. brânză fără să aibă aprobarea consiliului de conducere şi 
hotărârea adunării generale şi fără să ţină cont de nevoile membrilor în tot 
cursul anului. Cu toate că furajele necesare animalelor existente în 
gospodărie erau insuficiente, a permis totuşi să se facă risipă în sensul că 
membrii şi-au ales furajele cele mai bune dându-se în contul zilelor muncă 
alegându-şi fiecare la voia întâmplării clăile, fără a fi prezent responsabilul 
cu furajele, astfel că pentru vitele gospodăriei a rămas furajele cele mai rele 
şi de proastă calitate şi acestea insuficiente, fapt care în prezent au ajuns 
vitele sub toată critica. 

În acest sens şi pentru cele de mai sus, Raionul de Partid împreună cu 
Sfatul Popular Raional, Comitetul executiv şi Secţiunea Agricolă au luat 
măsuri urgente pentru ca tov. Dunca Vasile să fie schimbat din funcţiunea de 
preşedinte şi înlocuit cu tov. Brândău Ioan fapt care s-a efectuat în ziua de 
22 Aprilie în adunarea generală a membrilor gospodăriei leud. 

În ceace priveşte socotitorii cei mai buni avem gospodăria Cuhea care 
este un cadru şcolarizat şi priceput în cunoştinţele contabile, iar la 
gospodăriile leud şi Săliştea sunt mai slabi leudul fiind neşcolarizat iar 
socotitorul dela Săliştea cu toate că posedă şcoală respectiv cursul de 
socotitori de 6 luni, totuşi este foarte slab, pentru care am luat măsurile ca să 
fie ajutat în sensul că împreună cu actualul casier al gospodăriei luga Simion 
care a fost contabil în anul expirat, să-i aducem toate operatiunile până la zi. 

În ceace priveşte recrutarea elevilor pentru cursuri!~ de specializare, 
aceasta merge foarte anevoios şi aceasta din cauză că în trecut o serie de 
elevi cari au urmat aceste cursuri, nu au fost întrebuinţaţi pentru scopul 
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respectiv, astfel că atât consiliile de conducere cât şi adunările generale nu 
am reuşit ca să-i determinăm să trimită elevi planificaţi pentru aceste cursuri 
cu toate că există elevi care ar fi mers bucuroşi la aceste cursuri. În toate trei 
gospodăriile este nevoie să fie şcolarizate barem câte un membru din fiecare 
gospodărie din Comisiile de revizie, comisii cari [în] aproape toate trei 
gospodăriile sunt inexistente. 

În ceace priveşte creşele, grădiniţele de copii, cluburi, cinematografe 
în raionul nostru acestea în cadrul gospodăriilor colective nu avem spre 
deosebire de bibliotecile din cadrul acestora cari şi acestea în mică măsură 
sunt frecventate. 

6. Sprijinul dat gospodăriilor colective şi întovărăşirilor. Sprijinul dat 
precum şi relaţiile între Sfaturilr Populare comunale, aceasta la toate trei 
gospodăriile acesta le-a fost acordat în destulă măsură, precum şi din partea 
Băncii de Stat. Nu la fel se întâmplă cu intreprinderile cari patronează aceste 
gospodării cari în tot cursul acestui an nu au dat nici un sprijin în nici un 
domeniu. · 

Un sprijin preţios l-a dat cooperativa din Săliştea gospodăriei locale 
prin livrarea de alimente necesare membrilor nevoiaşi precum şi cu 
aprovizionarea cu materiale pentru secţiunea de tâmplărie din cadrul acestei 
gospodării ca cherestea, tigle etc. 

În ceace priveşte î~drumarea întovărăşirilor zootechnice existente în 
raionul nostru, precum şi ajutorul acordat în ceace priveşte organizarea 
muncii şi executarea lucrărilor, aceasta din punct de vedere technic, 
technicienii din cadrul Secţiunei Agricole atât zoo-veterinarii au întocmit 
planurile de producţie, îndrumând conducerile în vederea creşterii şeptelului 
de animale cât şi în ramura desvoltării creşterii pomilor astfel că la 
Întovărăşirea Leordina inginerul Horja a fost prezent la pichetarea şi 
plantarea pomilor la această întovărăşire în tot timpul. 

7. Aspecte ale luptei de clasă. În ceace priveşte acţionarea 
duşmanului de clasă, pe faţă nu sunt manifestări spre deosebire că la 
gospodăria colectivă Săliştea, doi cetăţeni din afara gospodăriei au intrat în 
terenul comasat pe motivul că lor nu li s-a dat teren în schimb şi pentru cari 
s-au făcut actele pentru darea lor în judecată. 

8. Greutăti. În ceace priveşte greutăţile în gospodăriile colective 
existente în raionul nostru, este principala greutate, lipsa de alimente 
necesară membrilor colectivişti, aceasta pe motivul că în anul trecut recolta 
de porumb a fost compromisă aproape în întregime cu excepţia gospodăriei 
Cuhea care din acest punct de vedere nu suferă. 

Mai există o greutate esenţială lipsa veniturilor băneşti din care motiv 
majoritatea membrilor trebuie să părăsească muncile agricole din 
gospodărie şi să plece la diferite munci de pădure pentru a-şi putea procura 
numerarul necesar familiilor lor. 

Cu toate aceste greutăţi există şi o serie de lipsuri a conducerilor 
gospodăriilor colective, prin aceea că în unele gospodării colective ca leud 
unde s-a format un familiarizm neglijându-se ceilalţi membrii cu toate că 
aceştia formează majoritatea şi din care cauză până în prezent nu participau 
regulat la muncă. Pentru aceasta cum am arătat mai sus, s-au luat măsuri 
de schimbarea fostului Preşedinte Dunca Vasile precum şi 2 membrii din 
comitetul de conducere. 
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Vişeul de sus la 4 Maiu 1956. 
Şeful Secţiunei Agricole, Contabil îndrumător, 

lng. Vasile Rusu Gavrilă Chindriş 

24. Baia Mare, 5 mai 1956. Informare a Comitetului Regional P.M.R. Baia 
Mare care relatează opoziţia sătenilor din Onceşti făţă de măsura abuzivă de 
comasare şi aratul unor terenuri care urmau să fie incluse în întovărăşire. 
Fond Comitetul Regional al P.M.R. Baia Mare, dosar 4111956, filele 72-74. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÎN 
COMITETUL REGIONAL 

BAIA MARE 
INFORMARE 

În legătură cu unele greşeli săvârşite în transformarea socialistă a 
agriculturii în comuna Onceşti, raionul Sighet, şi atmosfera creată în rândul 
tărănimi muncitoare. 
' În comuna Onceşti raionul Sighet încă în anul 1952 s-a început să se 
ducă muncă politică în vederea transformării socialiste a agriculturii ca 
urmare au fost depuse 20 de cereri pentru a forma o G.A.C. însă din cauza 
că suprafaţa de teren a celor înscrişi a fost mică, nu s-a format GAC, 
neglijându-se pe mai departe chiar şi munca politică în această direcţie. 

Pe baza sarcinilor izvorâte din documentele celui de al II-iea Congres 
al P.M.R. Comitetul Raional Sighet a analizat într-o şedinţă de comitet 
problema transformării socialiste a agriculturii şi a hotărât ca în comunele 
unde sunt create condiţii pentru a forma GAC sau întovărăşire agricolă să 
trimeată brigăzi compuşi din activişti de partid, de stat şi org[anizaţii] de 
masă, printre care a trimis o brigadă şi în comuna Onceşti în frunte cu tov. 
Moiş Ioan secretar al Comitetului Raional de Partid. 

Brigada trimisă în această comună împreună cu Biroul Organizaţiei de 
Bază au revizuit acele 20 cereri depuse încă în 1952 şi s-a stat de vorbă cu 
cetăţeni individual pentru a se convinge care susţine şi pe mai departe 
cererea pentru a forma întovărăşirea cu care ocazie 7 ţărani şi au retras 
cererile rămânând astfel 13 cereri.-

În urma muncii politice desfăşurate sau mai depus 5 cereri; reuşind 
astfel să fie depuse 18 cereri care totalizează o suprafaţă de 4,43 Ha teren. 

Abaterea săvârşită în această direcţie a fost că la fixarea terenului 
pentru a fi comasat nu s-a ţinut cont de indicaţiile C.C. al P.M.R. să se 
comaseze acolo unde cei întovărăşiţi au cea mai mare suprafaţă, ci activiştii 
de partid sau lăsat influenţaţi de biroul organizaţiei de bază şi comitetul de 
iniţiativă să se comaseze terenul în alte parte sub pretextul că este un 
pământ mai bun unde avea numai un singur ţăran care a depus cerere 0,6 
Ha, astfel urma să se facă 17 schimburi de teren. 

Cu toată munca de lămurire dusă timp de mai multe săptămâni numai 
8 cetăţeni au acceptat semnarea pentru a schimba terenul, iar restul au 
refuzat categoric. 

Sub pretextul de a nu se compromite în faţa ţărănimii muncitoare din 
comună şi pentru a ara cu tractorul suprafaţa propusă pentru comasarea, 
Tov. Moiş Ioan secretar al Comitetului Raional de Partid a propus membrilor 
de partid şi comit[etului] de iniţiativă să stea de vorbă cu acei cetăţeni care 
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au terenuri în perimetru propus pentru comasare, spre ai lămuri să-şi lucreze 
pământul în tarla şi să spargă haturile, la început majoritatea ţăranilor au 
acceptat această propunere şi au fost de acord cu excepţia unei femei, care 
era împotrivă. 

Astfel în dimineaţa zilei de 23 aprilie a.c„ pe la orele 6 când tractorul 
care se găsea de 2 zile în comună a vrut să treacă la aratul pământului mai 
sus menţionat, sau adunat şi au barat drumul tractorului circa 60-80 de femei 
printre care şi câţiva bărbaţi şi au început să facă scandal şi să plângă că ei 
nu au nevoie ca tractorul să le are pământul lor şi că ei nu sunt de acord cu 
întovărăşirea agricolă şi să se ia măsuri ca tractorul imediat să plece din 
comună. 

În timp ce se petreceau aceste lucruri a fost anunţat şi Comitetul 
Raional de Partid după care s-a deplasat la faţa locului, tov. Primsecretar 
Pazdera Alexandru şi tov. secretar Moiş Ioan care tovarăşi au început să 
lămurească femeile că nu s-a intenţionat să le are pământul lor cu tractorul 
ci lotul Zootehnic, ca apoi cu mari greutăţi femeile au dat drumul tractorului 
să se ducă la lotul Zootehnic. 

Astfel în această comună nu a putut lua fiinţă întovărăşirea agricolă. 
Biroul Comitetului Raional de Partid în şedinţa de birou extraordinară din 
ziua de 27 aprilie a analizat această stare de lucruri şi situaţia creiată şi au 
ajuns la concluzia că datorită lipsei muncii politice [ ... ] pentru care fapt a 
fost aspru criticat de biroul raional de partid. De menţionat este faptul că, nu 
toţi membrii de partid din acea comună au fost de acord cu formarea 
întovărăşirii agricole. 

În urma acestei şedinţe de birou s-a luat Hotărâre, care va duce la 
eliminarea acestor lipsuri şi va întări munca politică în comuna Onceşti. 

De pildă în cel mai scurt timp Biroul Raional va prelucra această 
abatere cu întreg aparatul de Partid şi va instrui mai temeinic activiştii trimişi 
pe teren în problema transformării socialistă a agriculturii. Se vor organiza şi 
vizite cu ţăranii muncitori din comuna Onceşti la GAG-urile şi întovărăşirile 
agricole cele mai bune din raion, pentru a se convinge singuri de avantajele 
lucrării pământului în tarlale mari. Se va intensifica munca culturală în 
comună, în fiecare duminică în cadrul căminului cultural vor fi expuse 
conferinţe pe teme legate de transformarea socialistă a agriculturii. Iar 
echipele culturale a Sindicatului Lemn Forestier şi a Casei Raionale de 
Cultură, bilunar vor prezenta programe culturale adecvate transformării 

socialiste a agriculturii. 
Organizaţia de bază din comuna Onceşti, va fi îndrumată ca într-o 

adunare a organizaţiei de bază să analizeze munca depusă de fiecare 
membru de partid în transformarea socialistă a agriculturii. 

Biroul Comitetului Regional de Partid a indicat Comitetului Raional de 
Partid Sighet ca această problemă să fie discutată în prima şedinţă a 
Comitetului Raional de Partid şi să se ia măsuri statutare împotriva tov. Moiş 
Ioan, secretar al Comitetului Raional de Partid, pentru folosirea metodelor 
străine de la linia Partidului în transformarea socialistă a agriculturii. 
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25. Vişeul de Sus, 9 mai 1956. Tabel întocmit de Secţiunea Agricolă de la Sfatul Popular Raional Vişeu cu informaţii despre 
întovărăşirile înfiinţate în luna aprilie 1956. Fond Sfatul Popular Regional, Secţia Agricolă, dosar 511956 

Sfatul Popular raional Vişeu 
Secţiunea agricolă 

Tabel Nominal de Întovărăşirile Zootehnice constituite în cursul lunei Aprilie 1956 

Nr 
crt Localitatea 

Denumirea 

cn o 
Dl o c 3 - c 

::J 
Dl 

1 „Drum - Rozavlea 
Nou" 

2 „8 Maiu" - Vişeul de 
jos 

3 „I.V. - Leordina 
Minciurin" 

4 „Victoria" - Moisei 

Total - -

Vişeul de sus, 9 Mai 1956 

Data constituirii Numărul 
familiior 
înscrise 

l> r N 3 o 3 o 
::J c c:· r;· c .:: c 
5.. ::J Dl occ Dl Dl< cc 

o ~- ~ Ul 
"1:J "1:J 

1956 Apr 15 25 -

" " 
15 10 8 

" " 8 31 22 

" " 
22 24 -

- - - 90 30 

Şeful Secţiunei Agricole, 
ss indescifrabil 

-I 
2. 
Dl -

25 

18 

53 

24 

120 

Suprafaţa Supra- Suprafaţa 

totală a faţa primită de 
terenului arabilă la stat 

I ~. I Dl I ~-Dl Dl ::::!. Dl 

43 53 - - 26 13 

30 17 1 73 13 25 

25 36 - - 25 36 

50 35 - - 23 -

149 41 1 73 87 77 

Contabil îndrumător 
ss indescifrabil 

Animale aduse 
de membri 

o < OJ o 
Dl Dl o -· -· (") -· -· 

- - - 23 

1 - - 43 

- - - -

- 2 - 30 

1 2 - 96 

cn Obs 
c er 
'2. 

Di ::l 
c ::J 
::J. <1> 
~ !. 

5 2 

3 -

- -

1 2 

9 2 
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26. 14 mai 1956 Poezie proletcultistă in"fitulată ,,Atomii", compusă de Roşca 
Dumitru. Fond Inspectoratul Teritorial al Cultelor, dosar 611953, fila 29. 
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ATOMII 
Enigmă seculară, te văd cum te iveşti, 
Din negura de vremuri, trezită azi trăieşti. 
Te-au aşteptat savanţi, în ciorburi de chimie, 
Dar şi acei cu tunuri, urlând a nebunie. 

Şi-au pus mâna pe tine, hidoasă şi cu sânge, 
Te-au comparat cu moartea, cu viaţa care plânge. 
Şi. .. ţi-au făcut ruşine, gropar la Hiroşima, 
Călăi în şase august. .. şi noi, vă ştim enigma. 

La voie moartea-n oală, pe frunte, în conştiinţă, 
Pătată e de sânge, strigata mult ştiinţă. 
Orfanii sunt pe stradă, tabloul trist de toamnă, 
Frunze-n gălbenite ... ! Popoare vă condamnă ... ! 

Atomii sunt ai păcii, ai celor ce trudiră, 
Să dea un farmec vieţii. .. ! Din lanţuri desrobiră, 
Gigantice construcţii, falnic viitor, 
Surâde azi în lume ... atomul creator ... ! 

Uzina cu lumină, tractorul pe ogoare, 
Botanica surâde, sau locuri fără soare. 
Vă cheamă vă primeşte, atomi ai păcii noastre, 
Sunteţi amici ai vieţii, şi nu dureri sinistre. 

Savantul la [ ... ] catedră, chirurgul îţi surâde, 
(O, nu, savanţi-aceia, puţini, cu feţe hâde.) 
Acei savanţi ai păcii, ai vieţii fericite, 
Te vor te studiază, cu plan ş-idei cinstite. 

La patul tău de boală, nădejde părăsită, 
Un cancer te imploră, să-i fi a lui ursită. 
Şi multe şi în tolba-ţi, cu pace împletită, 
Ce pot să de-a vieţii, mult zile fericite. 

Popoare pe oceane, rachete zburătoare, 
Te cheamă cu surpriză, te văd învingătoare, 
Atomii puterea voastră, i-a noastr-a tuturor, 
Acei ce-n cânt de pace, privim în viitor. 

Vişeul de Sus la 14 mai 1956 
Roşca Dumitru 
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27. leud, 28 iunie 1956. Dare de seamă asupra activităţii depuse de către 
Consiliul de conducere al Gospodăriei Colective feud pe trimestrul li al 
anului 1956 întocmit de preşedinte, care dealtfel şi-a depus cerere de 
înlocuire, în care justifică nerelalizările planului şi neparticiparea membrilor 
GAG la muncă. Fond Sfatul Popular Regional. Consiliul Agricol, dosar 
111956, filele 105-107. 

Gospodăria Agricolă Colectivă 
Scînteia comuna leud Raion Vişeu 

DARE DE SEAMĂ 
Asupra activităţii depuse de către Consiliul de conducere al 

gospodăriei colective leud pe trimestrul li al anului 1956. 
În cadrul gospodăriei noastre figurează 2 brigăzi din care una brigadă 

de câmp compusă din 81 braţe de muncă defalcate în cinci echipe, fiecare 
echipă având atelajele necesare pentru însămânţări, întreţineri şi recoltat. A 
doua brigadă mixtă defalcată pe 4 echipe compusă din 49 braţe de muncă. 

În darea de seamă făcută la sfârşitul trimestrului I de către vechea 
conducere s-a arătat suprafeţele ce revin fiecărei echipe din brigada de 
câmp la toate culturile conform planului de producţie, pentru toate lucrările 
ce urmează a fi executate până la recoltare. 

În ceeace priveşte realizarea sarcinilor de plan pe anul curent, redăm 
următoarele realizări: la însămânţări: 

Grâu de toamnă plan 34 ha, realizat 36,20 ha. Grâu de primăvară plan 
6 ha realizat 6, 12 ha. Orz plan 8 ha realizat 11,05 ha. Ovăz plan 32 ha 
realizat 28,46 ha. Porumb plan 1 O ha realizat 11,04 ha: Mazăre plan 0,54 ha 
realizat 0,00 ha. Cânepă fuior plan 0,50 ha realizat 0,27 ha. Floarea soarelui 
plan 2 ha realizat 0,96 ha. Cartofi plan 14 ha realizat 8,34 ha. Legume şi 

zarzavaturi plan 1 ha realizat 1 ha. Trifoi fin perene vechi plan 11,22 realizat 
11,22 ha. Trifoi nou plan 25 ha realizat 5,4 ha. Borceag de primăvară plan 
15 ha realizat 16,90 ha. Sfeclă furajeră plan 2 ha realizat 2, 1 O ha. 

În ceeace priveşte realizarea planului la întreţinerea culturilor ca 
praşila 1 şi 2 la culturile prăşitoare, curăţatul fâneţelor naturale şi altele 
redăm următoarele: 

Praşila 1 la cultura porumbului a fost realizată în întregime, la cultura 
cartofilor a rămas neprăşită suprafaţa de 1 ha, la cultura Fl.[oarea] Soarelui 
s-a realizat în întregime. La sfecla furajeră ţinem să menţionăm că întreaga 
suprafaţă a fost compromisă din motivul că nu a răsărit deloc sămânţa fiind 
alterată. Pentru suprafaţa rămasă goală din această cauză, Consiliul de 
conducere a stabilit că această suprafaţă să fie însămânţată cu Hrişcă, 

seminţele pentru această suprafaţă urmând a se procura din sector 
individual contra schimb de porumb. 

În ceeace priveşte plivitul la culturile păioase aceasta s-a realizat în 
proporţie de 75-80%. La curăţatul fâneţelor naturale aceasta s-a realizat 
întreaga suprafaţă nu însă pe întreaga suprafaţă s-a făcut lucru de calitate. 

În ceeace priveşte recoltatul fâneţelor artificiale ca lucerna care s-a 
realizat în întregime, - iar trifoiul 5,60 ha din 11,22 ha exist.[ente]. Fâneţe 
naturale sunt recoltate în suprafaţă de 2 ha. 
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În ceeace priveşte muncile executate de către membrii brigăzii li. 
mixte şi în special problema creşterii animalelor vom reda câteva cazuri şi 

anume: În anul acesta s-a reuşit ca oile şi vacile de lapte să fie întreţinute în 
timpul văratului la munte separat de oile şi vacile membrilor, putându-se 
astfel ţine evidenţa producţiei de lapte şi agregatele lui numai pentru 
gospodărie.- În anul acesta s-a recoltat de pe 274 capete de oi şi miei 
cantitatea de 356 Kg. lănă şi miţe.- Lapte de oaie 1.369 Kgr. Lapte de vacă 
1.340 Kgr. Brânză de oi şi vaci 517 Kgr. 

Menţionăm că cu sprijinul Raionului de Partid şi Sf. Popular Raional 
am reuşit să obţinem din nou păşunatul pe muntele Zâmbroslava, fapt care 
ne-a determinat să poată păşuna şi vitele şi oile membrilor din gospodărie. -
În anul acesta am avut o producţie dela oile fătătoare, un număr de 161 buc. 
miei.- Dela vacile de lapte s-au obţinut un număr de 14 viţei.- Dela scroafele 
fătătoare am obtinut un număr de 44 buc. purcei. 

În ceeac~ priveşte creşterea albinelor trebuie să arătăm că din 50 
familii existente la 1 Ianuarie 1956, am rămas cu 27 familii, restul murind de 
foame din cauza neprocurării la timp a alimentatiei necesare. 

În ceeace priveşte activitatea în at~lierele noastre din cadrul 
gospodăriei trebuie să remarcăm că acestea nu acţionează în mod normal.
aducând greutăţi gospodăriei pe motivul că nu se ţine de muncă zilnic astfel 
că de câte ori avem nevoie de unele lucruri trebuie să ne deplasăm la ei 
acasă şi în special la ferari pentru a veni la gospodărie pentru o potcoavă s
au alte lucrări.- La fel şi tov. Hotico Vasile dela rotărie nu este permanent la 
muncă. 

În ceeace priveşte realizarea veniturilor băneşti în gospodăria noastră 
aceasta se prezintă astfel: 

Dela începutul anului şi până azi, gospodăria noastră a făcut 

următoarele încasări: din vânzarea mieilor, purcei viţei contractaţi şi altele 
suma de lei 7.272,50.- Din lapte, contractări etc. lei 7.805,00. Din taxe de 
păşunat lei 1.595. - Din pae contractate şi fân cote lei 6.896, 16. - Ridicări 

dela Banca de stat pentru vite de muncă lei 30.500. Idem pentru seminţe 
plante perene lei 5.000.- Din vânzarea vitelor mari lei 3.396,80.- Restituiri de 
sume din anul trecut dela GAS Miciurin lei 900,90. - Venit dela gaterul 
gospodăriei lei 4.029.- În total venituri 67.395,36 lei plus 4.400 lei prin 
virament pentru procurare de pomi. 

Plăţi efectuate în cursul anului astfel: Pentru întreţinere şi cheltuieli de 
producţie lei 11.272,45. - Cumpărat fân 1.690 lei.- Animale de muncă lei 
31.200.- Avansuri la membrii lei 1.422,72.- Cheltuieli efectuate cu ocazia 
adunării generale de sfârşit de an lei 2.049,70.- Zahăr pentru albine lei 
1.502,50. - Lemne de brad lei 830,40.- Pentru seminţe plante perene lei 
1.740,50. - Pentru meşteri fierărie lei 853. -Restituiri la Banca de stat lei 
4.042,45.- Pentru pomi 4.600 lei. - Porumb pentru membrii lei 8.496,80.- În 
total plăţi lei 69.700,51. 

Pentru nerealizarea planului am întâmpinat o serie de greutăţi şi 
anume: Nu s-a realizat planul la însămânţarea trifoiului din motivul lipsei de 
seminţe, idem pentru realizarea însămânţării cartofilor şi în special cartofii 
timpurii. 

În ceeace priveşte întreţinerea culturilor, aceasta se datoreşte în mare 
parte neparticipării membrilor colectivişti la munca în mod regulat, motivând 
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în tot timpul că nu posedă alimente pentru ei şi familie cu toate că 
conducerea gospodăriei a făcut ilegalitatea de a repartiza şi fondurile 
statuare pe bază de împrumut la familiile cari s-au constatat că întradevăr 
sunt nevoiaşe şi participă regulat la muncă. 

În afară de aceasta dintr-o serie de surse s-a cumpărat pentru bani 
cantităţi de porumb necesare membrilor, pentru a face totuşi faţă acelor 
familii nevoiaşe şi cari muncesc permanent în gospodărie. 

Cu toată insistenţa conducerii de [a] servi pe membrii cu cele 
necesare, totuşi au existat membrii cari au fost ajutaţi cu cereale şi totuşi nu 
au participat la muncă ci în foarte mică măsură spre exemplu: lusco Gavrilă 
Hodiş, Barani Vasile şi alţii. 

Cu toate greutăţile întâmpinate atât de conducere cât şi din partea 
membrilor colectivişti, totuşi avem membrii cu cari se poate mândri 
gospodăria spre exemplu: Tov. Buftea Vasile, Pop Ştefan, Dăncuş Vasile, 
Dăncuş Gavrilă brigadier şi alţii. 

Pentru bunul mers al gospodăriei, trebuia ca întreg consiliul de 
conducere să lucreze mână în mână pentru a duce sarcinile ce revin 
fiecăruia la bun sfârşit.- Totuşi nu toţi membrii din consiliu au făcut acest 
lucru, spre exemplu tov. Bizău Ştefan Samoilă care a plecat la sădit de 
pădure şi care nu s-a putut plânge că suferă din cauza lipsei de cereale.- În 
ultimul timp cu foarte mari greutăţi puteam să ne întrunim în şedinţe de 
consiliu, întrunindu-ne numai câte 3-4 membrii astfel că de multe ori nu se 
putea aduce hotărâri valabile conform statutului. 

Ajutor efectiv din partea conducerii s-a primit din partea tov. Bizău 
Ştefan preşedintele Sf.[atului] Pop.[ular] Tov. Ghehes Ioan şi mai puţin din 
partea t[o]v. Ciornei Gavrilă. 

În ceeace priveşte organizarea muncii la culturile de câmp, am fost 
sprijiniţi permanent de către tov. Dăncuş Gavrilă brigadier şi tov. Pop 
Gheorghe secretarul Org.[anizatiei] de bază. 

În ceeace priveşte sprijin~! permanent şi ajutorul efectiv ce ne-a fost 
dat din partea Comitetului Raional de Partid ţinem să remarcăm pe Tov. Pop 
Vasile şi tov. Tamaş instructor teritorial.- Din partea Sfatului Popular Raional 
tov. Pop Grigore vicepreşedinte şi Vlad Lăzăr.- Din partea Secţiunei Agricole 
tov. Rusu Traian şeful secţiuniei, tov. Podaru Ioan şi alţii.- Din partea Sfatului 
Popular local tov. Bizău Ştefan preşedinte şi llea Grigore v[ice]preşed[inte]. 

Ţinem să remarcăm că în ceeace priveşte sprijinul pe care l-am primit 
efectiv este Comitetul Raional de partid, prin faptul că, în vara acestui an ni 
s-a repartizat păşunatul la munte pe golul muntelui Prislopul şi Preluca 
Doamnei, suprafaţă care de fapt nu corespundea necesităţii gospodăriei şi 
membrilor, fapt pentru care a intervenit să schimbe această suprafaţă de 
păşune la Zimbroslava. 

În ceace priveşte lipsurile personale ale mele, ţin să comunic că în 
primul rând nu am cunoscut personal organizarea muncii şi sarcinile 
concrete ce-mi revin în calitate de preşedinte, astfel că am făcut o serie de 
deplasări în cadrul regiunei unde trebuie să trimit un alt delegat şi eu să stau 
în mijlocul colectiviştilor.- Fiind şi nervos, nu am vizitat membrii colectivişti 
acasă pentru a putea constata întradevăr care este situaţia materială a 
fiecăruia, creeîndu-se din aceste motive o serie de divergenţe între mine şi 
anumiţi colectivişti spre exemplu: Tov. lusco Gavrilă Hodiş care a plecat din 
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gospodărie la alte munci pentru faptul că n-am vrut să-i eliberez cereale din 
magazie pe motivul că nu participa la muncă, având în luna Maiu numai 5 
zile muncă.- Tov. lvaşco Mihai cu care am avut mai multe discuţii 
vehemente, spunîndu-mi că sunt prea brutal, îngâmfat şi că nu stau cu 
colectiviştii de vorbă, urmând ca să mă interesez în deaproape pentru 
alimentarea colectiviştilor cu cereale. 

În ceace priveşte punerea mea în situaţia de a mă inerva a contribuit 
în mare măsură şi unii tov. ca lusco Ion Sfica, Mariş Gavrilă Isprava, Ciornei 
Gavril şi Dăncuş Ioan, timocean, care s-au manifestat că dacă nu mă 
interesez pentru aprovizionarea membrilor cu cereale, mă vor părăsi toţi 

colectiviştii rămânând singur în gospodărie. 
În ceace priveşte cererea mea personală pentru a fi schimbat din 

funcţiunea de preşedinte, se datoreşte şi faptului că am moştenit o serie de 
datorii ale anilor trecuţi şi cari azi se lovesc de persoana mea.- În această 
privinţă am suferit o serie de dificultăţi în familie, nu din punct de vedere al 
nevoilor alimentare s-au alte nevoi casnice ci numai din aceste frământări 
ale acestui serviciu. 

Aceasta este darea de seamă a comitetului de conducere pe trimestrul 
li, urmând ca Dv. să puneţi întrebări şi la discuţii să faceţi propuneri pentru 
îmbunătăţirea muncii în toate treburile gospodăriei cu clauza respectării 

statutului. 
Trăiască Partidul Muncitoresc Romîn! 

Preşedinte, 

leud, la 28 Iunie 1956. 

28. Sighet, 23 iulie 1956. Referat al Comitetului Raional al P.M.R. privind 
„lămurirea" problemelor legate de evenimentele de politică internaţională 

(vizita lui Tito la Bucureşti, hotărârea C.C. al P.C.U.S. cu privire la lichidarea 
cultului personalităţii) în rândul populaţiei din comune şi sate. Fond Comitetul 
Raional Sighet al P.M.R., dosar 19111956, filele 50-52. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

REFERAT 
În urma notei telefonice primite din partea Comit.[etului] Regional de 

Partid, cu privire la organizarea acţiunei de duminică - 21 iulie în legătură cu 
lămurirea diferitelor probleme legate de situaţia internaţională la mijlocul 
maselor de la comune şi sate. Comitetul Raional de Partid a luat 
următoarele măsuri: 

În ziua de 20 iulie a.c. a fost convocat la comit. raional de partid un 
număr de 40 de propagandişti, din raza oraşului, unde s-a prelucrat şi 

studiat diferite materiale legate de situaţia internaţională, ca: Hotărârea C.C. 
al P.C.U.S. cu privire la lichidarea cultului personalităţii şi urmările sale, 
peclaraţia comună a R.P.R. şi R.F.P.I., sub steagul principialităţii Leniniste. 
ln urma prelucrării s-a trecut la întrebări şi discuţii. S-au pus o serie de 
întrebări ca de ex.: situaţia economică şi politică a lugoslaviei, dacă nu este 
cazul ca şi la noi să fie limitat democraţia, de ce ţările socialiste au fost de 
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acord cu excluderea lugoslaviei din tabăra socialistă, dacă este exclus 
pentru viitor să se manifeste cultul personalităţii la unele persoane 
conducătoare. Aceste întrebări au fost pe larg lămurite, adică a fost pusă în 
discuţia tov. propagandişti pentru a vedea de felul cum s-a întocmit şi 
materialele legate de aceste probleme. 

Tovarăşilor s-a indicat cu ocazia instructajului făcut ca în primul rând şi 
să se ocupe de campania de vară, cu munca politică de masă şi pe urmă să 
treacă la evenimentele internaţionale actuale, prin org.[anizaţia] de bază, 
membrii de partid şi pe grupe de cetăţeni. 

Instructajul a fost făcut de către tov. Koller Iosif din partea biroului 
raional de partid. 

La repartizarea tovarăşilor pe teren s-a ţinut cont de nivelul comunelor 
şi de felul cum tov-ii cunosc viaţa politică şi economică a diferitelor comune 
cu diferite sarcini cunoscând deja şi oamenii şi au fost repartizaţi în acele 
comune. 

În unele comune în care au fost repartizaţi mai mulţi tovarăşi pentru a 
putea cuprinde toate problemele, cum au fost comunele Ocna Şugatag, 
Câmpulung şi Săpânta. 

În urma acţiun'ei de duminică, în raionul nostru pe baza referatelor 
primite din partea propagandiştilor cari au fost repartizaţi pe teren, reiese 
următoarele: 

În general s-a constatat că populaţia raionului nostru a luat la 
cunoştinţă cu satisfacţie reluarea relaţiilor de prietenie cu Iugoslavia, care 
asigură micşorarea încordării relaţiilor internaţionale, care contribuie la 
întărirea păcii generale. 

Vizita tov. TITO făcută în ţara noastră, în unele comune a fost 
interpretată greşit, ca de ex: în corn. Săpânţa unde s-a manifestat din partea 
unor cetăţeni ca în viitor şi ţara noastră o să urmeze exemplul lugoslaviei cu 
privire la construirea socialismului, adică pământurile expropriate vor fi date 
înapoi proprietarilor. 

Pentru a combate aceste manifestări nesănătoase în această comună, 
a fost organizată o şedinţă deschisă unde au luat parte m.[embri] d.[e] 
p.[artid] din ambele org.[anizaţii] de bază precum şi unii salariaţi din rândul 
comunei, unde s-a deplasat tov. Koller Iosif din partea biroului comit. raional 
de partid, unde a fost prelucrată Declaraţia Comună a R.P.R. şi R. F. P.I., 
Hotărârea C.C. al P.C.U.S., cu privire la lichidarea cultului personalităţii şi 

urmărilor sale, aceste prelucrări au fost urmate de întrebări şi discuţii, cu 
care ocazie au fost dezbătute şi lămurite aceste probleme, tot atunci s-au 
trasat şi sarcini fiecărui m.[embru] d.[e] p.[artid] şi salariaţi ca ei, la rândul lor 
să lămurească cetăţenii asupra diferitelor probleme ridicate şi să combată cu 
tărie unele manifestări nesănătoase, s-a indicat ca în cazul dacă se va ridica 
unele probleme pe care ei nu le pot clarifica, să ceară ajutorul raionului de 
partid şi în primul rând ajutorul instructorului teritorial. 

Asemenea probleme s-au manifestat şi în satul Virişmort, unde a fost 
lansat zvonul că foştii moşieri vor primi îndărăt pământurile expropriate, care 
probleme a fost combătute şi clarificate de tov. Popovici Mihai propagandist, 
directorul băncii de Stat din Sighet, arătându-se că acei cetăţeni cari vor fi 
repatriaţ! şi ei vor avea pământ, vor primi aceste terenuri înapoi din rezervele 
de stat. ln comuna Rona de Jos a fost ridicată problema: dacă la un moment 
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dat nu vor fi traşi la răspundere acei cari au dus politica împotriva lugoslaviei 
înaintea reglementării situaţiei dintre R.P.R. şi R.F.P.I., această problemă a 
fost lămurite de tov. Perl Iacob propagandist al Comitetului de Partid din 
Sighet. 

Din referatele prezentate de tovarăşii propagandişti cari au fost 
repartizaţi pe teren, reiese că cetăţenii în general se preocupă mai mult cu 
problemele economice, adică cu aprovizionarea lor, cu pâine, mălai, lemn de 
constructie şi alte probleme. 

În acele comune şi sate unde s-au semnalat unele interpretări greşite 
în relaţiile interne şi internaţionale, vom căuta ca în aceste locuri să fie trimişi 
tovarăşi mai des pentru întărirea muncii politice de masă în rândurile 
oamenilor muncii. 

Prim-secretar. 
L. s 
ss. indescifrabil 

Sighet la 23 iulie 1956 

Del.[elegatul Sect.[iei] Prop.[agandă] Agit.[itaţie] 
ss. indescifrabil 

29. Sighet, 1 august 1956. Notă informativă transmisă telefonic referitoare 
modul aplicării în raion a rezoluţiei Plenarei CC a PMR din 16-17 iulie 1956 
privind transformarea socialistă a agriculturii şi atmosfera creată în jurul 
acesteia. Fond Comitetul Raional al P.M.R. Sighet, dosar 19111956, fila 132. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

NOTĂ-INFORMATIVĂ 
-telefonic-

De felul cum este primit rezoluţia plenarei CC al PMR din 16-17 iulie 
a.c. privind transformarea socialistă a agriculturii. 

Comitetul Raional de Partid până în prezent nu a luat nici-o măsură de 
a fi prelucrat s-au citit în org.[anizaţia] de bază rezoluţia. 

Org.[anizaţia] de bază nu a luat iniţiative de a fi prelucrat sau citit 
rezoluţia în cadrul org.[anizaţiei] de bază însă a fost citit de mai mulţi în mod 
individual şi în grupuri iar în mod răzleţi a fost citit şi de grupe de ţărani 
muncitori. 

Atmosfera în jurul prevederilor rezoluţiei este bună, ţăranii muncitori 
comentează în mod favorabil arătând că rezoluţia este bine venită prin care 
sunt reglementate multe probleme, ca de exemplu în comuna Călineşti, 
Sima Petru, ţăran sărac, a arătat că sunt mulţi chiaburi şi la ei în comună 
cari ar trebui trecuţi ca mijlocaşi, cari nu au condiţii materiale de a fi chiaburi, 
în comuna Vad Arba Ioan, ţăran sărac îşi manifestă oarecare îngrijorare să 
nu cumva foşti chiaburi sau fii de chiaburi să formeze întovărăşiri s-au alte 
forme socialiste. 

În comuna Rona de Sus, Rahovan Petru, ţăran mijlocaşi arată că mulţi 
oameni cinstiţi au fost puşi în rândul chiaburilor din ura personală şi prin 
aceasta rezoluţie se vor repara multe greşele care s-au făcut. 
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Chiaburi până în prezent" cari şi-au arătat părerea lor a fost mulţi în 
comuna Călineşti unde chiaburul Şerban Vasile care mergea la Sfatul 
Popular chiar în perioada când un grup de salariaţi cu preşedintele citeau 
rezoluţia iar când le-a întrebat ce părere are ei a răspuns că ei este contra 
rezoluţiei şi chiar dacă ar fi trecut în rândul mijlocaşilor nu ar fi pentru nici o 
formă socialistă în agricultură. 

În sectorul individual cam în jurul acestor probleme sunt comentariile. 
În ce priveşte sectorul socialist mai mult este comentat partea privind 
geaceurile, pământul pentru gospodăria ajutătoare şi ajutorul pentru 
bătrâneţe şi inapţi de muncă. Ca de exemplu în GAC Remeţi Lontea Mihai a 
arătat că de acum încolo nu o să fie greutate cu acei cari au intrat în 
gospodărie fără pământ şi că este foarte bine venită prevederile privind 
împărţirea avansului lunar sau cel mult trimestrial care va contribui ca 
colectiviştii să vină mai bine la munci. La GAC Sighet, Victor Lazăr arată că 
mai ales din partea lui foarte mult se bucură de această rezoluţie că se va 
putea primi un mai mare ajutor pentru cei bătrâni şi inapţi de muncă. 

Până în prezent încă nu se observă o preocupare pentru înfiinţarea de 
noi asociaţii, întovărăşiri sau cooperative cari sunt prevăzute în rezoluţie. 

Sighet la 1 august 1956 
PRIM SECRETAR. INSTRUCTOR CU INFORMARE 

30. Baia Mare, 6 august 1956. Referat întocmit de secretarul Comitetului 
regional al PMR ca urmare a materialului trimis de inginerul Holdiş Dumitru 
ziarului Scânteia prin care sesiza cauzele ce determină ritmul slab de 
dezvoltare al sectorului socialist şi transformarea socialistă a agriculturii. 
Fond Comitetul Regional al PMR, dosar 3911957, filele 72-73 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Regional Maramureş 

Referat 
Cu privire la materialul trimis de către inginerul Holdiş Dumitru din 

raionul Sighet ziarului Scânteia prin care sezisează (sesizează !) cauzele ce 
determină ritmul slab de dezvoltare a sectorului socialist şi transformarea 
socialistă a agriculturii în raionul Sighet. 

În urma muncii politico-organizatorice desfăşurate de către Comitetul 
raional de partid Sighet, în acest raion până în prezent au luat naştere 5 
GAC, 5 întovărăşiri agricole, 2 întovărăşiri zootehnice, 1 întovărăşire 

pomicolă şi 2 asociaţii pomicole. 
Deci reiese că comitetul raional de partid Sighet a avut o preocupare 

în ceea ce priveşte transformarea socialistă a agriculturii, îndrumând ţăranii 
muncitori de a instrui în diferite forme de cooperare, astfel în cursul 
primăverii acestui an au luat fiinţă întovărăşirile zootehnice şi pomicole 
precum şi asociatiile. 

În ceea ce' priveşte creşterea şeptelului de animale din GAC-uri dacă 
luăm ca baza legea nr. 6 asupra numărului de animale ce trebuie să aibă 
după suprafaţa de teren încă nu a fost atins. Ca exemplu GAC Cîmpulung la 
Tisa ar trebuie 672 capete de animale abea are 401 capete, GAC Teceul 
Mic faţă de 159 capete abia are numai 21 de capete, la fel celelalte GAC-uri 
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nu au până în prezent numărul animalelor ce ar trebui să aibă conform legii 
nr. 6-

Aceste GAC din raionul Sighet sau Sighet sau GAC Agr-zoo-pomicolă, 
întrucât majoritatea terenurilor este fâneţe şi livezi, ceea ce reiese şi din 
următoarele cifre. Cele 5 GAC au o suprafaţă de totală de 1.842 ha din care 
arabil 637 ha. fâneţe, 67 ha. naturale, livezi 228 ha. şi 11 O ha păşuni. 

Faţă de posibilităţile ce le au GAC pentru dezvoltarea laptelui de 
animale, ca asigurarea cu fân şi păşuni ar putea să aibă un număr cu mult 
mai mare de animale, însă duc lipsă totală în ceea ce priveşte asigurarea 
furajelor concentrate datorită faptului că suprafeţele arabile ce le au sunt 
nevoiţi de a cultiva cu grâu şi porumb pentru asigurarea într-o măsură pe cât 
posibilă colectiviştilor cu hrana, însă toate acestea suprafaţa arabilă nu 
produce atâta grâu şi porumb să acopere necesarul de hrană al 
colectiviştilor. 

Cu toate că GAC au suprafeţe destul de mare de livezi şi fiecare au 
obţinut producţii bune de fructe în special mere, ele nu pot să facă schimb 
de produse în cadrul regiunii, iar cu alte regiuni acest schimb nu a fost 
aprobat, acest lucru se pot rezolva de către forurile competente centrale. 

Baia Mare la 6 august 1956 
SECRETAR 

31. Baia Mare, 8 august 1956. Referat a şefului secţiei agrare a Comitetului 
Regional al PMR Baia Mare către Biroul Comitetului Regional de Partid Baia 
Mare, Secţia agrară care, în urma analizei situaţiei ecomico-organizatorice a 
G.A. C-urilor din raionul Sighet, constatând ineficienţa lor economică, face 
propunerea ca în viitor acestea să fie axate pe producţia zootehnică şi 
pomicolă. Fond Comitetul Regional P.M.R. Baia Mare, dosar 4111956, filele 
132-134. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÎN 
COMITETUL REGIONAL 

BAIA MARE 
-Secţia Agrară-

REFERAT 
Către 

BIROUL COMITETULUI REGIONAL DE PARTID BAIA MARE 

Secţia Agrară a Comitetului Regional de Partid a studiat situaţia 
economico-organizatorică a G.A.C.-urilor existente din raionul Sighet, 
precum şi perspectivele de dezvoltare acestora pentru viitor, ţinând cont de 
specificul raionului, aceste GAC au perspective să se dezvolte în două 
ramuri principale, ramura zootehnică şi pomicolă. 

Pe baza studiului s-a constatat că G.A.C. din acest raion se ocupă cu 
creşterea animalelor şi pomicultura. 

În cea ce priveşte efectivul de animale existente per total încă nu este 
atins conform prevederilor legii Nr. 6 însă dacă luăm pe specii de animale la 
unele specii cum este la taurine înafară de G.A.C. Teceul Mic toate GAC
urile au depăşit numărul prevăzut. 
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Astfel GAC-urile din acest raion au următoarele efective de animale pe 
specii faţă de prevederile Legii NR. 6.-

G.A.C. Sighet are o suprafaţă totală de 156 ha. din care arabil 64 ha., 
fâneaţa naturală 24 ha., livezi 65 ha. şi 3 ha ocupat de clădiri. 

Faţă de suprafaţa arabilă pe baza Legi Nr. 6, GAC ar trebui să aibă 21 
cap. taurine faţă de care are 40 cap. taurine, 100 cap. ovine faţă de care are 
109 cap., 14 porcine faţă de care are 43 cap. deci faţă de totalul ce are 
trebui să aibă 138 cap., are 192 capete.-

G.A.C. Câmpulung la Tisa are o suprafaţă totală de 862 Ha din care 
arabil 282 ha, fâneaţa naturală 441 ha. livezi 73 ha şi 66 ha. păşune. 

Faţă de suprafaţa arabilă pe baza legi Nr. 6. G.A.C. trebuie să aibă 
112 capete taurine, faţă de care are 127 capete taurine 500 capete ovine 
faţă de care are 219 capete, 60 capete porcine, faţă de care are 17 capete, 
deci faţă de totalul ce ar trebui să-l aibă de 672 capete are numai 363 
capete. 

G.A.C. Săpânţa are o suprafaţă totală de 273 ha din care arabil 79 ha, 
fâneţe naturale 178 ha. livezi 1 O ha, ocupat de construcţii şi curţi 6 Ha. 

Faţă de suprafaţa arabilă pe baza legi Nr. 6 GAC ar trebui să aibă 35 
capete taurine, faţă de care are 85 capete taurine, 150 capete ovine, faţă de 
care are 80 capete ovine, 20 capete porcine, faţă de care are 21 capete 
porcine deci faţă de totalul ce ar trebui să aibă de 205 capete are numai 184 
capete. 

G.A.C. Remeţ are o suprafaţă totală de 364 Ha. din care 132 Ha. 
arabil, 159 ha fâneţe naturale, 41 ha livezi şi 32 ha păşune. 

Faţă de suprafaţa arabilă pe baza legi Nr. 6 GAC ar trebui să aibă 40 
capete taurine faţă de care are 59 capete taurine, 180 capete ovine faţă de 
care are 124 capete ovine, 30 capete porcine faţă de care are 26 capete 
porcine, deci faţă de totalul de 250 capete are numai 209 capete. 

GAC Teceul Mic are o suprafaţă totală de 187 Ha din care 80 ha 
arabil, 65 ha fâneţe naturale, 39 ha livezi şi 3 ha neproductiv. 

Faţă de suprafaţa arabilă pe baza legi Nr. 6 GAC ar trebui să aibă 145 
capete de animale şi are numai animale de muncă 8 boi 11 cai şi 2 mânji. 

Menţionăm că legea Nr. 6 nu prevede numărul coteţelor de animale 
numai raportat faţă de terenurile arabile, iar GAC din raionul Sighet din 
totalul de 1842 ha au numai 637 ha arabil şi 867 ha fâneţe naturale. 

Ca o greutate obiectivă care frânează dezvoltarea şeptelului de 
animale este că din cele 637 ha. teren arabil nu poate să asigure cu grâu şi 
porumb cele 505 familii care numără 1827 de suflete, fără să fie luat în 
cor:isiderare asigurarea bazei furajere cu concentrate la cele 958 capete de 
animale de producţie 93 cap. de animale de muncă. 

Ţinând cont de suprafeţele mici de terenuri arabile a GAG-urilor nu se 
poate aplica asolamentul, astfel se însămânţează păioase după păioase, 
porumb după porumb din care cauză an de an obţin producţii scăzute la Ha. 
ceea ce contribuie la descurajarea colectiviştilor, iar o parte din ei se 
angajează la diferite munci unde primesc alimente, din care cauză munca în 
GAC-uri se desfăşoară greoi. 

Pe baza calculelor făcute în GAC-uri în acest an în urma producţiei 
slabă ce-a fost obţinute se va repartiza la sfârşitul anului pe zi munca între 
0.600 şi 0.900 Kg. grâu în urma reţinerilor fondurilor statutare după producţie 
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probabilă la porumb nu se va depăşi 1 kg. pe zi muncă, deci nici în acest an 
nu se va asigura minimum necesar pentru hrana colectiviştilor. 

Dacă luăm în considerare suprafeţele de fâneţe naturale pe care le 
deţin GAC-urile cu fân ar putea asigura cel puţin un număr dublu de bovine 
fată de numărul existent. 

' Însă pe baza calculelor făcute dacă calculăm un . minim de 2 kg. 
concentrate pe cap de animale existente în GAC-uri şi socotind o producţie 
medie de 1 OOO kg. ovăz, porumb şi orz, cele 637 ha teren arabil este 
necesar să fie cultivat numai în scopul asigurării concentratelor necesare 
pentru animalele existente în GAG.-

Aceste situaţii arătate mai sus, are o influenţă negativă şi asupra 
transformării socialistă a agriculturii din raioanele de munte. 

În scopul întăririi economico-organizatorică a GAC-uri, şi dezvoltarea 
lor în ramura zootehnică şi pomicolă, precum şi transformarea socialistă a 
agriculturii, Secţia Agrară a Comitetului Regional de Partid face următoarele 
propuneri: ·· 

1 ). GAC-urile din raionul Sighet şi Vişeu să nu fie planificate cu 
producerea de grâu şi porumb pentru hrana colectiviştilor, rămânând că 
suprafeţele arabile să fie cultivate cu furajele necesare pentru asigurarea 
concentratelor pentru animale. 

2). În scopul cointeresării GAC în creşterea animalelor şi a dezvoltării 
pomiculturii ca GAC din raioanele de munte care se vor ocupa numai cu 
creşterea animalelor şi pomicultura încheind contracte de predarea a 
producţiei lor animale şi pomicolă cu organele comerciale de stat şi 
cooperatişti să li se asigure cerealele necesare existenţei lor tot prin 
comerţul de stat cu preţul de achiziţii. 

3). Să se acorde împrumuturi de stat pentru plantarea în masiv a 
pomilor fructiferi.-

Baia Mare, la 8 august 1956 
Şeful Secţiei Agrară: 

32. Sighet, 31 august 1956. Dare de seamă a Serviciului Goscol al 
Secţiunii Agricole de la Sfatul Popular Raional Sighet relatând despre 
consecinţele producţiei mici de cereale păioase, furturile de fructe, 
comasările abuzive şi alte deficienţe organizatorice, conducerea 
defectuoasă a evidenţei, ineficienţa propagandei prin presă. Fond Sfatul 
Popular Regional. Secţia Agricolă, dosar 511956, filele 143-145 

Sfatul Popular Raional Sighet 
Secţiunea Agricolă 

Serviciul Goscol 
DARE DE SEAMĂ 

SITUATIA ORGANIZATORICĂ 
Din totalul de 5 GAC în cursul lunii august nu s-a construit nici una, iar 

din totalul de 5 întovărăşiri agricole şi 3 pomicole la fel nu s-a organizat nici, 
o întovărăşire agricolă sau zootehnică. 

Gospodăriile colective şi întovărăşirile agricole în cursul lunii august au 
executat munci de treieratul păioaselor, seceratul ovăsului şi recoltatul 
furajelor coasa a li-a în special. 
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1-. Privind repartizarea avansului în natură din recolta de grâu în GAC, 
s-a repartizat numai în gospodăria colectivă din Sighet care a obţinut 

producţie medie la hectar de 996 kg., revenind astfel pentru 1 zi muncă 
0,441 kg. avans 40 %, iar în restul GAC nu s-a repartizat avans din cauza 
producţie foarte slabă la ha. încât dacă se respectă instrucţiunile nr. 
344/1954 nu se poate împărţi nimic. Astfel gospodăria colectivă „Gheorghe 
Doja" din Cîmpulung a obţinut o producţie medie de 513 kg. la ha., 
gospodăria colectivă „Partizanii Păcii" din Săpânţa a obţinut o producţie 
medie de de 500 kg. grâu la ha., GAC „Veac Nou" din Remeţi a obţinut o 
producţie medie de 549 kg. la ha., iar GAC „Drapelul Roşu" din Teceu a 
obţinut o producţie medie de 400 kg. la ha. 

Pentru GAC care au obţinut aceste producţii scăzute s-a întocmit din 
nou situaţii şi s-a înaintat Direcţiei Agricole prin tov. Oros dela serv. Goscol 
Regional. 

În cele 2 întovărăşiri care au avut păioase de recoltat, întovărăşirea 
„Drum Nou" din Bîrsana au obţinut o producţie medie de 641 kg. la ha., iar 
întovărăşirea „Tudor Vladimirescu" din Vad a o producţie de 1300 kg. la ha., 
produse care s-a înpărţit (!) membrilor conform statului după ce s-a achitat 
cotele şi datoriile S.M.T. 

2-.În ceia ce priveşte analiza creditelor din gospodăriile colective care 
trebuia să se ţină seama în cursul lunei august, nu s-a ţinut din cauză că 
conducerile gospodăriile erau foarte aglomerate în campania de recoltare, 
din care cauză conducerea secţiunii nu a aprobat convocarea lor la centru 
pentru şedinţă. Totuşi din cele constatate pe teren din cauze obiective 
situaţia nu se prezintă mulţumitoare, exemplu construcţia dela Teceu încă 
nici în prezent nu este terminată din cauza lipsei de material lemnos etc., iar 
în ceia ce priveşte rambursarea din cauza veniturilor slabe în cea mai mare 
parte a gospodăriilor colective în special gospodăria din Teceu şi Săpânţa, 
dacă vor avea posibilitatea să ramburseze dobânzile. 

3-.Toate greutăţile pe care le am întâmpinat în gospodăriile colective 
şi întovărăşiri au fost rezolvate împreună cu Comitetul Executiv Raional şi 
Raionul de Partid. În special greutăţile ivite cu ocazia predării cotelor 
obligatorii către stat unde chiar conducerile nu erau de acord să ducă 

cerealele la baza de recepţie din cauză că nu rămânea aproape nimic în 
magazie, cazul de la GAC din Câmpulung Săpânţa şi Remeţi. 

În cursul lunei august preocuparea serviciului Goscol a fost 
mobilizarea colectiviştilor prin conducerile GAC pentru recoltarea cerealelor 
şi furajelor, în special în acele gospodării colective unde sunt mai mari 
greutăţi din cauza lipsei de braţe de muncă, în GAC „Drapelul Roşu" din 
Teceu şi „Partizanii Păcii" din Săpânţa, unde şi conducerile sunt mai slabe, 
din care cauză tovarăşi din cadrul serviciului Goscol au fost obligaţi să stea 
mai mult în cadrul acestor 2 unităţi, spre a asigura recoltarea cerealelor 
păioase în special a grâului, iar în GAC din Teceu am fost nevoiţi să 

mobilizăm şi salariaţi întreprinderile din Sighet pentru a da ajutor la Seceratul 
grâului care era ameninţat să se scuture. Iar în GAC din Săpânţa recoltarea 
deşi s-a făcut cu propriile forţe, totuşi a trebuit să apelăm la ajutorul din afară 
la treeriş, unde a trebuit să punem la batoză echipa de muncitori a Sfatului 
Popular din Săpânţa din cauza lipsei de frecvenţă regulată a celor numiţi 
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pentru a deservi batoza din cadrul GAC, adică din cadrul GAC, adică din 
rândurile colectiviştilor. 

În ceia ce priveşte combaterea furturilor de fructe în timpul recoltării 
fructelor, ceva obişnuit în fiecare an la Teceu şi chiar din rândul 
colectiviştilor, au fost selecţionaţi un nr. de 12 cetăţeni cinstiţi din comuna 
Remeţi şi încadraţi ca paznici la livezile GAC din Teceu, paznici care sunt 
plătiţi cu bani de către gospodăria colectivă. S-a recurs la acest procedeu 
făcându-se calculul asupra fructelor furate în fiecare toamnă reese că nici 
10% din costul acestora nu revine plata paznicilor care fiind sector particular 
sunt plătiti cu bani. 

4.- 'în ceea ce priveşte măsurarea terenurilor gospodăriilor colective 
pentru a clarifica suprafaţa terenurilor acestor unităţi care nu era clară, s-a 
măsurat în 2 gospodării colective GAC din Teceu şi Săpânţa, unde s-a găsit 
o diferenţă destul de mare faţa de documentele gospodăriilor în special în 
GAC din Teceu după măsurătoarea 240 ha. teren în plus faţa de 
documentaţie. În gospodăria din Săpânţa s-a găsit o diferenţă de 8 ha. care 
s-a constatat că este neproductivă. 

5.- În întovărăşirile agricole s-a dat ajutor conducerilor, la împărţirea 
cerealelor, iar în întovărăşirile zootehnice s-a dat ajutor conducerilor pentru a 
lichida unele neînţelegeri ivite între particulari şi întovărăşiţi, cum a fost cazul 
dela întovărăşirea din Satul Şugatăg problema care a fost rezolvată pe plan 
raional, unde a fost necesar să stea câteva zile un tov. din cadrul serv. 
Goscol în persoana tov. Palas. 

Situatia Evidentei 
6.- În cursul acestei luni în toate unităţile întovărăşite şi gospodării 

colective s-a ţinut la zi evidenţa munci[i] şi a producţiei cu unele deficienţă la 
evidenţa primară, unde după toate instructajele în foarte mică măsură s-a 
îmbunătăţit munca, cu excepţia gospodăriei colective „Drapelul Roşu" din 
Teceu unde situaţia este cât se poate de slabă din cauza contabilei care în 
foarte mică măsură îşi dă interesul pentru a ţine la zi această evidenţă, iar 
majoritatea lucrărilor trebuie să le efectueze îndrumătorul contabil dela raion. 
Pentru îmbunătăţirea evidenţei la locul de producţie, chiar sus la munte, 
unde s-a dat îndrumări de felul cum se ţine evidenţa, ca întocmirea jurnalelor 
de mulsori, proces verbal de fătări etc. 

Alte Realizări 
7-. Conform sarcinilor trasate de către organele regionale pentru 

abonarea unităţilor socialiste la revista „Drumul Belşugului" în această 

problemă am întâmpinat greutăţi în gospodăriile colective cu minorităţi 

naţionale, care nu înţeleg bine limba română, astfel că nu am reuşit să 
facem abonamente la revista susnumită decât în GAC din Săpânţa unde 
avem populatie românească unde s-a făcut un număr de 12 abonamente 
prin debitare~ colectiviştilor care pot să citească mai bine. În gospodăriile 
colective cu minorităţi naţionale cum este GAC din Cîmpulung, Remeţi, 
Teceu şi Sighet, colectiviştii care citesc au fost abonaţi la ziarul „Elore" şi 
„Novi Vie". 

8-. În ceea ce priveşte organizarea de noi unităţi socialiste până în 
prezent situaţia rămâne neschimbată în comunele cu perspective de creere 
întovărăşirilor agricole şi zootehnice. 

Sighet la 31 August 
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Şeful Secţiuni[i] Agricole Şeful Serv.[iciului] Goscol 
lng. Chirilă Gheorghe Pisuc Ştefan 
33. Sighet, 16 septembrie 1956. Notă informativă a Comitetului 

Raional Sighet al P. M. R. privitoare la măsurile luate în urma şedinţei din 7 
septembrie 1956 pentru dezvoltarea învăţământului de partid şi lichidarea 
analfabetismului unor membri de partid. Fond Comitetul Raional Sighet al 
P.M.R., dosar 15511955, fila 58. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

NOTĂ INFORMATIVĂ 
privind măsurile luate în urma şedinţei din 7 septembrie cu dezvoltarea 

învăţământului de partid care a fost realizat la Com.[itetul] Regional de 
partid. 

Privind nota telefonică Nr. 01 din 14 Sept. 1955 Comitetul Raional de 
partid a luat următoarele măsuri în scopul lichidării lipsurilor constatate cu 
ocazia şedinţei ţinută la Com.[itetul] Reg.[ional] MM.[Maramreş] Baia Mare. 

În cursul zilei de 9 Sept. a.c. colectivul secţiei prop.[agandă] [şi] 
agit.[aţie] a fost analizat felul cum s-a prezentat secţia de prop.[agandă] 
ag.[itaţie] organizatorii învăţământului de partid. În urma acestei şedinţe au 
fost trasate o serie de sarcini în vederea remedierii lipsurilor constatate de 
Com.[itetul] Reg.[ional] de partid în organizarea învăţământului de partid în 
raionul Sighet. 

Îndrumătorii secţiei au fost repartizaţi pe rute şi grupe de comune, 
verificând dacă toţi membrii de partid au fost încadraţi în formele de 
învăţământ de partid, în aşa fel ca în cadrul org.[anizaţiei] de bază din oraş 
au mai fost încadraţi încă 1 O membrii de partid în diferite forme ale 
înv.[ăţământului] astfel au fost la org.[anizaţia] de bază Panificaţie, TIL, 
C.S.C. IPIL. În cadrul comunelor şi satelor unde până în prezent nu a fost 
organizată nici un fel formă de înv.[ăţământ] de partid au fost luate măsuri în 
direcţia încadrării în formele de înv.[ăţământ] de expl [exemplu]: în satul 
Hoteni şi centrul muncitoresc Jereapăn. 

În ceea ce priveşte organizarea cercurilor de studierea proiectului de 
statut modificat al PMR cu candidaţii de partid, trebuie să arătăm, că a luat 
fiinţă un număr de 27 de cercuri cu un număr de 140 candidaţii de partid, 
astfel în comunele Vad, Câmpulung la Tisa, Teceu, Sarasău, Coop.[erativa] 
Unitatea, Fab.[rici], Intreprinderi şi altele. 

În scopul lichidării neştiinţei de carte în rândul membrilor de partid au 
fost organizate un număr de 22 cercuri de alfabetizare, în care a fost 
încadraţi un număr de 106 membrii de partid analfabeţi. Aceste cercuri sunt 
conduse de instructorii membrii de partid şi candidaţii. 

La diferitele forme ale învăţământului de partid din cei 1291 membrii 
de partid sunt încadraţi un număr de 1007 deci un procentaj de 78%. 
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Aparatul Com.[itetul] Raional de partid a fost încadrat în diferitele 
forme ale învăţământului de partid într-un număr de 31 tov. cu care au stat 
de vorbă în mod individual. 

La învăţământul de stat au fost încadraţi un număr de 7 tov. din 
aparatul com.[itetul] Raional de partid, iar restul nu este încadraţi în vreo 
formă a învăţământului de stat şi nici într-o formă de studiere profesională. 

Sighet la 16 Septembrie 1956 

Primsecretar secretar 

34. Sighet, 27 octombrie 1956. Notă informativă a Comitetului Raional 
Sighet al P.M.R. privind acţiunile de ,,lămurire" a populaţiei în legătură cu 
evenimentele din timpul contrarevoluţiei din Ungaria din anul 1956. Fond 
Comitetul Raional Sighet al P.M.R„ dosar 19111956, fila 74. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional 

SIGHET 

NOTĂ INFORMATIVĂ 
Până în prezent, evenimentele din Ungaria au fost prelucrate în 20 

org.[anizaţii] de bază din raion. În adunări, membrii de partid au pus întrebări 
ca: studenţimea de ce a manifestat, care sunt revendicările care au fost 
cerute? de unde au avut arme? 

În cadrul discuţiilor au arătat că a fost o slabă vigilenţă din partea 
comuniştilor din Ungaria. La fel au arătat că vor întări vigilenţa şi vor 
combate orice tendinţă de manifestare nesănătoasă la locurile de muncă s
au în altă parte, ca de ex: la G.A.S. tov. TEODORESCU MIRCEA a arătat că 
trebuie întărită vigilenţa şi să fie combătute comentariile duşmănoase. La 
coop. 7 Noiembrie tov. GANTZ BERNATH a arătat că unii cooperatori 
ascultă vocea americii şi alte posturi de radio şi dimineaţa când vin la 
muncă, comentează cele auzite, arătând pe mai departe că fiecare membru 
de partid la locul lui de muncă să combată asemenea comentarii 
duşmănoase. 

La O.RAC.A„ tov. GLODEAN IOAN a arătat că ar trebui ca toţi 
membrii de partid să lămurească cetăţenii cari comentează în mod 
duşmănos, arătând mai departe că fiind paznic de noapte a auzit discutând 
un grup de cetăţeni cari comentau că şi la noi ar trebui anulată studierea 
limbii ruse deoarece este o limbă grea pentru elevi, din care cauză mulţi 
elevi rămân repetenţi. 

În general, starea de spirit şi atmosfera este bună, comentariile 
duşmănoase în mică măsură este făcut de unii cetăţeni care în majoritatea 
cazurilor este combătută. 

În cursul nopţii nu a fost nici-o neregulă în raionul nostru. 
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Sighet la, 27 oct. 1956. 

PRIM-SECRETAR, INSTRUCTOR CU INFORMARE, 

35. Sighet, 29 octombrie 1956. Notă informativă cu prelucrarea 
evenimentelor din Ungaria de către propagandişti în mediul rural şi 
revendicările membrilor de partid din Ocna Şugatag. Fond Comitetul Raional 
Sighet, filele 77-78. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional 

Sighet 
NOTĂ INFORMATIVĂ 

Evenimentele din Ungaria până în prezent au fost prelucrate în 71 
org.[anizaţii] de bază unde au participat 1035 membrii şi candidaţi de partid, 
au luat cuvântul la discutii 207. 

În urma prelucrăr.ii în org.[anizaţiile] de bază, mai mulţi membrii şi 
candidaţi de partid au pus întrebări în legătură cu evenimentele din Ungaria, 
ca: dacă s-a terminat rebeliunea în Ungaria? de unde au avut contra
revoluţionarii arme? care sunt revendicările cerute de studenţi? şi dacă a 
fost schimbat guvernul în Ungaria. Tovarăşii care au fost delegaţi au arătat 
că rebeliunea nu s-a terminat şi guvernul a fost schimbat şi a fost pus ca 
preşedinte al Consiliului de Miniştrii tov. NAGY IMRE, la celelalte întrebări 
tovarăşii au arătat că nu pot da răspuns. 

Aceste întrebări au fost puse în org.[anizaţiile] de bază din comune şi 
sate, unde au fost mai multe prelucrări în ziua de duminică. 

În cadrul discuţiilor, tovarăşii au arătat evenimentele din Ungaria 
trebuie să fie un învăţământ pentru membrii de partid pentru a fi vigilenţi şi 
să combată influenţa elementelor duşmănoase în rândul muncitorilor şi a 
ţăranilor muncitori, la fel au arătat că trebuie întărită paza în comune, iar 
fiecare membru şi candidat de partid trebuie să fie în rândul ţărănimii 
muncitoare pentru lămurirea lor de situaţia reală din Ungaria şi a combate 
influenţa unor elemente care caută să facă comentarii duşmănoase. Ca de 
ex: tov. PETRIC PETRU din satul Breb, a arătat că, fiecare membru de 
partid trebuie să fie vigilent şi să fie în rândul ţărănimii muncitoare pentru a 
putea lămuri problemele ridicate de ei. S-au tov. MESCO PETRU din satul 
Lunca la Tisa a arătat că, trebuie să organizăm paza în satul nostru de către 
membrii de partid şi să fie combătute diferite zvonuri care s-ar putea ivi cu 
această ocazie. Asemenea discuţii au fost în general în toate org.[anizaţiile] 
de bază din comune şi sate. 

În unele org.[anizaţii] de bază ca la: Deseşti, membrii de partid în 
discuţii au arătat că pe ei nu mult îi interesează situaţia din Ungaria, la fel 
nici pe ţăranii muncitori nu mult îi interesează. Va trebui însă să avem o 
preocupare mai intensă pentru îndrumarea ţărănimii muncitoare să obţină 
noi succese în obţinerea de recolte bogate la hectar. 

În cele 3 org.[anizaţii] de bază din comuna Ocna Şugatag, membrii de 
partid au venit cu următoarele cerinţe: Locuitorii să primească pâine 
suficientă fiindcă duc lipsă de pâine, Să fie deschisă o măcelărie în comună 
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pentru asigurarea populaţiei cu carne, să fie construită o fabrică de sodă. 
Membrii familiei al salariaţilor să primească tichete de alimentaţie. 

Atmosfera în jurul evenimentelor din Ungaria este bună, în specia1 la 
sate unde ţăranii muncitori în mică măsură se interesează de acest 
eveniment, care este lămurit de membrii de partid prin citirea comunicatelor 
din ziarul Scânteia, în jocurile cu tineretul s-au în nunţile care s-au făcut 
tinerii ~i ţăranii muncitori nici nu discută asupra evenimentelor din Ungaria. 

ln cursul nopţii nu a fost semnalat nici-o neregulă în raionul nostru.
Sighet la 29 octombrie 1956 

PRIM-SECRETAR, INSTRUCTOR CU INFORMAREA 

36. Sighet, 4 noiembrie 1956. Notă informativă a Comitetului Raional 
Sighet al P.M.R. privind perceperea în rândul populaţiei din raion a 
evenimentelor din timpul contrarevoluţiei din Ungaria în anul 1956. Fond 
Comitetul Raional Sighet al P.M.R., dosar 19111956, fila 90. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

NOTĂ INFORMATIVĂ 
Evenimentele din Ungaria în general în mică măsură este comentată, 

în unele locuri membrii de partid împreună cu oamenii muncii cum au fost la 
G.A.C. Sighet membrul de partid Zekany Iosif cu alţii colectivişti au comentat 
că după părerea lor, muncitorii au fost duşi în eroare, care confirmă că 
muncitorii nu se întorc la locurile de muncă şi cred că se vor găsi forţe cari 
vor şti să restabilească ordinea şi să apere cuceririle revolutionare a clasei 
muncitoare Maghiare. Însă sunt cazuri când unii muncitori cari au teren 
agricol comentează în mod duşmănos atât Hotărârea C.C. al PMR. cât şi 

evenimentele din Ungaria, astfel Steczka Vasile acar la CFR. Câmpulung 
fiind împreună cu alţi cetăţeni unde era prezent şi Instructorul de Partid 
Gyulai Aladar la întrebat pe tov. Instructor că de ce nu beneficiază şi el de 
ajutor familiar, a fost arătat că el are peste un ha. pământ la care răspunde 
că el are pământ dar predă cota şi plăteşte impozit, tov. Instructor a arătat că 
totuşi el are venit de pe acest teren cu toate că predă cota şi plăteşte 

impozit, la care a spus că nu-i nimic o să mai vedem noi această problemă, 
după care a plecat. 

În rândul ţărănimii muncitoare nu se comentează evenimentele din 
Ungaria munca decurge în mod normal unele sate la majoritatea produselor 
au terminat colectările cum este Corn. Rona de Jos care a terminat 
colectările la porumb, cartofi, fân şi grâu. Sau satul Corneşti care a terminat 
colectările în afară de lapte de vacă, însă sunt sate unde în oarecare 
măsură s-a încetinit munca în predarea cotelor cum este în satul Sârbi unde 
unii au arătat că se vor reduce cotele, ca în Ungaria nu se mai dau cota. 

Evenimentele din Ungaria a apărut în ziarul Pentru Socialism, au luat 
măsuri pentru prelucrarea lui cu membrii de partid şi cu cetăţeni. Articolul a 
fost studiat de activiştii de partid cari sunt la Raion, iar pentru activiştii de la 
comune şi sate a fost imediat difuzată pentru a studia şi să fie prelucrate cu 
membri de partid şi cu cetăţeni în căminele Culturale, cu ocazia conferinţelor 
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care se ţin consacrate zilei de 7. Nov. la fel sa luat măsuri ca în Căminele 
Culturale să fie organizate audiţie la radio la lungime de undă 397 în limba 
Română şi la 261 în limba Maghiară, de asemenea staţiile de radioficare să 
transmită programul de la aceasta lungimi de unde. 

Sighet, la 4. Nov. 1956. 

PRIM SECRETAR, Instructor cu informare de partid. 
Ss indescifrabil 

37. Sighet, 11 noiembrie 1956. Notă informativă despre ,,instruirea" 
agitatorilor şi membrilor de partid, care în activitatea de propagandă dusă 
pentru combaterea zvonurilor considerate duşmnoase despre evenimentele 
din Ungaria, vor folosi articole de presă. Fond Comitetul Raional al P.M.R. 
Sighet, dosar 19111956, filele 97-98. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

NOTĂ-INFORMATIVĂ 
În urma evenimentelor din ungaria org.[anizaţiile] de bază din raion 

îndrumaţi de Comitetul Raional de Partid au instruit agitatorii precum şi 
membri de partid cu evenimentele din ungaria ce au apărut în ziarul 
„Scânteia" în ultimele zile. 

Membrii şi candidaţii de partid precum şi agitatorii desfăşoară o muncă 
de lămurire atât în rândul muncitorilor şi funcţionarilor la intreprinderi şi 
instituţii cât şi în comune şi sate în rândul ţărănimii muncitoare în care scop 
membrii şi candidaţii de partid folosesc articole din ziar, arătând oamenilor 
muncii de felul cum se prezintă situaţia actuală din ungaria şi combat unele 
manifestări şi zvonuri duşmănoase, ca de exemplu la Fabrica de Mobile cu 
ocazia muncii de lămurire în rândul muncitorilor în timpul pauzei de masă 
când a fost arătată de felul cum au introdus imperialiştii cu avioane foşti 
ofiţeri hortişti de către membri de partid Barany Maria care este beţivă a 
arătat că avioane roşii s-au dus în ungaria, această manifestare a fost 
combătută pe loc arătând că Uniunea Sovietică a dat ajutor pentru 
restabilirea ordinei în urma cererii noului guvern revoluţionar muncitoresc 
ţărănesc. Asemenea manifestări a fost şi la Coop.[erativa] Unitate[a] de unii 
care a fost combătut imediat. 

În cadrul comunelor şi satelor din raion cu ocazia muncii politice în 
campania de colectări echipele formate care se deplasează la cetăţeni 

lămuresc situatia din ungaria însă nu au fost cazuri când problemele au fost 
comentate în ~od duşmănos. În unele locuri au fost zvonuri în legătură cu 
cotele care a fost combătută ca de exemplu în satul Breb a fost lansat un 
zvon de către Oanea Elena care are o moară ţărănească şi de Opriş 
Gheorghe că nu trebuie predat cotele în întregime, iar cei care au predat vor 
primi jumătate înapoi, care a fost combătut de membrii de partid şi agitatori 
care a mers pe la cetăţeni pentru munca politică cu colectările. 

În urma muncii politice în campania de toamnă legat cu 
cooperativizarea agriculturii, org.[anizaţia] de bază din satul Valea Porcului a 
reuşit să unească 11 familii în întovărăşire pomicolă care a fost inaugurat în 
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ziua de azi, întovărăşirea are 5 ha teren care a primit denumirea „7 
NOIEMBRIE" întovărăşitii până în prezent au săpat 160 gropi pentru pomi. 

În cursul zilei de 'azi în 30 cămine culturale din cele 34 a fost ţinute 
conferinţe cu ziua de 7 Noiembrie, la care a participat peste 4.500 ţărani 
muncitori, atmosfera în aceste adunări a fost bună. 

Sighet la 11 noiembrie 1956. 

PRIM SECRETAR: INSTRUCTOR CU INFORMARE: 

38. Sighet, 13 noiembrie 1956. Notă informativă a Comitetului Raional 
Sighet al P.M.R.cu activitatea de propagandă „pentru combaterea zvonurilor" 
şi ,,lămurirea" populaţiei despre evenimentele din Ungaria din timpul 
contrarevoluţiei din 1956, semnalând şi atitudini de respingere a cotelor 
impuse ţăranilor. Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R„ dosar 19111956, 
filele 99-100. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

NOTĂ- INFORMATIVĂ 

Pentru lămurirea oamenilor muncii cu problemele situaţiei 
informaţionale, din ultima perioadă. Comitetul Raional de Partid a luat măsuri 
ca aparatul Comitetului Raional şi Orăşenesc de partid să sprijine 
org.[anizaţia] de bază pentru prelucrarea cu membrii şi candidaţii de partid a 
evenimentelor din ungaria apărut în presă şi pentru instruirea agitatorilor în 
urma căruia membrii şi candidaţii de partid precum şi agitatorii în 
intreprinderi şi instituţii au fost repartizaţi la locul lor de muncă iar în comune 
şi sate pe sectoare cum au fost repartizaţi în campania de toamnă, pentru 
lămurirea oamenilor muncii şi combaterea unor zvonuri în rândul muncitorilor 
şi cetăţenilor. 

. Membrii şi candidaţii de partid precum şi agitatorii urmăresc presa 
zilnic pentru a fi la curent cu problemele internaţionale, în urma căruia îşi 
desfăşoară activitatea în rândul muncitorilor şi cetăţenilor în mod individual 
s-au pe grupe. 

După munca depusă de membrii şi candidaţi de partid precum şi de 
agitatori în general problemele internaţionale şi în special evenimentele din 
ungaria sunt primite cu satisfacţie fiind o stare de spirit bună în rândul 
oamenilor muncii, unde mulţi îşi exprimă bucuria ca deja viaţa în ungaria 
începe să decurgă în mod normal şi sa pus capăt fără delegile comise de 
bandele fasciste. Ca de exemplu la Întreprinderea Ilie Pintilie candidatul de 
partid Tifenbakher Adalbert stând de vorbă cu muncitorul Oros Victor la care 
ia arătat de felul cum au fost transportaţi foşti ofiţeri hortişti în ungaria în 
urma căruia muncitorul Oros Victor a arătat că era clar ca o asemenea 
acţiune nu sa (sic!) putut face numai cu ajutorul dolarilor de către ţările 
capitaliste şi era foarte just ca Uniunea Sovietică a sprijinit ţorţele progresiste 
din ungaria pentru a nimici fascişti strecuraţi de peste graniţă. S-au în 
comuna Vad membru de partid Steti Mihai stând de vorbă cu Borlean 
Dumitru şi alţi cetăţeni cari l-au întrebat că cum se prezintă situaţia din 
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ungaria, când tov. Steti Mihai a citit din ziar articolul ,,în întreaga Ungaria 
viaţa reintră în normal" după care cetăţenii au arătat că e foarte bine că s-a 
pus capăt contra revoluţiei şi viaţa începe să decurgă în mod normal. 

Mai sunt unele cazuri izolate când sunt manifestări duşmănoase ca de 
exemplu azi dimineaţă în satul Sat Şugatag plecând o echipă formată din 
membrii de partid Balta Petru, Hotea Petru şi un agitator, pentru munca de 
lămurire la cetăţeni cari nu au predat cotele, un cetăţean cu numele Tincu 
Petru care a predat cotele a spus tov. din echipa în faţa altor cetăţeni ca 
numai să meargă după cote că o să păţească ca cei din Ungaria, tov. au 
arătat că nu li frică de ameninţările lui, arătând pe mai departe că e destul de 
dureros ca un om are 2 fii şi o fiică în serviciul statului vorbeşte asemenea 
lucruri. 

Sighet la 13 noiembrie 1956. 

PRIM SECRETAR: INSTRUCTOR CU INFORMARE: 
ss. indescifrabil ss. Indescifrabil 

39. Baia Mare, 29 ianuarie 1957. Referat comun al şefului serviciului 
Goscol al raionului Sighet şi delegatul regional al PMR, care, raportat situaţia 
din Gospodăria Agricolă Colectivă Câmpulung la Tisa, unde au constatat 
deficienţe şi tensiuni interne,constată cauzele şi propun o serie de măsuri. 
Fond Sfatul popular regional Baia Mare, Direcţia Agricolă, Serviciul Goscol, 
dosar 111956, filele 165-169. 

Sfatul Popular Regional Baia Mare 
Direcţia Agricolă 
Serviciul Goscol 

REFERAT 
Despre situaţia din gospodăria agricolă colectivă Câmpulung la Tisa 

raionul Sighet. 
Gospodăria a luat fiinţă la 6 august 1950, cu un număr de 140 familii şi 

cu o suprafaţă totală de 744 ha. teren. Gospodăria colectivă a obţinut în 
primii (!) trei ani în special rezultate frumoase, reuşind astfel să atragă noi 
membrii în gospodăria agricolă colectivă. 

Ca rezultat al veniturilor repartizate la zi muncă colectiviştilor în anul 
1953, numărul familiilor creşte la 202 familii iar suprafaţa totală a terenului 
adus de membrii se ridică la suprafaţa de 863 ha. - Raportat la numărul 
familiilor din gospodăria colectivă revine 4,27 ha. pe o familie iar pe un braţ 
de muncă 2,27 ha. teren. 

Sprijiniţi de organele politice şi de Stat gospodăria colectivă 

Câmpulung la Tisa devine în anul 1953, gospodărie fruntaşă şi cea mai 
mare gospodărie din raion. 

De menţionat este faptul că de la înfiinţarea gospodăriei colective, an 
de an creşte numărul celor ce nu participă la muncă pe motivul că încă de la 
înfiinţare au fost atraşi fără respectarea principiului liberului consimţământ o 
serie de salariaţi Ceferişti, Învăţători, salariaţi ai sfaturilor populare al 
cooperaţiei etc. 
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Între anii 1953-1956, ca urmare a unor recolte slabe cât şi prin faptul 
că organele raionale culcându-se pe laura Victoriei nu au făcut o analiză 
serioasă asupra unor excluderi din gospodăria colectivă care a atras după 
sine părăsirea gospodăriei colective din partea unui însemnat număr de 
colectivişti, lucru care a influenţat negativ asupra unui mare număr de 
membrii rămaşi în gospodăria colectivă prin diferite graduri de înrudenire a 
familiilor de colectivişti. 

Din darea de seamă anuală pe anul 1956, rezultă că în prezent 
gospodăria colectivă din cele 379 braţe de muncă existente pe hârtie între 
16 şi 60 ani, la lucru nu participă numai 140 braţe de muncă cari au prestat 
în cursul anului 1956, un număr de peste 80 zile muncă, iar un număr de 66 
braţe de muncă au prestat sub 80 zile muncă în anul 1956.- Rezultă deci că 
faţă de forţă reală se poate conta numai pe cele 140 braţe de muncă. 

Astfel dacă împărţim suprafaţa de 863 ha. teren la cele 140 braţe de 
muncă rezultă că revine 6, 16 ha. la un braţ de muncă suprafaţă ce este prea 
mult şi nu se pot executa lucrările la timp şi de bună calitate, ceiace a atras 
după sine mari pierderi din venitul obştesc al gospodăriei şi ca urmare o 
valoare scăzută a zilei de muncă în special în anul 1956. 

Astfel în anul 1956, valoarea zilei muncă a fost următoarea: grâu 0,60 
kg., ovăz 0,20 kg., porumb 0,50 kg., cartofi 1,50 kg., fân trifoi 5 kg., lână 
0,050 kg., brânză O, 16 kg .. , miere 0,091 kg., miere 2 kg. şi 2 lei (?!). 

La aceste rezultate slabe o lipsă serioasă are şi S.M.T. Carei, care în 
anul 1956, nu a executat planul de contractări pe care conducerea 
gospodăriei colective a sperat mai mult ca ori când fiind lipsă acută de braţe 
de muncă faţă de suprafaţa mare de teren. 

Cu toate aceste planul de contractări a fost realizat după cum 
urmează: 

Denumirea 
Lucrărilor 

Contractate 

1 .Arături +grăpat pt. 

Plan 
ha. 

Realizat 
ha 

însămânţări de primăvară 11 O 18 
2. Dezmiriştit 80 124 
3. Arături pt. însămânţări 
de toamnă +grăpat 100 
4. Desţeleniri 30 
5. Arături adânci de toamnă 1 O 
Plus treeratul păioaselor de pe suprafaţa de 127 ha.- În schimb lucrări 

ca însămânţări, prăşit mecanic, recoltat prăşitoare, cosit etc. S.M.T.-ul Carei 
cu toată insistenţa gospodăriei colective nu a putut contracta motivând lipsa 
acestor utilaje. 

Faţă de toate aceste deficienţe au fost lămuriţi şi prin dispoziţia tov. 
Keis Jean fost Director al Direcţiei Agricole Regionale ca să însămânţeze 
toată suprafaţa de 45 ha. porumb planificat cu sămânţă de porumb hibrid din 
import.- Colectiviştii şi preşedintele gospodăriei după mai multe discuţii unde 
tov. Keis ş-a susţinut punctul său de vedere din cele 45 ha. porumb 
planificat în anul 1956 numai 17 ha. s-a însămânţat cu hibrid din import care 
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însă s-a compromis complet cauzând pierderi serioase gospodăriei 
colective. 

Pe lângă aceste deficienţe şi lipsuri, din discuţii purtate cu colectiviştii 
ei au arătat că în ultimii ani toţi acei cari trec prin vizită la gospodăria 
colectivă fără o analiză temeinică dau sarcini, ordine şi dispoziţii într-un 
cuvânt ne conduce toţi numai consiliul de conducere şi adunarea generală 
nu ne conduce, a spus colectivistul Balind Gaşpar. 

Aşa se explică faptul că au fost nevoiţi să însămânţeze în primăvara 
anului trecut în pământ umed ovăzul fiind[că] aşa au primit îndrumări din 
partea activiştilor de partid iar ca rezultat la recoltare nu s-a cules nimic de 
pe această suprafaţă, sau la treeratul grâului în anul 1955, au fost forţaţi să 
treacă imediat la treeriş deşi ei au arătat că mai necesită patru cinci zile ca 
grâul să stea în clăi pentru ca bobul să se întărească bine şi după aceia vor 
trece la treeriş însă acest lucru nu a fost posibil deoarece asupra 
preşedintelui au început să fie culese referinţe care fiind în aceasta situaţie 
critică a dat dispoziţii la treeratul grâului ca să realizeze dorinţa unor 
îndrumători ca să fie primii la predarea cotelor însă după ce au transportat 
grâul la Baza de Recepţie aceasta a refuzat să primească deoarece a fost 
umed şi fermentat iar mai târziu cu multă insistenţă a organelor în drept a 
fost primit 130 de kg. pentru 100 de kg. cauzând şi prin aceste pierderi 
gospodăriei colective. - Colectiviştii au arătat că au ajuns cu secretarul de 
Partid tov. Moiş până la înjurături prin faptul că ş-au susţinut punctul just de 
vedere. 

Nerespectarea şi încălcarea democraţiei interne a gospodăriei 
colective a culminat cu adunarea generală din 20 ianuarie 1956, când cu 
ocazia alegerii noului consiliu de conducere tov. instructor de Partid Muler 
care a fost ales ca preşedintele prezidiului pentru a conduce lucrările 
adunării generale, a propus alegerea unei comisii de reprezentanţi ai 
colectiviştilor care să facă propuneri pentru noul consiliu de conducere.
După ce această comisie ş-a prezentat propunerile colectivistului Cous 
lmbre, Ciurca Iosif s-au sculat şi au strigat „ nu ne trebuie conducere, nu ne 
trebuie gospodărie, vrem să fim liberi daţi-ne înapoi pământul" după ei s-au 
mai sculat un Nr. de 9-11 colectivişti care au început să părăsească şedinţa 
iar între cei rămaşi era o frământare şi gălăgie. 

Văzând acest lucru tov. Muler preşedintele prezidiului a suspendat 
şedinţa adunării generale fără ca acesta să-şi atingă scopul adică ca să-şi 
aleagă consiliu de conducere şi preşedintele gospodăriei colective. 

în urma măsurilor luate de Comitetul Regional de Partid ne-am 
deplasat la această gospodărie unde după o muncă de lămurire mai bine de 
4 zile şi nopţi respectând prevederile Statutului, de plină democraţie internă 
a colectiviştilor precum şi instrucţiunile Ministerului Agriculturii Nr. 203.601 
privind alegerile organelor de conducere în gospodăria agricolă colectivă, 
colectiviştii mobilizaţi în adunarea generală în seara zilei de 26 1-1957, ş-au 
ales noul consiliu de conducere în frunte cu comunistul Fecete Ioan ca 
preşedinte al gospodăriei colective precum şi comisia de revizie dând 
dovadă prin aceasta aşa cum au reieşit şi din discuţii că dacă vor fi ajutaţi şi 
îndrumaţi mai îndeaproape ei vor munci şi pe mai departe în gospodăria 
colectivă. 

Cauzele care au dus la această situaţie considerăm următoarele: 
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1. Lipsa unei îndrumări calificate şi organizate atât profesional cât şi 

politic. 
- e suficient în această privinţă să arătăm că din cele 40 de şedinţe a 

consiliului de conducere în anul 1956, numai la 3 din ele a participat câte un 
activist de partid şi la una preşedintele Sfatului Popular comunal.- Iar din 
cele 9 adunări generale la una a participat tov. Muler din partea raionului de 
Partid, Vicepreşedintele sfatului popular raional şi tov. Pisuc organizatorul 
Goscol din cadrul secţiei agricole raionale. 

2. Lipsa acută de braţe de muncă precum şi insuficientul ajutor din 
partea S.M.T.-ului a făcut imposibil ca braţele de muncă existente din 
gospodărie să execute la timp şi de bună calitate lucrările agricole lucru ce a 
tras după sine pierderi serioase colectiviştilor şi o scădere bruscă în special 
în anul 1956, a valorii zilei muncă. 

3.Încălcarea democraţiei interne a gospodăriei colective a avut ca 
urmare o influenţă negativă asupra colectiviştilor la care s-a mai adăugat şi 
zvonurile calomnioase a ultimelor evenimente din Ungaria lucru ce a 
determinat o şovăială specială în rândul mijlocaşilor. 

Faţă de această situaţie propunem. 
1. Mărirea volumului de lucrări mecanizate din partea S.M.T.-ului Carei 

pana la 545 ha. faţă de 200 ha. cât a fost în anul 1956, plus treeratul 
păioaselor. 

2. La întocmirea planului de producţie şi a bugetului de venituri şi 
cheltuieli Direcţia Agricolă Regională a Sfatului Popular Regional să delege 
cei mai buni tehnicieni şi activişti ai săi care să ajute împreună cu organele 
raionale întocmirea acestei lucrări în gospodăria colectivă. 

3. În privinţa organizării muncii se va insista la aplicarea Hotărârii 
Consiliului de Miniştri 141, privind retribuirea suplimentară, stimulând chiar 
prin premii în natură şi bani pe colectiviştii fruntaşi. 

4. Prin organizarea şi planificarea muncii să se pună un accent 
deosebit pe dezvoltarea creşterii animalelor şi pomicultura care au adus şi 
până în prezent însemnate venituri colectiviştilor. 

Baia Mare la 29 ianuarie 1957 
ŞEFUL SERVICIULUI GOSCOL DELEGATUL REGIUNE! P.M.R. 

Lazar Ştefan Pridea L. 

Menţiuni: 

Pentru cunoaşterea îndeaproape a situaţiei economice din gospodăria 
colectivă anexăm prezentului referat unele statistici în baza căruia am făcut 
analiza economică a gospodăriei colective de la înfiinţare până în prezent. 

40. Vişeu de Sus, 19 august 1957. Referat al Secţiunii Agricole de la Sfatul 
Popular Raional Vişeu privind desfăşurarea activităţii în întovărăşiri şi 
evoluţia economică a acestora. Fond Sfatul Popular Regional, Consiliul 
Agricol, dosar 411956, filele 287-288. 
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REFERAT 

Privind desfăşurarea activităţii întovărăşirilor şi desvoltarea acestora. 
În raionul Vişeu fiind raion de munte nu există întovărăşiri agricole, în 

schimb există întovărăşiri zootehnice şi zoopomicole numărul lor fiind în 
prezent de 16. 

În aceste întovărăşiri munca de recoltatul fâneţelor şi alte munci 
necesare se fac în comun iar principiul de repartizare a veniturilor este după 
cum urmează: 

Pentru animalele aduse precum şi terenul adus de membrii se 
repartizează 25% din veniturile provenite dela animalele aduse şi terenul cu 
care au intrat iar venitul provenit de la animalele cumpărate cu împrumut 
bancar precum şi venitul de pe terenul primit în folosinţă precum şi 75% din 
restul se repartizează după zile muncă din care în prealabil se repartizează 
pentru complectarea fondului de bază indivizibil. 

Analizând ritmul de desvoltare economică a întovărăşirilor din raionul 
nostru în perioada anilor 1956-57 putem cita ca exemple bune întovărăşirile 
Borşa, Botiza, Vişeul de jos şi Rozavlea. 

Aceste întovărăşiri s-au desvoltat prin înscrierea de noi membrii 
precum şi prin desvoltarea fondul obştesc cu 50% repartizaţi pentru 
complectarea fondului de bază astfel întovărăşirea Botiza în cursul anului 
1956 întovărăşirea din Botiza şi-a construit din resurse proprii un grajd 
pentru vite mari precum şi un şopron pentru depozitarea de fân, 
întovărăşirea Vişeul de jos a repartizat pentru complectarea fondului de 
bază în anul 1956 a repartizat 6.000 lei din care a cumpărat oi, în anul 
curent întovărăşirea din Borşa a cumpărat 4 vaci de lapte din veniturile 
proprii repartizate la fondul de bază indivizibil iar întovărăşirea Rozavlea şi-a 
mărit numărul de oi dela 70 - la 200 capete iar întovărăşirea din Vişeul de 
jos, dela 70 - 230 dintre întovărăşirile existente din cadrul raionului nostru 
considerăm ca cea mai slabă întovărăşirea dela Săliştea care în anul 1956 
nu a avut nici o activitate iar în a.c. au cumpărat cu împrumut bancar 40 
capete ovine în aceasta întovărăşirea nu a fost adusă nici animalele cu care 
s-au înscris şi nici în cursul acestui an nu sunt speranţe de a se obţine un 
progres simtitor. 

În ceeace priveşte superioritatea producţiei obţinute în comun putem 
da ca de exemplu întovărăşirea zootehnică Ruscova care are 1 O vaci de 
lapte de rase bruna şi 1 O capete tineret, producţia de lapte la aceasta 
întovărăşire este de 2.200 litri iar în sectorul individual nu s-au obţinut mai 
mult de 1600 litri pe cap de vacă furajată. 

În ceeace priveşte plantaţiile de pomi fructiferi este evident faptul că o 
livadă numai aşa se poate păstra şi îngriji dacă este pe o întindere mai mare 
şi aceste condiţiuni se pot aplica mai uşor toate îngrijirile şi lucrările de 
întreţinere după îndrumările şi recomandările tehnicienilor de specialitate. 

Până în prezent nu se poate cunoaşte exact veniturile reale acestor 
unităţi precum nici valoarea zilei muncă putem doar menţiona că în ceeace 
priveşte recoltatul furajelor până în prezent au terminat întovărăşirea Moisei 
iar restul au terminat 80% din suprafaţa totală. 

Vişeul de sus la 19 august 1957. 
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Şeful secţiunei 
ss indescifrabil 

Îndrumător contabil 
ss indescifrabil 

41. Sighet, 11 noiembrie 1957. Informare a Comitetului Raional Sighet al 
P. M. R. cu atmosfera internă din organizaţiile locale de partid în adunările de 
dare de seamă şi alegeri din toamna anului 1957; membrii din organizaţiile 
rurale se prezintă adesea la lucru în stare de ebrietate şi nu au arătat 
eficienţă în cooperativizarea agriculturii. Fond Comitetul Raional Sighet al 
P.M.R., dosar 22711957, filele 88-90. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional 

Sighet 

INFORMARE 
cu privire la desfăşurarea adunărilor de dare de seamă şi alegeri ale 

organelor locale de partid. 
Adunările de dare de seamă şi alegeri au fost ţinute până-n prezent în 

76 Org.[anizaţii] de bază şi a fost constituite 7 noi org.(anizaţii] de bază, deci 
în total a fost ţinute alegeri în 76 Org.(anizaţii] de bază unde din totalul de 
1503 membri şi candidaţi de partid în aceste org.[anizaţii] de bază, au 
participat 1269 tov. Au lipsit motivat 187, iar nemotivat 52. 

La discuţii: au participat 483 tov. În cadrul discuţiilor tov. s-au ocupat 
mai mult de întărirea disciplinei de partid, în special s-a arătat lipsurile care 
au persistat în Org.[nizaţiile] de bază. Astfel la org[anizaţia] de bază din satul 
Virişmort a fost arătat că uni membri de partid sunt indisciplinaţi, nu vin 
regulat la adunări, nu-şi îndeplinesc sarcinile trasate, iar biroul Org[anizatiei] 
de bază nu a pus în discuţie adunări generale pe aceşti tovarăşi.' În 
org[anizaţia] de bază din întovărăşirea Vad a fost arătat că la biroul 
Org[anizaţiei]. de bază sunt depuse 2 cereri pentru a fi primiţi în rândul 
candidaţilor, însă a trecut aproape 2 ani şi cele 2 cereri nu au fost puse în 
discuţie, la fel în org[anizaţiei] de bază dela CFR. C.[âmpu] Lung a fost scos 
în evidenţă că a lipsit educarea org[anizaţia] de bază în privinţa de noi 
membri şi candidaţi de partid. La Org[anizaţia] de bază din G.A.C. Săpânţa a 
fost scos în evidenţă că membri org[anizaţiei] de bază au funcţii de 
răspundere în consiliul de conducere pentru care nu a efectuat un control în 
felul cum sunt duse la îndeplinire unele hotărâri ale adunării generale a 
G.A.C. 

S-au mai referit tov. în cadrul discuţiilor mai mult şi asupra problemei 
de felul cum membri de partid sunt exemplu în munca lor şi cum s-a muncit: 
pentru cooperativizarea agriculturii ca de exemplu la Org[anizaţia] de bază 
din U.l.L. Nr. 5 din C[âmpu].Lung la Tisa mai mulţi membri de partid au fost 
aspru criticaţi deoarece în timpul orelor de lucru au fost în stare de ebrietate, 
arătând că din aceasta cauză şi [text indescifrabil] tehnic este încă mare, 
deoarece încă nu toţi membri de partid sunt exemplu în muncă şi în lupta 
pentru educarea muncitorilor şi în special a tineretului pentru care disciplina 
în muncă este slabă. 

În org[anizaţia] de bază din comuna Vad a fost arătat că uni[i] membri 
de partid în frunte cu secretarul Org[anizaţiei] de bază LENGHEL VASILE nu 
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şi-au dus la îndeplinire angajamentul lor de-a intra în întov. Iar Org[anizatia] 
de bază din Întovărăşirea Vad a fost scos în evidenţă că nu a fost folosite 
toate metodele de strângerea de noi membri în întovărăşire şi a fost 
considerat că ritmul cooperativizării a fost foarte slab, la fel şi în 
org.[anizaţia] de bază din întov.[ărăşirea] Berbeşti a fost scos în evidenţă că 
în cadrul biroului Org[anizaţia] de bază a existat împăciuitorism, care cauză 
a frânat dezvoltarea şi întărirea întovărăşiri din punct de vedere economic şi 
care a cauzat şi ritmul slab de atragerea noi întovărăşiţi. 

Până-n prezent cu ocazia discuţiilor au fost făcute 67 propuneri pentru 
îmbunătăţirea muncii în viitor. La ultimele alegeri propunerile mai mult sau 
referit ca noile birouri alese să ia măsuri pentru întărirea disciplinei de partid, 
prin punerea în discuţie a adunării generale a celor tovarăşi care nu participă 
regulat la adunări şi rămâne în urmă cu cotizaţia cu mai multe luni. La fel mai 
multe propuneri a fost cu îmbunătăţirea propagandei de partid adică 
controlarea învăţământului de partid şi tragerea la răspundere pe acei 
tovarăşi care lipsesc nemotivaţi, precum şi preocuparea din partea birourilor 
org. de bază ca toţi membri şi candidaţi de partid să fie abonaţi la ziare. 

Dările de seamă prezentate până-n prezent au reuşit să cuprindă 

activitatea org.[anizaţiilor] de bază, fiind axate pe problemele cele mai 
principale specifice org[anizaţiei] de bază, prin care a fost analizat munca 
politică desfăşurată de membri şi candidaţi de partid, scoţând în evidenţă 
părţile pozitive şi negative în mod critic şi autocritic, dând astfel ocazie la 
discutarea problemelor cele mai importante. 

În ultimele alegeri mai slab a fost darea de seamă dela Org.[anizaţia] 
de bază din comuna Deseşti, unde darea de seamă a fost foarte sumar 
întocmit şi nu a analizat în mod profund activitatea org.[anizatiei] de bază, 
decât a fot arătat rezultatul şi unele lipsuri. În urma acestei dări' de seamă la 
discuţi a participat numai 2 Tov. 

La adunările de dare de seamă şi alegeri a fost respectate 
instrucţiunile C.C. al P.M.R. cu privire la alegeri. Membri şi candidaţi de 
partid în toate cazurile au fost convocaţi cu cel puţin 5 zile înainte de 
adunare. 

Adunările de dare de seamă şi alegeri sunt conduse de membri 
comitetului raional de Partid, unde până-n prezent a fost călcat democraţia 
internă de partid într-un singur caz, în Org.[anizaţia] de bază din Comuna 
Sarasău unde din cauza că nu a ajuns un singur buletin a fost făcut unul din 
mână, din care cauză alegerile au fost infirmate la această org.[anizaţie] de 
bază. Au mai fost infirmate încă 2 alegeri din cauză că au fost aleşi în birou 
membri de partid compromiş în faţa maselor, deci în total a fost infirmate 3 
alegeri şi au fost confirmate 74. 

Până-n prezent în cele 78 adunări de dare de seamă şi alegeri au fost 
reales 47 secretari ai Org[anizaţiei] de Bază. 

În alegerile care s-au desfăşurat până-n prezent în cele 23 
Org[anizaţiei] de bază din intreprinderi, cooperative meşteşugăreşti, din 
intreprinderi de transport şi telecomunicaţie, au fost aleşi 78 membri în birou 
org[anizaţiei] de bază din care 69, sunt muncitori direct din producţie. 

Până-n prezent noile birouri ale org.[anizaţiei] de bază nu au fost 
instruiţi, decât după alegeri unde s-au ales noi membri sau secretari a fost 
arătat pe scurt care sunt sarcinile actuale. 
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Sighet la 11 Noembrie 1957. 

PRIM SECRETAR INSTRUCTOR CU INFORMARE, 

42. Sighet, 15 noiembrie 1957. Referat al Comitetului Raional Sighet al 
PMR cu referire la acvtivitatea de propagandă de „culturalizare a maselor" în 
mediul sătesc din raionul Sighet. Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R., 
dosar nr. 22711957, filele 111-116 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

REFERAT 

cu privire la culturalizarea maselor în mediul sătesc al raionului Sighet. 

Munca de culturalizare a maselor a constituit o sarcină deosebită 
pentru comitetul raional de partid, precum şi al întregului aparat al 
comitetului raional. 

Bazaţi pe sarcinile trasate de cel de-al II-iea Congres al PMR, precum 
şi al instrucţiunilor privind culturalizarea maselor la sate strâns legată de 
revoluţia culturală, comitetul raional de partid Sighet a luat o serie de măsuri 
care să ducă la îmbunătăţirea muncii org.[anizaţiilor] de partid în îndrumarea 
muncii culturale la sate. 

A fost analizat în plenară cu activul comitetului raional de partid încă în 
cursul lunii iunie nivelul în care se găseşte activitatea muncii culturale la 
sate, în urma căruia s-au luat o serie de măsuri. Astfel a fost prelucrat cu 
instructorii teritoriali despre sarcinile şi metodele ce trebuiesc luate pentru 
îndrumarea de către organizaţiile de partid şi de comitetele comunale a 
activităţii culturale din mediul sătesc. 

Pentru a vedea în ce măsură lipsurile constatate au fost remediate în 
cursul lunei octombrie, din nou s-a analizat această problemă în şedinţă de 
birou unde şeful secţiei împreună cu secretarul sfatului raional au prezentat 
informare asupra stadiului muncii culturale la sate, unde s-a constatat 
următoatrele: 

În majoritatea comunelor şi satelor, după noua formă organizatorică a 
muncii culturale, situaţia s-a îmbunătăţit, cadrele didactice sub îndrumarea 
org.[anizaţiei] de bază şi a sfaturilor populare depun eforturi mai mari în ceea 
ce priveşte munca de culturalizare a maselor. 

Învăţătorii au sarcini concrete în acest sens. Directorii căminelor 
culturale sunt numiţi din rândul celor mai buni învăţători şi cu talent la 
îndrumarea practică a muncii de culturalizare, schimbându-se cei 
necorespunzători. S-au luat o serie de măsuri pentru asigurarea condiţiilor 
desfăşurării muncii culturale. 

Astfel, în fiecare comună şi sat s-au stabilit săli destinate muncii 
culturale şi se intensifică munca de terminare complectă a căminelor 
culturale din satele Vad, Sat-Şugatag, Bîrsana, Rona de Sus, Rona de Jos, 
care până în prezent nu au fost definitiv terminate. La succesele pe care le 
vom arăta mai jos, au contribuit în mare măsură inspectorii secţiei de 
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învăţământ şi in mod deosebit îndrumarea concretă dată de casa raională 
de cultură. 

Dacă aruncăm o privire asupra rezultatelor obţinute în munca de 
culturalizare a maselor, se poate spune cu certitudine că au fost obţinute o 
serie de rezultate pozitive, aşa de pildă în momentul de faţă pe raza 
raionului nostru, respectiv la sate funcţionează 13 echipe de cor, cu 540 
amatori, 21 echipe de dansuri ce cuprind 232 participanţi, 4 brigăzi de 
agitaţie artistică, 9 echipe de teatru care au în repertoriile lor bogate şi 

variate conţinuturi legate în primul rând de transformarea socialistă a 
agriculturii. De pildă echipa culturală din comuna Remeţi care a concurat la 
faza regională fiind clasificată şi premiată al doilea pe regiune, echipa de 
dansuri de la Onceşti, care a participat în mai multe rânduri la concursul 
fazelor naţionale şi regionale, recent echipa culturală din comuna Rona de 
Sus (Ucraineană) a participat la faza regională a concursului organizat în 
cinstea zilei de 7 Noiembrie. 

Echipele de teatru şi brigăzile artistice şi agitaţie ca cele din Remeţi, 
Giuleşti, Strîmtura şi altele, au adus un aport deosebit la mobilizarea 
ţărănimii muncitoare pentru a intra în GAC sau de a se înfiinţa noi unităţi. De 
exemplu la Giuleşti s-a reuşit să ia fiinţă cea de-a doua întovărăşire, la 
Remeţi în cursul anului împreună cu Teceul au intrat 70 familii în cele două 
GAC-uri. 

La fel putem arăta că echipa culturală din Remeţi s-a deplasat cu 
programe adecvate transformării socialiste a agriculturii şi în comuna 
Bocicoi, Cîmpulung şi altele. 

La fel şi echipa culturală din comuna Ocna-Şugatag a dat programe în 
diferite locuri. Putem spune că brigăzile artistice de agitaţie au dus o mare 
contribuţie şi la îndeplinirea planului de colectare şi achiziţii şi la 
îmbunătăţirea muncii sfaturilor populare şi a altor unităţi. 

Pe lângă activitatea echipelor culturale o parte pozitivă este ca in 

fiecare duminică pe lângă căminele culturale sunt organizate conferinţe cu 
caracter ştiinţifico-educativ, care sunt urmate de programe culturale bogate. 
Numai în ultima perioadă a lunii octombrie şi noiembrie au fost susţinute 13 
conferinţe în căminele culturale, dintre care 6 pe linie ARLUS în cadrul Lunii 
prieteniei româno-sovietice, 5 pe linie SRSC şi două conferinţe unde s-a 
vorbit despre satelitul artificial al pământului, pentru care au fost trimişi la 
sate profesori bine pregătiţi, în scopul de a putea explica. 

Participarea la aceste conferinţe a înrădăcinat un viu interes al 
ţărănimii noastre muncitoare, totalizând peste 25.000 cetăţeni care au luat 
parte la aceste conferinţe. Odată cu aceste conferinţe şi-au dat contribuţia în 
mod efectiv un număr de 11 echipe culturale, cum au fost cele din comunele 
Vad, Năneşti, Rona de Sus, Remeţi, Sugatag şi altele, care după terminarea 
expunerilor şi diferitelor acţiuni este în tradiţia lor de a prezenta programe 
culturale. 

De o importanţă mare se poate caracteriza activitatea brigăzii ştiinţifice 
iniţiată de casa de cultură raională, care s-a deplasat în comunele din raza 
raionului, reuşind ca prin exemplul lor să fie înjghebate chiar în unele 
comune asemenea brigăzi ştiinţifice, cum sunt de pildă în comunele Ocna
Şugatag, Hărniceşti, Vad şi altele. Cu ajutorul şi contribuţia acestor brigăzi 
ştiinţifice formate din profesori, medici, ingineri, agronomi şi alte profesii, noi 
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am reuşit ca în multe comune şi sate în care ele s-au deplasat să combată o 
serie de tendinţe şi manifestări mistice, şovine sau zvonuri diferite provocate 
de unele secte religioase şi elemente duşmănoase. Aşa de exemplu, cu 
ocazia înfiinţării de noi unităţi socialiste, au fost clarificate multe probleme 
ridicate de ţărani în adunările organizate în acest scop. Sau spre exemplu, 
cu ocazia apariţiei cometei Rollant, spre exemplu şi lansarea primului şi al 
doilea satelit artificial al pământului, se faceau chiar discuţii, spunând „că 
acum va fi sfârşitul pământului". Toate acestea au putut fi combătute prin 
trimiterea unor tovarăşi pregătiti în aceste comune. 

În vederea educării ţără~imii muncitoare în perioada de iarnă, au fost 
luate măsuri de organizare a cercurilor agrozootehnice în toate comunele din 
raza raionului. Astfel în cursul acestui an îşi vor începe activitatea un număr 
de 6 cursuri agro-zootehnice în gospodăriile agricole colective cu durata de 
trei ani. Total pe raion vor fi organizate un număr de 25 cercuri agro
zootehnice, din care 11 vor fi susţinute de către profesorii din învăţământ, iar 
un număr de 14 vor fi susţinute de inginerii şi tehnicienii secţiei agricole 
raionale. 

În perioada de iarnă vor funcţiona în fiecare comună şi sat câte 5-10 
cercuri de citit pe circumscripţii care vor fi conduse de învăţători şi profesori, 
la care vor participa ţărani muncitori, unde se va urmări ridicarea culturii 
generale, unele din acestea s-a indicat să fie reorganizate şi create chiar în 
casele unde au loc şezătorile (specific la noi torsul linei). Spre exemplu în 
comuna Giuleşti, instructorul teritorial Oros Gheorghe personal s-a 
preocupat de înfiinţarea în comună a 6 cercuri de citit. Trebuie să arătăm că 
în ceea ce priveşte activitatea cercurilor de citit, în unele sate ea lasă de 
dorit. Astfel în comunele Săpînţa, Călineşti, Bocicoi, Rona de Jos ele 
figurează numai pe hârtie, însă practic nu au nici o activitate. Aici nici 
instructorul teritorial ca, Moiş Vasile, Dudla Nicolae şi chiar secretarul de rută 
tov. Ciocan Grigore nu s-a preocupat ca ele să fie reactivizate. Iar din partea 
secţiei cultură şi învăţământ se manifestă neglijenţă. 

Condiţiile create în ultimul timp prin grija comitetului raional de partid şi 
al organizaţiilor de bază care au îndrumat comitetele executive ale sfaturilor 
populare comunale s-a reuşit ca în prezent în cuprinsul raionului nostru să 
avem 14 cămine culturale, 8 cinematografe săteşti, 5 biblioteci săteşti cu 
salariaţi, cum sunt de pildă comuna Remeţi, Cîmpulung, Vad, Ocna-Şugatag 
şi Bîrsana. Numărul cititorilor la Biblioteci de la sate se ridică la peste 3000 
în cursul acestui an. 

Activitatea acestor cămine culturale şi preocuparea organizaţiilor de 
bază este oglindită însăşi prin participarea în număr tot mai mare a 
tineretului din comune şi satele raionului nostru privind culturalizarea 
maselor. 

În lunile octombrie şi noiembrie au fost organizate într-o serie de 
comune noi programe atrăgătoare şi educative cu care au participat echipele 
culturale chiar şi la concursuri, aici este demn de scos în evidenţă metoda 
bună folosită de către secţia de învăţământ şi cultură prin organizarea de 
concursuri intercomunale şi raionale, care au drept rezultat mobilizarea şi 
atragerea tot mai multă a tineretului sătesc în activitatea muncii culturale. 

Pe lângă munca culturală există o deosebită preocupare privind 
educaţia sportivă a tineretului din comune şi sate prin care se reuşeşte de a 
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se trage tineretul de sub influenţa mistică şi superstiţioasă. De pildă numai în 
cursul acestei veri la spartachiada de vară au participat peste 24.000 tineri la 
diferite competiţii sportive, evidenţiindu-se în mod deosebit echipele de oină 
din comunele Strîmtura şi Berbeşti, echipele de fotbal din Cîmpulung, Vad, 
Rona de sus etc. 

De asemenea în deplasările echipelor culturale dintr-o comună în alta 
cu progrese variate de cultură şi sport constituie un factor important de 
educare a maselor. Numai în ultima perioadă 11 cămine culturale s-au 
deplasat în alte localităţi, printre altele cităm comunele: Budeşti, Rona de 
Sus, Remeţi, Cîmpulung, Ogna - Şugatag şi altele, care au prezentat 
programe bogate şi atrăgătoare. 

în mod deosebit cităm activitatea în ansamblu a muncii cultural -
sportive din comunele Rona de Sus, Vad, Ogna-Şugatag, Remeţi care se 
ocupă îndeaproape de aducerea ţăranilor muncitori din aceste comune. 
Aceasta se mai datoreşte şi faptului că organizaţia de partid analizează 
periodic activitatea muncii culturale şi sprijină efectiv desfăşurarea acestei 
munci. 

Munca de culturalizare a maselor în raionul nostru este oglindită şi prin 
rezultatul frumos obţinut privind alfabetizarea neştiutorilor de carte. De 
exemplu, din cei 20 OOO de neştiutori de carte câţi existau în 1945, în 
prezent au mai rămas un număr de 330 de analfabeţi care în cursul anului 
şcolar 1957-1958 vor absolvi cursurile de alfabetizare. La această realizare 
trebuie să scoatem în evidenţă atenţia deosebită a tov. directori de şcoli, 
cum sunt Slujeru de la Hoteni, Ionescu C-tin din comuna Vad, Vînătoru 
Achim- Năneşti, Batin Vasile din Călineşti, Chimpan Ioan din Rona de Sus şi 
mulţi alţii. 

Pe lângă rezultatele pozitive arătate mai sus, trebuie să scoatem în 
evidenţă unele lipsuri ce se manifestă în munca de cultură la sate. 

Casa de cultură raională deşi a contribuit mult la realizarea succeselor 
arătate mai sus, prin faptul că însăşi echipa culturală a Casei de cultură s-a 
deplasat în comunele Vad, Giuleşti şi altele, precum şi îndrumarea ce a fost 
atribuită de către activiştii casei de cultură raională în comune pentru 
stabilirea repertoriilor şi îndrumarea organizatorilor ai muncii culturale în 
comune şi sate, se datoreşte în mare măsură sprijinului dat de casa culturală 
cu toate acestea în raport de condiţiile şi posibilităţile casei raionale de 
cultură, salariaţii nu au făcut deplasări în fiecare comună pentru a da ajutor 
tovarăşilor de la sate. 

Inspectorii secţiei de învăţământ şi cultură încă n-au reuşit în măsură 
suficientă să-şi cunoască atribuţiile de îndrumători culturali competenţi 
privind culturalizarea maselor datorită cărui fapt încă mai sunt comune unde 
munca culturală se desfăşoară anevoie, cum este de pildă comuna Bîrsana, 
Sarasău, Săpînţa şi altele, ba mai mult o parte negativă este şi aceea că se 
neglijează în oarecare măsură educaţia maselor din satele aparţinătoare 
comunelor, cum ar fi de exemplu, Slătioara, Glod, Văleni, Hoteni, Breb, 
Corneşti, Fereşti şi altele, unde lipseşte în întregime munca de culturalizare 
a maselor. Deşi în unele sate cum este Corneşti şi Glod se manifestă în 
proporţie destul de mare misticismul, privind existenţa unor elemente de 
credinţă de diferite secte religioase, inspectorii se mulţumesc să rezolve 
doar la centrul de comună neglijând satele. 
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Aceste lipsuri ale muncii de culturalizare a maselor a fost analizată de 
către biroul raional în cursul lunii octombrie în ziua de 24, cu care ocazie 
secţia de învăţământ şi cultură a presentat raport în faţa biroului în urma 
căruia au fost stabilite măsuri concrete ce trebuiesc luate pentru eliminarea 
lipsurilor şi în special în perioada de iarnă. 

Una din sarcinile principale în perioada de iarnă prevăzută în acest 
scop este stabilirea împreună cu biroul org.[anizaţiei] de bază PMR, 
comitetul UTM şi directorul căminului cultural al programului ce va fi 
desfăşurat în această perioadă, dându-se indicaţii ca programul stabilit să fie 
afişat în locuri vizibile. Astfel, acesţe măsuri au fost şi luate în unele comune 
şi sate, ca, Giuleşti, Remeţi, Năneşti, Vad şi altele. De asemenea s-au luat 
măsuri ca: în organizarea brigăzilor artistice de agitaţie de pe lângă 
cooperativele săteşti, înfiinţarea unor albume din viaţa satului, patronarea de 
către UTM şi organizarea horelor ţărăneşti, luându-se măsuri ca în fiecare 
comună să se construiască şoproane pentru horele ţărăneşti. 

Cât priveşte îmbunătăţirea repertoriilor echipelor de teatru şi a 
programelor echipelor de dans, sau a.brigăzilor artistice de agitaţie s-au luat 
măsuri pentru ca o brigadă să verifice fiecare program în parte, iar unde 
constată lipsuri sau confuzii să fie îndreptate pe loc. 

Progrese serioase s-au obţinut în ultimul timp în ce priveşte 
îmbunătăţirea propagandei prin conferinţe. Sub egida cabinetului de partid 
se planifică şi se organizează toate conferinţele de către secţia de cultură şi 
învăţământ, SRSC, ARLUS, Comitetul de luptă pentru pace şi altele, 
conferinţe în cadrul raionului, deoarece până în prezent în această 
problemă erau multe greutăţi, în unele sate se întâlneau duminica 2-3 
conferenţiari. 

Biroul raional a hotărât ca până la 30 decembrie toate organizaţiile de 
bază să planifice într-una din şedinţe analiza muncii culturale de masă la 
sate, contribuţia cadrelor didactice şi respectarea celor 6 ore săptămânale în 
mod special pentru acest lucru. 

Organizaţiile de bază deşi unele din ele se preocupă de munca de 
culturalizare a maselor, cum sunt cele din comunele Şugatag, Remeţi, Vad, 
Giuleşti şi altele, încă mai avem organizaţii de bază ca cele din Onceşti, 
Bîrsana, Sarasău, care n-au analizat şi n-au luat nici măsuri 

corespunzătoare pentru larga atragere a ţărănimii muncitoare privind 
educarea lor. 

O altă lipsă care se manifestă în unele locuri în munca de culturalizare 
este aceea că se rezumă pe lângă activitatea de cântece şi dansuri, la piese 
de teatru şi mai puţină atenţie este atribuită activităţii conferinţelor a muncii 
cu cartea şi legat de ea puţini se ocupă cu activitatea bibliotecilor privind 
majorarea continuă a numărului de cititori de a sădi gustul şi setea de a citi 
cărţile existente în bibliotecile comunale. Astfel din această cauză numărul 
cititorilor este mic la sate. 

Pentru remedierea acestor lipsuri au fost luate măsuri prin secţia de 
învăţământ şi cultură, stabilindu-se responsabilitatea pe rute de comune prin 
inspectorii secţiei de învăţământ şi cultură, pe de o parte, iar pe de altă parte 
s-a întocmit un plan de măsuri concret de a se lua măsuri la specificul 
fiecărei comuni în parte, în aşa fel ca în scurt timp aceste lipsuri să fie 
eliminate. 
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O altă lipsă ce s-a manifestat în activitatea căminelor culturale a fost şi 
aceea de organizarea audiţiilor de radio, care se datoreşte pe de o parte 
faptului că nu în toate căminele culturale există aparate de radio, iar în unele 
unde exisă sunt defecte şi de-abia în ultimul timp s-au luat măsuri pentru a fi 
reparate, iar pe de altă parte a fost şi lipsa de preocupare în organizarea 
acestor auditii de radio. 

În această privinţă au fost luate măsuri ca toate aparatele de radio să 
fie reparate până la 1 decembrie a.c. iar în căminele culturale unde nu sunt 
aparate de radio, în cursul acestei luni vor fi repartizate un număr de 1 O 
patefoane cu câte 1 O plăci precum şi zece viori care considerăm că va 
contribui la impulsionarea şi mai multă activităţii muncii culturale, deoarece 
aceste repartizări se vor da acelor echipe care au obţinut cele mai frumoase 
rezultate în munca cultural-educativă, după concursul organizat între echipe 
în cursul lunei octombrie. 

Nu s-a reuşit încă, ca comitetele executive ale sfaturilor populare 
comunale să se ocupe îndeaproape de această sarcină importantă şi 

îndeosebi secretarii sfaturilor populare care răspund de această sarcină. 
Comitetul raional de partid şi în general biroul raional nu a exercitat 

un control sistematic la sate pentru a îndruma organizaţia de bază, 
instructorii teritoriali ca şi ei la rândul lor să cunoască şi să îndrume 
activitatea căminelor culturale. 

Considerăm că în raportul de activitatea muncii de culturalizarea 
maselor, din primul semestru al anului 1956 şi cu rezultatele obţinute în 
prezent, sînt frumoase rezultatele obţinute şi suntem convinşi că pe baza 
măsurilor luate de comitetul raional de partid, atât prin aparatul său cât şi 
prin organizaţiile de partid precum şi prin secţia de învăţămînt şi cultură, 
perioada de iarnă va dovedi mult mai multe posibilităţi care va duce la 
rezultate şi mai frumoase privind culturalizarea în general a ţărănimii 

muncitoare din comunele şi satele raionului nostru. 
Propunem ca secţia de învăţământ şi cultură regională să se preocupe 

în mai deaproape şi de această sarcină, deoarece până în prezent s-a 
dovedit o slabă preocupare şi aproape deloc a tovarăşilor metodişti de la 
regiune privind intensificarea şi îmbunătăţirea muncii de culturalizare a 
maselor. De asemenea pentru asigurarea secţiei de învăţământ şi cultură 
raională, cu material documentar necesar (abonamente la revista „Cultura", 
Îndrumătorul cultural, din activitatea căminelor culturale etc.) propunem ca 
secţia de învăţământ şi cultură regională să ia măsuri pentru ca tov. 
inspectori să poată să-şi însuşească metodele folosite la nivelul regiunii sau 
al ţării, în scopul aplicării lor la nivelul raionului nostru. 

Promitem comitetului regional de partid că vom lua toate măsurile 
necesare pentru aplicarea în viaţă a sarcinilor trasate de cel de-al doilea 
Congres al PMR cu privire la ridicarea culturii în general al maselor de ţărani 
muncitori din comunele şi satele raionului nostru. 

Sighet, la 15 noiembrie 1957. 
Prim secretar 

ss indescifrabil 
Secretar propagandă 

ss indescifrabil 
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43. Sighet, 25 noiembrie 1957. Informare a Comitetului Raional Sighet al 
P. M.R cu privire la desfăşurarea adunărilor de dare de seamă şi alegeri ale 
organelor locale de partid, prioritară fiind în această perioadă propaganda 
pentru înfiinţarea de noi întovărăşiri. Fond Comitetul Raional Sighet al 
P.M.R, dosar 22711957 filele 91-92 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet. 

Informare 

cu privire la desfăşurarea adunărilor de dare de seamă şi alegeri ale 
organelor locale de partid. 

Adunările de dare de seamă şi alegeri au fost ţinute până în present 
în 108 org.[anizaţii] de bază din cele 111, unde din totalul de 2097 membrii 
şi candidaţi de partid din aceste org.[anizaţii] de bază, au participat la 
adunare 1707 tov, au lipsit motivate 253, iar nemotivat 137, la discuţii au luat 
parte 668 tov. 

Până în prezent au fost făcute alegerea comitetelor comunale de 
partid în 1 O din cele 11, unde din 675 membrii şi candidaţi de partid au 
participat 496 tov, au lipsit motivat 121, iar nemotivat 58, la discuţii au 
participat 117 tov. 

La adunările de dări de seamă şi alegeri convocarea membrilor şi 

candidaţilor de partid a fost făcut cu cel puţin 5 zile înainte de adunare. 
Membrii comitetului raional de partid repartizaţi pe org.[anizaţiei] de bază 
pentru sprijinirea pregătirii şi desfăşurării adunărilor, au dat ajutor la 
întocmirea dărilor de seamă. Membrii şi candidaţii de partid la adunări s-au 
prezentat cu carnetul de membru sau candidat. 

Dările de seamă prezentate au reuşit ca în mare parte să cuprindă 
activitatea org.[anizaţiilor] de bază, fiind axate pe problemele cele mai 
principale specifice org.[anizaţiilor] de bază, analizând activitatea membrilor 
şi candidaţilor de partid, scoţând în evidenţă atât părţile positive cât şi cele 
negative dând astfel ocazia la discutarea problemelor cele mai importante. 
Ca de exemplu în org.[anizaţia] de bază din comuna Călineşti în darea de 
seamă a fost scos în evidenţă de felul cum au muncit org.[anizaţia] de bază 
la îndeplinirea sarcinilor celor mai importante în diferite campanii, ca 
campania de primăvară şi de recoltat. A fost arătat ca org.[anizaţia] de bază 
a analizat desfăşurarea campaniei, membrii de partid fiind repartizaţi pe 
circumscripţii, la fel şi agitatorii au fost instruiţi în diferite campanii, s-a arătat 
membrii de partid care au dus sarcinile la îndeplinire fiind în frunte la aceste 
munci, iar unii membrii de partid au fost criticaţi pentru că nu şi-au dus 
aceste sarcini la îndeplinire cum a fost arătat membru de partid Barca Gh. 

A mai fost scos în evidenţă de felul cum a fost respectat disciplina de 
partid scoţând în evidenţă pe acei membrii de partid care lipsesc nemotivat 
dela adunări şi a fost arătat ca lipsă o poartă biroul org.[anizaţiei] de bază 
care nu a analizat şi nu a pus în discuţia adunării generale asemenea cazuri 
de cât într-un singur caz a fost discutat neînţelegerea care a existat între 
membrii de birou. 
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O parte importantă a ocupat în dare de seamă analiza de felul cum a 
fost îndeplinit hot.[ărârea] adunării de dare de seamă şi alegeri din anul 
trecut, ocupându-se în special de felul cum sa dus la îndeplinire sarcinile de 
către org.[anizaţia] de bază şi birourilor de bază în transformarea socialistă a 
agriculturii. S-a arătat măsurile luate de biroul org.[anizaţiei] de bază care a 
analizat care ar fi forma cea mai potrivită, după care a fost discutat în 
org.[anizaţia] de bază şi sa pornit la munca politică de lămurire •pentru 
întov.[ărăşirea] zootehnică. Primii au depus cereri membrii de partid reuşind 
ca să fie creiat întov.[ărăşirea] zootehnică din 24 familii cu 10 ha. şi 200 oi, 
iar în prezent în urma rezultatelor obţinute de întovărăşiţi au fost depuse 5 
noi cereri. Au fost criticaţi membrii de partid ca Popovici Gh. şi Barca Gh.
cari în ziua inaugurării şi-au retras cererile motivând că nu lasă soţia. La fel a 
fost arătat ca în org.[anizaţia] de bază a desfăşurat o activitate şi pentru 
lărgirea asociaţiei pomicola unde în prezent sunt 210 familii, iar în primăvară 
a fost plantat 6000 puieţi şi este în plan plantarea de alţi 8000 puieţi. 

În cadrul discuţiilor membrii şi candidaţii de partid s-a ocupat cu 
problemele cele mai importante scoase în evidenţă în dare de seamă. 
Discuţiile fiind purtate cel mai mult în jurul problemei transformării socialiste 
a agriculturii în spirit critic şi auto critic. Astfel Berci Ioan a scos în evidenţă 
cauzele pentru care întovărăşirea nu a luat un avânt mai mare, arătând că 
principala cauză este ca biroul org.[anizaţiei] de bază nu a sprijinit în 
suficientă măsură conducerea întovărăşirii, tocmai din cauza neînţelegerii 
între el ca membru în birou şi secretarul org.[anizaţiei] de bază Sima Petru. 

lvanciuc Gheorghe la fel a criticat neînţelegerea care a existat în 
cadrul bir.[oului] calificând ca aceasta a dus apa la moară chiaburilor, 
criticând bir.[oul] că nu a dat suficient ajutor pentru asociaţia pomicolă din 
care cauză s-au făcut plantări de puieţi şi răzleţi, la fel ca agitatorii nu au fost 
instruiţi în mod regulat şi au fost instruiţi numai la unele acţiuni. 

Au fost aspru criticaţi membrii de partid cari şi-au retras cererile din 
întov.[ărăşire] cu ocazia inaugurării, la fel şi cei care au teren în vecinătatea 
întov.[ărăşirii] punându-se întrebarea pentru ei, că ce aşteaptă. La fel a fost 
criticat secretarul org.[anizaţiei] de bază Sima Petru care cu tot 
angajamentul nici până în prezent nu a reuşit să convingă pe fiul lui să intre 
în întov.[ărăşire] 

În general la sate discuţiile sau purtat în mare parte în jurul muncii 
desfăşurate de org.[anizaţiile] de bază în transformarea socialistă a 
agriculturii cu care ocazie mulţi au luat angajamentul pentru a duce munca 
de lămurire şi atragerea ţărănimii muncitoare în diferite sectoare socialiste a 
agriculturii ca de exemplu în satul Glod unde toţi cei 7 membrii de partid sunt 
în întov.[ărăşire] cari au luat ca angajament în mod individual cu ocazia 
discuţiilor ca până în primăvară să lămurească fiecare cel puţin 2 ţărani 
muncitori pentru a intra în întov.[ărăşire] 

Până în prezent cu ocazia discuţiilor în org.[anizaţia] de bază au fost 
făcute 80 propuneri pentru îmbunătăţirea muncii, iar în adunările pentru 
alegeri de comitete comunale sa făcut 21 propuneri. La ultimile alegeri 
propunerile mai mult sau referit, ca noile birouri alese să ia măsuri pentru 
întărirea disciplinei de partid prin punerea în discuţie a adunării generale a 
celor tov. cari nu-şi îndeplinesc sarcinile trasate şi lipsesc nemotivat de la 
adunări. La fel mai multe propuneri au fost şi pentru transformarea socialistă 
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a agriculturii ca de exemplu la adunarea generală pentru alegerea 
comit.[etului] comunal din comuna Strîmtura a fost propus ca comit.[etul] să 
analizeze activitatea org.[anizaţiei] de bază din satul Slătioara şi cauzele 
pentru care în acest sat încă nu a luat fiinţă nici o formă. socialistă în 
agricultură, luându-se măsuri ca până în primăvară să ia fiinţă o 
întov.[ărăşire] în acest sat. 

Adunările de dări de seamă şi alegeri sunt conduse de membrii 
comitetului raional de partid, iar la ultimile alegeri nu a fost semnalat 
încălcarea democraţiei interne de partid. . 

Până în prezent a fost confirmate 108 alegeri în org.[anizaţiile] de 
bază din care infirmate au fost 3, unde deja sau făcut din nou alegeri în 
urma căruia aceste alegeri au fost confirmate. Alegerile de Comitete 
Comunale au fost confirmate cele 1 O, iar infirmat nu a fost nici unu. 

Din cele 108 alegeri org.[ariizaţii] de bază au fost realeşi de secretari 
[ai] org.[anizaţiilor] de bază, iar în cele 1 O comitete comunale sunt realeşi 6 
secretari de comitet. 

În alegerile care sau desfăşurat până în prezent în cele 28 
org.[anizaţii] de bază din întreprinderi, coop.[erative] meşteşugăreşti din 
întrepr.[inderi] de transport şi telecomunicaţii au fost aleşi 91 membrii în 
bir.[ourile] org.[anizaţiilor] de bază din care 80 sunt muncitori direct din 
producţie. 

Până în prezent noile birouri ale org.[anizaţiilor] de bază au fost 
instruiţi numai în cadrul oraşului în număr 48 birouri. Instruirea a fost făcută 
de către comitetul orăşănesc de partid separat cu secretarii org.[anizaţiilor] 
de bază şi separat cu ceilalţi tov. pe funcţii. 

Sighet la 25 nov. 1957. 

Prim secretar 
Indescifrabil 

Instructor cu inform. 
Indescifrabil 

44. Sighet, 24 ianuarie 1958. Informare a Comitetului Raional Sighet 
al P. M. R. cu privire la desfăşurarea alegerilor comisiilor de femei, a 
delegatelor pe circumscripţii electorale, a comitetelor comunale şi săteşti 
precum şi a conferinţei raionale şi orăşeneşti a femeilor. Fond Comitetul 
Raional Sighet al P.M.R., dosar 26611958, filele 48-51 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

INFORMARE 

cu privire la desfăşurarea alegerilor comisiilor de femei, a delegatelor 
pe circumscripţii, a comitetelor comunale şi săteşti, precum şi a conferinţei 
raionale şi orăşeneşti a femeilor. 

Adunările pentru alegerea comisiilor de femei din intreprinderi, 
instituţii, G.A.S. şi G.A.C., precum şi din circumscripţii orăşeneşti s-au 
desfăşurat în bune condiţiuni, majoritatea femeilor participând la aceste 
adunări. 
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Au fost ţinute 20 adunări la intreprinderi şi instituţii unde au participat 
690 femei, la discuţii au luat parte 44, fiind formate 20 comisii din 106 femei. 
G.A.S. avem unul la Sighet, la adunare au participat 11 femei, la discutii 2, 
fiind aleasă o delegată. În cele 5 G.A.C. din raion au participat la adu~are 
124 femei, la discuţii au luat cuvântul 10. Cele 5 comisii sunt formate de 12 
femei. 

În cadrul oraşului în cele 64 circumscripţii au participat la adunări 1149 
femei, la discuţii au luat parte 149, fiind formate 64 comisii de circumscripţii 
orăşeneşti din 292 femei. 

În discuţii la intreprinderi şi instituţii femeile au arătat că mamele care 
muncesc la intreprinderi şi au copii şcolari nu au unde să ia masa şi unde să 
stea să înveţe copiii până ce vin părinţii din producţie, cerând ca să fie 
rezolvat problema ca copiii să fie primiţi la cantine şi să li se asigure sala 
pentru învăţământ. La fabrica de perii femeile au cerut ca să se rezolve 
problema creşei deoarece conducerea intreprinderii arată că numai are 
fonduri pentru a plăti regia, la cooperativa „Unitatea" la care creşă sunt copiii 
femeilor de la fabrica de perii. Mai multe femei au luat angajamente de a 
lupta pentru creşterea productivităţii muncii şi reducerea preţului de cost şi 
organizarea schimbului de onoare la fabrica de mobilă şi fabrica de perii în 
cinstea conferinţei naţionale a femeilor şi în cinstea zilei de 8 martie. 

La G.A.C.-uri femeile au ridicat problema creerii grădiniţelor sezoniere 
pentru ca femeile colectiviste să muncească liniştite. 

În circumscripţii, femeile au ridicat problema înfiinţării unei cooperative 
la domiciliu, unde femeile să primească de lucru - lucruri de mână. Luând 
angajamente că vor participa la cercurile de citit pe circumscripţii, la fel luând 
angajamente de a se asocia pentru creşterea de păsări, numai să li se 
asigure pui. 

În cele 542 circumscripţii la comune şi sate au participat la adunări 
8.130 femei, luând cuvântul la discuţii 1092, au fost alese 542 delegate de 
circumscripţii. 

La discuţii, femeile au ridicat problema să primească prin cooperativă 
opinci neconfecţionate, la fel să primească bumbac pe liber cei săraci, care 
nu au ce să contracteze. Totodată cerând ajutor ca noul comitet să dea un 
sprijin mai mare decât s-a dat din partea comisiei de femei care a existat 
până în prezent. 

în raion la cele 32 adunări săteşti au participat 1937 femei, luând 
cuvântul la discuţii 104. Din cele 32 comitete săteşti fac parte un număr de 
321 femei, iar la cele 17 conferinţe comunale au participat 1471 femei, iar la 
discutii au luat parte 77. Cele 17 comitete comunale cuprind 245 femei. 

'în discuţii au fost ridicate aceleaşi probleme ca în circumscripţii, luând 
angajamente de a duce munca de lămurire în rândul femeilor pentru 
transformarea socialistă a agriculturii. 

Cu ocazia adunărilor de alegeri a comisiilor de femei, a delegetelor de 
circumscripţii, precum şi a comitetelor săteşti şi comunale, s-a ţinut cont de 
compozitia socială, natională şi politică. Astfel la intreprinderi majoritatea 
femeilor 'care fac parte din comisii sunt muncitoare. În circumscripţii pe oraş, 
marea majoritate a femeilor sunt casnice, iar la circumscripţii comunale 
precum şi la comitetele săteşti şi comunale marea majoritate a femeilor 
alese sunt ţărance muncitoare. 
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În ceea ce priveşte compoziţia naţională, s-a ţinut cont de specificul 
satului sau al circumscripţiei respective, fiind alese femei în comparaţie cu 
compoziţia naţională a satului respectiv, iar la compoziţia politică s-a 
respectat întocmai instrucţiunile Biroului Politic al C.C. al P .M.R. fiind alese 
foarte puţine membre de partid. 

La conferinţa orăşenească, din cele 194 delegate au participat 140, iar 
la discuţii au luat cuvântul 9 femei. La discuţii femeile au arătat că vor muncii 
cu mai mult elan în întreprinderi pentru realizarea sarcinilor de plan, în 
circumscripţii că vor activiza toate cercurile de citit, cerând totodată ca, 
comitetul orăşenesc să dea mai mult ajutor în circumscripţii, iar cei de al 
intreprinderi şi instituţii au arătat că până în prezent au aparţinut de comisia 
de femei raionale, care nu a dat nici un ajutor comisiilor din intreprinderi şi 

instituţii. 

La conferinţa raională a femeilor, din totalul de 21 O delegate, au fost 
prezente la conferinţă 190, la discuţii au luat parte 24 femei. 

Discuţiile purtate s-au desfăşurat bine, fiind axate pe problemele cele 
mai principale al muncii femeilor. A fost scos în evidenţă drepturile care le au 
femeile în prezent, faţă de trecut. Munca de culturalizare a maselor, 
educarea copiilor şi lupta femeilor pentru pace prin munca lor, pentru 
realizarea sarcinilor trasate de partid şi guvern. Un loc important a fost 
consacrat muncii depuse de femei în transformarea socialistă a agriculturii, 
cu care ocazie majoritatea delegatelor care au luat cuvântul au arătat munca 
lor, luând angajamente în cinstea conferinţei naţionale a femeilor şi în 
cinstea zilei de 8 martie. Ca de exemplu, delegata Zaiet Maria, de la G.A.C. 
Remeţi a arătat conferinţei că în urma muncii ei a reuşit să construiască o 
casă, iar produsele pe care le-a primit, nu poate depozita în podul casei, prin 
care s-a hotărât să mai lărgească casa prin noi construcţii, arătând pe mai 
departe că dacă sînt tovarăşe care nu cred ceea ce a arătat să poftească să 
facă o vizită la dânsa, ea fiind dispusă să plătească cheltuielile de transport. 
Totodată luând angajament ca să muncească şi pe mai departe cu acelaşi 
elan, lămurind şi pe alţii de superioritatea muncii în comun a pămîntului. 

Sau delegata Grigor Ana din comuna Onceşti a arătat că ea a fost · 
prima care a intrat în întovărăşire cu întreaga suprafaţă de pământ şi va 
lupta pentru dezvoltarea întovărăşirii şi pe mai departe, luând angajamente 
ca în cinstea conferinţei naţionale a femeilor şi în cinstea zile de 8 martie să 
lămurească 7 familii pentru a intra în întovărăşire. 

Cei care au luat cuvântul au arătat că au primit cu bucurie hotărârea 
Biroului Politic al CC al PNL cu noua formă de organizare a muncii de femei, 
cerând ca comitetul care va fi ales să depună o activitate mai bună, iar 
preşedinta să se deplaseze mai des în rândul femeilor, în special la sate. În 
discuţii s-au făcut şi unele propuneri ca, delegata din satul Coştiui a cerut să 
fie sprijinită pentru organizarea unui curs de croitorese. Din partea a mai 
multor delegate, s-a propus să fie organizată o anexă a cooperativelor la 
domiciliu, unde femeile să facă lucrări de artă populară şi în special covoare. 

Cu ocazia desfăşurării adunărilor pentru alegerea delegatelor 
comisiilor de femei precum şi a comitetelor comunale şi săteşti, organizaţiile 
de bază îndrumate de comitetul raional şi orăşenesc de partid au dat ajutor 
la mobilizarea femeilor, membri de partid luând parte la aceste adunări. La 
fel, în gazetele de stradă s-au scris articole legate de alegeri însă au fost 
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unele cazuri unde org.[anizaţiile] de bază nu a dat tot sprijinul, cum a fost 
cazul în comuna Giuleşti, Vad, la fabrica de perii, precum şi la G.A.C.Sighet, 
unde nu s-a dat tot sprijinul pentru mobilizarea femeilor, din care cauză 
aceste adunări au fost infirmate şi a trebuit din nou organizate. 

Comitetul raional şi orăşenesc de partid au dat tot sprijinul pentru 
organizarea şi buna desfăşurare a conferinţelor raionale şi orăşeneşti, 
sprijinind la mobilizarea femeilor, la întocmirea referatului şi a planului de 
acţiuni, precum şi la justa respectare a compoziţiei comitetelor, aceste 
probleme finalizate în şedinţa de birou. 

Sighet la 24 ianuarie 1958 

Prim secretar 
ss indescifrabil 

Instructor de informare 
ss indescifrabil 

45. Vişeu de Sus, ianuarie 1958. Tabel cu evidenţa întovărăşirilor create în 
1957 în raionul Vişeu cuprinzând informaţii cu privire la denumire, caracter, 
număr de familii înscrise, suprafaţa la data constituirii şi data înfiinţării. Fond 
Sfatul Popular al Regiunii Maramureş, Consiliul Agricol, dosar 411956 

Sfatul popular Raional Vişeu 

Situatia întovărăşirilor agricole şi zootehnice constituite în cursul anului 
1957 
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Localitatea Nr. familiilor Supra-
înscrise faţa de teren cu Data constituirii 

Nr care a intrat la 
crt "O ~ Ul s:: constit Raionul Comuna Satul 

CI)< Anul Luna Ziua CI)< ..... 
iil ..:: 

Denmirea întovărăşirii Specificaţia 3 CI)< o [ituire] 
li» Q. o 
;:!. Dl 

'!!!. 

1 „7 Noembrie" zootehnică Vişeu Cuhea Bocicoel 1 20 4 9,73 1957 Sept 29 

2 A X Aniversare a RPR 
" " 

Cuhea Cuhea 3 8 2 18,85 
" 

Noem 24 

3 30 Decembrie " " 
Crasna Crasna 8 21 9 15,18 " 

Dec. 22 

4 Iza 
" " 

Dragomir Dragomir 3 11 3 10,90 " 
lan 26 

restil restil 
5 A 40 Aivers.[are] a M.R.S 

" " 
leud leud 4 17 - 10,62 " Sept 22 

6 lnfrăţirea 
" " 

Leordina Leordina 1 17 11 20,26 " 
Iunie 21 

7 7 Noembrie 
" " 

Botiza Poienile 1 14 3 10,11 " 
Oct 12 

Glodului 
8 lnfrăţirea zoopomicolă 

" 
Petro- Petro- 2 14 1 25,00 " Apr. 20 
va va 

9 Viaţa liberă zootehnică 
" 

Ro- Şieu 1 11 7 12,21 " 
Iulie 8 

zavlea 
IO Partizanul Păcii 

" " 
Re pe- Repedea 9 12 3 19,84 " 

Iunie 20 
dea 

1 Viaţa Nouă 
" " 

Să cel Să cel - 20 - 14,45 
" 

Martie 30 

33 165 43 159, 15 

Se certifică de noi exactitatea Şeful serv. 
Şeful secţiunei L.S. ss indescifrabil 
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46. Sighet, 4 martie 1958. Referat întocmit de Comitetul Raional Sighet al 
PMR cu privire la desfăşurarea adunărilor generale din GAG-uri şi 
întovărăşiri din raionul Sighet privind analiza dărilor de seamă pe anul 1957 
şi aprobarea planurilor de producţie şi aprobare a bugetului de venituri şi 
cheltuieli pe anul 1958. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 
26711958, filele 54-58 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

REFERAT 
Asupra desfăşurării adunărilor generale din GAC şi întovărăşiri din 

raionul Sighet privind analiza dărilor de seamă pe anul 1957 şi aprobarea 
planurilor de productie şi a bugetului de venituri şi cheltuieli pe anul 1958. 

În raport cu ~arcinile ce au stat în faţa comitetului raional de partid 
privind activitatea GAC-urilor şi întovărăşirilor existente în raionul nostru au 
fost luate următoarele măsuri: 

a.) Au fost repartizaţi membrii biroului raional de partid în GAC-uri şi 

întovărăşiri pentru a sprijini şi îndruma consiliile de conducere în vederea 
întocmirii dărilor de seamă asupra activităţii din anul 1957, precum şi 

măsurile ce trebuiesc luate pe anul 1958 privind dezvoltarea economico
organizatorică ale unităţilor socialiste din agricultura şi lichidarea lipsurilor 
manifestate până în prezent. 

b.) Au fost luate măsuri de către biroul comitetului raional de partid 
prin comitetul executiv al sfatului popular raional, ca, secţia agricolă raională 
să repartizeze tehnicienii şi inginerii în vederea sprijinirii din punct de vedere 
tehnic al consiliilor de conducere pentru întocmirea de dări de seamă şi al 
planurilor de producţie pe anul 1958. 

c.) Au fost de asemenea luate măsuri de către biroul comitetului 
raional de partid, pe baza hotărârii comitetului raional de partid-să fie 
repartizate pentru GAG-urile Gîmpulung la Tisa şi Săpînţa un activist de 
partid care să se ocupe de îndrumarea permanentă al activităţii lor-lucru ce a 
fost realizat începând de la 2 ianuarie 1958. 

d.) La fel, au fost luate măsuri ca dările de seamă şi planurile de 
producţie - înainte de a fi prezentate adunării generale-să fie dezbătute în 
org.[anizaţia] de bază din GAG şi întovărăşiri în scopul susţinerii măsurilor ce 
trebuiesc luate pe noul an de producţie 1958. 

Pe baza măsurilor luate de către comitetul raional de partid arătate 
mai sus, s-a reuşit ca din totalul de 5 GAG-uri existente în raionul nostru, 
precum şi din cele 21 întovărăşiri agro-zoopomicole ce existau până în data 
prezentării dărilor de seamă şi plan de producţie ce existau până la acea 
perioadă, au fost ţinute la toate dările de seamă şi prezentarea planurilor de 
producţie pe anul 1958, reuşindu-se ca dările de seamă, precum şi planurile 
de producţie prezentate în adunările generale să se desfăşoare în condiţiuni 
bune datorită faptului că au fost pregătite din timp, membrii de partid aveau 
cunoştinţe de conţinutul dării de seamă precum şi de planul de producţie pe· 
1958, pe marginea căruia au fost purtate discuţii analitice, scoţându-se în 
evidenţă lipsirile şi greşelile din activitatea desfăşurată pe 1957, făcându-se 
propuneri pentru îmbunătăţirea muncii. 
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Astfel, de exemplu la GAC Teceu, cu ocazia dezbaterii dării de seamă, 
adunarea generală a scos la iveală la discuţii lipsa de orientare 
organizatorică al consiliului de conducere, propunând în acelaşi timp 
schimbarea întregului consiliu, fapt ce a fost hotărât de adunarea generală, 
precedându-se la alegerea unui nou consiliu de conducere. Astfel au fost 
aleşi în consiliu 1 membru de partid şi 4 nemembrii de partid, toţi de 
provenienţă ţărani săraci. 

De asemenea la întovărăşirea zootehnică din comuna Berbeşti pe 
marginea discuţiilor purtate în adunare generală, membrii ai întovărăşirii au 
cerut schimbarea comitetului de conducere, cauză pentru care au cerut 
membrii întovărăşiţi alegerea noului comitet s-a datorat faptului că comitetul 
existent au comis unele abateri, au neglijat rambursarea creditelor la bancă, 
de asemenea au permis la unii întov.[ărăşiţi] să încalce statutul întovărăşirii, 
permiţându-li-se să-şi ducă oile acasă în timpul iernii, precum şi alte 
asemenea abateri cu care membrii întov.[ărăşirii] nu au fost de acord, în 
urma căruia a fost ales un nou comitet de conducere ce se compune din un 
membru de partid şi 2 fără de partid din care un ţăran mijlocaş şi 2 ţărani cu 
gospodărie mică. 

Asemenea discuţii şi propuneri pentru schimbarea comitetelor de 
conducere parţial şi integral al s-au mai ţinut în întovărăşirile Satşugatag 

întov.[ărăşirea] zootehnică Iapa şi întov.[ărăşirea] sat Sarasău 

întov.[ărăşirea] pomicolă. Astfel: 
Alegeri total[e] s-au făcut la GAC Teceu, iar la întovărăşiri numai în 

Berbeşti, alegeri parţiale s-au făcut în întov.[ărăşirea] Satşugătag, Iapa şi 

Sarasău. Total componenţă la întovărăşiri au fost aleşi un membru de partid 
şi 6 fără de partid, din care un mijlocaş şi 5 ţărani săraci. Ca o parte negativă 
a fost aceea că nu a fost aleasă nici o femeie în comitetul de conducere. 

În discuţiile purtate pe marginea dărilor de seamă au fost analizate 
unele părţi pozitive obţinute în anul 1957, cum ar fi de pildă GAC-ul 
Cîmpulung la Tisa unde colectiviştii au arătat că valoarea zilelor de muncă s
a majorat în raport cu anul 1956 cu 14,60 lei prin faptul că au fost luate 
măsuri organizatorice, de asemenea au scos în evidenţă că datorită faptului 
de furajarea bună a animalelor, au obţinut un venit total numai din zootehnie 
100.170 lei pentru care s-a consumat 8.000 zile muncă din totalul de 36.000 
zile muncă, care a dus la un venit de 200.017 lei, propunând ca în anul 1958 
să fie majorat capetele de vaci lapte cu încă 20 buc.[ăţi] 

De asemenea au fost ridicate şi probleme negative ca de exemplu 
arătura efectuată de SMT Carei în primăvara anului 1958 în parte a fost de 
proastă calitate, pe o suprafaţă de 5 ha. arătură a influienţat negativ asupra 
producţiei de porumb, prin faptul că arătura a fost efectuată de tractorişti 

slab pregătiţi (elevi) faţă de care în prezenţa unui delegat de la SMT Carei 
cu ocazia încheierii contractului pe 1958 a fost analizată această lipsă, 

promiţându-se că în acest an se vor trimite tractorişti calificaţi. 
În GAC Săpînţa în discuţiile purtate pe marginea dării de seamă s-a 

arătat o parte pozitivă creşterea efectivului de oi care s-a ridicat cu 60 
capete tineret crescut din prăsila proprie. La fel s-a scos în evidenţă că 

numai din ramura zootehnică au avut un venit de 72.000 lei, propunându-se 
să se majoreze numărul de oi cu încă 50 capete. 
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Ca o parte negativă scoasă la iveală de către colectivişti au fost în 
primul rând ca GAC nu avea un casier şi funcţia aceasta era deţinută de 
preşedintele GAC-ului care producea nemulţumiri în rândul colectiviştilor, 
faţă de care chiar în adunarea generală s-a hotărât numirea unui casier şi 
această problemă a fost rezolvată. 

De remarcat este faptul că discuţiile pe marginea dărilor de seamă din 
întovărăşiri au scos în evidenţă o serie de părţi pozitive, de exemplu 
întovărăşirea agricolă din Vad, întovărăşiţii au ridicat în discuţii problema 
producţiei porumbului de peste 4000 kg. boabe la ha. arătând că munca 
efectuată în comun a dat posibilitatea de a se întări din punct de vedere 
economic întovărăşirea. Acest exemplu bun a influenţat favorabil asupra 
ţărănimii muncitoare din această comună, reuşind să fie creată încă o 
întovărăşire pomicolă compusă din 70 familii cu o suprafaţă de 17 ha. 

La fel s-a prezentat situaţia la întovărăşirea agricolă din Giuleşti unde 
s-au obţinut rezultate frumoase în anul de producţie 1957, exemplul lor a 
influienţat favorabil în crearea de noi întov.[ărăşiri] în comună, reuşindu-se 
de a se creia încă 3 întovărăşiri care se compun din 61 familii cu o suprafaţă 
de 53 ha. şi peste 200 capete de oi. La fel în prezent este în curs de creiare 
o întovărăşire pomicolă. 

Pe lângă aceste părţi pozitive, membri întovărăşirilor agricole în 
adunarea generală de dare de seamă au ridicat problema că mai sunt unii 
membri care nu sunt statutari prin faptul că suprafaţa înscrisă în întovărăşire 
o parte din ea este folosită individual şi în prezent, care este în curs de 
verificare ce necesită o măsurare a suprafeţei de teren ce se va efectua 
după topirea zăpezii. 

Comitetul raional de partid a luat măsuri prin secţia agricolă al sfatului 
raional ca odată cu întocmirea planului de producţie pe 1958 să se prevadă 
dezvoltarea fondului obştesc la toate întovărăşirile dar de exemplu la 
întov.[ărăşirea] agricolă din comuna Giuleşti s-au hotărât fiecare, membru să 
contribuie personal în bani majorarea fondului obştesc până la suma de lei 
1.200, lucru care s-a realizat până în prezent, sau la întovărăşirea 
zootehnică Rona de Sus întovărăşiţii au hotărât că după fiecare oaie să 
contribuie cu 5-10 lei, ţinându-se cont de categoria socială a întovărăşitului 
(ţăran sărac sau mijlocaş). Asemenea măsuri au fost luate şi la celălalte 
întovărăşiri de a se mări fondul obştesc faţă de anul 1957, astfel din total 
sumele prevăzute în anul 1958 pentru mărirea fondului obştesc din venitul 
propriu se ridică la suma de 80.000 lei. Ca o parte pozitivă atât GAC cât şi în 
întovărăşirile existente cu ocazia adunărilor generale când s-a dezbătut 
planul de producţie pe 1958au fost dezbătute şi problemele de contractări cu 
statul la diferite produse ca de exemplu GAC Sighet s-a încheiat contract 
pentru o cantitate de 1.300 kg. grâu, 1.100 kg. porumb, 3.000 kg. lapte vacă, 
150 kg. lână sau GAC Cîmpulung la Tisa unde s-a contractat 200 kg lână, 
10.000 kg. lapte vacă, legume şi zarzavaturi pe o suprafaţă de 5 ha„ 
analizând rezultatele obţinute cu ocazia prezentării planului de producţie 
1958 s-au prevăzut următoarele cantităţi de produse ce vor fi contractate cu 
statul. 

a.) GAC -uri existente în număr de 5 au contractat 8.000kg. grâu, 
7.000 kg. boabe porumb, 306.506 kg. legume, 982 kg. lână, 49.200 kg. 
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lapte vacă, 500 kg. brânză, 2.270 kg. carcasă de miel, 5.400 kg. carne de 
vită. 

b.) Întovărăşirile şi-au prevăzut de contracta următoarele cantităţi de 
produse 1.100 kg. porumb boabe, 38.000 kg. fructe, 3.866 kg brânză, 965 
kg. lână şi 6 .. kg carne de miel. 

Deşi sunt prevăzute cantităţi arătate mai sus pentru a fi încheiate 
contractul cu statul, până în prezent au fost încheiate puţine contracte, 
datorită faptului că pe o parte organele contractante ( Recolte Agevacoop ) 
nu s-au preocupat în măsură suficientă de încheierea de contracte în special 
la cereale, iar pe de o altă parte este o lipsă şi al comitetului raional de partid 
prin faptul că nu ia măsura suficientă n-a controlat şi a tras la răspundere, de 
aceea în ultimul timp a fost analizată în biroul raional de partid aceste 
organe în urma căruia s-a intensificat activitatea acestor organe. De 
remarcat este faptul că nu s-a manifestat la nici o unitate socialistă tendinţa 
de micşorare a cantităţilor în raport cu 1957, dimpotrivă în toate unităţile s-au 
prevăzut cantităti mai mari. 

În ce priveşte manifestările duşmănoase în această perioadă de timp 
nu am avut nici un caz. 

Pe lângă părţile pozitive şi negative arătate mai sus, mai informăm 
comitetul raional de partid că avem şi următoarele greutăţi. 

Unităţile socialiste cu mari greutăţi şi aproape deloc nu pot obţine 
materiale lemnoase de construcţie datorită faptului că ocoalele silvice 
justifică că nu au reparaţii şi nu au proiecte planificate de către DRS, pentru 
care propunem comitetului regional de partid să fie analizat cu DRS pentru a 
se lua măsuri de remediere, deoarece producem mari nemulţumiri în rândul 
colectiviştilor şi întovărăşiţilor. 

De asemenea o altă greutate este faptul că s-a indicat de la regiune 
că în planurile de producţie pe anul 1958 ca să se prevadă de a se 
însămânţa cânepă, in şi sorg pentru mături, fapt ce a fost abrobată în 
adunările generale din GAC-uri, în schimb însă organele contractante nu se 
prezintă pentru a încheia contracte şi pentru a asigura seminţele necesare. 

Pe baza sarcinilor ce au stat în faţă privind pregătirea şi desfăşurarea 
adunărilor generale pentru dări de seamă din GAC şi întovărăşiri s-au 
desfăşurat în condiţii cu mult mai bune ca în anii trecuţi, iar măsurile 

organizatorice ce s-au luat sunt o garanţie economică şi organizatorică a 
unităţilor socialiste existente. 

Sighet, la 4 martie 1958. 

Secretar cu probleme agrare, 
ss indescifrabil 

47. Baia Mare, 21 martie 1958. Situaţii şi propuneri întocmite de Direcţia 
Economică a Sfatului Popular Regional pentru satele cu populaţie 

ucraineană, referitoare baza furajeră necesară pentru creşterea animalelor, 
situaţia fondului forestier cu abuzurile săvârşite în timpul comasării pădurilor 
particulare, propuneri pentru realizarea unor industrii locale în prelucrarea 
lemnului sau obţinerea varului, aprovizionarea populaţiei cu lemn pentru 
construcţii sau combustibil, construcţia unor căi de comunicaţii, 
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aprov1z1onarea cu porumb. Fond Comitetul Regional al PMR, dosar nr. 
4411959, filele 22-34. 

1.Situatia bazei furajere pentru creşterea animalelor (păşuni. fânete. 
goluri de munte. si păşunatul în pădure) în satele din Regiunea Baia Mare 
locuite de populatia Ucraineană. 

Efectivul de animale. 
Din datele statistice pe care le-am la dispoziţie rezultă că în general 

numărul de vite existent în aceste comune a crescut faţă de anul 1938. Nu 
se poate stabili cu precizie care este procentul de creştere deoarece datele 
statistice din anii 1932 şi 1938 nu au fost reactualizate. Excepţie în comuna 
Poieni unde faţă de statistică din anul 1932, apare o creştere a efectivului în 
timp ce din declaraţiile cetăţenilor şi ale organelor Sfatului Popular se pare 
că efectivul de animale a scăzut.-

Pe comune efectivul de animale se prezintă astfel: 
1938 1958 

Corn. Crasna 
-Cai buc 20 32 
-Vite mari 100 670 
-Oi şi capre 1000 1676 
Corn. Rona de Sus 
-Cai buc 100 118 
-Vite mari 900 1359 
-Oi şi capre 1000 1500 
Corn Ruscova 1932 1954 1958 
-Cai buc 147 69 86 
-Vite mari 794 1254 1220 
-Oi şi capre 3457 2947 2311 
Corn. Poieni 
-Cai buc 232 211 152 
-Vite mari 1757 2571 1860 
-Oi şi capre 3663 7308 5174 
Corn. Repedea 

-Cai buc 114 90 
-Vite mari 562 81 O 
-Oi si capre 1657 2084 
OBS. Datele pentru anul 1938 şi 1932 sunt aproximative. Pentru anul 

1954 datele statistice pentru Poieni sînt comune cu cele ale comunei 
Repedea, care la acea dată erau împreună. 

Situatia păşunilor si a golurilor de munte. 

Existent Necesar 
Păşuni Goluri de Total Total 

Repartizat 

Poieni ha 153 
Repedea " 
Crasna 148 

munte 

2433 
4494 
1107 

2583 
4494 
1255 

1650 
710 
560 

723 
610 
312 
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Rezultă faţă de această situaţie că în raza acestor două comune ar 
exista un excedent de suprafeţe păşunabile de peste 5400 ha faţă de 
necesar. Excedentul este însă aparent deoarece pe de o parte golurile de 
munte din raza acestor comune se repartizează anual de către Sfatul 
popular raional, altor comune atât din raionul Vişeu, cit şi în special din 
raionul Sighet, care sînt lipsite de suprafeţe păşunabile. Conform acestei 
repartizări, după cum rezultă şi din tabloul de mai sus, comunele Poieni, 
Repedea şi Crasna primesc pentru folosinţă o suprafaţă mult mai mică decât 
suprafaţa păşunilor existente în raza lor. -

Deosebit de aceasta, o suprafaţă de circa 20% din golurile de munte 
este invadată de jneapăn şi ienupăr, în parte este împădurită, astfel că nu 
poate fi folosită de păşune.-

Comunele Rona de Sus, Bistra şi Ruscova nu dispun de goluri de 
munte în suprafaţă suficientă, fiind nevoite a trimite vitele pentru păşunat în 
raza altor comune.-

Situaţia fâneţelor 

Poieni ha 
Crasna 
Rona de Sus 

Total 

Existent 
1212 
424 
1847 
3483 

Necesar 
4220 
1560 
3100 
8100 

================================== 
Nu avem date asupra fânaţelor din comunele Ruscova, Repedea şi 

Bistra, însă situatia arătată se poate generaliza şi la acele comune.-
În conclu~ie, suprafeţele destinate pentru fâneţe sînt insuficiente, 

datorită următoarelor cauze principale: 
- creşterea efectivelor de animale 
- transformarea fânetelor în teren arabil. 
În anul 1938 în fostul judeţ Maramureş suprafaţa cultivată cu lucernă 

şi trifoi era circa era de circa 6.600 de ha. Faţă de 550 existente în prezent. 
Restul este cultivat cu porumb şi cereale.-

Păşunatul în pădure 
O altă bază furajeră în raza acestor comune erau suprafeţele din 

parchetele exploatate înainte de anul 1948, neregenerate, în suprafaţă de 
cca 900 ha, şi care au păşunate. Începând cu anul 1948 aceste suprafeţe au 
fost au fost împădurite şi în consecinţă păşunatul a fost oprit.-

Au mai fost împădurite şi poieni din fostele păduri ale statului care au 
fost folosite în trecut ca păşuni sau fâneţe . Suprafaţa acestora este de circa 
60 ha. 

Situatia proprietătilor private incluse în fondul forestier. 
Următoarele suprafeţe din raza ocolului Silvic Poieni care cuprinde 

teritoriul comunelor Poieni, Repedea, Ruscova, Crasna, Petrova, Bistra şi 
Leordina sînt identificate ca nejust inglobate în fondul forestier şi anume: 

- Terenuri agricole pentru care direcţia silvică afirmă că, există drepturi 
de proprietate dovedit prin acte, dar care nu au fost prezentate, în suprafaţă 
de 16,6 ha.-

- Terenuri agricole pentru care deţinătorii nu pot prezente acte de 
proprietate, în suprafaţă de 517,4 ha. 
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- Trupuri de pădure sub 0,25 ha provenite din resturile fostelor 
arborete defrişate, în suprafaţă totală de 5,5 ha.-

În total deci, 539,5 ha teren inclus în fondul forestier considerat ca 
ocupaţiune şi în prezent lăsat în folosinţă.-

Constituirea fondului forestier cu ocazia lucrărilor de amenajare a 
pădurilor. 

În baza legii nr. 204/1957, instrucţiunile pentru amenajarea pădurilor 
emise de fostul M.G.S. în anul 1953, prevăd că, în conformitate cu art. 7 al 
Constituţiei R.P.R. pădurile costituite proprietate de stat, iar orce suprafaţă 
mai mare de 0,25 ha acoperită cu vegetaţie lemnoasă, de orce vârstă, 
consistenţă, structură, specie, sau stare de vegetaţie, destinată a produce 
material lemnos sau a îdeplini o funcţie de protecţie, este pădure.-

De asemenea se consideră ca suprafeţe aparţinând fondului forestier 
suprafeţele exploatate şi neregenerate, suprafeţele defrişate în mod 
temporar, etc.-

În virtutea acestor instrucţiuni, au fost considerate ca păduri la 
întocmirea amenajamentelor, numeroase suprafeţe cu vegetaţie lemnoasă 
apartinând particularilor.-

. În prezent aceste suprafeţe înscrise în registrul agricol comunal nu 
sunt folosite de către proprietarii lor, care totuşi plătesc impozit pentru ele.-

Prin aceleiaşi instrucţiuni de amenajarea pădurilor, la paragraful 36, se 
consideră fond forestier terenurile de păşune din fostele păduri ţărăneşti în 
suprafaţă de sub 1 O ha. Aceste suprafeţe se tratează ca ocupaţie în cazul în 
care sînt folosite de foştii proprietari ai pădurii respective.-

În concluzie. considerăm că deficitul bazei furajere în această regiune 
se datorează în principal următoarelor cauze: 

- În valori absolute efectivul de vite a crescut după cum rezultă din 
cifrele comparative statistice din anii 1932, 1938, 1954 şi 1958.-

- prin noua raionare administrativă a teritoriului R.P.R. o parte din 
golurile de munte aflate în trecut pe teritoriul fostului judeţ Maramureş, sunt 
arondate în prezent la regiunea Suceava. Alte goluri de munte aflate pe 
teritoriul regiunii Suceava, aparţineau în trecut unor proprietari din 
Maramureş, care le arendau populaţiei din această regiune.-

- Circa 20% din suprafaţa golurilor de munte este invadată de jneapăn, 
ienupăr, şi alte plante lemnoase, devenind improprie pentru păşunat.-

- Suprafeţele exploatate în trecut şi neregenerate la timp erau 
păşunate şi folosite ca fâneţe până în anul 1948. După acestea ele au fost 
împădurite a fi redate producţiei forestiere, iar păşunatul interzis. -

- Păşunatul în pădure este în prezent reglementat. Deoarece 
suprafeţele unde este în prezent permis păşunatul fiind arboret de vârste 
mari, după exploatarea acestora ele devin parchete şi sînt excluse de la 
păşunat. De asemenea arboretele care intră în rând de exploatare sînt 
deasemenea oprite pentru păşune.-

- Transformarea suprafeţelor de fâneţe în teren arabil precum şi 
reducerea suprafeţei cultivate cu trifoi şi lucernă, cultivate în prezent cu alte 
plante agricole.-

- Hrana oilor în timpul iernii era complectată în trecut cu cetină 
recoltată din arboretele apropiate de sat, indiferent de vârsta acestor 
arborete, fapt care în prezent nu este permis şi nici posibil.-
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Suntem de părere că pentru asigurarea bazei furajere pentru 
dezvoltarea creşterii animalelor în aceste c9mune, sînt necesare a se lua 
următoarele măsuri: 

- Să se întocmească de către MAS. în colaborare cu sfaturile 
populare regionale o balantă a păşunilor, golurilor de munte şi a poienilor în 
raport cu numărul de vite din regiunile Suceava şi Baia Mare. În funcţie de 
această balanţă să fie redistribuite suprafeţele de păşunat între aceste două 
regiuni.-

- Păşunile existente degradate în prezent şi invadate de jepi, ienupăr 
şi alte plante lemnoasă să fie curăţite şi redate în folosinţă. Această curăţire 
să se facă ţinîndu-se seama de prevederile instrucţiunilor pentru amenajarea 
pădurilor şi goll.lrilor alpine.-

- Faţă de specificul regiunii, favorabil creşterii animalelor, apreciem că 
nu este indicată cultivarea cu porumb, grâu sau secară a suprafeţelor de 
munte care nu corespund acestui scop. Producţia de porumb cultivat în 
asemenea condiţiuni este uneori de 450 kg. la ha., iar producţia de grâu de 
500 kg. la ha.-

Suntem de părere că aceste suprafeţe să fie destinate pentru fi 
cultivate cu plante furajere: trifoi şi lucernă.-

- Înafară de suprafaţa de 539,5 terenuri arabile şi păşuni incluse în 
fondul forestier din raza Ocolului Silvic Poieni, să se identifice de către 
Direcţia Silvică în colaborare cu Sfaturile populure, şi celelalte suprafeţe 
greşit înglobate în fondul forestier, care să fie redate celor în drept conform 
ordinului MAS. Nr. 1.417.791/1955.-

- Perioada de păşunat în pădure să fie prelungită, permiţîndu-se acolo 
unde condiţiile o vor permite, păşunatul în intervalul de la 1 Mai - 1 
octombrie.-

2. Creierea unor unităti industriale pentru prelucrarea lemnului în 
comunele Poieni si Repedea. 

Exploatarile forestiere din raza IFET-ului Leordina, care cuprinde 
aceste comune, se ridică anual la un volum de 173. 700 mc. Masă lemnoasă 
volum brut în picioare. 

Din această masă lemnoasă care cuprinde 50.400 mc răşinoase şi 
123.300 mc. fag, rezultă o cantitate de 72.800 mc buşteni care se 
prelucrează în alte produse ale industriei forestiere, restul fiind lemn de 
mină, lemn de celuloză, stâlpi, bile manele, lemn de foc şi alte sortimente, 
care sînt destinate, consumului sau altor ramuri industriale sub forma în care 
se găsesc, fără a mai necesita o prelucrare ulterioară.-

Din cantitatea de 72.000 mc buşteni produşi de IFET-ul Leordina, se 
livrează: 

- La T.l.L. Miercurea Ciuc 12.000 mc. răşinoase; 
- La lntrep.[rinderile] din Regiunea Suceava (TIL Fălticeni, Centrocoop 

Dolhasca şi Burdujeni), o cantitate de 17.750 mc.
- La Fabrica Cîmpulung la Tisa 43.450 mc. 
- La Punctul mecanizat Leordina 9.600 mc. 
În consecinţă, nu se face nu face nici un fel de prelucrare industrială a 

lemnului în raza comunelor ocupate cu populaţie ucraineană.-
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Considerăm că pentru că pentru ridicarea economică a comunelor 
înapoiate, este necesar şi posibil a se creia o unitate de prelucrare a 
lemnului, în cadrul Industriei Locale a Sfatului Popular.-

Această unitate care va putea absorbi un număr mediu de circa 500 
muncitori permanenţi, să fie profilată pentru construcţia de lădiţe şi lăzi de 
fag, doage de fag pentru butoaie de ambalaj, produse din lemn pentru uz 
casnic necesar nevoilor populaţiei, precum şi pentru folosirea integrală a 
deşeurilor. Există condiţii ca o parte din aceste produse să fie destinate 
exportului.-

Necesarul de materie primă a acestei unităţi va de circa 2.000 m.c 
buşteni de răşinoase anual, care se pot asigura în parte din resurse locale 
(produse accidentale, transformarea păşunilor împădurite, restanţe de 
parchete etc.), iar restul prin repartiţii din fondul centralizat.-

Investiţiile necesare pentru creiarea acestei unităţi, se apreciază la 
circa 3.000.000 lei din care1 .400.000 lei construcţii. În realizarea acestei 
lucrări se va putea folosi o hală existentă în suprafaţă de cca 1.000 mp a 
unei foste fabrici de cherestea, care a fost distrusă parţial în anul 1944 cu 
ocazia retragerii trupelor fasciste.-

Dintr-un calcul sumar, orientativ, întocmit de către Sfatul Popular al 
regiunii Baia Mare, beneficiile realizate de această întreprindere vor acoperi 
în termen de 5 ani cheltuielile efectuate cu investiţiile acordate.-

Suntem de părere ca încă în trim. li al ac. să fie luate următoarele 
măsuri: 

- Sfatul popular al regiunii Baia Mare să întocmească un memoriu 
tehnic pe baza căruia să se deschidă finanţarea pentru organizarea 
şantierului, cu suma de 200.000 lei.-

- Sfatul popular al regiunii Baia Mare să treacă de urgenţă la 
întocmirea proiectului tehnic în aşa fel încât această unitate să fie pusă în 
funcţiune până la 31 decembrie 1958.-

- Sfatul popular al regiunii Baia Mare să pună în funcţiune cu mijloace 
proprii până la 1 mai 1958 2 gatere în comuna Repedea, care să prelucreze 
material lemnos destinat producţiei de lădiţe şi doage de fag, încă în anul 
1958.-Să se suplimenteze planul de repartiţii cu material lemnos al Sfatului 
popular regional Baia Mare cu cantitatea de ca 1 O.OOO mc buşteni fag şi ca 
2.000 mc buşteni de răşinoase, pentru a asigura baza de materie primă a 
acestei secţii pe 1958.-

- Fondul de salarii necesar realizării acestei investiţii, să fie asigurat în 
cadrul planului de casă al Sfatului Popular regional Baia Mare, aprobat 
pentru anul 1958 prin aplicarea Hotărârii 2949.-

- Următoarele materiale de construcţii vor fi asigurate în cadrul 
planului de aprovizionare a Sfatului popular raional: material lemnos, 
cărămizi, var. 

Suntem de părere că, aprovizionarea cu material lemnos a acestei 
unităţi de producţie, nu se va putea realiza prin forţarea cotei anuale de 
exploatat IFET Ruscova, care este în prezent de 98.000 mc volum brut, 
deoarece în prezent această cotă este depăşită cu 75%.-

Situaţia fondului forestier precum şi a instalaţiilor de transport (C.F.F 
ecartament 0,60 m) şi capacităţile instalaţiilor de scoatere, nu permit 
creierea unei guri de exploatare în raza acestui IFET.-
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3. Aprovizionarea populatiei cu material lemnos pentru constructii si 
combustibil.-

În prezent aprovizionarea populaţiei cu material lemnos, se face în 
condiţiile ordinului M.A.S. Nr. 411/1956, la următoarele preţuri considerate 
loco/cioată: 

- Lemn de lucru răşinoasă la preţuri de la 55 - 150 lei, în funcţie de 0 

la mijloc şi condiţii de exploatare.-
- Lemn de lucru foioase la preţuri de 50 - 200 lei mc. 
- Lemn de foc la preţul 40-55 mc. 
- Grămezile de crăci, butuci nedespicabili, zoburi şi aşchii, la preţul de 

15 - 35 lei la distanta de până la 10 km. 
În situaţia actuală, populaţia din comunele apropiate de pădure, se 

poate aproviziona cu lemn de foc provenit din vrescuri căzute în pădure în 
stare nefasonate, la preţul de 15 lei un car.-

Astfel, o cantitate de lemn de foc (vreascuri) necesară unei familii din 
mediul rural, pentru un interval de 7 zile, revine la preţul de 15 lei, adică 60 
lei lunar, la care se mai adaugă timpul de muncă necesar pentru strângerea 
şi transportul acestui material, respectiv 2 zile de muncă pe lună, la un preţ 
mediu de 25 lei ziua =50 lei.-

În concluzie necesarul de combustibil în timpul iernii a unei familii 
revine la preţul de peste 100 lei lunar.-

Menţionăm că, durata perioadei de anotimp friguros este de cca 7 luni 
pe un an în această regiune.-

În această situaţie, suntem de părere că preţurile de vânzare a 
lemnului către populaţie, trebuie revizuite în sensul reducerii lor, ţinându-se 
seama de condiţiile specifice arătate pentru această regiune.-

4. Dezvoltarea productiei de var necesară nevoilor locale.-
În comunele Poienile de sub Munte şi Bistra există importante 

zăcăminte de calcar (piatră de var), care pot constitui o bază de materie 
primă pentru dezvoltarea industriei de var.-

O cauză care frânează dezvoltarea acestei industrii, este faptul că, 
preţul de cost al unei tone de var este de circa 600 - 700 lei, iar preţul de 
vânzare cu ridicata conf.[orm] catalogului de preţuri este de 180 lei tona. 
Rezultă deci o pierdere planificată de circa 420 lei la tonă, care este 
determinată de folosirea lignitului drept combustibil, deşi în apropierea 
cuptoarelor de var există resurse de material lemnos (lemn de foc) provenit 
din parchetele exploatate.-

În cazul în care s-ar folosi pentru producţia de var rămăşiţele de 
exploatare şi produse accidentale greu accesibile, costul unei tone de var ar 
reveni la preţul de cca 250 lei tona, faţă de 600-700 lei tona cât revine în 
prezent. 

În consecinţă, considerăm că este posibil ca baza art. 6 al Hotărîrii nr. 
1980/1957 privind aprobarea planului de stat pe anul 1958, M.A.S. să 
predea cu avizul C.S.P. Sfatului Popular regional Baia Mare masa lemnoasă 
din produsele accidentale şi restanţe neexploatate, care să fie folosite pentru 
a fi arse în cuptoare de var. Menţionăm că aceasta ar fi cea mai indicată 
folosire a acestor resturi care în caz contrar s-ar deprecia în pădure datorită 
condiţiilor în care se află.-
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Deosebit de acesta, stimularea producţiei de var în aceste localităţi, s
ar putea realiza lăsând la dispoziţia producătorului (Sfatul popular Baia 
Mare) o cantitate mai mare de var pentru a fi vândută direct la cosumatori la 
preţul fondului pieţii.-

În prezent, varul fiind deficitar în regiune, din lipsă de var producătorii 
particulari desfac acest produs la preţul de circa 1.500 - 2.000 lei tona.-

5. Constructia podului peste Vişeu între comunele Crasna şi Petrova.
Legătura între comunele Crasna şi Căile de comunicaţie publică se 

face în prezent printr-un pod peste Vişeu cu deschidere de cca 60 m. Podul 
aparţine liniei C.F.F. Petrova şi a fost construit pentru a deservi transportul 
materialului lemnos ce se exploatează din unitatea de producţie 

Frumuşeaua, cu volum de peste 25.000 mc material lemnos anual.-
Populaţia din ambele comune (Crasna şi Petrova) foloseşte podul 

numai pentru tranversarea cu piciorul, iar cărutele trec prin apă şi aceasta 
numai atunci când nivelul apei o permite. În caz~I în care debitul râului Vişeu 
creşte, comunicaţia cu aceste comune, este întreruptă. 

Podul de C.F.F. menţionat mai sus, este într-un grad de uzură foarte 
avansată, are deviere faţă de amplasamentul său iniţial şi este ancorat 
provizoriu cu cabluri de oţel. Din această cauză prezintă un pericol iminent 
de întrerupere totală a circulaţiei pentru populaţie şi sistarea transporturilor 
de material lemnos pe linia C.F.F.-

Suntem de părere că se impune construirea de urgenţe a unui pod 
mixt C.F.R. + drum, care să asigure atât transportul lemnului din unitatea de 
producţie Frumuşaua, cât şi comunicaţia pentru comună. Suntem de părere 
că aceasta construcţie pe care o apreciem la o valoare de circa 1,5 milioane 
lei, să fie realizată din fondurile de investiţii ale MAS. şi contribuţia Sfatului 
Popular regional, într-o proporţie ce urmează a se stabili. 

6. Constructii de locuinte pentru foştii voluntari, văduve şi orfani ai 
războiului anti-hitlerist. 

În situaţia constatată pe teren există circa 100 de cazuri în rândul 
populaţiei ucrainene, care au participat la războiul anti-hitlerist şi care 
trebuiesc luate în considerare ca având nevoie de locuinţe. 

Suntem de părere că rezolvarea acestei problemele poate fi rezolvată 
prin următoarele două soluţii: 

1. Cetăţenii care se încadrează în condiţiunile arătate să-şi 

construiască prin forţe proprii aceste locuinţe, pentru care să fie 
aprovizionaţii gratuit cu material lemnos necesar în cantitatea de 25 mc. 
fiecare gospodărie, respectiv în total 2.500 mc. lemn de lucru răşinoase. 

Eliberarea materialului lemnos să se facă numai pe baza avizului 
Sfatului Popular.- Sfatul Popular va elibera avizul numai după ce vor exista 
condiţii ca aceste materiale să fie folosite pentru construcţia locuinţelor şi va 
urmării realizarea lor, luând măsuri pentru a se evita folosirea materialului 
pentru alte scopuri.-

2. A doua soluţie ce poate fi luată în considerare este ca Sfatul 
Popular regional să examineze posibilitatea construirii unor locuinţe de tip 
rural, ca executant prin TRCL, finanţate pe baza de credite pe termen lung 
acordate acestor cetăţeni. 

Aceasta a doua soluţie are avantajul că, s-ar folosi pentru construcţii 
locuinţe, alte materiale afară de material lemnos, locuinţelor ar fi mai 
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higienice şi s-ar putea realiza grupat în vatra satului, spre deosebire de 
actualele aşezări a cetăţenilor care sunt răsfirate pe coaste la distanţe de 
până la 500 m. între ele. 

7. Aprovizionarea cu porumb a satelor deficitare 
În aceste raioane ocupaţia de bază a populaţiei este munca forestieră 

şi creşterea animalelor. Suprafeţele de teren arabil sînt mici şi dau 
randamente scăzute la ha. Ceea ce face ca populaţia să nu-şi poată asigura 
necesarul de porumb pentru hrana lor şi a animalelor. 

Cantităţile de porumb primite de muncitorii care lucrează la 
exploatările forestiere şi care se dau numai celor care lucrează, nu a 
acoperit decât în mică măsură nevoile populaţiei. 

Lipsa de porumb în special pentru hrana oamenilor a determinat ca în 
multe comune să se treacă la cultivarea porumbului, deşi se obţin 

randamente scăzute la ha., iar foarte mulţi oameni se deplasează la distanţe 
mari în raioanele cu producţie excedentară, obţinând la preţuri ridicate 
porumb de pe piaţa neorganizată. Sătenii din raioanele Vişeu şi Sighet, se 
deplasează la distanţe mari în raioanele cu producţia excedentară, obţinând 
la preţuri ridicate porumb de pe piaţă neorganizată. Sătenii din raioanele 
Vişeu şi Sighet, se deplasează în raioanele Tăşnad, Carei şi Satu Mare, pe 
distanţe de 150-200 km. Preţul porumbului la piaţa neorganizată ajunge 
până la 2 lei kg., fiind depăşit în perioadele de lipsă de porumb.-

Calculele prezentate de regiune pentru vele două raioane arată un 
deficit de porumb necesar aprovizionării populaţiei, de cca 1.000 vagoane 
(anexăm calculele regiunii),-

Din cele constatate pe teren, rezultă că în anumite comune trebuiesc 
asigurate cu regularitate cantităţi necesare de porumb pentru hrana 
populaţiei, întru-cât nu există altă posibilitate de procurare.-

Apreciem că cererea arătată de organele dela regiune, este prea 
mare, întru-cât nu s-a ţinut seama că muncitorii forestieri primesc porumb de 
la IFET, că exist totuşi o anumită categorie a populaţiei care îşi pot asigura 
porumbul necesar prin schimb de produse la comerţul de întâmpinare, 
având situaţie economică mai bună.-

Propunem să se aprovizioneze din fondul central contra numerar prin 
Centrocoop, populaţia nevoiaşă care nu are alte mijloace de a-şi procura 
porumbul pentru hrană. Acest lucru să se facă sub supravegherea Sfatului 
Popular local pentru a nu ajunge la mâna acelor care să-l comercializeze. 
Pentru a acoperirea acestor nevoi strict necesare, apreciem că vor trebui 
acoperite cca 300 -

Totodată propunem să se examineze distribuirea porumbului pentru 
producătorii care contractează plante industriale cu statul, din raioanele 
Carei, Satu Mare, Tăşnad şi Şomcuta pe următoarele considerente: în 
aceste raioane populaţia nu este consumatoare de porumb decât în mai 
mică măsură şi nu ridică cantităţile de porumb alocate, iar în unele cazuri le 
ridică pentru a fi vândute la preţuri ridicate raioanelor deficitare.-

Aprovizionarea cu porumb a raioanelor deficitare ar creia condiţii 

favorabile pentru menţinerea şi respectarea preţului de achiziţii, iar populaţia 
din comunele deficitare nu ar fi nevoite să se deplaseze pentru asigurarea 
cu porumb în raioanele producătoare neglijând creşterea animalelor şi 
menţinerea unor preţuri ridicate pe piaţă.-
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Baia Mare, la 21.111.1958 
Com[isia] Economică 

48. Sighet, 22 mai 1958. Memoriu adresat Comitetului de conducerea 
G.A. C." Viaţa Liberă" şi adunării generale ce urmează să se ţină în 22 mai 
1958 de către Botezat Florea din Sighet prin care solicită ieşirea din G.A.C. 
motivând că a fost mereu neîndreptăţit şi nu vrea să muncească pe gratis. 
Arhiva Primăriei Sighetu/ Marmaţiei, Fond G.A. C." Viaţa Liberă", dosar 
311958, fila 112. 

199/22.V-1958 
Către 

Comitetul de Conducere al G.A.C. 
,,Viaţa Liberă" 

Sighet. 
şi către adunarea generală care se va ţine în ziua de 22. V. 1958. 
Subsemnatul Botezat Florea din Sighet Strada Valea Hotarului Nr. 36, 

sunt membru în această gospodărie acum pe al patrulea an cu o familie de 5 
persoane de muncă, rugăm adunarea generală în frunte cu consiliul de 
conducere să binevoiţi ami elibera această cerere de eşire din Gospodărie 
pentru următoarele motive: 

Am fost angajat pentru îngrijirea oilor cu băiatul meu, eu cu o normă 
50 şi băiatul cu o normă şi să mi se strângă fânul la un loc din care consiliul 
de conducere nu s-a ţinut de contractul pe care-I-am încheiat cu consiliul de 
conducere fiind de faţă la acest contract şi tov. Inginer Holdiş. Şi fânul l-am 
transportat eu cu familia mea, dare pe lângă aia mi-a dat un cal din 4 
vagoane şi jumătate de fân mi-a transportat cu boii maximum 30 măji şi 
restul l-am transportat eu. Nu mi-a dat nimic pentru munca care am depus-o 
eu cu fânul, dar eu odată am fost nevoit să-mi duc un car de fân acasă că n
am avut fân pentru vacă din cauză că tot a plouat şi am dus într-o zi care n-a 
fost planificată zi de fân. Consiliul de conducere m-a sancţionat cu 5 norme 
dar eu m-am referat în faţa conducerii că sunt de acord cu sancţiunea pe 
care am primit-o, dar să-mi elibereze şi mie munca pe care am depus-o cu 
transportul acestor 4 vagoane de fân care nu am fost însărcinat cu ele ca să 
le transport. 

Eu m-am angajat pentru îngrijirea oilor şi nu de cociş, iar pe lângă 
toate acestea, toată iarna n-am putut ca să primesc car ca să-mi transport 
fânul meu cât l-am avut la timp, decât am primit numai de două ori car ca să
mi duc fân, dar nici atunci la timp. Dar în altă zi ca să poată să mă 

sancţioneze. Eu după 827 de norme efectuate în anul 1957 n-am avut 
dreptul ca să primesc şi ei ca orice membru din Gospodărie atelaje pentru 
transportul cerialelor şi al fânului. Dar am băgat atelaje pentru bani şi cum 
am putut. Iar unii dintre membrii Gospodăriei au dreptul să ieie atelajul chiar 
dela plug din timp[ul] campaniei de arătură pentru interesele lui personale. 

Consiliul de conducere atâta caută ca pe unii membrii din Gospodărie 
să poată să fie sancţionaţi fără ca să fie întrebaţi sau să fie chemaţi în faţă 
Consiliului de conducere şi să ia măsuri că pentru ce vine sancţionat. Vin 
unii tovarăşi cu o problemă asupra celuilalt către Consiliul de Conducere şi 

211 

https://biblioteca-digitala.ro



consiliul de conducere sancţionează pe respectivul fără ca să fie chemat în 
faţă Consiliului de conducere să se analizeze problema adusă de către unii 
tovarăşi şi totuşi s-a rezolvat în faţa consiliului de conducere chiar problema 
pe care am avut-o eu că n-a fost lucrul just. Dar consiliul de conducere tot 
m-a sancţionat cu 5 norme care tovarăşi şi tovarăşe cu aceste sancţiuni eu 
nu sunt de acord. Eu nu pot să muncesc gratis şi consiliul de conducere a 
început cu sancţiuni fără ca să fiu întrebat. 

După ce s-a încheiat procesul verbal de sancţionare numai atunci am 
fost chemat şi mi s-a spus că sunt sancţionat, pentru probleme date de către 
unii tovarăşi care nu le place ca să aparţin la aceasta gospodărie. Aceşti tov. 
au fost chemaţi în faţa Consiliului de Conducere şi a văzut chiar cons. de 
cond. că nu este un lucru just, că n-a putut ca să dovedească faţă de mine şi 
de consiliu problema care au ridicat-o asupra mea, iar din contră cons. de 
cond. tot m-a sancţionat iarăşi cu 5 norme, fără ca să fiu vinovat. Am 
întrebat pe unii tovarăşi din Consiliul de Conducere pentru ce să fiu 
sancţionat pe nedrept, ei mi-au răspuns că ce este trecut în procesul verbal 
nu se mai poate modifica. 

Întrebând consiliul de conducere pentru ce nu am fost chemat şi eu la 
încheierea acestui proc.[es] verbal şi s-a încheiat fără de mine tov. Vivişcan 
Mihai, atunci ar însemna un lucru că în această Gospodărie când un tov. are 
ceva necaz asupra mea şi vine cu problemă nejustă cu care nu poate să 
dovedească faţă de mine şi de consiliul de conducere şi totuşi cons[iliul] de 
cond[ucere] mi-a tăiat 5 norme de unde eu nu sunt de acord să fiu 
sancţionat cu aceste probleme, rog consiliul de conducere şi întreaga 
adunare generală ca să-mi elibereze şi să fiu eşit din gospodărie cu data de 
22 mai 1958, fiindcă eu nu pot să muncesc cu familia în Gospodăria 

Colectivă pe de gratis şi unii tov. să-şi bată joc de mine, la fişar deţin 

normele legale pe când e la primirea produselor din ele jos pe care eu nu 
recunosc nici o sancţiune, numai la norme pentru vacă neavând faţă de 
Gospodărie reclamaţiuni în legătură cu munca.-

Sighet, la 22 mai 1958. 

49. Sighet, 26 iunie 1958. Buletin informativ al Comitetului Raional Sighet al 
P.M.R. despre desfăşurarea adunărilor generale unde s-a analizat 
activitatea desfăşurată pe baza hotărârii luate anterior simulacrului de 
alegeri din anul 1957, analizele relevând şi rezistenţa ţăranilor la 
transformarea socialistă a agriculturii şi ramificarea structurilor de partid 
până la nivelul echipelor de lucru din agricultură. Fond Comitetul Raional 
Sighet al P.M.R., dosar 26611958, f. 142-146 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

BULETIN INFORMATIV 
1.- Desfăşurarea adunărilor generale ale org.[anizaţiilor] de bază unde 

s-a analizat activitatea desfăşurată pe baza hotărârii luate cu ocazia 
alegerilor din 1957. 
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Pe baza indicaţiilor date de comitetul raional de partid, organizaţiilor 
de bază de a analiza activitatea desfăşurată în urma alegerilor pe baza 
hotărârii lor proprii luate cu ocazia alegerilor din anul 1957. - Org.[anizaţiile] 

de bază au trecut la aceste analize, care le-au prevăzut în planurile lor de 
muncă lunare. Cu ocazia analizelor birourile org.[anizaţiilor] de bază au 
întocmit dări de seamă. 

Până în prezent, astfel de analize au fost făcute în 26 org.[anizaţii] de 
bază din raion. La aceste adunări din totalul de 626 membrii şi candidaţi de 
partid au participat la adunări 469 tov., iar la discuţii au luat parte 117 tov. La 
fel din cele 11 comitete comunale de partid a fost analizată activitatea de la 
alegeri la 3 comitete comunale de partid în cadrul plenarelor cu toţi membrii 
şi candidaţii de partid. La cele 3 comitete comunale de partid din totalul de 
122 membrii şi candidaţi de partid au participat 101 tov., iar la discuţii au luat 
parte 36 tov. 

Dările de seamă prezentate de birourile org.[anizaţiilor] de bază şi de 
comitetele comunale de partid cu ocazia acestor adunări şi plenare, au 
oglindit realizările obţinute de la alegeri şi până la analize, în domeniul 
întăririi disciplinei de partid, primirea de noi membri şi candidaţi de partid, 
educarea membrilor şi candidaţilor de partid. Munca politică desfăşurată în 
vederea realizării sarcinilor de productie la intreprinderi, iar în sectorul 
agricol de ridicarea producţiei la hectar. î'n sectorul socialist al agriculturii s-a 
accentuat de felul cum s-au întărit unităţile din punct de vedere economico
organizatoric. Totodată dările de seamă s-au ocupat de felul cum au fost 
conduse şi sprijinite organizaţiile de masă de către organizaţiile de partid. 

Ca de exemplu, în darea de seamă de la întreprinderea „Alexandru 
Tamaş" (fabrica de mobile) în dare de seamă a fost scos în evidenţă că din 
cei 53 membri şi candidaţi de partid, un număr de 34 tov. lucrează direct în 
producţie, la fel nici un membru sau candidat de partid nu lucrează sub 
normă, ceea ce contribuie ca un exemplu în faţa muncitorilor. S-a întărit 

disciplina în muncă a membrilor şi candidaţilor de partid care a contribuit la 
întărirea disciplinei în muncă pe întreprindere, dând comparaţie lunile 
ianuarie şi februarie 1957, când au fost 61 lipsuri nemotivate, iar în lunile 
ianuarie şi februarie 1958 numărul lipsurilor nemotivate a fost 37 pe 
întreprindere. A fost scos în evidenţă că în urma măsurilor luate de 
org.[anizaţiile] de bază s-a întărit rolul de conducător politic şi economic al 
org.[anizaţiilor] de bază. Astfel a fost reorganizat comisia tehnico
organizatorică, care şi-a întocmit un plan de măsuri pe un an. S-a început un 
ciclu de conferinţă cu caracter tehnic, precum şi alte măsuri asemănătoare. 

La fel în dare de seamă a fost scos în evidenţă şi lipsurile care mai 
persistă. Astfel a fost arătat că activul fără de partid nu a fost activizat numai 
în mică măsură. În privinţa primirii de noi membrii şi candidaţi de partid nu a 
fost o preocupare permanentă, încă sunt mulţi membrii de partid care deşi în 
producţie au rezultate bune, însă la dezbaterea problemelor în adunările 

org.[anizaţiilor] de bază nu iau parte activă, la fel nici la consfătuirile de 
producţie. 

La GAC Teceu în dare de seamă a reieşit că disciplina în partid s-a 
îmbunătăţit, membrii şi candidaţii de partid participă activ la adunările 
org.[anizaţiilor] de bază, la fel sunt exemple în muncă şi mobilizează toţi 
colectiviştii la muncă, fiind repartizaţi membrii şi candidaţii de partid pe 
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brig[ăzi] şi echipe, reuşind astfel să mobilizeze toate forţele capabile de 
muncă. Astfel faţă de anul trecut când o parte din recoltatul fânului se dădea 
în parte la cei necolectivişti, la fel şi la alte munci se folosea această metodă 
deoarece colectiviştii nu vin la muncă, însă în acest an şi în prezent toate 
muncile sunt executate de colectivişti. A fost scos în evidenţă că a fost o 
preocupare şi în ceea ce priveşte primirea de noi candidaţi în partid, fiind 
primiţi în acest an doi tovarăşi, pe când în anii trecuţi, începând din anii 
1954, nu a fost primit nici un candidat. 

Ca o principală lipsă a fost scos în evidenţă că nu a funcţionat 
învăţământul de partid pe lângă org.[anizaţiile] de bază, ceea ce se resimte 
în pre~ătirea politică şi ideologică a membrilor de partid. 

ln cadrul discuţiilor purtate pe marginea dărilor de seamă, membrii şi 

candidaţii de partid au scos în evidenţă atât rezultatele obţinute cât şi 

lipsurile atât din partea membrilor şi candidatilor de partid cât şi a birourilor 
org.[anizaţiilor] de bază. În întreprinderi în ca

0

drul discuţiilor în org.[anizaţiile] 
de bază, cei care au discutat în special s-au ocupat de măsurile luate pentru 
realizarea şi depăşirea planului de producţie. În sectorul socialist al 
agriculturii de întărirea economico-organizatorice a unităţilor existente, 
precum şi de măsurile luate pentru urmărirea fondului de bază. La fel în 
cadrul discuţiilor a fost arătată munca politică desfăşurată în vederea întăririi 
disciplinei de partid, educarea membrilor şi candidaţilor de partid. Ca de 
exemplu, la fabrica de mobile candidatul de partid Roman Adalbert a arătat 
că deşi s-au obţinut rezultate bune în munca politică desfăşurată de 
org.[anizaţiile] de bază, în urma căruia s-a întărit disciplina de partid şi s-au 
obţinut rezultate bune în producţie, cu toate acestea mai sunt lipsuri, 
scoţând în evidenţă că încă nu este suficient întărit controlul de partid 
asupra conducerii administrative, care se oglindeşte prin faptul că maiştri 
încă nu sunt traşi la răspundere când frânează producţia în ultimele zile ale 
lunii când planul a fost îndeplinit. La fel, a arătat că deşi întreprinderea este 
la întrecere socialistă pe baza chemării întreprinderii !profil Bucureşti, nu s
au luat măsuri ca să fie o agitaţie vizuală legat de întrecere. 

La adunarea org.[anizaţiei] de bază din satul Fereşti în cadrul 
discuţiilor purtate, tov. s-au ocupat în mare parte de tovarăşii care încă nu 
sunt de acord cu transformarea socialistă a agriculturii, din care cauză nu s
a format nici o întovărăşire în sat. Sau la plenara cu toţi membrii şi candidaţii 
de partid în comuna Berbeşti, membrii de partid au arătat că s-au obţinut 
rezultate bune în transformarea socialistă a agriculturii, precum şi la întărirea 
economico-organizatorice a întovărăşirii zoopomicolă din comună, unde faţă 
de anul trecut s-a mărit şeptelul de oi prin creşterea mieilor, care în anii 
trecuţi erau vândute, la fel s-a desţelenit un hectar teren pentru cultivarea 
plantelor furajere necesar furajării mai complexe a oilor. Membrii de partid 
Peter Teodor, Codrea Gheorghe şi alţii din satul Berbeşti au criticat membrii 
şi candidaţii de partid din satul aparţinător Fereşti, unde cu tot ajutorul dat de 
către comitetul de partid încă nu a luat fiinţă o întovărăşire care a fost 
prevăzut în hotărârea luată la alegeri, arătându-se că în satul Fereşti din cei 
10 membri şi candidaţi de partid, numai 4 au cereri pentru întovărăşire. Au 
fost criticaţi candidaţii de partid care nu s-au înscris în întovărăşire, ca Peter 
Ştefan, încă care după plenară a depus cerere. La fel a fost arătat lipsa de 
preocupare a educării candidaţilor de partid, astfel în comună fii11d 3 
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candidaţi a căror stagiu de candidatură s-a expirat şi încă nu au cerut 
primirea lor în rândul membrilor de partid. 

2.- Munca politică desfăşurată pe org.[anizaţiile] de bază în campania 
întreţinerii culturilor. 

Org.[anizaţiile] de bază atât în sectorul socialist cât şi din sectorul 
individual al agriculturii, sub îndrumarea comitetului raional de partid 
desfăşoară o muncă politică de mobilizare a ţărănimii muncitoare la 
întreţinerea culturilor, pentru obţinerea de recolte sporite la hectar. 

Org.[anizaţiile] de bază din sectorul socialist al agriculturii au 
desfăşurat o muncă de mobilizare a tuturor colectiviştilor şi întovărăşitilor la 
întreţinerea culturilor şi recoltatul fânului. În G.A.C.-uri membrii şi candidaţii 
de partid au dat sprijin pentru aplicarea măsurilor luate, prin care terenurile 
au fost împărţite pe echipe şi pe oameni, având fiecare colectivist 
responsabilitate. Pentru înfăptuirea cu succes a acestei măsuri, membrii şi 

candidaţii de partid au fost împărţiţi pe echipe în aşa fel să nu existe echipă 
fără membrii sau candidaţi de partid. La fel au fost repartizaţi pe colectivişti 
pentru mobilizarea lor la muncă, această măsură a fost luat şi cu agitatori 
nemembri de partid. Ca de exemplu la G.A.C. Teceu, membrii şi candidaţii 
de partid repartizaţi pe brigăzi şi echipe pe colectivişti pentru mobilizarea lor 
la muncă, s-a reuşit ca toţi colectiviştii capa_?ili de muncă să fie mobilizaţi la 
întreţinerea culturilor şi recoltatul fânului. ln fiecare sâmbătă consiliul de 
conducere .analizează desfăşurarea muncii, la care participă şi biroul 
org.[anizaţiei] de bază. După analiză se stabilesc măsurile ce urmează să fie 
luate pentru săptămâna viitoare, unde sarcinile sunt repartizate pe fiecare 
membru în consiliul de conducere, reuşind astfel ca toţi tovarăşii din consiliul 
de conducere să fie antrenate în conducerea gospodăriei. 

Până în prezent la GAC Teceu praşila li-a este terminată şi s-a 
început a 111-a praşilă, totodată paralel cu întreţinerea culturilor s-a început şi 
recoltatul fânului, fiind recoltat până în prezent 1 O tone de fân. La GAC 
Sighet a doua praşilă a fost terminat şi este în curs de terminare şi a III-a 
praşilă. 

În sectorul individual org.[anizaţiile]de bază mobilizează ţărănimea 
muncitoare la întreţinerea culturilor, desfăşurând o muncă politică pentru 
lămurirea importanţei prăşitului de trei ori. Membrii şi candidaţii de partid 
precum şi agitatorii nemembrii de partid sunt repartizaţi pe circumscripţii 

electorale care sprijină deputaţii la mobilizarea ţărănimii muncitoare. 
Org.[anizaţiile] de bază au format colective din membrii de partid şi tov. din 
activul fără de partid care au ca sarcină reîmprospătarea agitaţiei vizuale, 
care a fost făcut peste tot în toate comunele şi satele din raion, fiind 
confecţionate lozinci mobilizatoare legate de întreţinerea culturilor şi 
recoltatul furajelor. Agitatorii sunt instruiţi cu regularitate la care participă la 
majoritatea org.[anizaţiilor] de bază şi instructorii comitetului raional de 
partid, dând ajutor secretarilor org.[anizaţiilor] de bază de a face instructaj 
temeinic cu agitatorii. 

Org.[anizaţiile] de bază au luat măsuri ca prin adunările populare să fie 
popularizate necesitatea şi avantajele prăşitului de trei ori, în care scop au 
fost trasate sarcini căminelor culturale prin membrii de partid şi tovarăşi din 
activul fără de partid care muncesc la căminele culturale, pentru pregătirea 
conferinţelor care s-au şi ţinut. Ca de exemplll, în comuna Onceşti a fost 
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trasat sarcina tov. Ţiplea Ioan, directorul căminului cultural, care face parte 
din activul fără de partid, la fel şi în satul Năneşti tovarăşului Vînătoru 
Adrian, tot din activul fără de partid, care împreună cu colectivul de 
conferenţiari ai căminelor culturale au întocmit conferinţe legat de importanţa 
prăşitului de trei ori şi rezultatele care se pot obţine în urma lui. Conferinţele 
au fost ţinute în cadrul adunărilor populare. Ca rezultat, mulţi ţărani muncitori 
au trecut la praşila a III-a în special la porumb. Astfel până în ziua de 20 
iunie praşila a li-a pe raion a fost executat în proporţie de 78 la sută, iar 
praşila III-a în proportie de 10 la sută. 

În ultima peri~adă în raionul nostru au fost semnalate acţiuni ale 
duşmanului de clasă în comuna Onceşti. Astfel la 1 iunie a.c. în satul 
Năneşti a fost aprins şi s-a ars grajdul întovărăşitului Bârlea Vasile, însă 
până în prezent nu s-au găsit infractorii. Tot în comuna Onceşti la unii 
membrii de partid întovărăşiţi au fost trimise scrisori de ameninţare, ca de 
exemplu la Godja Ioan din Onceşti, prin care i s-a atras atenţia să iasă din 
întovărăşire şi să arunce carnetul de partid, că în caz contrar o să păţească 
ca cei din satul Năneşti, (în anul trecut în satul Năneşti a fost aprins două 
grajduri ale întovărăşiţilor). În prezent atât cazul de incendiu cât şi cazul cu 
scrisorile sunt în cercetare. 

Starea de spirit în rândul populaţiei în raion este bună. 
Sighet, la 26 iunie 1958. 

PRIM-SECRETAR, INSTRUCTOR CU INFORMARE 

50. Sighet, 2 iulie 1958. Informare a Comitetului Raional Sighet al PMR cu 
privire la dezbaterea problematicii interne din cadrul organizaţiilor de bază în 
două şedinţe din 30 iunie-1 iulie şi 2 iulie în a celor 3 hotărâri ale Plenarei 
din 9-13 iunie a C. C. al PMR în care s-a discutat compoziţia socială a 
partidului, printre altele şi situaţia membrilor de partid ţărani şi femei, starea 
infracţionalităţii. Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R, dosar 26611958, 
filele 1-5 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

Informare 
în legătură cu dezbaterea hotărârii Plenarei C.C. al P.M.R. din 9-13 

iunie 1958 
Şedinţa activului Comitetului raional de partid a avut loc în zilele de 30 

iunie -1 iulie a.c, când a fost studiat hotărârile Plenarei C.C. al P.M.R. pe 
grupe, după care s-a dezbătut în şedinţă. 

La şedinţa activului au fost convocaţi 248 tovarăşi din care au fost 
prezenţi 220 tov. La discuţii s-au înscris un număr de 34 tov. din care au luat 
cuvântul 24. 

În cadrul discuţiilor purtate tov. s-au ocupat cu toate cele 3 hotărâri, 
mai accentuat a fost discutat raportul Biroului Politic al C.C. al P.M.R. şi 
hotărârea Plenarei al C.C. al P.M.R. cu privire la activitatea antipartinică şi 
fracţionistă a unor membrii de partid precum şi hotărârea cu privire la starea 
infracţională în avutul obştesc şi măsurile necesare pentru apărarea 
proprietăţii socialiste. 
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În discuţii tov. au arătat că este foarte bine venit hotărârea Plenarei a 
C.C. al P.M.R. cu privire la creşterea rândurilor partidului, politica de 
promovare a cadrelor şi reglementarea compoziţiei sociale a partidului. A 
fost scos în evidenţă rezultatele obţinute atât pe raion cât şi de organizaţiile 
de bază din întreprinderi. Ca de exemplu tov. Miclean Gheorghe activist al 
Comitetului orăşenesc de partid a arătat în discuţie rezultatele care s-a 
obţinut de org.[anizaţia] de bază CFR Depou, unde în 1952 au fost 35 
membrii de partid, iar azi sunt 81 membrii şi candidaţi de partid, cei primiţi 
din rândul candidaţilor şi membrilor de partid în mare majoritate sunt 
muncitori direct din producţie. Ca o lipsă tov. a arătat că primirea de membrii 
şi candidaţi în partid de către unele org.[anizaţii] de bază ca de la Ilie Pintilie, 
Fabrica de mobile şi altele s-a făcut un salturi ceea ce da dovadă că nu a 
fost o preocupare permanentă. 

Mult a fost accentuat lipsurile arătate în hotărâre cu privire la numărul 
mare de funcţionari propriu zis şi neglijarea primirii în partid a intelectualilor 
de valoare, precum şi a primirii ţăranilor muncitori din sectorul socialist 
agricol, care s-a manifestat şi în raionul nostru. 

Astfel la primirea de ţărani muncitori a fost scos în evidenţă ca în cele 
5 GAC-uri din raion din 1952 până la 1 iunie 1958 au fost primiţi numai 17 
candidaţi de partid, iar începând din 1 iunie 1957 până la 1 iunie 1958 din 
cele 5 GAC numai 2 au primit candidaţi în partid. La fel întru-un număr de 8 
întovărăşiri încă nu este constituit[ă] org[anizaţia] de bază. Tov. Strasciuc 
Alexandru instructor al Comitetului raional de partid a arătat că în GAC 
Cîmpulung şi Săpînţa de care răspunde nu a dat tot sprijinul org[anizaţiilor] 
de bază pentru primirea în partid a colectiviştilor celor mai buni care au dat 
dovada ca lupta pentru dezvoltarea şi consolidarea gospodăriei, care a avut 
ca rezultat ca în ultimul an nu s-a primit în aceste organizaţii de bază nici un 
candidat de partid. 

De asemenea a fost arătat lipsa de preocupare în privinţa primirii de 
noi candidaţi din rândul intelectualilor, ca de exemplu tov. Săsăran Vasile 
directorul spitalului a arătat că a fost neglijat[ă] complet primirea în partid a 
medicilor, fiind ţinuţi la distanţă de partid medicii de valoare, arătând totodată 
că pentru remedierea lipsurilor organizaţiei de bază a luat măsuri atrăgând 
medicii cei mai buni în activul fără de partid. 

În problema compoziţiei sex a fost accentuat slaba preocupare a 
org[anizaţiilor] de bază în privinţa muncii de partid în rândul femeilor din care 
cauză pe raion din numărul membrilor şi candidaţilor de partid numai 16% 
sunt femei. S-a arătat cu exemple lipsa de preocupare şi chiar dispreţuirea 
femeilor. Astfel tov. Savu Elena preşedinta Comit[etului] raional de femei a 
arătat ca exemplu pe tov. Goth Dumitru preşedintele sfatului popular din 
comuna Deseşti, care la fiecare dată când soţia lui este convocată la şedinţa 
de comitet înainte este bătută. 

A mai fost scos în evidenţă că nu a fost o preocupare şi nu s-a ţinut în 
evidenţă compoziţia naţională din care cauză din numărul total al membrilor 
şi candidaţilor de partid pe raion numai 45,5% sunt români restul fiind din 
rândul minorităţilor naţionale, ceea ce nu este satisfăcător luând în 
considerare compoziţia populaţiei din raion. 

Toate aceste lipsuri care au fost arătate a fost scos în evidenţă în 
mare parte că se datoreşte faptului că Biroul comitetului raional de partid nu 
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a analizat lunar munca desfăşurată pentru primirea de membri şi candidaţi în 
partid, această lipsă a fost scos în evidenţă în special de către Muller Zotan, 
secretar al Comitetului raional de partid. 

Raportul Biroului Politic cât şi hotărârea Plenarei C.C. al P.M.R. cu 
privire la activitatea antipartinică şi fractionistă a unor membri de partid a fost 
cel mai mult discutat. În discuţii toţi' tovarăşii au condamnat activitatea 
antipartinică şi fracţionistă a unor membrii de partid, aprobând toţi ca o 
măsură justă luată de Plenara C.C. al P.M.R. 

Condamnarea activităţii antipartinice şi fracţionistă a unor membrii de 
partid în mod deosebit a fost accentuat de tov. ilegalişti precum şi de tov. 
care au cunoscut personal activitatea acestor foşti membri de partid ca de 
exemplu tov. Muller Zoltan secretar al Comit.[etului] raional de partid au 
arătat că încă în anul 1947 când Raceanu Grigore a fost secretar al 
Consiliului sindical judeţean Maramureş, a avut o atitudine şovină, arătând în 
discuţiile purtate că el s-a aşteptat la un oraş românesc în Maramureş, dar 
că a greşit deoarece acest oraş Sighet este plin numai de unguri şi evrei. 

În cadrul discuţiilor a fost scos în evidenţă unele manifestări de 
carierist, impăciuitorist, liberalist şi alte soiuri de manifestări din partea unor 
membrii de partid străine partidului nostru. Ca de exemplu tov. lzrael Zoltan 
de la securitate şi alţi tov. au arătat poziţia tov. Moroz Vasile membru de 
partid din GAC Remeţi care a căutat să calomnieze unii tov. din biroul 
raional pentru că nu a fost ales ca preşedinte al GAC fiind contra chiar fiului 
său, care este preşedinte. La fel şi pentru faptul că nu a fost ales deputat şi 
în Comitetul raional de partid, pentru care fapt urmează să fie pus în discuţia 
adunării org.[anizaţiei] de bază. 

La fel tov. Strasciuc Alexandru instructor al Comitatului raional de 
partid a arătat membrului de partid Balaj Paul din Cîmpulung la Tisa care a 
avut o poziţie duşmănoasă faţă de biroul raional şi a arătat că nu-i trebuie 
carnetul de partid dacă nu o să fie pus în servici fiul său. Pentru acest fapt a 
fost pus în discuţia adunării org.[anizaţiei] de bază şi a fost exclus din partid. 

A fost accentuat ridicare a nivelului politic şi ideologic a membrilor şi 
candidaţilor de partid pentru ca ei să poată face o comparaţie între poziţia 
justă a unor membri de partid şi între poziţia unor membri de partid care ar 
avea în discuţiile purtate poziţie revizionistă. 

În cadrul discuţiilor 4 tov. au arătat, că unii membri de partid care au 
fost sancţionaţi prin hotărîrea Plenarei C.C. al P.M.R. ar fi meritat sancţiuni şi 
mai mari. Ca de exemplu Călugăratu Constantin redactor la ziarul local 
,,Viaţa Liberă", a arătat că Popa Emil ar fi meritat o sancţiune mai mare 
pentru atitudinea lui împăciuitoristă şi oportunistă. 

O mare parte din tovarăşi care au purtat discuţii au arătat că sînt de 
acord întru totul cu hotărârea Plenarei a C.C. al P.M.R. privind starea 
infracţională în avutul obştesc şi măsurile necesare pentru apărarea 
proprietăţii socialiste, scoţând în evidenţă măsurile luate pentru prevenire cât 
şi lipsurile care se mai manifestă atât la organele de stat cât şi la cele 
economice. 

S-a arătat că în multe cazuri lipseşte vigilenţa când se încadrează 
unele persoane în posturi de răspundere, la fel cei încadraţi nu sunt 
controlaţi de felul cum se achite de sarcini. Totodată s-a arătat că organele 
de procuratură şi justiţie foarte puţin au făcut pentru prevenirea infracţiunilor, 
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lipsind aproape de tot ţinerea conferinţelor din partea acestor organe, 
arătându-se că ceea ce s-a făcut până în prezent a fost făcut mai mult din 
partea Miliţiei. 

De asemenea s-a arătat că Tribunalul nu este la înălţimea sarcinilor, 
deoarece hotărârile aduse nu sunt în spiritul luptei de clasă, iar pedepsele 
mai mari sînt date pentru muncitori cu fapte penale mai mici, iar cei care au 
făcut delapidări mai mari hotărârile sunt indulgente. Ca de exemplu tov. 
Kacz Nandor membru de partid ilegalist de la Coop. "Deservirea"(? 
Noiembrie) a arătat ca un individ cu numele Stroblea care a fost exclus din 
cooperativa pentru delapidare şi falsuri fiind dat în judecată timp îndelungat 
s-a tărăgănat judecarea lui, în schimb numitul Stroblea a dat în judecată pe 
câţiva tov. de la cooperativa care le-au demascat cu ocazia excluderii lui în 
adunarea generală a cooperativei pentru care fapt tov. a fost condamnaţi la 
câte 150 lei amenda fiind învinuiţi pentru calomniere. La fel acest individ a 
dat în judecată şi ziarul local care a publicat un material în urma şedinţei. 
Tov. Kacz a arătat pe mai departe că acest Stroblea, deoarece procesul lui 
încă este tărăgănat şi în prezent în urma apelului făcut la Tribunalul regional, 
care după 8 luni de zile a trimis cazul pentru rejudecare, în acest timp Sfatul 
popular raional l-a angajat ca tehnician, cu toate ca pe lângă faptul arătat 
mai sus a mai fost condamnat. Tov. Strasciuc Alexandru instructor al Comit. 
raional de partid a arătat că Tribunalul raional a condamnat la 6 luni 
închisoare pe muncitorul Csatari Andrei din Cîmpulung care a schimbat un 
teren pentru un loc de casă cu fratele său, iar pentru că terenul era mai mare 
a primit şi 6 mii lei, în schimb se tărăgănează condamnarea chiaburului 
Balazs tot din această comuna care a vândut pământ pentru 80 mii lei şi 
care se făleşte că el poate să facă ce vrea şi tot nu o să fie condamnat. 

În cadrul şedinţei de activ nu au fost puse întrebări, la fel nu au fost 
manifestări duşmănoase sau de altă natură. 

În ziua de 2 iulie au avut loc adunarea org.[anizaţiei] de bază a 
aparatului comitetului raional şi orăşănesc de partid, unde din cei 37 tov. au 
fost prezenţi 31, iar la discuţii au luat parte 16 tov. 

În cadrul discuţiilor, tovarăşii au exprimat că sunt întrutotul de acord cu 
hotărârile luate de Plenara C.C.al P.M.R din 9-13 iunie 1958, luând 
angajamente de a însuşi pe deplin hotărârile plenarei şi să lupte pentru 
traducerea în viaţa în cadrul org.[anizaţiilor] de bază. Ca de exemplu, tov. 
Frany Ioan, a scos în evidenţă printre altele că încă tovarăşii din aparat nu 
reuşesc ca adunările org.[anizaţiei] de bază să fie planificate în aşa fel ca să 
poată participa la ele, aceasta împiedica ca instructorii să dea un ajutor 
calificat organizaţiilor de bază. Această greşeală trebuie să fie lichidat. La fel 
a scos în evidenţă ca membrii şi candidaţii de partid nu în toate formele de 
învăţământ de partid au însuşit pe deplin materialele predate, nefiind în 
suficient ajutaţi de tovarăşii din aparat. Această cauză a contribuit ca numai 
în luna lui iunie a.c. să fie excluşi şi confirmaţi 8 membri de partid, în mare 
majoritate pentru furt şi delapidări în avutul obştesc. 

Sau tov. Strasciuc Alexandru, a scos în evidenţă ca tovarăşii din 
aparat nu sunt bine pregătiţi, nu cunosc legile statului, din care cauză trec pe 
lângă lipsuri şi abateri fără să se sesizeze. Ca exemplu a arătat cazul tov. 
instructor Moiş Gheorghe, care este instructor pe ruta Bîrsana, de unde 
recent a fost condamnat secretarul sfatului comunal pentru delapidare. 
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Pentru lichidarea acestor lipsuri a propus ca instructorii când vin de pe teren 
să fie prelucrat cu ei diferite conferinţe cu caracter economic şi să fie pus la 
dispoziţie colecţia de hotărâri a consiliului de Miniştri pentru a le studia. 

Tov. Muller Zoltan, a arătat că aparatul comitetului raional şi 

orăşănesc de partid a contribuit în mod efectiv la realizările obţinute în 
întărirea compoziţiei sociale a partidului, care a făcut posibil ca la 31 martie 
a.c. să avem 57% compoziţia muncitorească în partid în raionul nostru. A 
mai arătat ca instructorii teritoriali nu participă la toate adunările generale în 
întovărăşiri, care lipsa trebuie grabnic lichidat. 

Considerăm că poziţia membrilor de partid a fost justă şi este o 
garantie că hotărârile plenarei să fie aplicate întocmai în raionul nostru. 

lntrebări nu au fost şi nici manifestări. 

Prim Secretar 
ss indescifrabil 

Sighet, la 2 iulie 1958. 
lnstr.[uctor] Informare, 

ss indescifrabil 

51. Sighet, 1 O septembrie 1958. Buletin informativ al Comitetului Raional 
Sighet al PMR despre munca desfăşurată de organele şi organizaţiile de 
partid precum şi de organizaţiile de masă pentru desfăşurare a campaniei de 
toamnă a anului 1958. Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R., dosar 
26611958, filele 158-162 

Partidul Muncitoresc Romîn, 
Comitetul Raional Sighet 

BULETIN INFORMATIV 
Munca desfăşurată de organele şi organizaţiile de partid precum şi de 

organizatiile de masă pentru buna desfăşurare a campaniei de toamnă. 
În 'vederea efectuării din timp a muncilor din campania de toamnă, 

recoltat şi însămânţări, comitetul raional de partid pe baza planului de muncă 
a îndrumat atât organizaţiile de partid cât şi organizaţiile de masă în vederea 
luării de măsuri pentru efectuarea din timp a lucrărilor din campania agricolă 
de toamnă. Membrii biroului comitetului raional de partid cît şi aparatul de 
partid îndruma şi sprijinea în permanenţă org. de bază care au prevăzut 
măsuri politice în planurile lor de muncă, pe baza căruia îşi desfăşoară 

activitatea lor. Ca de exemplu, la G.A.C. Remeţi, biroul org.[anizaţiei] de 
bază împreună cu consiliul de conducere au examinat posibilităţile urgentării 
însămânţărilor de toamnă, în care scop s-au hotărât ca cele 20 ha. 
însămânţate cu grâu de toamnă, să fie însămânţate în cele 20 ha. cu trifoi 
vechi. La fel s-au discutat măsurile pentru recoltarea urgentă a trifoiului depe 
acest teren şi transportul bălegarului pentru a se putea începe 
însământările. 

În ~rma acestei şedinţe, la 31 august a.c. a fost discutată în adunarea 
generală a colectiviştilor începerea acţiunii pentru însămânţări, reuşind ca 
până în prezent să fie terminat recoltatul trifoiului şi este spre terminate 
transportul bălegarului. Asemenea măsuri au fost luate şi în restul 
gospodăriilor agricole colective şi întovărăşirilor care vor face însămânţări de 
toamnă. 
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În sectorul individual la fel s-au luat măsuri politice pentru grăbirea 
însămânţărilor de toamnă, în care scop a fost reînnoită agitaţia vizuală cu 
lozinci actuale, s-au făcut articole la gazetele de stradă, în care sînt arătate 
importanţa şi rezultatele care se pot obţinute în urma însămânţărilor din timp 
şi a pregătirii solului după normele agrotehnice. 

Fiind îndrumate sfaturile populare şi consiliile de conducere de la 
G.A.C.-uri, s-au luat măsuri pentru repararea trioarelor şi amenajarea 
centrelor de tratare şi condiţionare a seminţelor. Astfel până în prezent au 
fost reparate 9 trioare şi au fost amenajate 23 centre de tratare şi 
condiţionare a seminţelor. Până în prezent a fost condiţionat seminţe la 
G.A.C.-uri 6 tone, iar în sectorul individual 19 tone. 

Planul însămânţărilor de toamnă pe raion este de 2 520 ha. din care 
până în prezent s-a făcut arăturile pe 2 ha. la GAS, la restul unităţilor 
socialiste din agricultură cât şi din sectorul individual nu s-a început arăturile 
pentru însămânţările de toamnă. 

Arăturile de vară nu s-au făcut în raionul nostru şi s-a făcut numai 
dezmiriştit, care în sectorul socialist al agriculturii s-a făcut cu 148 ha., adică 
întreaga suprafaţă planificată, iar în sectorul individual s-a făcut numai 50 
ha. 

În vederea terminării comasărilor în unităţile socialiste, a fost formată o 
comisie care în prezent munceşte la identificarea terenurilor pentru 
comasare la GAS, în conformitate cu decretul 156, după care va trece la 
definitivarea comasărilor la întovărăşirile unde încă nu este terminat 
comasările. 

Pentru asigurarea seminţelor necesare însămânţărilor de toamnă la 
întovărăşirile agricole, org. de bază îndrumate de comitetul raional de partid 
au desfăşurat o muncă politică cu întovărăşiţii în perioada treierişului pentru 
ca sămânţa necesară să fie oprit pentru întovărăşire însămânţări. Această 
problemă a fost dezbătut şi în adunarea generală a întovărăşitilor, unde s-a 
hotărât reţinerea seminţei fără să fie împărţit. În raion din cele' 4 întovărăşiri 
agricole două întovărăşire care vor însămânţa grâu de toamnă au sămânţa 
asigurată, adică este adunat sămânţa necesară. 

Organizarea muncii de întovărăşiri din raionul nostru este făcut pe 
bază de echipe, nu avem formate brigăzi fiind numărul întovărăşiţilor mic. 
Echipele sunt repartizaţi în diferite etape de lucru la muncile care se 
efectuiază. Ca de exemplu la întovărăşirea agricolă din comuna Vad, cele 
două echipe, la seceriş şi treieriş, au fost împărţite astfel: la seceriş o echipă 
a muncit la seceriş, iar a două echipă la strângerea snopilor şi facerea 
crucilor, iar la treieriş o echipă a muncit la batoză, iar a doua la transportul 
snopilor la arie şi transportul de la batoză a boabelor şi a paielor. 

În luna august la întovărăşirile din raionul nostru nu a fost primit nici un 
întovărăşit, la fel în raion nu avem nici o întovărăşire, unde întovărăşiţii au 
adus întreaga suprafaţă la întovărăşire. 

Pentru îngrăşarea solului cu bălegar de grajd la GAS, org.[anizaţia] de 
bază şi conducerea administrativă au luat măsuri ca în perioada când timpul 
este nefavorabil pentru alte munci, să fie folosit toate forţele pentru 
transportul bălegarului. Până în prezent a fost transportat o cantitate de 150 
tone de bălegar pe 6 hectare de livezi, din cele 50 hectare livezi şi 47 ha. 
arabil cât este iniţial programat pentru îngrăşare. 
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Îngrăşarea solului cu bălegar de grajd a celor 20 ha. care se 
însămânţează cu secară de toamnă nu se face, decât cu îngrăşăminte 
chimice, deoarece acest teren a fost îngrăşat cu bălegar de grajd în 
primăvară. 

Pentru efectuarea în bune condiţiuni al însămânţărilor de toamnă s-au 
luat măsuri ca maşinile necesare să fie reparate din timp. Astfel la GAS din 
cele 4 pluguri de tractor a fost reparat doi, la fel s-a reparat şi o maşină de 
semânat cereale. Reparaţiile sunt de calitate bună. La GAC-uri au fost 
reparate cele 6 semănătoare de cereale care la fel au fost bine reparate. 
Reparaţii de tractoare s-a făcut de către secţia S.M.T. însă numai reparaţii 
curente, care s-au ivit în timpul muncii, reparările făcute sunt bune, 
tractoarele muncesc încontinuu. Menţionăm că reparări mai mari la tractoare 
şi alte maşini nu se efectuiază în raionul nostru. 

În vederea asigurării de cît mai multe furaje prin însilozări, comitetul 
raional de partid dă un sprijin permanent unităţilor socialiste din agricultură, 
îndrumând şi controlând atât org.[anizaţiile] de bază cît şi consiliile de 
conducere. Toate org[anizatiile] de bază din GAC-uri au analizat în adunări 
generale ale org. de bază m'unca desfăşurată pentru însilozat. În două GAC
la Săpînţa şi Teceu - unde încă nu a fost făcut însilozări până în anul 1958, 
s-au luat măsuri de confecţionarea gropilor de siloz. Astfel la GAC Teceu a 
fost terminat groapa de siloz, iar la GAC Săpînţa este în curs de terminare. 
Pentru sprijinirea GAG-urilor în problema însilozării, s-a organizat un schimb 
de experienţă în problema însilozărilor la GAS cu GAC-uri. La fel GAS a dat 
două tocătoare împrumut la GAC. 

Până în prezent la GAS din cele 2.100 tone siloz planificat a fost 
însilozat 5,80 tone. La GAC-uri şi celelalte unităţi socialiste din 2.000 tone 
siloz planificat, s-a realizat 150 tone. Dintre cele 5 GAC-uri până în prezent a 
însilozat GAC Cîmpulung la Tisa 80 tone, iar restul de 70 tone a fost 
însilozat la staţiunile de montă. 

După dezbaterea documentelor plenarei CC al PMR din 9-11 iunie a.c. 
din conducerile GAC şi întovărăşiri au fost scoase trei elemente 
duşmănoase şi necorăspunzătoare, după cum urmează: de la GAC Remeţi 
a fost scos preşedintele pentru că a avut manifestări nesănătoase şi a lăsat 
ca lucrurile să meargă de la sine, care a provocat nemulţumire în rândul 
colectiviştilor. Pentru aceeaşi problemă a fost scos preşedintele întovărăşirii 
zootehnice din comuna Strîmtura, iar la întovărăşirea zoopomicolă din 
comuna Deseşti a fost scos secretarul casier pentru activitatea duşmănoasă 
în trecut. 

În vederea pregătirii strângerii porumbului la G.A.S., G.A.C. şi 
întovărăşiri, au fost pregătite magaziile (paturi) pentru depozitarea 
porumbului şi care au fost dezinfectate. Până în prezent la nici o unitate 
socialistă nu s-a început strângerea porumbului, nefind încă copt. 

Pentru buna organizare a muncii, la G.A.C.-uri în primăvara anului 
1958 a fost organizată la 2 G.A.C.-uri 3 brigăzi complexe, unde suprafaţa 
care este predat brigăzii este repartizat pe familii de care răspunde fiecare, 
începând de primăvara până când se termină recoltarea. Repartizarea 
suprafeţei s-a făcut pe baza forţei de muncă şi capacitatea fiecărei familii. 

Astfel de brigăzi sînt 2 la G.A.C. Cîmpulung şi 1 la G.A.C. Remeţi care 
până în prezent a dat rezultate bune. Ca de exemplu la G.A.C. Cîmpulung s-
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a reuşit ca toate muncile să fie efectuate de colectivişti, faţă de anul trecut 
când multe lucrări şi în special recoltatul fânului a fost dat în parte pentru 
ţăranii muncitori din sectorul individual. 

În raionul nostru nu avem şantiere organizate pentru redarea unor 
suprafeţe agriculturii. Pentru asigurarea însămânţărilor de toamnă cu 
seminţe de bună calitate şi de soi la G.A.C.-uri, comitetul raional de partid a 
luat măsuri prin secţia agricolă a sfatului popular raional şi prin baza de 
recepţie pentru asigurarea de seminţe de calitate bună G:A.C.-urilor şi pe cît 
posibil şi întovărăşirilor agricole, repartizând seminţe de grâu de toamnă de 
calitate bună şi de soi în schimb, din cantitatea de care dispune baza de 
recepţie. Repartizarea seminţelor s-a făcut pentru cei care au solicitat, iar 
restul şi pentru cei care nu au solicitat, însă s-a stabilit ca sămânţa existentă 
nu este de calitate bună. Astfel, pentru cele 5 G.A.C.-uri a fost repartizat 
cantitatea de 8 400 kg. grâu de sămânţă, faţă de 17 400 kg. cantitatea 
necesară însămânţărilor de toamnă la G.A.C.-uri. La fel s-a repartizat pentru 
cele 2 întovărăşiri agricole care fac însămânţări de toamnă cantitatea de 
1400 kg. sămânţă de grâu în schimb. 

Din cele 5 G.A.C.-uri din raion 3 au solicitat seminţe de elită pentru 
loturi seminciere, care au şi procurat de la „Agrosem" după cum urmează: 
G.A.C. Remeţi 100 kg., G.A.C. Săpînţa 800 kg. şi G.A.C. Sighet 1000 kg. 

În ziua de 8 septembrie fiind sărbătoare religioasă, în comuna Rona 
de Jos a fost sfiinţirea bisericii la care a venit şi episcopul şi era pregătit 
mobilizarea credincioşilor din tot raionul la această ceremonie. În vederea 
opririi unei mari mişcări a populaţiei din întreg raionul spre comuna Rona de 
Jos, precum şi spre atragerea populaţiei din comună şi a celor care totuşi au 
plecat, comitetul raional de partid a luat măsuri politice în acest scop, 
reuşind în mare măsură să zădărniceasă deplasarea oamenilor şi 

ceremonia. Astfel s-au luat măsuri şi au fost trimise în comuna Rona de Jos 
echipe culturale care în mare parte au reuşit să atragă populaţia din comună 
la manifestările culturale. Pentru oprirea populaţiei din alte comune să plece 
în masă la Rona de Jos, s-a luat măsuri prin organizaţiile de bază şi sfaturile 
populare comunale ca să organizeze munci voluntare cu caracter obştesc în 
special cu căruţa. Ca de exemplu în comuna Onceşti a fost organizat 
transportul furajelor pentru reproducători în muncă voluntară, reuşind ca să 
fie mobilizate 54 căruţe. Asemenea acţiuni au fost organizate şi în restul 
comunelor din raion, reuşind ca din tot raionul, împreună cu populaţia din 
Rona de Jos să fie numai circa 3000 de oameni în comuna Rona de Jos, 
care şi ei în mare parte au fost atraşi la manifestările culturale. 

În ultima perioadă duşmanul de clasă a căutat să se manifeste prin 
acţiuni directe. Astfel, noapte 4 spre 5 sept. a.c. în centrul oraşului Sighet la 
magazia OCL produse industriale specializat în articole sportive a fost o 
spargere unde s-a furat bunuri în valoare de 25 OOO de lei. Până în prezent 
nu au fost găsiţi infractorii, cercetările continuă. Tot în noapte de 4 spre 5 
sept. la sectorul Runc de la IFET, gura de exploatare Pleşca, a fost aprins o 
baracă în care erau 35 muncitori. Focul a fost stins de muncitori, accidente 
nu au fost, pagubele sunt în valoare de 1500 de lei. S-au intreprins cercetări 
de către miliţie, iar până în prezent au ajuns la concluzia că incendiul a fost 
provocat de coşul barăcii. 

Sighet, la 10 sept. 1958. 
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Prim secretar 
ss indescifrabil 

Instructor cu informare 
ss indescifrabil 

52. Sighet, 26 septembrie 1958 Informare sinteză a Comitetului Raional 
Sighet al P.M.R. relatând despre propaganda desfăşurată de structurile 
locale ale PMR în campania agricolă de toamnă a anului 1958, aplicarea 
prevederilor Plenarei C. C. a PMR din iunie 1858 privind starea infracţională 
şi apărarea avutului obştesc precum şi depre problema emigrării evreilor 
care s-au înscris ,,în masă" pentru emigrare. Fond Comitetul Raional Sighet 
al P.M.R., dosar 26611958, filele 163-167. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul raional Sighet 

Buletin informativ 
1.- Munca politică desfăşurată în campania de toamnă. 
Pentru buna desfăşurare a campaniei de toamnă, recoltat şi 

însămânţări, comitetul raional de partid pe baza planului de muncă îndrumă 
org.[anizaţiile] de bază şi comitetele comunale de partid, în vederea luării de 
măsuri pentru efectuarea din timp a lucrărilor din campania agricolă de 
toamnă. 

Membrii biroului comitetului raional de partid cât şi aparatul de partid 
îndrumă şi sprijină în permanenţă org.[anizaţiile] de bază şi comitetele 
comunale de partid care pe baza planului de muncă, desfăşoară o muncă 
politică de masă pentru mobilizarea ţărănimii muncitoare, analizând în 
adunările org.[anizaţiilor] de bază şi în comitete comunale de partid 
desfăşurarea lucrărilor agricole de recoltat şi însămânţări. Ca de expl.: 
Comitetul Comunal de partid din comuna Remeţi, la data de 21 sept. 1958 a 
analizat desfăşurarea lucrărilor agricole de toamnă la G.A.C. Teceu. La 
această şedinţă a reeşit că ritmul lucrărilor merge slab, din cauza că unii 
colectivişti nu vin la muncă, dintre care chiar şi membrii de partid. Comitetul 
comunal de partid a hotărât formarea unui colectiv din membrii comitetului 
care să stea de vorbă cu toţi colectiviştii pentru a vedea cauzele. Colectivul 
forma,t este sprijinit şi de instructorul comitetului raional de partid Ţiplea Ilie 
care îşi continuă munca. Până în prezent colectiviştii cu care s-a stat de 
vorbă arată că în G.A.C. se fac afaceri de către unii tov. din conducere, pe 
baza căruia se vor începe cercetări. Colectivul format a cerut sprijin pentru 
ca să primească un contabil la clarificarea celor arătate de colectivişti. 

Sau org.[anizaţiile] de bază dela G.A.C. Câmpulung unde membrii de 
partid împreună cu agitatorii nemembri de partid fiind repartizaţi pe brigăzi şi 
echipe au reuşit ca majoritatea colectiviştilor să fie mobilizaţi la muncă, prin 
care toate lucrările agricole sunt executate la timpul oportun, prin care au 
reuşit ca toate muncile să meargă paralel şi gospodăria să fie în frunte faţă 
de celelalte gospodării colective şi faţă de sectorul individual. 

La fel în sectorul individual org.[anizaţiile] de bază iau măsuri politice 
de mobilizarea ţărănimii muncitoare la muncile agricole de toamnă. Astfel 
org.[anizaţiile] de bază din Câmpulung sat unde membrii de partid cu 
agitatorii nemembrii de partid mobilizează cetăţenii pe circomscripţii, la fel la 
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gazeta de stradă sunt articole prin care este tratat cum se desfăşoare 
lucrările din campania de toamnă scoţând în evidenţă cei fruntaşi, la fel sunt 
date şi unele sfaturi agricole. Prin aceste măsuri s-a reuşit ca comuna să fie 
fruntaşă atât la recoltat cât la însămânţare, fiind însămânţate 8 ha până la 
data de 25 sept. a.c. faţă de 9 ha. însămânţat în sectorul individual. Totodată 
însământările în această comună au fost executate cu maşini. 

În ~rma muncii desfăşurate în campania agricolă de toamnă mai sunt 
şi unele lipsuri ale org.[anizaţiilor] de bază care nu au luat măsuri ca 
lucrările să meargă paralel. Astfel la G.A.C. Sighet în prezent toate forţele 
sunt îndreptate numai la recoltatul merelor, iar celelalte munci, ca însilozare, 
recoltatul cartofilor şi însămânţări sunt neglijate. Asemenea lipsuri se 
manifestă şi la majoritatea comunelor din sectorul individual, unde aproape 
toate forţele sunt folosite la recoltatul fructelor şi a fânului. 

Până în prezent pe raion din cele 2520 ha. planificat pentru 
însămânţări de toamnă s-a făcut arături pe o suprafaţă de 78 ha. din care a 
fost însămânţat 48 ha. 

La G.A.S. din cele 20 ha. planificat s-a arat şi însămânţat 15 ha.; solul 
a fost îngrăşat cu îngrăşăminte chimice, câte 300 kg. la ha. sub arătură, 
acest teren nu a fost îngrăşat cu bălegar de grajd deoarece acestea s-a 
făcut în primăvară. 

La G.A.C.-uri din cele 131 ha. planificată s-a arat 31 ha. şi a fost 
însămânţat 25 ha. Din cele 5 G.A.C., au început arăturile G.A.C. Câmpulung 
la Tisa şi Remeţi, din care a însămânţat până în prezent numai G.A.C. 
Câmpulung. La aceste gospodării şi terenul este îngrăşat cu bălegar de 
grajd. Astfel la G.A.C. Câmpulung a fost îngrăşat 16 ha. cu 156 tone bălegar 
de grajd, iar la G.A.C. Remeţi 12 ha. cu 80 tone. 

La întovărăşiri până în prezent nu s-a început însămânţările de 
toamnă. 

În sectorul individual până în prezent din cele 2362 ha. planificat 
pentru însămânţări s-a făcut arături pe 32 ha. şi a fost însămânţat 9 ha. din 
care în comuna Câmpulung la Tisa 8 ha şi 1 în comuna Bârsana. 

Arăturile adânci de toamnă pentru însămânţaţ (sic!) de primăvară 
până în prezent au fost făcut numai la G.A.S. care din cele 160 ha, 
planificată a făcut 20 ha. pe care suprafaţă a fost aplicat 4 tone îngrăşăminte 
chimice sub arătură. 

În prezent îngrăşarea solului cu bălegar de grajd la G.A.S. s-a făcut pe 
6 ha. livezi cu 150 tone din cele 50 ha. livezi şi 47 ha arabil, cât este iniţial 
planificat. Transportul bălegarului se face numai în timpul ploios, iar în 
prezent fiind timpul favorabil altor lucrări toate forţele sunt dirijate la 
însilozare şi recoltat. 

Pentru însilozarea cu cât mai multe furaje s-au luat măsuri ca să fie 
făcut însilozări la toate 5 G.A.C.-uri, din care anii trecuţi sau făcut numai la 2, 
reuşind ca până în prezent să fie făcut însilozări la 3 G.A.C.-uri din care la 2 
care nu au făcut până în prezent. Rezultatele cele mai bune au obţinut 
G.A.C. Câmpulung, care a însilozat 120 tone şi care până în toamna 
acestuia nu a însilozat. La fel s-a făcut însilozări şi la G.A.C. Teceu 40 tone 
care nu a însilozat în anii trecuţi. Însă la această gospodărie s-au întâmpinat 
mari greutăţi, nu toţi membrii de partid erau de acord cu însilozarea din care 
cauză şi restul colectiviştilor erau contra. Totuşi s-a reuşit să se facă 
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însilozare fiind prezenţi în permanenţă inginerii şi technicienii (sic!) cari au 
dus o muncă de lămurire în rândul colectiviştilor despre avantajele însilozării. 
În prezent se întâmpină greutăţi la G.A.C. Săpânţa care la fel nu a făcut 
până în prezent însilozări şi unde chiar preşedintele G.A.C.-ului a tărăgănat 
confecţionarea gropilor de siloz, care în prezent s-a terminat şi urmează să 
înceapă însilozarea. 

Până în prezent pe raion a fost însilozat 1106 tone furaje din cele 
5000 tone planificate. La G.A.S. a fost însilozat 844 tone din 2100 tone 
planificat. La G.A.C.-uri s-a însilozat 260 tone din cele 1 OOO tone planificat. 
La întovărăşiri nu este planificat însilozare deoarece întovărăşirile 
zootechnice nu au teren arabil. În sectorul individual a fost însilozat numai 2 
tone. 

Din cele 4 întovărăşiri agricole din raion, 3 vor însământa grâu de 
toamnă, din care la 2 este strâns sămânţa. În prezent strânge sămânţa şi la 
al treilea, la întovărăşirea din Giuleşti, unde în adunarea generală al 
întovărăşirilor s-a hotărât însămânţarea întregii suprafeţe cu grâu, deoarece 
în anul acesta a fost însămânţat cu porumb, la fel a fost hotărât adunarea 
seminţei în comun, care în prezent mai continuă, precum şi ziua începerii 
recoltatului de porumb. 

Pentru desfăşurarea strângerii recoltei în cel mai scurt timp 
org.[anizaţiile] de bază prin membrii de partid şi agitatori repartizaţi pe 
circomscripţii, iar în unităţile socialiste pe echipe mobilizează ţărănimea 
muncitoare la recoltat imediat ce culturile au ajuns la maturitate. Astfel până 
în prezent recoltatul porumbului s-a început aproape peste tot. Din cele 5 
G.A.C.-uri s-a început la G.A.C. Câmpulung unde s-a recoltat 16 ha. la 
G.A.S. precum şi la întovărăşiri încă nu s-a început recoltatul. În sectorul 
individual din cele 18 comune cu oraşul s-a început recoltatul în 13 comune 
unde până în prezent a fost recoltat 271 ha. 

Recoltatul cartofilor a început la fel aproape peste tot. Astfel la G.A.S. 
din 30 ha. s-a recoltat 3 ha. la G.A.C.-uri din cele 30 ha. s-a recoltat 7 ha. iar 
în sectorul individual din 2949 ha s-a recoltat de pe 961 ha, în întovărăşiri nu 
a fost cultivat cartofi. 

Recoltatul la floarea soarelui s-a făcut 5 ha. din cele 78 ha. în sectorul 
individual. În sectorul socialist nu a fost cultivat floarea soarelui. 

În unităţile socialiste din agricultură au fost formate colective de 
agitatori în acele unităţi unde este creat org.[anizaţii] de bază. Astfel din 
cele 30 unităţi socialiste în agricultură I G.A. şi G.A.C. şi întovărăşiri I a fost 
formate colective de agitatori la 22 unităţi, în care fac parte un număr de 504 
tov. Nu a fost create colective de agitatori în 8 unităţi unde încă nu este creat 
org.[anizaţii] de bază. 

Colectivele de agitatori au fost instruiţi în luna sept. cu problemele 
recoltatul (sic!) şi însămânţările. La fel şi cu problema transformării socialiste 
al agriculturii, în vederea tragerii de noi membrii în unităţile existente. La 
G.A.S. şi G.A.C.-uri au fost instruiţi şi cu problema însilozării, iar în 
întovărăşiri cu mărirea fondului de bază. 

La G.A.C.-uri agitatorii sunt repartizaţi pe brigăzi şi echipe care 
mobilizează colectiviştii din echipe la muncă, arătând sarcinile ce stau în faţa 
echipei în muncile unde sunt repartizaţi. Astfel la GA.C. Câmpulung la Tisa 
echipele repartizate pentru însilozări au reuşit ca să termine însilozarea din 
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timp, unde agitatorii au lămurit importanta însilozării şi trecerea de urgenţă la 
recoltat şi însămânţări, pentru asigurarea unui recolta (sic!) mari de grâu pe 
anul viitor. 

La întovărăşirea pomicolă din comuna Sarasău agitatorii au dus o 
muncă de lămurire cu întovărăşiţii pentru mărirea fondului, de bază, reuşind 
ca în adunarea generală al întovărăşiţilor să fie hotărâţi ca o parte din fructe 
să fie valorificate în întovărăşire şi suma să treacă în fondul de bază din care 
se vor cumpăra 100 de oi, totodată s-a hotărât oprirea fânului necesar oilor. 
Prin aceasta măsură întovărăşirea va deveni din pomicol, zoopomicol.(sic!) 

În întovărăşirile agrozoopomicole din raionul nostru probleme care le 
frământă pe întovărăşiţi în toate cazurile sunt dezbătute în adunările 

generale ale întovărăşiţilor. Nici într-un caz problemele nu se rezolvă numai 
de către comitetul de conducere, de cât în prealabil este discutat de 
conducere la fel şi de org.[anizaţiile] de bază a căror concluzii şi hotărâri 

sunt susţinute de membrii de partid în adunările generale ale întovărăşiţilor. 
Ca de expl: la întovărăşirea agricolă din Giuleşti unde a fost discutat 
problema cu ce să fie însămânţat terenul întovărăşirii, care în prealabil a fost 
discutat în adunarea generală al org.[anizaţiei] de bază şi cu comitetul de 
conducere, unde s-a propus ca să fie însămânţat cu grâu de toamnă şi să fie 
adunat sămânţa şi lucrările să fie executate în comun. Sau la întovărăşirea 
agricolă din Vad unde înainte de treeriş a fost hotărât oprirea seminţelor la 
batoză, necesar însământărilor de toamnă, care s-a şi executat la treeriş. 

fo vederea susţinerii campaniei agricole de toamnă presa locală I 
Viaţa Liberă I se ocupa cu sarcinile actuale în campania agricolă, însă nu în 
toate numerele în mod suficient. Ca de expl: în numărul 412 din 5 sept. 1958 
a apărut o ştire despre pregătiri pentru campania de însămânţări, precum şi 
un material de analiză cu însilozările I însilozarea furajelor o acţiune care 
trebue privită cu toată seriozitatea/. Faţă de numărul de mai sus în numărul 
414 din 19 sept. 1958 când eram în plină campanie, a apărut un singur 
articol foarte scurt şi general cu recomandări privind desfăşurarea lucrărilor 
agricole de toamnă. 

În raionul nostru nu avem nici un şantier pentru redarea terenurilor 
agriculturii. 

În cursul lunii sept„ în raionul nostru au fost primiti în întovărăşiri 5 noi 
membrii cu o suprafaţă cu o suprafaţă de 1,65 ha teren. În G.A.C.-uri nu a 
fost primit nici un nou membru. În luna sept. nu a ieşit nici un membru din 
G.A.C. şi nici din întovărăşiri. 

În raionul nostru în munca de transformare socialistă al agriculturii 
duşmanul de clasă caută să acţioneze prin diferite zvonuri şi prin 
compromiterea transformării socialistă al agriculturii (sic!) şi ai unor secretari 
ai org.[anizaţiilor] de bază. Ca de expl: în comuna Sarasău cu ocazia muncii 
politice de masă desfăşurată de agitatori pe grupa de cetăţeni unde se 
discută transformarea socialistă al agriculturii, chiar când se discuta cu un 
mijlocaşi s-a băgat in acest grup fostul legionar Pricop Vasile care a arătat 
că respectivul nu va intra în întovărăşire, că nici el nu intră. Fiind de faţă şi 
instructorul teritorial Orosz Gheorghe, acest fost legionar a fost demascat 
după care a bătut în retragere arătând că el nu se înscrie, că este bătrân. 
Tot de elemente legionare P fost lansat zvonul că fânul întovărăşiţilor va fii 
predat la Sfat pentru reproducători, în urma căruia unii întovărăşiţi au 
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început să lipsească dela munca. Acest zvon a fost combătut în adunarea 
întovărăşiţilor, iar în adunarea populară a fost demascat cei cari lansează 
zvonuri şi care caută să frâneze transformarea socialistă al agriculturii ca 
fostul legionar Pricop Vasile. 

În comuna Giuleşti Rednic Petru unealta al chiaburilor a vândut fără 
nici un drept o parte din păşunea întovărăşiţilor la unii cetăţeni din comuna 
Vad cari au dus pe păşune boi, când întovărăşiţii s-au sesizat au fost cerut 
ajutorul Sfatului Popular Comunal care a luat măsuri şi a adunat boii de pe 
păşune, iar Rednic Petru a fost amendat cu 500 lei amenda şi 500 lei 
despăgubire, banii încasaţi din despăgubire au trecut în fondul de bază al 
întovărăşirii. 

Sau în satul Slătioara unde 2 învăţători din care una fiică de moşier în 
cadrul unei adunări populare - unde era prezent şi instructorul U.T.M. nou în 
muncă fără experienţă - cei 2 învăţători au căutat să compromită secretarul 
org.[anizaţiei] de bază în special în faţa tineretului în problema aprobării 
horelor ţărăneşti, care a fost oprit de secretarul org. [anizaţiei] de bază o 
singură dată în timp ce erau adunare populare. Contra acestor 2 învăţători 
urmează să fie luată măsuri de mutare şi chiar de scoatere a fiicei de moşier 
din învăţământ. 

2.- Aplicarea documentelor plenarei C.C. al P.M.R. din 9-13 iunie 
1958. 

Dezbaterea în adunări populare a problemei stării infracţionale şi 
apărarea avutului obştesc până în prezent a fost dezbătut în 19 adunări 
populare în comune şi sate din cele 36. La aceste adunări au participat 
peste 4100 cetăţeni, iar la discuţii au participat 77 ţărani muncitori. În 
sectorul socialist la G.A.C.-uri nu a fost separat dezbătute aceste 
documente, colectiviştii au participat la adunările populare din comune şi 
sate. La G.A.S. a fost prelucrat cu toţi salariaţii unde au participat 96, iar la 
discuţii au luat parte 4 tov. 

De la începutul dezbaterii documentelor plenarei în raionul nostru a 
fost luate măsuri statutare de org.[anizaţiile] de bază în 73 cazuri. Au fost 
excluşi din partid, pentru că au făcut parte din partide fasciste un număr de 
17 membrii de partid şi 1 candidat. Au fost excluşi pentru alte abateri 29, s-a 
retras calitatea de membru şi de candidaţi la 8, au fost sancţionaţi 18. 

La fel de la apariţia documentelor plenarei au fost destituiţi din diferite 
posturi de răspundere şi cu gestiuni un număr de 138 elemente din care 9 
membrii de partid. 

Până în prezent au fost scoşi din aparatul de partid 4 tov., din aparatul 
U.T.M. nu a fost scos nici un tov. 

Redezbaterea documentelor plenarei a fost planificat în 29 
org.[anizaţii] de bază unde s-a constatat că nu a fost înţeles documentele 
plenarei şi nu s-a luat măsuri de aplicarea lui. În cele 29 org.[anizaţii] de 
bază planificate a fost redezbătut în 23 org.[anizaţii] de bază, unde din 
totalul de 742 membrii şi candidaţi de partid au participat 604, iar la discuţii 
au luat cuvântul 131 tov. 

3.- În privinţa problemei emigrării evreilor, în raionul nostru la prima 
înscriere nu a devenit o problemă de masă, însă în urma măsurilor luate de 
a se înscrie la emigrare din raionul Negreşti şi Vişeu în raionul Sighet, unde 
cei cari au venit pentru a se înscrie au stat în raion 1-2 zile în care perioadă 
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au creat sphihoza (sic!) pentru emigrare în urma căruia în raionul nostru 
aceasta a luat proportii de masă. Astfel numai în ziua de 23 sept. sau înscris 
183 familii dintre care şi 3 membrii de partid. În fiecare dimineaţă în faţa 
miliţiei şi filialei C.E.C. sunt un număr foarte mare de evrei pentru care a 
trebuit ca miliţia să ţină ordin. 

Sphihoza (sic!) este atât de puternic încât s-a înscris 3 evrei cari au 
mai fost în statul lzrael şi care sau reîntors în ţară. Lozinca lor este ca toţi să 
plecăm. De asemenea se comentează în rândul evreilor ca aceasta a fost 
dorinţa partidului şi guvernului din R.P.R. care dovedeşte şi faptul că nu este 
nici o restricţiune. La fel în discuţiile lor justifică ca de restul populaţiei sunt 
numiţi jidani şi ca ar fi comentare în rândul populaţiei că-i păcat că nu le-a 
distrus Hitler. 

În rândul medicilor şi micilor meseriaşi se comentează că ei nu mai au 
loc în ţară, că se închid cabinetele medicale şi se vor închide atelierele 
micilor meseriaşi, iar pensiile sunt slabe şi la bătrâneţe nor avea din ce trăi. 

În urma acestor aspecte nesănătoase, biroul comitetului raional de 
partid a convocat toţi membrii de partid evrei şi a discutat cu ei aceste 
probleme, trasându-le sarcini ca să combată aceste manifestări şi să ducă 
munca de lămurire în intreprinderi, instituţii precum şi cu alte ocazii în special 
cu acei evrei cari nu sunt hotărâţi să plece ci au fost atraşi de această 
sphihoză.(sic!) 

Sighet, la 26 sept. 1958. 
PRIM-SECRETAR: Instructor cu informare. 

indescifrabil indescifrabil 

53. Sighet, 24 octombrie 1958. Buletin informativ al Comitetului Raional de 
Partid despre pregătirea şi desfăşurarea alegerilor în interiorul organizaţiilor de 
bază atât de la oraş cât şi sate, alegeri desfăşurate în urma Plenarei CC a 
PMR din 9-13 iunie. Buletinul informativ descrie şi atmosfera din interiorul 
organizaţiilor de bază. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 
26611958, filele 17 4-180 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

Buletin informativ 
1. Pregătirea şi desfăşurarea alegerilor de partid 
În vederea obţinerii celor mai bune rezultate în producţie, ş1 in 

domeniul vieţii de partid în cinstea alegerilor, comitetul raional şi orăşănesc 
de partid, după instruirea birourilor org.[anizaţiilor]de bază şi a comitetelor 
comunale de partid, a repartizat membrii comitetului raional şi orăşăneşti de 
partid precum şi aparatul de partid pe org.[anizaţii] de bază şi comitete 
comunale de partid pentru sprijinirea lor în pregătirea şi desfăşurarea 

alegerilor. 
În urma sprijinului acordat, organizaţiile de bază şi-au întocmit planuri 

de măsuri în acest scop, în special org.[anizaţiile] de bază de la sate, unde 
alegerile se fac în luna noiembrie, iar organizaţiile de bază care au avut 
alegeri în luna octombrie au prevăzut aceste măsuri în planurile lor de 
muncă pe luna octombrie. Planurile de măsuri şi planurile de muncă prevăd 
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sarcini în domeniul întăririi vieţii de partid, ca: lă~girea şi folosirea activului 
fără de partid, primirea de noi membri şi candidaţi de partid, întărirea 

disciplinei de partid şi curăţirea rândurilor partidului de elemente 
necorespunzătoare pe baza plenarei CC al PMR din 9-13 iunie a.c. 

În domeniul producţiei la întreprinderi sunt prevăzute sarcini ca: 
realizarea şi depăşirea sarcinilor de plan, ridicarea tuturor membrilor şi 
candidaţilor de partid la nivelul fruntaş"ilor în producţie, în aşa fel ca nici un 
membru sau candidat de partid să nu fie cu sarcinile de plan nerealizat. În 
agricultură au fost prevăzute sarcini ca: terminarea lucrărilor agricole de 
toamnă, întărirea şi dezvoltarea sectorului socialist prin primirea de noi 
membrii. 

Org.[anizaţia] de bază pe baza planurilor de măsuri şi a planurilor de 
muncă au repartizat sarcini concrete membrilor şi candidaţilor de partid, 
trecând la realizarea obiectivelor fixate, în urma căruia marea majoritate a 
org.[anizaţiilor] de partid au obţinut rezultate bune atât în domeniul întăririi 
vieţii de partid cât şi în domeniul producţiei. Astfel, numărul activului fără de 
partid pe lângă org.[anizaţiile] de bază a fost mărit de la 899 tov. la 1766 tov. 
Rezultatele bune au obţinut org.[anizaţiile] de bază U.l.L. Sighet, care a 
mărit numărul activului fără de partid de la 30 la 61, org.[anizaţia] de bază 
întov.[ărăşirea] Giuleşti de la 10 la 20, U.l.L. Cîmpulung de la 36 la 53 şi 

altele. Tovarăşii din activul fără de partid sunt repartizaţi pe membrii şi 
candidaţi de partid, iar la întreprinderi şi alte unităţi unde sunt creiate grupe 
de partid, tov. din activul fără de partid sînt repartizaţi pe grupe de partid. 

Activul fără de partid nu a fost creiat în alte locuri, numai unde este 
org.[anizaţie] de bază, deoarece nu avem unităţi sau este fără membrii de 
partid. 

Unele org.[anizaţii] de bază înainte de a trece la alegeri au trecut la 
discutarea şi excluderea din partid acelor membrii şi candidaţi care au avut o 
activitate dubioasă în trecut sau au avut alte abateri. Ca de exemplu, la 
org.[anizaţia] de bază OCL Alimentara în ziua alegerilor înainte de a trece la 
discutarea dării de seamă a fost discutat activitatea membrului de partid 
Kolozsvari Nicolae, care în regimul hitlerist a fost om de încredere al 
regimului, în urma discuţiilor a fost exclus din partid. În org.[anizaţia] de bază 
de la TIL, tot înainte de alegeri, a fost discutat activitatea candidatului de 
partid Bilţiu Ioan, director la această instituţie, care în perioada candidaturii a 
făcut diferite abateri, iar când a fost primit în rândul candidaţilor a ascuns 
activitatea lui din trecut şi nu a arătat că a fost condamnat, pentru care a fost 
exclus din rândul candidaţilor. Sau la org.[anizaţia] de bază de la Sfat oraş, 
în ziua alegerilor, s-a aflat că membrul de partid Lebovici Bremias s-a înscris 
pentru emigrare, pentru care înainte de alegeri a fost exclus din partid. 

Şi în alte org.[anizaţii] de bază unde încă nu s-a făcut alegerile s-au 
luat măsuri contra membrilor de partid inactivi. Ca de exemplu la GAC 
Teceu, membrul de partid Osinachi Vasile, care a fost inactiv şi nu a plătit 
cotizaţia timp de 9 luni, a fost scos în afara rândurilor partidului. 

S-au obţinut realizări frumoase şi în ceea ce priveşte încasarea 
cotizaţiilor. Astfel pe raion cotizaţiile pe luna august au fost încasate în 
proporţie de 96%, iar pe luna septembrie în proporţie de 96,3 la sută. 

În perioada pregătirii alegerilor au fost creiate 7 org.[anizatii] de bază, 
din care 5 în întovărăşiri şi 2 la instituţii. În prezent mai sînt 6 întovărăşiri fără 
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org.[anizaţii] de bază, dintre care 5 unde în sat exista două întov[ărăşiri], din 
care 1 are org.[anizaţie] de bază, iar membrii de partid fac parte din ambele 
întovărăşiri, la fel nu s-a format org.[anizaţii] de bază la întovărăşirea din 
Ocna-Şugatag, unde 4 deşi sunt membri de partid în număr suficient pentru 
a creia org.[anizaţii] de bază, însă nu s-a creiat, deoarece membrii de partid 
sunt şi salariaţi. 

Organizaţii de atelier nu sunt creiate în raionul nostru, deoarece nu 
este cazul. 

Grupe de partid înainte de alegeri au fost 8 şi s-a creiat încă 49, deci 
în total în prezent avem 57 grupe. În prezent sunt în curs de stabilire şi 
creiere de noi grupe de partid la GAS şi GAC-uri. Grupele de partid până în 
prezent nu au fost instruite, decât la constituirea lor au fost arătate sarcinile 
grupelor, urmează să fie instruiţi după conferinţa orăşănească. 

Org.[anizaţiile] de bază au desfăşurat o muncă politică de mobilizarea 
tuturor oamenilor muncii fără partid, pentru obţinerea de noi rezultate în 
producţie, în care scop au lărgit întrecerile socialiste. Astfel la întreprinderi 
numărul muncitorilor antrenaţi în întrecere socialiste, a crescut de la 2874, la 
2967. La fel membrii şi candidaţii de partid au fost exemple în muncă. Ca de 
exemplu la fabrica de mobile „Alexandru Tamaş" toţi membrii şi candidaţii de 
partid sunt fruntaşi în producţie, iar planul de producţie marfă pe cele două 
decade ale lunii octombrie a fost îndeplinit în proporţie de 100,5%. Deci s-a 
dat peste plan 38 buc.[ăţi] scaune curbate sau la UIL nr. 4 Sighet unde în 
luna oct.[ombrie] a stat fabrica 6 zile din lipsă de materie primă şi unde în 
prezent comuniştii luptă pentru recuperarea planului rămas în urmă, astfel 
până în ziua de 20 oct. din cele 6 zile a fost recuperat 1. 

Şi la sate org.[anizaţiile] de bază au desfăşurat o muncă politică de 
mobilizare a ţărănimii muncitoare la terminarea campaniei agricole de 
toamnă, precum şi pentru lărgirea unităţilor socialiste. Până în ziua de 22 
octombrie însămânţările pe raion a fost îndeplinit în proporţie de 104%, însă 
au rămas unităţi socialiste care încă nu au terminat însămânţările aşa este 
GAC Sighet şi întovărăşirea Bârsana. 

În sectorul socialist al agriculturii au fost primiţi în cursul lunii 
octombrie 13 noi membri în întovărăşiri cu 6,28 ha teren. La GAC-uri nu au 
fost primiţi noi membri, noi unităţi socialiste nu au fost creiate în cursul lunii 
oct.[ombrie] 

Org.[anizaţiile] de bază din întovărăşiri în prezent pun un accent, în 
afară de lărgirea întovărăşirii cu noi membri, şi periodic ca întovărăşiţii să 
intre în întovărăşire cu întreaga suprafaţă de teren agricol. Rezultate au 
obţinut întovărăşirea pomicolă din Sarasău unde 3 membrii de partid s-au 
înscris cu întreaga suprafaţă, deci în plus cu încă 2 ha, în afară cu ce a avut 
în întovărăşire. Sau la întovărăşirea zootehnică din Călineşti-Berci Ioan- din 
activul fără de partid, s-a mai înscris cu încă 3 ha. teren pe lângă 1 ha. cu 
care a intrat în întovărăşire. 

Alegerile în org.[anizaţiile] de bază din cadrul oraşului au fost în mare 
majoritate temeinic pregătite, la care au dat ajutor tovarăşii din comitetul 
raional şi orăşănesc de partid, precum şi tovarăşii din aparatul de partid, 
care imediat după repartizare au stat în org.[anizaţiile] de bază, stând de 
vorbă cu membrii şi candidaţii de partid, dând ajutor pentru pregătirea dărilor 
de seamă şi a proiectelor de hotărâri, creindu-se posibilităţi de desfăşurare a 
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alegerilor la un nivel înalt. Până în prezent în cadrul oraşului toate cele 46 
org.[anizaţii] de bază aparţinând comitetului orăşănesc de partid au terminat 
alegerile, unde din totalul de 90% membri şi candidaţi de partid au participat 
la alegeri 765 tov., deci 84,3%. 

Dările de seamă care au fost întocmite de birourile org.[anizaţiilor] de 
bază şi la care au fost atraşi şi un număr mare de membri şi candidaţi de 
partid, în mare parte au oglindit activitatea org.[anizaţiilor] de bază şi care au 
fost întocmite pe baza tematicii primite de la comitetul regional de partid. 
Astfel dările de seamă au oglindit activitatea org.[anizaţiilor) de bază în 
munca politică desfăşurată pentru îndeplinirea planului de stat, ca de 
exemplu la cooperativa „Unitatea" a fost scos în dare de seamă că 90% din 
cooperatori au fost antrenaţi în întrecere socialistă, org.[anizaţia] de bază şi 
biroul org.[anizaţia] de bază a analizat de 10 ori felul cum se îndeplineşte 
planul de producţie şi diferiţi indici de plan. Preţul de cost a fost redus cu 
1,02 la sută, faţă de sarcinile de plan şi s-a făcut o economie de 236.000 lei. 
Rezultatele obţinute au fost posibile deoarece membrii şi candidaţii de partid 
au fost toţi fruntaşi, depăşind sarcinile de plan între 110-120%, la fel a fost 
urmărit îndeaproape punerea în aplicare a planului tehnico-organizatoric. 

Dările de seamă au scos în evidenţă de felul cum a crescut nivelul de 
trai al muncitorilor în urma aplicării sistemului de salarizare îmbunătăţit. La 
fel a fost scos în evidenţă felul cum org.[anizaţiile] de bază şi-au exercitat 
dreptul de control asupra conducerilor administrative. 

Dările de seamă la fel au oglindit de felul cum s-au ocupat 
org.[anizaţiile] de bază de întărirea partidului prin primirea de noi membri şi 
candidaţi de partid, precum şi felul cum s-au ocupat de întărirea disciplinei 
de partid şi curăţirea partidului de elemente necorespunzătoare. Ca de 
exemplu, la UIL nr. 4 Sighet a fost scos în evidenţă că au fost primiţi în 
rândul candidaţilor 17 tov. din activul fără de partid şi au fost excluşi un 
membru de partid pentru că a făcut parte din partidul nylas, la fel au fost 
excluşi sau s-a retras calitatea de candidat la 5 candidaţi. În urma acestei 
măsuri s-a întărit simţitor disciplina de partid, care s-a oglindit şi la alegeri 
unde toţi cei 57 membrii şi candidaţi de partid au fost prezenţi la adunarea 
de dare de seamă şi alegeri. 

La fel, dările de seamă au obţinut munca desfăşurată pentru ridicarea 
nivelului politic şi ideologic al membrilor de partid şi a oamenilor muncii fără 
de partid, la fel şi cum au fost conduse org.[anizaţiile] de bază de către 
organizaţiile de partid. 

Biroul comitetului raional de partid apreciază ca dările de seamă şi 
discuţiile purtate în mare majoritate au fost la un nivel ridicat şi s-a oglindit 
activitatea org.[anizaţiilor] de bază în sprijinul critic şi autocritic. Astfel la 
discuţii asupra dărilor de seamă au luat cuvântul 271 tov. din cei 765 
prezenti, deci 35,4%. 

Î~ cadrul discuţiilor a fost în evidenţă activitatea org.[anizaţiilor] de 
bază şi a birourilor org.[anizaţiilor] de bază în munca politică desfăşurată 
pentru antrenarea maselor la realizarea sarcinilor de plan de felul cum se 
desfăşoară educarea membrilor şi candidaţilor de partid, precum şi a 
maselor de oameni ai muncii fără de partid. La fel cum sunt conduse 
org.[anizaţiile] de bază în special cu femei, s-a arătat stilul de muncă a 
organelor şi organizaţiilor de partid precum şi a organelor administrative. Ca 
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de exemplu, la cooperativa „Unitatea" tov. Szerdotz Oscar, a arătat că în 
cooperativă sunt peste 400 cooperatori din care mare majoritate sunt tineri, 
numai org.[anizaţii] UTM 120 membri şi totuşi în cooperativă intră 20. 
„Scânteia tineretului", această situaţie arată că nu a fost o preocupare 
temeinică cu tineretul în problema educării, pentru care a propus ca noul 
birou să analizeze această problemă şi să ia măsuri pentru îmbunătăţirea 
educării tineretului, iar tov. candidată Reiss Hara, a arătat că în rândul 
org.[anizaţiei] UTM se manifestă indisciplina la şedinţă, din cauză că 

membrii biroului org.[anizaţiei] de bază foarte rar iau parte la adunările 

org.[anizaţiei] de bază din partea tov. Moiş Ana, care a arătat că deşi se 
trasează sarcini membrilor şi candidaţilor de partid nu se controlează de felul 
cum sunt duse sarcinile la îndeplinire. 

La cooperativa „Pielarul" tov. Dorobanţi Iosif şi Balog Mihai au criticat 
stilul de muncă al conducerii cooperativei în frunte cu preşedintele-membrul 
de partid Radvanschi Eugen - care mai mult se ocupa cu aprovizionarea 
decât cu conducerea cooperativei. La fel şi pentru faptul că are o atitudine 
respingătoare faţă de cooperatori, la fel au arătat că neîndeplinirea sarcinilor 
de plan în unele cazuri nu se datoreşte faptului că nu a fost materie primă, ci 
din lipsa că nu a fost conducători care să conducă. Astfel şi întrecerile 
socialiste mai mult sînt numai formal. Toate acestea se datoresc şi faptului 
că biroul org.[anizaţiei] de bază nu a pus în discuţia adunării org.[anizaţiei] 
de bază această problemă, lipsind prin aceasta controlul org.[anizaţiei] de 
bază asupra conducerii ad-tive (administrative). Sau la fabrica de mobile 
„Alexandru Tamaş", candidatul de partid Roman Adalbert, a criticat biroul 
org.[anizaţiei] de bază că nu controlează activitatea cabinetului tehnic, unde 
sunt amânate şi tărăgănate propunerile şi inovaţiile muncitorilor şi se ocupă 
mai mult cu propunerile tehnicienilor. Pentru îndreptarea acestor lipsuri tov. 
a propus ca biroul org.[anizaţiei] de bază în cel mai scurt timp să analizeze 
activitatea cabinetului tehnic. 

Proiectele de hotărâri sunt elaborate de un colectiv lărgil format din 
biroul org.[anizaţiei] de bază şi alţi membrii şi candidaţi de partid care dau 
sprijin la întocmirea proiectului, venind cu propuneri pentru îmbunătăţirea 
muncii. Proiectele de hotărâri în mare parte oglindesc sarcinile care să 
asigure îmbunătăţirea vieţii de partid, însă sunt unele proiecte de hotărâri 
unde sunt prevăzute sarcini statutare, care respectarea şedinţelor şi 

adunărilor din planul de muncă, plata cotizaţiei şi alte sarcini statutare. 
Instrucţiunile CC al PMR privind alegerile au fost respectate întocmai 

în afară de două cazuri, cazul la org.[anizaţia] de bază cartier Sighet, unde 
nu a fost respectat normele de reprezentare şi s-a ales mai puţini delegaţi, 
după care imediat s-a trecut la alegerea celor 3 delegaţi care nu au fost 
aleşi. Un alt caz a fost la org.[anizaţia] de bază IRC (Construcţii) unde sunt 4 
membrii de partid şi 6 candidaţi şi alegerile s-au făcut cu vot secret. Alte 
lipsuri s-au semnalat la org.[anizaţia] de bază Uzina electrică unde slab s-au 
desfăşurat discuţiile, pentru care biroul raional de partid cu ocazia confirmării 
alegerilor a hotărât refacerea şi redezbaterea dării de seamă. 

Biroul comitetului raional şi orăşănesc de partid a analizat periodic 
odată cu confirmările alegerilor şi felul cum se desfăşoară alegerile şi a luat 
măsuri de remedierea lipsurilor constate, iar pentru evitarea lor la restul 
alegerilor au fost convocaţi tovarăşii membri de comitet şi aparatul de partid, 
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repartizaţi pe org.[anizaţii] de bază, arătând lipsurile constatate şi indicând 
felul cum să procedeze şi să muncească pentru evitarea pe viitor a lipsurilor. 

Cadrele care au fost alese corespund criteriilor şi au o compoziţie 
justă. Organizaţiile de bază s-au orientat bine, care a fost posibil în urma 
ajutorului dat de tovarăşii repartizaţi pe org.[anizaţii] de bază, care au 
discutat cu toţi membrii şi candidaţii de partid înainte de alegeri asupra celor 
mai buni tovarăşi care să fie aleşi în noile birouri. La fel şi comisiile de 
propuneri alese de org.[anizaţiile] de bază, în majoritatea cazurilor s-au 
orientat just. A fost caz unde comisia de propuneri deşi a avut unele scăpări, 
însă organizaţia de bază a remediat aceste scăpări. Ca de exemplu la 
org.[anizaţia] de bază de la cooperativa „Deservirea", comisia de propuneri a 
propus pe membrul de partid, jurist consult Katz Nandor, între cei 3 tov. 
pentru birou, însă după terminarea propunerilor făcute de comisie, s-a mai 
propus încă trecerea pe listă a tov. Begy Gheorghe, care munceşte în 
producţie, iar la vot secret, a fost ales Begy Gheorghe, iar Katz Nandor, nu a 
fost ales, având voturi mai puţine. Astfel în birou au intrat numai tov. direct 
din producţie. 

Organizaţiile de bază s-au orientat just şi la compoziţia naţională, 

precum şi la alegerea de femei după compoziţia şi specificul organizaţiei. 
Din totalul de 124 tov. aleşi în birourile org.[anizaţiilor] de bază la cele 46 
alegeri, 107 tov. sunt direct din producţie şi au fost realeşi 26 secretari ai 
org.[anizaţii]de bază. 

Până în prezent toate cele 46 alegeri au fost confirmate de biroul 
raional de partid, cazuri de infirmare nu au fost. 

Noile birouri după ce sunt constituite, sunt instruiţi cu sarcinile actuale 
de către delegatul organului superior repartizat şi la org.[anizaţia] de bază. 

Documentele conferinţei orăşăneşti de partid sunt întocmite în 
întregime şi au fost convocaţi delegaţii la conferinţă. Documentele conferinţei 
raionale de partid este în curs de întocmire. În prezent colectivele formate au 
întocmit materialul pentru darea de seamă şi proiectul de hotărâre şi 
urmează redactarea dării de seamă şi a proiectului de hotărâre. 

Conferinţa orăşănescă va avea loc în zilele de 1-2 noiembrie, iar 
conferinta raională va avea loc în zilele de 6-7 decembrie. 

În' prezent este în dare de informare a membrilor de partid, a 
oamenilor muncii fără de partid cu hotărârea partidului şi guvernului privind 
îmbunătăţirea principiilor de pregătire a personalului tehnico administrativ şi 
a reglementării formării şi folosirii fondului întreprinderii, care a fost studiat 
de birourile org.[anizaţiilor] de bază, comitetele de întreprinderi, sindicale şi 
conducerile administrative şi s-a trecut la prelucrarea cu toţi membrii de 
partid şi de tovarăşii din activul fără de partid, după care se va prelucra în 
grupele sindicale. 

Informarea oamenilor muncii asupra principalelor probleme privind 
situaţia internaţională, se face prin tovarăşii membrii în comitetul raional şi 
orăşănesc de partid de către aparatul de partid şi prin trimiterea de 
propagandişti care prelucrează situaţia internaţională pe bază de conferinţe 
sau unele articole din ziare astfel, în ultima perioadă a fost ţinut asemenea 
informări asupra situaţiei din Strâmtoarea Taiwan, precum şi prelucrarea în 
faţa maselor a articolelor din „Scânteia" privind referendumul din Franţa, 
precum şi comunicatul Agenţiei T ASS privind reluarea de către Uniunea 
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Sovietică a experienţelor cu armele nucleare. Cu aceste ocazii au fost trimişi 
la sate 36 tovarăşi din organul de partid şi propagandişti în două serii, 
începând din luna septembrie. Expunerile asupra situaţiei internaţionale s-a 
făcut şi la 108 colective de agitatori din întreprinderi, instituţii, comune şi sate 
de către cei din organul de partid, propagandişti şi tov. din aparatul de partid, 
precum şi tov. din activul comitetului raional şi orăşănesc de partid. 

În conferinţele prelucrate privind situaţia internaţională, au audiat 
peste 9000 oameni ai muncii din oraş şi sate. 

Organizaţiile de bază pe lângă conferinţele ţinute cu situaţia 

internaţională şi a materialelor indicate pentru prelucrare, se ocupă de 
informarea oamenilor muncii asupra situaţiei internaţionale în continuu, prin 
citirea articolelor mai importante din ziare de către agitatori la locul de muncă 
în timpul pauzei de masă şi prin prelucrarea acestor materiale prin 
radioficare din cadrul întreprinderilor, cum este în fabrica UIL Sighet, 
„Alexandru Tamaş" şi „Partizanul". 

Starea de spirit în rândul populaţiei în prezent în special în oraş este 
nesatisfăcător. Se manifestă nemulţumire faţă de măsurile luate pentru 
vânzarea pâinei numai pe tichete începând din ziua de 23 oct[ombrie] a.c. 
care măsură a fost aplicat brusc fără nici o pregătire politică şi care a dat 
naştere la o serie de manifestări de nemulţumire şi chiar manifestări 

duşmănoase la rândul populaţiei din oraş. La toate centrele de vânzare a 
pâinii din oraş s-au semnalat manifestări deschise de nemulţumire din partea 
multor cetăţeni care au arătat că „ ... la această situaţie s-a ajuns după 14 
ani"; iar alţii au arătat că: „până erau cartelele, pâinea era mai ieftin, iar în 
prezent pâinea e numai pe bază de tichete, dar cu 2 lei kilogramul". Au fost 
cazuri de manifestări că aceste măsuri sunt pentru pregătirile de război", 

legând totodată această măsură şi cu emigrarea evreilor. La fel a fost 
semnalat de la restul magazinelor alimentare cumpărări intense de zahăr, 
ulei şi orez. 

În prezent s-au luat măsuri şi au fost instruiţi agitatorii de la OCL 
Alimentara pentru combaterea manifestărilor pe loc. 

Manifestări duşmănoase au fost semnalate şi la sate, în cazuri izolate 
în legătură cu transformarea socialistă a agriculturii şi alte probleme. 

Astfel, în satul Crăciuneşti, mijlocaşul Babineţ Laurenţiu, a căutat să 
zvonească că nici în Uniunea Sovietică nu s-a făcut complet transformarea 
socialistă a agriculturii, că acei care au primit teren de la reforma agrară nu 
au intrat în sectorul socialist şi astfel nici la noi nu trebuie să intre în sectorul 
socialist, cei ce au primit pământ de la reforma agrară. Acest zvon a fost 
combătut de membrii de partid şi cu ocazia comasării terenului întovărăşirii, 
care s-a făcut recent, doi cetăţeni a căror terenuri a intrat în perimetrul 
comasat, au depus cereri şi au fost primiţi în întovărăşire. 

În comuna Remeţi unii salariaţi ca dirigintele de la poştă Coroman 
Ştefan şi funcţionarul Şofineţ Fetea, de la cooperativa, au răspândit zvonul 
că Maramureşul va fi alipit Uniunii Sovietice, care zvon a fost demascat şi 
combătut imediat ce a apărut. Sau în satul Teceu, fostul plutonier de 
jandarm maghiar - Burian Ştefan, exclus din partid şi GAG, a căutat să 
influenţeze colectiviştii să nu meargă la muncă, care a fost demascat de 
colectivista şi deputat Drugici Ileana chiar în timpul ce căuta să influenţeze 
pe 2 colectivişti. 
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Prim secretar 
ss indescifrabil 

Sighet, la 24 oct.[ombrie]1958 

Instructor cu informare 
ss indescifrabil 

54. Sighet, 24 noiembrie 1958. Buletin informativ al Comitetului Raional 
Sighet al P.M.R cu analiza dărilor de seamă întocmite de birourile 
organizaţiilor de bază din raion în urma alegerilor interne, în care se insistă 
asupra acţiunilor de „transformare socialistă a agriculturii" relevând faptul că 
sătenii „nici nu vreau să audă de transformarea socialistă a agriculturii". 
Buletinul relevă şi activitatea de propagandă adresată femeilor urmărind 
printre altele implicarea femeilor în transformarea socialistă a agriculturii. 
Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R, dosar 26611958, filele 188-195 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

Buletin Informativ 
I. Alegerile de partid. 
În ultima perioadă alegerile de partid s-au desfăşurat la organizaţiile 

de bază, de la sate sectorul socialist şi individual, cât şi la comitetele 
comunale de partid. Astfel a avut loc alegerile la toate comitetele de partid 
comunale, unde dările de seamă au oglindit activitatea desfăşurată de 
comitetele de partid în munca de îndrumare şi control la org[anizaţiile] de 
bază în vederea traducerii în viaţă a hotărârilor Partidului şi Guvernului. 

Marea majoritate a dărilor de seamă au făcut o analiză în ceace 
priveşte munca desfăşurată pentru transformarea socialistă a agriculturii 
scoţând în evidenţă rezultatele obţinute de sectorul socialist al agriculturii, 
fată de rezultatele tărănimii muncitoare din sectorul individual. La fel s-a 
arătat lipsurile care ~e mai manifesta în această muncă. Însă au fost unele 
dări de seamă care nu în suficientă măsură au oglindit munca politică dusă 
pentru transformarea socialistă a agriculturii, arătând ceace s-a făcut fără să 
analizeze munca depusă de comitet şi org.[anizaţia] de bază. Astfel în darea 
de seamă a Comitetului comunal de partid din comuna Bocicoi este arătat că 
s-a consituit o întov.[ărăşire] în satul Crăciuneşti în să nu se arată ce muncă 
s-a desfăşurat în restul satelor şi care este cauza ca întov.[ărăşirea] din 
Crăciuneşti este slabă şi nu se dezvoltă. 

În general dările de seamă au fost analitice, având o preocupare 
primordială munca politică desfăşurată pentru transformarea socialistă a 
agriculturii. Ca de exemplu darea de seamă a Comitet. comunal de partid 
din comuna Remeţi a scos în evidenţă ca, comitetul a avut o preocupare în 
ce priveşte îndrumarea şi controlarea birourilor şi organizaţiilor de bază, în 
special cele de GAC-uri, pentru întărirea şi dezvoltarea lor. Astfel este arătat 
ca exemplu ca, comitetul de două ori s-a deplasat la faţa locului şi analizat 
activitatea biroului org[anizaţiei] de bază de la GAC Teceu, în problemele 
muncii de mobilizare la însămânţări de primăvară şi întreţinerea culturilor. În 
urma ajutorului la GAC Teceu muncile agricole au fost executate din timp 
faţă de anul trecut când au rămas în urmă. Sau la GAC Remeţi a fost 
analizat activitatea biroului în mobilizarea colectiviştilor prin membrii de 
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partid la muncă, unde a reeşit ca unii membrii de partid nu merg la muncă, 
ducă această analiză biroul org.[anizaţiei] de bază a pus în discuţia adunării 
org.[anizaţiei] de bază pe membrul de partid Leta Vasile care a lipsit cel mai 
mult şi în urma căruia tov. s-a îndreptat şi a participat regulat la muncă, iar 
mai mult membrii de partid au devenit fruntaşi în muncă. 

Ca rezultate este arătat că GAC Remeţi a obţinut 2000 kg. porumb 
boabe la hectar şi 11375 kg. cartofi la ha, iar la GAC Teceu s-a obţinut 1700 
kg porumb boabe la ha şi 15000 kg, cartofi la ha. pe când în sectorul 
individual pe comună s-a obţinut 1900 kg. Porumb ştiuleţi la ha. şi 11200 kg. 
cartofi la ha. 

Se mai arăta că la GAC Remeţi s-au cumpărat 1 O porci iar pentru 
îmbunătăţirea rasei de animale s-au schimbat vitele prin ORACA, şeptelul de 
oi a crescut cu 60 capete. Pentru o bună furajare a vacilor, pentru fiecare 
cap de vacă este asigurat cantitatea de 5 tone siloz pe lângă celelalte furaje. 
În cele 2 GAC în cursul anului au fost primiţi 41 de familii, iar în prezent sînt 
4 cereri. 

Ca o lipsă este scos în evidenţă ca cele 2 GAC-uri nu au îndeplinit 
planul la grâu şi ovăz, arătând ca o cauză este neîngrăşarea terenului în 
mod raţional, iar alta ca însămânţările sau făcut cu întârziere. La fel este 
arătat că practic nu s-a muncit pe baza HCM Nr.141 ceace a dus ca unele 
munci să fie executate defectuos. 

În darea de seamă a comit[etului] comunal de partid din Călineşti: este 
oglindit de felul cum s-a îmbunătăţit munca în org.[anizaţiei] de bază de la 
alegeri, în special munca politică desfăşurată pentru transformarea socialistă 
a agriculturii. Astfel este arătat ca intervalul între org.[anizaţia] de bază şi 
comitet (1958) în satul Văleni 5 iar la Călineşti 3 membrii de partid. 

Dările de seamă au analizat activitatea desfăşurată şi în celelalte 
domenii de activitate, ca îndeplinirea planului de stat, a campaniilor agricole, 
învăţământul de partid, munca culturală, acţiuni cu caracter obştesc, 
conducerea org.[anizaţiei] de masă şi a organelor administrative din raza lor 
de activitate. 

Proiectele de hotărâri ale comitetelor comunale de partid prevăd 
sarcini pentru îmbunătăţirea muncii de partid în toate domeniile de activitate. 
Un accent deosebit fiind pus în munca politică pe transformarea socialistă a 
agriculturii. Ca de exemplu în proiectul de hotărâre al comitetului Remeţi 
este prevăzut ca noul organ în întreaga sa activitate îşi va îndrepta spre 
întărirea şi dezvoltarea celor 2 GAC din comună, în aşa fel ca până la 
alegerile din 1959, 60% din suprafaţa agricolă a comunei să fie în sectorul 
socialist al agriculturii, ceace reprezintă lunar 43 ha. în acest scop a fost 
prevăzut ca cel puţin 40 agitatori, membrii de partid şi nemembrii de partid 
buni colectivişti vor fi imediat instruiţi şi repartizaţi pe sectoare în comună 
pentru o muncă de lămurire de la om la om. La fel este prevăzut ca până la 
25 dec[embrie] se vor reorganiza brigăzile şi echipele şi se va repartiza pe 
bază de inventar, inventarul viu şi mort respectând întocmai HCM 141. 

Pentru îmbunătăţirea nivelului de trai al colectiviştilor se prevede 
împărţirea avansurilor în bani cel puţin trimestrial, iar pentru obţinerea 
veniturilor băneşti necesare împărţirii avansurilor se prevede ca în anul 1959 
se va contracta cu statul în cele 2 GAC-uri 30 porci, 4 tăuraşi, 150 kg lână, 
1 OOO kg, lapte de oaie în formă de brânză, îngrijirea în bune condiţiuni a 
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culturii de căpşuni, ridicarea producţiei de lapte pe cap de vacă furajată la 
2000-2100 litri de lapte. Efectuarea prin munca voluntară a reglementării 
cursului pârîurilor, Mlanovitea şi arat prin care se va reda agriculturii ca teren 
arabil cca.27 ha teren. 

În cadrul discuţiilor purtate vorbitorii au scos în evidenţă metodele şi 
stilul de muncă a organelor şi birourilor org[anizaţiilor], de bază criticând 
astfel greşelile şi abaterile unor tov. La fel pe larg a fost dezbătut activitatea 
desfăşurată de membrii de partid în munca de transformarea socialistă a 
agriculturii, venind cu propuneri pentru îmbunătăţirea muncii pe viitor. Ca de 
exemplu în plenara de la alegeri din Rona de sus tov. Frasin Gheorghe a 
arătat cauzele pentru care întovărăşirea zootehnică nu s-a dezvoltat decât 
foarte puţin - din primăvară şi până în prezent au intrat 2 familii - arătând ca 
o cauză că din 2 februarie 1958 nu a fost constituit org[anizaţia], de bază din 
întovărăşire, criticând pentru aceasta Comitetul Raional de Partid care nu a 
luat măsuri pentru creierea org[anizaţii], de bază după înfiinţarea întovărăşirii 
deşi erau condiţii. La fel a a.rătat ca alta cauză ca unii membrii de partid s-au 
înscris numai formal în întovărăşire, criticând pe tov. Bodnariuc Nicolae 
secretarul comitetului comunal care deşi are 4,00 ha. teren agricol s-a 
înscris numai cu O, 14 ha. 

În plenara de alegeri comitetul comunal din Ocnaşugatag tov. Szakacs 
Ludovic a criticat aspru pe secretarul org[anizaţiei] de bază din satul Breb pe 
tov. Pop Vasile care în repetate cazuri nu participa la adunările populare 
pentru care lipseşte prestigiul în faţa maselor propunând ca tov. să participe 
la toate adunările populare şi să fie controlat de comitetul comunal de partid. 
Sau tov. Slujeru Traian a criticat delegatul comitetul raional de partid pe tov. 
Gadja Adalbert care după citirea dării de seamă când a invitat ca tov. să se 
înscrie la discuţii, a apreciat munca comitetului că este bună, ceace poate 
face numai plenara, arătând că aceasta este o cauză ca discuţiile nu decurg 
destul de critic. Mai departe a arătat că darea de seamă deşi cuprinde toate 
problemele cele mai importante, munca de transformarea socialistă a 
agriculturii nu este analizat în mod temeinic, arătând că în satul Hoteni din 
întovărăşire au ieşit 5 mijlocaşi ceace dovedeşte că nu s-a pus un accent 
pentru atragerea mijlocaşilor. A propus ca prima măsură să fie retraşi cei 5 
mijlocaşi şi să fie dus o muncă politică şi cu restul mijlocaşilor. A criticat unii 
tov. din comitet şi biroul org[anizaţiei] de bază, arătând că în ultima perioadă 
când s-a pus mai accentuat în faţa membrilor şi candidaţilor de partid 
problema transformării socialiste a agriculturii, cei 3 candidaţi din satul 
Hoteni au căutat să se retragă din munca de partid chiar neplătind cotizaţia, 
iar secretarul org[anizaţiei] de bază Hotea Gheorghe şi secretarul comitetului 
comunal de partid Zaharanschi Iosif au plătit cotizaţiile din buzunarul lor în 
loc să ia măsuri şi aceşti tov. candidaţi să fie puşi în discuţia adunării 
org[anizaţiei] de bază. A criticat şi comuniştii din comitetul executiv al sfatului 
popular comunal care dau întâietate celor deschiaburiţi faţă de membrii de 
partid arătând cazuri concrete cu repartizarea de lemne de construcţii. La fel 
a arătat că munca culturală este ruptă de viaţă ceace o dovedeşte ca, 
comuna este fruntaş în munca culturală şi codaşi la transformarea socialistă 
a agriculturii. A fost propus de el şi tov. Florian Francisc ca comitetul la 
fiecare şedinţă să analizeze de felul cum a fost dus la îndeplinire hotărârea 
luată în şedinţa anterioară. 
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Sau în plenara din comuna Călineşti tov. lvanciuc Gheorghe a criticat 
pe secretarul comitetului Sima Petru şi alţi tov. care au luat parte la şedinţa 
de constituire a comitetului sindical din comună şi totuşi în comitet nu este 
nici un membru de partid. 

În majoritatea discuţiilor s-a pus un accent pe munca de transformarea 
socialistă a agriculturii şi în special, ca prima dată membrii de partid să intre 
cu întreaga suprafaţă în întovărăşiri şi să atragă şi pe alţi ţărani muncitori 
membrii de partid. Totodată unii luând angajamente în acest sens ca de 
exemplu: la Onceşti tov. Godja Petru a luat angajament că va intra cu 
întreaga suprafaţă în întovărăşire şi va lămuri pe alţi 1 O ţărani muncitori. Sau 
tov. Grigor Anuţa a luat angajament în cinstea conferinţei va lămuri 3 familii 
pentru a intra în întovărăşire cu întreaga suprafaţă. 

La GAC- uri dările de seamă analizează de felul cum a luptat 
organizaţia de bază pentru întărire disciplinei de partid şi a disciplinei în 
muncă, rezultatele obţinute în realizarea planului şi cauzele nerealizării la 
unele culturi. Este accentuat realizările în sectorul zootehnic, făcând 
comparaţie între veniturile din sectorul agricol şi sectorul zootehnic, ca de 
exemplu: la GAC Săpînţa în darea de seamă este scos în evidenţă ca cea 
mai mare preocupare a biroului org[anizaţiei], de bază a fost întărirea 
disciplinei de partid şi în munca, reuşind ca faţă de anii trecuţi să se obţină şi 
rezultate mai bune. Astfel recoltatul fânului s-a făcut de colectivişti nu ca în 
anii trecuţi când s-a dat în parte, astfel putând fi rambursate creditele la 
bancă ceace în anii trecuţi nu s-a putut face din lipsa de venituri. Totodată în 
acest .an până în prezent s-a mărit fondul de bază cu 7000 lei. Este scos în 
evidenţă că din sectorul agricol a avut un venit de 18500 lei, iar din sectorul 
zootehnic 104,000 lei. Ca lipsă este scos în evidenţă că încă nu s-a reuşit ca 
să fie întărit disciplina în munca pe deplin şi mobilizarea colectiviştilor la 
munca în întregime, care a cauzat ca planul de producţie să nu fie realizat la 
nici o cultură. 

La GAC Sighet la fel este scos în evidenţă în dare de seamă felul cum 
a luptat org[anizaţia] de bază pentru întărirea GAC- ului, arătând pe acei 
membrii de partid care a muncit în mod permanent şi au cele mai multe zile 
munca ca Szekely Stefan, care până la 1 oct, are 434 zile munca, Zekany 
Ioan, 371 munca şi alţii. Este arătat ca din cei 26 membrii şi candidaţi de 
partid numai 21 muncesc în mod efectiv, iar restul de 5 au sub 50 zile 
muncă. Se arăta cu munca organizată cu echipa a dat rezultate bune, cele 
mai bune rezultate obţinând echipa de tineret compus din 26 tineri şi tinere, 
care în tot cursul anului au fost fruntaşi la toate muncile. O importanţă 
deosebită este acordat sectorului zootehnic fiind scos în evidenţă ca prin 
îmbunătăţirea furajării animalelor s-a obţinut rezultate bune. Astfel la vaci din 
cele 3 trimestre a crescut producţia de lapte cu 4800 litri faţă de aceaşi 
perioadă a anului trecut şi la aceaşi număr de vaci, iar la oi s-a obţinut 12 kg. 
brânza pe cap de oaie faţă de 8 kg. cât a fost în anul trecut, toate aceste s
au obţinut în urma măsurilor luate pe baza documentelor consfătuirii 

preocupare pentru antrenarea membrilor de partid şi a tuturor colectiviştilor 
fără de partid la munca politică de atragerea de noi familii în GAC, la fel a 
fost o preocupare în lărgirea activului fără de partid şi antrenarea lor în 
muncă. 
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În proiectele de hotărâri sunt prevăzute măsuri pentru întărirea 
disciplinei în muncă, desfăşurarea unei munci politice în rândul ţăranilor 

muncitori pentru atragerea lor în GAC-uri, îmbunătăţirea agitaţiei vizuală prin 
panouri cu realizările obţinute, urmărirea îndeplinirii planului de perspectivă 
întocmit în urma consfătuirii de la Constanţa. Astfel în proiectul de hotărâre 
la GAC Sighet este prevăzut ca biroul org[anizaţiei] de bază şi consiliul de 
conducere vor întocmi un plan de repartizarea agitatorilor pe grupe de 
cetăţeni pentru desfăşurarea unei munci politice de atragerea lor în GAC, iar 
biroul din 2-2 săptămâni să analizeze desfăşurarea muncii în rândul ţăranilor 
muncitori. Se prevede să fie restudiate pe echipe documentele Consfătuirii 
de la Constanţa. Se vor face 2 panouri cu realizările obţinute de GAC 
comparativ cu sectorul individual, care se vor pune în oraş în locuri vizibile. 
Se va analiza periodic de felul cum consiliul de conducere aplică în viaţă 
planul de perspectivă întocmit în lumina documentelor Consfătuirii de la 
Constanţa. Întărirea org[anizaţiilor] de bază prin primirea de noi membrii şi 
candidaţi de partid în rândul celor mai buni colectivişti. 

La discuţii vorbitorii a scos în evidenţă cauzele unor lipsuri în problema 
întăriri disciplinei în muncă şi a întăriri GAG-urilor. ca de exemplu în 
org[anizaţia] de bază de la GAC Săpînţa tov. Husar Gheorghe a arătat că, o 
cauză importantă, că încă sunt colectivişti care nu participă regulat la muncă 
este ca consiliul de conducere nu respectă hotărârile luate şi se fac unele 
modificări din partea preşedintelui, iar biroul org[anizaţiei] de bază nu a 
controlat în suficientă măsură consiliul de conducere. Sau tov. Balta Maria a 
arătat că ia personal a lipsit mult de la muncă din cauză că în primăvară a 
venit să muncescă şi i s-a spus că nu este ce se muncească. 

Mulţi vorbitori în cadru discuţiilor au luat angajament de a munci şi mai 
bine mobilizând şi restul colectiviştilor la muncă şi desfăşurarea unei munci 
de lămurire în rândul ţăranilor din sectorul individual, ca de exemplu: tov. 
Pazdera Iolanda de la GAC Cîmpulung a luat angajament că va lămuri 7 
familii ca să intre în GAC. 

Dările de seamă ale org[anizaţiilor] de bază din întovărăşiri unde s-au 
ţinut alegerile în urma perioadă, oglindesc activitatea org[anizaţiilor] de bază 
în vederea întăririi economico-organizatorică a întovărăşirilor prin lărgirea cu 
noi membrii şi ajutorul dat pentru atragerea ţărănimii muncitoare şi în alte 
întovărăşiri, mărirea fondului de bază, lucrarea pământului în comun şi 
altele. Ca de exemplu în darea de seamă de la întov[ărăşirea] agricolă din 
Vad este scos în evidenţă că muncile s-au executat în comun, membrii de 
partid fiind exemple în muncă, folosirea regulilor agrotehnice de îngrăşarea 
terenului şi prăşitul de 3 ori reuşind ca să obţină 1613 kg, grâu la ha, faţă de 
sectorul individual unde s-a obţinut 900 kg, iar la porumb obţinând 4000 kg, 
porumb ştiuleţi pe ha, faţă de cei din sectorul individual care a obţinut 2500 
kg, porumb ştiuleţi la ha. membri de partid din întovărăşire au desfăşurat o 
muncă politică de lămurire în rândul ţăranilor muncitori din sectorul 
individual, astfel în comună a luat fiinţă o întovărăşire pomicolă cu 78 familii 
şi în prezent sunt depuse 23 cereri pentru o întovărăşire zootehnica. Se 
arată că în fondul de bază a fost trecut 670 lei. Ca lipsuri este scos în 
evidenţă că nu a fost o preocupare permanentă pentru întărirea 
org[anizaţiilor] de bază prin primirea de noi membrii şi candidaţi în special în 
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rândul femeilor, de unde nu s-a primit nici o tovarăşe de şi aproximativ 80% 
de muncile executate în întovărăşire au fost făcute de femei. 

Sau în darea de seamă a org.[anizaţiei] de bază de la întov[ărăşirea] 
Pomicola din comuna Sarasău este scos în evidenţă ca munca în 
întovărăşire a fost organizat pe echipe, iar la împărţirea veniturilor s-a aplicat 
principiul formei superioare de cooperare în agricultură (după statutul GAC) 
făcându-se retribuire după munca depusă şi nu după pământ, ceace a dus 
ca majoritatea tov. să muncească în mod efectiv, revenind pentru o zi munca 
33 lei în afară de 15 % din venitul total al întovărăşirii care a fost trecut la 
fondul de bază. 

În darea de seamă au fost criticaţi membrii de partid care încă lipseşte 
de la muncă, la fel şi cei care nu s-au ocupat cu lărgirea întovărăşirii prin 
atragerea de noi membrii. 

În proiectele de hotărâri sunt prevăzute măsuri pentru continua 
dezvoltare a întovărăşirilor şi ducerea unei munci politice pentru atragerea 
ţărănimii muncitoare şi în alte întovărăşiri care se' pot face în comună sau în 
sat. La fel este prevăzut ca să fie dus o muncă pentru ca întovărăşiţii să intră 
cu întreaga suprafaţă în întovărăşire în primul rând membrii de partid. Ca de 
exemplu în proiectul de hotărâre a org[anizaţiei] de bază de la 
întov[ărăşirea] agricolă din comuna Bîrsana este prevăzut ca biroul 
org[anizaţiei] de bază să se ocupe cu fiecare membru de partid pentru a 
intra în întovărăşire cu întreaga suprafaţă şi felul cum să ducă munca, şi cu 
restul întovărăşiţilor. Ţinerea de conferinţe agricole cu toţi întovărăşiţii. La fel 
este trasat ca sarcini ca birourile org[anizaţiilor], de bază să îndrume şi să 

sprijine comitetul de conducere a întov[ărăşirilor] pentru întocmirea unui plan 
de muncă în perioada de iarnă în care să fie prevăzut lucrările care trebuiesc 
executate în perioada de iarnă. 

Sau în proiectul de hotărâre a org, de bază de la întov[ărăşirea] 
agricolă din comuna Vad este prevăzut ca sarcină şi este obligat biroul org, 
de bază să facă un plan de muncă în legătură cu mărirea sectorului socialist 
în comună în care scop se va repartiza sarcini concrete fiecărui membru de 
partid de a se ocupa cu cel puţin 3 familii care să fie atraşi în sectorul 
socialist al agriculturii. 

În cadrul discuţiilor vorbitorii au scos în evidenţă lipsurile, criticând 
birourile org[anizaţiilor] de bază şi venind cu propuneri pentru îmbunătăţirea 
munci în vederea întăririi şi dezvoltării întovărăşirii. Ca de exemplu: la 
org[anizaţia] de bază din întov[ărăşirea] Sarasău tov. Tuplea Ioan a criticat 
biroul org[anizaţiei] de bază care nu a pus în discuţie pe acei tov, care nu au 
muncit la întov[ovărăşirea] sau la org[anizaţia] de bază din întov[ărăşirea] 
agricolă din Bîrsana tov. Ardelean Vasile a arătat că nu s-a depus tot efortul 
pentru lărgirea întovărăşirii şi întărirea lui economică-organizatorică, 
propunând ca pentru întărirea sectorului socialist din comuna sa să fie 
unificate cele două întov[ărăşiri] deoarece majoritatea membrilor de partid şi 
ai celor fără de partid din întov[ărăşirea] agricolă fac parte şi în 
întov[ărăşirea] zootehnică. 

Dările de seamă ale org[anizaţiilor] de bază teritoriale de la sate 
oglindesc în mare parte preocuparea org[anizaţiilor] de bază ca membrii de 
partid să intre în sectorul socialist al agriculturii, la fel mobilizarea ţărănimii 
muncitoare pe circumscripţii electorale la muncile din campaniile agricole şi 
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la diferite munci cu caracter obştesc, ca de exemplu în org[anizaţia] de bază 
din comuna Budeşti în darea de seamă este arătat că deşi s-a muncit pentru 
transformarea socialistă a agriculturii creindu-se o întov[ărăşire] agricolă 

unde în prezent sunt numai 2 membrii de partid care se găsesc în comună, 
din care cauză nu s-a putut creia nici org[anizaţia] de bază şi muncile merg 
foarte slab. La fel este arătat că mulţi membrii de partid încă se eschivează 
de a se înscrie în întovărăşire deşi sînt cereri pentru o altă întovărăşire 
zootehnică, iar unii sunt care nu vreu să audă de transformarea socialistă a 
agriculturii. 

Proiectele de hotărâri la majoritatea org, de bază sătesc prevăd sarcini 
ca toţi membrii de partid să intre în sectorul socialist cu tot terenul, iar la 
unele este fixat ca sarcină inaugurarea întovărăşirii în cinstea conferinţei 
raionale de partid. Ca de exemplu în proiectul de hotărâre a org[anizaţiei] de 
bază din comuna Budeşti este prevăzut ca sarcină biroului org[anizaţiei] de 
bază de a organiza o muncă de lămurire cu ţărănimea muncitoare şi cu 
membrii de partid care încă nu au depus cerere ca în cinstea conferinţei 
raionale de partid să fie inaugurată întovărăşirea zootehnică. 

În discuţii membrii de partid care au depus cereri au criticat aspru pe 
acei tov. care încă şovăie de a păşi pe drumul transformării socialiste a 
agriculturii. 

În prezent toate 124 adunări de dare de seamă şi alegerile din 
org[anizaţiile] de bază a fost confirmate. Infirmat nu a fost nici unul. La fel au 
fost confirmate alegerile în cele 12 comitete de partid comunale şi pe IFET 
precum şi conferinţa orăşenească de partid de subordonare raională. 

Pentru pregătirea conferinţei raionale de partid, s-a terminat darea de 
seamă a Comitetului şi raportul de activitate a comisiei de revizie, precum şi 
proiectul de hotărâre, care în ziua de 23 nov. a fost pus în discuţia plenarei 
comitetului raional de partid. La fel a fost pregătit convocatorul şi 
complectate delegaţiile urmează să treacă la convocare. 

li, Munca desfăşurată de comitetul raional de partid şi org[anizaţiile] de 
bază pentru îmbunătăţirea muncii de partid în rândul femeilor. 

Comitetul Raional de Partid îndrumă şi controlează org[anizaţiile] de 
bază şi comitetele comunale de partid de a se preocupa în permanenţă de 
munca de partid în rândul femeilor, de controlarea şi sprijinirea comitetelor şi 
comisiilor de femei pentru antrenarea maselor largi de femei în traducerea în 
viată a hotărârilor partidului şi guvernului. 

· În acest scop Comitetul Raional de Partid la întrunirea birourilor 
org[anizaţiilor] de bază şi a comitetelor comunale de partid a instruit şi de 
felul cum se ocupă de munca de partid în rândul femeilor. La fel cu ocazia 
instruirii aparatului tov sunt instruiţi şi cu această problemă. 

Membrii biroului comitetului raional de partid şi orăşenesc de partid iau 
parte la şedinţele de comitete de femei raional şi orăşenesc, la fel şi membrii 
org[anizaţiilor] de bază şi a comitetelor comunale de partid, iau parte la 
şedinţele comitetelor comunale şi săteşti de femei şi sprijină în diferite 
acţiuni şi ţinerea unor conferinţe cu femei. Femeile sunt atrase la diferite 
munci cu caracter obştesc şi alte munci, precum şi la munca de transformare 
socialistă a agriculturii şi întărirea sectorului socialist din agricultură. 

Org[anizaţiile] de bază în majoritatea cazurilor au o preocupare în 
atragerea femeilor în partid şi promovarea lor în diferite munci. Ca de 
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exemplu org[anizaţia] de bază de la intreprinderea „Partizanul" în anul 1958 
din cei 32 de candidaţi de partid pe care le-a primi 22 sunt femei, la fel în 
majoritatea posturilor ca maiştri sunt promovaţi femei. Sunt cazuri când nu a 
fost o preocupare din partea org[anizaţiei] de bază în această privinţă, deşi 
în alte domenii de activitate s-a obţinut rezultate frumoase. Astfel în comuna 
Vad, la org[anmizaţia] de bază din întov[ărtăşirea] agricolă fiind antrenate 
femeile în întărirea economică-organizatorică a întovărăşirii 80% din muncile 
din întovărăşire au fost executate de femei, însă în cursul anului nu a fost 
primiţi în rândul candidaţilor de partid femei pentru care la alegeri a fost 
aspru criticat biroul org[anizaţiei] de bază. 

Rezultate bune s-au obţinut în urma activităţii comisiilor şi comitetelor 
de femei care îndrumată de org[anizaţia] de bază şi formarea socialistă a 
agriculturii şi în alte munci ca de exemplu în comuna Onceşti tov. Grigor 
Anna, membră în comitetul de femei în cursul anului a atras în întovărăşire 2 
familii şi a luat angajament că până la sfârşitul anului o să atragă încă 3 
familii. 

Cele mai bune rezultate au fost obţinute în muncă pentru lărgirea 
grădinilor de legume şi zarzavaturi şi creşterea păsărilor pe lângă fiecare 
gospodărie. Ca de exemplu în comuna Giuleşti numărul păsărilor a crescut 
cu 41 O, faţă de anul trecut, iar în loc de 9 ha, grădini cu legume şi 

zarzavaturi pe lângă case cit a fost anul trecut, în anul acesta s-a 
însămânţat 13 ha. Sau în comuna Remeţi unde comitetul de femei a pus un 
accent pe creşterea gâştelor s-a reuşit ca în acest an să fie pe comuna cu 
100 gâşte mame mai mult ca în anul trecut şi s-a contractat cu cooperativa 
135 gâşte. 

Comitetul Raional de Femei a întocmit un plan cu organizarea de 
consfătuiri cu femeile din GAC care se vor ţinea în cursul lunei noiembrie şi 
se va dezbate munca femeilor în GAC la fel se va prezenta un referat din 
partea unui tehnician în ceea ce priveşte lărgirea gospodăriilor anexe în 
GAC. 

Comitetul Raional de Partid are o preocupare în sprijinirea Comitetului 
Raional şi orăşenesc de femei în culturalizarea femeilor în perioada de iarnă. 
În acest scop s-a dat sprijin pentru selecţionarea prepagandiştilor şi 
instruirea lor pentru cele 35 cursuri politice pe linia de femei, din care 21 în 
comune şi sate şi 1 O în cadrul oraşului la periferii. La aceste cursuri sînt 
recrutaţi ca cursanţi femeile din comitetele de femei comunale şi săteşti, 
deputate şi delegate de circ-ţii, iar în comunele unde sînt GAC colectivistele 
din comisiile de femei. La GAC-uri separat nu a fost înfiinţate cursuri politice 
pe linie de femei. 

Pentru culturalizarea maselor de femei la sate au fost reorganizate 
bibliotecile de casă care sînt în număr de 87 şi care sunt conduse de femei 
din comitetul comunal de femei şi comitetul sătesc de femei. La fel au fost 
înfiinţate 342 cercuri de citit care activează de 2 ori pe săptămână şi unde 
sînt citite broşuri cu diferite probleme social-culturale şi cu transformarea 
socialistă al agriculturii. 

În ceace priveşte asigurarea comitetului de femei raional şi orăşănesc 
cu cadre corespunzătoare, comitetul raional de partid a avut o preocupare 
fiind asigurate comitetele cu cadre corespunzătoare şi complectat schemele 
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de organizare. La fel s-a creiat condiţii de muncă corespunzătoare pentru a
şi desfăşura activitatea, în care scop s-a asigurat un sediu cu cele necesare. 

Biroul Comitetului Raional de Partid în cursul anului a analizat de 2 ori 
activitatea comitetului raional de femei, iar biroul Comitetului Orăşănesc de 
Partid a analizat o dată activitatea comitetului orăşănesc de femei. La fel şi 
marea majoritate a comitetelor comunale de partid şi a org[anizaţiilor] de 
bază au analizat periodic activitatea comitetelor de femei comunale şi 
săteşti. Sînt unele org[anizaţii] de bază şi comitete comunale care nu au 
analizat activitatea comitetelor de femei aşa este comitetul comunal de 
partid din Strîmtura, org[anizatia] de bază din Bîrsana şi Breb. 

Starea de spirit în rândul populaţiei din raion este bună. În ultima 
perioadă manifestări al duşmanului de clasă a fost în comuna Rona de jos 
unde fostul chiabur şi fiu de chiabur Negrea Ioan şi soţia au făcut o agitaţie 
în comună strigând în gura mare ca să plece activiştii din comună că nu le 
trebuie întovărăşire. Cu toate aceste manifestări deschise munca nu s-a 
oprit şi tov, din comună sprijiniţi de tov. activişti continua munca, iar organele 
se stat au luat declaraţie de la acei care au fost prezenţi la această 

manifestare. Măsuri contra lui Negrea Ioan încă nu s-au luat, iar el nu a făcut 
alte manifestări duşmănoase. 

Alte manifestări duşmănoase în ultima perioadă nu s-a semnalat. 
Sighet la 24 nov. 1958, 

PRIMSECRETAR INSTRUCOR CU INFORMARE 
ss indescifrabil ss indescifrabil 

55. Vişeul de Sus, 1958. Date statistice despre situaţia economico-socială a 
G.A. C. Săliştea prezentate ca răspuns la un chestionar. Fond Comitetul 
Raional Vişeu al P.M.R., dosar 20911958, filele 52-53. 

G.A.C. Săliştea - Raionul Vişeu: 
-A luat fiinţă ...................................... 1950 
-Total familii la înfiinţare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 120 
-Total teren la înfiinţare ........................ . 
-Total familii în prezent......................... 85 
-Total teren în prezent ........................... 383 ha 

din care arabil .................................... 56 ha 
-Din cele 383 ha -150 ha sunt din 

rezervă de stat. 
- Valoarea fondului de bază la 100 ha. 
- Cele 383 ha sunt pe 12 loturi la o distanţă de 8-9 km între loturi /este 

lot şi la 15 km de sat/. 
-În cele 85 familii sunt 178 braţe de muncă din care lucrează cca 30 

brate în medie zilnic. 
' - În cadrul G.A.C. nu sunt constituite brigăzi sau echipe. 

- Nu se lucrează pe bază de normă, ci pe bază de suprafaţă de teren, 
repartizat pe familii. 

- În campania de toamnă-însămânţări- au lucrat zilnic 3-5 persoane/ 
se lucrează pe supraf{eţe] neadusă în G.A.C. 

- Membri G.A.C. au suprafeţe de teren în afara peste prevederile 
statutului.- Idem nr. de animale. 
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- Din cele 85 familii 30 sunt funcţionari în diferite funcţii ca: preşedinte 
sfat, secretar sfat, preşedinte cooperativă, gestionar, achizitor, învăţător, 
miliţian, etc. 

- Fond de bază din: 
- Construcţii: 
a) - 4 grajduri capacitate totală 150 vite mari şi 20 scroafe, construite 

din împrumut de stat. 
- una magazie de cereale capacitate 20 vagoane. 
-Animale: 
- Taurine . „ ...................... 49 din care: 

17 vaci cu lapte 
-Oi ............................... 164 
- Stupi ............................ 49 
- Porci ............................. 7 
-Cai ...................... „ ..... „19 
- Total îndatoriri către stat 270.000 lei 
- 400 kg ovăz. 

- S-a repartizat la zi muncă în a.c.: 
- 0,500 kg grâu /40%/ 
- 1,00 kg porumb 
- O, 100 kg brânză 
- 0,100 kg lână 
- cca 2 lei pe zi muncă 

A mai rămas de repartizat: 
- Cartofi 
- Fân 
- Grâu 
- Mere 
- Total m.d. p ......... 18+1 din care, 

salariaţi ................ 8 
- Total în consiliu 7 din care 2 m.[embri] d[e] p[artid]. 
- De la înfiinţare s-au perindat 5 preşedinţi, deci în fiecare an s-a 

schimbat preşedintele. 
- Din m.[embri] d[e] p[artid]. efectiv lucrează 4 tov. în G.A.C. 
Chiaburi în G.A.C.: 
1.- Chiş Simon ...... 25 ha şi tâmplărie 
2.- Soreau D-tru .. „ 22 ha 
3.- Vlad Dănilă ....... 18 ha 
4.- Vlad Mitrică ........ . 

Legionari: 
- Manişti .............. 2 
- Instructor levente pluton /Juga Gh. Contabil/ 
- Contabilitatea nu-i pusă la punct 
- Vlad Mitrică a fost voluntar în armata germană, în 1942-1943, a fost 

crescut de un unchi al său care a fost prefectul Maramureşului - soţia fiică 
de chiabur /a fost cond.[amnat] la 7 ani/. 
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- Vlad Dănilă a găzduit în 1947 elemente din banda subversivă care 
acţiona din Sighet în 194 7 /2 ani închisoare pt. furt/ 

- Rad D-tru - cuzist 
- Grad Simion -curator la biserică 
- Chiş D-tru - 3 luni închisoare lipsă în gestiune la cooperativă. 
- Cca 30.000 lei sunt bani cu care sunt datori membri G.A.C. 

56. Sighet, 23 aprilie 1959. Buletin informativ cu privire la modul în care a 
fost aplicat Decretul Marii Adunări Naţionale „pentru lichidarea urmelor 
oricăror conflicte dintre oameni în agricultură", în raionul Sighet, ţintă fiind 
„chiaburii", precum şi acţiunile întreprinse de Comitetul Raional Sighet 
„pentru îndrumarea şi ridicarea continuă a nivelului tehnic din întreprinderi" 
după expunerea făcută de Gh. Gheorghiu Dej la şedinţa plenară a CC a 
PMR din 26-28 noiembrie 1958. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, 
dosar 30711959, filele 112-119 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

BULETIN INFORMATIV 
1.- Aplicarea Decretului Marii Adunări Naţionale pentru lichidarea 

rămăşiţelor oricăror forme de exploatare a omului de către om în agricultură, 
în scopul ridicării continue a nivelului de trai, material şi cultural al ţărănimii 
muncitoare şi al dezvoltării constructiei socialiste. 

În vederea popularizării prev'ederilor decretului, comitetul raional de 
partid a luat măsuri pentru ca în comune şi sate org.[anizaţiile] de bază să 
desfăşoare această muncă prin prelucrarea Decretului în adunările deschise 
ale org.[anizaţia] de bază, în adunări pe circumscripţii şi în cercuri de citit. La 
fel Decretul să fie afişat în locuri vizibile. Sfatul popular raional a luat măsuri 
ca Decretul să fie prelucrat în sesiunile sfaturilor populare comunale, iar 
deputaţii să prelucreze cetăţenilor în circumscripţiile lor. 

La prelucrarea Decretului în adunările deschise ale org.[anizaţiilor] de 
bază au participat membrii comitetului raional de partid şi aparatul 
comitetului raional de partid. Adunările deschise ale org.[anizaţiilor] de bază 
au fost în 36 org.[anizaţii] de bază din comune şi sate, la care au participat şi 
tovarăşii din activul fără de partid şi agitatorii în total participarea a fost 2580 
tovarăşi. După ce au fost date răspunsurile la întrebările puse, tovarăşii au 
fost repartizaţi pe circumscripţii electorale pentru prelucrarea Decretului şi 

mobilizarea tărănimii muncitoare la aceste adunări. 
În cel~ 17 sfaturi populare comunale, în sesiuni a fost prelucrat 

decretul. La sesiuni au participat 452 deputaţi, precum şi membrii comitetului 
executiv al sfatului popular raional şi activiştii de partid, care au fost 
repartizaţi pe comune. După sesiuni deputaţii au plecat în circumscripţii 

pentru prelucrarea decretului. Decretul a fost prelucrat şi s-au lămurit 

problemele ridicate în 364 circumscripţii electorale comunale, unde au 
participat 7252 ţărani muncitori. Decretul a mai fost prelucrat şi în 89 cercuri 
de citit, unde în majoritatea au participat tineretul, participarea a fost 1439. 

La toate formele de popularizare a decretului s-au pus peste 2500 de 
întrebări, însă întrebările aveau acelaşi conţinut aproape la toate 
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prelucrările. Cele mai frecvente întrebări au fost: care va fi suprafaţa de 
teren care se lasă pentru o persoană? La această întrebare s-a dat răspuns 
că aceasta nu este fixat în Decret şi care se stabileşte de comisii după 
fertilitate şi caracterul terenului (arabil, fâneţe, livezi şi altele). O altă 
întrebare frecventă a fost: Dacă prevederile decretului se aplică şi la 
mijlocaşi, la care s-a dat răspuns că prevederile Decretului se aplică la 
chiaburi, iar acei mijlocaşi care nu pot munci terenul pe care îl au, va trebui 
ca şi ei în parcursul aplicării decretului să predea suprafaţa de teren pe care 
nu o pot munci, deoarece nu se admite exploatarea omului de către om. S
au pus întrebări în multe cazuri, că dacă chiaburul a împărţit pământul 
pentru copii, dacă aceste terenuri cad în prevederile decretului? S-a dat 
răspuns că dacă chiaburul a împărţit pământul înainte de apariţia decretului 
şi copiii lui au o altă gospodărie separată, nu se iau aceste terenuri, decât 
dacă chiaburul sau copiii lui au teren mai mult decât pot să-l muncească. 

S-a pus de multe ori întrebarea dacă din terenurile luate (acumulate) 
înafară de GAS şi GAC se pot da terenuri şi pentru întovărăşiri? La această 
întrebare nu s-a dat răspuns cu ocazia prelucrării decretului. Această 
întrebare a fost lămurită după ce au sosit precizările cu aplicarea decretului 
şi s-au lămurit aceste întrebări după instruirea comisiilor, când agitatorii în 
convorbirile cu cetăţenii au lămurit că întovărăşirile nu primesc din terenurile 
acumulate. S-au pus întrebări că acei chiaburi care posedă alte mijloace de 
exploatare, în afară de pământ, ca batoză, mori, cazane de fiert ţuică şi 
altele, ce se face cu acestea? La aceste întrebări la fel nu s-a dat 
răspunsuri, numai după ce s-au primit precizările, când s-a arătat că trec la 
SMT şi alte întreprinderi de stat, iar acolo unde este GAC unele mori pot fi 
predate GAC-ului. 

Cu ocazia aplicării decretului de către comisii, agitatorii au desfăşurat 
o muncă politică de lămurire în rândul ţărănimii muncitoare, lămurind esenţa 
politică a decretului, dând răspunsuri la întrebările neclarificate la diferite 
prelucrări, desfăşurând totodată şi muncă de lămurire în problema 
transformării socialiste a agriculturii şi impulsionarea însămânţărilor de 
primăvară. Agitatorii au desfăşurat această muncă în cadrul convorbirilor cu 
ţăranii muncitori. Astfel de convorbiri între agitatori şi ţăranii muncitori în 
grupe au fost peste 3000. 

În vederea trecerii la aplicarea decretului, în ziua de 9 aprilie la sfatul 
popular raional a fost dezbătut prevederile decretului şi precizările pentru 
aplicarea lui, cu aparatul comitetului raional de partid, UTM, preşedinţii şi 

secretarii sfaturilor populare, instructorii sfatului popular raional, 
reprezentanţi ai GAS şi alţi tovarăşi competenţi în aplicarea Decretului. 

La această şedinţă au fost lămurire toate întrebările puse, unde au fost 
prezenţi şi tov. Medveşan, secretar al comitetului regional de partid şi tov. 
Cotoz, instructorul CC al PMR. În ziua de 1 O aprilie au fost selecţionaţi 
membrii consiliilor, dar comitetul executiv al sfatului popular raional a dat 
decizie de numire a comisiilor şi a împuterniciţilor raionali care au făcut 
instruirea comisiilor. La instruirea comisiilor au luat parte şi tov. instructor al 
comitetului raional de partid, unde la fel au fost clarificate întrebările puse de 
membrii comisiilor. 

În raionul nostru au fost formate 18 comisii comunale împreună cu 
oraşul şi o comisie raională. Comisiile comunală cu ocazia aplicării 
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decretului, au chemat în faţa comisiei chiaburii în fiecare caz în parte şi au 
arătat prevederile decretului, întrebând pe fiecare cât teren poate munci şi la 
cine să treacă pământul pe care nu-l poate munci, precum şi celelalte 
mijloace de exploatare. În majoritatea cazurilor chiaburii au fost de acord cu 
aplicarea decretului. Au fost unele cazuri când nu au vrut să stea de vorbă 
cu comisia sau au refuzat semnarea procesului verbal. În aceste cazuri 
comisia a stat de vorbă cu familia lor, în urma căruia ei s-au lămurit şi 

chiaburul a semnat şi chiaburul a semnat procesul verbal. În toate cazurile 
acei chiaburi care au predat şi alte mijloace de exploatare înafară de 
pământ, au declarat că sunt de acord cu predarea acestora către stat sau 
GAC-ului. 

Comisiile comunale au verificat dacă chiaburii au şi terenuri ascunse, 
nedeclarate, iar unde s-a găsit au fost luate. Ca de exemplu în oraşul Sighet 
Chiaburul Strimbely Alexandru când a fost chemat în faţa comisiei, nu a vrut 
să stea de vorbă cu comisia, după care comisia a stat de vorbă cu copiii lui, 
iar a doua zi s-a prezentat chiaburul în fata comisiei şi a semnat procesul 
verbal. La acest chiabur s-a găsit şi 5 ha. t~ren nedeclarat. În urma aplicării 
decretului i s-a lăsat 1,95 ha. teren arabil. 

ln prezent toate comisiile comunale au încheiat luările şi comisia 
raională în prezent munceşte la verificarea aplicării decretului de către 

comisiile comunale, clarificarea unor greşeli şi centralizarea pe raion. Până 
în prezent au fost verificate lucrările a 17 comisii comunale din cele 18. 

Comisia raională cu ocazia verificării muncii desfăşurate de comisiile 
comunale, au constatat unele lipsuri în aplicarea decretului şi este în curs 
cercetarea fiecărui caz în parte de către comisia raională, pentru ca să fie 
aplicat decretul în mod just. 

Astfel comisia raională a găsit două cazuri în comuna Strîmtura, unde 
chiaburilor nu s-a aplicat decretul deoarece chiaburii s-au mutat în oraşul 
Sighet. Au fost găsite trei cazuri în care s-a aplicat decretul şi nu erau 
chiaburi, din care la unul n-a găsit teren ascuns, iar doi au avut teren care nu 
au putut să-l muncească şi în anii trecuţi au fost pe lista de chiaburi. Aceste 
două cazuri sunt în comuna Sarasău, cazul lui Mih Teodor, care a avut 
15,67 ha. teren şi i s-a luat 11,61 ha. şi cazul lui Mihai Vasile, care a avut 
12,95 ha. şi i s-a luat 8,35 ha. teren. Urmează ca comisia comunală să ceară 
declaraţii de la ei că cedează terenul statului. 

Comisia raională a constatat şi alte lipsuri în aplicarea decretului. 
Astfel în comuna Vad chiaburului Moldovan Mihai comisia comunală a lăsat 
în proprietate 6, 19 ha. teren, deşi familia se compune din două persoane. 
Comisia raională a hotărât să fie lăsat numai 4,25 ha. teren. Un alt caz de 
neaplicare justă a decretului s-a constatat în comuna Deseşti, unde 
chiaburului Bedeuan Vasile, care a avut 8,70 ha. teren, i s-a lăsat 1,80 ha., 
din care majoritatea fâneţe şi care a refuzat semnarea procesului verbal, 
fiind unicul caz în raion, care a refuzat semnarea procesului. Acest caz va fi 
cercetat de comisia raională pentru a remedia eventuale greşeli. Cu ocazia 
verificării lucrările comisiei din oraşul Sighet, comisia raională a găsit trei 
cazuri unde chiaburii au avut teren puţin, declarând că cu ocazia comasărilor 
pentru GAS au refuzat terenul în schimb, însă comisia nu a clarificat unde şi 
la cine se găseşte terenul refuzat. Astfel este cazul chiaburului Zboian 
Alexandru, care a avut 18,54 ha. teren, iar la aplicarea decretului are 
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înregistrat numai 0,22 ha declarând că cu ocazia comasării pentru GAS în 
anul 1953 a refuzat terenul dat în schimb, însă comisia raională cunoaşte că 
are 4 vaci şi în fiecare an creşte şi contra_ctează 2-3 tăuraşi. Asemenea caz 
este şi cu chiaburul Urdea Ioan la care îi lipseşte 20 ha. precum şi a 
chiaburei Cisar Rozalia, la care îi lipseşte 11 ha., toţi declarând că au refuzat 
terenurile date în schimb la comasările făcute pentru GAS în anul 1953, 
pentru care comisia raională a hotărât să cerceteze aceste cazuri. 

Până în prezent în urma verificării lucrările efectuate de comisiile 
comunale de către comisia raională, adică înafara cazurilor care sunt în 
cercetare şi fără lucrarea comisiei comunale din Săpînţa, care încă nu a fost 
verificat de comisia raională, a fost acumulat 510,05 ha. pe raion, din care 
478,13 ha. trece la GAS, 6,38 ha trece la GAC şi 35,54 ha pentru sfaturile 
populare comunale. 

În prezent terenurile acumulate se comasează. Acolo unde terenurile 
au fost în vecinătatea GAS şi GAG-ului au fost comasate imediat, la fel au 
fost comasate terenurile din comunele unde sunt mai mari suprafeţe 

acumulate. Lucrarea de comasare continuă şi unde sînt suprafete mai mici. 
În urma muncii politice desfăşurate de popularizarea ' prevederilor 

decretului, s-a reuşit ca în mare majoritate ţărănimea muncitoare să 
cunoască esenţa politică a prevederilor decretului şi în urma aplicării 

decretului să fie o atmosferă bună. Starea de spirit în rândul ţăranilor cu 
gospodărie mică este bună la fel şi în rândul ţăranilor cu gospodărie mijlocie. 
Unii ţărani cu gospodărie mijlocie au pus întrebări unor tovarăşi din comisiile 
comunale că ce suprafaţă de teren va rămâne pentru ei dacă nu pot munci 
întreaga suprafaţă cu familiile lor, la care tov. au arătat că suprafaţa ce nu 
pot s-o muncească să predea statului. Astfel de cazuri mai mult au fost în 
comuna Cîmpulung la Tisa. Ca de exemplu Hriţan Gheorghe a întrebat 
preşedintele sfatului popular comunal cît teren o să-i rămână, deoarece el 
este pensionar şi are 1 O ha. teren, s-au Havlici Emil care a arătat că el are 
11 ha. teren. 

Starea de spirit este bună şi în rândurile foştilor chiaburi. Mulţi s-au 
declarat mulţumiţi că au scăpat de chiaburime şi pot să treacă in sectorul 
socialist. Ca de exemplu în comuna Cîmpulung la Tisa, chiaburul Balaj Iosif, 
care a avut o moară ţărănească cu 2 pietri, după semnarea declaraţiei de 
predare a morii, a declarat în faţa comisiei că este foarte bine venit decretul 
şi mulţumeşte partidului şi guvernului că a scăpat de această povară, iar 
după o săptămână de la aplicarea decretului a depus cerere pentru a fi 
primit în GAC. 

Cu ocazia aplicării decretului nu au fost semnalate manifestări 
duşmănoase. 

2.- Munca desfăşurată de org.[anizaţiilor] de partid şi org.[anizaţiilorr] 
de masă pentru îndrumarea şi ridicarea continuă a nivelului tehnic în 
întreprinderi. 

Comitetul raional de partid pe baza expunerii făcute de tov. Gheorghe 
Gheorghiu Dej la şedinţa plenară a CC al PMR din 26-28 noiembrie 1958, a 
îndrumat şi îndrumă în permanenţă org.[anizaţiile] de bază şi org.[anizaţiile] 
de masă pentru desfăşurarea unei munci de îndrumare şi controlare a 
măsurilor luate în vederea ridicării continue a nivelului tehnic în întreprinderi, 
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care este un factor hotărâtor pentru creşterea productivităţii muncii şi 
reducerii preţului de cost. 

Org.[anizaţiile] de bază din întreprinderi trasează sarcini concrete 
membrilor şi candidaţilor de partid care sînt aleşi în org.[anizaţiile] de masă 
şi fac parte din cabinetul tehnic sau au munci de răspundere în cadrul 
întreprinderilor pentru popularizarea şi găsirea metodelor variate de 
antrenare a muncitorilor pentru a face propuneri juste în vederea unor mici 
mecanizări şi raţionalizări şi despre importanţa pe care o are introducerea 
micilor mecanizări şi raţionalizări, în vederea creşterii productivităţii muncii şi 
reducerii preţului de cost. Au o preocupare şi pentru calificarea muncitorilor 
la locul de producţie, sprijină organizaţiile UTM în organizarea cursurilor de 
minim tehnic cu tineretul, în antrenarea inginerilor şi tehnicienilor la 
sprijinirea şi ajutarea muncitorilor care au venit cu propuneri de inovaţii şi 

raţionalizări, care ei singuri nu pot întocmi desenul şi documentaţia pentru 
cabinetul tehnic. 

Birourile de bază periodic analizează activitatea membrilor de partid 
din conducerea administrativă şi comitetul sindical de felul cum se ocupă de 
traducerea în viaţă şi respectarea întocmai a termenelor din planul tehnico
organizatoric al întreprinderii, precum şi activitatea membrilor şi candidaţilor 
de partid care fac parte din colectivul cabinetului tehnic, dacă propunerile de 
inovaţii şi raţionalizări făcute de muncitori sînt dezbătute şi rezolvate din timp 
sau sînt tărăgănate. Totodată secretarii org. [anizaţiilor] de bază sau alţi tov. 
din birouri org.[anizaţiilor] de bază i-au parte la şedinţele colectivului 
cabinetului tehnic. 

Org.[anizaţiile] de bază mobilizează muncitorii în vederea grăbirii unor 
lucrări de mecanizări care se introduc în întreprinderi pentru a fi date în 
exploatare maşinile şi instalaţiile înainte de termen. Au o preocupare 
permanentă pentru ca inovatorii şi raţionalizatorii să fie stimulaţi atât material 
cit şi moral, fiind popularizaţi în gazetele de perete şi panouri de onoare. 

Ca de exemplu comitetul de partid IFET a îndrumat org.[anizaţiile] de 
bază din sectoare şi conducerea întreprinderii pentru luarea de măsuri în 
vederea terminării înainte de termen a instalării maşinilor şi instalaţiilor 
prevăzute în planul tehnico-organizatoric care în majoritate au fost propuşi 
de muncitori şi discutate în cabinetul tehnic. Astfel la propunerea 
comuniştilor din sectorul Crivin, în acest sector au fost instalate două gatere 
mobile şi doua circule, iar cu ocazia dezbaterii acestor propuneri în cabinetul 
tehnic, inginerul şef a propus instalarea şi a unui ferestrău panglică, care a 
fost acceptat şi instalat. Asemenea instalări de maşini s-au făcut şi la punctul 
mecanizat din Călineşti, care au fost instalate înainte de termenul prevăzut 
în planul tehnico-organizatoric cu 15 zile. Tot din iniţiativa comuniştilor din 
sectorul Crivin a fost instalat furnicularul în acest sector cu 20 zile înainte de 
termen, iar construirea unei linii de ramificare CFF a fost terminată în 4 zile. 

În cadrul IFET s-au propus şi 4 mici mecanizări care au fost acceptate 
de cabinetul tehnic şi aplicate pentru care a fost plătit suma de 3200 lei 
recompense inovatorilor. În urma introducerii mecanizărilor şi micilor 
mecanizări în cadrul IFET s-au obţinut economii peste pltin în trimestrul I 
1959 de 181.697 lei la fond de salarii şi 165.000 lei la preţul de cost. 

La intreprinderea „Alexandru Tamaş" biroul org.[anizaţiei] de bază a 
analizat în primul trimestru de două ori activitatea membrilor de partid din 
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conducerea întreprinderii cu privire la aplicarea planului tehnic~
organizatoric şi a comuniştilor din colectivul cabinetului tehnic. ln 
întreprindere în acest an s-au făcut 5 propuneri pentru inovaţii şi raţionalizări, 
din care 4 au fost acceptate şi din care unul este aplicat, iar unul încă nu a 
fost discutat de cabinetul tehnic. 

Inovaţia aplicată a fost concepută de muncitorul Matus Ioan, frezor de 
lemn, la ramele de scaune ovale care a propus un nou sistem de cutite şi 
care a fost ajutat de tehnicianul Tindner Vilhelm. În urma acceptării şi 
aplicării acestei inovaţii productivitatea muncii la maşina de frezat a crescut 
100%. Dintre inovaţiile acceptate de cabinetul tehnic este şi inovaţia 
membrului de partid Roman Adalbert, care a propus un dispozitiv la 
ferestrăul panglică, pentru decuparea bacurilor fără de semnare, prin care va 
creşte productivitatea maşinii cu 25%. 

În cadrul ministerului de construcţii şi a materialelor de construcţii a 
fost organizată o întrecere pe ţară între întreprinderile din cadrul ministerului 
cu inovaţii şi raţionalizări atât numeric cit şi economiile pe care le aduc din 
perioada noiembrie 1957- noiembrie 1958, unde întreprinderea „Alexandru 
Tamaş" a fost clasat pe locul li pe tară, în cadrul ministerului. 

În urma muncii desfăşurate de org.[anizaţiile] de bază, rezultate bune 
au fost obţinute şi în întreprinderea de industrie locală „Ilie Pintilie". Astfel la 
fabrica de teracotă la propunerea maistrului Bako Iosif, a fost înlocuit 
arderea cahlelor şi a cărămizilor şamot cu motorină prin injectare în loc de 
lemn. Prin aceasta se realizează o economie considerabilă, reducându-se 
costul arderii cu peste 50%, ceea ce reprezintă lunar o economie în valoare 
de 4000 lei la arderile efectuate. Sau la propunerea muncitorilor mecanic 
Bledea Ioan şi a maistrului Szabo Ludovic este în curs transformarea unei 
prese manuale în presă mecanizată la presarea cărămizilor şamot. Prin 
această presă mecanizată se va elimina o muncă fizică foarte grea, va 
creşte productivitatea muncii cu peste 200% şi se va face o economie lunară 
la manoperă de cca 1200 lei, pe lângă faptul că se va obţine un produs 
uniform corespunzător stasului. 

În raional nostru majoritatea org.[anizaţiile] de bază din întreprinderi au 
obţinut rezultate bune în munca de îndrumare şi introducere a tehnicii noi în 
întreprinderi, însă avem unele org. de bază care nu au făcut totul în această 
direcţie. Astfel este org.[anizaţia] de bază din întreprinderea „Partizanul" 
unde deşi sînt iniţiative bune au fost înfiinţat în vitrina „Inovatorului", 
cabinetul tehnic a lansat un concurs de inovaţii cu teme concrete, s-au ţinut 
conferinţe, ca de exemplu în luna aprilie s-a ţinut o conferinţă la staţia de 
radio amplificare a întreprinderii cu titlul „Introducerea tehnicii noi şi ridicare 
productivităţii muncii în industria socialistă", însă nici org.[aniazaţia] de bază 
şi nici biroul org.[anizaţiei] de bază nu a analizat în acest an activitatea 
comuniştilor din colectivul cabinetului tehnic, din care cauză cele 4 propuneri 
de inovaţii şi raţionalizări sosite la cabinetul tehnic nu au fost încă discutate. 

Sighet la 23 aprilie 1959 
Prim-secretar 

ss indescifrabil 
Instructor cu informare 

ss indescifrabil 
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57. Sighet, la 24 aprilie 1959. Informare a Comitetului Raional Sighet al 
PMR relatând intensificarea activităţilor de propagandă organizate la sate cu 
ocazia celei de a 89-a aniversari a zilei de naştere a lui V.I. Lenin. Fond 
Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 30611959, filele 140 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

Informare 
Privind sărbătorirea celei de a 89-a aniversare a naşterii lui V.I. Lenin. 
Pe baza notei telefonice primit dela Comitetul Regional de partid din 

14 aprilie 1959, referitor la cea de a 89-a aniversare a naşterii lui V.I. Lenin, 
Comitetul Raional de partid a luat următoarele măsuri: 

Au fost pregătiţi un număr de 32 propagandişti, din rândul membrilor 
comitetului raional de partid, activişti de partid şi propagandişti din cadrul 
învătământului politic al cadrelor didactice în ziua de 16 aprilie a.c. 

· În ziua de 19 aprilie în comunele raionului nostru în cele 17 cămine 
culturale au fost ţinute conferinţe legate de viaţa şi operele lui Lenin în cadrul 
adunărilor populare. Conferinţele au fost ţinute de propagandiştii trimişi din 
centrul de raion. La adunări au participat un număr de 6500 ţărani muncitori. 
După adunări la 8 cămine culturale din cele 17 au fost urmate conferinţele 
de program cultural legat de viaţa lui Lenin, iar în comuna Remeţi unde au 
participat la această adunare peste 700 colectivişti şi ţărani muncitori, după 
adunarea festivă s-a făcut primirea în GAG a celor 210 noi familii cu care 
ocazia comuna Remeţi a fost complet colectivizaţi. După adunare a fost dat 
un bogat program cultural de către Liceul ucrainean din Sighet. 

În cadrul oraşului în zilele de 20-21 aprilie a.c. în întreprinderi şi 
instituţii, în cadrul şcolilor medii şi în cadrul unităţilor militare au fost ţinute 
adunări festive cu toţi muncitorii şi funcţionarii în cluburi şi săli festive. 

Astfel de adunări festive au fost ţinute în 19 locuri. Conferinţele au fost 
ţinute de membrii comitetului raional şi orăşenesc de partid şi activişti de 
partid. La adunări au participat peste 4000 muncitori, funcţionari, elevi şi 

militari. 
Conferinţele au fost urmate de programe culturale, în trei locuri, la 

şcolile medii. 
Atmosfera la toate adunările a fost bună şi sălile au fost bine 

pavazate. 
Sighet, la 24 aprilie 1959. 

Prim-secretar, Instructor cu informare, 
ss indescifrabil ss indescifrabil 

58. Sat Tisa, 13 iunie 1959. Proiect de hotărâre al Organizaţiei de bază de 
partid din localitatea Tisa întocmit în urma dării de seamă prezentată în 
adunarea generală a organizaţiei de bază între care sunt stabilite şi măsuri 
pentru a determina ţăranii din localitate să se înscrie în întovărăşirea 

proiectată să se înfiinţeze în toamna anului 1959. Fond Comitetul Raional 
Sighet al PMR, dosar 32311959, filele 122-123 
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PROIECT DE HOTĂRÂRE 

Privind îmbunătăţirea muncii biroului org.[aniazaţiei] de partid din satul 
Virişmort la Tisa, pe marginea dării de seamă prezentată în adunarea 
generală a org.[anizaţiei] de bază. 

Sub conducerea înţeleaptă a Partidului Muncitoresc Romîn, comuniştii 
în munca lor au obţinut o serie întreagă de rezultate în marea operă de 
construire a socialismului în Republica Populară Romînă. Aceste rezultate 
au contribuit la ridicarea continuă a nivelului de trai a celor ce muncesc şi la 
ridicarea productivităţii muncii. Aceste rezultate au putut fi obţinute numai 
prin munca neobosită dusă de zi cu zi de către membrii de partid şi oamenii 
cinstiţi în traducerea în viaţă a hotărârilor partidului şi guvernului nostru. 

Actualele adunări de dări de seamă şi ele au menirea de a îmbunătăţi 
munca birourilor organizaţiilor de bază şi a tuturor membrilor de partid. 

Astfel membrii de partid din org.[anizaţia] de bază a satului nostru, 
convocaţi în adunarea generală, ascultând darea de seamă prezentată de 
către tov. secretar al organizaţiei, pentru eliminarea lipsurilor manifestate în 
munca biroului până în prezent şi pentru obţinerea de noi rezultate în 
muncă, aduce următorul 

Proiect de hotărâre 
1. Adunarea generală obligă pe membrii biroului organizaţiei de bază 

pentru a lua toate măsurile necesare pentru întărirea disciplinei interne de 
partid, prin luarea de măsuri concrete împotriva acelor membrii de partid cari 
nu respectă această disciplină. Termen de executare 15 iulie a.c. răspunde 
tov. secretar 

2. Adunarea generală obligă biroul organizaţiei de bază, pentru ca 
acesta să reactivizeze echipele de agitatori şi membrii de partid, în vederea 
ducerii muncii de lămurire în rândul ţăranilor muncitori din satul nostru, 
pentru a-şi depune cereri de înscriere în întovărăşire, în aşa fel ca până în 
toamna acestui an în satul nostru să ia fiinţă o întovărăşire agricolă. Termen 
15 sept. a.c. răspunde întregul birou al org.[anizaţiei] de bază. 

3. Adunarea generală obligă biroul org.[anizaţiei] de bază, pentru ca 
aceasta să sprijine şi să controleze în muncă organizaţiile de masă UTM şi 
comitetele de femei. Termen permanent, răspunde tov. Vana Ana, membră 
birou. 

4. Adunarea generală obligă biroul organizaţiei de bază, pentru ca 
acesta să controleze activitatea instituţiilor din raza satului (cămin, şcoală, 
cooperativă) de felul cum aceştia îşi execută munca şi cum respectă 

hotărârile Partidului şi Guvernului nostru, să sprijine munca Sfatului Popular 
comunal şi să dea ajutor la aplicarea diferitelor hotărâri ale Partidului şi 
Guvernului nostru. Termen permanent, răspunde tov. Rusneac Petru 
membru în birou. 

Virişmort la Tisa, la 13 iunie 1959 
Secretar, 

59. Sighet, 27 mai 1959. Buletin informativ cu prezentarea activitatăţii 
de propagandă şi mobilizare a organizaţiilor din subordinea Comitetului 
Raional de Partid (organizaţii de partid, sfaturi populare, organe sindicale, 
organizaţii UTM) pentru „mobilizarea" sătenilor la „muncă voluntară" precum 
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şi asigurarea planului la contractări de cereale. Fond Comitetul Raional 
Sighet al PMR, dosar 30611959, filele 68-70 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

BULETIN INFORMATIV 

1.- La munca desfăşurată de organizaţiile de partid, sfaturile populare, 
organele sindicale, organizaţiile UTM, în vederea mobilizării cetăţenilor, ca 
prin muncă voluntară să participe la lucrările auxiliare ce se fac în legătură 
cu modernizarea drumurilor din planul local. 

Comitetul raional de partid a îndrumat org.[anizaţiile] de bază, sfaturile 
populare şi celelalte org.[anizaţiile] de masă pentru mobilizarea cetăţenilor la 
munci voluntare, în vederea executării lucrărilor auxiliare la toate lucrările de 
construcţii, redarea terenurilor agriculturii şi altele, pentru a transporta 
materialul necesar cu atelajele, precum şi executarea unor lucrări de 
terasament cu braţele. Pentru redarea terenurilor agriculturii a fost studiat 
locurile unde se pot face, în urma căruia s-au întocmit planuri care au fost 
aprobate, iar comitetul raional de partid are un plan de măsuri cu 
desfăşurarea acestor lucrări. 

Org.[anizaţiile] de bază în comunele şi satele unde se execută diferite 
construcţii sau lucrări de redare a terenurilor agriculturii, au discutat această 
problemă în adunările generale ale org.[anizaţiile] de bază. Sfaturile 
populare au discutat în sesiuni, la fel şi org.[anizaţiile] sindicale şi de UTM au 
discutat în şedinţele lor. Org.[anizaţiile] de bază au instruit agitatorii cu 
importanţa acestor lucrări, repartizând pe circumscripţii pe lângă fiecare 
deputat pentru popularizarea şi mobilizarea cetătenilor la aceste lucrări. 

În raionul nostru nu se execută lucrări de modernizare a drumurilor, 
decât există un singur şantier pentru cilindrarea drumului între Sighet şi 
Sarasău pe o distanţă de 6 km. La aceste lucrări, adică la cilindrarea 
drumului, până în prezent nu s-au executat munci voluntare decât contribuţia 
în muncă. 

În urma mobilizării cetăţenilor la munci voluntare cu atelajele şi braţele 
la diferite construcţii şi redarea terenurilor agriculturii, s-au obţinut rezultate 
bune. În comunele Bocicoiul Mare, Berbeşti şi Remeţi au fost mobilizaţi 
cetăţeni pentru executarea lucrărilor la săparea canalelor pentru terenurile 
care se redau agriculturii. Astfel în comuna Bocicoiul Mare s-au executat 70 
zile muncă voluntară, săpând 300 m.c. terasament a cărui valoare este de 1 
41 O lei. În comuna Berebeşti s-au efecuat 100 zile muncă voluntară şi s-a 
săpat 310 m.c. terasament a cărui valoare este de 1457 lei, iar în comuna 
Remeţi s-a efectuat 105 zile muncă voluntară şi s-a săpat 435 m.c. 
terasament a cărui valoare este de 2 044,50 lei 

În comuna Sarasău au fost mobilizaţi cetăţenii la lucrările pentru 
construirea cooperativei şi ex[ecutarea] transportului de material lemnos şi 
piatră necesare construcţiei unde s-au efectuat 150 zile cu atelajele şi 200 
zile cu bratele, realizându-se o economie din aceste munci voluntare în 
valoare de' 11.500 lei. În comuna Deseşti au fost mobilizaţi cetăţenii la 
lucrările de construcţie a unui pod peste râul Mara, care leagă satul Hoteni 
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de satul Hărniceşti, unde au fost executate 100 zile muncă cu atelajele şi 
300 cu braţele, economia realizată faţă de deviz este de 12.547 lei. Sau în 
comuna Cîmpulung la Tisa, brigada UTM de muncă patriotică de la UIL 
Cîmpulung a reparat drumul ce duce la fabrică pe o porţiune de 120 metri 
liniar, efectuând 45 zile muncă voluntară, valoarea lucrării este de 2000 lei. 

În raion la lucrările auxiliare de la diferite construcţii şi redarea 
terenurilor agriculturii s-au efectuat 290 zile muncă voluntară cu atelajele şi 
1060 zile muncă voluntară cu bratele a căror valoare este de 41.358,50 lei. 

În vederea mobilizării cetăţenilor prin munci voluntare, să participe la 
lucrările auxiliare ce se fac în legătură cu modernizarea drumurilor pe plan 
local cât şi la alte construcţii sînt unele lipsuri. Astfel până în prezent nu au 
fost mobilizaţi cetăţenii la munci voluntare la executarea lucrărilor auxiliare 
de la şantierul de cilindrarea drumului între Sarasău-Sighet. La fel în oraşul 
Sighet sunt străzi care au fost luate în plan pentru modernizare, care lucrări 
încă nu s-au început şi nu s-a făcut mobilizarea cetăţenilor şi a brigăzilor 
UTM de muncă patriotică pentru executarea lucrărilor de terasament. La 
sate în prezent se întâmpină greutăţi în privinţa mobilizării cetăţenilor la 
munci voluntare la construcţiile care se execută, deoarece ţăranii muncitori 
efectuiază lucrările de întreţinere a culturilor. 

2.- Despre desfăşurarea muncii în continuare pentru asigurarea 
planului la contractări de cereale. 

În vederea realizării şi depăşirii planului la contractări de cereale, 
biroul Comitetului raional de partid a luat măsuri pentru continuarea muncii la 
contractări. Astfel cu ocazia instruirii birourilor org.[anizaţiilor] de bază, 

tovarăşilor a fost trasat sarcina ca să analizeze situaţia realizării planului la 
contractările de cereale pe produse şi să ia măsuri pentru activizarea 
echipelor în vederea realizării planului pe produse, punându-se accent la 
realizarea planului de grâu, unde sunt cele mai slabe rezultate. Totodată s-a 
trasat sarcina sfatului popular raional pentru sprijinirea sfaturilor populare 
comunale în vederea mobilizării deputaţilor la realizarea planului de 
contractări, la fel s-au luat măsuri prin URCC şi Agevacoop pentru trimiterea 
tovarăşilor la cooperativele comunale în vederea sprijinirii lor la realizarea 
planului de contractări. 

Org.[anizaţiile] de bază au analizat situaţia planului de contractări, 

formând echipe care duc muncă de lămurire cu cetăţenii pe circumscripţii pe 
baza unui tabel cu cetăţenii care au însămînţat grâu şi alte produse pe 
suprafete mai mari. 

în' prezent din cele 18 comune cu oraşul Sighet au realizat planul de 
contractări la grâu 7 comune (până la instructaj nu a fost realizat în nici o 
comună). Aceste comune sunt: Sarasău, Berbeşti, Deseşti, Bocicoi, Rona de 
Sus, Rona de Jos şi Sighet. A fost realizat şi depăşit planul de contractări de 
cereale la toate produsele în 4 comune din cele 18. Aceste comune sunt: 
Deseşti, Bocicoi, Rona de Jos şi Sighet, ca de ex. în comuna Deseşti unde 
în săptămâna trecută după ce a fost analizat situaţia contractărilor în cele 3 
sate, s-au format echipe care au mers la cetăţenii care au însămânţat grâu şi 
floarea soarelui, precum şi porumb pe o suprafaţă mai mare, reuşind ca să 
fie îndeplinit şi depăşit planul de contractări la toate produsele. Astfel la grâu 
au avut plan 1600 kg. şi s-a realizat 1605 kg., la porumb au avut plan 1200 
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kg. şi s-au realizat 2 930 kg., iar la floarea soarelui au avut plan 1 600 kg. şi 

s-au realizat 1830 kg. 
Pe raion situaţia contractărilor la data de 26 mai se prezintă astfel: la 

grâu plan 40.000 kg. realizat 26.374 kg., adică 66%. La porumb plan 40 OOO 
kg., realizat 56. 535 kg., adică 141,3%, iar la floarea soarelui plan 40 OOO 
kg., realizat 49.292 kg., adică 120,6%. 

În prezent munca continuă la toate comunele şi satele unde încă nu a 
fost realizat planul de contractări pe produse. 

Sighet, la 27 mai 1959 

Prim-secretar 
ss indescifrabil 

Instructor cu informare 
ss indescifrabil 

60. Sighet, 8 iunie 1958. Buletin informativ al Comitetului Raional Sighet 
privind activităţile de propagandă şi control al organizaţii/or satelite UTM, prin 
intermediul cărora tinerii prestează diferite munci necalificate în „brigăzile de 
muncă patriotică şi voluntară". Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 
30611959, filele 71-75 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

BULETIN INFORMATIV 
Preocuparea Comitetului Raional de Partid şi organizaţiilor de partid şi 

de UTM de activitatea brigăzilor patriotice de muncă voluntară a tineretului. 
Comitetul raional şi orăşenesc de partid îndrumă şi controlează 

activitatea Comitetului raional şi orăşenesc UTM în vederea îndrumării, 

coordonării, şi organizarea activităţii brigăzilor UTM de muncă patriotică. 

Astfel, membrii biroului raional participă la şedinţele biroului raional UTM, 
precum şi membrii biroului orăşeneşti de partid participă la şedinţele biroului 
orăşenesc UTM. 

La fel în şedinţele biroului raional şi orăşeneşti de partid când a fost 
analizat activitatea comitetului raional şi orăşeneşti UTM, s-a analizat şi 
această latură a activităţii UTM. Biroul Comitetului raional de partid periodic 
cere informări de la biroul comitetului raional UTM despre preocuparea lor în 
privinţa organizării şi antrenării tineretului în brigăzile UTM de muncă 
patriotică precum şi de rezultatele obţinute de brigăzi la munci voluntare. 

Comitetul raional şi orăşenesc de partid îndrumă şi controlează 
comitetele comunale de partid şi a org[anizaţiile] de bază în vederea 
sprijinirii activităţii organizaţiei UTM, la organizarea tineretului în brigăzi UTM 
de muncă patriotică şi la mobilizarea lor la munci voluntare. Org[anizaţiile] de 
bază la nivelul lor de activitate sprijină org[anizaţiile] UTM în vederea 
mobilizării şi antrenării tineretului la munci voluntare. Membrii biroului 
org[anizaţiilor] de bază participă la adunările org[anizaţiilor] UTM. Majoritatea 
tovarăşilor din birourile org[anizaţiilor] de bază unde sunt formate brigăzile 
UTM de muncă patriotică au luat parte la şedinţele brigăzilor. Prin membrii şi 
candidaţii de partid utemişti se dă ajutor la mobilizarea tineretului. Chiar unii 
membrii partid sau candidaţi de partid sunt responsabili de brigăzi. Ca de 
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exemplu la intreprinderea „Partizanul" secretarul comitetului UTM este tov. 
leudean Ştefan, care este şi membru în biroul org[anizaţiei] de bază, iar 
responsabilul brigăzii nr.1 este tov. Branter Ştefan membru de partid, 
această brigadă a fost înfiinţată prima în raionul nostru. Întreprinderea are în 
prezent 4 brigăzi. Sau la centrul şcolar silvic, unde sînt 5 brigăzi, secretarul 
Comitetului UTM este candidatul de partid Herţ Petru, care are o preocupare 
permanentă de mobilizarea şi antrenarea tineretului la munci voluntare, 
astfel cele 5 brigăzi până în prezent au făcut 5000 ore muncă voluntare. 
Organizaţia de bază dă un sprijin permanent organizaţiei UTM în educarea 
tineretului la această şcoală în afară de cursurile politice UTM. Lunar s-au 
ţinut conferinţe despre eroii tineretului, iar la orele de diriginţi care se ţin 

bilunar se fac informări politice şi se discută cu elevii evenimentele politice 
interne şi internaţionale. 

Organizaţia de bază cu ocazia dărilor de seamă au discutat de felul 
cum este sprijinit organizaţiile UTM şi felul cum au fost antrenaţi tinerii şi 
brigăzile UTM de muncă patriotică la muncile voluntare, reeşind la 
majoritatea organizaţiilor de bază că UTM-ul a fost sprijinit îndeaproape în 
toate acţiunile însă sînt unele cazuri unde UTM-ul nu a fost sprijinit 
multilateral. Astfel a fost cazul în comuna Ocna Şugatag, unde biroul 
organizaţiei de bază nu a avut o preocupare cu organizaţia UTM pentru 
activitatea brigăzii UTM de muncă patriotică. Deşi mulţi tineri au fost 
mobilizaţi la munci voluntare la construirea unui drum care leagă satul de 
gară însă mobilizarea s-a făcut în general şi brigada nu a avut un front de 
lucru, astfel nu este cunoscut activitatea brigăzii şi rezultatele obţinute. 

În vederea mobilizării tineretului la lucru, se caută ca să fie folosite 
diferite metode tinereşti şi educative. Astfel muncile efectuate unde se 
mobilizează mai mulţi tineri, se asigură muzică pentru ei, iar în timpul 
pauzelor se dansează cum a fost cazul la împăduriri. La fel la mobilizarea 
tineretului la aceste munci pe lângă faptul că s-a arătat importanţa lucrării, s
a arătat tinerilor că, cu această ocazie au prilejul să cunoască frumuseţile 
raionului. La toate ieşirile se asigură brigăzilor transport de la sediul 
organizaţiei UTM, care la fel este un mijloc, pentru atragerea tineretului. 
Brigăzile învaţă cântece revoluţionare, care sunt cântate de brigăzi la 
plecare şi înapoiere din muncă. După terminarea lucrărilor se face careul 
unde sunt evidenţiaţi fruntaşii şi criticaţi cei care nu au depus o activitate mai 
rodnică, în cadrul brigăzilor la fel se- analizează activitatea membrilor. În 
urma formelor variate folosite în mobilizarea tineretului în multe cazuri când 
brigăzile fac ieşiri la diferite munci se alătură şi alţi tineri care încă nu sunt în 
brigăzi. 

La mobilizarea tineretului la lucru nu avem cazuri unde s-a folosit 
măsuri administrative, însă au fost câteva cazuri când tinerii nu au plecat la 
lucru cu voie bună, chiar unii tineri din brigăzi au refuzat să plece din cauză 
că s-a anunţat ieşirea brigăzii la lucru înainte de a ieşi din producţie. Astfel 
de caz a fost la întreprinderea Partizanul, cooperativa Unitatea şi altele, 
când tinerii au fost mobilizaţi la ajutorarea GAS-ului în aceeaşi zi în care se 
duceau la lucru, făcând convocarea între orele 13-14 cu care ocazie multi 
tineri au arătat că nu sunt pregătiţi cu haine şi nu au mâncare. În acest~ 
cazuri mobilizarea s-a făcut greu şi la mobilizare s-a cerut biroului 
org[anizaţiei] de bază, care a participat la mobilizarea tineretului. Aceste 
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lipsuri se datoresc biroului raional şi orăşenesc UTM, care nu s-a străduit să 
aibă un plan bine chibzuit stabilit în comun acord cu conducerile unităţilor 
unde se execută lucrarea. 

În raionul nostru până în prezent avem un număr de 52 de brigăzi 
UTM de muncă patriotică, care cuprinde un număr de 1600 tineri. Marea 
majoritate a brigăzilor au participat activ la munci voluntare la diferite lucrări. 
Astfel la şantiere de construcţii au participat 245 tineri efectuând 735 ore 
muncă voluntară, a cărui valoare este 1200 lei. La amenajarea şi 

înfrumuseţarea oraşelor şi satelor au participat 1350 tineri efectuând 3200 
ore muncă voluntară. La ajutorarea GAS-ului au participat 240 tineri 
efectuând 588 ore muncă voluntară, a cărui valoare este 1100 lei, la această 
lucrare au participat brigăzile de la întreprinderea Partizanul, cooperativa 
Unitatea şi Centrul şcolar silvic. La repararea şoselelor, podurilor, au 
participat 730 tineri efectuând 2.994 ore muncă voluntară a cărui valoare 
este 3840 lei. La împădurire au luat parte 2.600 tineri efectuând 16.000 ore 
muncă voluntară, a cărui valoare este de 55000 lei, au fost împădurite 52 
ha., la fel a fost executate şi alte munci în pădure. La lucrările de predare de 
noi terenuri agriculturii au participat 470 tineri, efectuând 780 zile muncă. A 
fost săpat 1.570 m.c. terasament, iar valoarea lucrării este 4.454 lei. În 
această acţiune cele mai bune rezultate au fost obţinute de cele două brigăzi 
din comuna Remeţi, care au atras în această acţiune şi restul tineretului 
neorganizat în brigăzi. La această lucrare participând activ 120 tineri, care 
au efectuat 750 zile muncă. A fost săpat 1500 m.c. terasament pe o lungime 
de loc m.I. a canalului. 

În majoritatea cazurilor tineretului (brigăzilor) li s-a asigurat front de 
lucru, însă sunt cazuri când se ivesc unele neînţelegeri şi greutăţi din partea 
unor conducători la unele lucrări efectuate de tineret. Astfel este cazul la 
lucrarea pe şantierul de construcţie a garajului de pompieri, care este 
condus de TRCL grupul de şantier nr.5 Sighet. La această lucrare tineretul a 
prelucrat lucrarea de fundaţie conform devizului, unde s-a stabilit un plan de 
lucrări pentru 86 m.c. terasament, iar după efectuarea lucrării întreprinderea 
a stabilit conform documentaţiei 65 m.c. din care 1 O m.c. a tăiat, arătând că 
s-a efectuat de muncitori, cazul a fost cercetat şi a reeşit că cu ocazia 
aranjărilor, muncitorii au efectuat 3,30 m.c. săpături, însă conducerea 
întreprinderii nu a rectificat evidenţa lor, arătând că maistrul care a condus 
lucrarea a plecat la o întreprindere din Cluj. Un alt caz asemănător este la 
complexul CFR unde tinerii au strâns 4 tone fier vechi, iar şeful gării nu 
admite ca 20% din valoarea fierului vechi să treacă în contul festivalului, 
arătând că şi ei au plan pentru predarea fierului vechi, pe când la alte 
întreprinderi valoarea întregii cantităţi de fier vechi a fost vărsat în contul 
festivalului cum este la întreprinderea Alexandru Tamaş, unde tinerii au 
strâns 4,5 tone fier vechi. Pe raion tineretul a strâns 30.000 kg. fier vechi. 

Valoarea economiilor obţinute în acest an prin muncile voluntare 
efectuate de tineret este 170.590 lei. Evidenţa lucrărilor se face pe brigăzi 
unde se completează rapoartele cu muncile efectuate şi se trece în carnetul 
de brigadier orele de muncă voluntară executată de fiecare brigadier. 
Organizaţiile UTM centralizează de la brigăzi orele de muncă voluntară 
executate şi valoarea lor care este trimis comitetului raional şi orăşenesc 

UTM. 
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Cele mai principale lucrări efectuate de tineret pînă în prezent sînt 
lucrările de împădurire, care s-a făcut pe 52 ha. lucrarea de predarea noi 
terenuri agriculturii, unde s-a săpat 1.570 m.c. terasament şi strângerea 
fierului vechi, care a fost strâns în cantitate de 30.000 kg. 

În vederea popularizării rezultatelor obţinute de brigăzile tineretului şi 
stimularea morală la împădurire, tinerii cei mai activi în număr de 24 au 
primit insigne, „Prieteni ai pădurii". Brigăzile cu cea mai bună activitate au 
primit diplome de onoare a Comitetului regional UTM. Se organizează 
întruniri tovărăşeşti şi serate dansate cu tinerii din brigăzi şi cu cei care 
participă la munci voluntare. La gazetele de perete sunt popularizate 
rezultatele obţinute şi sunt evidenţiaţi cei mai buni tineri. Se scriu articole la 
ziarul regionale şi raional despre lucrările mai importante efectuate de 
tineret. La fel la emisiunile locale de la radioficare precum şi în întreprinderi 
unde este staţia de radioamplificare se popularizează rezultatele obţinute, 
iar la lucrările de împădurire a fost filmat lucrarea de către operatorii de la 
Alexandru Sahia, care va apare în curând şi pe ecranele cinematografelor 
din Sighet. 

În vederea mobilizării elevilor ca să participe la munci voluntare, 
Comitetul raional şi orăşenesc UTM, au sprijinit organizaţiile UTM din şcoli 
pentru organizarea brigăzilor de muncă patriotică în urma căruia au fost 
alese comandamente pe şcoli, iar în prezent la toate şcolile medii au fost 
formate brigăzi UTM de muncă patriotică pe clasă. 

Organizaţiile de bază UTM pe clase au dezbătut importanţa muncilor 
voluntare şi sarcinile care stau în faţa elevilor precum şi sarcinile unui 
brigadier. La fel organizaţiile UTM din şcoli au fost sprijinite şi îndrumate 
îndeaproape de organizaţiile de partid din şcoli, reuşind ca toate brigăzile din 
şcoli să participe activi la muncile voluntare întreprinse până în prezent în 
raionul nostru. Astfel elevii au participat activ la strângerea fierului vechi, la 
împăduriri, la lucrările pe şantiere de construcţii, amenajări de parcuri şi 

ajutorarea GAS-ului. 
La data de 15 mai, Comitetul orăşănesc UTM a instruit responsabilii 

brigăzilor din cadrul oraşului, cu care ocazie doi au dat informări despre 
activitatea brigăzilor. La acest instructaj brigăzile nr.13 de la Centrul şcolar 
silvic a chemat la întrecere toate brigăzile din oraş cu următoarele obiective: 
depăşirea planului dat de organizaţiile de bază UTM, care este defalcat pe 
brigăzi. Pînă la 23 august, fiecare brigadier să aibă cel puţin 100 ore muncă 
voluntară pentru a putea primi insigna de brigadier, chemarea a fost primit 
cu bucurie de toate brigăzile. 

În activitatea cu brigăzile UTM de muncă patriotică se mai manifestă şi 
unele lipsuri. În prezent încă nu toate organizaţiile UTM au o evidenţă clară 
despre lucrările executate, deoarece Comitetul raional şi orăşenesc UTM nu 
au difuzat la toate organizaţiile UTM, şi pe brigăzi note de predare şi alte 
formulare care trebuiesc completate. La fel încă nu la toate organizaţiile 
UTM au un plan concret pentru lucrările ce se vor efectua de brigăzi, iar în 
unele cazuri cum este la UIL Sighet, Berbeşti şi Bocicoi, încă activitatea 
brigăzilor este slabă, efectuând puţine ore munci voluntare, nefiind sprijinite 
îndeaproape de organizaţiile de partid şi de Sfatul popular. Ca de exemplu: 
la U.l.L. Sighet brigăzile nu au fost la alte munci în afara întreprinderii sau în 
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comuna Bocicoi sfatul popular nu a asigurat uneltele necesare lucrărilor de 
hidroameliorare pentru brigăzi. 

Prim - secretar 
ss indescifrabil 

Sighet, la 8 iunie 1959 
lnstr[uctor] cu informare, 

ss indescifrabil 

61. Sighet, 15 iulie 1959. Informare a Comitetului Raional Sighet cu 
acţiunile de propagandă şi măsurile luate de organizaţiile de bază pentru 
depăşirea angajamentelor făcute pentru sărbătorirea festivă a celei de a XV
a aniversare a zilei de 23 august, atât în domeniul activităţilor din industria 
sigheteană cât şi cel agricol, punând un accent deosebit pe înfiinţarea de noi 
întovărăşiri. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 30611959, filele 
195-198 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

INFORMARE 
Privind aplicarea de măsuri al comitetului raional de partid, ca privire 

la sărbătorirea celei de a XV-a aniversare a eliberării patriei noastre şi 

rezultatele obţinute. 
Organizaţiile de bază, pe baza planurilor de măsuri, care au fost 

întocmite în lumina sarcinilor izvorâte din planul de măsuri al Comitetului 
raional de partid, privind sărbătorirea celei de-a XV-a aniversare a eliberării 
patriei noastre, mobilizează oamenii muncii din întreprinderi, instituţii, GAS, 
GAC, întovărăşiri şi sate la realizarea şi depăşirea angajamentelor luate şi a 
obiectivelor fixate, atât la îndeplinirea înainte de termen a sarcinilor de plan 
cât şi la obţinerea de economii precum şi la munci voluntare pentru diferite 
construcţii şi înfrumuseţarea oraşului şi satelor din raion. 

Antrenând în întrecere socialistă la realizarea angajamentelor luate, la 
majoritatea întreprinderilor, instituţiilor unităţilor socialiste din agricultură şi 

sate s-au obţinut rezultate bune la unele obiective fiind depăşite 

angajamentele. Ca de exemplu la întreprinderea Alexandru Tamaş unele 
obiective prevăzute în angajament au fost depăşite. Astfel a fost luat ca 
angajament de a da peste plan 3000 bucăţi scaune curbate, din care 1500 
pentru export, precum şi alte sortimente, ca taburete, cuiere, mese de radio 
şi scaune tapiţate în valoare de 105 OOO lei. Până în prezent s-a dat peste 
plan 6.379 buc. scaune curbate, din care, 3816 buc. pentru export. În total 
valoarea produselor date peste plan se cifrează la suma de 287.471 lei, faţă 
de 105.000 lei luat ca angajament. Productivitatea muncii a crescut cu 6% 
faţă de 2,5% cât au luat ca angajament, iar la economii s-a realizat 63.000 
lei faţă de 40.000 lei cât au luat angajament. Mobilizaţi de organizaţia de 
bază, muncitorii din întreprinderi au efectuat până în prezent 1.000 ore 
muncă voluntară la înfrumuseţarea întreprinderii şi în faţa întreprinderii, 
realizând astfel angajamentul luat în cinstea zilei de 23 August. 

La IFET Sighet s-a luat un angajament de a da peste plan o cantitate 
de 6.000 m.c. masă lemnoasă, din care până în prezent s-a realizat 5.200 
m.c. faţă de plan. Din partea conducerii administrative şi a comitetului de 
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intreprindere s-a luat angajament ca toate sectoarele să fie dotate cu 
difuzoare, iar sectorul Budeşti şi Cimpulung să fie dotate cu câte un aparat 
de radio, care angajament a şi fost îndeplinit. 

Rezultate bune au fost obţinute şi la intreprinderea Partizanul la 
îndeplinirea angajamentelor luate, astfel până la începutul lunei iulie s-a dat 
peste plan o cantitate de 132 kg. păr finit faţă de 250 kg. luat ca angajament 
până la 23 August. Productivitatea muncii a crescut cu 6,2% faţă de 1,6% 
luat ca angajament la preţul de cost s-a făcut o reducere de -1, 12% faţă de 
sarcina planificată obţinând economii în valoare de 18.000 lei, faţă de 
17.000 lei luat ca angajament, rezultate pozitive au fost obţinute şi în ceea 
ce priveşte valorificarea deşeurilor de păr, din care până în prezent s-a 
obţinut o economie de 12.400 lei, faţă de 2.500 lei luat ca angajament până 
la 23 August. 

Antrenaţi în întrecere socialistă muncitorii de la CFR depou, atât 
echipele de pe locomotivă cât şi cei din atelier au obţinut rezultate bune în 
îndeplinirea angajamentelor luate. Astfel s-a luat angajamentul de a face o 
economie de 10% la combustibil, adică 209 tone în valoare de 45.540 lei, 
din care până la începutul !unei iulie au făcut o economie de 131 tone în 
valoare de 31.600 lei. Productivitatea muncii a crescut cu 3,5%, faţă de 3% 
luat ca angajament. Economie la lubrefianţi s-a făcut 2,5% faţă de 2%. 
Muncitorii din atelier au luat angajament ca până la 23 August să termine 
reparaţia la două pompe de aer, din care până în prezent s-a executat 
reparatul la 1 pompă. La fel s-a luat angajament să fie colectat 2.000 kg. fier 
vechi din care s-a colectat până în prezent 800 kg. 

Sau la l.C.l.L Sighet, fabrica de unt s-a luat angajament ca până la 23 
August să se facă o economie de 3 vagoane de lemne care angajament 
până în prezent a şi fost realizat prin care s-a făcut o economie de 12.000 
lei. Aceste economii au fost obţinute la încălzirea laptelui (smântânire) unde 
în loc de 8 kg. lemne la încălzire pentru 100 litri lapte s-a folosit numai 4 kg. 
lemne. 

Organizaţiile de bază din unităţile socialiste şi ale agriculturii precum şi· 
organizaţiile de bază de la sate mobilizează ţărănimea muncitoare la 
executarea lucrărilor de recoltare unde în fruntea lucrărilor sunt unităţile 
socialiste. Astfel la GAS a început secerişul pe cale 40 ha. cu orzoaică din 
care a fost secerat până în prezent 1 O ha. Cositul şi recoltatul fânului s-a 
efectuat pe 340 ha. fâneţe naturale şi livezi din cele 700 ha. A fost livrat 
până în prezent prin magazinul Gostat, cantitatea de 1 O 600 kg. zarzavaturi 
şi fructe, din cele 30 OOO kg luate cu angajament. S-au obţinut rezultate 
bune la livrarea şi a altor produse, astfel s-a luat angajament de a livra până 
la 23 August, 30 capete animale grase, 8 OOO buc. ouă şi 1 OOO kg brânză de 
oaie. Din care până în prezent a fost livrat 8 capete vite grase, 1.800 buc. 
ouă şi 382 kg. brânză de oaie. 

În GAC-uri este urmărit ca imediat ce păioasele de toamnă ajung în 
pârgă să se înceapă secerişul. În fruntea acestor munci se află GAC 
Cimpulung, care a început secerişul în ziua de 1 O iulie 

Paralel cu munca de mobilizare a ţărănimii muncitoare la recoltat se 
desfăşoară munca şi pentru atragerea lor în sectorul socialist. Astfel în 
ultima perioadă la GAC Săpinţa au fost depuse 7 cereri cu 15,40 ha. La 
întovărăşirea zootehnică din comuna Berbeşti 5 întovărăşiţi au intrat cu 
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întreaga suprafaţă, adică au intrat şi cu restul terenurilor pe care mai aveau 
în gospodăria lor individuale. Sau în comuna Călineşti unde în planul de 
măsuri al Comitetului comunal de partid este prevăzut desfăşurarea muncii 
politice cu întovărăşiţii şi cu ţăranii muncitori din sectorul individual ca până 
la 23 August să fie atraşi pentru GAG 50 familii cu circa 100 ha. teren din 
care până în prezent au reuşit să fie atraşi, adică au depus cereri pentru 
GAG, un număr de 38 familii cu 63 ha. teren. 

Primiri în ultima perioadă a fost la întovărăşirea din comuna Onceşti, 
unde au fost primiţi 1 O familii cu 3, 1 O ha. iar la întovărăşirea din satul Iapa au 
fost primiţi 4 familii cu 9 ha. teren şi 15 oi. 

S-au obţinut rezultate bune şi în ceea ce priveşte mobilizarea 
oamenilor muncii la munci voluntare, pentru executarea unor munci 
necalificate la diferite construcţii. Ca de exemplu în comuna Bîrsana în 
ultima săptămână s-a efectuat 45 zile muncă cu căruţele şi 80 zile muncă cu 
bratele la nivelarea şi umplerea sub duşumea cu pămînt la căminul cultural. 
În satul Glod la transportul materialului de construcţii pentru căminul cultural 
în ultima săptămână s-a efectuat 30 zile muncă cu căruţele şi 60 zile muncă 
cu braţele în mod voluntar. Rezultate bune au fost obţinute în ultima 
săptămână şi în satul Iapa unde au fost efectuate 63 ore muncă voluntară 
de către 13 căruţe la construirea cooperativei săteşti, la magazinul universal 
s-a executat 83 ore muncă voluntară de către 28 cetăţeni, iar la transportul 
materialului pentru şcoală au muncit două zile muncă voluntară cu căruţele. 
În comuna Cîmpulung la Tisa la fel la săparea fundaţiei pentru şcoală s-a 
muncit în ultima săptămână 80 ore muncă voluntară de către 16 cetăţeni. 

Sighet, la 15 iulie 1959 

Prim-secretar 
ss indescifrabil 

instructor cu informarea 
ss indescifrabil 

62. Sighet, iulie 1959. Referat întocmit de secretarul cu probleme de 
propagandă de la Comitetul Raional PMR Sighet cu activităţile întreprinse în 
perioada 1 ianuarie - 15 iulie 1959 pentru aplicarea în raion a directivelor 
Plenarei din 26-28 noiembrie 1958; raportul detaliază activităţile de 
propagandă relizate prin intermediul învăţământului de partid şi a celui de 
stat, a ,,învăţământului agricol de masă", bibliotecilor, brigăzilor ştiinţifice, 

„muncii artistice", având ca scop îndoctrinarea tineretului precum şi 
„transformarea socialistă a agriculturii", realizarea planului de stat, „creşterea 
nivelului cultural". Fond Comitetul raional Sighet, dosar 30611959, filele 197-
208 

REFERAT 
cu privire la munca politică de masă pe perioada 1 ianuarie-15 iulie a.c. 

În condiţiile construirii socialismului în patria noastră odată cu 
dezvoltarea sectoarelor economice ca: industria, tehnica, agricultura, odată 
cu îmbunătăţirea condiţiilor de trai ale poporului muncitor cresc şi pretenţiile 
culturale ale maselor. 

În această perioadă Comitetul raional de partid, pe baza expunerii 
făcute de tov. Gh. Gheorghiu-Dej la plenara din 26-28 nov. 1958, a avut ca 

f 
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preocupare permanentă îmbunătăţirea muncii de educare a maselor în 
vederea realizării planului de stat în toate sectoarele precum şi ridicarea 
nivelului lor cultural. 

În munca de agitaţie şi propagandă s-a insistat în special asupra 
următoarelor probleme: 

a.- munca culturală 
b.- educarea patriotică a tineretului 
c,- munca de agitaţie 

MUNCA IDEOLOGICĂ 
Învătământul de partid. - În vederea ridicării nivelului politic şi ideologic 

a membrilor, candidaţilor de partid precum şi-a oamenilor muncii din 
întreprinderi şi de la sate, Comitetul raional de partid s-a ocupat în 
permanenţă de a atrage un număr cât mai mare de oameni ai muncii în 
afara membrilor şi candidaţilor de partid în formele de învăţământ politic. 

Astfel în cadrul învăţământului de partid în anul 1958/59 au fost 
înscrişi un număr de 3.170 cursanţi dintre care la curs seral 591 politică 
curentă 394; istoria PMR an 1-11. 967; studierea statutului PMR 261; 
economie concretă 249; şc. serală de marxism an. 1-11. 104; economie 
politică 34; filozofie 17; studiul individual 136, precum şi învăţământul politic 
cu cadrele didactice la care au participat un număr de 418. 

Pentru aceste cursuri au fost pregătiţi 101 propagandişti: cei mai buni 
membri de partid. 

Datorită preocupării în permanenţă a Comitetului raional de partid, 
calitatea învătământului a fost la un nivel mult mai înalt fată de anii trecuti 
fapt care este' generalizat prin o serie de rezultate practice ~bţinute în toate 
domeniile de activitate atât în industrie cât şi în agricultură. 

Astfel avem un număr de 4 întreprinderi fruntaşe pe ramură ca: 
depoul de locomotive - obţinând drapelul de fruntaş pe regionala Cluj -. 
întreprinderea de stat „Unitatea" - care a primit drapelul de fruntaş pe ţară -, 
IFET, UIL nr. 4 etc. 

Acelaşi lucru se reflectă şi la comune şi sate prin întărirea economico
organizatorică a unităţilor socialiste existente precum şi prin atragerea de noi 
membrii în G.A.C. şi întovărăşiri, cum este cazul la: Remeţi (întreaga 
comună colectivizată), Săpînţa (unde numărul membrilor s-a mărit cu 70 de 
familii), Călineşti (nr. colectiviştilor mărindu-se cu peste 60 familii), Sarasău 
(s-au înscris în colectiv peste 80 familii de ţărani cu gospodări individuale). 

Rezultatul învăţământului politic la cadrele didactice s-a reflectat în 
procesul de învăţământ prin faptul că s-a îmbunătăţit calitatea 
învăţământului de stat iar procentajul elevilor preşcolari a fost mai bună faţă 
de anii trecuti. 

ÎNVĂTĂMÎNTUL DE STAT - Subliniindu-se importanţa şcolii pentru 
pregătirea cadrelor necesare dezvoltării economiei naţionale Tov. Gh. 
Gheorghiu-Dej la plenara din 26-28 nov. 1958 a arătat ,,în vederea extinderii 
învăţământului şi-a îmbunătăţiri bazei sale materiale se va pune un accent 
mai mare pe construcţia de şcoli la oraşe şi sate". 

Pentru introducerea în viaţă a acestor directive s-au luat măsuri ca 
întreaga contribuţie voluntară să fie votată pentru construcţia de noi localuri 
de învăţământ şi cultură. 
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Astfel în raionul Sighet în acest an s-a început construcţia a 35 săli de 
clasă dintre care anul acesta vor fi date în folosinţă un număr de 9 săli de 
clasă şi 4 cămine culturale. 

ln vederea înlăturării definitive a cauzelor care au generat 
analfabetismul în raionul nostru, s-au luat măsuri ca să fie cuprinşi în şcoală 
toţi copiii. Astfel anul acesta pentru prima dată în istoria Maramureşului nu 
mai există copil neşcolarizat. 

În acest an şcolar au fost înscrişi în clasele I-IV cu 240 elevi mai mulţi 
decât în anii precedenţi. 

Promovabilitatea elevilor de asemeni a fost cu mult mai bună decât în 
anii trecuţi. Din calculele făcute rezultă că la cls. I-IV au fost promovaţi 92%, 
promovând cu 259 elevi mai mulţi ca anul trecut. La cls. V-VII au promovat 
81 % elevi. Situaţia la învăţătură îmbunătăţindu-se faţă de anul trecut fiind 
promovaţi cu 505 elevi mai mulţi. La învăţământul mediu procentajul de 
promovaţi a fost de 83%, mărindu-se şi aici numărul elevilor promovaţi cu 
103 elevi. La învăţământul seral promovabilitatea a fost de 80%. 

Pentru a se forma la elevi o atitudine nouă faţă de muncă, pentru a le 
forma anumite deprinderi de muncă productivă, pentru a se face o legătură 
strânsă între teorie şi practică, anul acesta s-a pus un accent deosebit în 
problema politehnizării învăţământului. 

La toate şcolile medii din cadrul oraşului au funcţionat ateliere de 
lăcătuşerie şi tâmplărie unde elevii au efectuat lucrări practice de atelier. 

O bună parte dintre elevii de la Şcoala Medie Ucraineană şi Şcoala 
Medie „Filimon Sîrbu" au executat diferite scule, mecanisme şi aparate 
necesare laboratoarelor. 

Tot la aceste şcoli o parte din elevi au făcut practică de conducere a 
camionului pentru prezentare la examenul de conducători auto. 

Îndrăgind munca fizică, o parte din absolvenţii cls. XI-a intenţionează 
să se înscrie la Şc. Medii Tehnice. 

În vederea îmbunătăţirii compoziţiei sociale a elevilor în tot timpul 
anului şi mai ales în perioada premergătoare examenelor s-au ţinut lecţii de 
pregătire cu fii de muncitori. 

Astfel faţă de anii precedenti compoziţia socială a elevilor admişi în 
cls.Vlll-a s-a îmbunătăţit simţitor. ln acest an din numărul total al elevilor 
admişi 84% sunt fii de muncitori şi ţărani muncitori. 

Pentru a se da posibilităţi muncitorilor din întreprinderi de a urma 
cursurile Şcolii Medii, s-au organizat cu aceştia cursuri de pregătire în 
vederea examenelor de admitere în cls.Vlll examene ce se vor ţine în cursul 
!unei septembrie. 

La aceste cursuri frecventează un număr de 39 elevi. 
Prin îndrumarea dată de Comitetul raional de partid organizaţiilor de 

bază din întreprinderi în vederea aplicării hotărârii Comitetului Central în 
ceea ce priveşte învăţământul seral şi fără frecvenţă anul acesta au urmat 
cursurile de pregătire pentru examenele fără frecvenţă un număr de 141 
tineri din întreprinderi. 

ÎNVĂTĂMÎNTUL AGRICOL DE MASĂ - Pentru introducerea 
metodelor agrozootehnice avansate în agricultură s-au organizat un număr 
de 26 cercuri agrozootehnice la care au participat 612 ţărani colectivişti, 

întovărăşiţi şi ţărani cu gospodări individuale. 
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În cadrul acestor cercuri s-au ţinut 315 lecţii din diferite ramuri ale 
agriculturii. Comunele unde cercurile au funcţionat în mai bune condiţiuni 
sunt: Vadul, Rona de Jos, G.A.C. Cîmpulung, Crăciuneşti, Berbeşti, Budeşti 
şi Deseşti. 

Deciziile teoretice au fost urmate de aplicaţiuni practice pe teren. 
MUNCA CU CARTEA LA SATE ŞI BIBLIOTECILE - Un rol important 

în educarea maselor l-au avut cercurile de citit de la comune şi sate. 
În raionul nostru au functionat 192 cercuri de citit care au fost 

frecventate de 3.159 ţărani mun°citori. În cadrul acestor cercuri s-au citit 
articole din presă, cărţi cu conţinut literar, cărţi cu conţinut agrotehnic, s-a 
prelucrat statutul G.A.C. şi al întovărăşirilor şi s-au popularizat rezultatele 
obţinute în sectorul socialist. La buna funcţionarea cercurilor de citit au 
contribuit şi bibliotecile săteşti . Avem 32 biblioteci săteşti şi ale căminelor 
culturale cu un număr de peste 42.000 volume cărţi şi broşuri. Dintre 
acestea s-au citit numai în cursul lunilor de iarnă 9.91 O voi. care se împart 
în: cărţi de beletristică 4566; cărţi ştiinţifice 2207, cărţi_politice 1439; cărţi cu 
conţinut agricol 17 48. Din cifrele arătate mai sus rezultă că ţărănimea 
muncitoare din satele şi comunele noastre începe să se intereseze tot mai 
mult de problemele ştiinţifice, culturale şi politice. 

Un mare accent s-a pus pe dotarea bibliotecilor cu cărţi pentru 
naţionalităţile conlocuitoare (maghiari şi ucrainieni). 

Biblioteca raională cuprinde 19.025 volume cărţi şi broşuri dintre care 
s-au citit 13.141 volume şi s-au consultat 1059 periodice, frecvenţa la 
această bibliotecă fiind de 7297 cititori. Biblioteca a organizat 9 vitrine, 4 
expoziţii de cărţi, 10 ore de basme pentru copii, 2 conferinţe, 4 seri literare 
precum şi 2 recenzii. 

CONFERINŢE - În vederea răspândirii cunoştinţelor în masele largi 
populare sau luat măsuri ca în cadrul fiecărui cămin cultural să se ţină 

săptămânal câte o conferinţă. Numai pe linia căminelor culturale s-au ţinut 
24 de titluri de conferinţe. În cadrul căminelor culturale s-au ţinut 413 
conferinţe în adunări publice unde au participat mii de cetăţeni. 

Pentru popularizarea lucrărilor Congresului al 21-lea al P.C.U.S, 
Comitetul raional de partid a trimis în toate organizaţiile de bază din 
întreprinderi, instituţii, comune şi sate, conferenţiari pentru prelucrarea 
documentelor congresului. La aceste prelucrări au participat un număr de 
aproximativ 8.000 muncitori şi ţărani. 

Deasemeni au fost trimise conferinţe legate de apărarea avutului 
obştesc în cadrul căminelor culturale unde au participat muncitori şi ţărani 

din raionul nostru. 
Propaganda prin conferinţe s-a dus şi de S.R.S.C.şi Consiliul raional 

A.R.L.U.S. 
În cadrul S.R.S.C-ului s-au ţinut următoarele conferinţe: 

-100 de ani de la Unirea Ţărilor Romîne (conferinţă care a fost 
trimisă în toate întreprinderile, instituţiile, astfel şi comunele raionului) 

- Ultimile propuneri sovietice pentru rezolvarea problemei 
germane. 

- Planul de 7 ani al Uniunii Sovietice. 
- Lansarea primei planete artificiale. 
- Fenomene cereşti curioase. 
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Pentru strângerea legăturilor de prietenie dintre poporul român şi 
sovietic, Consiliul raional ARLUS a desfăşurat în această perioadă o muncă 
susţinută pentru popularizarea succeselor Uniunii Sovietice în domeniul 
industriei, agriculturii, ştiinţei şi culturii sovietice. 

Dintre conferinţele ţinute cităm: 
- Automatizarea 
- Industria în U.R.S.S. 
- 200.000 specialişti într-un an 
- Folosirea energiei atomice 
- Prezentul şi viitorul industriei chimice în U.R.S.S. 
La aceste conferinţe au· participat aproximativ 9.800 muncitori şi 

tărani. 

· În cadrul Decadei Culturii şi Artei Belaruse s-au organizat o serie de 
programe artistice şi literare date de formaţii al Casei raionale de cultură. 

Deasemeni au avut loc jurnale vorbite organizate în Casa raională de 
cultură; ca de exemplu jurnalul vorbit ţinut în cursul lunei mai cu tema; "De 1 
Mai cu trenul prieteniei la Moscova", urmată de proiecţii de film, proiecţii 
făcute cu ocazia excursiei organizate de 1 Mai la Moscova. 

Pentru atragerea ţărănimii muncitoare pe calea socializării agriculturii 
s-a organizat o vizită la G.A.C Berveni. La această vizită au luat parte un 
număr de 70 ţărani cu gospodării individuale din comunele: Remeţi, Săpînţa, 
Cîmpulung, Sarasău, Călineşti şi Giuleşti. 

Convingându-se la faţa locului cu rezultatele obţinute ai muncii în 
comun, aceşti ţărani au constituit cei mai buni agitatori în atragerea ţărănimii 
în GAC şi întovărăşiri. 

Ca urmarea acestui fapt - aşa după cum au arătat mai sus toţi ţăranii 
cu gospodări individuale din comuna Remeţi au intrat în colectiv iar în 
comunele Săpînţa, Sarasău, Călineşti şi Giuleşti numărul ţăranilor care au 
intrat în întovărăşire a crescut cu mult. 

BRIGĂZILE ŞTIINŢIFICE - o formă foarte eficace în educarea 
ţărănimii muncitoare o constituie activitatea brigăzilor ştiinţifice. Această 
iniţiativă pornită din raionul nostru s-a extins în întreaga ţară. 

În acest an brigăzile ştiinţifice au avut 15 ieşiri pe teren iar rezultatele 
lor sunt bine cunoscute. 

Cu rezultate bune s-au soldat ieşirile din comunele: Vad, Sarasău, 
Giuleşti, Călineşti, Budeşti şi altele, unde s-au ridicat şi dezbătut probleme 
legate de viaţa satelor noastre, probleme politice interne şi internaţionale. 

Tot odată s-au făcut şi aplicatiuni practice pe loturile agricole şi zoopomicole. 
În toate acţiunile lor b~igăzile ştiinţifice au fost susţinute şi însoţite de 

brigăzile artistice de agitaţie cu programe bine întocmite. 
Prin experienţe practice s-a căutat ca pe cale ştiinţifică să se combată 

misticismul care mai dăinuie în comunele şi satele raionului nostru. Aceste 
experienţe au dat rezultate foarte bune. 

Prin întrebările puse de ţărănimea muncitoare s-au lămurit o serie 
întreagă de probleme ştiinţifice, politice, medicale, etc, probleme care-i 
frământă şi-i interesează pe ţărani. 

MUNCA ARTISTICĂ- în ridicarea nivelului cultural şi artistic a 
poporului din raionul Sighet un rol însemnat l-au avut şi formaţiile artistice 
din oraş, comunele satului raionului.(sic!) În raion avem 22 formaţii de cor cu 
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un număr de 959 corişti, 18 brigăzi artistice de agitaţie cu 203 echipieri, 31 
formatii de dansuri cu 430 dansatori, 16 echipe de teatru, şi un număr 
însem'nat de solişti vocali şi instrumentişti. În această perioadă echipele au 
prezentat 116 reprezentaţii de cor, 446 reprezentaţii de brigăzi şi 115 
reprezentaţii de dansuri. Repertoriul programelor culturale a fost axat mai 
ales pe problema socializării agriculturii, pe problema realizării planului de 
stat şi în combaterea anumitor moravuri nesănătoase. Echipele căminelor 
culturale fac schimburi de experienţe dând programe în diferite comune şi 
sate a raionului. Demn de remarcat este activitatea dusă de formatiile 
artistice ale Casei raionale de cultură. În cadrul casei de cultură următoarele 
forme de activitate: cor, brigadă artistică de agitaţie, brigăzi ştiinţifice, echipe 
de teatru, teatru de păpuşi, orchestră, fanfară, cenaclul literar, cerc de 
cultură generală, cerc de coregrafie, cerc de broderie, etc. Amatorii Casei de 
cultură sunt recrutaţi din rândul muncitorilor, funcţionarilor, cadrelor 
didactice, etc. 

Corul şi orchestra casei de cultură este format din 126 persoane, 
având un repertoriu foarte bogat cuprinzând: cântece de masă, cântece 
pentru partid, cântece revoluţionare, cântece patriotice, cântece de prietenie, 
folclor local, cântece populare, etc. 

Acest cor a dat reprezentaţii cu ocazia tuturor festivităţilor mai 
importante la concursurile organizate în cadrul regiunii s-a clasat pe primul 
loc. În lunii iulie a participat la faza internaţională a celui de al V-lea concurs 
pe ţară a echipelor culturale, concurs ce s-a ţinut la Cluj unde s-a prezentat 
foarte bine reuşind să se clasifice pe locul I. 

Tot odată corul şi orchestra au făcut deplasări şi la sate ca de 
exemplu la Vad şi Sarasău. 

La fel putem arăta şi activitatea formaţiei a teatrului de păpuşi care în 
această perioadă a dat un număr de 34 spectacole. 

O activitate destul de frumoasă duce şi cenaclul literar „George 
Coşbuc", activitate care în această perioadă s-a concentrat către două 

directii: dirijarea creatiei membrilor şi popularizare a literaturii clasice 
moderne şi contemporane româneşti şi universale. În acest scop au avut loc 
numeroase seri literare la care au participat peste 3000 iubitori de literatură. 
Cenaclul a fost prezent cu creaţii proprii sau traduceri la Centenarul Unirii 
comemorarea lui Ady Endre, Taras Sevcenko, Salam Alehem, de ziua 
ceferiştilor, la a 1 O-a aniversare a mişcării pentru pace, la comemorarea lui 
Eminescu, şi a organizat seri închinate lui Gogol Puskin, Topîrceanu şi 

Decadei culturii Belaruse. 
De asemeni membrii cenaclului au publicat numeroase materiale în 

organe de specialitate ca Tribuna şi în ziarele Pentru Socialism şi Viaţa 
Liberă. 

Sunt apreciate iniţiativele cenaclului de a organiza seri literare în 
întreprinderi aşa cum a fost la Unitatea, C.F.R, Clubul muncitorilor forestieri 
şi la statia de radioamplificare. 

În,tâmpinând a XV-a aniversare a eliberării patriei, membrii cenaclului 
literar pregătesc o suită de materiale care vor fi supuse discuţiilor la 
începutul lunei august, iar cele mai bune vor face parte din programul seri 
literare închinaţi lui 23 august. Până în prezent s-au scris următoarele 

materiale închinate acestui mare eveniment ca: Stihuri pentru pionieri de Gh. 
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Chivu, „Recolta de august" de Pop Iosif, „Lupta comună a ostaşilor sovietici 
şi români împotriva fascismului oglindită în folclorul maramureşan - de Petre 
Lenghel lzanu; „Cinsprezece trepte" de Vitalie Ciolac, iar dramaturgul 
Ludovic Bruchstain va termina scenariul „Pintea Viteazul". 

Pentru popularizarea rezultatelor obţinute în întreprinderi, pe ogoare şi 
instituţii, la de radioficare s-au citit numeroase articole. Astfel prin intermediul 
radioficării s-a popularizat rezultatele obţinute în valorificare supremă a 
bunurilor de către U.l.L. nr. 4 Sighet. Cu ocazia sărbătoririi Centenarului 
Unirii s-au organizat emisiuni speciale dându-se programe de către echipele 
artistice al şcolilor, întreprinderilor din cadrul raionului. 

De asemeni la radioficare s-au ţinut conferinţe legate de sărbătorirea 
savanţilor ruşi şi sovietici, iar în cadrul orei satelor s-au tratat diferite staturii 
agrotehnice. Pe această temă s-au ţinut conferinţe pe teme medicale. 

Organul raional Viaţa Liberă a popularizat în coloanele sale o serie 
întreagă de probleme, cuprinzând multiple aspecte şi activităţi din raionul 
nostru. Pe lângă problemele legate de industrie, agricultură, viaţă de partid, 
construcţii de stat, probleme externe a cuprins şi multe articole legate de 
activitatea culturală din raionul nostru. Printre articolele apărute în acest 
domeniu cele legate de munca cultural-educativă de masă (conferinţe, 
brigăzi ştiinţifice, învăţământ agro-zoopomicol, activitatea căminelor 

culturale, a colţurilor roşii, a cluburilor etc.). De asemene au apărut articole 
legate dfe munca artistică (ceea de a V-a concurs a formaţiilor artistice 
săteşti şi concursul sindicatelor). Făcând aprecieri asupra formaţiilor de 
teatru, cor, orchestră, brigăzi artistice de agitaţie, şi repertorii. De asemenea 
articolele au cuprins probleme legate de îndrumarea metodică a formaţiilor 
învăţământul de stat, activităţi sportive şi altele. 

li. EDUCATIA PATRIOTICĂ A TINERRETULUI 
În vederea îmbunătăţirii muncii de educare patriotică a tineretului, 

Comitetul raional de partid a îndrumat Comitetul raional U.T.M., organizaţiile 
de bază din întreprinderi, instituţii, comune şi sate comune şi sate, să se 
preocupe în mod permanent de organizaţiile de tineret. Se poate afirma că 
activitatea organizaţiilor UTM s-a îmbunătăţit cu mult faţă de anul precedent. 
Pentru ridicarea nivelului ideologic şi politic a tineretului, în raion 
funcţionează un număr de 129 cercuri de învăţământ politic dintre care 94 cu 
teme „Să ne cunoaştem patria" şi 35 cercuri „Curs seral". În aceste forme de 
învăţământ sunt cuprinşi un număr de 4.817 tineri, dintre care 36.066 
utemişti, iar 1.751 neutemişti. 

În şcolile medii de cultură generală în tot timpul anului au funcţionat 
cursuri politice pentru elevii din clasele VII-XI. Pentru dezvoltarea la tineret a 
dragostei faţă de muncă şi respectării bunului public, precum şi pentru 
realizarea de economii s-au organizat 65 de brigăzi de muncă patriotică, 
unde sunt cuprinşi 2300 tineri. Aceştia au efectuat 68.855 ore de muncă 
patriotică, munca lor echivalându-se cu sume de lei 253.717 lei. Ei au 
participat la redarea de noi terenuri agricole, lucrări în domeniul silvic, (au 
plantat 80 ha. pădure) au dus acţiuni de strângerea fierului vechi, au reperat 
străzi şi drumuri. 

Pentru cunoaşterea trecutului de luptă a tinerilor utecişti sînt 
organizate un număr de 29 colţuri UTC. La aceste colţuri s-au făcut expuneri 
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legate de viaţa şi lupta uteciştilor, expuneri ţinute de membrii de partid care 
au luptat în ilegalitate. 

Pentru întâmpinarea festivalului mondial al tineretului Comitetul raional 
UTM a mobilizat întreaga masă a tinerilor din raionul Sighet, pentru sporirea 
producţiei, pentru îmbunătăţirea situaţiei la învăţătură. Prin munca patriotică 
depusă prin valorificarea deşeurilor de fier vechi, ei au strâns suma de lei 
1 O.OOO pe care au donat-o fondului de sprijin pentru organizarea Festivalului 
Mondial al Tineretului. 

Pentru dezvoltarea dragostei faţă de patrie şi faţă de clasa 
muncitoare, tinerii utemişti din şcolile medii în cursul vacanţei de vară vor 
merge în excursie în diferite centre industriale şi istorice din ţară. Astfel în 
cursul lunei iulie şcoala medie nr.1, şcoala medie nr. 2, şi şcoala pedagogică 
vor vizita: Combinatul Siderurgic Hunedoara, Bazinul carbonifer Petroşani
Lupeni, studiul faunei şi florei din Delta Dunării, Combinatul petrochimic 
Borzeşti, etc. În cadrul concursului „Să ne cunoaştem ţinutul natal" au vizitat 
întreprinderile din oraşul Sighet precum şi organizându-se excursii de 
documentare în raion. 

III. MUNCA DE AGITATIE. 
Întrucât munca de agitaţie constituie un mijloc de mobilizare în 

îndeplinirea planului de stat, în această perioadă au fost instruiţi lunar un 
număr de 2.400 agitatori din întreprinderi, instituţii şi comune. Instructajele 
au cuprins următoarele teme: 

- Munca pentru atragerea ţărănimii în formele socialiste a agriculturii, 
ai pregătirii campaniei însămânţărilor de primăvară precum şi mobilizarea 
ţărănimii pentru efectuarea de munci voluntare pentru interesul obştesc. 

- Organizarea în bune condiţii a muncii agricole de vară: ca 
întreţinerea culturilor, campania de seceriş şi strângerea recoltelor, etc. 

- Mobilizarea maselor de ţărani muncitori în vederea îndeplinirii 
angajamentelor luate în cinstea zilei de 23 August, pentru înfrumuseţarea 
comunelor şi satelor noastre. 

- munca ce trebuie dusă de agitatori în întreprinderi, în vederea 
realizării şi depăşirii planului de stat, a obţinerii de economii a reducerii 
preţului de cost, a folosirii resurselor interne şi a instituţiilor. 

În urma instruirii agitatorilor care reuşind să mobilizeze masele de 
muncitori şi ţărani de muncitori în îndeplinirea angajamentelor luate, au 
obtinut următoarele rezultate: 

' În cadrul comunelor: în această perioadă au fost atraşi un număr de 
peste 800 familii în GAC şi întovărăşiri. Campania de însămânţări şi 
întreţinerea culturilor a dat rezultate bune, realizându-se integral lucrările 

prevăzute în sectorul agricol. S-a reuşit ca în multe comune şi sate cetăţenii 
să presteze numeroase ore muncă de interes obştesc. Astfel cetăţenii din 
comuna Cîmpulung la Tisa au prestat 470 ore muncă voluntară la 
construirea noului local de şcoală. În comuna Săpînţa s-au efectuat 155 zile 
muncă cu căruţe şi 99 zile de muncă cu braţele, pentru transportarea 
materialelor necesare construirii noului local de şcoală. Realizându-se 
economie în valoare de lei 11.610. în comuna Sarasău 230 cetăţeni au 
efectuat un număr de 1.086 ore muncă voluntară la transportul de pietriş şi 
nisip, pentru construirea unui local pentru cooperativă precum şi pentru 
cilindrarea drumului pe o distanţă de 7 km. În comuna Berbeşti prin muncă 
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voluntară s-a construit un canal pentru drenarea locurilor inundabile, 
redându-se agriculturii o suprafată de aproximativ 15 ha. 

Munca agitatorilor a fost 'împletită cu munca de agitaţie vizuală. În 
comune şi sate au fost scrise lozinci şi instalate panouri care au cuprins 
articole legate de transformarea socialistă a agriculturii, de realizarea 
planului de stat la contractări şi achiziţii, precum şi la îndeplinirea la timp a 
muncilor agricole. 

În cadrul întreprinderilor din oraş, agitaţia vizuală a cuprins teme 
legate de specificul de muncă a fiecărei întreprinderi sau secţie în parte, în 
vederea realizării planului de stat pe anul 1959. la gazetele de perete s-au 
publicat articole mobilizatoare, s-au făcut propuneri pentru îmbunătăţirea 
muncii şi s-au popularizat fruntaşii în producţie precum şi metodele cele mai 
bune folosite în procesul de producţie. 

Pentru stimularea activităţii la gazete de perete s-a organizat 
concursuri ale gazetelor de perete, cu faza internaţională orăşănească şi 

raională, concurs la care au participat un număr de 82 gazete de perete. 
Ştim că presa are un mare rol în informarea cetăţenilor cu privire la 

succesele obţinute cu oamenii muncii din patria noastră Uniunea Sovietică şi 
ţările lagărului socialist, că presa constituie în acelaşi timp un mijloc de 
educare a poporului, în această perioadă s-a căutat a se mări numărul de 
abonamente atât la presa centrală locală cît şi la diferite publicaţii periodice. 
Astfel în raionul nostru pătrunde un număr de 14.800 de abonamente la 
toate publicatiile apărute. 

În peri~ada de mai sus la care se referă darea de seamă, Comitetul 
raional de partid a analizat de două ori învăţământul de partid în şedinţă de 
birou, munca culturală, educativă desfăşurată în perioada de iarnă în şedinţa 
plenară a Comitetului raional ARLUS. De asemenea aproape toate 
organizaţiile de bază şi sfaturile comunale au analizat munca cultural
educativă în perioada de iarnă. 

Dacă s-au obţinut însemnate succese în munca cultural-educativă în 
această perioadă s-a constatat şi o serie de lipsuri în activitatea Comitetului 
raional de partid precum şi a Sfatului raional, astfel: 

Din partea Comitetului raional nu a fost exercitat un control sistematic 
privind urmărirea şi realizarea planului Comitetului regional şi raional în ce 
priveşte munca culturală în perioada de iarnă. 

Puţine formaţiuni culturale din întreprinderi au fost trimise în lunile mai, 
iunie la sate, deşi sînt condiţii şi timp favorabil. La fel trebuie să arătăm că 
am putut face mai mult în ceea ce priveşte deplasarea brigăzii ştiinţifice la 
sate în această perioadă însă din cauza multiplelor sarcini pe linie de 
învăţământ, îndeosebi în preajma examenelor de sfârşit de an şi a 
pregătirilor formaţiilor Casei de cultură pentru participarea la faza 
interregională a celui de al V-lea concurs al echipelor culturale, lipsuri ce vor 
fi remediate pe viitor. 

Comitetul raional n-a luat măsuri prin Comitetul executiv raional de a 
completa schema Casei raionale de cultură, care şi în prezent are două 
posturi de instructori artistici vacante aceasta şi din lipsa de cadre cu 
înclinaţie spre munca culturală. 

Nu toate organizaţiile de bază şi sfaturile populare au analizat munca 
cultural-educativă în perioada de iarnă. 
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PROPUNERI 
Să fie asigurat pentru Casa raională de cultură prin secţia regională de 

învăţământ cadre absolvente a şcolii de activişti cultural sau a şcolii medii de 
muzică. 

Majorarea fondurilor pentru întreţinerea şi înzestrarea muzeului 
raional, care în acest an a primit sume minime, care n-au permis să 
achiziţionăm cele mai principale obiecte pentru muzeu. 

La secţia de învăţământ şi cultură să se aprobe un post de inspector 
care să răspundă exclusiv numai de munca culturală. 

Să se organizeze un schimb de experienţă pe regiune în problemele 
cultural-educative cu participarea factorilor ce răspund direct de aceste 
probleme din raion. 

Să fie trimise mai multe titluri de conferinţe de la regiune care 
adecvate la specificul raionului să poată să fie expuse în faţa maselor. 

Să se ţină instructaje pe plan interregional ca instructorii echipelor de 
teatru şi teatru de păpuşi, în vederea îmbunătăţirii activităţii muncii în acest 
domeniu. 

SECRETAR CU PROBLEME DE PROPAGANDĂ, 
ss indescifrabil 

63. Sighet, la 10 septembrie 1959. Informare a comitetului Raional Sighet 
al PMR despre „manifestările duşmănoase" faţă de hotărârea plenarei CC al 
PMR din 13-15 iulie 1959 discutate în adunările sindicale de la 
întreprinderea locală „Ilie Pintilie", cooperativa „Deservirea" şi CFF Cămara; 
una din reacţii - cea a lui Ferenczi Tiberiu care afirma că „toţi acei ţărani 
care intră în sectorul socialist sunt nişte oameni laşi şi nehotărâţi"- a avut 
drept consecinţă eliminarea sa din cooperativă. Fond Comitetul Raional 
Sighet al PMR, dosar 30611954, filele 9-11 

INFORMARE 
Privind ţinerea de adunări sindicale pentru discutarea unor manifestări 

duşmănoase faţă de hotărârea Plenarei C.C. al P.M.R. din 13-14 iulie 1959. 
1. La data de 8 septembrie 1959, s-a ţinut adunare sindicală la 

întreprinderea locală „Ilie Pintilie" Sighet, unde au luat parte un număr de 
152 salariaţi. Din partea Comitetului raional de partid au luat parte tov. 
secretari Ciocan Grigore şi Miculeac Ioan, precum şi Ardelean Ludovic, 
secretarul comitetului orăşenesc, tov. Lazăr, instructorul Comitetului regional 
de partid şi tov. Vlad Petru, preşedintele Consiliului Sindical raional. 

Referatul a fost prezentat de tov. Pleş Vasile, preşedintele Comitetului 
de întreprindere sindicală. Referatul cuprindea în sumar dezvoltarea 
întreprinderii în anii regimului de democraţie populară, precum şi abaterile 
inginerului şef Albu Ştefan. Au luat cuvântul un număr de 6 tovarăşi, 
vorbitorii au arătat abaterile şi manifestările duşmănoase ale lui Albu Ştefan 
faţă de hotărârea de 13-14 iulie, precum şi difuzarea unor ştiri în cadrul 
întreprinderii, provenite din posturile de radio ale ţărilor capitaliste. Mai 
departe arătau de felul cum inginerul Albu a căutat să pună piedici în 
dezvoltarea întreprinderii. 

De exemplu, tov. Tifenbacher Adalbert, membru de partid, strungar, 
arată că Albu a avut o pasivitate faţă de hotărârile Partidului şi Guvernului, 
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nu a căutat nici odată ca în mod conştient să dea ajutor pentru dezvoltarea 
întreprinderii ci din contră, a frânat bunul mers al muncii. 

Toţi vorbitorii au cerut să fie îndepărtat din întreprindere. 
După aceasta s-a dat cuvântul tov. Albu, care a recunoscut toate cele 

arătate în adunare. După aceasta a fost cerut să părăsească adunarea. 
Adunarea a hotărât în unanimitate, ca Albu să fie îndepărtat din 
întreprindere. Cauza pentru care a fost demascat este că a declarat cu 
ocazia alegerilor din 1958 „ce fel de alegeri sunt acestea cu o singură listă? 
şi aşa vor fi aleşi comuniştii", „Se vor reduce preţurile numai la mărfurile greu 
vandabile, iar la alimente preţurile se vor ridica", „Nu văd just ridicarea 
salariilor, deoarece muncitorii vor avea acelaş salar ca şi conducătorii 

întreprinderilor.( menţionăm că acest element este fiul unui fost conducător 
al partidului liberal din Maramureş). 

li. Tot în aceeaş dată s-a ţinut o şedinţă cu aceeaş caracter la 
cooperativa „Deservirea"din Sighet, unde au luat parte biroul organizaţiei de 
bază P.M.R, U.T.M şi conducerea cooperativei. Din partea Comitetului 
raional P.M.R.a luat parte tov. secretar Barany, unde s-a demascat 
atitudinea duşmănoasă a lui Ferenczi Tiberiu tâmplar, şef de secţie, din 
această cooperativă, care a declarat că „Toţi acei ţărani care intră în sectorul 
socialist sunt nişte oameni laşi şi nehotărâţi". 

Au luat cuvântul un număr de 7 tov. care au condamnat această 
atitudine duşmănoasă a tov. Ferenczi, cerând să fie eliminat din cadrul 
cooperativei, cum a spus de exemplu tov. Mocan Alexandru: Ferenczi a fost 
de mai multe ori criticat de organizaţia de bază şi conducerea cooperativei în 
calitate de şef de secţie deoarece a avut delăsări în muncă însă fără 
rezultat. În această şedinţă s-a clarificat cauzele pentru care nu mergea 
munca bine în secţie, pentru că şeful secţiei este împotriva hotărârilor 
partidului. Cere să fie eliminat din secţie. 

Materialul a fost prezentat de tov. Cormoş Clara, vicepreşedintele 

cooperativei. Referatul nu cuprindea probleme deosebite. 
Şedinţa s-a hotărât eliminarea lui Ferenczi din cooperativă. 
III. La data de 9 septembrie 1959 s-a ţinut o asemenea adunare 

sindicală la C.F.F. Cămara, unde a luat parte un număr de 85 salariaţi, 

dezbătându-se atitudinea duşmănoasă a lui Ţiplea Alexandru, fără profesie, 
deţinea postul de şef de tren. 

Din partea Comitetului raional de partid au luat parte tov. Miculeac 
Ioan, tov. Baranz Dionisie, tov. Lazăr, instructor regional iar din partea 
Consiliului Sindical tov. Vlad Petru, preşedintele Consiliului sindical raional. 

Materialul a fost prezentat de tov. Covaci Adalbert, preşedintele 

comisiei de secţie sindicală, de la C.F.F. în ultimii ani, la fel scotea în 
evidenţă atitudinea duşmănoasă a lui Ţiplea Alexandru, care a declarat că: „ 
El nu se bucură de loc de aceste operaţiuni, deoarece acestea nu poate să 
aducă bine, atât timp cât nu se ieftineşte pâinea, ci din contră se scumpeşte 
pâinea şi zahărul. Asta numai curat nu poate fi" şi „ Ruşii nu s-au mai săturat 
să mai ceară de la noi din tară". 

În adunare a aluat c~vântul un număr de 14 tovarăşi, care au arătat şi 
alte abateri ale lui Ţiplea, cerând să fie eliminat din mijlocul lucrătorilor din 
sectorul C.F.F. 
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De exemplu, tov. Ardelean Mihai, membru de partid a arătat că „este 
un om periculos pentru că se manifestă împotriva hotărârii Partidului şi în 
afară de aceasta se ocupă şi cu sectele religioase". Tov. Laszlo Eugen 
membru de partid, şeful sectorului a arătat că Ţiplea a avut lipsuri şi delăsări 
în munca lui profesională. După ce s-a dat cuvântul lui Ţiplea, nu a 
recunoscut că ar fi spus acelea cu care este acuzat. 

Adunarea a hotărât în unanimitate, ca Ţiplea să fie eliminat din sector. 
Sighet, la 1 O septembrie 1959. 

PRIMSECRETAR 
ss indescifrabil 

Instructor cu informare 
ss indescifrabil 

64. Sighet, 22 septembrie 1959. Informare a Comitetului Raional Sighet cu 
privire la realizarea planului de contractări de cereale din sectorul socialist şi 
cel individual, cerealele contractate din sectorul particular au fost predate 
numai după „munca de lămurire" dusă cu aceşti cetăţeni de către activiştii 
din organizaţiile de bază şi cei din Sfaturile Populare. Fond Comitetul 
Raional Sighet al PMR, dosar 30711959, filele 137-138 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

INFORMARE 
în legătură cu realizarea [de] contractări de cereale. 
Problema contractărilor este urmărită în permanenţă de către 

Comitetul raional de partid şi organele respective sunt îndrumate în vederea 
realizării prevederilor din contracte. Şi la data de 19 septembrie a.c. analizat 
această problemă la Agevacoop, unde din partea Comitetului raional de 
partid a luat parte tov. secretar cu probleme economice Miculeac Ioan. 

În urma acestei analize a reeşit următoarele: sectorul socialist al 
agriculturii din raionul nostru atât gospodăriile agricole colective cât şi 

întovărăşirile până la data de 19 septembrie a.c. au îndeplinit 100% 
angajamentele din contracte. 

Încă sectorul particular până la această dată nu au achitat în întregime 
contractele, rămânând în urmă 7 comune cu cantităţi mici, după cum 
urmează: 

Comuna Plan kg. Restantă kg. 
1. Vad 2005 kg. 332 kg. 
2. Onceşti 1638 kg. 331 kg. 
3. Ognaşugatag 2685 kg. 768 kg. 
4. Călineşti 4745 kg. 422 kg. 
5. Rona de Jos 2006 kg. 205 kg. 
6. Strîmtura 2267 kg. 1067 kg. 
7. Sighet 4185 kg. 998 kg. 
Menţionăm că cauzele ramanern in urmă a comunelor sus arătate 

este că până la această dată treierişul nu s-a terminat în aceste locuri. 
Totalizând pe raion cantitatea de cereale contractate şi realizate până 

în prezent se prezintă în felul următor: Plan la grâu 52.656 kg din care s-a 
realizat 48.740 kg. Diferenţa rezultă din nerealizarea cantităţilor de cereale 
de acele 7 comune împreună cu oraşul Sighet. 
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În ce priveşte achitarea muncii S.M.T. sectorul socialist de asemenea 
a achitat în întregime obligaţiunile. De exemplu G.A.C.-urile 100% pe 
produse după cum urmează: 

griu: 62,20 kg. 
orz: 533 kg. 
ovăz: 4491 kg. 
Întovărăşirile încă sunt rămase în urmă cu o cantitate mică de grâu 

faţă de S.M.T. de exemplu au avut plan 320 kg. din care au realizat 288 kg. 
Restul au fost achitate 100% 

Greutăţile în această privinţă au fost că batozele existente şi asigurate 
pentru raionul Sighet nu au fost suficiente ca treierişul să fie terminat 
conform planului stabilit de organul de partid şi Sfatul Popular raional. 
Lipseau circa 1 O batoze faţă de anul trecut pe lângă aceasta şi timpul a 
împiedicat munca treierişului. 

Lipsuri s-au constatat la nechitarea contractelor din sectorul particular 
aceea căci comitetele executive ale sfaturilor populare comunale ca Vad, 
etc. nu au luat măsuri la timp ca în timpul treierişului să asigure predarea 
cantităţii de cereale contractate, iar după ce cetăţeanul a plecat de la batoză 
nu a achitat cu uşurinţă cantitatea contractată numai după munca de 
lămurire dusă de organizaţiile de bază şi sfaturile populare cu aceşti 
cetăţeni. 

Comitetul raional a luat măsuri prin sfatul popular raional, ca 
asemenea cazuri să nu se mai repete. 

Sighet, la 22 septembrie 1959 
Prim-secretar Instructor cu informarea 
ss indescifrabil 

65. Sighet, 4 octombrie 1959. Plan de măsuri ale organizaţiei de bază PMR 
din Tisa cu măsurile propuse pentru „socializarea agriculturii" din localitate, 
respectiv de „atragere" de noi membri în nou înfiinţata întovărăşire 

agropomicolă. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 32311959, fila 
129 

Organizaţia de bază PMR 
Virişmort la Tisa 

PLAN DE MĂSURI 
privind îmbunătăţirea muncii biroului org.[anizaţiei] de bază în 

domeniul transformării socialiste a agriculturii. 
Sub conducerea înţeleaptă a Partidului Muncitoresc Romîn, comuniştii 

în munca lor au obţinut o serie întreagă de rezultate în marea operă de 
construire a socialismului în scumpa noastră patrie. Aceste rezultate au 
putut fi obţinute numai prin munca neobosită dusă de zi cu zi de către 
membrii de partid şi oameni cinstiţi în traducerea în viaţă a Hotărârilor 

Partidului şi Guvernului nostru. 
Actualele adunări generale deschise ale org.[anizaţiei] de bază, au 

menirea de a îmbunătăţi munca organizaţiilor de bază. Astfel în urma 
ascultării dării de seamă prezentată de către tov. secretar al org.[anizaţiei] f 

de partid, adunarea îşi propune următoarele sarcini de realizat. 

274 
https://biblioteca-digitala.ro



1.Sprijinirea comitetului de conducere al întovărăşirii agropomicole din 
satul nostru, în terminarea definitivă a comasărilor de terenuri. Termen de 
executare 1 noiembrie a.c. Răspunde tov. Cucul Gheorghe 

2. Atragerea unui număr cât mai mare de ţărani muncitori, pe drumul 
socializării agriculturii, arătându-se avantajele muncii comun şi alte probleme 
privind munca politică de socializare a agriculturii a partidului nostru. Termen 
permanent. Răspunde biroul organizaţiei de bază. 

3. Repartizarea membrilor de partid şi agitatori pe grupe de case, 
respective reactivizarea acestei munci, în munca de transformare socialistă 
a agriculturii. Termen permanent. Răspunde tov. Pipaş Nicolae. 

4. Chemarea tuturor membrilor de partid, cari au pământ şi nu au 
depus cereri în întovărăşire, în faţa biroului organizaţiei de bază şi 
discutarea poziţiei acestora cu privire la sarcinile statutare privind aplicarea 
liniei politice a partidului nostru în socializarea agriculturii. Termen 1 
noiembrie 1959. Răspunde întregul birou al organizaţiei de bază. 

5. Sprijinirea întovărăşirii, în toate muncile pe care le are şi în special 
în executarea campaniei însămânţărilor de toamnă. Termen permanent. 
Răspunde întregul birou. 

Virişmort la Tisa, la 4 octombrie 1959 
Secretar 

66. Sighet, octombrie 1959. Plan de măsuri întocmit de Comitetul 
Raional Sighet al P.M.R. în urma deficienţelor constatate în darea de seamă 
în „munca de culturalizarea maselor", în care se pune un accent deosebit pe 
activitatea căminelor culturale. Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R., 
dosar 19111956, filele 48-50. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

DARE DE SEAMĂ 
Darea de seamă prezentată de Comitetul Raional de Partid a scos în 

evidentă realizările noastre în munca de culturalizare a maselor. 
În afară de aceste succese în acest domeniu mai persistă o serie de 

lipsuri. Trebuie să menţionăm că transformarea conştiinţei rămâne mult în 
urma bazei economice. Acţiunile cultural educative de mase nu sunt legate 
suficient de problemele majore ale satelor iar în intreprinderi nu se leagă de 
procesul de producţie. Aceasta muncă nu are încă continuitate şi se 
desfăşoară sporadic începând de la Casa Raională de Cultură şi până la 
cele mai îndepărtate sate. 

Pentru a elimina lipsurile ce se mai manifestă şi a îmbunătăţi 

activitatea cultural educativă de mase, Comitetul Raional de Partid în 
prezentul plan ia următoarele măsuri: 

1. În urma acestei consfătuiri, imediat după întoarcerea la locul de 
muncă. Birourile Organizaţiilor de Bază vor analiza în şedinţe extraordinare 
activitatea de culturalizare din fabrici, uzine, instituţii, cooperative, comune şi 
sate şi vor traduce în viaţă învăţămintele trase în această consfătuire. 
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2. Comitetele Comunale de partid, secretarii organizaţiilor de bază vor 
analiza trimestrial felul cum comitetele de întreprindere şi Sfaturile Populare 
sprijină şi ajută desfăşurarea acestei munci începând de la asigurarea bazei 
materiale, până la problemele de conţinut ale acestei munci. 

3. Sub îndrumarea Comitetelor comunale de partid se vor lua măsuri 
astfel că până la data de 25 octombrie a.c. să se înfiinţeze colegiile de 
conducere ale Căminelor Culturale unde vor intra reprezentanţi ai 
Organizaţiilor de Bază P.M.R. şi ai organizaţiilor ob~teşti ca: D.C.A., 
Sindicat, A.P.l.D.S., Cooperaţie, Comisii de femei etc. lntreaga activitate 
artistico-culturală a satului se va desfăşura la Căminul Cultural inclusiv în 
comunele complect cooperativizate. 

4. Colţurile Roşii din G.A.C. în comunele complect cooperativizate vor 
fi întrebuinţate numai pentru consfătuiri de producţie, citirea colectivă a 
ziarelor, jocuri de şah etc., rămânând ca întreaga activitate culturală şi 

artistică să se desfăşoare în cadrul Căminului Cultural. 
5. Până la data de 20 octombrie toate unităţile culturale vor fi 

încadrate cu cadre bine pregătite scoţându-se din această muncă 

elementele incapabile sau necorespunzătoare. 
6. Pentru pregătirea cadrelor de cultură, Secţia de Învăţământ şi 

Cultură va organiza până la data de 4 noiembrie, un curs unde se vor preda 
lecţii şi vor avea loc seminarii pentru a se cunoaşte în mod temeinic profilul 
acestei munci, precum şi noile metode şi forme. 

7. Planificarea muncii tuturor unităţilor culturale se va face până la 
data de 20 octombrie 1959. 

Secţia de Învăţământ şi Cultură va organiza un instructaj şi va înapoia 
Căminelor Culturale planurile de muncă pentru a fi refăcute deoarece ele 
sunt sumare şi neorientate. 

8. Planificarea şi repertoriul vor fi apoi verificate de Casa Raională de 
Cultură între 20 octombrie şi 1 noiembrie 1959. 

9. Se va reorganiza biroul metodic al Casei Raionale de Cultură până 
la data de 15 octombrie 1959. 

Un colectiv restrâns al biroului metodic - Consiliul artistic - va verifica 
repertoriul şi programele spectacolelor de ori ce fel şi ori ce manifestare 
chiar şi cele profesioniste. Acest colectiv este compus din tovarăşii: Oros 
Gheorghe delegatul Comitetului Raional de Partid Brukstein Ludovic 
directorul Şcolii Populare de artă, Mitriniuc Mihai profesor şi Evsiak Vilhelm 
directorul Şcolii de 7 ani Nr. 2 Sighet. 

1 O. Se va reorganiza colegiul de conducere al Casei Raionale până la 
data de 15 octombrie 1959. 

11. Metodiştii Casei Raionale de Cultură vor îndruma în mod efectiv 
Căminele culturale deplasându-se în mod permanent pe teren, iar Comitetul 
Executiv al Sfatului Popular al Raionului Sighet, va asigura fondurile şi 

mijloacele necesare pentru deplasare. 
12. În fiecare comună va lua fiinţă un colectiv de conferenţiari, acolo 

unde există, vor fi reactivate colectivele de conferenţiari care vor elabora 
conferinţe prin forţe proprii legate de transformarea socialistă a agriculturii, 
întărirea economică organizatorică a G.A.C., combaterea misticismului şi 
superstiţiilor, răspândirea cunoştinţelor ştiinţifice şi altele. 
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Conferintele sosite de la centru vor fi localizate şi actualizate. 
13. În fi~care comună vor lua fiinţă cel puţin trei formaţii artistice şi 

anume: brigada artistică de agitaţie, o echipă de teatru şi o echipă de jocuri. 
Acolo unde sunt posibilităţi se vor înjgheba coruri, tarafuri, orchestre şi 

alte formaţii. 
14. Fiecare întreprindere va avea cel puţin o brigadă artistică de 

agitaţie, o echipă de teatru şi un colectiv de solişti, iar unde sunt posibilităţi, 
coruri, jocuri, tarafuri şi orchestre care vor prezenta programe în mod 
permanent în intreprinderi cât şi la sate. 

15. Repertoriul programelor în special al brigăzilor artistice de agitaţie 
va fi legat la sate de viaţa şi preocupările oamenilor, lupta pentru 
transformarea socialistă a satului, întărirea şi consolidarea G.A.C. La oraşe 
vor milita pentru realizarea planului, mărirea productivităţii muncii, reducerea 
preţului de cost, eliminarea rebuturilor şi deşeurilor şi în mod deosebit 
programele vor prezenta în imagini artistice felul cum muncitorii traduc în 
viaţă Hotărârile Plenarei Comitetului Central al Partidului Muncitoresc 
Român din 13-14 iulie 1959. 

- Teme sunt numeroase: ele trebuie prinse în aşa fel ca să aibă un 
caracter adânc educativ. 

- Se va combate cu tărie rutina, superficialitatea şi şablonul. 
16. Pentru stimularea activităţii cultural educative de masă, se va 

organiza până la 1 noiembrie în întreg raionul, ca şi în oraş, ştafete culturale. 
17. Toate Căminele culturale vor fi antrenate în concursul bienal de 

teatru Ion Luca Caragiale. Pentru a da posibilitate sătenilor să vizioneze mai 
multe piese, iar artiştilor amatori să-şi arate măiestria artistică, se va 
organiza începând cu data de 15 noiembrie ştafeta bienalului, unde fazele 
de concurs vor corespunde datelor fixate de regulamentul de organizare. 

18. Formaţiunile de teatru ale Sindicatului ca şi celelalte formaţiuni 
artistice vor organiza ştafete în cadrul oraşului. 

67. Lunca la Tisa, 4 noiembrie 1959. Dare de seamă a Organizaţiei de 
bază Lunca la Tisa cu privire la transformarea socialistă a agriculturii, 
disciplina de partid şi situaţia învăţământului de stat. Fond Comitetul Raional 
al P.M.R. Sighet, dosar 32511959, filele 107-111. 

ORGANIZATIA DE BAZĂ P.M.R. 
BOCICOIUL MARE, SATUL Lunca la Tisa, Întovărăşirea 

Darea de seamă 
a organizaţiei de bază Lunca la Tisa, dela alegerea ei, din anul 1958, 

până în prezent. De felul cum a muncit biroul organizaţiei de bază în acesta 
(sic!) perioadă. 

Tovarăşi 

Alegerile organelor conducătoare de partid din acest[i] ani au loc sub 
semnul luptei pentru slăbirea încordări[i] internaţionale şi întărirea păcii. 

Din acest[i] ani pe arena internaţionale a avut loc evenimentele de 
mare importanţă, menite să aducă la instaurarea unei păci trainice. Uniunea 
Sovietică a devenit (sic!) ca, promovează cu consecvenţă principiul Leninist 
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al coexiztenţei paşnice. Politica partidelor comuniste şi muncitoreşti din 
întreaga lume, nu este decât o politică de pace şi prietenie între toate 
popoare[le] lumii. 

Recenta propunerea de dezarmarea generală şi totală care tov. 
N.S.Hruşciov, conducătorul partidului şi Guvernului Sovietic a făcut-o în 
U.S.A. cu ocazia vizitei sale în Statele Unite ale Americei, dovedeşte pe 
deplin politica de pace a Uniunei Sovietice. 

Uniunea Sovietică, a fost primul Stat care a deschis porţile 
cosmosului. 

Mesajele de pace ale Uniunii Sovietice, cutreeră nu numai globul 
pământesc, dar şi spaţiul cosmic. 

Este ştiut ca, Uniunea Sovietică a devenit în faţa lumei în întregii 
înalturului (înaltului!) grad de ştiinţă şi tehnică concretizată în lansarea cu 
succes a rachetelor artificiale ale pământului şi a rachetei cosmice. Al treilea 
rachetă cosmică lansată recent, pe bordul căruia se află instalată o staţie 
automată interplanetară, a stârnit un uriaş interes în rândurile oamenilor 
muncii. 

În declaraţiile R.P.R., cu privirea la propunerea Uniunii Sovieticei (!)în 
problema dezarmării, care a fost publicată recentă în ziarele noastre, sau 
subliniat că, dezarmarea generală şi totală arată N.S.Hruşciov, dela tribuna 
adunării generale ale O.N.U. corespunde într-o totul interesului popoarelor 
lumii. 

Guvernul Român consideră că în prezent există condiţii favorabil[e] ca 
propunerile Uniunii Sovietice să fie tradusă în viaţă, deoarece s-a constatat 
anumite slăbiri a tensiuni[i] relaţilor dintre state, atmosfera mai apropiată 
pentru rezolvarea problemelor nereglementate. 

Alături de toate popoarele iubitoare de pace, poporul Român 
întâmpină cu satisfacţia rezultatele vizitelor istorice ale tov. N.S.Hruşciov în 
Statele Unite ale Americei, rezultatul convorbirii tov. N.S.Hruşciov în U.S.A. 
confirmă că politica de pe poziţia de forţă este definitivă condamnate, iar la 
ordinea de zi, este instaurarea unei colaborări pe baza principiului 
coexistenţă paşnică. 

Oamenii muncii din patria noastră, muncesc cu elan la construirea 
socialismului, dându patriei tot mai mult cărbuni, oţel, petrol, cereale şi 
bunurile de larg consum, reuşin în acesta arii să fie o nouă reducere de 
preţuri la peste 2600 articol.(sic!) 

Alături de ceilalţi oameni ai muncii şi comunişti din satul Lunca la Tisa 
se străduieşte zi de zi să aplice în viaţa practică toate hotărârile partidului şi 
Guvernului, precum şi Plenarelor C.C. al P.M.R. şi hotărârilor proprii al 
Organizaţiei de Bază. 

Biroul Organizaţiei de Bază îndrumat de către Comitetul Raional de 
Partid sau străduit să aplice în viaţă hotărârile Partidului privind lărgirea şi 
consolidarea întovărăşirii, astfel putem arăta că datorită muncii politice dusă 
de catre membri de partid sub îndrumarea Biroului Organizaţiei de Bază, 
întovărăşirea sau lărgit cu un număr de 32 familii cu o suprafaţă de 42,20 
ha. din care fâneţi 25 ha., arabil 13,05 ha, livezi .... Ha din numărul de 25 
familii sau înscris un număr de 23 familii, membrii de partid unii cu întreaga 
suprafaţă de teren. 
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În prezent întovărăşirea numără un număr de . . . . Familie cu o 
suprafaţă totală de 80,66 ha teren. Din care arabil 12,23 ha, fâneţi 66,71 ha 
livezi 1,58 ha. 

În ceeace priveşte rezultatele obţinute privind lărgirea şi consolidarea 
întovărăşirii putem scoate în evidenţă pe uni[i] membrii de partid care pun 
exemplul lor propriu şi munca de lămurirea dusă în rândul ţărănimei 

muncitoare în vederea atragerii în întovărăşire. Astfel sunt Druleac Nicolaie, 
Secretarul Comitetului Comunal de Partid Mesaroş Mihai Secretarul 
Organizaţiei de Bază, Ferenţi Vasile, preşedintele Sfatului Populat Comunal, 
Ferenţi Ştefan, Corsiuc Ioan candidat de partid şi Preşedintele Întovărăşirii şi 
alţi[i]. Aceşti tovarăşi dela înfiinţarea întovărăşirii sau străduit zi de zi să ducă 
munca politică intensă de lămurire în ţărani, dând ajutor pentru comasarea 
terenurilor, precum şi a convinge ţăranul în fiecare seară de a se înscrie în 
întovărăşire. 

Nu în aceişi măsură au contribuit şi restul de membru de partid, care 
uni[i] dintre ei nu sau înscris nici până în momentul de faţă în întovărăşire. 
Astfel este Frasin Ioan, Dutciuc Nicolaie, loicaliuc Nicolaie şi Marfici Nicolaie, 
cu toate că biroul organizaţiei de bază a stat de vorbă personal cu dânşi[i] 
arătând scopul construirii socialismului în Patria noastră. Se pune întrebare 
până când vor aceşti Tov. să şovăiască şi să tărăgănească la coada 
maselor. Deşi statutul prevede clar ca acel membru de partid care nu aplică 
în viaţa hotărârile Partidului şi nu respectă statutul nu au ce căuta în 
rândurile partidului. 

Biroul Organizaţiei de Bază îndrumat de către Comitetul Raional de 
Partid şi de către Comitetul Comunal de Partid sau străduit să aplice în viaţa 
practică toate hotărârile partidului privind întărirea organizaţiei de bază, 
astfel putem arăta că datorită muncii politice dusă de către membri de partid 
sub îndrumarea Biroului Organizaţiei de Bază s-a reuşit să fie primiţi în 
rândul candidaţilor de partid un număr de doi tovarăşi, care şi-au dovedit 
ataşamentul faţă de partid în perioada când în satul nostru sau dus o intensă 
muncă pentru transformarea socialistă al agriculturii. Astfel sunt Tov. Corsiuc 
Ioan care în momentul de faţă este şi preşedintele al întovărăşirii din satul 
nostru şi Tov. Marfici Ioan învăţător şi ca membru în întovărăşire. 

Biroul Organizaţiei de Bază sub îndrumarea Comitetului Comunal de 
partid a desfăşurat o intensă muncă politică de lămurire în rândul membrilor 
de partid pentru creerea unui sector socialist în satul nostru. Astfel sa reuşit 
ca din totalul de 23 membrii de partid şi doi candidaţi, datorită muncii Biroului 
Organizaţiei de Bază sub îndrumarea directă a Tov. Instructor de rută Tov. 
Bilaniuc Mihai din partea Comitetului Raional de Partid sa reuşit să se 
înscrie un număr de 20 membrii de partid în întovărăşire agro-zoopomicolă 
„23 August". În această direcţie putem arăta membrii de partid care sau 
înscris cu întreaga suprafaţă ca Tov. Ferenţi Ştefan, Ferenţi Vasile, Druleac 
Nicolaie, Bobriuc Vasile şi Mesco Petru. Nu în acelaşi măsură au înţeles 
membrii de partid care nu sau înscris cu întreaga suprafaţă astfel sunt Tov. 
Mesaroş Mihai, Hluchaniuc Paul, Grigoraş Ioan, Lazarciuc Iacob, Şmuleac 
Vasile şi alţi. 

Biroul Organizaţiei de Bază a avut o preocupare privind îmbunătăţirea 
muncii politice de masă, astfel a fost creat un activ fără de partid în jurul 
organizaţiei de bază compus din 27 tovarăşi de asemenea a fost selecţionat 
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un număr de 30 tovarăşi agitatori, care a fost instruiţi personal de către Tov. 
Mesaroş Mihai Secretarul Org.[anizaţiei] de Bază cu problemele interne şi 
externe precum şi anumite hotărâri apărut recent. În ceiaece priveşte 
popularizarea metodelor folosite de biroul organizaţiei de bază, a îndrumat 
Colectivul de redacţie a gazetei de stradă, astfel au fost confecţionate o 
gazetă de stradă care a cuprins dela început articole legate cu 
transformarea socialistă al agriculturii şi alte probleme legate de activitatea 
satului nostru, totodată Colectivul sa străduit să popularizeze prin lozinci 
mobilizatoare legate de problema transformării socialiste al agriculturii şi alte 
acţiuni legate de îndeplinirea planului de Stat. În aceasta direcţie putem 
scoate în evidenţă pe uni[i] Tov. care au dat interes în problema agitaţie[i] 
vizuală cum sunt: Tov. Marfici Ioan candidat de partid, Tov. Rusneac Iuliana 
membră de partid. 

Biroul Organizaţiei de Bază sau străduit să repartizeze un membru din 
biroul organizaţiei de bază şi personal Secretarul Organizaţiei de bază care 
a dat ajutor organizaţiilor de masă cum este Sindicat U.T.M. Comisia de 
femei şi A.V.SAP. dând ajutor pentru mobilizarea la diferite munci 
voluntare, astfel putem arăta că organizaţia de bază a UTM-ului în momentul 
de faţă este fruntaş pe raion în ce priveşte încasarea cotizaţiei şi participarea 
activă la adunările planificate. 

Biroul Organizaţiei de Baza a analizat activitatea cooperativei în 
ceiace priveşte încasarea fondului social, deservirea populaţiei în mod 
civilizat cerând rapoarte de felul cum î-şi (sic!) desfăşoară întreaga 
activitatea lor. 

În ceiace priveşte disciplina de partid trebuie să arătăm că în acest an 
s-a observat o îmbunătăţire prin, participarea la adunări generale, prin 
trasarea sarcinilor de către organizatia de bază şi ducerea lor la îndeplinire, 
achitarea cotizaţiei la timp 100%.' În aceasta direcţie putem arăta pe 
următorii Tov. ca de exemplu: Hluchaniuc Paul, Bobriuc Vasile, Rusnac 
Iuliana, Mesco Petru, Ferenţi Ştefan, Valda Mihai, Lazarciuc Iacob, Hreniuc 
Ioan, Corsiuc Ioan şi alţi. Aceşti tovarăşi au fost exemplu în ducerea la 
îndeplinire a sarcinilor trasate de către biroul organizaţiei de bază. Nu în 
aceiaş măsură putem arăta de tovarăşi Frasin Ioan, Dutciuc Nicolaie, Marfici 
Nicolaie, care nu se prezintă de mai multe ori nici la adunările organizaţiei de 
bază, neachitând cotizaţia la timp, totuşi trebuie să arătăm o lipsă a Biroului 
Organizaţiei de Bază că nu a pus în discuţie adunării generale să discute 
conform Statului Partidului. Noului Birou organizaţie de Bază revine sarcina 
să ţin~ cont de aceşti Tov. să fie pus în discuţia adunării generale. 

ln ceiace priveşte munca culturală trebuie să arătăm că Biroul 
Organizaţiei de Bază sa preocupat pentru a sprijini aceasta muncă astfel, 
echipa culturală care este compusă din 70 de persoane au fost clasată pe 
locul doi la concursul raional obţinând un premiu în valoare de 3.000 lei prin 
instrumente care a fost donate căminului cultural din satul Crăciuneşti. 

Preocuparea Biroului Organizaţiei de Bază în ce priveşte învăţământul 
de partid ridicarea nivelului politic şi ideologic a membrilor de partid şi a 
candidaţilor de partid sau reuşit ca în acest an în oarecare măsură a fost 
îmbunătăţit, totuşi trebuie să arătăm o lipsă a Biroului Organizaţiei de Bază 
ca dela un moment dat unii membrii de partid neprezentându-se câte odată 
la cursul de învăţământ cum sunt: Lazarciuc Vaselena, Şmuleac Vasile, 
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Grigoraş Ioan, Marfici Nicolaie şi alţi[i]. În aceasta direcţie Tov. Hreniuc Ioan 
ca propagandist a avut o preocupare în permanenţă de a pregăti la timp 
lecţiile pe care le-a predat în bune condiţiuni, la nivelul membrilor de partid. 

Îndrumat de organizaţia de bază învăţământul de stat în acest an s-a 
desfăşurat în condiţiuni bune. Astfel putem arăta ca din totalul de 162 copii 
înscrişi la şcoală frecventează cu regularitate toţi. Biroul Organizaţiei de 
Bază a dat un ajutor şi la reconstruirea celor două săli de clasă ca de 
exemplu Tov. Mesaroş Mihai care a ajutat la confecţionarea uşilor, 
geamurilor şi alte lucrări. 

Tov. Noul Birou al Organizaţiei de Bază care va fi ales trebuie să ţină 
cont de lipsurile arătate în dare de seamă să lupte pentru îmbunătăţirea 
muncii atât politic cât şi economic, în aşa fel ca în primăvara anului 1960 
întovărăşirea să fie un exemplu atractiv din sectorul individual, totodată să 
se muncească în comun. 

Lunca la Tisa la 4 noembrie 1959. 
Biroul Organizaţiei de Bază. 

68. Sighet, 11 noiembrie 1959 Informare a Comitetului Raional Sighet al 
PMR cu privire la rezistenţa spontană opusă de locuitori ai comunei 
Bârsana, femei şi copii, ca terenurile lor proprietate individuală, situate lângă 
cel al întovărăşirii şi incluse cu forţa în perimetrul comasat, să fie arate de 
către tractoarele trimise în acest scop. Fond Comitetul Raional Sighet al 
PMR, dosar 30711959, file 141 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

INFORMARE 
În ziua de 1 O noiembrie 1959 în comuna Bărsana pe terenul comasat 

al întovărăşirii - care a fost recent comasat pe lângă trupul existent - când 
au început arătura tractoarele, mai mulţi femei şi copii au ieşit în faţa 
tractoarelor împiedecând arăturile. În faţa tractoarelor au ieşit circa 20 de 
femei şi 30 copii, bărbaţi nu erau. Această acţiune a fost organizată de 
elemente duşmănoase (foşti chiaburi), ca fostul chiabur Petrovai Ştefan care 
a trimis o fată în vârstă de 19 ani, care e fiica lui adoptivă şi care a avut un 
rol important în organizarea acţiunii. La fel şi soţia fostului chiabur Ilieş Ioan. 

Acţiunea a fost organizată la repezeală de elemente duşmănoase 
având bună ocazie, fiind târg în imediata apropiere a terenului comasat. 
După această acţiune tractoarele au plecat la alţi trup al întovărăşirii. 

Cauza că s-a putut organiza această acţiune duşmănoasă se 
datoreşte sfatului popular comunal şi al instructorului de partid Lăscăian 
Ioan, care nu s-au orientat just. Astfel la comasare nu s-a dus munca politică 
pentru schimbarea schimburilor (sic!) de terenuri şi nu s-au anuntat comitetul 
raional şi sfatul popular raional despre comasare şi începerea arăturii. În 
urma acesteia când s-a depus o muncă politică în 24 de ore din cei 24 de 
cetăţeni care au avut teren în trupul comasat, au schimbat terenul 12, iar 6 
au depus cerere pentru intrarea în întovărăşire. O altă cauză este că 
tractoarele au fost trimise pe terenul nou comasat în imediata apropiere a 
târgului, deşi a existat alt trup comasat din anii trecuţi. La fel sfatul popular 
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comunal a admis târgul, deşi este interzis în tot raionul, din cauza bolilor la 
animale. 

În prezent s-au luat măsuri la cercetarea organizatorilor acestei 
secţiuni şi vor fi sancţionaţi cei care sunt vinovaţi şi care au dat ocazie la 
această acţiune. 

Sighet la 11 noiembrie 1959 

Prim-secretar 
ss indescifrabil 

Instructor cu informare 
ss indescifrabil 

69. Sighet, 25 ianuarie 1960. Informare a Comitetului Raional Sighet al 
PMR cu privire la desfăşurarea adunărilor pentru dări de seamă şi alegeri în 
GAG-uri şi întovărăşiri, aprobarea planurilor de producţie pe anul 1960, în 
desfăşurarea cărora este afişat un simulacru de democraţie internă 
supravegheată de tovarăşii din aparatul de partid. Fond Comitetul Raional 
Sighet al PMR, dosar 34611959, filele 224-228. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul raional Sighet 

INFORMARE 
cu privire la desfăşurarea adunărilor pentru dări de seamă şi alegeri în 

G.A.C., întovărăşiri şi aprobarea planurilor de productie pe anul 1960. 
În vederea pregătirii şi desfăşurării în bune condiţiuni adunărilor de 

dări de seamă şi alegeri în G.A.C. şi întovărăşiri, Comitetul raional de partid 
a luat măsuri pentru sprijinirea lor, repartizând membrii biroului raional de 
partid pe gospodării agricole colective la fel şi pe întovărăşiri. La întovărăşiri 
au fost repartizaţi şi tovarăşii din aparatul de partid. Sfatul popular raional a 
repartizat membrii Comitetului executiv, şefii de secţii şi instructorii sfatului 
popular pe unităţi socialiste G.A.C. şi întovărăşiri la fel au fost repartizaţi 
inginerii şi tehnicienii secţiei agricole. 

Consiliile de conducere au fost ajutaţi în mod concret la pregătirea 
adunărilor de membrii biroului raional de partid, aparatul de partid precum şi 
tovarăşii din comitetul executiv şi ceilalţi tovarăşi repartizaţi, iar la întocmirea 
planurilor de producţie pe anul 1960 în mod efectiv au fost ajutaţi şi de 
inginerii şi tehnicienii sfatului popular raional. 

În prezent adunările de dări de seamă şi alegeri au avut loc la toate 
cele 5 G.A.C. şi 24 întovărăşiri din raion. Adunările s-au desfăşurat bine s-a 
scos în evidenţă rezultatele obţinute precum şi lipsurile şi greutăţile avute, 
atât din partea consiliului de conducere cît şi a unor membri, fiind adoptate 
hotărâri pentru îmbunătăţirea muncii şi întărirea economico organizatorică a 
lor. 

În adunările de dări de seamă la cele 5 G.A.C.-uri au luat cuvânt la 
discuţii 72 tovarăşi, care au scos în evidenţă rezultatele şi lipsurile 
accentuând necesitatea întăririi economico-organizatorică a G.A.C.-urilor, 
ridicarea producţiei la hectar şi reducerea preţului de cost prin econimisirea 
zilelor de muncă la unele lucrări. Ca de exemplu la G.A.C. Sighet în discuţii 
tov. Moldovan Ştefan, Trinţalin Mihai şi alţii au scos în evidenţă că deşi la 
începutul anului 1959 au fost organizate întrecerile socialiste, însă în timpul 
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anului nu s-a condus evidenţa. La fel au criticat consiliul de conducere 
pentru că nu s-a ţinut evidenţa preţului de cost, reeşind o situaţie clară 
numai la încheierea anului. La fel din cauză că nu s-au ţinut evidenţe precise 
nu s-a aplicat retribuirea suplimentară a muncii. Au mai fost aspru criticaţi 
tovarăşi din consiliu deoarece trei vagoane de mere s-au alterat din cauză 
că nu s-au luat măsuri din timp pentru valorificarea lor sau păstrarea lor. 

La G.A.C. Remeţi mai mulţi colectivişti ca Dialog Gheorghe, Stan Ioan 
şi alţii au arătat că colectiviştii să aibă în vedere întărirea G.A.C.-ului şi 
mărirea valorii zilei muncă, pentru care să depună o muncă de calitate şi să 
nu fugă după cât mai multe zile muncă, deoarece dacă sunt mai multe zile 
muncă şi recoltă slabă valoarea zilelor de muncă este mică. Unii tovarăşi 
cum este Roman Ioan a propus ca fiecare colectivist care are vite în 
gospodărie ajutătoare să aducă câte două căruţe de bălegar pentru 
îngrăşarea terenurilor în G.A.C. 

Dările de seamă şi pregătirea adunărilor au fost discutate în adunările 
organizaţiilor de bază la fel şi planurile de producţie pe anul 1960, care s-a 
făcut atât la G.A.C-uri cât şi la întovărăşiri. 

în comuna Remeţi înainte de adunarea de dare de seamă şi alegeri în 
G.A.C.a fost informat biroul raional de partid că unii colectivişti organizează 
schimbarea preşedintelui Macioca Mihai cu toate că este corespunzător şi 
are pregătire, fiind tehnician agricol. Această problemă a fost dezbătut în 
adunarea organizaţiei de bază unde a participat şi tov. prim-secretar al 
Comitetului raional de partid, iar adunarea generală a fost amânată pentru 
pregătirea lui mai temeinică, trasându-se sarcini membrilor de partid pentru 
desfăşurarea muncii politice şi combaterea acestor tendinţe şi a grupului 
care s-a organizat asigurând ca adunarea să se desfăşoare în bune 
condiţiuni. La desfăşurarea adunării un singur colectivist Parascineţi Toader 
a cerut schimbarea completă a consiliului de conducere, care a fost 
combătut şi a fost ales consiliul din cei mai buni tovarăşi atât din vechiul 
consiliu cât şi din alţi tovarăşi. 

La întovărăşiri cu ocazia dărilor de seamă au fost dezbătut şi planul de 
producţie pe anul 1960. la discuţii au luat parte 165 întovărăşiţi care au scos 
în evidenţă rezultatele obţinute atât în ceea ce priveşte atragerea de noi 
familii cât şi rezultatele în producţie, ca de exemplu întovărăşirea din 
comuna Deseşti unde în 1959 au fost primiţi 43 familii cu 56 hectare şi 67 oi, 
iar productia pe cap de oaie a fost 11 kg. brânză şi 1,800 kg. lână. 

În discuţii au fost arătate şi scoase în evidenţă şi o serie de lipsuri, în 
special a fost accentuat lipsurile că nu toţi au muncit terenurile comasate, 
unii căutând să muncească în mod individual. La fel problema atragerii de 
noi familii şi intrarea cu întreaga suprafaţă acelor care nu au adus încă 
întreaga suprafaţă în întovărăşire. O problemă care a fost viu discutat este şi 
problema creierii şi dezvoltării fondului de bază. Astfel la întovărăşirea din 
comuna Berbeşti tov. Peter Toader a criticat conducerea, deoarece în anul 
1959 nu a trecut la fondul de bază nimic, deşi era prevăzut în hotărârea din 
anul trecut, mărirea fondului de bază. În întovărăşirea din comuna Sarasău 
în cadrul discuţiilor au fost aspru criticaţi cei care nu au venit la muncă şi cei 
care au intrat formal aducând o parte numai din terenul pe care-l posedă. A 
fost viu discutat problema întovărăşitului Grigor Vasile care s-a înscris în 
întovărăşire cu terenul socrului său şi a luat fânul unei alt întovărăşit ceea ce 
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a fost considerat ca furt şi pentru care adunarea generală a hotărât 
excluderea lui din întovărăşire. 

Planurile de productie pe anul 1960 au fost dezbătute şi aprobate în 
toate cele 5 G.A.C.-uri şi '24 întovărăşiri. Încă nu a fost întocmit şi discutat 
planul de producţie la întovărăşirea din satul Hărniceşti care a fost creat în 
luna ianuarie. 

Planurile de producţie prevăd creşterea şeptelului de animale în 
special vaci cu lapte, creşterea producţiei vegetale şi animale, sporirea 
suprafeţelor însămânţate cu porumb siloz precum şi sporirea cantităţilor de 
produse vegetale şi animale contractată cu statul. 

În privinţa creşterii numărului de animale, planul de producţie a 
G.A.C.-urilor este prevăzut o creştere a efectivului de vaci cu 164 capete, din 
care 142 prin credite în valoare de 568.000 lei şi 22 capete din .fondul proprii 
în valoare de 88.000 lei. La ovine este prevăzut o creştere de 730 capete din 
care 650 din credite în valoare de 195.000 lei şi 80 capete din fondul proprii 
în valoare de 24.000 lei. 

Pe baza creşterii efectivelor de animale este prevăzut ca încărcătura 
la suta de hectare la bovine să fie 17 capete din care 9 capete vaci. La ovine 
96 capete, la porcine 29 capete, din care scroafe 7 capete. La fel în planurile 
GAG-urilor este prevăzut introducerea de animale mici (păsări) 1400 găini, 
100 gâşte şi 100 raţe. Gâştele şi raţele vor fi introduse la GAC Călineşti, 
unde iniţial s-a prevăzut câte 50 bucăţi însă adunarea a propus şi aprobat 
câte 100 bucăţi. Tot la GAC Călineşti în planul iniţial a fost prevăzut mărirea 
efectivului de vaci cu 30 capete, însă la propunerea organizaţiei de bază a 
fost aprobat 40 capete, iar la propunerea mai multor colectivişti s-a hotărât 
ca fiecare familie să aducă câte un sac prin care se face o economie de 
3000 lei, la fel s-au hotărât ca fiecare familie să aducă câte trei căruţe 
bălegar, iar un număr de 18 colectivişti au luat angajament de a duce câte 5-
10 cărute bălegar. 

î~ întovărăşiri în planul de producţie este prevăzut creşterea numărului 
de oi de la 1822 capete la 2949 adică cu 1127 capete, care se va asigura So 
la sută prin prăsilă proprie iar restul de 50 la sută din fondul proprii şi noi 
primiri în întovărăşire. În raionul nostru întovărăşirile nu au alte specii decât 
oile. 

Pentru buna furajare a animalelor în planurile de productie este 
prevăzut mărirea suprafeţei pentru însămânţări de porumb siloz. 'în anul 
1959 G.A.C.-urile au avut însământate 24 ha. cu porumb siloz în planurile 
aprobate pe anul 1960 este prevăzut 130 ha. În planul dat de sfatul popular 
regional pentru G.A.C.-urile din raionul Sighet este prevăzut 250 ha. cu 
porumb siloz cu o producţie medie de 20.000 kg. la hectar. În discutarea 
planurilor colectiviştii au ridicat problema că au puţin teren arabil şi nu vor 
avea cereale, în schimb s-a propus şi a fost prevăzut în plan reducerea 
suprafeţei şi creşterea producţiei la hectar care să fie de 40.000 kg. la 
hectar, cerând pentru acest scop sămânţă de porumb dublu hibrid care are o 
vegetaţie de mai lungă durată şi care va fi muncit în aceeaşi condiţii ca şi 

porumbul pentru boabe, prin care se va asigura cantitatea de 15 tone siloz 
pe cap de vită mare. 

În planurile de producţie pe anul 1960, G.A.C.-urile şi întovărăşirile au 
prevăzut sporirea cantităţilor de produse vegetale, animale contractate cu 

284 

https://biblioteca-digitala.ro



statul. Astfel G.A.C.-urile au prevăzut să contracteze produse în cantităţi 

sporite faţă de anul 1959. 
Grâu contractat 
Porumb 
Floarea soarelui 
Lapte 
Brânză 

Lână 

ÎNTOVĂRĂŞIRILE 
Grâu 
Porumb 

contractat 

Floarea soarelui 

15000 kg. 
18200 kg. 
10761 kg. 

338000 lit. 
9740 kg. 
3080 kg. 

în anul 1959 fost 11000 kg. 
13200 kg. 
16352 kg. 

" 57440 lit. 
2832 kg. 
821 kg. 

7421 kg. în anul 1959 fost 1165 kg. 
22710 kg. 1600 kg. 

300 kg. 21 o kg. 

Din comparaţiile făcute rezultă că au fost sporite cantităţile de produse 
care se contractează cu statul în afară de floarea soarelui. Ca urmare fiecare 
unitate socialistă a prevăzut sarcini sporite pentru a contribui la formarea 
fondului centralizat al statului. 

Sighet, 25 ianuarie 1960 
Primsecretar, 

I. Munteanu 
Instructor cu informare, 

ss indescifrabil 

70. Sighet, 27 ianuarie 1960. Referat al secretarului cu problemele de 
propagandă şi agitaţie de la Comitetu/ Raional Sighet al PMR relatând 
modalităţile de recrutare şi instruire a propagandiştilor, dintre care unii sunt 
pregătiţi separat pentru activitatea la sate. Fond Comitetul Raional Sighet al 
PMR, dosar 30611959, filele 132-137 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

REFERAT 
Privind asigurarea de către biroul raional de partid a pregătirii 

propagandiştilor de partid din raionul Sighet. 
Pentru ca învăţământul de partid în anul acesta să se desfăşoare la 

nivelul sarcinilor actuale trasate de doc.[umentele] de partid, Biroul raional 
de partid prin org.[anizaţia] de bază a luat măsuri din timp pentru recrutarea 
celor mai capabili membrii de partid ca propagandişti - la toate formele de 
învăţământ de partid din raion. În total pe raion au fost propuşi un număr de 
124 propagandişti şi confirmaţi de biroul raional de partid. 

Făcând o comparaţie faţă de anul trecut în ce priveşte compoziţia 

socială a propagandiştilor trebue să arătăm că în acest an s-a îmbunătăţit 
simţitor. 

Compoziţia socială a propagandiştilor se prezintă după cum urmează: 
33 muncitori care lucrează direct în producţie 
35 muncitori care ocupă funcţie în aparatul de partid, de stat şi 

economic 
6 colectivişti 
27 întovărăşiţi 
3 ţărani muncitori individuali 
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4 ingineri 
7 intelectuali 
9 functionari 
În cea~e ce priveşte vechimea acestor propagandişti se prezintă după 

cum urmează: 
Propagandişti noi 27 
Propagandişti cu vechime între 1-3 ani 50 
Propagandişti cu vechime de peste 3 ani 47 

Total 124 
Din numărul total mai sus arătaţi au fost la cursurile de perfecţionare 

de 15 zile organizat de Comitetul raional de partid un număr de 42 tov. 
Menţionăm că din aceştia majoritatea au fost din cei noi recrutaţi. 

Restul de propagandişti care nu au fost la cursul de perfecţionare au 
fost instruiţi la Cabinetul de Partid cu temele indicate de Cabinetul Regional 
de partid timp de 3 zile. Aceste instruiri s-au făcut separat pentru cei din oraş 
şi sate. 

Pe baza indicaţiilor biroului raional de partid şi conform programelor 
învăţământului de partid, Cabinetul de Partid a întocmit planul de pregătire a 
propagandiştilor pe forme de învăţământ de partid pe tot cursul anului. 

Pregătirea propagandiştilor de partid de la sate se face lunar câte 2 
zile, iar pentru cei din oraş o zi lunar. 

Pentru ca instruirea propagandiştilor să se facă la nivelul cerut 
Cabinetul de partid a recrutat în colectivele cabinetului un număr de 32 de 
tov. activişti de partid, de stat, intelectuali, ingineri şi tehnicieni care pot să 
asigure lecţii de calitate - legate de sarcinile actuale ale propagandiştilor şi 
cursanţilor. 

Aşa de pildă la cercurile de studiere a istoriei P.M.R, colectivul se 
compune din tov. membrii de partid cu experienţă în muncă ilegalişti, 

profesori de istorie, activişti cu o pregătire corespunzătoare. Aşa cum sunt 
tov. Dr. Kacz Nandor, jurist, Godja Mihai I activist PMR, Mezei Ioan dir[ector] 
casa de copii, Holdiş Grigore profesor de istorie şi alţii. 

La cercul de studiere a Statutului sunt predate lecţii de către membrii 
biroului raional de partid şi alţi activişti bine pregătiţi cum sunt tov. Barany 
Dionisie, Ardelean Ludovic, Orosz Gheorghe, Csillik Francisc şi alţii. 

Şi în celelalte colective ale Cabinetului de partid sunt încadraţi cei mai 
bine pregătiţi tov. din diferite ramuri de activitate. 

Lecţiile sunt pregătite de lectorii Cabinetului de partid pe bază de 
bibliografie indicată de Cabinetul de partid cu 2-3 săptămâni înainte, iar 
pentru a putea exemplifica lecţia cu exemple locale, aceşti tov. se 
deplasează în diferite întreprinderi, G.A.C. şi întovărăşiri, iar în unele cazuri 
primesc materialul documentar de la Comitetul Raional sau Orăşănesc de 
partid şi de la Cabinetul de partid. 

Aceste lecţii sunt studiate şi discutate în colectivul Cabinetului de 
partid înainte de a fi predate în faţa propagandiştilor. 

Dintre tov. lectori putem evidenţia în mod deosebit pe tov. Pop Ionel, 
care avea ca sarcină să întocmească lecţia cu titlul: "P.C.R. Conducătorul 
maselor pentru consolidarea reg.[imulului] democrat popular" (6 martie 1943- f 

30 XII 1944 ).(sic!) 
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Lecţia a fost bine sistematizată şi documentată cu exemple locale: aşa 
de pildă în lecţia s-a arătat numele unor moşieri din fostul judeţ Maramureş 
şi suprafaţa de teren care a fost împărţită ţăranilor cu ocazia reformei agrare, 
arătând totodată şi acţiunile acestora pentru sabotarea reformei agrare, cât 
şi activitatea fostului Comitet Judeţean al PCR în această direcţie. Lecţia a 
trezit un viu interes pentru propagandişti. La fel tov. Mezei Ioan care a predat 
lecţia pentru propagandiştii de la curs seral anul I cu titlul ,,frăţia dintre 
poporul român şi naţionalităţile conlocuitoare", a fost bine documentată şi 

foarte mult localizată dându-se exemple din şcolile raionului nostru, din 
întreprinderile raionului nostru, unde muncesc împreună români, maghiari, 
ucrainieni, evrei. Totodată paralel cu aceasta a făcut o comparaţie între 
situaţia din trecut a minorităţilor naţionale pe plan local şi situaţia de astăzi. 
O altă parte pozitivă pe care o considerăm în pregătirea propagandiştilor 
este şi aceia că unii lectori se pregătesc temeinic cu lecţiile respective 
făcându-şi tematica pe baza căruia vorbesc liber, ceace face ca expunerile 
să fie mult mai interesante şi atrăgătoare. Aşa este tov. Dr. Kacz Nandor, 
Szabo Zoltan, Paraschiv Dumitru, Calogheratu Constantin, Axinte Vasile şi 
alţii. 

Deşi în direcţia pregătirii propagandiştilor avem rezultate bune, totuşi 
mai avem unii lectori care nu reuşesc să pregătească lecţii de bună calitate. 
Aşa a fost cazul cu tov. Truş Leon, care deşi a avut timp să se pregătească 
totuşi lecţia a fost cu un conţinut slab, lipsit de exemple locale. 

În ceace priveşte desfăşurarea pregătirii propagandiştilor putem arăta 
că după predarea pe forme de învăţământ se acordă timp suficient pentru 
studiu, în medie 3-4 ore după care se face seminar, unde lectorul care a 
predat lectia, antrenează pe fiecare propagandist la discutarea problemelor. 

În p~ogramele pe care-l întocmeşte Cabinetul de partid pentru instruire 
şi aprobate de biroul raional de partid pe lângă lecţiile obişnuite sunt incluse 
diferite teme şi expuneri de cultură generală cu scopul de a îmbogăţi 
cunoştinţele propagandiştilor. Aşa de exemplu la pregătirea propagandiştilor 
de la sate din data de 21-22 noembrie 1959 pe lângă lecţiile predate şi 
seminarizate tov. Călugărato Constantin secretarul Redacţiei ziarului local a 
făcut o expunere în legătură cu realizările ştiinţei şi tehnicii sovietice, folosind 
în acest scop planşe, afişe şi aparatul de diafilme. Această expunere a trezit 
un viu interes în faţa propagandiştilor fapt concretizat că deşi expunerea era 
planificată pentru o oră în urma întrebărilor puse de către propagandişti ea s
a lungit la peste 2 ore. 

Sau putem să arătăm că expunerea făcută de către tov. Paraschiv 
Dumitru, şeful secţiei de învăţământ în legătură cu unele fenomene ale 
naturii ca: ploaia, trăsnetul, fulgerul, vânturile, furtunile, etc. şi aceasta a 
trezit un interes. 

La fel expunerea tov. Szabo Zoltan în legătură cu ştiinţa şi religia, sau 
tov. Godja Mihai I, în legătură cu activitatea şi lupta partidului în ilegalitate 
din fostul Maramureş, care fiind explicate liber au contribuit mult la 
îmbog~ţirea cunoştinţelor propagandiştilor. 

ln general putem arăta că aceste expuneri de cultură generală 
contribuie la clarificarea diferitelor probleme pentru propagandişti. 

Cu ocazia pregătirii propagandiştilor se dau câte două trei referate de 
uni[i] propagandişti numiţi pe diferite teme ca: 1. Cum studiază materialul şi 
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pregăteşte lecţia, 2. Metodele folosite în conducerea seminarului ca să fie 
antrenaţi toţi cursanţii la discuţii, 3.Cum îndrumă cursanţii să studieze şi să 
facă conspecte, etc., pe marginea cărora restul propagandiştilor iau cuvântul 
arătând metodele pe care şi ei le folosesc în această discuţie. 

Şi această metodă contribuie la generalizarea experienţei pozitive şi la 
îmbunătăţirea calităţii învăţământului de partid. 

Deasemenea periodic Cabinetul de partid controlează caietele de 
conspecte şi de notiţe ale propagandiştilor după care la concluzii se arată 
constatările şi recomandările Cabinetului de partid pentru fiecare 
propagandist în parte. 

În ce priveşte frecvenţa trebuie să arătăm că datorită faptului că toţi 
instructorii teritoriali participă la instruirea propagandiştilor de partid de la 
sate care răspund în faţa biroului raional de partid de prezenţa 

propagandiştilor de pe rutele respective frecvenţa propagandiştilor de la sate 
este în medie de 85-90%. Frecvenţa propagandiştilor din cadrul oraşului a 
fost mai slabă, însă cu ocazia şedinţei de birou al Comitetului raional de 
partid, unde s-a analizat desfăşurarea învăţământului de partid s-au luat 
măsuri concrete în urma căruia situaţia s~a îmbunătăţit. 

Privind asigurarea propagandiştilor şi a cursanţilor cu materialul 
bibliografic necesar s-a organizat în cadrul Cabinetului un stand de cărţi şi 

broşuri pentru acest scop, unde propagandiştii ridică aceste materiale şi 
difuzează în rândul cursantilor. 

În ceace priveşte difuzarea materialelor, trebuie să spunem că avem 
şi unele greutăţi. Nu sosesc la timp la Librărie broşurile necesare şi mai ales 
la Istoria P.M.R. conform programului, deşi s-a făcut comanda la începutul 
anului de învăţământ. 

Un fapt pozitiv ceace contribuie la ridicarea calităţii învăţământului în 
cadrul cercurilor şi cursurilor, este şi aceea că fiecare activist de partid, 
conducători de întreprinderi şi instituţii sunt repartizaţi ca propagandişti pe 
forme de învătământ atât în oraş cât şi la sate. 

În munca noastră de zi cu zi privind pregătirea propagandiştilor, am 
fost controlaţi şi îndrumaţi de Secţia de propagandă şi agitaţie a Comitetului 
regional, precum şi de alţi activişti dela Regiune, cum sunt tov. Lehoczi Iosif, 
tov. Bocşa, tov. Moiş Gheorghe, tov. Lazăr Ioan şi alţii. 

Sperăm ca pe viitor calitatea instruirii propagandiştilor se va 
îmbunătăţi şi mai mult, luptând pentru eliminarea lipsurilor pe care le mai 
avem încă în această direcţie. 

Sighet, la 27 ianuarie 1960 
Secretar cu Problemele de Propag[andă] şi agitaţie 

71. Vişeul de Sus, 23 martie 1960. Informare a Comitetului Raional 
Vişeu cu activităţile organizate de Comitetul Raional de Partid în baza unui 
plan de măsuri pentru pregătirea „sărbătoririi aniversării a 90 de ani de la 
naşterea I. V. Lenin". Fond Comitetul Raional Vişeu al PMR, dosar 28011960, 
filele 87-88 
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Privind măsurile luate de către Comitetul Raional de Partid în vederea 
organizării şi desfăşurării sărbătoririi Aniversării a 90 de ani de la Naşterea 
V.I. Lenin. 

În vederea pregătirii sărbătoririi celei de a 90-a aniversări de naştere a 
lui V.I. Lenin, Comitetul Raional de Partid Vişeu şi-a întocmit un plan de 
măsuri cu sarcini concrete care a fost prelucrat cu aparatul de partid, 
aparatul UTM, şi aparatul secţiei de învăţământ şi cultură şi care au dat 
indicaţii organizaţiilor de partid şi organizaţiilor UTM cât şi conducerilor 
şcolilor şi unităţilor culturale de la comune şi sate, privind pregătirea şi 

desfacerea manifestărilor închinate acestui eveniment. 
Până în prezent în baza planului de măsuri s-au întreprins 

următoarele actiuni: 
În toate Şcolile elementare de 4-7 ani, cât şi în şcoala medie din Vişeul 

de sus învăţători[i]şi profesori[i] diriginţi au organizat expuneri în faţa elevilor 
pe care îi conduc pe tema ,,Viaţa şi activitatea lui V.I. Lenin", astfel la şcoala 
de 7 ani din comuna Borşa învăţători[i] şi profesori[i] au vorbit despre 
„Copilăria lui Lenin", deasemenea au fost organizate recenzii asupra cărţii 
„Copilăria lui Lenin". 

La şcoala de 7 ani din Botiza, după ce fiecare învăţător şi profesor au 
făcut scurte expuneri, despre viaţa lui Lenin, a fost organizată şi o adunare 
festivă pe şcoala unde directorul şcolii a vorbit despre viaţa şi activitatea lui 
Lenin, şi apoi a urmat un program artistic acsat pe tema respectivă. 

Deasemeni în comuna Dragomireşti după ce s-a vorbit elevilor despre viaţa 
şi activitatea lui Lenin s-a organizat a adunare tematică unde instructoarea 
superioară de pionieri a citi elevilor bucata din lectura ,,Întâlnirea cu Lenin", 
tot la această şcoală este în curs de pregătire o adunare tematică pe tema 
V.I.Lenin făuritorul copilăriei fericite. 

În unele şcoli au început să se pregătească cu elevi albume despre 
copilăria lui Lenin, fotomontaje, recenzii asupra cărţilor, ca „Asaltul palatului 
de iarnă", „6 ani cu Lenin". 

S-au citit articole din gazeta învăţământului şi din Scânteia Tineretului, 
ca Viaţa lui Ulianov, organizată de şcoala de 7 ani din Rozavlea şi alte şcoli, 
cum să învăţăm Leninismul, organizat la şcoala medie din Vişeul de Sus. 

Au fost scrise numeroase articole la gazeta de perete despre copilăria 
lui Lenin, în toate şcolile se pregătesc programe culturale artistice legat de 
acest mare eveniment. 

În cadrul căminelor culturale a avut loc în data de 21 martie a.c. 
expuneri în legătură cu viaţa şi activitatea lui Lenin. La fel şi în cadrul 
cercurilor de citit au fost prezentate diferite fragmente în care se vorbeşte 
despre viata şi activitatea lui V.I.Lenin. 

În cadrul ştafetei culturale organizată în cinstea celui de al III lea 
Congres al Partidului şi a zilei de „ 1 Mai" care a început la 13 martie a.c. 
formaţiile artistice şi-au introdus în repertoarele lor şi cântece şi recitări 
despre viaţa lui Lenin. 

Vişeul de Sus la 23 martie 1960 

72. Sighet, 6 aprilie 1960. Memoriu întocmit de Comisia economică de pe 
lângă Comitetul Raional PMR Sighet cu motivarea necesităţii construirii 
Combinatului pentru Industrializarea Lemnului din Sighet, printre argumente 

289 

https://biblioteca-digitala.ro



invocate este şi absorbţia mâinii de lucru disponibile din mediul rural al 
raionului. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 34611959, filele134-
138 

Comisia economică de pe lângă comitetul raional PMR 
Sighet, Regiunea Baia Mare 

MEMORIU 
privind necesitatea urgentă a proiectării, construirii şi dării în funcţiune 

a Combinatului pentru industrializarea lemnului din Sighet. 
Călăuziţi de sarcinile plenarei al CC al PMR din 26-28 noiembrie 1958 

privind valorificarea mai superioară a masei lemnose, precum şi de 
hotărârile plenarei CC al PMR din 3-5 decembrie 1959, Comisia Economică 
de pe lângă Comitetul Raional PMR Sighet, analizând situaţia social 
economică şi perspectivele de dezvoltare în perioada anilor 1960-1975 a 
Raionului Sighet, a propus ca obiectiv economic principal şi de primă 

urgenţă, construirea unui combinat pentru industrializarea lemnului cu sediul 
în Sighet. 

Comisia Economică raională, analizând condiţiunile economice şi 

sociale a populaţiei acestui raion, care în prezent determină începerea 
construirii combinatului pentru industrializarea lemnului din Sighet, chiar în 
anul 1960, justifică această necesitate cu următoarele: 

I.DIN PUNCT DE VEDRE ECONOMIC. 
1. Raionul Sighet are un pronunţat caracter economic forestier. Din 

suprafaţa totală a raionului nostru, peste 33% (34.000ha) reprezintă păduri, 
predominând în special fagul în proporţie de 86%. 

2. Pe lângă această situaţie proprie a raionului, peste 50% din buştenii 
de fag din exploatările întregii regiuni Baia Mare, este concentrată în 
bazinele Raionului Sighet şi parţial în raionul Vişeu, întreaga cantitate 
gravitând spre Sighet pe CFR, CFF şi auto pe distanţe mici şi 

economicoase. 
3. Deşi există mari cantităţi de masă lemnoasă care gravitează spre 

Sighet, totuşi prelucrarea în actualele fabrici de cherestea existente în 
Sighet şi la Cîmpulung la Tisa, nu asigură o valorificare mai superioară din 
punct de vedere tehnic şi economic, deoarece aceste fabrici au fost 
construite la începutul anului 1900 şi dotate cu utilaj necorespunzător 

- Din cauza utilajelor vechi şi a gâtuirilor din procesul tehnologic, la 
aceste fabrici se încarcă preţul de cost cu peste 1.000.000 lei anual la salarii 
şi cheltuieli cu întreţinerea utilajelor. 

- Nu este asigurată o productivitate fizică superioară din cauza 
procesului tehnologic neraţional. 

- Indicii de utilizare gaterilor sunt foarte scăzuţi. 
- Cauzele de mai sus impun menţinerea unui număr de muncitori mai 

mare decât cel normal 
- Fabrica din Cîmpulung la Tisa în actualele condiţii cheltuieşte în plus 

peste 500.000 lei anual pentru transbordarea de la linia CFR la linia largă 
URSS a buştenilor primiţi şi a produselor lemnoase expediate. 

4. Prin înfiinţarea combinatului producţia globală va creşte în anul 
1965 cu 338%, iar în anul 1975 cu 404% faţă de anul 1960, aceasta numai 
prin valorificarea mai superioară a masei lemnoase care va da posibilitatea 

290 

https://biblioteca-digitala.ro



creşterii în valori a unui m.c. de masă lemnoasă în anul 1964 la 773 lei, în 
anul 1965 la 823 lei, iar în anul 1975 la 930 lei, faţă de 254 lei din anul 1960, 
cât se realizează în prezent la cele două fabrici de cherestea. 

5. În cadrul combinatului propus la Sighet, se necesită înfiinţarea 
următoarelor secţii noi: 

- Sectia de cherestea. 
Prin introducerea a 6 gatere moderne se va asigura prelucrarea 

cantităţii de 50 OOO de m.c. cherestea de fag din care cel puţin 58% de 
calităţi superioare pentru export. 

- Sectia PAL (plăci aglomerate din lemn). 
Rămăşiţele rezultate din debitare care în majoritatea lor au fost 

destinate combustibilului, vor fi industrializate în plăci aglomerate, 
producându-se în anul 1965 cantitatea de 8 OOO tone şi ajungând la 18 OOO 
tone în 1975. Prin aceasta se va înlocui cantitatea de 6000 m.c. de 
cherestea fag la fabricile cu mobilă. Pentru producerea unei tone de plăci 
aglomerate este necesar 3 m.c. de rămăşiţă cu o valoare de 170 lei, pe când 
pentru o tonă de plăci aglomerate se obţine 2000 lei. 

- Sectia placaje 
Din exploatările din cadrul raionului nostru rezultă cca 22 OOO m.c. 

buşteni de derulaj care sunt livraţi în prezent la fabrica Deta din regiunea 
Timişoara şi la fabrica Gugeşti din regiunea Galaţi. Socotind numai 
transportul acestor buşteni şi a placajelor produse pentru fabrica de mobilă 
propusă, rezultă o economie anuală de peste 600 OOO lei. 

- Sectia mobilă corpus 
Pentru cantitatea de 1 O OOO garnituri mobilă corpus anuală, valoarea 

globală va fi de 40 OOO OOO lei. Avantajul producţiei de mobilă în cadrul 
combinatului se justifică prin utilizarea tuturor produselor lemnoase din raion. 

- Sectia Parchete 
În această secţie cu o capacitate anuală de 150 OOO mp„ se va 

prelucra materia primă (frizele) din cadrul producţiei proprii, evitându-se 
astfel pe de o parte transportul pe distanţe lungi (Sighet - Satu Mare), iar pe 
de altă parte nu se va mai deprecia acest produs prin stocare îndelungată. 
Numai din transportul frizelor se aduc economii anuale de 200 OOO lei. 

- Sectia de butoaie şi lăzi 
Cheresteaua de fag clasa C precum şi o parte din subscurte rezultate 

în urma debitării şi pentru care nu există asigurate desfacerea, ar putea fi 
întrebuinţată pentru producţia de butoaie pentru cantitatea de 100 OOO 
garnituri anuale în valoare de cca 7.300.000 lei, precum şi pentru 
producerea cantităţii de cca 5 OOO m.c. lăzi pentru export care ar aduce un 
beneficiu anual de 2 250 OOO lei. 

- Sectia de pastă semichimică 
De asemeni sunt posibilităţi pentru înfiinţarea unei secţii de pastă 

semichimică cu o capacitate anuală de producţie de 18 OOO tone, materia 
primă fiind asigurată în întregime. 

li. DIN PUNCT DE VEDERE SOCIAL 
Oraşul şi Raionul Sighet au tradiţii în industrializarea lemnului şi 

produse finite din lemn. 
Există muncitori calificaţi suficienţi precum şi cadre tehnice de care ar 

avea nevoie combinatul. 
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1. Se cunoaşte că din lipsa altor surse de câştig pentru asigurarea 
existenţei şi în prezent o parte din populaţia raionului se îndeletniceşte cu 
aceste munci forestiere în alte regiuni ale ţării. Dăm ca exemplu situaţia 

muncitorilor plecaţi în alte regiuni în prezent, conform evidenţei l.F.-ului 
Sighet: 

În regiunea Suceava„„„„.375 muncitori. 
În regiunea Timişoara„„„„340 muncitori 
În regiunea Cluj„„„„„„„„.210 muncitori 
În regiunea Craiova„„„„„.100 muncitori 
În regiunea Bacău„„„„„„„.70 muncitori 
În regiunea Aut. maghiară„.50 muncitori 

Total„ „„„„„ „„„ .1.375 muncitori 
Acest număr minim de muncitori cauzeză cheltuieli de deplasare în 

plus, de cel putin 500 OOO lei anual. 
2. Înafară de această situaţie a plecării muncitorilor forestieri în alte 

regiuni, la data actuală, potrivit datelor statistice ce rezultă din evidenţa 
Secţiei Raionale a Recrutării şi repartizării Forţelor de Muncă, sunt 
înregistraţi ca disponibili un număr de 1 700 braţe de muncă din care numai 
în oraşul Sighet 517 muncitori, restul de 1183 din mediul rural al raionului. 

Din totalul disponibilului peste 50% sunt muncitori forestieri 
3. Cauzele acestui disponibil de braţe de muncă, sunt o urmare a 

dezvoltării procesului tehnico-organizatoric din întreprinderi prin micile 
mecanizări, prin introducerea mecanismelor la exploatările forestiere şi la 
fabrici, prin aplicarea HCM 116/1959, precum şi prin creşterea populaţiei din 
raion, cadre tinere eliberate din armată etc. 

4. Insuficienţa trenurilor agricole din raionul nostru, cauzează un 
surplus de muncitori atât din rândul celor intraţi în unităţile agricole socialiste, 
cât şi din sectorul individual. De exemplu, deşi comuna Remeţi, este 
complect colectivizată, totuşi există un disponibil de cca 100 de muncitori, 
care solicită muncă. 

5. Tot din cauza insuficienţei suprafeţelor agricole în toate comunele 
raionului există un surplus de cca 25-30%, de muncitori, care pentru a se 
întreţine se îndeletnicesc cu alte munci decât cele agricole, şi în special cu 
dulgheria şi confecţionarea manuală a diferitelor obiecte casnice. 

6. Prin încetarea activităţii celor 2 saline de la Ocna Şugatag şi 
Coştiui, a bazei Export lemn din Sighet, a întreprinderii Regionale Forestiere, 
precum şi prin reducerea activităţii secţiilor de tâmplărie a IPRODCOOP-ului 
Sighet, de asemenea au influenţat creşterea numărului mare de braţe de 
muncă existente în raion. 

III. CONCLUZII 
Numai prin construirea Combinatului de industrializarea lemnului din 

Sighet, construcţie, care să înceapă neapărat în acest an, se rezolvă 

problema acută a plasării braţelor de muncă disponibile potrivit calificării şi 
îndeletnicirii specifice din punct de vedere economic raionului nostru. 

Prin construirea combinatului de industrializarea lemnului din Sighet, 
se va economisi fonduri însemnate la personalul tehnico-administrativ şi 
recrutarea muncitorilor. 

De asemenea mai există următoarele avantaje prin începerea 
construirii acestui combinat: 
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- Numărul mediu de muncitori va creşte cu cca 2000 din care cca 600 
muncitori proveniţi de la actualele fabrici din Sighet şi Cîmpulung la Tisa. 

- Parţial este asigurată posibilitatea cazării salariaţilor combinatului în 
Sighet, iar pentru restul în majoritatea cazurilor este asigurat transportul lor 
pe căile ferate existente (CFR de la Cîmpulung la Tisa şi Bocicoi) şi (CFF de 
la Coştiui, Ocna Şugatag şi Valea Mara), etc., distanţe relativ mici de 12-20 
km. 

- Noul Combinat va aduce cu sine şi îmbunătăţirea condiţiilor social 
culturale a muncitorilor şi o dată cu aceasta se va dezvolta mai mult şi viaţa 
culturală a oraşului. 

- S-ar dezvolta şi oraşul Sighet făcându-l un adevărat centru forestier 
aşa cum indică de altfel aşezarea sa geografică la locul de gravitare a 
masivelor păduroase din Maramureş. 

- Există la marginea oraşului Sighet, terenul necesar amplasării 
acestui combinat şi care are accesibilitate la toate formele de transport. 

Faţă de cele arătate mai sus, propunem Comitetului Raional de Partid 
Sighet să facă intervenţii privind Comitetul Regional Baia Mare, pentru a 
obţine de la Comisia de Stat a Planificării hotărârea definitivă a proiectării şi 
începerii construirii în anul 1960, a acestui combinat din Sighet. 

Sighet, 6 aprilie 1960 
Comisia Economică, 

73. Vişeul de Sus, 15 aprilie 1960. Situaţie întocmită de primsecretarul 
Comitetului Raional de Partid Vişeu în vederea generalizării în perspectivă 
apropiată a învăţământului de 7 ani, cu informaţii despre numărul elevilor 
care au absolvit patru case primare care continuă ciclul gimnazial, precizând 
şi cauzele care determină abandonul şcolar. Fond Comitetul Raional Vişeu 
al PMR, dosar 28011960, filele 85-86 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Vişeu 

SITUATIA 
Cuprinderii absolvenţilor de clasa a IV în clasa V-a în anul şcolar 

curent şi pentru anul viitor, precum şi situaţia din anul şcolar viitor, precum şi 
situaţia din anul 1964-1965 a elevilor din clasele V-VII, în vederea 
generalizării învăţământului de 7 ani 

Nr. Cuprin Rămaşi Plan pe anul 1960-61 
Nr. Comuna, şcoala abs. şi în afară Abs. Cuprinşi Ră· 
crt ci. IV în ci. ci.IV in ci. V-a ma şi 

1958 V-a 
1959 în 1959-

60 
1 Baia Borşa 36 32 4 20 20 . 

2 Borşa 101 83 18 220 100 45 
3 Borşa Poiana 44 30 14 . 45 . 
4 Borşa gară . . . . 30 . 
5 Botlza 64 34 30 82 52 . 
6 Botiza P.lolenllel Glodului . . . . 30 . 
7 Bistra 21 27 . 62 23 . 
8 Bistra V.lalea] Vlseulul 38 25 . 39 . 
9 Crasna 38 25 13 47 20 27 
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10 Cuhea 44 37 7 112 61 -
11 Cuhea Bocicoel 28 25 3 - 51 -
12 Dragomiresti 67 51 16 60 60 -
13 leud 77 63 14 84 84 -
14 Leordina 47 33 14 56 52 4 
15 Moisei 82 48 34 149 68 19 
16 Moisei lzlvorull lui Draaos 29 29 - - 35 -
17 Moisei lzlvorull Nearu - - - - 27 -
18 Poienile de lsubl Munte 91 51 40 139 95 44 
19 Repedea 29 29 - 70 35 35 
20 Ruscova 55 40 12 50 50 -
21 Rozavlea 87 62 15 142 80 6 
22 Rozavlea Sieu 62 37 25 - 57 -
23 Să cel 74 33 41 84 60 24 
24 Săliştea 111 77 34 138 108 30 
25 Vişeul de jos 108 93 15 114 114 -
26 Vişeul de mijloc 51 39 12 71 50 21 
27 Viseu sc.loalal medie 181 105 76 220 220 -
TOTAL 1549 1112 437 1920 1666 254 

Menţionăm că situaţia de mai sus se referă la Trimestrul li al anului 
şcolar în curs, iar pentru anul şcolar viitor s-a luat ca cifră de orientare 
privind absolvenţii de clasa IV-a tot situaţia Trimestrului li din acest an 
şcolar. Cauzele principale ale neîndeplinirii planului de şcolarizare la clasa a 
V-a privind cuprinderea tuturor absolvenţilor de cl[asa) IV. Atât din acest an 
şcolar cât şi în anul şcolar viitor sunt următoarele: 

- În fiecare comună sunt şcoli periferice aflate la distanţe de 3-15 km. 
de şcoala de 7 ani existentă şi frecventarea şcolii de către copiii din aceste 
cătune nu este accesibilă din cauza depărtării. 

- În cătunele respective în anul viitor încă nu pot lua fiinţă şcoli de 7 
ani, fiind puţini elevi pentru a întruni numărul unei clase, lipsă de spaţiu, 
precum şi cadre didactice. 

- Cuprinderea tuturor copiilor absolvenţi de IV. clase în clasa V.-a fie 
prin acordarea de burse la gazde comune, fie prin înfiinţarea de internate la 
şcolile de centru. 

Vişeul de sus la 15 aprilie 1960 
Prim secretar 
ss indescifrabil 

74. Sighet, 16 aprilie 1960. Informare privind aplicarea Decretului nr. 
5811960, referitor la constituirea unor brigăzi de transport ale GA C-urilor şi 
întovărăşirilor pentru exploatări forestiere. Fond Comitetul raional Sighet al 
P.M.R., dosar 34611959, fila 139. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÎN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

INFORMARE 
privind aplicarea Decretului 58/1960.-
În raion, în urma predării atelajelor întreprinderii forestiere către 

unităţile socialiste din agricultură, în 3 GAC şi o întovărăşire au fost formate 
6 brigăzi simple de transport. La GAC Săpânţa 3 brigăzi. Prima brigadă din 
17 muncitori. A doua din 25 muncitori, iar a treia din 11 muncitori. La GAC 
Sighet s-a format o brigadă din 18 muncitori. La GAC Remeţi s-a format o 
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brigadă din 35 muncitori, la întovărăşirea din Sat-Şugatag o brigadă din 16 
muncitori. 

În brigăzile formate o mare parte din aceşti muncitori colectivişti şi 
întovărăşiţi care formează brigăzile, au o experienţă în muncă, deoarece au 
mai muncit la exploatările forestiere ca vizitii. 

În urma formării brigăzilor, în prima jumătate a lunii aprilie se simte o 
scădere a capacităţii acestor coloane hipo, însă în prezent lipsesc datele 
pentru a face o concluzie clară. O situaţie provizorie pe prima jumătate a 
lunii aprilie este numai de la brigada de la întovărăşirea din Sat-Şugatag, 
unde productivitatea planificată pe atelaj este 8 tone km. şi s-a realizat 6,5 
km., deci 81 %. 

După aprecierile întreprinderii forestiere brigăzile de la GAC Săpânţa 
şi Sighet în număr de 4 brigăzi vor obţine în luna aprilie rezultate mai bune 
decât cele înregistrate de întovărăşirea din Sat-Şugatag, însă rezultate slabe 
se obţin de brigada de la GAC Remeţi. 

Nu s-a putut concretiza încă felul cum îşi desfăşoară activitatea aceste 
brigăzi, deoarece tarifele au fost predate de l.F. abia în ultimele zile. 

Sighet, la 16 aprilie 1960.-

Prim-secretar, Instructor cu informare, 

75. Vişeul de Sus, 5 mai 1960. Referat cu descrierea cursurilor de 
,,îndrumarea politică a femeilor" pe anul 1959-1960. Fond Comitetul Raional 
de Partid Vişeu, dosar 28011960, filele 89-94 

Comitetul Raional de Partid Vişeu 

REFERAT 

privind desfăşurarea cursurilor politice de îndrumare a femeilor pe 
anul 1959-1960. 

În anii de democraţie populară în ţara noastră sub conducerea 
Partidului Muncitoresc Român, s-au obţinut succese de necomparat faţă de 
regimul burghezo-moşieresc care ţinea în întuneric elanul oamenilor muncii. 
Partidul şi Guvernul acordă o atenţie deosebită culturalizării maselor de 
femei. 

Îmbogăţindu-şi cunoştiinţele însutindu-şi (însuşindu-şi?) cuceririle 
culturii şi ştiinţei femeile pentru a inte (înţelege?) mai bine importanţa 
cuceririle noastre revoluţionare şi necesitatea de a lupta cu hotărâre pentru 
apărarea lor, pot înţelege şi mai bine politica partidului nostru. O deosebită 
importanţă o prezintă faptul că sub conducerea şi îndrumarea partidului 
mase largi de femei sunt chemate să-şi spună cuvântul în marea operă de 
construirea socialismului. 

Femeia exploatată şi umilită în trecut astăzi a devenit liberă stăpână 
pe viitorul ei, pentru a făuri o viaţă nouă şi a copiilor ei, şi de a-şi pune 
capacitatea ei creatoare în opera de construire a socialismului la noi în ţară 

Datorită grijei permanente a partidului pentru educaţia politică a 
femeilor, pentru ridicarea lor profesională şi culturală, creşte cunoştiinţa 
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femeilor an de an, mii şi mii de femei ocupă posturi de răspundere în 
aparatul de stat, 71 de deputate sunt în Adunarea Naţională, 3500 deputate 
în sfaturile populare. 

În industria noastră socialistă sute de femei sunt fruntaşe în producţie, 
multe femei pentru merite deosebite sunt decorate cu ordine şi medalii, 
deasemenea avem femei eroi ai muncii socialiste ca tov. Maria Zidaru 
Preşedinte al Gospodăriei Păuleşti, reg[iunea] Baia Mare, Ana Poclima 
muncitoare textilistă, avem femei laureate ale premiului de stat, învăţătoare, 
profesoare, medici şi altele. 

Femeile din industrie datorită faptului că a crescut conştiinţa lor 
socialistă an de an au atitudine nouă faţă de munca socialistă contribuind cu 
toată capacitatea lor creatoare la realizarea şi depăşirea planului de 
productie. 

Îndrumate în permanent de organizaţiile de partid ele au răspuns cu 
cinste sarcinilor trasate de plenara CC a PMR.din 3-5 decembrie 1959, 
realizând însemnate economii de materii prime şi deşeuri. Aşa de exemplu 
intreprinderea Minieră Baia Borşa muncitoarele ca Muţiu Irma, Bama Maria, 
Molnar Rozalia şi altele se află printre muncitorii fruntaşi. 

intreprinderea IF Vişeu care în momentul de faţă este a doua 
întreprindere pe ţară, la aceste lucru au contribuit şi femeile fruntaşe ca: 
Apan Ana, Malanca Maria şi altele 

Trezite la viaţă şi ajutate să se lumineze ţărăncile noastre muncitoare 
reprezintă o forţă creatoare în viaţa satului şi a transformării socialiste a 
agriculturii. Ele înţeleg din ce în ce mai mult că gospodăria colectivă este 
singurul drum spre belşug, spre lumină acolo unde se întemeiază 
gospodăria agricolă se pun bazele unei noi vieţi fericite. 

Pentru culturalizarea maselor de femei la iniţiativa Comitetului 
Naţional al Femeilor au fost organizate în anii 1958-1959 25 cursuri politice 
de îndrumarea femeilor reprezentând un număr de 960 cursante. Ca 
rezultatul acestor cursuri s-a reuşit ca în anul acesta să avem 50 cursuri 
politice cu un număr de 1960 cursante planificate de către Comitetul regional 
am avut 41 cursuri iar la cerinţele femeilor am ajuns la aceste 50 cursuri. 
Cursurile au funcţionat pe baza unui plan concret indicat de Consiliul 
naţional al femeilor şi sub îndrumarea permanentă a Comitetului Regional de 
femei. 

Un aport practic în această direcţie l-am primit din partea Comitetului 
raional de Partid, prin instructori care au predat lecţii şi chiar au asistat la 
aceste cursuri. Lecţia au fost predate de către membri propagandişti de 
partid, pe înţelesul fiecărei cursante şi localizate cu exemple specific 
comunelor. 

De remarcat este la majoritatea cursurilor frecvenţa a fost 100% şi 
chiar s-a mărit numărul cursantelor, ca de ex Vişeul de Sus, Vişeul de Jos, 
Săliştea, Moisei, Dragomireşti, Botiza, Rozavlea Bistra şi altele. Acolo unde 
responsabilul de cursuri a dat mai multă atenţie acestor cursuri, rezultatele 
au fost mult mai frumoase faţă de anii 1958-1959. De ex.: oraşul Vişeul de 
Sus responsabilă Rihlea Maria, Caia Palaga, luga Felicia Vişeul de Mijloc, 
Stănescu Elvira Spital, Gruber Ana Sfatul Raional, Pasca Eugenia Miliţie, 
llovan Elisabeta Sălişte, Onicioc Ioana Moisei, Cocejuc Livia Bistra, Bogdan 
Marghioala Dragomireşti, Popan Maria satul Şieu şi alte responsabile de 
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cursuri ca Vişeu de Jos Balescu Sofia şi altele, care au avut o preocupare în 
ceea ce priveşte educaţia femeilor. 

Nu la fel a fost preocuparea responsabilelor cursurilor ca lecţiile să fie 
ţinute la zi ca de ex.: Borşa, Darie Elvira, Luca Constanţa, lurciuc Olimpia 
Repedea, Hapca Natalia Poieni de Sub Munte, Mănulescu Cristina Valea 
Vişeului, şi alte responsabile care în mică măsură. 

De multe ori cursantele au fost prezente la cursuri iar responsabila 
lipsea. 

La cursuri au fost purtate discuţiile legate de conţinutul lecţiilor. În 
urma lecţiilor din trecutul de luptă revoluţionară a trecutului nostru o femeie 
simplă ca tov. Cîmpianu Varvara din comuna Săcel Iancu lulisca Vişeul de 
Mijloc, Chiuzboiani Iuliana Vişeul de Sus, Sidău Ioana din Botiza, Sas Ioana 
Şieu, arată că sunt pătrunse de importanţa acestor cursuri şi se bucură 
foarte mult de înfiinţarea acestor cursuri fiindcă putem să învăţăm cât ceva 
din ceea ce se întâmplă în ţară şi ne luminează mintea. S-au purtat tot la 
această lecţie, multe discuţii despre luptătoarele neînfricate care au luptat 
pentru fericirea poporului ca Donca Sima, Terezia Osco, Nina Popova şi alte 
luptătoare, iar ca semn de recunoştiinţă profundă ele vor contribui din plin la 
făurirea unor vieţi noi socialiste, ca de ex. tov Iancu llişca din Vişeul de 
Mijloc, şi-a luat angajamentul să se înscrie la tov. zootehnică, care 
angajament a fost dus la îndeplinire. 

La lecţia - statul democrat popular - rolul său în construirea 
socialismului - tov. Chiuzboianu Iuliana, tov. Hontău Maria, Nistor Marişca, 
Mariciuc Sava, Tomoiagă Ileana Moisei şi multe alte cursante arată că din 
lecţia predată reiese cum au fost exploataţi oamenii în trecut dând exemple 
chiar din raionul nostru. Concomitent cu aceasta arată grija Partidului nostru, 
faţă de cei ce muncesc. Tov Grigaş Ecaterina arată că din lecţie se pot 
desprinde sarcini ce revin femeilor în opera de construire a socialismului. 

La lecţia - Comerţul socialist- cursantele în general au discutat ca să 
se încadreze în echipe ca femeile şi în general cursantele să dee exemplu în 
faţa restului de femei ca să fie cu partea socială achitate, de asemenea 
exemp. putem da tov. Leta Irina Oraş, Petraru Măriţa Rozavlea, Strelenciuc 
Irina Rozavlea, Ofrim Ileana din Dragomireşti, Tomoiagă Ileana Moisei, 
Bălăiţa Sofia Vişeul de Jos, şi alte cursante arătând restului de femei nefiind 
cu partea socială complectă nu poate avea pretenţii ca să avem mărfuri 

necesare în cooperative, ci va trebui în urma lecţiilor să muncim cu mai 
multă hotărâre pentru autofinanţarea cooperativelor. Tov. Ulici Ileana arată 
unele deficienţe care mai există în cooperative în ceea ce priveşte 
deservirea civilizată a populaţiei. 

La - Lecţia Partidul - cursantele în general arată că din această lecţie 
au putut învăţa foarte multe, aşa cum a arătat tov. Pihoc precum şi restul 
cursantelor, arată că a putut învăţa multe din această lecţie, cum fii 
credincioşi ai clasei muncitoare au luptat şi şi-au jertfit viaţa luptând pentru 
binele nostru, cursantele arată în continuare şi îşi iau angajamentul în a 
munci şi cu mai mare zel la locul lor de muncă răspunzând la toate 
chemările Partidului nostru. 

La - lecţia transformarea socialistă a agriculturii - mai mult în urma 
prelucrării plenarei a CC a PMR din 3-5 decembrie 1959, cursantele au 
arătat că vor lupta cu mai multă hotărâre pentru întărirea sectorului socialist 
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al agriculturii şi realizarea a cît mai multe economii ca de ex. Vlad Anuţa din 
GAG Săliştea, luga Maria din Săliştea, Gradivici Ioana din leud, Pop Anuţa 
Perţa din Vişeul de Jos, şi altele. La fel la lecţia transformarea socialistă a 
agriculturii, este Dunca Năstacă din satul Şieu, Brumar Irina din comuna 
Rozavlea, Bognar Măricuţa, Sima Maria din Dragomireşti, au cerut ca să 
treacă dela tov. zootehnică la gospodăria agricolă zootehnică, unde aceste 
cursante au şi depus cererile şi au intrat cu toată suprafaţa, urmând 
exemplul lor au atras încă 16 familii cu toată suprafaţa ca de ex. Dunca 
Maria, Pătraş Maria şi multe alte cursante. 

Tot la cursurile politice ale femeilor s-au prelucrat şi simpozioane ca 
luptătoarele Donca Sima, Tereza Osco, Olga Bancic, Nina Popova, unde la 
aceste simpozioane au participat 2270 femei. 

La lecţia - Ocrotirea muncii şi copilului -, cursantele arată că femeile 
sunt îngrijite, asigurate cu asistenţă medicală în casa de naşteri, şi este 
asigurată şi viaţa copilului, nu ca în trecut femeile năşteau acasă sau pe 
câmp, iar mulţi dintre copii mureau sau chiar şi din mamele lor. 

La lecţia - Familia în statul socialist - codul familiei cursantele au arătat 
că ar fi bine să dispară divorţurile şi să se ţină unele conferinţe pe teme 
juristice (!) ca să nu se despartă soţii unul de altul şi să rămână copiii fără 
tată sau fără mamă. Femeile au mai arătat că aceste lecţii ar fi bine să se 
prelucreze şi cu soţii lor, ca de ex.: Salamon Fani, Ardelean Ioana -
Rozavlea, şi multe alte cursante care au fost de aceeaşi părere ca să se 
prelucreze aceste teme. 

La muncile patriotice femeile au purtat multe discuţii şi chiar au luat 
angajamente cu înfrumuseţarea comunelor, de ex. tov. Hontău Maria din 
Petrova, Olasin Ana din Bistra, Nistor Marişca au arătat că vor lupta cu 
hotărâre pentru a mobiliza masele largi de femei în diferitele acţiuni 

patriotice. 
În urma analizei învăţământului politic Biroul Raional de Partid a trasat 

sarcini secretarilor organizatiilor de bază şi instructorilor teritoriali de partid 
ca fiecare curs să fie anali~at de org.[anizaţia] de bază. În urma acestor 
analize cursurile s-au desfăşurat în mai bune condiţii şi au ajuns la un nivel 
mai înalt şi în special unde cursurile au mers mai slab. Ca de ex. Borşa, 
Repedea, Poienile de sub Munte, Valea Vişeului şi altele unde au ajuns ca 
lecţiile să fie ţinute la zi. 

Cursantele în general au propus ca cursurile să rămână şi pe timp de 
vară ca de ex. în oraşul Vişeu s-a propus să se facă un curs de croitorie, iar 
la Rozavlea să continue. cursurile cu diferite materii cu caracter agricol şi 
gospodăresc. 

Acele cursante care au participat cu regularitate la cursuri le-au fost 
înmânate în cadru festiv 1300 diplome, în urma înmânării acestor diplome 
femeile şi-au luat angajamentul că vor munci pe viitor cu mai multă dragoste 
şi vor răspunde la toate chemările Comitetului Comunal de Femei. 
Cursantele au primit diplome cu lacrimi în ochi şi mulţumind org.[anizaţiei] de 
bază şi Comitetului de Femei pentru preocuparea pe care au avut-o pentru 
ca să le lumineze mintea, prin lecţiile predate, rezultatele bune obţinute în 
domeniul muncii culturale se datoresc ajutorului practic primit de către Biroul 
Raional de Partid care a trasat sarcinile org.[anizaţiei] de bază şi 

instructorilor teritoriali pentru a controla şi îndruma cursurile de îndrumare a 
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femeilor, la fel instructoarele voluntare s-au deplasat pe teren unde au dat 
ajutor responsabilului de cursuri. 

Cursurile noastre de îndrumare contribuie la ridicarea conştiinţei 

maselor de femei astfel femeile se pot mobiliza mai uşor la orice acţiune cu 
caracter obştesc înţelegând tot mai mult avantajele sectorului socialist, 
numărul lor crescând zi de zi, precum şi la combaterea misticismului care a 
ţinut în întuneric masele largi de femei, prin cursurile noastre femeile îşi dau 
tot mai mult seama de minciunile propovăduite, putem da ca ex. pe tov. 
Bradu Ileana din comuna Săcel, o ţărancă simplă care arată că numai 
venind la aceste lecţii aude adevărul şi poate învăţa ceva nou şi să fie la 
curent cu toate problemele. Facând o comparaţie cu biserica din satul lor 
unde sunt trei preoţi care se ceartă pentru a căpăta cât mai mulţi oameni 
pentru a profita care de care mai mult, aceste certuri dintre preoţi având 
influenţă şi asupra oamenilor începând să fie neînţelegeri şi între oamenii 
din sat. La lecţia frăţiei de nezdruncinat dintre poporul român şi naţionalităţile 
conlocuitoare din ţara noastră - tov. Şimon Irina din Vişeul de Sus, arată cum 
în anii regimului burghezo-moşieresc, nu putea intra în serviciu un cetăţean 
de altă naţionalitate, chiar fratele dânsului nu a fost primit de ce a fost de 
naţionalitate maghiară. 

Pe lângă toate aceste rezultate am întâmpinat şi unele greutăţi. În 
comunele ucrainene nu am avut lecţii în limba ucraineană, pe care greutăţi 
le-am tradus din limba română în limba ucraineană, din aceste greutăţi şi 
culturalizarea maselor de femei a mers mai slab. 

În această direcţie o lipsă o are şi tov Mîrza ca în mică măsură s-a 
deplasat în aceste comune unde cursurile au mers mai slab. 

Ţinând cont· de propunerile făcute de cursante cu ocazia înmânării 
diplomelor Biroul Comitetului Raional de Femei e de acord ca cursurile să 
rămână şi pe timp de vară în continuare, iar nr. cursurilor pe anul 1960-1961, 
să se mărească încă cu 30 cursuri. 

Vişeul de Sus la 5 mai 1960 

Preşedinte, 

Ion Vancea 
Responsabilă de curs, 

76. Sighet, 14 mai 1960. Referat despre controlul efectuat de Comisia 
Economică Raională de Partid Sighet referitor la aplicarea Decretului 
Prezidiului Marii Adunări Naţionale nr. 158 din 5 februarie 1960, prin care se 
pune problema rentabilizării activităţii de exploatare forestieră la atelajele 
predate de Întreprinderea Forestieră GAG-urilor şi întovărăşirilor. Comitetul 
raional Sighet al PMR, dosar 34611959, filele 156-162 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

Referat 
asupra controlului efectuat de Comisia Raională de Partid privind 

aplicarea Decretului Prezidiului Marii Adunări Naţionale nr. 58 din 5 februarie 
1960, cu privire la predarea atelajelor hipo de la l.F. Sighet, la sectoarele 
socialiste din agricultură, GAC şi a întovărăşirilor agricole. De felul cum a 
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fost asigurat continuitatea procesului de producţie în sectoarele de 
exploatare în perioada de predare şi până la sfârşitul lunii aprilie 1960. 

I. În scopul aplicării în viaţă a Decretului nr.58, Comitetul Raional de 
Partid, a întocmit un plan de măsuri politice şi organizatoric formându-se 
comisia pentru desbaterea Decretului, cu secretarii org.[anizaţiei] de bază 
din GAC şi întovărăşiri, preşedinţi ai GAC şi întovărăşiri, a sfaturilor populare 
comunale, la care a participat DREF Baia Mare şi conducerea l.F.-ului 
Sighet. 

În cadrul dezbaterii al acestui Decret, au fost ridicate o serie de 
probleme privind preluarea şi predarea atelajelor hipo, care au fost clarificate 
în cadrul şedinţei. 

Membrii comisiei raionale, au fost repartizati pe gospodării colective şi 
întovărăşiri agricole, pentru a pregăti adunări de a desbate Decretul. În 
general Decretul a fost primit cu satisfacţie şi interes din partea GAC şi 

întovărăşirilor agricole, privind consolidarea sectorului socialist în raionul 
nostru. 

După desbatere a fost formată comisia de evaluare în vederea 
predării a atelajelor, astfel în raza l.F.-ului Sighet, au fost predaţi conform 
Decretului 189 buc. cai cu harnaşamente după cum urmează: 

- G.A.C. Remeţi 33 buc cai 
- G.A.C. Săpînţa 91 buc cai 
- G.A.C. Sighet 33 buc cai 
- Întov.[ărăşirea] sat Şugatag 32 buc cai 
Astfel a fost respectat termenul de predare şi preluare, conform 

Decretului până la 31 martie 1960, făcându-se formele prevăzute în anexele 
Decretului. 

De la această dată pe parcurs au mai survenit anumite schimbări 
pentru îmbunătăţirea muncii privind asigurarea realizării planului în cadrul 
l.F.-ului Sighet. 

Aceste schimbări survenite, au fost necesare în urma analizei făcute 
privind realizarea planului de scos - apropiat decadal la rămpile de încărcare 
de către biroul Comit[etului] Raional de Partid şi conducerea l.F.-ului, că sunt 
lipsuri din cauză că, G.A.C. Săpînţa, nu este în stare să cuprindă toate 
coloanele hipo, pentru asigurarea planului, şi s-a hotărât împreună cu G.A.C. 
Săpînţa, să predea un număr de 41 buc cai întovărăşirii Agricole Deseşti, 
lucru care s-a făcut la data de 4 mai a.c. 

Pe perioada analizată de comisia raională de partid, se constată că pe 
luna aprilie, coloanele hipo, au avut un plan de 15.120 Tkm de realizat din 
care s-a realizat numai 8.030 Tkm pe sectoare după cum urmează: 

G.A.C. Remeţi planificat 2.640 realizat 514 
G.A.C. Sighet 2.640 realizat 1027 
G.A.C. Săpînta 7280 realizat 4452 
Întov.[ărăşirea]sat Şugatag 2560 realizat 1847 
Total 15.120 realizat 8030 
Din situaţia de mai sus, reese că, planul stabilit pe atelaje de 8 Tkm, 

nu a fost realizat, din care cauză planul pe l.F. la tras şi apropriat nu a putut 
să fie realizat. 

Cauza nerealizării sarcinilor de plan în cadrul sectoarelor de 
exploatare la faza de lucru scos-apropiat este: 
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- În luna aprilie s-a lucrat numai jumătate din lună, adică 15 zile, prin 
faptul că muncitorii au plecat acasă pe perioada sărbătorilor. Considerăm că 
aici a avut lipsuri atât organizaţia de partid, cât şi conducerea administrativă, 
că nu au fost luate măsuri politice de a lămuri muncitorii ca să nu 
părăsească locurile de muncă, care a creat un gol de producţie între 3-8 zile 
lucrătoare. 

li. Conducerea de către GAC şi Întov[ărăşiri] Agricole, a 
coloanelor hipo, la sectoarele de exploatare. 

Deşi în perioada desbaterii Decretului, au fost lămurite o serie de 
probleme, fiind de acord conducerile GAC şi Întovărăşirilor cu sarcini ce 
revin în coordonarea în bune condiţiuni a coloanelor hipo pentru îndeplinirea 
sarcinilor. Totuşi se constată că nu toate consiliile de conducere ale 
gospodăriilor colective s-au achitat în mod conştiincios de această sarcină, 
din care cauză la unele coloane hipo, s-au creiat nemulţumiri în rândul 
vizitiilor pentru că din partea GAC Săpînţa şi Remeţi, nu s-a deplasat la 
aceste sectoare de muncă, pentru a desbate cu muncitorii (colectivişti) 

sarcinile ce le revin asupra lor în cadrul l.F.-ului. La fel nu s-a clarificat 
retribuirea muncii, acelora care lucrează la coloanele hipo, lăsând toate 
sarcinile să le rezolve şeful de coloană. Din cauzele mai sus arătate, s-a 
ajuns ca muncitorii să nu primească salariul la timp. De asemenea şi 
coloanele nu au fost ajutate în măsură suficientă de către şefii de sectoare, 
şefi de brigăzi şi maiştrii din cadrul l.F. de felul cum să-şi organizeze mai 
bine munca. 

O altă cauză pe care o considerăm este şi aceea, că deşi de la bun 
început a fost trasă atenţia consiliilor de conducere şi chiar în adunări 
generale ale colectiviştilor, că în cadrul coloanelor să fie puşi ca vizitii acei 
oameni care cunosc munca la pădure şi iubesc gospodăria colectivă şi 
aceasta nu a fost pe deplin respectat trimiţând oameni colectivişti, care nu 
au avut toţi interesul ca să realizeze câştiguri şi planul de producţie pe care 
l-a avut. 

O altă cauză o considerăm că în cursul lunii aprilie, coloanele n-au 
lucrat toate zilele lucrătoare, aceasta a făcut ca gospodăriile colective să 
lucreze cu pierdere, ca de exemplu: GAC Săpînţa, în luna aprilie a câştigat 
48.648 lei şi a cheltuit 30.250 lei, în afară de salariul vizitiilor care trebuesc 
achitate, sau GAC Remeţi, care a cîştigat 12.200 lei şi a cheltuit 11.856 lei, 
fără salariile achitate vizitiilor. 

Aceasta se datoreşte că conducerea G.A.C.şi conducerea l.F.-ului, nu 
a analizat împreună mai din timp de felul, ca ce măsuri organizatorice şi 
tehnice sunt necesare de a lua ca GAC să lucreze cu beneficii. 

Sunt coloane hipo, care lucrează cu beneficii, exemplu: este coloana 
GAC Săpînţa, care lucrează în sectorul Băiţa, aparţinând l.F.-ului Baia Mare, 
realizând un beneficiu de peste 2.000 lei. Sau coloana întovărăşirii agricole 
din satul Ocna Şugatag, care de asemenea lucrează cu beneficii. 

Pentru lipsurile arătate mai sus, este vinovat şi conducerea l.F.-ului, în 
privinţa planificării numărului de atelaje pe parchete, unde s-a constatat că la 
sectorul Izvoarele Dumitru, în loc să fie utilizate 5 atelaje la capacitate, s-a 
menţinut 11 atelaje pe acelaş volum de producţie, sau la sectorul Crivin, 
unde şeful de sector nu a repartizat planul pentru coloana hipo, iar şeful de 
coloană nu ştie ce are de făcut lucrând la întâmplare şi neorganizat. 
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De menţionat este faptul că coloanele aparţinând GAG nu a realizat 
volumul de producţie planificat pe atelaje de aceea nu a realizat nici 
beneficii. 

Analizând cauzele principale de nerealizare a planului şi că unele 
coloane să lucreze rentabil cu beneficii şi altele cu pierderi, s-a ajuns la 
concluzia că, dacă întovărăşirea agricolă din Sat Şugatag, a putut să câştige 
în cursul lunii aprilie, suma de 20.000 lei, din care a cheltuit 6.072 lei, 
aceasta se dovedeşte că este o preocupare din partea conducerii 
întovărăşirii, fiindcă fânul îl cumpără direct întovărăşirea cu un preţ de 0,50 
lei/kg, până când fânul cumpărat de la AGEVACOOP a costat 0,91 lei. De 
aceea şi GAG Săpînţa şi Remeţi, datorită faptului că nu s-a interesat să 
asigure furaje mai ieftine pentru hrana cailor, pe de o parte şi pe de altă 
parte, nu au fost folosite nici atelajele la capacitate. 

Fapt pc;>zitiv este că la aceste coloane, care au fost preluate de 
gospodării colective şi întovărăşiri agricole, lucrează numai membrii ai GAG 
şi întovărăşirilor. Însă în ce priveşte retribuirea muncii, au fost lăsate la 
atitudinea consiliilor de conducere, care nici până în prezent nu este dat o 
linie a modului de retribuire a muncii, astfel se procedează în diferite forme şi 
feluri de retribuire. 

G.A.C. Sighet, care a preluat o coloană de atelaje, consiliul de 
conducere, a hotărât ca să fie retribuit pe baza Statutului GAG adică pe 
baze de norme şi în natură, iar câştigul îl încasează tot G.A.C. retribuit bani 
pe zile muncă şi la ceilalţi colectivişti care nu lucrează la coloanele hipo, din 
cadrul sectorului de exploatare, până când GAG Săpînţa şi Remeţi, plătesc 
salariile la vizitii pe Tkm, aşa cum au procedat plata când coloanele hipo au 
fost ale l.F.-ului. 

III. În privinţa stării animalelor şi harnaşamentelor de la predare şi 
preluare, s-a constatat că în general sîunt menţinute în condiţiuni bune, cu 
excepţia coloana de la sect[orului] Valea Brazilor, care au mai slăbit din 
cauza reducerii furajelor în special a concentratelor fiind redusă de la 5 kg. la 
3,75 kg. 

După constatarea comisiei economice, această stare de fapte, s-a şi 
luat măsuri de îmbunătăţire. În general coloanele hipo, sunt aprovizionate cu 
furaje (fân) de către AGEVACOOP prin achiziţii, aceste furaje sunt de o 
calitate slabă, pe lângă că sunt de calitate slabă se plăteşte un kg. cu 0,91 
lei. 

Considerăm ca o măsură bună luată în privinţa aprovizionării cu furaje 
(fân) din partea întov.[ărăşirii] Sat Şugatag, care a renunţat să fie 
aprovizionată de către AGEVACOOP, aprovizionându-se şi cu furaje de 
bună calitate şi cu 0,50 lei/kg de fân, datorită acestei măsuri luate în 
momentul de faţă, caii acestei întovărăşiri sunt cei mai buni. 

Din partea GAG Remeţi, Săpînţa şi Sighet, până în prezent nu s-a 
observat asemenea iniţiative, ca să cumpere şi ei fân de bună calitate şi cu 
un preţ mai redus care contribuie în mare măsură la reducerea preţului de 
cost pe atelaje, iar pe altă parte la întretinerea cailor în mai bună stare. 

În privinţa asigurării cu păşune pentru cai, este asigurată din partea 
l.F.-ului în aproprierea sectoarelor de exploatare la toate coloanele. 

În perioada de la 15 mai, la 30 septembrie, Întreprinderea l.F. îşi 
reduce activitatea prin faptul că, tăieri definitive în total 9 parchete a cărui 
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regim de tăiere şi scoatere conform regulamentului de exploatare îşi 

încetează activitatea de la data de 15 aprilie - 15 septembrie. În această 
perioadă se va reduce de la 9 parchete la 4 parchete, care regimul de 
exploatare permite tăierea în această perioadă, în acelaş timp se vor reduce 
şi din numărul atelajelor de la 94,5 la 84, iar restul de 1 O atelaje vor trece în 
repaus. 

IV. În urma controlului efectuat la coloana hipo, din cadrul 1.F. Sighet, 
de către Comisia Raională, s-au luat următoarele măsuri de lichidarea 
deficienJelor constatate la faţa locului după cum urmează. 

- ln ziua de 14 mai a.c., s-au convocat o şedinţă la Centrala l.F., unde 
au participat tov. din comisia raională, şi tovii şefi de sectoare de exploatare, 
conducerile gospodăriilor şi a întovărăşirilor cu şefii de coloană hipo. La 
această şedinţă Comisia raională a arătat deficienţele constatate atât din 
partea gospodăriilor cât şi din partea l.F.-ului. Atât conducerile gospodăriilor 
şi a întovărăşirilor, cât şi conducerea l.F.-ului şi-au recunoscut lipsurile şi s
au angajat în faţa Comisiei Raionale, ca începând cu data de azi vor 
organiza munca în aşa fel ca la sfârşitul lunii mai, să recupereze deficitul 
avut în cursul lunii aprilie şi aibă şi beneficii. În cadrul acestei şedinţe şeful 
de coloană de la întovărăşirea „ 1 Mai" Sat Şugatag, tov. Hotea, a arătat felul 
cum şi-a organizat întreaga coloană pentru a putea recupera deficitul pe 
luna aprilie până la data de 1 mai. 

Datorită bunei organizări a muncii şi defalcării planului pe fiecare atelaj 
în parte, au reuşit ca până la 11 mai, să recupereze deficitul pe luna aprilie şi 
să scoată şi un beneficiu de 6.000 lei pentru întovărăşire. 

S-au trasat sarcina conducerii l.F.-ului ca începând cu data de azi, să 
numească un responsabil, care se va ocupa în mod permanent de coloanele 
hipo din raza l.F.-ului. S-au luat măsuri ca planul să fie defalcat pe atelaje şi 
zile, să fie cunoscut de fiecare vizitiu, totodată şefii de coloană să aibă 
grafice de urmărirea planului zilnic. 

Comisia a luat legătura cu conducerea Bazei INTERRAIONALE să 
aducă şi ovăz pentru cai, tovarăşii din conducerea Bazei lnteraionale au 
promis că începând cu ziua de 16 mai a.c., vor asigura coloanele hipo cu 
ovăz şi uruială 50% ovăz şi 50% uruială. 

S-au trasat sarcina conducerii 1.F.-ului, ca în parchetele unde lucrează 
coloanele sectorului socialist să nu lucreze atelaje particulare. 

S-au stabilit ca în termen de o săptămână conducerile GAC, împreună 
cu şefii de sectoare să plece sus în parchete, să stabilească câte atelaje să 
treacă în repaus. La fiecare sfârşit de lună conducerile gospodăriilor şi a 
întovărăşirilor, împreună cu conducerea l.F.-ului să facă analiza realizării 
planului pe luna trecută. 

Pentru îmbunătăţirea muncii în cadrul coloanelor hipo preluate de 
GAC-uri şi întovărăşiri agricole, considerăm necesar să fie clarificate 
următoarele probleme: 

1.Retribuirea muncii la colectivişti şi întovărăşiţi care lucrează la 
coloanele hipo. 

2. Să fie clarificat problema la aceşti colectivişti, care numai în urma 
predării cailor de către l.F. la gospodării colective a devenit colectivist, 
fiindcă înainte erau muncitori salariaţi şi unii dintre aceştia au ani îndelungaţi 
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ca lucrători forestieri, care a beneficiat de alocaţii de stat pentru copii, iar 
acuma numai beneficiază. 

3. Să fie clarificat problema asistenţei medicale cu colectiviştii şi 
întovărăşiţii, care lucrează la astfel de munci. 

Aceste probleme arătate pentru a fi clarificate, sunt ridicate zi de zi de 
către muncitori care lucrează la coloanele hipo ale gospodăriilor colective. 

Sighet, la 14 mai 1960. 

COMISIA ECONOMICĂ RAIONALĂ DE PARTID, 
ss indescifrabil 

77. Vişeul de Sus, 22 iulie 1960. Informare a primsecretarului al Comitetului 
Raional Vişeu, privind dezvoltarea reţelei de radioficare în comunele şi 
satele din raionul Vişeu. Fond Comitetul de Partid Raional Vişeu, dosar 
28011960, fila 101 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Vişeu. 

INFORMARE 
Cu privire la dezvoltarea reţelei de radioficare a comunelor şi satelor 

din raional Vişeu. 
În cadrul raionului Vişeu, sunt un număr de 5 comune şi oraşul Vişeul 

de Sus, ca: Vişeul de Jos, Leordina, Vişeul de Mijloc şi Ruscova. 
Aceste comună de mai sus arătate sunt conduse de trei staţii de 

radioficare, ca: Vişeul de Sus, Borşa, şi Leordina, şi cu o capacitate după 
cum urmează: 

lor 

1.- Vişeul de Sus ... 350 Waţi cu 1200 difuzoare. 
2.- Borşa .... 100 Waţi cu 800 difuzoare 
3.- Leordina ... 150 Waţi cu 400 difuzoare 

- Staţiile de radioficare sunt folosite de un număr difuzoare ca: 
1.- Vişeul de Sus cu 838 difuzoare. 
2.- Borşa cu 550 difuzoare 
3.- Leordina cu 150 difuzoare 
- Astfel staţiile de radioficare nu sînt folosite la întreaga capacitate a 

- Din cadrul raionului Vişeu sînt următoarele comune care solicită 
folosirea radioficării, ca: comuna Petrova, Crasna, Bistra, Moisei, leud, 
Borşa Birt şi Repedea, până în prezent pentru aceste localităţi s-au cerut de 
către sfaturile populare de instalarea difuzoarelor. 

- Biroul Comitetului Raional de Partid, în această direcţie propune: de 
a instala radioficare şi în comunele ca, Dragomireşti, Cuhea, şi Săliştea de 
Sus, cu centrul de staţie de radioficare în comuna Dragomireşti. 

Vişeul de Sus la 22 iulie 1960 
PRIM SECRETAR, 

78. Vişeul de Sus, 2 septembrie 1960. Informare a primsecretarului 
Comitetului Raional Vişeu, cu privire la prelucrarea în organizaţiile de bază a 
materialului de „uz intern" în legătură cu Consfătuirea Partidelor comuniste şi 
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muncitoreşti din ţările socialiste, care a avut loc la Bucureşti în iunie 1960. 
Fond Comitetul Raional de Partid, Vişeu, dosar 28011960, filele 102-103 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Vişeu 

INFORMAREA 
despre prelucrarea în org.[anizaţiile] de bază PMR a materialului de 

„Uz intern" în legătură cu Consfătuirea Partidelor comuniste şi muncitoreşti 
din ţările socialiste, care a avut loc la Bucureşti în iunie a.c. 

Acest material a fost prelucrat în org.(anizaţiile] de bază PMR numai 
de către membrii Biroului Comitetului Raional de Partid . 

În total s-au ţinut 51 de adunări cu 88 de org.[anizaţii] de bază ai PMR, 
unde au fost prezenţi 1336 de membrii şi candidaţi de partid, din totalul de 
1556, în proporţie de 87%. 

Aspecte deosebite în aceste adunări nu au fost, decât unele întrebări, 
din care vă redăm câteva aspecte: 

- larinca Emeric de la Minera Baia - Borşa întreabă care vor fi relaţiile 
în viitor între Partidul Muncitoresc Romîn şi Partidul Comunist Chinez. 
Popovici Gheorghe de la IF - Borşa întreabă dacă broşurile în legătură 

„Trăiască leninizmul "răspândite în ţara noastră de Ambasada chineză, au 
fost tipărite la noi în ţară sau în altă parte. 

- Nicovschi Toader de la Petrol - Săcel întreabă dacă mai sunt şi alte 
teze leniniste cu care chinejii nu sunt de acord sau numai teza cu privire la 
posibilitatea preîntâmpinării războaielor. 

- Petraru Iosif de la IF. Vişeu întreabă care sunt relaţiile actuale între 
R.P.R. şi R.P Chineză. 

- Andreica Vasile de la IF Vişeu întreabă dacă delegaţia Partidului 
Chinezi a participat la Consfătuirea până la terminare. 

- Burnar Gheorghe de la ISEM Vişeu întreabă care este poziţia 

actuală a tov. Mao-Tze-dun faţă de problemele fixate în declaraţia partidelor 
comuniste şi muncitoreşti la Consfătuirea din 1957 de la Moscova. 

- Covaci Vasile de la cartier Vişeu întreabă ca nu cumva chinezii prin 
această acţiune au vrut să pornească o lovitură împotriva statelor socialiste. 

- luga Dumitru GAC Săliştea întreabă că ce măsuri au fost luate 
împotriva Ambasadorului Chinez în ţara noastră pentru răspândirea 

broşurilor respective fără consimţămîntul şi aprobarea CC al PMR. 
- Antal Ioan din sat Dragomireşti, întreabă că această confuzie s-a 

clarificat faţă de Chinez sau nu şi dacă ei rămân şi pe mai departe cu 
aceleaşi concepţii. 

- Codrea Gheorghe de la Borşa sat, întreabă că ce au determinat pe 
Chinezi să pornească la asemenea acţiune greşită când şi de cine a fost 
descoperită această poziţie Chinezilor faţă de preîntâmpinarea războaielor. 

- Orosman Iosif din sat Crasna întreabă totuşi care este poziţia în 
momentul de faţă a Conducătorilor Chinezi faţă de statele socialiste şi 
Guvernul Sovietic. 

- Întrebări asemănătoare au fost puse şi de către alţi membrii şi 
candidaţi de partid cu ocazia adunărilor unde a fost prelucrat acest material. 
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Tovarăşi care au prelucrat materialul respectiv, au reuşit ca să dea 
răspuns la toate întrebările ce le-au fost puse. 

Vişeul de Sus la 2 septembrie 1960 
PRIM-SECRETAR Instructor cu informare şi scrisori 

79. Vişeul de Sus, 16 decembrie 1960. Referat al primsecretarului 
Comitetului Raional Vişeu al PMR privind instruirea agitatorilor pentru 
activitatea cultural-educativă în perioada de iarnă. Fond Comitetul Raional 
Vişeu al PMR, dosar 28011960, f 118-120. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Vişeu 

REFERAT 
A Biroului Comitetului Raional de Partid Vişeu privind instruirea 

agitatorilor, pe baza planului de măsuri, cu privire la activitatea cultural 
educativă în perioada de iarnă. 

Biroul Comitetului Raional de Partid, pe baza acestui plan de măsuri 
şi-a întocmit un plan de acţiuni, privind instruirea agitatorilor, formând 
colective de instruire a agitatorilor dintre tovarăşii membrii ai comitetului 
raional de partid, instructori teritoriali de partid, şi alţi tov. din activul de 
partid. 

Agitatorii au fost instruiţi în 8 centre de comune cu o durată de 3 zile, 
în data de 7, 8 şi 9 decembrie a.c. şi anume: în comuna Borşa, împreună cu 
agitatorii din comuna Baia Borşa şi comuna Moisei, cu centrul în comuna 
Borşa unde au participat un număr de 85 agitatori, Vişeul de Sus cu 
agitatorii din Vişeul de Jos, cu centrul la Vişeul de Sus, unde au participat un 
număr de 52 agitatori, comuna Leordina cu agitatorii din comuna Ruscova 
cu centrul la Leordina, unde au participat un număr de 35 agitatori, Poienile 
de Sub Munte cu agitatorii din comuna Repedea, cu centrul în Poienile de 
sub Munte, unde au participat un număr de 40 agitatori, comuna Petrova 
împreună cu agitatorii din comunele şi satele, Crasna, Bistra şi Valea 
Vişeului, cu centrul la Petrova, unde au participat un număr de 53 agitatori, 
comuna Săliştea împreună cu agitatorii din comuna Săcel, cu centrul la 
Săliştea unde au participat un număr de 54 agitatori, comuna Cuhea 
împreună cu agitatorii din comunele şi satele: Dragomireşti, leud şi Bocicoiel 
unde au participat un număr de 89 agitatori, comuna Rozavlea împreună cu 
agitatorii din comunele şi satele: Botiza, Şieu, şi Poienile Glodului, unde au 
participat un număr de 77 agitatori. 

Deci în total au fost instruiţi un număr de 485 agitatori, din totalul 
comunelor şi satelor din raionul Vişeu. 

Colectivele care au fost propuse de Biroul comitetului raional de Partid 
pentru instruire, înainte de a fi trimise pe teren au fost instruite de tov. 
secretar cu probleme de propagandă Ulici Ştefan, unde au fost indicate şi 
metodele de muncă care trebuiesc folosite pentru instruirea agitatorilor. În 
fiecare colectiv au făcut parte 4-5 tovarăşi. 

Înainte de instruirea agitatorilor au fost luate măsuri pentru a se 
întocmi lecţii cu care au fost instruite colectivele de agitatori, şi anume au 
fost întocmite următoarele teme de lecţii: 

306 

https://biblioteca-digitala.ro



- cum pot sprijini agitatorii munca căminului cultural. Importanţa 

agitaţiei vizuale şi a gazetelor de perete. 
- sarcinile agitatorilor privind informarea efectivă a oamenilor muncii 

despre problemele interne şi internaţionale 
- Cum trebuie să se pregătească un agitator pentru munca de agitaţie. 

Folosirea carnetului agitatorului, ziarelor şi revistelor în munca de agitaţie, 
desfăşurarea muncii cu cartea în perioada de iarnă. 

- întărirea economico- financiară a cooperativei de consum 
- conţinutul democraţiei noastre socialiste 
- sarcinile agitatorilor pentru traducerea în viaţă a directivelor celui de-

al III-iea Congres al PMR, în vederea creşterii producţiei de carne, lapte şi 
lână, importanţa însilozării furajelor. 

- munca politică de masă desfăşurată de agitatori pentru a traduce în 
viaţă sarcinile celui de al III-iea Congres al PMR privind dezvoltarea 
proprietăţii obşteşti, factor hotărâtor în dezvoltarea GAG al întovărăşirilor 

- sarcina trasată de cel de-al III-iea Congres al PMR, pentru ridicarea 
producţiei păşunilor şi fâneţelor naturale, care determină un puternic avânt al 
creşterii animalelor. 

Aceste lecţii au fost verificate de tov. secretar Ulici Ştefan, şi au fost 
indicaţi tov. care au făcut parte din colective şi au predat lecţiile să le 
adapteze specific fiecărei comune şi sate pe exemple concrete. 

Lecţiile cu privire la agricultură, şi creşterea animalelor au fost ţinute 
de tov. ingineri, tehnicieni şi medici veterinari ai secţiei agricole a Sfatului 
Popular Raional, celelalte lecţii au fost ţinute de activiştii de partid, şi ceilalţi 
tov. din colectivele de instruire. 

Colectivele de instruire în prima zi de începere a seminarelor cu 
agitatorii, şi-au întocmit programe de desfăşurare, instruirea agitatorilor. În 
decursul desfăşurării instruirii agitatorilor, cu care ocazie s-a făcut şi 
seminarizarea după fiecare lecţie, s-au clarificat o serie de probleme, cu 
care nu erau încă la curent. Astfel o serie de agitatori au pus anumite 
întrebări şi au arătat cum vor munci practic pe viitor. 

Tov. Popan Ştefan, candidat de partid în discuţiile purtate, a arătat în 
mod practic cum procedează în munca de agitaţie făcând diferite recenzii în 
filmele care rulează în comuna Rozavlea se deplasează regulat în 
circumscripţia unde este repartizat la cercurile de citit, foloseşte toate 
ocaziile unde cetăţenii se adună în grupuri pentru a sta de vorbă cu ei. 

Tov. Bora Gavrilă din Vişeul de Jos, în discuţiile purtate a arătat şi 

despre felul cum s-a făcut însilozarea furajelor la întovărăşirea din Vişeul de 
Jos, şi rezultatele obţinute de întovărăşirea Vişeul de Jos. 

Tov. Bora Pop Toader, arătat că până în prezent nu s-a pus un mai 
mare accent pe curăţirea păşunilor alpine şi din această cauză s-a redus în 
fiecare an cantitatea de masă verde necesară pentru creşterea animalelor. 
Cu această ocazie, face propuneri pentru viitor ca să se ia toate măsurile de 
organele de partid şi de stat pentru mobilizarea crescătorilor de animale de a 
curăţa toate păşunile din solurile de munte din raza raionului Vişeu. 

Agitatorul Andreica Vasile din Vişeul de Sus, în discuţiile purtate a 
arătat că activitatea cooperativei de consum din oraşul Vişeul de Sus, lasă 
foarte mult de dorit. Cetăţenii au adus la cunoştiinţa tov. agitator, că în 
cooperativă lipsesc o serie de mărfuri de larg consum, de care are nevoie 
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populaţia şi care în alte raioane există în cantităţi mari, aceste produse. Tov. 
se referă mai mult la diferite produse feroase. 

Tov. agitatoare Blendea Maria, din comuna Botiza, în discuţiile pe 
care le-a purtat a arătat care a fost situaţia oamenilor muncii din comunele şi 
satele noastre în anii regimului burghezo-moşieresc, şi cum s-au ridicat 
satele noastre în anii regimului cu democratie populară. 

În perioada de instruire a agitatorilo~ a apărut şi declaraţia Partidelor 
Comuniste şi Muncitoreşti de la Moscova, care a fost prelucrată în faţa 
agitatorilor, iar apoi agitatorii au prelucrat-o pe circumscripţii. 

De menţionat este faptul, că marea majoritate a agitatorilor care au 
participat la instruire, au luat cuvântul şi au pus diferite întrebări, scoţând 
totodată în evidenţă şi metodele de muncă care le folosesc ca agitatori. 

Pe marginea materialului predat, cât şi în urma prelucrării declaraţiilor 
Partidelor Comuniste şi Muncitoreşti, au luat cuvântul un număr mare de 
agitatori şi au discutat despre rezultatele obţinute de poporul muncitor, în 
dezvoltarea industriei şi agriculturii, necesitatea dezvoltării şeptelului de 
animale din raionul Vişeu, sarcinile agitatorilor de a duce politica partidului 
nostru în rândul maselor de oameni ai muncii, despre agitaţia vizuală, munca 
cu cartea, despre activitatea culturală din comune şi sate, despre activitatea 
brigăzii ştiinţifice, problemele cercurilor agrozootehnice, şi care sunt 
metodele de muncă pentru atragerea de noi membrii în unităţile socialiste 
ale agriculturii, folosirea îngrăşămintelor chimice şi rezultatele ce se pot 
obţine. 

Mulţi agitatori au vorbit despre problemele cooperaţiei şi 

autofinanţărilor. Unii agitatori şi-au luat angajamente că au depus toate 
eforturile pentru a fi la înălţimea sarcinilor trasate de organizaţiile de partid. 

Colectivele de instruire a agitatorilor, au clarificat toate problemele 
care au fot puse de agitatori în timpul desfăşurării seminariilor. În general 
instruirea agitatorilor s-a desfăşurat bine, s-au efectuat controale de felul 
cum se face instruirea de membrii Comitetului Raional de Partid, şi 
instructorul Comitetului Regional de Partid tov. Bolog Vasile. Pe ruta Iza s-a 
preocupat de instruirea agitatorilor tov. secretar Ulici Ştefan, iar pe ruta 
Valea Vişeului, s-a preocupat de instruirea agitatorilor tov. secretar Leta Ion. 

În paralel cu instruirea agitatorilor, au fost instruite şi colectivele 
gazetelor de perete, iar lecţiile care s-au predat au fost tratate şi metodele 
de muncă ce trebuie să le folosească aceste colective. Au mai participat la 
instruire şi directorii de cămine culturale şi bibliotecarii săteşti. 

Cu ocazia instruirii agitatorilor s-a făcut şi un număr de peste 300 
abonamente la carnetul agitatorului. 

Vişeul de Sus la 16 Decembrie 1960 
PRIM SECRETAR, 

80. Sighet, 21 ianuarie 1961. Proces verbal Încheiat În şedinţa plenară a 
activului Comitetului raional şi orăşenesc de partid având ca ordine de zi 
„analiza muncii culturale pe perioada de iarnă". Fond Comitetul Raional 
Sighet al P.M.R., dosar 38411961, filele 10-15. 
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PROCES VERBAL 
din şedinţa plenară a activului comitetului raional şi orăşenesc de 

partid din data de 21 ianuarie 1961, prezenţi membrii comitetului raional şi 
orăşenesc de partid, secretarii org.[anizaţiei] de bază, secretarii comitetelor 
comunale de partid, preşedinţii sfaturilor populare, directorii căminelor 

culturale şi responsabilii de biblioteci şi directorii de şcoli din cadrul oraşului. 
Total prezenţi la şedinţă au fost 360 tov. 

Tov. Moiş Ioan, prim-secretar al comitetului raional de partid deschide 
şedinţa plenară şi arată cine sunt prezent în sala şi anunţă 

ORDINEA DE ZI: 
Analiza muncii culturale pe perioada de iarnă. 
Referatul este prezentat de către tov. Tincu Iosif, preşedintele sfatului 

popular al raionului Sighet. 
Tov. Moiş Ioan, cere ca tov. care se vor înscrie la discuţii, să arate 

metodele prin care s-a putut obţine aceste rezultate frumoase, ajutorul 
comitetelor executive ale sfaturilor populare în munca culturală, propuneri. 

Discutii 
1.- Bud I. de la librăria noastră, a arătat că sarcina de plan la difuzarea 

cărţii s-a ridicat faţă de anii trecuţi, şi pentru difuzarea lor am organizat 
standuri de cărţi la întreprinderi, instituţii, fiind în toate părţile un responsabil 
de standuri însă nu toate întreprinderile iau măsuri ca standurile să meargă 
bine, ba mai mult sunt locuri ca PTTR, OCL, TAPL care nici nu au organizat 
încă standuri de cărţi, desconsiderând această problemă de mare 
importanţă. Aceste standuri să fie sprijinite de org.[anizaţiile] de bază. Arată 
că unele bibliotecari sindicali aleg numai cărţi beletristice şi nu aleg cărţi 
politice şi când noi le spunem să aleagă şi alte cărţi, ei spun că aleg ce vor. 
(tov. Moiş Ioan arată că ar fi bine de organizat un raid pentru a vedea cărţile 
din biblioteci, nu ar strica de mers şi la unii membrii de partid să vedem 
biblioteca lor personală). Mai departe tov. Bud arată că pentru difuzarea 
cărţii ar fi bine întreprins o acţiune şi mers din casă în casă ca să răspândim 
cărţile cu ajutorul comitetului de femei şi cu această ocazie putem vedea 
bibliotecile personale a oamenilor. În ce priveşte referatul prezentat de 
comitetul executiv al sfatului popular raional, am putut vedea frumoasele 
realizări obţinute sub conducerea şi îndrumarea comitetului raional de partid, 
în munca culturală. 

2.- Tov. Lang Adalbert, din Călineşti, arată că în comuna Călineşti s-a 
luat măsuri ca căminul cultural să fie înzestrată cu radio, procurându-se şi 
lămpi pentru aceasta, însă munca culturală a slăbit în această comună, n
avem cadre didactice care pot conduce munca culturală, nu este cine să 
conducă un cor, acei pe care le avem nu se pricep la munca culturală. Am 
avut repartizat pe tov. Batin ca să vină la Călineşti pentru a desfăşura munca 
culturală. 

3.- Tov. Vlad Petru, preşedintele consiliului sindical raional, arată că 
referatul a fost întocmit foarte bine, deşi nu a fost scoasă activitatea 
sindicală în munca culturală. Mai departe arată că sindicatul a organizat 2 
universităţi muncitoreşti. Însă întâmpinăm greutăţi cu clubul Lemn forestier, 
deoarece este stricat, necesită mari reparaţii. Noi am cerut ca acest club să 
treacă sub patrimoniul Consiliului Central al sindicatelor şi astfel am putea 
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cheltui pentru repararea lui şi ne-ar scuti de chiria de 7.000 lei. Aceasta 
clădire este nefolosibil, plău [plouă] în el şi e frig. Arată că cealaltă 

universitate este pus la punct şi funcţionează în bune condiţiuni. 
Ridică problema cu casa raională de cultură, care din lipsă de 

instructori, nu ne poate sprijini suficient. Arată că corul casei raionale, care 
sunt compuşi majoritatea din învăţători ne-am lăsat pe noi separat, adică s
au retras de muncitori care au mers la cor. Cele 2 ore la învăţători sunt 
considerate ca activitate extraşcolară, deci ei nu în timpul orelor libere 
participă la cor. Vom vedea fondul de cărţi cum a fost folosit şi vom analiza 
acest fapt. 

4.- Tov. Richard Iuliana, preşedinta coop.[erativei] Crăciuneşti, şi 
membra în comitetul raional de partid, arată că în comuna Crăciuneşti există 
munca culturală, avem încadrat director la cămin cultural cu normă întreagă, 
care a luat problemele în mină şi deja se observă o îmbunătăţire. Avem 
echipă culturală care se deplasează şi în alte comune, la Virişmort în fiecare 
seară există program la cămin cultural. Arată că cercurile de citit nu a fost 
controlată suficient, neglijându-se în ultimul timp câteva cercuri. Mai arată 
că în toate cele 4 comune, la cooperativă avem rafturi cu cărţi. Tov. Babineţ 
din Crăciuneşti într-o singură zi a reuşit să vândă cărţi în valoare de 360 lei. 
S-a reuşit la fel ca fiecare salariat al cooperativelor să aibă biblioteacă (sic!) 
personală, cumpărând cărţi în fiecare lună, care din salariu este reţinut de 
către resp.[onsabilul] de standuri de cărţi. O să organizăm ca şi la Virişmort 
şi Lunca la Tisa să procedăm la fel, însă trebuie să căutăm şi aici difuzori 
buni, pentru ca cei care sunt nu se interesează mult de această problemă. 
Mai arată că caravana cinematografică rulează filme una după alta, astfel 
răpeşte oamenilor 4 ore şi filmul nu este rulat complet, se fură din ele, şi 
oamenii care au văzut filmul, manifestă nemulţumire, considerând aceasta 
ca o înşelare a spectatorilor. 

5.-Tov. Pasenciuc, din Remeţi, cere să se dea mai mulţi bani 
căminului cultural pentru cumpărare de lemne, pentru că nu putem încălzi 
căminul cu 4 metri de lemne. La fel cerem cărţi. 

6.-Tov. Hdtea Grigore, din Hoteni, arată că echipa lor artistică dau 
programe şi în alte comune. Activitate culturală se desfăşoară la noi, fiecare 
cetăţean ştie să citească, sunt încadraţi în diferite cercuri, curs 
agrozootehnic etc. Cerem ca, caravana cinematografică să vină mai des în 
comuna noastră, pentru că de mult n-a mai fost în comuna noastră. 

7.- Sacalîş, directorul căminului cultural, arată că în comuna Vad, sunt 
învăţători care nu locuiesc în comună, şi pentru aceasta ei nu pot desfăşura 
muncă culturală, ei nu desfăşoară nici muncă extraşcolară, asemenea caz 
avem şi la Berbeşti. La Vad avem 4 formaţii artistice, avem şi taraf, dar omul 
cu taraful nu vine la cămin, el cântă numai pentru bani, deşi este scutit de 
orice taxă. La cămin cultural nu avem sobă, şi repetiţii se face în sala de 
clasă. 

Tov. Moiş pune întrebarea, ce program a fost în ziua de duminică la 
casa alegătorului. Răspunde tov. Sacalîş că nici un program. 

8.-Tov. Teodorescu Mircea, secretar org.[anizaţiei] de bază ~coala 
silvică, arată că şcoala are o brigadă artistică, pregătit, însă nu a fost 
programată, este adevărat că nici noi nu am cerut ca să fie programaţi. Ar fi 
bine ca să fie trimis în campania de alegeri pentru a da program artistic. Mai 
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ridică problema cinematografului care este foarte friguroasă, în asemenea 
condiţii oamenii nu pot viziona filme. La fel a mai ridicat şi problema teatrului 
care ar trebui să fie pusă în funcţiune, pentru că oamenii sunt dornici de a 
vedea programe. 

9.-Szakacs Alexandru, director şcoala nr.[?] a arătat că rezultatele 
frumoase obţinute până în prezent în munca culturală bucură pe toţi oamenii 
muncii. Arată că corul casei raionale de cultură nu este sprijinit, tinerii nu se 
încadrează în acest cor, ne lasă doar pe noi cei mai vârstnici pentru a 
desfăşura activitate. Propun lărgirea corului Casei raionale, cu elemente 
tinere. În legătură cu cele arata[te] de tov. Vlad ca repetiţia o facem în timpul 
orelor de muncă preşcolară, noi nu suntem obligaţi să cântăm, putem face 
altceva. Arată că munca culturală s-a desfăşurat în raion şi am fost 
evidenţiaţi, să nu lăsăm ca să slăbească. Arată că tinerii sunt foarte 
indisciplinaţi când se ţine câte o conferinţă, astfel încât nu pot auzi de ei. 

Propun mai mare preocupare în atragerea tineretului în munca 
culturală. 

10.-Tov. Năsui Andrei, secretarul sfatului orăşenesc, arată că nu se 
face controala (sic!) de către inspectorii secţiei de învăţământ şi cultură la 
periferia oraşului. În ultimul timp s-a neglijat şi cartierele, nu se da programe 
aici, este necesar să fie desfăşurat[ă] şi aici munca cultural[ă]. Propune ca 
condatorii (sic!)[conducătorii] de intreprinderi şi instituţii să participe şi ei la 
repetitii. Propune schimb·de experientă între sate, adică schimb de program. 

'în legătură cu clubul lemn-fo~estier, am pus problema comitetului 
executiv, astfel vor fi date pentru repararea clubului o sumă de 11.000 lei. 

11.- Tov. Cătrinaru Emilian, arată ca instructorii casei raionale de 
cultură să fie trimişi la intreprinderi ca să ajute la organizarea muncii 
culturale. Ar trebuie ca să fie înregistrate pe banda de magnetofon cântece 
la faţa locului, şi astfel ar fi mai mulţi amatori. Arată că în raion radioficarea 
merge foarte greu. Comitetul executiv din comuna Călineşti, neglijează 

radioficarea comunei deşi este electrificată comuna. Rog comitetul executiv 
să fim sprijinit la abonarea la radioficare. Pentru anul 1961 este prevăzut 
radioficarea comunei Sarasău, Iapa şi Câmpulung, să se ia măsuri de 
pregătire pentru extinderea radioficării. Arată că a crescut numărul abonaţilor 
la 22.000 datorită sprijinului organizaţiilor de bază din întreprinderi şi 
instituţii. Însă arată că la ziarul „Albina" prea puţine abonamente sunt. În 
mediu sătesc ar trebuie ca acest ziar să fie în fiecare casă. 

Tov. Moiş Ioan a întrebat că ce trebuie făcut ca la gurile de exploatare 
să ajungă mai repede ziarul. 

12.- Tov. Berciu Ioan, directorul casei raionale de cultură, a arătat că: 
dacă am organiza cu tact pedagogic manifestările culturale s-ar putea 
ajunge la un rezultat şi mai bun, şi dacă s-ar face foc în căminele culturale 
atunci s-ar putea desfăşura şi mai bine munca culturală. Fondul cultural nu 
este cu chibzuinţă folosit, ca de ex. sunt coop.[erative] care din fondul 
cultural cheltuiesc pentru sport şi neglijează cartea şi materialul de uz 
cultural. Propun ca pentru buna gospodărire a fondului cultural să se 
înfiinţeze o comisie care să urmărească folosirea fondului cultural. 

Munca culturală la multe cămine culturale nu au continuitate. Când 
vorbim de muncă culturală, vorbim de munca de propagandă prin conferinţe, 
munca de propagandă să fie îmbinat[ă] cu munca artistică. Să punem accent 
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să se facă muncă cu masele. De exemplu seară de conferinţe, ghicitori, nu 
numai repetiţie să facem în căminele culturale, pentru că nu numai din 
aceasta constă activitatea culturală. Sunt conferenţiari care nu elaborează 
titluri de conferinţe specifice comunei, iar cele care sunt nu sunt localizate, ci 
se citeşte aşa cum sunt ele, ba mai mult, am găsit conferinţe în dosar 
netăiate, deci nu au fost nici ţinute. La fel nu se da la verificare materiale, 
conferinţe, şi de aceia se face interpretare uneori greşită. Fiecare conferinţă 
să fie verificate. Multe brigăzi nu se interesează de problemele majore ale 
satului. În repertorii s-a pus viaţa muncitorilor din Italia şi nu legate de 
problemele specifice locului respectiv. Munca în cercuri este foarte 
importantă, însă ele nu sunt destul de întărite. Foarte mulţi oameni crede că 
au terminat şcoala şi nu mai trebuie să înveţe, de aceea s-a înfiinţat iar 
cercuri de citit şi e bine ca acestea să aibă continuitate. La cercurile 
agrozootehnice sunt lipsuri, nu toţi tehnicienii sprijină aceste cercuri, ci lasă 
pe seama cadrelor didactice. Când vine vara trebuie să fie practicat cele 
învăţate pe loturile experimentale pentru a demonstra practic cele învăţate. 
În problema manifestaţilor culturale, Casa raională pregăteşte spectacol, 
pune afişe cu mult timp înainte, iar la spectacol participă vrea (sic!) 30 
persoane, nu suntem sprijiniţi de intreprinderi. Am văzut că nu vine lumea la 
noi, am mers noi la ei, dând programe. Când teatrul de păpuşi a câştigat 
premiul, directorul intreprinderilor au cerut să dăm spectacolul şi la noi ca să 
vadă, însă şi la aceasta dată numai 30 persoane au participat. Dacă 
directorul s-ar duce la repetiţii, atunci şi salariaţii s-ar interesa mai mult de 
activitatea culturală. Arată coop.[erativa] Deservirea care s-a preocupat de 
echipa lor, astfel a reuşit să fie premiată. Trebuie să fie o preocupare mai 
mare cu tineretul, am văzut tineri la cârciumă, ori jucând cărţi, în loc ca ei să 
fie atraşi în activitatea culturală, sau de a viziona un film sau participa la o 
conferinţă în acest timp. 

13.- Tov. Bodnariuc Ioan, inspector al secţiei de învăţământ şi cultură, 
care arata că secţia este îndrumată îndeaproape de comitetul raional de 
partid, prin tov. Fîrtea Ioan, care ne da indicaţii permanent în munca noastră. 
Am sesizat de multe ori pe constructorul sfatului Musca Traian, ca să repare 
sobele, însă n-a luat nici o măsură. S-ar putea face încălzirea cu sobe de 
tuci, până ce vor fi de teracote, chiar se pot folosi sobe cu rumeguş, sau cu 
motorină. Arata că în multe cooperative cărţile sunt ascunse, stau în rafturi 
unde nu le vede nimeni, în loc să fie expuse în locuri vizibile. Şi ca să fie bun 
difuzor, trebuie ca să citească mult, şi să citească cărţile care le difuzează, 
să cunoască conţinutul cărţii. E bine ca să facem sondaje cu ei, să întrebăm 
personajele din carte şi astfel vom şti dacă l-a citit sau nu. Arata că la Rona 
de Sus s-a dus un grup electrogen, dar nu funcţionează. Nu sunt în unele 
locuri respectate anumite hotărâri, taxa compozitorului nu este virat. Tov. 
Moiş a întrebat de ce nu e foc la Vad. Răspunde că nu el răspunde de Vad 
ci tov. Bilaşcu. Ne vom strădui ca munca să se desfăşoare mai bine. 

Tov. Fîrtea Ioan arata că cu 3 luni înainte s-a mai analizat munca 
culturală, în care scos s-a făcut în plan de măsuri şi acum comitetul executiv 
al sfatului popular raional ne-a expus rezultatele din planul de măsuri, 

munca de atunci s-a îmbunătăţit. S-a lărgit mult munca culturală, participă tot 
mai mulţi oameni la munca culturală. S-a lărgit numărul conferenţiarilor şi a 
formaţilor artistice. Voi arăta câteva lipsuri, ca de exemplu este îndreptată 
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spre anumit scop. Documentele Congresului nu este studiat. Munca 
culturală este îndreptată la sate spre transformarea socialistă a agriculturii, 
conducătorii noştri care răspund de munca culturală trebuie să-şi pună în 
plan ce au de făcut pe viitor. Se obs. că comitetele executive ale sfaturilor 
populare nu prea se ocupă cu problema aceasta, munca culturală nu este 
controlat şi îndrumat, reiese şi de aici că a luat cuvântul un singur preşedinte 
de sfat popular comunal. 

Arată mai departe că tov. Bodnariuc Ioan, inspector al secţiei de 
învăţământ, răspunde de munca culturală, însă în cuvântul lui nu a arătat de 
îndrumarea muncii culturale şi dacă el nu a putut arăta, cum să arate 
altcineva, care n-au arătat nici atât. Arată că în procesele verbale nu se 
arată şi munca culturală depusă de cadre didactice, ci se arată numai munca 
metodică a profesorului. 

În campania electorală un rol important are şi munca culturală. 
Trebuie ca toţi oamenii să cunoască realizările ce s-au făcut în regimul 
nostru democrat-popular cât şi în comuna respectivă. 

Casa alegătorului să fie dotată cu cele necesare. S-a dat sarcină ca la 
casa alegătorului să existe program zilnic pe diferite probleme, conferinţe, 
etc. Să avem şi activitate artistică cel puţin 3-4 ori pe săptămână. Să existe 
acolo legea electorală care să fie popularizată, să avem monografia 
comunei, raionului, harta politică, aparat de radio, reviste, ziare. Să fie un 
responsabil şi un grup de agitatori care fac serviciu şi dau lămuriri 

alegătorilor.- Deci centrul activităţii să fie desfăşurată în casa alegătorului în 
campania electorală.- Agitatorul să ştie cine este deputatul şi să aibă un 
program. 

Mai departe vorbeşte de difuzarea cărţii la sate. Noi am făcut şedinţe 
cu comisia, am analizat cum să îmbunătăţim munca. Arată coop.[erativa] din 
Sarasău care a avut plan să vândă cărţi şi a realizat numai 170 lei. 
Preşedintele nu cunoaşte planul şi nu a intreprins nici o acţiune pentru 
difuzarea cărţii.- Până în prezent Strâmtura n-a ridicat nici o carte. 

Tov. Moiş Ioan, prim-secretar al comitetului raional de partid arată că 
biroul comitetului raional de partid a considerat că este necesar să fie 
prezentat un material privind munca culturală în perioada de iarnă. S-a 
obţinut rezultate destul de frumoase, ceea ce este şi normal pentru că 
condiţiile sunt şi mai bune pentru a ajunge la asemenea rezultate. Avem 
acum directori de cămine culturale plătiţi cu normă întreagă, avem 
numeroase cadre didactice cu care desfăşuram munca culturală în raionul 
nostru. Un număr mare de ţărani sunt înscrişi în cercuri agrozootehnice unde 
studiază cu mare dragoste, cât şi în alte cercuri, aceasta este pozitiv. 

Pentru viitor însă trebuie să fie o preocupare următoarele probleme. 
Difuzarea cărţii să fie o preocupare permanentă. Formaţiile artistice să-şi 
reia activitatea şi să se ia la întrecere. Radioficarea să fie extinsă. Trebuie 
de verificat difuzorii voluntari, cum muncesc ei, difuzorul însuşi trebuie să fie 
un cititor bun, să cunoască conţinutul cărţii care-l difuzează, şi trebuie găsit 
zile pentru difuzarea cărţii. 

Arată că prea puţină iniţiativă din partea directorilor de cămine 

culturale este, ca de ex. directorul căminului cultural din Vad şi Remeţi, care 
nu cer ajutor în rezolvarea unor probleme, ci aceasta ca să se rezolve singur 
problemele. Din partea secţiei de învăţământ să existe mai mult control în 
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munca culturală, noi considerăm greutăţile fiind şef[i] noi şi aţi avut greutăţi 
în organizarea învătământului dar pe viitor pretindem. 

În sală foarte' puţin au luat cuvântul, şi aceasta tocmai de aceea că nu 
cunosc problemele. Mai arată că comitetul executiv să analizeze posibilităţile 
reparării clubului lemn-forestier pentru că nu suntem de acord ca oamenii să 
fie plouaţi. 

Munca noastră culturală înmuiată în ultimul timp caracterizează şi 

casele alegătorului. Avem case ale alegătorilor unde nu există nici o 
activitate, cum este la Vad, unde directorul nu cunoaşte programul casei 
alegătorului. Fiecare tov. dacă se întoarce acasă să vadă activitatea casei 
alegătorului şi până mâine să ştim rezultatul. Casa alegătorului să fie 
înzestrată cu cele necesare, să fie ordine. La fel să fie făcut ordine şi la 
căminul cultural, dacă în sala de clasă există ordine, atunci şi la cămin să fie 
tot aşa, iar cu încălzitul căminelor să fie rezolvată, chiar prin cele mai 
primitive forme. 

Arată problema arătată de tov. Szakacs că tinerii nu sunt atraşi în 
munca culturală, este just, câţi mai mulţi tineri să fie atraşi în munca culturală 
şi astfel va scădea numărul huliganilor. 

Au rămas în sală membrii comitetului raional de partid, membrii 
consiliului FDP, activist de partid, pres.[edinţii] sfaturilor populare, secretarii 
org.[anizaţiilor] de bază. 

S-a dat instrucţiuni privind alegerea deputaţilor în sfaturile populare. 
Au vorbit tov. Baany Dionisie şi tov. Moiş Ioan prim-secretar al comitetului 
raional de partid. 

Sighet, la 21 ianuarie 1961.
Prim-secretar, 

81. Sighet, 28 ianuarie 1961. Proces verbal din şedinţa ordinară a 
biroului Comitetului raional Sighet al PMR din 28 ianuarie 1961, cu redarea 
În rezumat a discuţiilor referitoare la activitatea miliţiei raionale. Fond 
Comitetul Raional Sighet al P.M.R., dosar 38411961, filele 18-20. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÂN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

PROCES VERBAL 
din şedinţa ordinară de birou din data de 28 ianuarie 1961, fiind 

prezent tov. Moiş Ioan, Barany Dionisie, Fîrtea Ioan, Ardelean Ludovic, Banc 
Adalbert, Chindriş Nicolae, Savu Elena, - Chira D-tru. 

Mai sunt prezenţi tov. Sărmăşag Ioan, Feraru Gheorghe, şi secretarul 
org.[anizaţiei] de bază de la Miliţie. 

ORDINEA DE ZI 
- Analiza Miliţiei raionale. 
Tov. Sărmăşag, comandantul miliţiei prezintă un referat, după care se 

trece la întrebări şi discuţii. 

Tov. Barany întreabă că, cu cât a scăzut numărul infracţiunilor faţă de 
anul trecut. 
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Dacă se mai întâmplă respingeri de dosare de către procuratură. 
- Ce măsuri aţi luat când aţi observat că lipseşte 29 lămpi din aparate 

de radio, de la baza interraională. 
- Cum sunt trataţi oamenii care vin din comune pentru preschimbarea 

buletinelor. 
Tov. Chindriş Nicolae, dacă morarii sunt încadraţi şi ca gestionari. 
- Ce măsuri s-au luat contra acelora la care s-a găsit cazan de fiert 

ţuică.-

Tov. Savu Elena întreabă dacă există colaborare cu procuratura şi 

tribunalul şi dacă aţi avut neînţelegeri cu dosarele. 
Tov. Ardelean Ludovic, dacă în cadrul întreprinderilor mai sunt 

încadraţi oameni care se încadrează în art. 240. 
- Dacă s-a clarificat cu furtul din casa lui Eghel. 
- Greutăţi pe care le întâmpinaţi cu depistarea infractorilor. Dacă aveţi 

oameni care vă sprijină în aceasta problemă. 
Se dă răspuns de către tov. Sărmăşag Ioan. Nr. infractorilor dacă a 

scăzut sau nu în anul acesta este greu de apreciat, totuşi considerăm că a 
scăzut. Cea mai mare lipsă ce o avem în gestiune este aceea din Călineşti 
unde lipsa 41.000 lei la gestiune. Nr. infracţiunilor la minori a crescut. 

- Respingeri de dosare nu am avut, am fost apreciat mult mai bine ca 
în anul 1959. 

- Cu furtul de lămpi de la radio de la baza interraională, cazul este în 
cercetare, s-a schimbat deja gestionarul, iar cine va fi prins va trage 
pedeapsa, sau dacă nu va fi imputaţi. 

- Cu preschimbarea buletinelor, am procedat deja în aşa fel ca să le 
aducem cu camioanele. 

- Morarii sunt încadraţi şi gestionari. 
- Nu s-a descoperit cazan clandestin. 
- Colaborare cu procuratura sau tribunalul, cu procuratura avem unele 

neîntelegeri, şi anume ei ne spun că de ce ne ocupăm cu problemele 
homosexualilor, spunând că nu e treaba noastră. În cazul din Călineşti cu 
descoperirea lipsei în gestiune cei 41.000 lei nu ne-au ajutat. 

- În întreprinderi mai sunt mânuitori de bunuri care se încadrează în 
art. 240, urmează ca în cursul lunei februarie să verificăm cazurile acestea. 
Se angajează agenţi fiscali de către secţia financiară fără să fie verificaţi de 
noi. 

- În legătură cu spargerea şi furtul din locuinţa lui Enghel, s-au 
descoperit, au fost nişte oameni din Vişeu, urmează cercetările mai departe. 

În prezent avem mai multe biciclete furate, nu sunt cunoscuţi cine. 
La discuţii tov. 
Barany Dionisie, arată că activitatea miliţiei în ultimul timp s-a 

îmbunătăţit faţă de anii trecuţi. Se observă o intensă activitate pentru 
prevenirea infracţiunilor, fapt ce reiese din numărul mare ce a scăzut faţă de 
1959. măsura cu şedinţele pe întreprinderi unde s-a prelucrat anumite 
probleme care pot preveni furturile, au fost foarte bune şi a avut eficacitate. 
Titularii de la raion, care au spart vitrina şi au furat obiecte sportive, au fost 
descoperiţi foarte repede, adică în 24 de ore, este o parte pozitivă a miliţiei. 
Ar fi bine să fie prelucrat cu şefii de posturi ca să nu se admite tăierea 
viţeilor. 
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Arată că oamenii care au fost chemaţi la preschimbarea buletinelor, 
au stat afară în frig, nu li s-a asigurat transport pentru a se întoarce acasă în 
comună, sunt oameni care nu au bani pentru transport. 

În şedinţa anterioară s-a hotărât ca să se ţină şedinţă unde se va ţine 
conferinţa la şcoli cu scopul de a educa tineretul şi a arăta unele exemple 
huliganice a unor tineri, încă aceasta nu s-a făcut, tov. Chira Dumitru, 
secretar UTM nu s-a interesat. 

Tov. Chindriş arată că lucrătorii de la miliţie au luat măsuri de 
prevenire, au contribuit la lichidarea debitorilor, ex. la URCC cele peste 3 
milioane debitori s-a lichidat. Arată că morile particulare sunt rentabile, dar 
ale statului morarii sustin că nu e rentabil, probabil că numai pentru 
buzunarul lor e rentabil. Trebuie pus la punct ca moara să fie rentabilă. În 
legătură cu tăierile de viţei clandestin[e], ar trebui ţinut evidenţă despre 
tăierile clandestine şi pedepsiţi cei în cauză. 

Tov. Pazdera Alexandru arată că miliţieni ar trebui să fie aleşi din 
oameni care-s reprezentabili, cu autoritate, ca ei să fie respectaţi. Propune 
ca preschimbarea buletinelor să se facă pe centre de comune. 

Tov. Banc Adalbert, arată că infracţiunile au fost descoperite mult mai 
repede ca altădată. Referatul nu a arătat lipsurile deşi mai sunt destule. De 
ex. achizitorii de vaci fură şi nimeni nu le descoperă, la fel la fructe. Tăierea 
de viţei nu se descoperă, şi eu am mâncat carne de viţei, dracu ştie de unde. 
Sectoriştii dau randament mic în activitatea lor. Nu cunosc oamenii, sunt 
persoane străine în oraş şi nu se cunoaşte cine sunt. Paza de noapte nu se 
face, n-au nici asigurată haina pentru pază când e frig. În raport trebuie 
arătat nume de oameni din cadrul lucrătorilor, care vorbeşte brutal cu 
oamenii, ca de ex. Feraru, Dogaru, care împinge oamenii. Condor care 
vorbeşte brutal cu oamenii. Miliţianul trebuie să salute pe oameni şi să 

vorbească cu respect. 
Tov. Godja Mihai, instructor cu probleme speciale, arată că 

schimbarea unor elemente cu antecedente penale de către întreprinderi se 
face, fără să i se spună respectivului cauza, ci se spune că la indicaţia 

partidului s-a făcut aceasta. Şi atunci vin în audienţe oamenii la partid. Ar fi 
bine să se pună mai categoric problema de către conducătorii de 
întreprinderi. 

Cu problema educării tinerilor, tov. Chira nu a contribuit aproape 
nimic.-

Tov. Moiş Ioan, arată că faţă de anul 1959 s-a îmbunătăţit stilul de 
muncă al miliţiei, se munceşte cu mai mare răspundere. Însă mai avem 
lipsuri, de ex. confiscarea lemnelor, aceasta trebuie să fie urmărită să intre 
în patrimoniul statului şi nu la alţi. Să avem grijă să nu vedem numai pe acei 
care vin cu nişte crengi. Este bine să se facă controale inopinate, şi dacă se 
găseşte plus să vedem de unde a ieşit, să sesizăm imediat. Acolo unde s-a 
observat lipsa, să asigurăm un control cât de des. În problema prevenirii 
accidentelor de circulaţie, este bine să ţinem cu şoferii o şedinţă şi să arătăm 
părţile lor bune progresele pe care le-au făcut până în prezent, şi să 
evidenţiem pe acei care au prevenit accidentele. 

Arăta că în comune sectoriştii sunt pasiv faţă de orice problemă, ori ei 
ar trebui să cunoască toate problemele din comună unde sunt, să ştie că 
gestionarul cooperativei îşi face o casă, de unde îşi face, nu cumva din banii 
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furaţi din avutul statului. Sectoriştii nu sunt înconjuraţi cu elemente care să le 
informeze cu anumite stări de lucruri, nu înregistrează anumite manifestări 
contra gospodăriei agricole colective sau alte probleme. Ei trebuie să fie 
ajutaţi în orientarea lor în muncă. Problema huliganismului ar trebui ţinut în 
evidenţă acei care sunt scandalagii, să fie chemaţi des la miliţie şi stat tare 
de vorbă cu aceşti oameni, iar sectoriştii să vorbească cu astfel de oameni 
de la distanţă, nu la pertu cu serbus. Problema tăierii viţeilor, să fie pus 
problema mai tare, să fie respectat hotărârea şi legea. 

În legătură cu angajarea unor salariaţi cu antecedente penale, noi vom 
merge la sancţiuni severe la acei care angajează asemenea oameni în 
posturi de mânuitori de bunuri, la astfel de oameni trebuie să li se dea un 
post unde nu are nici un fel de gestiune, de altfel şi ei au dreptul să fie 
angajati să câştige o bucată de pâine. Nu suntem de acord ca să existe 
oameni fără muncă. În problema comerţului de stat să facem ordine, să nu 
se meargă numai pe panta de a avea venit, cum face TAPL o serie de 
cârciumă unde nu contează că e murdărie, cu şandramale, numai să fie 
rentabilă, nici cu aceasta nu suntem de acord. 

În problema preschimbării buletinelor, oamenii trebuie să fie chemaţi 
la timp şi asigurat transportul ca să meargă înapoi şi să se comporte cu 
oamenii frumos. Debitele să fie încasate şi să ştim unde mai sunt. 

În problema cazurilor de infractori este o creştere la minori, trebuie ca 
UTM-ul, împreună cu miliţia, secţia de învăţământ să ducă o muncă intensă 
pentru educarea copiilor, noi nu creştem hoţi în ţară ci oameni cinstiţi. 

În problema pregătirii politice a cadrelor din miliţie se constată că 
avem cadre de miliţieni foarte slab pregătiţi politic. Să-şi complecteze studiile 
acei care nu au şcoli să i se asigure aceasta. Tov. Godja Mihai instructorul 
cu unităţile speciale să dea îndrumări mai îndeaproape, să ia parte la 
pregătirea politică a acestora, să participe la orele de pregătire ale acestora. 

Să nu lăsăm ca să intre în oraş în familii unii din comuna, pentru că nu 
peste mult pretind locuinţă. 

Sighet, la 28 ian. 1961. 
Prim-secretar, 

82. Vişeul de Sus, 28 februarie 1961. Referat al unei comisii mixte a 
raioanelor Sighet şi Vişeu privind situaţia creată de atribuirea unor suprafeţe 
de păşuni aparţinătoare fostului judeţ Maramureş regiunii Suceava, situaţie 
care a mărit disproporţia dintre efectivele de animale şi păşunile disponibile, 
insuficienţa suprafeţelor cu destinaţie păşune fiind o problemă socială şi 
economică gravă pentru localităţile celor două raioane. Fond comitetul 
Raional Vişeu al PMR, dosar 31511961, filele 218-222. 

REFERAT 
Privind situaţia bazei furajere în raport cu efectivele de animale din 

raioanele Sighet şi Vişeu. 

Raioanele Sighet şi Vişeu prin legea nr. 6/1953 au fost declarate 
raioane de importanţă republicană în ceea ce priveşte creşterea animalelor 
şi în special livrarea materialului taurin de reproducţie de rasa Bruna de 
Maramureş. 
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Caracterul pronunţat zootehnic al celor două raioane se reflectă în 
efectivele mari de animale care după ultimele date statistice prezintă 

următoarea situaţie: 

Raionul Sighet 
-taurine total ......................... „ ... „ „ .. 24.321 capete 
din care: 

- vaci ............................................. 11.916 " 
- ovine şi caprine .............................. 43.948 " 
- porcine .......... ............. ......... ......... 7.143 " 
- cabaline . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5.097 " 

Raionul Vişeu 
- taurine total ....................................... 32.934" 

din care: 
- vaci şi juninci ................................... 16.268 " 
- ovine şi caprine ................................ 66.928 " 
- porcine ........................................... 7.698" 
- cabaline .......................................... 5.213 " 

În afară de efectivele de animale mai sus arătate (în care se includ şi 
animalele proprietatea obştească a gospodăriilor agricole colective şi a 
întovărăşirilor zootehnice din cele două raioane) gospodăria agricolă de stat 
Sighet în prezent posedă următorul efectiv de animale: 

- taurine ......................... 950 capete 
- ovine ........................... 830 " 
Existând o veche tradiţie în creşterea taurinelor de rasa Bruna, 

ambele raioane în ultimii ani au fost solicitate din ce în ce mai mult pentru a 
livra gospodăriilor agricole de stat şi gospodăriilor colective din alte regiuni 
ale ţării, efective mari de material taurin pentru reproducţie, sarcini care au 
fot însuşite de organele de partid şi de stat din cele două raioane în baza 
planurilor economice pe linie de agricultură.-

Astfel, în perioada anilor 1953-1960 cele două raioane au livrat zoo
economiei naţionale peste 24.000 de capete taurine (vaci de lapte, juninci 
gestante, tăuraşi şi viţele) pentru regiunile Oltenia, Argeş, Bucureşti, Galaţi, 
Bacău, laşi etc. Precum şi însemnate cantităţi de lapte, produse lactate lână 
şi carne pentru fondul centralizat al statului. 

Cerinţele crescânde pentru material de prăsilă de rasa bruna, în 
scopul înzestrării gospodăriilor agricole de stat şi gospodăriilor agricole 
colective din regiunile mai sus arătate au impus ca Ministerul Agriculturii 
pentru anul 1961 prin Intreprinderea de Stat pentru aprovizionarea cu 
animale de reproducţie (ISAAR) să planifice sarcini de contractare sporite 
pentru livrarea materialului de reproducţie de rasa bruna de Maramureş, faţă 
de anii precedenţi după cum urmează: 

- raionul Sighet ........... 2.500 capete 
- raionul Vişeu ............ 1.600 " 

Total: 4.100 " 
Considerăm că sarcinile de livrare stabilite pentru anul 1961, cât şi 

necesităţile unităţilor socialiste din regiunea noastră şi celelalte regiuni 
stabilite în perspectivă, ar putea să fie realizate în cele mai bune condiţiuni şi 
prin material taurin cu o mai înaltă valoare zootehnică, în cazul rezolvării 
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judicioase a problemei păşunatului, problema care în ambele raioane 
prezintă un aspect economic şi social de primă importanţă şi care reclamă o 
rezolvare urgentă. 

Analizând situaţia păşunilor existente în cele două raioane constatăm 
următoarele: 

Raioanele Sighet şi Vişeu au în evidenţă conform datelor statistice 
păşuni în suprafaţă de 34.103 Ha. din care se folosesc în mod practic 
23.430 Ha. diferenţa se scade conform amenajamentelor silvo-pastorale, ca 
terenuri ne productive (stânci, drumuri etc.) păşuni împădurite natural şi 
invadate de arboret dăunător, zona de frontieră şi diferite zone de protecţie. 

Socotind efectivele de animale învoite la păşunat (conform taxelor de 
păşunat încasate şi rezultatele controalelor efectuate) reese că ambele 
raioane în anul 1960 au învoit la păşunat 45.903 unităţi vite mari (UVM) 
rezultând o încărcătură de o unitate vită mare la 0,50 Ha. pe ambele 
raioane. 

Apreciind producţia de masă verde de pe păşunile alpine, conform 
amenajamentelor silvo-pastorale existente la 3.000 Kgr./Ha. rezultă că 
încărcătura de animale la unitatea de suprafaţă este foarte mare, deficitul în 
anii precedenţi fiind compensat pentru efectivele de animale din raionul 
Vişeu prin folosirea unei suprafeţe de aproximativ 1.900 Ha. păşuni în raza 
administrativă a regiunei Suceava, pentru gospodăria agricolă de stat din 
Sighet prin folosirea unei suprafeţe de aproximativ 400 Ha. în aceiaşi zonă 
administrativă iar pentru raionul Sighet prin folosirea unei suprafeţe de 3.692 
Ha. păşuni în raza administrativă al raionului Vişeu. 

Dacă în anii precedenţi problema păşunatului se putea rezolva după 
modul de organizare şi repartizare pe raioane şi unităţi prezentat mai sus, 
începând cu anul 1958 organele de partid şi de stat din cele 2 raioane au 
întâmpinat greutăţi serioase în asigurarea necesarului de păşuni în raport cu 
efectivele de animale, atât prin predarea de către organele de stat din 
regiunea Suceava în baza DCM nr. 156/1957 a păşunilor cuprinse între 
„Pasul Prislop - Gura Ţibăului - Bistriţa Aurie şi Frontiera de stat a U.R.S.S." 
în suprafaţă de aproximativ 2.300 Ha. către Trustul Gostat Suceava cât şi 
prin îngrădirea posibilităţilor de păşunat în pădurile păşunabile care în 
majoritatea cazurilor au fost declarate în baza ordinului MAS. nr. 50/1959 
fonduri speciale de vânătoare. 

Prin intervenţiile făcute de către organele de partid şi de stat din 
regiunea Maramureş în anul 1959 suprafaţa de 2.300 Ha. cu deplinul acord 
al organelor de partid şi de stat din regiunea Suceava au fost repredate 
regiunei Maramureş (în baza procesului verbal încheiat de aceste organe în 
septembrie 1959) în urma căruia Ministerul Agriculturii a elaborat ordinele nr. 
955/1959 care interesează suprafaţa de 1.900 Ha. folosită de raionul Vişeu 
şi ordinul nr. 110/1960 care afectează suprafaţa de 407 Ha. folosită de 
gospodăria agricolă de stat Sighet. 

În baza acestor dispoziţii păşunile de mai sus au continuat să fie 
folosite şi în perioada anilor 1960 de către crescătorii de animale din raionul 
Vişeu şi gospodăria agricolă de stat Sighet. 

Pe lângă aceste suprafeţe folosite de unităţile socialiste cooperatiste 
şi crescătorii particulari, diferiţi cetăţeni din raionul Vişeu au continuat să 
închirieze prin organele silvice din raionul Vatra Dornei suprafeţe de poieni şi 

319 

https://biblioteca-digitala.ro



păduri păşunabile care au compensat în oarecare măsură deficitul de păşuni 
existent în raionul Vişeu. 

Deşi această situaţie era cunoscută de Ministerul Agriculturii, prin 
referatul depus de către tov. ing. Manoliu Gabriel delegat din partea Secţiei 
Agrare al C.C. al P.M.R. şi ing. Brumaru Gheorghe delegat din partea M.A. 
Direcţia de Organizare a Producţiei Animale, care au constatat la faţa locului 
în anul 1959 că problemele ridicate în privinţa păşunilor de organele de 
partid şi de stat din regiunea Maramureş corespund realităţii, totuşi 

Ministerul Agriculturii prin Departamentul Gostat în decembrie 1960 cu 
ordinul nr. 337 a dispus repredarea suprafeţei de 2.300 Ha. păşuni către 
Trustul regional GAS. Suceava pentru gospodăria agricolă de stat Cîrlibaba. 

- În fond, din cele mai vechi timpuri locuitorii raionului Vişeu au folosit 
păşunile cuprinse între „Pasul Prislop - Gura Ţibăului - Bistriţa Aurie şi 
Frontiera de Stat a URSS" în trecut în suprafaţă de 4.166 Ha. (conform 
evidenţei cadastrale} respectiv 28 goluri alpine care în decursul anilor prin 
împădurire naturală au continuat să fie folosite de organele silvice astfel că 
în prezent suprafaţa pretabilă pentru păşunat a rămas la aproximativ 3.000 
Ha., care prin raionarea administrativă din anul 1950 au. trecut din raza 
administrativă a fostului judeţ Maramureş în raza administrativă a raionului 
Vatra Dornei regiunea Suceava. 

De asemenea din cele mai vechi timpuri locuitorii din comunele 
Strâmtura, Bârsana, Călineşti, Vad, Onceşti, etc., în trecut în raza 
administrativă a fostului judeţ Maramureş în prezent în raza administrativă a 
raionului Sighet au folosit aproximativ 3.600 Ha. păşuni care în prezent sunt 
cuprinse în raza administrativă a raionului Vişeu. 

Prin aplicarea în practică a ordinului Ministerului Agriculturii 
Departamentul Gostat Nr. 337 din decembrie 1960 urmează să fie lipsite de 
păşuni comunele Săcel, Săliştea, Dragomireşti, Cuhea, leud, Rozavlea, 
Botiza, şi satele Poienile Glodului şi Şieu din raionul Vişeu care învoiau pe 
păşunile situate între Pasul Prislop Gura Ţibăului - Bistriţa aurie - şi 

frontiera de stat al URSS. peste 19.000 capete ovine 2.200 capete vite mari, 
7 45 capete tineret, 300 capete cabaline etc. precum şi gospodăria agricolă 
de stat Sighet care în golurile alpine „Codreaua - Bratila - Piatra roşie etc." 
păşuna cu peste 400 capete tineret de rasa Bruna şi 800 capete ovine. 

Prin situaţia prezentată mai sus, privind raioanele Sighet şi Vişeu 

rezultă că nu există posibilităţi ca problema păşunatului să fie soluţionată 
între cele două raioane (ambele fiind deficitare în păşuni pentru aproximativ 
7.000 unităţi vite mari) şi nici prin folosirea pentru păşunat a unei părţi din 
fâneţele existente raionul Vişeu având un deficit de 56.472 tone fân. 
Menţionăm că raionul Vişeu nu dispune de păşuni comunale. 

Faţă de această situaţie propunem organelor centrale rezolvarea 
problemei de mai sus prin studierea amănunţită la faţa locului a condiţiilor 
existente în cele două raioane, şi definitivarea folosirii păşunilor cuprinse 
între „Pasul Prislop - Gura Ţibăului - Bistriţa aurie - şi frontiera de stat a 
URSS." de către regiunea Maramureş precum şi studierea de către organele 
silvice a posibilităţilor pentru redarea în folosinţă sectorului pastoral a unei 
suprafeţe de păduri păşunabile. 
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În acest scop solicităm trimiterea de către Ministerul Agriculturii şi 
Ministerul Economiei Forestiere a unor delegaţi competenţi în rezolvarea 
problemei prezentate la faţa locului. 

Vişeul de sus la 28 februarie 1961. 
DIN PARTEA COMITETULUI 
RAIONAL DE PARTID SIGHET 

ss indescifrabil 
DIN PARTEA COMITETULUI 
EXECUTIV RAIONAL SIGHET 

ss indescifrabil 

DIN PARTEA COMITETULUI 
RAIONAL DE PARTID VIŞEU 

ss indescifrabil 
DIN PARTEA COMITETULUI 
EXECUTIV RAIONAL VIŞEU 

ss indecifrabil 

83. Baia Mare 22 aprilie 1961. Plan de măsuri al biroului Comitetului 
Regional de Partid Maramureş pentru aplicarea hotărârilor C. C al P. R. M. şi a 
Consiliului de Miniştri, privind creşterea numărului de bovine proprietate 
obştească în G.A.C. Fond Comitetul Raional Sighet al P.R.M, dosar 
38411961, fila 41-46 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Regional Maramureş 

PLAN DE MĂSURI 
al biroului comitetului regional de partid pentru aplicarea Hotărârii C.C 

al P.M.R. şi a Cosiliului de Miniştri, privind creşterea numărului de bovine 
proprietate obştească în G.A.C. 

Pentru a asigura creşterea efectivului de animale în G.A.C. la 
nivelurilor sarcinilor trasate de Congresul al III - lea al P.M.R., în scopul 
sporiri producţiei agricole, a întăriri economico-financiară, a asigurării unei 
producţii de lapte şi carne din ce în ce mai mare şi a ridicării continue a 
nivelului de trai al colectiviştilor, prin hotărârea C.C. al P.M.R. şi a 
Consiliului de Miniştri nr.116/1961 se acordă acestor unităţi un sprijin 
deosebit prin credite pe termen lung şi fără dobândă, pentru procurarea de 
vaci, viţele şi materiale pentru efectuarea construcţiilor agrozootehnice. 

În vederea realizării sarcinilor indicate de hotărâre, biroul comitetului 
regional de partid stabileşte următoarele măsuri: 

1.- Pentru a se cunoaşte de către birourile comitetelor raionale de 
partid şi sfaturile comunale raionale sarcinile cu privire la creşterea 
numărului de animale în fermele GAC a creditelor acordate din partea 
statului, comitetul executiv al sfatului popular regional va trece la 
repartizarea acestor sarcini pe raioane, ţinând cont de situaţia economică a 
fiecăruia în parte. 

- Birourile comitetelor raionale de partid vor lua măsuri ca până la data 
de 30 martie a.c. pe baza unei analize amănunţite asupra posibilităţilor 
existente în fiecare GAC să repartizeze în mod diferenţiat sarcinile de 
creştere a numărului de animale precum şi creditele acordate de stat. 

2.- Se vor lua măsuri ca pe baze sarcinilor ce revin fiecărei GAC, 
birourile comitetelor raionale de partid şi comitetele executive ale sfaturilor 
raionale să acorde un sprijin îndeaproape, organizaţiilor de bază şi consiliilor 
de conducere ale GAC pentru întocmirea unui plan de măsuri concret pentru 
realizarea acestora. Planul de măsuri va fi dezbătut în adunarea lărgită a 
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organizaţiei de bază, la care vor fi invitaţi brigadierii, fruntaşiii din brigada 
zootehnică, ingineri şi tehnicieni din GAC. 

- Pînă la 1 aprilie anul curent se vor reface planurile de producţie şi 
bugetul de venituri şi cheltuieli pe marginea sarcinilor stabilite privind 
creşterea animalelor.-

- În acest scop comitetele executive ale sfaturilor populare raionale vor 
lua măsuri de a trimite ingineri şi tehnicieni economişti ai problemelor 
gospodăreşti din GAC pentru a acorda un sprijin substanţial acestor unităţi. 

- După dezbaterea şi aprobarea de către org.[anizaţia] de bază a 
planurilor de producţie, bugetul de venituri şi cheltuieli, a planului de măsuri 
întocmit, vor fi supuse aprobării adunării generale a colectiviştilor. 

3.- Comitetul executiv al sfatului popular regional va lua măsuri ca 
până la data de 22 aprilie a.c. să fie instruit personalul zooveterinar din 
reţeaua sfaturilor populare asupra modului de achiziţionare a animalelor, 
pentru fermele unităţilor socialiste şi asupra livrărilor de animale pentru alte 
regiuni. 

- Birourile comitetelor raionale de partid vor îndruma comitetele 
executive ale sfaturilor populare de a asigura numărul de vaci şi viţele prin 
contracte cu întreprinderile de stat prin comisiile de cumpărare pentru 
procurări de animale direct de la producător. 

- Comitetele executive ale sfaturilor populare raionale vor îndruma 
GAC şi comisiile care cumpără şi recepţionează vitele în aşa fel ca să fie 
reţinute şi cumpărate toate cele apte de reproducţie. Se interzice a se refuza 
de la recepţie animale care printr-o îngrijire şi furajare raţională pot deveni 
vaci bune de lapte. 

- Se vor lua măsuri pentru reducerea mortalităţii, prin aplicarea 
indicaţiilor de igienă şi profilaxia bolilor. 

- Organele de stat vor lua măsuri de interzicerea tăierii de animale fără 
baze legale. 

- Pentru a asigura creşterea numărului de porcine şi prin aceasta 
participarea la fondul centralizat al statului şi creşterea veniturilor GAC şi al 
colectiviştilor, se va analiza până la data de 1 aprilie a.c. în fiecare GAC 
posibilităţile de îngrăşare a porcilor pentru a realiza în acest an vânzarea din 
GAC din regiunea noastră a cel puţin 10.000 capete porci graşi statului.- De 
asemenea se vor lua măsuri pentru asigurarea numărului de scrofiţe în 
·vederea obtinerii de tineret porcin. 

În acest scop comitetul executiv al sfatului popular regional şi Trustul 
GAS vor stabili măsuri pentru asigurarea de scrofiţe bune de prăsilă în 
schimbul livrării către stat de carne de porc din partea GAC în cantitatea în 
care vor primi scrofite de la GAS. 

4. În vederea obţinerii de produşi de valoare zootehnică ridicată, 
comitetele executive ale sfaturilor populare vor lua măsuri de bună 

organizare a staţiunilor de monte, conducerea evidenţei montei în fermele 
unităţilor socialiste a fătărilor şi alte evidenţe primare. La punctele de 
însămânţări artificiale la animale se vor lua măsuri de reverificare a 
personalului de deservire şi înlocuirea celor necorespunzători, urmârind 
extinderea acţiunii de montă artificială la vaci astfel ca în acest an numărul 
de vaci montate artificial să ajungă la 25% din numărul total al vacilor 
existente. 
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Se vor lua măsuri ca în cel mai scurt timp în sectorul zootehnic din 
GAS şi GAC ·să fie repartizaţi cei mai buni şi pricepuţi muncitori şi colectivişti 
tineri şi femei cu experienţă în acest domeniu. 

5.- Comitetul executiv al sfatului popular regional va lua măsuri ca în 
cursul lunii aprilie a.c. să fie instruiţi la Casa Agronomului din Petin toţi 

brigadierii zootehnişti din fermele GAC. De asemenea vor fi instruiţi îngrijitorii 
de vaci, tineret, bovin, ovin şi porcin, prin participarea directă la lucrări 

practice în fermele GAS potrivit unui program întocmit la comitetele 
executive ale sfaturilor populare raionale. 

6.- Folosind experienţa înaintată a GAC în ceea ce priveşte 
retribuirea colectiviştilor care lucrează în sectorul zootehnic, comitetele 
executive ale sfaturilor populare raionale vor sprijini consiliile de conducere 
ale GAC să generalizeze sistemul de retribuire a muncii după cantitatea de 
lapte muls zilnic şi sporul lunar de creştere în greutate a animalelor. 

7.- În scopul asigurării bazei furajere necesare numărul de animale 
prevăzut în planurile unităţilor socialiste pe anul 1961, se va ţine cont de 
asigurarea unui echilibru just în structura culturilor în aşa fel să se asigure 
cantităţile de furaje fibroase, porumb siloz, şi concentratele necesare. 

- Se vor lua măsuri ca până la dat de 30 martie a.c. să se încheie 
lucrările de predare a păşunilor comunale în folosinţa GAC pe baza 
instrucţiunilor primite. 

- Comitetele executive ale sfaturilor populare vor întocmi planuri 
concrete de îmbunătăţire a păşunilor prin curăţirea de scaieţi, mărăcini, 

îngrăşarea şi grăparea acestora în scopul creşterii producţiei de masă verde. 
Până la data de 28 aprilie toate păşunile din raza regiunii noastre vor fi 
amenajate şi dotate cu toate cele necesare unui păşunat sistematic. 

- Direcţia regională a Economiei Forestiere la cererea comitetului 
executiv al sfatului popular regional va pune la dispoziţie pînă la data de 15 
aprilie a.c. suprafeţele de pădure care pot fi folosite la păşunat sau prin 
cosire de cel puţin 25 OOO - 30 OOO hectare şi se va comunica comisiilor 
raionale pentru repartizare şi contractare. 

- Pentru asigurarea unor cantităţi sporite de seminţe de ierburi şi 

trifoliene necesare refacerii pajiştilor degradate, comitetele executive ale 
sfaturilor populare raionale Carei şi Satu Mare vor lua toate măsurile pentru 
realizarea planului de cultură şi producţie a loturilor seminciere, controlând şi 
sprijinind îndeaproape activitatea tehnicienilor de lot semincier. Pentru 
obţinerea unor seminţe de ierburi adaptate condiţiilor naturale din regiunea 
noastră, comitetele executive ale sfaturilor populare raionale vor lua măsuri 
de organizare a recoltării a 4000 kg. de seminţe de floră spontană. 

- În scopul asigurării cantităţilor de furaje necesare animalelor se va 
lua măsuri de stabilirea surselor de acoperire - planuri de cultură şi producţie 
- folosind judicios toate furajele existente în gospodărie acordându-se o 
atenţie deosebită porumbului siloz, leguminoaselor, fân şi boabe. 

- Se va asigura cantitatea de 15 tone porumb siloz pe cap de vacă 
furajată în care scop organele tehnice agricole vor stabili că suprafaţa de 
1 O.OOO ha ce se va însămânţa în acest an să fie cea mai potrivită acestei 
culturi, luându-se din timp măsuri pentru asigurarea recoltării şi însilozării la 
timp şi în bune condiţiuni. 
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- În vederea asigurării continue cu masă verde şi fibroase a 
animalelor, comitetele executive ale sfaturilor populare raionale vor lua 
măsuri ca întreaga suprafaţă arabilă din păşune să fie cultivată cu plante 
furajere, organizându-se astfel conveer verde, fânuri, sfeclă de zahăr pentru 
furaj etc. 

- De asemeni va avea în vedere producerea de furaje prin culturi 
duble (în mirişte) pe suprafeţe cât mai mari. Pentru fermele de porci se va 
introduce topinamburul. 

- Se vor lua măsuri pentru extinderea mecanizării muncii în fermele 
gospodăriilor agricole colective în care scop unităţile vor fi dotate cu mori cu 
ciocănele, tocători de rădăcinoase, cositori, linii decauville etc. 

- Cea mai mare atenţie trebuie dată gospodăriilor agricole colective 
noi înfiinţate care trebuiesc sprijinite în planificarea producţiei de furaje, 
procurarea seminţei necesare, executarea recoltatului la timpul optim, 
depozitarea furajelor etc. 

8.- Pentru asigurarea construcţiei bune, ieftine şi la timp în unităţile 
socialiste, comitetele executive ale sfaturilor populare vor respecta indicaţiile 
biroului comitetului regional de partid, urmărind întocmirea schiţelor de 
sistematizare a centrelor gospodăreşti astfel, ca până la data de 15 aprilie 
a.c. toate GAC din regiune să aibă schiţa de sistematizare întocmită. 

- Birourile comitetelor raionale de partid vor lua măsuri ca nici o 
construcţie să nu se facă fără aprobarea biroului sau a unui secretar care să 
aprobe amplasarea şi tipul construcţiei pe bază de schiţă. 

- Un accent deosebit se va acorda alegerii celor mai economice tipuri 
de construcţii utilizându-se la maxima resursele de materiale locale, 
acordându-se prioritate executării adăposturilor de animale, începând 
construcţiile imediat spre a putea fi date în folosinţă până cel târziu la 
sfârşitul lunii septembrie 1961. 

- Comitetul executiv al sfatului popular regional şi Direcţia Regională a 
Economiei Forestiere vor identifica şi repartiza unităţile socialiste până la 
data de 5 aprilie a.c. materialul lemnos din produse accidentate de esenţă 
răşinoasă şi diverse esenţe în special pentru cherestea în cantităţi suficiente 
realizării planului de construcţii. 

- Până la data de 1 aprilie a.c. comitetele executive ale sfaturilor 
populare raionale vor lua măsuri pentru depunerea comenzilor ferme privind 
materialul lemnos necesar, în special la GAC noi înfiinţate. 

9.- Pentru îndrumarea din punct de vedere tehnic şi organizatoric a 
GAC privind creşterea efectivului de animale, a furajării judicioase a 
acestora pentru creşterea producţiei de animale, se vor lua măsuri de 
repartizare a inginerilor agronomi, zootehnişti, constructori şi medici 
veterinari pe GAC sau grupuri de GAC ţinând cont de GAC noi înfiinţate şi 
cele slabe din punct de vedere economico-organizatoric. 

10.- Banca de stat va controla şi îndruma folosirea în mod raţional a 
creditelor acordate şi a materialelor de construcţii. Va informa periodic biroul 
comitetului regional de partid asupra folosirii creditelor şi eficienţa economică 
a acestora. 

11.- În vederea coordonării întregii activităţi privind creşterea 
numărului de animale şi producţia animală în unităţile socialiste se va 
constitui un colectiv regional compus din: 
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1. Vicepreşed.[intele] comitet[ului] executiv sfat pop.[ular] regional 
2. Şeful secţiei agrare a comit.[etului] reg.[ional] de partid 
3. Şeful secţiei agricole sfat pop.[ular] regional 
4. Delegatul Trustului regional Gostat 
5. Delegatul D.R.E.F. 
6. Delegatul B.R.P.R. 
7. Directorul l.S.A.A.R. 
8. Directorul l.R.l.C. 
9. Şef serv.[iciu] zooveterinar regional 

Acest colectiv va analiza lunar toate problemele ce decurg din 
traducerea în viaţă a sarcinilor preconizate în acest plan de măsuri, pe baza 
conducerii unei evidente pe raioane şi regiune. 

În raioane cole~tivul de coordonare se va compune din următorii 
tovarăşi: 

1. Secretarul comitetului raional de partid cu probleme economice 
2. Vicepreşedintele comitetului executiv al sfat pop.[ular] raional 
3. Inginerul zootehnic de raion 
4. Medicul veterinar de raion 
5. Delegatul B.R.P.R 
6. Şeful oficiului l.R.l.C. 

Acest colectiv va analiza decadal felul cum se îndeplinesc sarcinile 
stabilite de către fiecare unitate în parte pe baza unei evidenţe ce se va 
introduce în acest scop începând cu data de 1 aprilie 1961. 

12.- Birourile comitetelor raionale de partid vor întocmi un plan de 
măsuri privind creşterea numărului de animale şi producţia animală pe baza 
căruia vor analiza trimestrial şi vor informa comitetul regional de partid de 
felul cum se înfăptuiesc sarcinile trasate. 

Întreaga muncă de propagandă va fi axată pe îndeplinirea sarcinilor 
trasate de Hotărârea C.C. al P.M.R. şi a Consiliului de Miniştri cu privire la 
creşterea numărului de animale şi producţia animală în unităţile socialiste. 

13.- În cinstea aniversării a 40 de ani de la înfiinţarea Partidului 
Comunist din România se va organiza întreceri socialiste între gospodăriile 
agricole colective, brigăzi, echipe şi om din sectorul zootehnic, privind 
calitatea şi cantitatea producţiei, îngrijirea cea mai bună a animalelor. 

14.- Biroul comitetului regional de partid va controla şi îndruma 
organele raionale de partid, de stat şi economice de felul cum îşi duc la 
îndeplinire sarcinile ce le revin. 

Baia Mare la 22 martie 1961 

PRIM- SECRETAR. 
ss indescifrabil 

84. Baia Mare, 24 aprilie 1961. Referat al primsecretarului Comitetului 
regional Maramureş al PMR în care sesizează organelor superioare de 
partid deficitul de păşuni rezultat în urma raionării din 1950, când un număr 
de 28 de munţi au fost trecuţi în administraţia regiunii Suceava, cerându-se 
sprijin pentru a preveni manifestările de nemulţumire în cele 9 comune din 
raioanele Sighet şi Vişeu rămase fără păşuni. Fond Comitetul Regional al 
PMR, Baia Mare, dosar 3911961, filele 44-45 
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Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Regional 
Maramureş 

REFERAT 

cu privire la unele greutăţi pe care le întâmpinăm pentru asigurarea 
suprafeţelor de păşuni strict necesare în raionul Sighet şi Vişeu din regiunea 
noastră. 

Este bine cunoscut în întreaga ţară că ocupaţia de bază a ţăranilor din 
aceste raioane este aceea de crescători de taurine de rasă brună de 
Maramureş, rasă care este foarte solicitată an de an într-un număr tot mai 
mare de toate regiunile ţării noastre. 

O problemă vitală pentru aceste raioane, care se ridică de ani de zile 
şi nici până în prezent nu a fost definitiv rezolvată este asigurarea păşunilor 
pentru animale. 

Menţionăm că în raionul Sighet şi Vişeu nu există păşuni comunale iar 
terenurile proprietate individuală sunt foarte restrânse şi majoritatea lor sunt 
lăsate pentru fâneţe naturale, deoarece suprafeţele cultivate cu trifoliene au 
scăzut din cauza neasigurării cu seminţe de trifoi, acestea fiind condiţionate 
în contract prin restituirea seminţei iar trifolienele nu ajung la maturitate. 

În multe localităţi din aceste raioane există deficit de foraje grosiere 
(fânuri) pentru perioada de stabulaţie. Datorită acestui fapt păşunatul s-a 
practicat şi se practică şi în prezent în păşunile alpine (goluri de munte) care 
înainte erau închiriate de cetăţeni de la moşierii care le deţineau, iar în urma 
exproprierii acestora ele devenind proprietate de stat. Aceste păşuni datorită 
condiţiilor climaterice asigură păşunatul numai în perioada 1 iunie-1 
septembrie, înainte şi după această perioadă se păşunează pe fâneţe sau 
pe terenuri ieşite de sub cultură. 

Greutăţi mari întâmpinăm începând din anul 1950 când în urma 
raionării un număr de 28 munţi (păşuni alpine) situaţi între vârful Prislop, 
Valea Ţiboului şi malul stâng al Bistriţei Aurii au trecut din raza fostului judeţ 
Maramureş, în raza administrativă a regiunii Suceava. Aceste păşuni au o 
suprafată de circa 2.300 ha. 

În urma plângerilor adresate de către cetăţenii crescători de animale 
organelor locale şi centrale, începând din anul 1952 aproape în fiecare an s
au deplasat la faţa locului comisii pentru rezolvarea de moment a acestei 
probleme şi de fiecare dată a fost rezolvată favorabil pentru regiunea 
Maramureş. În anul trecut aceste goluri de munte au fost atribuite de către 
Ministerul Agriculturii Trustului G.A.S. Suceava, păşuni care au fost 
închiriate tot de cetăţenii raionului Sighet şi Vişeu, iar la începutul anului 
acesta Departamentul Gostat din Ministerul Agriculturii să le treacă în 
întregime aceste păşuni la noul G.A.S. Cîrlibaba din regiunea Suceava. 

Această măsură luată la pripeală face ca 9 comune să rămână fără 
păşuni din raionul Sighet şi Vişeu, iar crescătorii de animale de rasă brună 
să fie lipsiţi de orice posibilitate de existenţă de trai, ce va aduce după sine 
mari nemulţumiri în rândurile maselor ţărăneşti, cu atât mai mult că aceste 
păşuni au fost folosite de către ţăranii crescători de animale din moşi şi 
strămoşii lor . 
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Pentru rezolvarea definitivă a acestei probleme şi pentru a preveni 
manifestările de nemulţumire în masă, propunem conducerii partidului de a 
ne acorda sprijinul necesar în rezolvarea favorabilă a acestei probleme 
grave. 

Baia Mare la 24 aprilie 1961. 
primsecretar 

85. Sighet, 4 mai 1961 .Informare privind măsurile luate pentru aplicarea 
HCM 100011960 pentru intensificarea măsurilor de propagandă în vederea 
popularizarii şi difuzarii cărţii la sate. Fond Comitetul Raional al P.M.R. 
Sighet, dosar 38711961, filele 85-87. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÎN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

INFORMARE 
Privind măsurile luate pentru aplicarea planului de măsuri a 

Comitetului regional de partid cu îmbunătăţirea popularizării şi difuzării cărţi 
la sate. 

Pe baza planului de măsuri a Comitetului regional de partid, biroul 
comitetului raional şi a întocmit un plan de măsuri privind aplicarea H.C.M. 
nr. 1000/1960, care a fost prelucrat într-o şedinţă la care au participat: 
instructorii comitetului raional de partid, instructorii comitetului executiv al 
sfatului popular raional, secretari comitetelor comunale de partid, secretari[i] 
org.[anizaţiilor] de bază din comune şi sate, preşedinţi cooperativelor, 
directorii căminelor culturale şi bibliotecari precum şi membri colectivului 
raional de cordonarea acestei activităti. 

În urma prelucrări planului de· măsuri s-a făcut un instructaj privind 
popularizarea şi difuzarea cărţi[i]. 

Tot în cursul luni septembrie a fost organizat colectivele comunale, 
care au fost instruite pe centre de comune sub îndrumarea comitetelor 
comunale de partid cu care ocazie a fost prelucrat H.C.M. nr. 1000/1960 şi 
planul de măsuri a comitetelor comunale de partid. 

Pe baza planului de măsuri, până în prezent s-a făcut de 3 ori 
instruirea gestionarilor şi difuzorilor voluntari de către colectivul de 
cordonare. Odată la centrul de raion şi două ori pe centre de comune, de 
felul cum trebue să desfăşoare munca politică cu ţărani muncitori, privind 
popularizarea cărţi[i]. 

în vederea extinderii reţelei de difuzarea cărţii, Biroul Comitetului 
raional de partid împreună cu Comitetul executiv al U.R.C.C. au studiat 
posibilităţile de a deschide librăriilor în 9 comune până în 1965, din care 
până în prezent au fost deschide două la Câmpulung şi Vad, la restul de 15 
magazine universale din centre de comune au fost organizate raioane 
specializate în vânzarea cărţii. 

În cursul trimestrului I a.c. au fost organizate standuri de cărţi cu 
ocazia diferitelor manifestări culturale. Ca de exemplu în comuna Rona de 
Sus la aceste manifestări s-au vândut cărţi în valoare de 1.500 lei, iar la 
Giuleşti de 500 lei. 
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Pentru folosirea celor mai bune forme şi metode de prezentare şi 

popularizare a cărţii, au fost luate măsuri, organizând vitrine cu cărţi noi 
apărute, punându-se coperte false a cărtilor. 

În interiorul magazinelor, aranjarea cărţilor s-a făcut în rafturi, fiind 
grupate pe cărţi politice, ideologice, beletristice şi tehnice. 

Pentru informarea şi orientarea cititorilor cu cărţi noi apărute şi cu care 
sunt în curs de apariţie, în magazinele universale există cataloage tematice 
şi buletine de cărţi. 

Comitetul raional de partid prin comitetul executiv al sfatului popular 
raional a îndrumat GAC-urile să-şi mărească numărul cărţilor la biblioteci 
prin folosirea fondurilor culturale. Astfel la sfârşitul anului 1960 GAC-urile au 
cumpărată cărţi în valoare de 3.000 lei. De asemenea s-au luat măsuri ca 
întreprinderea forestieră împreună cu comitetul executiv al URCC să 

studieze posibilităţile pentru difuzarea cărţii la gurile de exploatare în care 
scop s-a repartizat cărţi cooperativelor care deservesc gurile de exploatare 
şi s-au organizat vitrine cu cărţi. 

O altă formă de popularizare a cărţii a fost organizarea de recenzii la 
cercurile agrozootehnice, în cămine culturale, în cercuri de citit, precum şi 

sub formă de conferintă. 
În trim.I a.c. în' comuna Giuleşti a fost organizat[ă] o întâlnire între 

scriitori şi cititori unde şi-au dat concursul scriitori din Capitală, oraşul Baia 
Mare şi Sighet. 

În luna februarie a fost declarat „Luna cărţii" cu care ocazie s-au 
organizat diferite manifestări culturale ca: seri literare, şezători cu tineretul, 
manifestări sportive şi altele, ceea ce a făcut ca planul pe luna februarie să 
fie realizat în proporţie de 122%. 

Până în prezent nu s-a organizat cooperativele şcolare deoarece 
URCC-ul raional nu a primit instrucţiuni din partea URCC regional de felul 
cum să fie organizate aceste cooperative. 

Comitetul raional UTM într-o şedinţă cu secretarii org.[anizaţiilor] UTM 
de la sate a prelucrat sarcinile ce le revin organizatiilor UTM în sprijinirea 
difuzării cărţii la sate. În acest scop, la recrutarea dif~zorilor voluntari au fost 
recrutaţi în majoritate tineri utemişti. La adunările populare şi în cămine 
culturale, tineretul a organizat adunări de cărţi, vânzând într-o singură 

duminică pe raion cărţi în valoare de 2.000 lei. 
Biroul comitetului raional de partid în trim. I şi li a.c. a introdus în 

planul de muncă problema urmăririi difuzării cărţii la sate, luând măsuri ca 
comitetele comunale de partid şi org.[anizaţiile] de bază, precum şi 

comitetele executive ale sfaturilor populare şi a cooperativelor să introducă 
în planurile lor de muncă şi să analizeze popularizarea şi difuzarea cărţii la 
sate. 

În trim. IV la 5 decembrie 1960, biroul comitetului raional de partid a 
analizat activitatea comitetului executiv al URCC privind difuzarea cărţii la 
sate, în urma căruia s-au luat măsuri de îmbunătăţirea acestei activităţi. Au 
fost formate 4 colective din cei mai buni propagandişti, care au îndrumat 
activitatea difuzării cărţii în comună. S-au luat măsuri prin Consiliul local 
sindical ca sindicatele comunale să îmbogăţească bibliotecile cu noi cărţi din 
fondurile culturale. În lunile ianuarie şi februarie au fost trimişi de la centrul 
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de raion 300 agitatori care au sprijinit agitatorii din comuna cu difuzarea cărţii 
pe circumscripţii electorale. 

Pe baza măsurilor luate de comitetul raional de partid privind difuzarea 
cărţii s-au obţinut unele rezultate în special în trim. I 1961. astfel în trim. IV 
1960 planul nu a fost realizat. Din 20.000 lei plan, s-a realizat 17.906 lei, iar 
în trim. I 1961 planul a fost 17.000 lei şi s-a realizat 20.861 lei. Pe cap de 
locuitor în mediul rural pe trim. IV 1960 s-a realizat 0,31 lei, iar în trim. I 
1961 s-a realizat 0,36 lei, deci pe 6 luni pe cap de locuitor s-a vândut cărţi 
în valoare de 0,67 lei. Nu putem face o comparaţie cu luna septembrie 1960 
deoarece nu a existat o evidenţă clară decât de la 1 octombrie. 

Cele mai bune rezultate în difuzarea cărţii la sate au fost obţinute de 
comuna Rona de Sus, care în trim. I a.c. a realizat planul 427%, având plan 
1200 lei şi a realizat 5.133 lei. Comuna Strîmtura a realizat planul 178%, 
comuna Deseşti 170%. Toate comunele au depăşit planul pe trim. I a.c. în 
afară de comuna Câmpulung care a realizat planul numai în proporţie de 
53%. 

Sighet, la 4 mai 1961. 
Prim-secretar, Instructor cu informare, 

86. Baia Mare, 14 iunie 1961. Notă informativă a Comitetului regional al 
PMR care preia informarea Comitetului raional de partid Sighet conform 
căreia un număr de 33 colectivişti din Remeţi au depus cereri de ieşire din 
GAG. Fond Comitetul Regional PMR, Baia Mare, dosar 3911961, filele 93 

NOTĂ INFORMATIVĂ 
Comitetul raional de partid Sighet informează că la G.A.C. Remeţi, un 

număr de 33 colectivişti au depus cereri pentru a ieşi din G.A.C. 
De menţinut este că aceşti oameni nu au participat la lucru nici în anii 

trecuţi, sunt diferiţi lucrători de la întreprinderile forestiere. 
Tov. prim secretar Moiş Ioan a fost la faţa locului încă în seara zilei de 

13. VI., iar tovarăşul secretar Barany s-a deplasat acolo pentru a organiza 
munca politică în vederea lămuririi acestor cetăţeni. 

În general, starea de spirit în G.A.C. este bună, colectiviştii participă la 
muncă în mod normal, aşa cum au participat şi înainte. 

Baia Mare, la 14. VI. 1961 

87. Baia Mare, 17 iulie 1961. Referat al Secretariatului Comitetului regional 
al PMR Maramureş cu motivarea necesităţii transformării GAS Sighet în 
staţiune de cercetări zootehnice pentru rasa brună de Maramureş. Fond 
Comitetul Regional PMR, Baia Mare, dosar 3911961, filele 124-127 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Regional Maramureş 

REFERAT 
Al Secretariatului Comitetului Regional de Partid Maramureş, privind 

transformarea G.A.S. Sighet într-o staţiune de cercetări zootehnice (pentru 
rasa brună de Maramureş). 
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În lumina sarcinilor trasate de cel de-al 111-lea Congres al partidului şi a 
expunerii tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej la Plenara C.C. al PMR din 
30 iunie - 1 iulie a.c. privind creşterea şi dezvoltarea şeptelului de animale 
Comitetul Regional de Partid a luat o serie de măsuri pentru sporirea 
considerabilă a numărului de animale în regiunea noastră. 

În urma măsurilor luate până la sfârşitul anului 1965 efectivul de 
taurine va creşte după cum urmează: în G.A.S. de la 9539 capete taurine 
din care 3388 capete de vaci la 15.000 capete taurine din care 7980 capete 
vaci. În G.A.C. numărul de taurine proprietate obştească va creşte de la 
34638 capete din care vaci 12528 capete la 145.660 capete din care 66.000 
vaci. Iar pe total sectoare numărul de taurine va creşte la un efectiv de 
315.000 capete din care 170.000 capete vaci. 

Menţionăm că din numărul total de taurine 90% reprezintă cele două 
rase ameliorate „brună de Maramureş", bălţată românească şi metişi ce 
provin din împerecherea acestor două rase şi numai cca. 1 O % din rase 
inferioare. 

Pentru îmbunătăţirea rasei brună de maramureş, avem create toate 
condiţiile la G.A.S. din Sighet care dispune de 4146 ha. teren agricol din 
care 412 ha. arabil 1523 ha. fâneţe naturale, 1031 ha. păşuni naturale şi alte 
terenuri. De asemenea în vederea creerii staţiunii de cercetări zootehnice 
sunt creiate toate condiţiile deoarece G.A.S. Sighet are un număr de 830 
capete taurine de rasă brună din care 270 capete de vaci cu un centru 
puternic de selecţie, are clădiri corespunzătoare, pentru staţiune zootehnică 
şi se găseşte la marginea oraşului Sighet. Deci nu necesită investiţii mari. 

Regiunea Maramureş are sarcină anuală de a livra taurine de rasă şi 
metişi în toate regiunile din zona subcarpatică ca: Bacău, Galaţi, Argeş, 
Oltenia, etc. Din anul 1952 până în anul 1960 am livrat acestor regiuni 
22.400 capete taurine, iar sarcina de livrare în 1961 se ridica la 12.000 
capete. 

Pentru îndeplinirea sarcinilor mari trasate de partidul nostru privind 
dezvoltarea şeptelului şi în special de taurine se impune necesitatea de a se 
lua măsuri pentru îmbunătăţirea acestor rase valoroase care în prezent arată 
anumite defecţiuni, ca degenerarea unor exemplare şi scăderea valorilor 
zootehnice. 

La conferinţa regională de partid din 1959 s-a ridicat problem[a] de a 
se interveni la Ministerul Agriculturii pentru a creia o statiune de cercetări 
zootehnice în raionul Sighet pentru a preveni degenerarea rasei „brune". În 
care direcţie Biroul Comitetului Regional de Partid a solicitat ajutorul 
Ministerului Agriculturii care s-a declarat de acord cu această măsură, dar 
nici până în prezent n-a fost rezolvată această cerere de mare importanţă 
pentru dezvoltarea sectorului de taurine de rasă brună. 

Solicităm sprijinul conducerii partidului de a se transforma G.A.S. 
Sighet într-o staţiune de cercetări zootehnice pentru rasa brună de 
Maramureş, totodată considerăm că prin această măsură s-ar apropia 
activitatea de cercetare ştiinţifică de activitatea practică a creşterii 
animalelor. 

Baia Mare la 17 iulie 1961. 
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88. Baia Mare, 20 iulie 1961. Informare a primsecretarrului Comitetului 
regional Maramureş al PMR referitor la experienţele făcute pentru 
aclimatizarea unor soiuri de grâu, cartofi şi porumb în raionul Vişeu, 

predominant muntos, soiuri de la care se aşteptau producţii sporite. Fond 
Comitetul Regional PMR Baia Mare, dosar 3911961, filele 132-133 

Partidul Muncitoresc Român, 
Comitetul Regional Maramureş 

INFORMARE 
privind experienţele cu soiurile de grâu, cartofi şi porumb dublu hibrid, 

organizate în raionul Vişeu regiunea Maramureş. 
Determinat de condiţiile pedoclimatice, în raionul Vişeu în principal se 

cultivă porumbul ocupând circa 37 la sută din suprafaţa arabilă a raionului, 
cartoful 19 la sută şi ovăzul 27 la sută. Grâul ocupă abia circa 6 la sută din 
suprafata arabilă. 

În vederea studierii posibilităţilor de extindere a culturii grâului în 
condiţii economicoase şi sporirii producţiilor la porumb şi cartofi, conducerea 
de partid ne-a repartizat pentru experimentare în condiţiile specifice raionului 
Vişeu: 

- 400 kg grîu de primăvară din soiul Selchirch 
- 50 kg cartofi din soiurile Pontiac şi Kenebec 
-5 linii de porumb dublu hibrid Embro (20, 49, 60, 21, 23). 
Sub îndrumarea directă a organelor de partid, organele tehnice de 

specialitate au organizat experienţele astfel. În cele ce urmează dăm stadiul 
şi rezultatele de până acum: 

1. Grîul de primăvară din soiul Selchirch s-a însămânţat la 2 
gospodării colective (leud, Săliştea) câte un hectar la fiecare. Experienţa s-a 
amplasat pe teren în pantă cu 5 variante la care lucrarea solului şi sistemul 
de semănat sunt la fel, diferenţiate fiind dozele de îngrăşăminte organice, 
chimice şi amendamentele calcaroase. Loturile se prezintă în condiţiuni 

bune, se constată diferenţieri evidente între variante, cultura are o densitate 
bună (400- 500 pante la m.p.) şi se apreciază o producţie bună, variind între 
1.400 - 1.800 kg/ ha. Recoltatul se va putea face în jurul datei de 1 august 
a.c. 

2. Cartoful, soiurile Pontiac şi Kenebec sînt cultivate comparativ cu 
soiul Voran ca martor introdus în raion pentru combaterea râiei negre, pe 
câte O, 12 ha fiecare. Soiul Pontiac se prezintă cu vegetaţia mai avansată, 
viguros cu tuberculi mai mari, însă prezintă atac de viroze de circa 20 la sută 
din plante. Soiul Kenebec arată sensibilitate la mană. 

3. Porumbul- liniile de porumb dublu hibrid Embro s-au însămânţat pe 
câte 1 hectar la G.A.C. Săliştea, leud, Cuhea şi întovărăşirea Vişeul de Jos. 
Loturile se prezintă bine, însă unele au o densitate mai mică de plante la 
hectar din cauza timpului rece şi umed din luna mai. Liniile 20, 49 şi 60 au 
vegetaţie mai întârziată şi nu prezintă garanţie de coacere înaintea brumelor 
de toamnă. Liniile 21, 23 fiind timpurii au un stadiu de vegetaţie mai avansat, 
sînt viguroase şi apreciem că vor ajunge la maturitate la timp. 
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Informăm că acestor experienţe 'li s-a acordat atenţie deosebită, se 
urmăreşte îndeaproape comportarea soiurilor şi considerăm că după 

recoltare se vor putea trage concluzii folositoare. 
La încheierea ciclului de producţie vom înainta dosarul complect cu 

toate rezultatele. 
Baia Mare la 20 iulie 1961 

89. Sighet, 18 septembrie 1961. Notă explicativă a Comitetului Raional 
Sighet al PMR cuprinzând date statistice referitoare la organizarea 
învăţământului de partid în anul şcolar 1961-1962. Fond Comitetu/ raional al 
PMR Sighet, dosar 38711961, fi/ele107 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

NOTĂ EXPLICATIVĂ 
cu privire la situaţia statistică privind organizarea învăţământului de 

partid pe anul 1961-1962. 
1 ./ Din totalul de 2280 membrii şi candidaţi de partid cuprinşi în 

învăţământul de partid 1152 sunt muncitori care lucrează nemijlocit în 
producţie 93 sunt muncitori cu funcţii în aparatul de partid, de stat şi 

economic 181 sunt intelectuali, 331 sunt ţărani, 248 funcţionari, 275 alte 
categorii 

2./ Din totalul de 1624 membrii de partid cuprinşi în învăţământ 518 
sunt muncitori care lucrează nemijlocit în producţie, 19 sunt muncitori cu 
funcţii în aparatul de stat şi economic, 478 sunt intelectuali, 457 sunt ţărani, 
112 sunt funcţionari, 40 alte categorii. 

3./ Din totalul de 2285 membrii de partid sunt cuprinşi în învăţământ 
1996 adică 87,35%. 

4./ Din totalul de 300 candidaţi de partid sunt cuprinşi în învăţământ 
284 adică 94,66%. 

5./ Un număr de 86 membrii şi candidaţi de partid urmează şcoli în 
învăţământul de stat. 

6./ Un număr de 7 membrii de partid urmează şcoala de partid de un 
an şi alte cursuri şi şcoli superioare de partid. 

7.1 Un număr de 14 cercuri şi cursuri cu 477 cursanţi funcţionează în 
limba maghiară, O de cercuri în limba germană cu O cursanţi, 8 cercuri în 
limba ucraineană cu 252 cursanţi. 

8./ Din totalul de 3904 cursanţi 2577 sunt români, 857 sunt maghiari, O 
sunt germani 427 sârbi şi alţi slavi, 43 alte naţionalităţi. 

9./ Din totalul de 3904 cursanţi, 1107 sunt femei. 
Sighet la 18 septembrie 1961 

SECRETAR 

90. Sighet, 28 octombrie 1961. Informare semnată de primsecretarul şi 
. instructorul cu informarea de la Comitetul Raional Sighet al PMR despre 
măsurile luate de acest comitet pentru a ,,întări economic şi organizatoric" 
GAG-urile din raion. Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R., dosar 
38711961, filele159-162. 
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Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

INFORMARE 

cu privire la întărirea economică-organizatorică a unităţilor socialiste 
din raionul nostru. 

În cursul lunei octombrie org.[anizaţiile] de bază din unităţile socialiste, 
cât şi celelalte org.[anizaţii] de bază de la sate, au fost îndrumate şi sprijinite 
de comitetul raional de partid, prin tov. membrii ai biroului raional de partid, 
aparatul de partid şi tov. din activul comitetului raional, care sunt repartizaţi 
pe org.[anizaţii] de bază din comunele şi satele raionului care au condiţii de 
transformarea întovărăşirilor în G.A.C. şi colectivizarea complectă a satelor. 

Org.[anizaţiile] de bază au fost sprijinite în vederea aplicării sarcinilor 
prevăzute în planurile de măsuri adoptate de adunările deschise ale 
org.[anizaţiilor] de bază din G.A.C. şi întovărăşiri cu ocazia dezbaterii 
sarcinilor izvorâte din plenara C.C. al P.M.R. din 30 [iunie] -1 iulie 1961. 

În satele unde sunt condiţii pentru colectivizarea complectă, birourile 
org.[anizaţiilor] de bază cu sprijinul tovarăşilor repartizaţi de comitetul raional 
de partid au instruit agitatorii cu problema transformării socialiste a 
agriculturii dând exemple caracteristice, comparative şi rezultate obţinute la 
G.A.C.-urile din raionul nostru. Au fost instruiţi un număr de 476 agitatori din 
rândul celor mai buni colectivişti şi întovărăşiţi care au depus cereri pentru 
G.A.C. Tov. sunt repartizaţi pe grupe de case formaţi din 2-3 tovarăşi câte o 
grupă care desfăşoară munca de lămurire de la om la om, vizitând familiile 
tăranilor muncitori cu gospodărie individuală. 
' În luna octombrie în 3 cămine culturale s-au ţinut conferinţe legate de 
transformarea socialistă a agriculturii, la care au participat 950 ţărani 
muncitori. Tot în această perioadă la 10 cămine culturale s-au dat 12 
programe culturale artistice de către echipele culturale şi brigăzile artistice 
de agitaţie din localitate şi de la centru de raion. Programele au fost axate şi 
legate de problema transformării socialiste a agriculturii la care au participat 
peste 3800 ţărani muncitori. 

Ca de exemplu la căminul cultural din comuna Săpînţa brigada 
artistică de agitaţie din localitate a dat un program întitulat „Nunta din 
Săpînţa", unde a fost înfăţişată activitatea agitatorilor, frământările care. 
există în problema transformării socialiste a agriculturii, unii care se 
văicăresc să intre în GAC văzând rezultatele obţinute, iar alţii care mai 
şovăie deşi sunt exemple grăitoare că în GAC se obţine un venit mai mare 
decât dacă muncesc în mod individual. La program au participat peste 300 
ţărani muncitori colectivişti şi individuali, după care 2 ţărani cu gospodărie 
mijlocie au depus cerere pentru a intra în GAC. 

Brigada ştiinţifică a casei raionale de cultură a dat 3 programe la care 
a participat peste 850 ţărani muncitori. Întrebările puse au fost axate pe 
problema transformării socialiste a agriculturii şi pe problemele din Plenara 
CC al PMR din 30 iunie - 1 iulie 1962. 

În căminele culturale în cursul lunei octombrie au fost organizate 66 
seri de calcule economice cu grupe de ţărani muncitori la care au participat 
un număr de 1285 ţărani. Cu această ocazie s-au făcut calcule cât teren se 
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poate reda agriculturii în urma colectivizării prin desfiinţarea haturilor şi ce 
producţie se poate obţine, la fel şi prin folosirea metodelor agrotenice cu cât 
se poate mări producţia la hectar şi altele. 

Tot în această perioadă la un număr de 139 cercuri de citit s-a citit 
statutul GAC şi alte materiale legate de transformarea socialistă a agriculturii 
la care au participat 950 tărani muncitori. 

În această perioadă la gazetele de perete articolele care au fost scrise 
oglindesc aspecte din realizările obţinute în sectorul socialist cooperatist, 
sarcinile privind transformarea socialistă a agriculturii şi rezultatele şi 
rezultatele obţinute, sarcinile şi mersul companiei însămânţărilor de toamnă 
şi altele. 

În cadrul muncii politice pentru lămurirea ţăranilor muncitori cu 
gospodărie individuală, în comuna Bîrsana s-a organizat vizitarea părinţilor 
de către copii[i] lor care sunt elevi la şcoala medie împreună cu profesorii, cu 
care ocazie s-a discutat cum învată copii la şcoală şi problema transformării 
socialiste a agriculturii. În urma acestei acţiuni trei ţărani muncitori au depus 
cerere pentru GAC. 

Într-un singur sat în comuna Călineşti în munca de transformarea 
socialistă s-au folosit metode străine politicii partidului, contrar indicaţiilor, 

trimiţând un tractor pe terenul necomasat care a dus la încăierări cu unii 
cetăţeni pe de o parte şi între tractorişti şi colectivişti pe de altă parte, care a 
dus la nemulţumiri şi a îngreunat munca politică pentru atragerea de noi 
ţărani muncitori cu gospodărie individuală în GAC. 

Pentru aceste încălcări, în urma cercetărilor s-au luat măsuri şi 

tovarăşii vinovaţi au fost sancţionaţi pe linie de partid şi de stat. Astfel din cei 
trei tovarăşi care au fost repartizaţi pentru sprijinirea organizării muncii 
politice în transformarea socialistă a agriculturii doi tovarăşi au fost 
sancţionaţi cu vot de blam şi unul cu vot de blam şi cu avertisment fiind scos 
din munca de instructor al Sfatului Popular Raional. 

Până în prezent în cele 5 GAC-uri existente au fost depuse de la 
plenară un număr de 114 cereri cu 150 ha, din care au fost primiţi de 
adunările generale 89 cereri cu 104 ha. teren. În luna oct.[ombrie] au fost 
depuse 30 cereri cu 59 ha. teren, iar de adunările generale au fost primite 
din cererile existente atât din luna septembrie cât şi din luna oct.[ombrie] 35 
familii cu 46 ha teren. În prezent fiind un număr de 25 cereri cu 46 ha teren 
care încă nu au fost discutate de adunările generale. 

Pentru crearea de noi GAC-uri au fost depuse 432 cereri cu 656 ha 
teren din care în luna oct 97 cereri cu 201 ha teren. 

La întovărăşiri în cursul lunii oct.[ombrie] nu au fost depuse noi cereri. 
Din cererile existente din luna septembrie 5 familii au fost primite în 
întovărăşire cu 6 ha teren rămânând în prezent încă 5 cereri cu 3 ha teren, 
teren nediscutat. 

În vederea întăririi continue a unităţilor socialiste existente, pe baza 
planurilor de măsuri ale org.[anizaţiilor] de bază s-au luat măsuri pentru 
terminarea tuturor lucrărilor din campania de toamnă. Astfel în prezent 
recoltatul a fost terminat în bune conditiuni la toate culturile cât şi culesul, 
fructelor. Însămânţările de toamnă pe baza planului iniţial al GAC-urilor a 
fost executat în proportie de 92% din cele 5 GAC-uri trei executând în 
întregime. În ziua de 25 ~ct[ombrie] a fost suplimentat planul pe raion cu 300 
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ha, din care la GAC-uri cu 65 ha, astfel în prezent însământările la date de 
27 oct.[ombrie] este executat numai 82%. Însămînţările de toamnă până în 
prezent s-au făcut cu soiuri de înaltă productivitate „Harrach" şi Cenad 117, 
terenurile au fost îngrăşate cu îngrăşăminte naturale în toamnă iar o parte s
au însămânţat în terenurile îngrăşate în primăvară. La fel majoritatea GAC
urilor au încorporat în sol îngrăşăminte chimice încă nu s-au aplicat 
amendamente calcaroase pe terenurile însămânţate din lipsă de fonduri la 
GAC-uri. 

Sub îndrumarea şi supravegherea inginerilor repartizaţi la GAC-uri s
au terminat însămânţările la loturile semincere, însă nu s-au însămânţat la 
aceste loturi soiuri de grâu „Brezovskaia", din cauză că nu a sosit sămânţa 
fiind însămânţate şi loturile rezervate pentru acest soi cu soiul de grâu 
Harrach. 

Arăturile adânci de toamnă au fost realizate la GAC-uri în proportie de 
109%. Încă GAC-ul Remeţi şi Sighet nu a îndeplinit planul iar restul GAC
urilor au depăşit planul. 

Însilozările până în prezent au fost executate numai în proportie de 
55%. Singur GAC. Remeţi care a realizat planul de 1200 tone. În prezent s
au luat măsuri pentru impulsionarea însilozărilor din coceni, dovleci şi alte 
rămăşiţe de la recoltat. 

Stadiul construcţiilor zootehnice, grajduri pentru vite se prezintă astfel: 
la GAC Sighet este terminat, la 'GAC-urile din Remeţi, Săpînţa şi Cîmpulung 
se fac ultimele amenajări, ca podit şi iesle, iar la GAC din Călineşti se 
execută lucrările pentru acoperiş. 

Sighet 28 octombrie 1961 

Prim Secretar, 
I. Muntean 

Instructor Informare, 
ss indescifrabil 

91. Sighet, 26 noiembrie 1961. Extrase din procesul verbal încheiat în 
Conferinţa raională de partid P. M.R. unde s-au dezbătut rezultatele obţinute 
diferitor organizaţii de bază cât şi lipsurile în activitatea desfăşurată în anul 
1961. Fond Comitetul raional Sighet al P.M.R., dosar 38311961, filele 3, 4, 5, 
16, 17, 18, 19, 20, 22, 26, 28, 29, 31, 32, 33. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional 

SIGHET 

PROCES-VERBAL 
Încheiat azi, 25-26 noiembrie 1961, cu ocazia Conferinţei raionale de 

partid. 
TOV. MUNTEANU ERONIM prim-secretar al Comitetului raional de 

partid arată scopul conferinţei raionale, cu care ocazie se vor dezbate 
rezultatele obţinute cât şi lipsurile avute în muncă de la Conferinţa raională 
din 1960 şi până în prezent în activitatea Comitetului raional de partid. 

Pentru buna desfăşurare a lucrărilor conferinţei propune un prezidiu 
format din 13 tovarăşi. Supune la vot propunerea făcută care este votată în 
unanimitate de către cei prezenţi la conferinţă. 
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[ ... ] 
Tov. Blaj Gheorghe în numele prezidiului Conferinţei aduc mulţumiri 

tovarăşilor delegaţi, care m-au ales şi prezidiul asigură tovarăşii delegaţi că 
lucrările conferinţei se vor desfăşura conform prevederilor partidului. Vă rog 
să-mi permiteţi ca în numele comitetului regional de partid să aduc un salut 
conferinţei raionale şi să urez succes în desfăşurarea lucrărilor. 

Pentru a asigura desfăşurarea lucrărilor conferinţei, conform 
prevederilor statutare, este bine să alegem organele conferinţei pentru 
întocmirea desfăşurării lucrărilor. Prezidiul propune să se aleagă o comisie 
de redactarea procesului verbal din 5 tovarăşi. 

Supune la vot propunerea făcută care este votată în unanimitate şi 
cere să se facă propuneri. 

[ ... ] 
Întru-cât majoritatea delegaţilor sunt prezenţi la conferinţă, se pot 

începe lucrările şi propune ca ordinea de zi a conferinţei să fie formată din 3 
puncte, şi anume: 

1. Darea de seamă a comitetului raional de partid, pe perioada de la 
1960 şi până în prezent. 

2. Raportul comisiei de revizie. 
3. Alegerea noului organ, a comisiei de revizie şi a delegaţilor la 

conferinţa regională de partid. 
Supun spre aprobarea conferinţei raionale de partid ordinea de zi, 

care este votată în unanimitate. 

Se trece la primul punct din ordinea de zi, şi se dă cuvântul tov. 
MUNTEANU ERONIM prim-secretar al comitetului raional de partid, care 
prezintă darea de seamă. 

Se dă cuvântul tov. GODJA MIHAI care dă citire raportului comisiei de 
revizie. 

Se face o pauză de 30 de minute, în care timp tovarăşii delegaţi sunt 
rugaţi să se înscrie la discuţii. 

[ ... ] 
12. - MINCEANU IOAN delegat din partea Unitătii de grăniceri. 
În numele întregului colectiv de grăniceri ad~c un salut călduros 

Conferinţei raionale de partid. 
Conferinţa raională de partid are o însemnătate deosebită în viaţa şi 

activitatea militarilor din unitatea noastră. În perioada de pregătire a 
adunărilor de dări de seamă şi alegeri, comuniştii din cadrul unităţii noastre 
au obţinut rezultate frumoase. 

Darea de seamă prezentată a reuşit în bună măsură să analizeze în 
lumina Documentelor Congresului al 111-lea munca desfăşurată de Comitetul 
raional, rezultatele obţinute şi să scoată în evidenţă principalele lipsuri. Încă 
de la începutul înfiinţării unităţii noastre, Comitetul raional a sprijinit într-o 
serie de probleme comanda unităţii şi în mod deosebit în problema 
locuinţelor pentru cadrele noastre. 

Este cunoscut faptul că în centrul preocupării partidului nostru, în 
perioada actuală stă problema colectivizării agriculturii, de aceea este 
necesar să recomand noului comitet care va fi ales să stabilească măsuri şi 
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să lupte şi pe viitor pentru rezolvarea colectivizării agriculturii în raionul 
Sighet. 

În această direcţie mă angajez ca în cadrul activităţii mele să intensific 
munca de educare a militarilor pentru a contribui la opera de colectivizare a 
agriculturii, contribuind prin aceasta la traducerea în viaţă a sarcinilor trasate 
de partid şi de guvern. 

Se dă cuvântul tov. Zagorschi Iuliu preşedintele comisiei de validare 
care dă citire raportului comisiei. 

Se supune la vot raportul comisiei de validare care este votat în 
unanimitate de conferinţă. 

Se face pauză pentru masă până la orele 16. 
La orele 16, se încep din nou lucrările Conferinţei şi se trece în 

continuare la discuţii, cu care ocazie tov. MUNTEANU ERONIM prim
secretar al comitetului raional de partid propune ca tovarăşii delegaţi în 
cadrul discuţiilor să se refere mai mult la felul cum organizaţiile de partid şi
au desfăşurat activitatea în privinţa întăririi vieţii interne de partid şi felul cum 
Biroul comitetului raional de partid i-a sprijinit în muncă. 

13) Tov. FIRTEA IOAN, secr.[erarul] comit.[etului] rai.[onal] de partid. 
Darea de seamă prezentată a oglindit preocuparea comitetului raional 

de partid pentru a traduce în viaţă sarcinile trasate de partid. La toate 
rezultatele obţinute o contribuţie deosebită a avut munca ideologică-politică 
de masă şi de propagandă. În industrie, munca de propagandă de partid a 
fost îndreptată spre îndeplinirea planului de producţie, iar în agricultură 
pentru întărirea economico-organizatorică a GAG-urilor, pentru mărirea 

producţiei de cereale la hectar, pentru dezvoltarea şeptelului de animale, 
pomicultura, etc. 

Ne-am străduit să îndrumăm munca de propagandă prin lecţii, 

conferinţe. Organizaţiile de bază care au obţinut rezultate bune sunt: 
Partizanul, care a folosit toate formele posibile de Propagandă pentru 
realizarea unor indici înalţi de calitatea produselor, economii la preţul de 
cost, etc. La fel, întreprinderea Ilie Pintilie s-a preocupat de educarea şi 
mobilizarea muncitorilor în realizarea acelor cifre frumoase amintite în darea 
de seamă. La GAC Sighet s-a dus o muncă susţinută în sprijinul educării 
colectiviştilor faţă de muncă. Rezultatele sunt bune, iată cum la lapte de 
vacă s-a obţinut o producţie de peste 2.700 litri pe cap de vacă furajată. La 
Săpânţa la fel s-a pus un accent deosebit pe creşterea tineretului, 
înzestrându-se gospodăria cu noi construcţii. S-au manifestat şi lipsuri în 
munca noastră în frunte cu mine. Biroul nu s-a preocupat îndeaproape de 
propagandă la nivel, unii chiar eschivându-se că nu au timp să întocmească 
conferinte, lectii, etc. 

În' spirit~I moralei comuniste, aşa cum tov. Gh. Gheorghiu-Dej a arătat 
la Congres, că la oamenii muncii în etapa actuală se înrădăcinează un nou 
spirit de muncă, spiritul moralei comuniste, lucru ce trebuie cunoscut de noi 
toţi. Marea majoritate a muncitorilor contribuie di plin la îndeplinirea 
sarcinilor, dând dovadă de atitudine demnă prin exemplul personal. Nu 
peste tot, munca de propagandă s-a străduit să dea o educaţie comunistă 
muncitorilor, de a fi combativi, de a avea relaţii partinice, tovărăşiţi cu cei din 
jur. Unii au încălcat grosolan principiile moralei comuniste, fiind nevoie de 
sancţiuni până la excludere. lată o atitudine de atentare la avutul obştesc la 
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unii membrii şi candidaţi de partid, la cooperativa Pielarul a defraudat suma 
de 5.400 lei, la IPRODCOOP lurca Ernest printr-o falsificare a actelor a 
sustras 10.500 lei, din cari au profitat alţii, înlesnind eliberarea unor acte 
false. 

Unii mai manifestă rămăşiţe ale moralei burgheze. TRIFOI 
LAURENŢIU din Vad prin beţia pe care a făcut-o a mers până acolo că a 
lovit o tovarăşe venită cu Teatrul de păpuşi, GODJA PETRU din Onceşti, 
nou membru de partid a bătut oamenii şi se purta urât cu cetăţenii ca salariat 
al sfatului. lată numai câteva atitudini incompatibile cu atitudinea membrilor 
de partid. Nesinceritatea, înşelătoria trebuiesc înlăturate. BERCIU MIHAI de 
la Uzina Electrică a ascuns câteva probleme ale activităţii sale din trecut. 

Pe viitor, noul organ trebuie să ia măsuri mai concrete în ceea ce 
priveşte munca politică de masă, trebuie luptat pentru a scoate din 
mentalitatea 1:.1nor oameni rămăşiţele burgheze. Munca politică trebuie 
îndreptată în acest scop. Ca o lipsă a biroului este lipsa de preocupare 
continuă a ridicării nivelului politic şi ideologic a membrilor şi candidaţilor de 
partid. 

Membrii şi candidaţii de partid să se înarmeze zi cu zi cu problemele 
vieţii actuale, pentru care se cere exigenţă, pregătire, etc. Tov. CATRINARIU 
EMILIAN dirigintele poştei tocmai din cauză că nu este în pas cu sarcinile 
zilei comite greşeli, manifestă îngâmfare, gâtuieşte critica, subapreciază 

organizaţia de partid şi a ajuns până acolo să sancţioneze pe unii din biroul 
organizaţiei de bază pe linie administrativă pentru că l-au criticat, deşi a fost 
discutat de trei ori în organizaţia de bază, nu vrea să se îndrepte, ar fi bine 
să se gândească acum până când nu e târziu. 

S-a arătat în darea de seamă că tov. VARGA IOAN preşedintele 
comitetului executiv oraş e nervos, nu vorbeşte frumos cu oamenii şi îi 
bruschează, aceste eşiri sunt cauza slabei sale pregătiri politice. Tov. Varga 
e tânăr membru de partid, înscris la şcoala serală economică, dar când e 
vorba de seminar nu merge, recomandăm tovarăşului să se îndrepte. Aceste 
lipsuri s-au comis şi din lipsa noastră, dar pe viitor trebuie să înveţe fiecare 
membru şi candidat de partid. 

În învăţământul de partid, care s-a desfăşurat în anul acesta s-au 
obţinut rezultate bune, s-a lărgit mult propaganda economică astfel ca până 
la gurile de exploatare forestiere se ţin conferinţe, programe de brigăzi, etc. 
Aşa cum se arată în documentele Congresului al III-iea, s-a contribuit din 
plin la îndeplinirea sarcinilor de plan pe sortimente. La sate, să-i educăm pe 
colectivişti în spiritul respectării intereselor colective cu prioritate şi apoi cele 
personale. Munca ideologică să fie îndreptată în industria forestieră, în 
zootehnie, pomicultură, etc. La lipsurile IF-ului, biroul comitetului raional de 
partid a scăpat o problemă importantă aceea că la gurile de exploatare nu s
a făcut totul pentru ridicarea nivelului cultural al muncitorilor, iar tov. secretar 
foarte rar a mers la faţa locului. 

Din toate aceste lipsuri, care se manifestă în munca de propagandă 
mă fac vinovat şi eu, nu am fost destul de exigent de a controla munca 
ideologică, politică la Cabinetul de partid, în organizaţiile de bază, etc. Mă 
angajez că pe viitor acolo unde voi lucra să ajut ca sarcinile puse de partidul 
nostru să fie duse la îndeplinire. 
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14) Tov. VLAD PETRU, preş.[edintele] Cons.[iliului] Local al 
sindic.[atelor] 

La munca noastră, întrecerile socialiste au avut ca obiectiv principal 
îndeplinirea sarcinilor de producţie, ridicarea calităţii produselor, reducerea 
preţului de cost. În urma schimbului de experienţă organizat la 
IPRODCOOP, acesta a constituit un ajutor efectiv tuturor întreprinderilor. De 
aici fiecare întreprindere a ştiut să înfiinţeze graficele de producţie şi să le 
ţină la zi. Introducerea procesului tehnologic î~ producţie de asemenea se 
datoreşte în mare parte întrecerilor socialiste. ln urma sarcinilor trasate de 
Comitetul raional de partid, s-au organizat şi un schimb de experienţă între 
două cabinete tehnice, contribuind la îmbunătăţirea muncii celorlalte 
cabinete din oraş. lată cum la Ilie Pintilie, în urma introducerii unor inovaţii s
au realizat însemnate economii. La fel, rezultate bune s-au obţinut şi la 
Alexandru Tamaş, l.F., unde - din darea de seamă au reieşit unele lipsuri -
totuşi s-au înregistrat deodată 14 propuneri de inovaţii şi apoi munca a 
stagnat. O altă lipsă este aceia că nu se foloseşte întreaga capacitate de 
încărcare a vagoanelor care duce la creşterea preţului de cost, depăşiri de 
cheltuieli. 

Cu ocazia consfătuirilor de producţie, cu muncitorii reiese că rezervele 
interne sunt folosite la maximum şi dau rezultate pozitive, cum e cazul la 
IPRODCOOP, Ilie Pintilie, Sindicatele mobilizează acum cu mai multă 

exigenţă pe muncitori în întreceri socialiste. La Unitatea, deşi am organizat 
aici un schimb de experienţă cu ţinerea graficilor de producţie, acestea nu se 
ţin la zi şi nu se analizează îndeplinirea sarcinilor conform graficului. În 
problema accidentelor de muncă, la foarte multe intreprinderi s-a îmbunătăţit 
munca. Vedem cu acestea scad la IPRODCOOP, Partizanul, Ilie Pintilie, l.F. 
accidentele în muncă se menţin, fapt ce denotă că nu s-au luat toate 
măsurile eficace de înlăturarea cauzelor care duc la accidente de producţie. 
Directorul intreprinderii, organizaţia de partid nu au luat măsuri de prevenire 
la sectoare, unde muncitorii nu toţi citesc cărţi de prevenire a accidentelor. 
Nu s-a urmărit îndeaproape de a se face acest lucru de către maistrul şi 
şeful respectiv de brigadă. La IRTA în general probleme importante sociale 
nu s-au îndeplinit deşi erau condiţii. Lipseşte o baie pentru muncitori care 
este absolut necesară. Acest lucru şi la l.F. se manifestă prin netrimiterea la 
gurile de exploatare a vagonului baie. În problema calificării cadrelor avem 
sarcini importante. Biroul raional de partid în prea mică măsură a urmărit 
felul îndeplinirii hotărârilor luate, vor trebui luate măsuri de educarea 
muncitorilor în spiritul socialist. Tot la IRTA disciplina muncitorilor care sunt 
mai mult pe traseu lasă de dorit. Mulţi angajaţi vorbesc urât cu călătorii, fapt 
cu taxatorul Pop era să dea cu capsatorul în cap unui călător. Ne angajăm în 
faţa conferinţei raionale de partid ca să întrunim colectivele în problemele 
economice în permanenţă pentru a asigura îndeplinirea şi depăşirea 

sarcinilor de producţie pe anul 1962. 
[ ... ] 
17) Tov. ŞTIRB PETRU, org.[anizaţiei] de bază comuna Bârsana. 
Din darea de seamă prezentată de tov. prim secretar reiese că cu 

ajutorul partidului, oamenii muncii din raionul Sighet au obţinut o serie de 
rezultate pozitive în lupta pentru traducerea în viaţă a hotărârilor partidului şi 
guvernului. 
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În această perioadă la care se referă darea de seamă şi noi am 
obţinut rezultate frumoase. Am realizat prin muncă voluntară şi contribuţie 

cetăţenească două construcţii de şcoli şi una în curs de terminare. Trebuie 
să amintim faptul că l.L.L. Sighet tărăgănează problema instalării apei 
potabile la noul dispensar dat recent în folosinţă. S-a construit un pod la care 
s-a plătit numai munca calificată iar restul muncilor s-a făcut prin muncă 
voluntară. La muncile agricole am obţinut rezultate frumoase la 
însămânţările de toamnă unde în cadrul întovărăşirilor, datorită rezultatelor 
obţinute din recolta anului curent, prin metodele agrotehnice aplicate 
întovărăşirii au putut fi convinşi pentru a însămânţa în arături adânci de 
toamnă mai mult şi prin aceasta s-a depăşit planul de însământări cu 6 ha. 

Învăţământul de stat, unde până mai ieri aveam săli d
0

e clase pe la 
diferite case din periferiile satului, anul acesta am reuşit să punem la 
dispoziţia copiilor noştri şcoli noi, frumoase şi au fost înscrişi la şcoală toţi 
copiii, de vârstă şcolară care frecventează 100%. Pe baza îndrumărilor date 
în urma Plenarei C.C. al P.M.R. din iulie a.c. 

În şedinţa organizaţiei de bază ne-am consfătuit asupra sarcinilor ce 
ne revin în munca de transformare socialistă a agriculturii în care sens ne
am însuşit şi folosit de metodele de agitaţie şi propagandă cât şi datorită 
ajutorului dat de comitetul raional de partid, raportăm conferinţei raionale că 
în momentul de faţă avem depuse 104 cereri pentru înscriere în GAC cu 230 
ha. teren. 

Cer noului organ care va fi ales să fim sprijiniţi pentru ca în curând să 
putem inaugura o nouă gospodărie puternică în comuna noastră. 

[„ .] 
21) Tov. ONIŢA PETRU, deleg.[atul] org.[anizaţiei] de bază Giuleşti. 
Realizările oamenilor muncii sunt an de an tot mai frumoase şi mai 

multe. Ele nu pot fi cuprinse în darea de seamă că sunt foarte multe. Darea 
de seamă a scos în evidenţă multe realizări din raionul nostru. Din 1960 şi 
până în prezent în comuna Giuleşti a fost dat în folosinţă căminul cultural din 
Sat Şugatag şi căminele culturale din amândouă satele au fost dotate cu 
aparate de proiecţie şi noi putem viziona acum un film şi diferenţa dintre sat 
şi oraş începe să dispară. Filmele se primesc cu regularitate, dar avem 
greutăţi cu intensificarea curentului electric care este foarte slab. 

O mare parte a comunei este electrificată, oamenii au acum 
posibilitatea să asculte aparatele de radio şi să cunoască realizările din ţara 
noastră. 

Comitetul comunal de partid a dus o muncă susţinută pentru 
transformarea socialistă a agriculturii prin conferinţe şi muncă de lămurire 
până în prezent avem 38 de cereri cu 138 ha. teren pentru gospodăria 
agricolă colectivă. 

Am dus o muncă de lămurire pentru transformarea întovărăşirii în 
gospodărie colectivă, însă ni s-a indicat că încă nu s-au creat condiţii pentru 
aceasta din care cauză am rămas în urmă. 

În privinţa organizării vizitelor la GAC propun ca preşedinţii 
gospodăriilor colective să invite pentru a vizita gospodăria pe unii tovarăşi 
care întâmplător se află în comuna lor. 

Propun ca să se dea mai multă importanţă pregătirii cadrelor în 
agricultură, prea puţini vin la sate cu pregătire în ramura agriculturii. 
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Deoarece în conducerea comunelor şi satelor noastre se află oameni 
simpli, fără o pregătire şcolară suficientă noi rămânem în urma cerinţelor şi 
ar fi necesar să ni se dea posibilitatea să terminăm cel puţin 8 clase. Să se 
organizeze pe centre de comune şcoli serale unde să ne putem califica. 

Mă angajez în numele comitetului comunal de partid să ducem la 
îndeplinire sarcinile care ne revin. Darea de seamă a scos puţin în evidenţă 
activitatea membrilor comitetului la locul lor de muncă. 

În încheiere strig Trăiască Partidul Muncitoresc Român, în frunte cu 
Comitetul său Central şi cu tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

[ ... ] 
23) Tov. SĂSĂREANU VASILE, del.[egatul] org.[anizaţiei] de bază 

Spitalul U.[nificat] 
Darea de seamă a reuşit să scoată în evidenţă rezultatele obţinute în 

perioada celor doi ani, în acelaşi timp scoţând în evidenţă şi unele lipsuri. 
Trebuie să arăt că în cadrul problemelor sanitare accent deosebit care 

se pune în munca de zi cu zi este profilaxia. 
Muncitorii sanitari, îndrumaţi de org.[anizaţia] de bază au sprijinit în 

continuu toate actiunile sanitare întreprinse de comitetul raional de partid, de 
organizaţiile de masă ca: Crucea Roşie. În centrul atenţiei noastre fiind · 
profilaxia, astfel s-a intensificat munca în rândul oamenilor muncii prin toate 
formele de educaţie sanitară. 

De o importanţă deosebită în acest an a fost vaccinarea 
antipoliomielitică care - pentru a creia rezistenţă asupra acestei maladii în 
raionul nostru - s-au efectuat 30.000 vaccinări antipoliomielitice la populaţia 
de la O la 30 ani. La fel, nu pot trece cu vederea şi vaccinările curente pentru 
prevenirea altor maladii. Vaccinarea antipoliomielitică constituie pentru noi 
un real folos amintind în acest sens că până mai ieri au existat multe paralizii 
în urma paraliziei infantile. 

O problemă importantă constituie şi problema combaterii bolilor infecto 
contagioase, la fel o muncă sustinută s-a dus şi în problema deparazitărilor 
făcându-se peste 5.000 de para~itări. În această muncă am primit sprijin din 
partea organizaţiilor de masă. 

Pentru prevenirea tuturor maladiilor trebuie să participe toţi oamenii 
muncii, să dea sprijin la toate acţiunile sanitare. De un real folos în problema 
combaterii tuberculozei ne va fi caravana primită recent aceasta va ajuta la 
descoperirea T.R.C., aici va trebui că organizaţiile de bază din oraş şi raion 
să dea un sprijin real în mobilizarea oamenilor muncii, atunci când aceasta 
se va deplasa pe teren. 

Ne vom strădui ca să iradicăm de pe harta raionului nostru sifilisul şi 

T.B.C.-ul. Ca o deficienţă pe care o semnalez unde va trebui să facem mai 
mult este problema asigurării condiţiilor higenico sanitare a muncitorilor 
forestieri. Cabanele de la gurile de exploatare forestieră lasă mult de dorit în 
privinţa unei igiene corespunzătoare în perioada în care ne găsim. Asistenţa 
medicală în sectorul forestier a lăsat de dorit însă în prezent este asigurată 
prin repartizarea unui medic şi a unui cadru mediu. 

Trebuie luate măsuri de prevenirea accidentelor de muncă, aceasta 
făcându-se prin instructaje mai temeinice, la fel cutiile de prim - ajutor să fie 
dotate cu baremul necesar. 
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Comitetul raional de Cruce Roşie s-a străduit pentru a instrui suta de 
absolvenţi G.P.A.S. dar aceştia nu sunt folosiţi pe măsura cunoştinţelor lor 
pentru a duce munca atât în ceia ce priveşte educarea maselor din punct de 
vedere sanitar, la fel aceştia ar putea contribui mult la reducerea multor ore 
din producţie dând ei însuşi primul ajutor în accidentele mici. Trebuie să dea 
atenţie mai mare la igena sălilor de lucru de la Alexandru Tamaş, privind 
higena locului de muncă al muncitorilor pentru a preveni astfel bolile 
profesionale. 

Trebuie să arăt că în şcoli se dă atenţie curăţeniei dar mai puţină 

atenţie se dă direct elevilor în ceea ce priveşte igena individuală ci colectivă 
a lor. Tot aici amintesc că pentru buna desfăşurare a procesului de 
învăţământ trebuie să se ia în vedere ca orele mai grele să fie primele 
trecute în orar. 

Lipsurile constatate în rândul cadrelor medicale voi căuta să le 
remediez luând măsuri pentru fiecare caz în parte. Cred că cu ajutorul 
organizaţiei de bază, a comitetului raional de partid, vom căuta să avem 
rezultate şi mai bune în viitor, voi duce toate sarcinile la îndeplinire. Cred că 
sunt în asentimentul tuturor colegilor pentru a muncii mai intens de a iradica 
cele două maladii: sifilisul şi T.B.C.-ul de pe harta raionului nostru. 

[ ... ] 
26) Tov. SARMAŞAG IOAN, c-dant de mil.[iliţie] raională Sighet. 
În numele lucrătorilor din Miliţie, aduc salut fierbinte şi urări de sport 

(sic!) la desfăşurarea lucrărilor conferintei raionale de partid. 
În ce priveşte activitatea noastră în problema infracţiunilor din avutul 

obştesc, raportez conferinţei raionale de partid că acestea la ora actuală s
au redus cu 35%. Iar în ce priveşte recuperarea pagubelor din avutul 
obştesc s-au recuperat 100%, iar 54% din aceasta au fost în numerar. 

Legislaţia populară a fost mai bine respectată de organele de miliţie, 

fiind analizate lipsurile în munca noastră şi s-au luat măsuri de îndreptare. 
Nu pot să ascund lipsurile organelor de miliţie în ce priveşte tolerarea 

şi dosirea unor infracţiuni, însă mai sunt şi tovarăşi conducători de 
întreprinderi cari nu luptă cu tărie la reducerea infracţiunilor obşteşti şi nu 
respectă decretul Nr. 240. astfel de exemple sunt la: Baza Interraională, 

unde nu în suficientă măsură s-a luptat pentru reducerea infracţiunilor 

obşteşti. În ultimul timp mulţi din gestionarii Bazei care a adus prejudicii 
avutului obştesc în valoare de peste 11 mii lei, deşi s-a atras atenţia 

conducerii Bazei nu s-au luat măsuri pentru a fi schimbat din funcţie, iar la 
întrebarea noastră, conducerea întreprinderii prin tov. director ne-a răspuns 
că nu are alt gestionar cu care să-l poată înlocui (în locul unui hoţ nu se 
găseşte un om cinstit) că este ţin[ut] de a fi schimbat până la 1 mai 1962, 
ceiace dovedeşte că pe tov. director nu-l doare. 

Alte aspecte pentru apărarea avutului obştesc putem arăta că luând 
parte la o şedinţă convocată de sfatul popular raional în problema de achiziţii 
în general achiziţii de fructe am cerut învoirea să stau de vorbă cu 
conducătorii unităţilor, care fac achiziţii de fructe, am atras atenţia că întru
cât cu aceasta ocazie achizitorii mânuiesc sume mari de bani să nu fie 
angajaţi cetăţeni cu antecedente penale, totuşi la satul Sârbi un cetăţean 
numit REDNIC a fost arestat pentru delapidare, i-am cerut schimbarea ca 
după o săptămână când am controlat executarea cererii noastre l-am găsit 

342 

https://biblioteca-digitala.ro



pe acest achizitor cu suma de peste 20.000 lei asupra lui, iar la controlul 
gestiunii o lipsă de peste 3.000 lei, măsura de schimbare a fost luată, dar 
numai după terminarea acţiunii de achiziţii. 

La Remeţi, a fost angajat ca achizitor la aprozar tov. GOLDA care 
figurează şi pe tabel dar munca o efectuează soţul ei fost condamnat. Găsit 
cu bani asupra lui şi întrebată conducerea aprozar-ului, pentru ce foloseşte 
astfel de elemente ni s-a răspuns că dânşii nu sunt contra dacă salariaţii lor 
se ajută şi cu membri de familie prin aceasta conducerea aprozar a 
desconsiderat organul de miliţie şi măsura cerută conform legilor în vigoare. 
La GAC Săpânţa se ţine un şef contabil cu antecedente penale şi pentru 
care s-a cerut relaţii pentru care motiv este ţinut în funcţie i s-a răspuns că 
va fi schimbat la 1 mai 1962. 

Alte aspecte putem arăta de felul cum înţelege tov. preşedinţi şi 
secretari ai sfaturilor populare pentru grija avutului obştesc, paza şi plata 
pazei. S-au găsit cazuri că salariile pentru pază au fost însuşite pe nedrept 
de secretari şi funcţionarii sfatului popular. În privinţa asigurărilor bunurilor 
materiale şi paza acestora de către unităţile comerciale din raion s-au găsit 
cazuri că în toiul nopţii să aflăm vitrine la magazinele alimentare deschise şi 
cu cheia în broască. La Deservirea o secţie cu uşa deschisă fără să fie în 
încăpere nimeni, la Pielarul vitrină deschisă. Ar fi necesar ca conducerea 
acestor unităţi să ia măsuri pentru paza acestor bunuri. Avem şi conducători 
de întreprinderi care luptă pentru asigurarea bunurilor obşteşti printre care 
putem aminti pe tov. Bama Adalbert de la IRTA, Chindriş Nicolae de la Ilie 
Pintilie, care au solicitat şi sprijinul organelor de miliţie în descoperirea 
elementelor necorespunzătoare şi au obţinut rezultate bune. 

Propun ca în hotărârea ce se va lua, conferinţa raională de partid să 
se treacă şi sarcinile organizaţiilor de bază şi a conducerilor întreprinderilor 
pentru analiza pazei şi asigurării avutului obştesc. Propun să se facă curs de 
contabilitate de cel puţin o săptămână cu preşedinţii GAC şi contabilii 
acestora pentru a se putea descurca în problema financiară ale gospodăriei, 
intru-cât în scriptele acestora în momentul de faţă este o debandadă. 
Propunerea aceasta consider că va ajuta GAG-urilor în realizarea şi 
cunoaşterea în mai profunzime a sarcinilor ce le revin. Asigurăm conferinţa 
raională de partid că lucrătorii din Miliţie vor depune toate eforturile pentru 
apărarea avutului obştesc şi ordinea publică. 

[ ... ] 

92. Sighet, 27 noiembrie 1961. Informare privind măsurile luate în vederea 
deschiderii învăţământului de partid la sate. Fond Comitetul Raional Sighet 
al PMR, dosar 38711961, filele 110-111. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÂN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

INFORMARE 

cu privire la măsurile luate de biroul comitetului raional de partid în 
vederea organizării şi deschiderii învăţământului de partid la sate. 
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ln urma stabilirii formelor de învăţământ în cadrul fiecărei organizaţii 
de bază, din cadrul comunelor şi satelor din raion, s-a trecut la recrutarea 
cursanţilor şi a propagandiştilor. 

Astfel au fost stabilite un număr de 45 de cercuri în cadrul 
organizaţiilor de bază de la sate din care : 

- cercuri de politică curentă 9, 
- cercuri de studierea statutului P.M.R. un număr de 23, 
- curs seral de partid în număr de 13. 
În cadrul acestor cercuri au fost încadraţi un număr de 704 membrii şi 

candidaţi de partid, şi un număr de 443 ne membrii de partid din activul fără 
de partid. 

Pentru buna deschidere şi desfăşurare a învăţământului de partid de 
la sate, în afară de faptul că un număr de 20 propagandişti de la sate au fost 
pregătiţi la cursurile de vară la Baia Mare în cadrul cabinetului de partid au 
fost restul de 25 de propagandişti cu durata de 4 zile. ln cadrul acestei 
pregătiri s-au predat lecţiile indicate de biroul regional de partid şi alte lecţii 
de cultură generală. Deasemenea au fost organizate vizite la intreprinderi 
din oraş şi la G.A.C. din Sighet. 

ln afară de această pregătire înainte de deschiderea învăţământului la 
sate, în zilele de 7-8 octombrie a.c. s-a făcut o nouă pregătire în cadrul 
căreia s-au predat primele lecţii pe forme de învăţământ. Cu această ocazie 
s-au stabilit şi datele precise de acord cu propagandiştii când se va face 
deschiderea în cadrul fiecărei organizaţii de bază. 

Pentru buna deschidere a învăţământului de partid biroul raional de 
partid a repartizat pentru fiecare organizaţie de bază activişti de partid şi 

tovarăşi din activul obştesc de pe lăngă cabinetul de partid care au mers în 
cadrul organizaţiilor de bază răspunzând de deschiderea şi primelor lecţii. 

Astfel deschiderea învăţământului de partid de la sate s-a făcut în mod 
festiv în cadrul fiecărei organizaţii de bază după care s-au predat primele 
lecţii. 

Deschiderea învăţământului la sate a început pe data de 22 octombrie 
a.c. şi s-a terminat în zilele de 5-6 noembrie a.c., cu excepţia organizaţiilor 
de bază întovărăşirea Ocna Şugatag, lntov. Virişmort care a fost deschis mai 
târziu, respectiv la data de 11 octombrie, prin faptul că propagandistul 
Szakacs Ludovic de la Ocna Şugătag a fost plecat din localitate pentru mai 
mult timp, iar tov. Pipaş Nicolaie de la Virişmort a fost bolnav.-

De la deschidere a mai fost făcută o pregătire propagandiştilor unde s
a predat lecţia a 2-a pe forme de învăţat care au avut loc în zilele de 3-4 
noembrie a.c. Şi în cadrul acestei pregătiri în afara de lecţiile pe forme au 
fost predate o expunere din programul P.C.U.S. intitulat „spre cel mai înalt 
nivel lume", precum şi o expunere pe teme actuale ale situaţiei 
internationale. 

În momentul de faţă în formele de învăţământ de la sate se predau 
partea 2-a şi urmează ca în zilele de 2-3 decembrie a.c. să facem pregătirea 
propagandiştilor la cabinetul de partid unde se preda lecţia 3-a pe forma de 
învăţământ. 
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Biroul raional urmăreşte prin aparatul de partid şi asigură un sprijin 
concret organizaţiilor de bază pentru desfăşurarea în bune condiţiuni a 
programelor formelor de învăţământ. 

Sighet, 27 noiembrie 1961 

Secretar cu probleme de propagandă 
ss.indescifrabil 

93. Sighet, 27 ianuarie 1962. Informare a Comitetului Raional Sighet al 
PMR cu activităţile de propagandă şi măsurile organizatorice menite să 
asigure „transformarea socialistă a agriculturii" în localităţile raionului Sighet. 
Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R., dosar 42611962, filele 212-216. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÎN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

INFORMARE 
cu privire la desfăşurarea muncii politice în transformarea socialistă a 

agriculturii şi întărirea economico-organizatorică a GAG-urilor. 
În cursul lunii ianuarie a.c. organizaţiile de partid de la sate au fost 

sprijinite de Comitetul raional de partid în vederea intensificării muncii 
politice de masă în transformarea socialistă a agriculturii. În acest scop au 
fost instruiţi de biroul comitetului raional de partid un număr de 46 tov. 
activişti de partid şi de stat şi au fost repartizaţi pe comune şi sate care au 
condiţii economice pentru colectivizarea completă, fiind repartizaţi 3-6 tov. 
într-un SC!t care să sprijine org[anizaţiile] de partid în organizarea muncii 
politice pentru transformarea socialistă a agriculturii. La fel au fost repartizaţi 
şi secretarii comitetului raional de partid care răspunde de câte o comună cu 
munca de colectivizare. 

Munca politică de masă pentru transformarea socialistă a agriculturii 
a fost legat[ă] de documentele consfătuirii pe ţară a ţăranilor colectivişti de la 
Bucureşti. Astfel ca în această perioadă au fost organizate audiţii colective la 
radio în GAC-uri şi cămine culturale, când a fost transmisă chemarea şi 
recomandările. În total au fot organizate audiţii în 64 locuri, la care au 
participat peste 3.500 ţărani colectivişti, întovărăşiţi şi individuali. 

La centru de radioficare din Sighet de două ori pe săptămână a fost 
transmis chemarea în cadrul emisiunilor locale. 

Într-un număr de 11 cămine culturale a fost prelucrat expunerea tov. 
Gheorghe Gheorghiu-Dej de la consfătuirea pe ţară a ţăranilor colectivişti, la 
care au participat un număr de 3.500 ţărani muncitori. 

Tot în cursul lunii ianuarie la căminele culturale au fost prezentate un 
număr de 1 O programe cultural-artistice de 6 formaţiuni culturale şi brigăzi 
artistice de agitaţie ale căminelor culturale şi echipelor din întreprinderi, 
programele au fost legate de transformarea socialistă a agriculturii. La 
aceste manifestări culturale au participat 4.200 ţărani muncitori. 

Brigada ştiinţifică a casei raionale de cultură a dat două programe în 
comuna Bârsana şi Onceşti unde sunt condiţii pentru crearea de GAC. În 
aceste două localităţi au participat peste 1100 ţărani muncitori. întrebările 
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puse au fost axate pe problemele dezvoltării agriculturii socialiste, legate de 
problemele de la consfătuirea pe ţară a ţăranilor colectivişti şi alte probleme. 

În cursul lunii ianuarie la un număr de 258 cercuri de citit, s-au ţinut 
586 seri de citit. Orientarea a fost ca aceste seri de citit să fie în casele unde 
se fac şezători. Au fost citite expunerea tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej la 
consfătuirea pe ţară a ţăranilor colectivişti, la fel şi chemarea, precum şi 
multe capitole din statutul GAC. La aceste seri de citit au participat 11.370 
tărani muncitori. 
' În căminele culturale s-au organizat seri de întrebări şi răspunsuri în 
număr de 22 la care au participat 890 ţărani muncitori. Cu această ocazie s
au dezbătut problemele producţiilor obţinute din GAC faţă de producţiile din 
întovărăşiri precum şi veniturile realizate de colectivişti şi alte probleme 
legate de transformarea socialistă a agriculturii. 

Delegaţii la consfătuirea pe ţară a ţăranilor colectivişti în cadrul GAC
urilor din care fac parte, în adunări cu colectiviştii au arătat cele auzite şi 

învăţate de ei de la consfătuire pentru dezvoltarea GAC-urilor în special 
pentru continua dezvoltare a sectorului zootehnic. La fel cei 3 delegaţi au 
arătat în articole publicate în ziarul Viaţa liberă de felul cum vor munci şi care 
sunt planurile lor şi a gospodăriei pe anul 1962. 

Tov. care au fost invitaţi la consfătuirea de la întovărăşiri, la fel au 
expus cele învăţate din experienţele împărtăşite la consfătuire din partea 
delegaţilor şi invitaţilor, în faţa întovărăşiţilor din comunele lor, iar tov. 
Şerban Nuţu din comuna Bârsana unul dintre invitaţi a făcut expunere şi în 
faţa a 60 ţărani individuali, majoritatea mijlocaşi. 

Delegaţii şi invitaţii care au participat la consfătuire până în prezent nu 
au făcut expuneri în alte localităti decât în comunele lor. 

În cursul lunii ianuarie nu 'au fost organizate vizite de ţărani muncitori, 
întovărăşiti şi individuali în GAC-uri. 

În 'munca politică de masă pentru transformarea socialistă a 
agriculturii, org[anizaţiile] de bază au folosit metoda de vizitarea ţăranilor 
muncitori individuali la domiciliu de către grupuri de agitatori, care au 
demonstrat în faţa întregii familii vizitate superioritatea sectorului socialist al 
agriculturii, arătând exemple din GAC-uri şi colectivişti din raion. Cele mai 
bune rezultate au fost obţinute de org[anizaţia] de bază din Sat-Şugatag, 
unde au fost depuse 6 cereri cu 11 ha. şi Bârsana 4 cereri cu 13 ha. 

Până în prezent în cele 5 GAC-uri existente au fost depuse de la 
plenara CC al PMR din iunie-iulie 1961 un număr de 136 cereri cu 184 ha. 
teren din care au fost primiti de adunările generale 115 cu 152 ha. În luna 
ianuarie pentru GAC-urile ~xistente au fost depuse 4 cereri cu 5 ha. În 
adunările generale ale GAC-urilor în luna ianuarie au fost primiţi 8 familii cu 
16 ha. teren din cererile existente. 

Pentru creierea de noi GAC-uri de la Plenara CC al PMR din iunie
iulie 1961 au fost depuse 518 cereri cu 812 ha. teren, din care în luna 
ianuarie 15 cereri cu 27 ha. teren. 

În vederea obţinerii de recolte sporite în anul 1962, în GAC-uri se fac 
pregătiri pentru campania de primăvară. Astfel în toate GAC-urile s-au făcut 
aprovizionări pentru atelierele de reparaţii în vederea începerii r~parării 
uneltelor şi atelajelor. Reparaţiile urmează ca să înceapă din săptămâna 
viitoare. 
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Pentru îngrăşarea terenurilor, consiliile de conducere îndrumate de 
org[anizaţiile] de bază au luat măsuri pentru transportul bălegarului. În luna 
ianuarie au fost transportate 1050 tone bălegar pe 36 ha. din planul de 4.000 
tone pe 133 ha. Până în prezent numai la GAC Călineşti încă nu s-a început 
transportul bălegarului din cauza lipsei de preocupare din partea 
org[anizaţiei] de bază şi a consiliului de conducere şi în special a fostului 
preşedinte Berciu Ioan care nu s-a interesat de aceasta problemă. Sunt 
GAC-uri, exemplu cel din Câmpulung care a transportat întreaga cantitate de 
bălegar existent, urmează să fie transportate ceeace se strânge între timp. 
Şi în celelalte probleme se fac pregătiri pentru primăvară, astfel la GAC 
Sighet au început însămânţările în paturi calde pentru răsadniţe făcându-se 
până în prezent 200 m.p. din cele 1200 m.p. planificat. 

La secţia SMT Sighet reparaţiile maşinilor se desfăşoară în plin. Astfel 
până în prezent din cele 19 tractoare planificate pentru reparaţii au fost 
reparate un număr de 17 tractoare din care la un număr de 6 urmează să fie 
reparate instalaţiile electrice, din cele 15 pluguri de tractoare până în prezent 
au fost reparate 1 O, din cele 8 stropitoare mecanice pentru livezi toate au 
fost reparate, astfel că echipe fitosanitară poate începe activitatea. 

Mai sunt de reparat 11 motoare stabile, două maşini de semănat şi 3 
cultivatoare la care încă nu s-au început reparaţiile. 

Organizaţia de bază de la secţia SMT Sighet la data de 26 ianuarie a 
analizat stadiul desfăşurării muncilor de reparaţii, rezultând că până în 
prezent a fost respectat graficul de reparaţii, însă pe mai departe este 
periclitat respectarea graficului din lipsă de piese de schimb, pentru care s-a 
hotărât ca conducerea secţiei să urgenteze la centrul din Carei trimiterea 
pieselor necesare. 

Pentru pregătirea şi desfăşurarea adunărilor generale a GAG-urilor, 
darea de seamă anuală şi dezbaterea planului de producţie pe anul 1962, 
consiliile de conducere au fost sprijinite la întocmirea dărilor de seamă şi a 
planului de producţie de specialişti, ingineri şi tehnicieni, de tovarăşi secretar 
ai comitetului raional de partid şi membrii comitetului executiv al sfatului 
popular raional, care au fost repartizaţi pe gospodării agricole colective. 

Până în prezent în toate cele 5 GAC-uri au avut loc adunări generale 
de dare de seamă anuală şi alegerea consiliului de conducere, dar la un 
număr de 3 GAC-uri a avut loc adunările generale cu dezbaterea şi 
aprobarea planului de producţie pe anul 1962. La aceste adunări au 
participat peste 2 treimi din totalul colectiviştilor. Cu acest prilej colectiviştii 
au dezbătut pe larg realizările din anul trecut şi lipsurile ce s-au manifestat, 
făcând totodată numeroase propuneri pentru îmbunătăţirea muncii în acest 
an. Ca de exemplu la GAC Remeţi s-a propus ca în acest an să fie 
îmbunătăţit fâneţele pe 100 ha. prin defrişarea terenului de arborete. 

Pentru realizarea şi depăşirea planului de producţie la lapte, în 
majoritatea GAG-urilor s-a propus ca vacile de lapte cu o producţie mare să 
nu fie trimise la păşune şi să fie ţinute la grajd pentru care să se asigure 
conveiul verde. În acest scop la GAC Remeţi a fost însămânţat 7 ha. secară 
furajeră. În toate GAC-urile s-a propus ca l.F.ul să marcheze lemnele pentru 
construcţii repartizate pentru GAC în vederea începerii construcţiilor încă în 
perioada de iarnă când lucrările nu sunt aglomerate. La fel şi alte propuneri 
în vederea ridicării producţiei în GAC-uri pe anul 1962. 
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Sighet la 27 ianuarie 1962.-

Prim-secretar, 
ss indescifrabil 

Instructor cu informare, 
ss indescifrabil 

94. Vişeul de Sus, 30 ianuarie 1962. Informare a Biroului Comitetului 
Raional de Partid, Vişeu al PMR cu activitatea de propagandă desfăşurată 
în luna ianuarie 1962 de către propagandiştii raionali în satele feud, Cuhea 
şi Săliştea pentru ai determina pe săteni să intre în GAG. Fond Comitetul 
Raional Vişeu al PMR, dosar 35511962, fi/e/e180-182 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Vişeu 
INFORMARE 
Al Biroului Comitetului Raional de Partid, privind munca politică 

desfăşurată în transformarea socialistă a agriculturii în raionul Vişeu, în luna 
ianuarie 1962. 

Biroul Comitetului Raional de Partid în vederea desfăşurării muncii 
politice de masă în transformarea socialistă a agriculturii a luat următoarele 
măsuri: 

1.-Au fost instruiţi aparatul de partid cu munca politică de masă pe 
care trebuie să o desfăşoare în rândul ţăranilor muncitori, au fost formate 3 
colective din activişti de partid şi de stat care desfăşoară munca politică în 
comunele leud, Cu~ea şi Săliştea, unde sunt gospodării colective în aceste 
colective muncesc un număr de 13 tovarăşi din aparatul de partid şi de stat, 
aşa de exemplu în comuna leud muncesc un număr de 5 tovarăşi în frunte 
cu tovarăşul Leta Ioan, secretar al Comitetului Raional de Partid, în comuna 
Cuhea 4 tovarăşi în frunte cu tovarăşul Codreanu Gheorghe secretar al 
Comitetului Raional de Partid, şi în comuna Săliştea 4 tovarăşii în frunte cu 
tovarăşul luscu Vasile preşedintele Sfatului popular al raionului Vişeu. 

În aceste 3 comune unde se desfăşoară munca de atragere a ţăranilor 
muncitori în G.A.C.uri s-au instruit un număr de 11 O agitatori care au fost 
instruiţi de către aparatul de partid cu sarcini concrete în vederea atragerii 
ţăranilor muncitori în G.A.C., formându-se echipe din agitatori care 
desfăşoară munca politică de la om la om. 

În cursul lunei ianuarie a.c. la cele 3 G.A.C. uri au fost primiţi în G.A.C. 
un număr de 18 familii cu 61 ha teren. 

2.- În această perioadă în faţa ţăranilor muncitori au fost ţinute un 
număr de 8 conferinţe cu diferite teme legate de transformarea socialistă a 
agriculturii ca: 

- Dezvoltarea producţiei vegetale în următorii 6 ani 
- Să creştem animale în următorii 6 ani 
- Întărirea economico-organizatorică a G.A.C.-urilor sarcină importantă 

în etapa actuală. 
- De la întovărăşire, la G.A.C. etc. 
- Aceste conferinţe au fost ţinute în peste 80 de locuri unde au 

participat 12.350 de ţărani muncitori. 
Un mare sprijin în munca politică în această perioadă le-a constituit 

Documentele Consfătuirii pe ţară a colectiviştilor, la toate comunele s-au 
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organizat lecturi în grup la cercurile de citit unde sau citit chemarea 
consfătuirii pe ţară a colectiviştilor, cât şi la căminele culturale. 

Chemarea consfătuirii pe ţară a colectiviştilor au fost afişate în toate 
comunele şi satele din raion în cele 24 comune şi sate în locurile cele mai 
aglomerate. 

În cadrul „Lunei cărţi[i]" la sate au fost organizate expoziţii de cărţi. 
Agrozootehnice pe teme ca: „Creşterea animalelor sarcina de bază în 
dezvoltarea economiei noastre socialiste", „Calea spre belşug şi fericire a 
ţăranilor muncitori este calea agriculturii socialiste" etc. Aceste expoziţii au 
fost organizate în comunele Rozavlea, Borşa, leud, Săliştea etc. 

Căminele culturale din comunele Săliştea şi Săcel au organizat 
recenzii la cărţile „Desfăşurarea"de M. Preda şi „Setea"de T. Popovici. 

La căminul cultural din Borşa Poiana s-a ţinut o seară literală pe tema: 
„Păşiţi cu încredere pe calea agriculturii socialistă" şi o seară de calcul pe 
tema: „Avantaje a ţăranilor întovărăşiţi" la căminul cultural din comuna 
Petrova. 

3.- În munca politică privind transformarea socialistă a agriculturii un 
aport însemnat l-a adus organizarea concursului bienal de teatru" 
l.L.Caragiale" în cadrul căruia până la data actuală au fost prezentate piese 
ca: 

- „ O să fie nuntă mare" în comuna Repedea 
- „ Neamurile" în comuna Leordina 
- „ Râsul pământului" în comuna Vişeul de Jos 
-„ Vânătoarea de 2 iepuri" în comuna Rozavlea 
-„ Paznicul stelelor" în comuna leud 
-„ Pământ şi fraţii" în satul Şieu 
Toate aceste piese au tratat aspecte din munca de transformare 

socialistă a agriculturii. Aceste piese de teatru au fost prezentate în faţa a 
5.500 ţărani muncitori. Acest concurs continuă şi în prezent în celelalte 
comune din raionul nostru, care nu au participat încă la concurs. 

În comunele leud, Cuhea şi Săliştea, unde s-a dus o muncă politică în 
rândul ţăranilor muncitori pentru a intra în GAC urile existente au fost 
difuzate un număr de 1.500 afişe cu teme „Cine este mai câştigat" în care se 
înfăţişează veniturile obţinute de unii colectivişti în comparaţia cu unii 
agriculturii înscrişi în întovărăşirea existente în aceste comune. 

Biroul Comitetului Raional de partid, în prezent desfăşoară munca 
politică în transformarea socialistă a agriculturii numai în cele 3 comune ca: 
leud, Cuhea şi Săliştea unde sunt G.A.C.uri şi sunt condiţii mai prielnice a 
unor tărani muncitori care trăiesc numai din agricultură. 

'4.- În raion funcţionează învăţământul agrozootehnic care cuprinde 
trei cercuri în cele trei G.A.C.uri, iar în restul comunelor a fost organizate 
cicluri de conferinte pe lingă căminele culturale. 

În luna decembrie 1961, toţi propagandiştii recrutaţi în acest scop au 
fost instruiţi la Comitetul Raional de partid atât din punct de vedere 
organizatoric cât şi metodic, la data actuală au fost predate între 2-4 lecţii. 

Cu o activitate mai bună a unor cercuri putem scoate în evidenţă cele 
3 G.A.C.uri şi cicluri de conferinţe de pe lângă căminele culturale din 
Petrova, Rozavlea, Moisei şi altele, toate lecţiile predate au fost acsate pe 
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prevederile Congresului al III-iea PMR cât şi pe Documentele consfătuirii pe 
ţară a colectiviştilor. 

Vişeul de sus la 30 ianuarie 1962. 
PRIM SECRETAR, Instructor cu informare, 

Ulici 

95. Sighet, la 9 februarie 1962. Hotărâre luată în şedinţa din 9 februarie 
1962 a Comitetului Raional Sighet cu privire la intensificarea propagandei în 
GAS, GAG SMT şi comunele raionului prin intermediul învăţământului 

agrozootehnic de masă. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 
42011962, filele 60-62. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

HOTĂRÂRE 
A Biroului Comitetului raional de partid luată în şedinţa din 9 februarie 

1962 cu ocazia analizei organizam şi desfăşurării învăţământului 
agrozootehnic de masă în raionul Sighet. 

Biroul Comitetului raional de partid constată că org[anizaţiile] de bază, 
sfaturile populare şi conducerile unităţilor socialiste, pe baza indicaţiilor 

partidului, au tratat cu mai mult simţ de răspundere problemele organizării şi 
desfăşurării învăţământului agrozootehnic de masă. Pe baza indicaţiilor 

primite, în acest an de învăţămînt au fost organizate două forme de 
învăţămînt agrozootehnic, 14 cercuri agrozootehnice în GAG, CAS şi secţia 
SMT cu 655 cursanţi. Cei 35 lectori selecţionaţi din care 27 cadre tehnice de 
specialitate, ingineri agronomi, zootehnişti, medici veterinari şi 7 cadre 
didactice, majoritatea lor desfăşoară o muncă de bună calitate, întocmesc şi 
predau lecţii bine documentate din punct de vedere ştiinţific şi practic, 
folosind material intuitiv ca: planşe, grafice, mulaje etc. la majoritatea 
cercurilor şi ciclurilor de conferinţe s-a predat toate lecţiile prevăzute în 
programă pentru perioada respectivă conform graficului frecvenţa în medie 
este de 75%. 

Pe lângă rezultatele bune obţinute în desfăşurarea învăţământului 
agrozootehnic de masă, mai sunt şi unele lipsuri. Unele cercuri şi îndeosebi 
la ciclurile de conferinţe nu s-au predat mai toate lecţiile şi conferinţele 
conform planului calendaristic. Ca de exemplu Giuleşti, Năneşti, Sat Şugatag, 
Bîrsana, deficienţele sunt în unele locuri şi în ce priveşte frecvenţa la cursuri. 
De ex. la GAG Sighet, SMT, Budeşti, colectivul de coordonare a 
învăţământului agrozootehnic de masă nu este la nivelul cerinţelor. 

Pentru eliminarea lipsurilor în desfăşurarea învăţământului 
agrozootehnic de masă, biroul comitetului raional de partid hotărăşte: 

1.- Sfatul popular raional prin membrii Comitetului executiv şi colectivul 
raional de coordonarea învăţământului agrozootehnic de masă va lua măsuri 
ca în localităţile unde numărul lecţiilor şi conferinţelor sunt rămase în urmă, în 
cel mai scurt timp să se realizeze în mod sistematic, dar fără a se aglomera 
prea mult cursanţii pentru a fi în măsură a asimila materialul predat. 

2.- Privind îmbunătăţirea frecvenţei la lecţii şi conferinţe, se vor lua 
măsuri ca organizaţiile de partid, sfaturile populare şi conducerile unităţilor 
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socialiste să asigure prezenţa cu regularitate a tuturor cursanţilor la cercuri şi 
cicluri de conferinţe. 

Birourile org[anizaţiilor] de bază vor lua măsuri ca în primul rând 
membrii acestora, membrii consiliilor de conducere, membrii comitetelor 
executive ale Sfaturilor populare să participe cu regularitate la învăţământul 
agrozootehnic de masă, mobilizând în acelaşi timp şi ceilalţi cursanţi pentru 
îmbunătăţirea frecvenţei. 

3.- Organizaţiile de bază din GAS, SMT şi GAC vor analiza 
desfăşurarea învăţământului agrozootehnic în adunări generale în cursul lunii 
februarie a.c., luând măsuri concrete pentru îmbunătăţirea muncii în ceea ce 
priveşte frecvenţa, asigurarea de spaţiu corespunzător, asigurarea şi 

studierea materialului, bibliografiei etc. 
Comitetele executive ale sfaturilor populare comunale de asemenea 

vor analiza în şedinţe desfăşurarea ciclurilor de conferinţe de pe lângă 

căminele culturale în cursul lunei februarie. 
4.- În vederea asigurării unei bune calităţi a materialelor predate se vor 

îndruma şi controla lectorii pentru ca în concluziile ce se desprind pentru 
fiecare gospodărie să se scoată în evidenţă sarcinile ce se desprind din 
consfătuirea pe ţară a ţăranilor colectivişti. Lectorii în acest sens vor trebui să 
studieze temeinic cuvântarea tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej şi chemarea 
consfătuirii pentru actualizarea lecţiilor. La predare lectorii vor folosi metode 
practice, prezentând rulaj, produse, diafilme etc. 

5.- În scopul asigurării unui control eficient, membrii biroului raional de 
partid cât şi membrii comitetului executiv raional se repartizează pe comune 
şi unităţi socialiste pe toată durata desfăşurării învăţământului agrozootehnic 
de masă. 

6.- Comitetul executiv al sfatului popular raional prin colectivul de 
coordonare a învăţământului agrozootehnic de masă va organiza la data de 
17 februarie a.c. o consfătuire la nivelul raionului cu toţi lectorii ce predau la 
cursurile de masă, cu care ocazie se va analiza desfăşurarea învăţământului 
şi se vor trasa sarcini în vederea remedierii lipsurilor ce s-au întâlnit. 

7.- Comitetul executiv raional va informa săptămânal - joia - biroul 
comitetului raional de partid de modul cum se desfăşoară învăţământul 
agrozootehnic de masă. 

Sighet la 9 februarie 
Biroul raional, 

96. Vişeul de Sus, 27 februarie 1962. Informare a Biroului Comitetului 
Raional de Partid Vişeu în care se relatează măsurile propagandistice 
întreprinse de structurile raionale ale partidului comunist precum şi aparatul 
de propagandă instruit pentru înfiinţarea de GAG-uri în 10 localităţi fără 
astfel de forme de organizare în agricultură şi în cele 3 localităţi unde deja 
există, precum şi rezultatele obţinute. Fond Comitetul Raional Vişeu al PMR, 
dosar 35511962, filele 196-198 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Vişeu 
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INFORMARE 
Al Biroului Comitetului Raional de Partid, privind munca politică 

desfăşurată în transformarea socialistă a agriculturii în raionul Vişeu în luna 
februarie 1962. 

Biroul Comitetului Raional de partid în vederea desfăşurării muncii 
politice de masă în transformarea socialistă a agriculturii a luat următoarele 
măsuri: 

1.- Au fost instruiţi un număr de 75 tovarăşi din aparatul de partid şi de 
stat care au fost repartizaţi în 1 O localităţi din raion, unde se pune accentul 
pentru creierea de noi G.A.C.-uri şi în 3 comune unde sunt G.A.C. şi se duce 
munca politică de masă pentru lămurirea ţăranilor muncitori de a intra în 
G.A.C. 

În cele 1 O localităţi din raion unde se desfăşoară munca de 
colectivizare, colectivele trimise din aparatul de partid şi de stat au instruit un 
număr de 609 agitatori din rândul membrilor de partid, deputaţi, colectivişti 
etc. care desfăşoară munca politică de masă de la om la om în atragerea 
tăranilor muncitori în G.A.C. 
' 2.- În urma muncii depuse în G.A.C.-urile existente au intrat un număr 
de 199 familii cu o suprafaţă de 621 ha. 

Acolo unde se duce munca politică pentru creiarea de noi GAC-uri 
până la data de 26 februarie 1962, un număr de 1581 familii de ţărani 
muncitori au depus cereri pentru creiarea de noi GAC-uri cu o suprafaţă 
totală de 4.731 ha. 

3.- În luna februarie a.c. în faţa ţăranilor muncitori au fost ţinute un 
număr de 12 teme de conferinţe legate de transformarea socialistă a 
agriculturii, de întărirea unităţilor existente, creşterea animalelor de rasă etc. 
care au fost ţinute în 60 locuri unde au participat un număr de peste 12.000 
participanti. 

În cursul lunei februarie a.c. au fost organizate un număr de 92 
adunări de întrebări şi răspunsuri unde au participat un număr de peste 5000 
ţărani muncitori, acestea adunări au fost acsate pe documentele 
consfătuirilor pe ţară a colectiviştilor, a cuvântării tovarăşului Gheorghe 
Gheorghiu-Dej la consfătuirea pe ţară a colectiviştilor, hotărârile Congresului 
al III-iea al PMR pe statutul GAC etc. 

În cadrul a 125 cercuri de citit în aceste comune au fost citite 
cuvântarea tovarăşului Gheorghe Gheorghiu-Dej la consfătuirea pe ţară a 
colectiviştilor, lucrările consfătuirii pe ţară a colectiviştilor, Maramureş 
regiune înfloritoare, Regiunea Cluj, Banat, Galaţi, Hunedoara complect 
colectivizate şi alte materiale legate de transformarea socialistă a agriculturii. 
La aceste cercuri de citit au participat un număr de 6875 participanti. 

4.- În comunele leud şi Rozavlea au fost trimise 2000 exempiare de foi 
volante care au fost făcute cu ajutorul redacţiei ,,Viaţa Liberă" din Sighet, 
care au fost acsate pe problema transformării socialiste a agriculturii a 
rezultatelor obtinute în această directie. 

5.- În 'comunele unde se · duce munca politică de masă în 
transformarea socialistă a agriculturii au fost luate măsuri pentru reînnoirea 
agitaţiei vizuale care tratează mai mult problema transformării socialiste a 
agriculturii, au fost confecţionate un număr· de 32 panouri noi, 27 grafice 

352 

https://biblioteca-digitala.ro



care oglindesc realizările obţinute în perioada regimului democrat popular la 
comunele noastre etc. 

6.- În munca politică de masă în transformarea socialistă a agriculturii 
au fost atrase şi formaţiunile culturale care au dat programe legate de 
transformarea socialistă a agriculturii, astfel în raion au fost date în această 
lună un număr de 42 spectacole la care au participat un număr de 11.756 
spectatori. 

La fel la cinematografele săteşti în această lună au rulat un număr de 
8 filme legate de agricultură unde au participat un număr de 4612 spectatori. 

Cele mai bune rezultate în munca politică de masă în transformarea 
socialistă a agriculturii le au obţinut comunele Vişeul de Jos, care până la 
data de 26 februarie a.c. s-au înscris un număr de 366 familii cu o suprafaţă 
de 1165 ha. comuna Leordina care a obţinut un număr de 309 cereri cu 856 
ha. etc. 

Biroul Comitetului Raional de partid, în această perioadă a pus un 
accent mai mare în desfăşurarea muncii politice de masă în cele 1 O comune 
unde au trimis colective din aparatul de partid şi de stat, pentru a desfăşura 
o muncă intensă în vederea transformării socialiste a agriculturii şi în special 
în cele 7 localităţi unde urmează de a se creia noi G.A.C.-uri în comunele 
Vişeul de Jos, Leordina, Petrova, Vişeul de Mijloc, Dragomireşti, Rozavlea, 
şi satul Şieu. 

În această lună în raion nu s-a inaugurat nici o gospodărie agricolă 
colectivă 

Vişeul de Sus la 27 februarie 1962.-

PRIM SECRETAR, 
ss indescifrabil 

Instructor cu informare, 
ss indescifrabil 

97. Sighet, 2 martie 1962. Hotărârea Biroului comitetului raional Sighet al 
PMR luată în şedinţa extraordinară din 2 martie 1962 pentru înfiinţarea GAG 
„23 August" din comuna Sarasău. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, 
dosar 42011962 

Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raion 

HOTĂRÎRE 
Biroul comitetului raional de partid întrunit în şedinţa extraordinară la 

data de 2 martie 1962, luând în discuţie dosarul constituire a noii GAC din 
comuna Sarasău, în unanimitate aprobă şi propune biroului regional de 
partid pentru aprobare GAC cu numele de „23 August". 

Prim secretar, 
I. Muntean 

Sighet, la 2 martie 1962. 

98. Sighet, 2 martie 1962. Hotărârea Biroului Comitetului Raional Sighet al 
PMR din şedinţa extraordinară din 2 martie 1962 pentru înfiinţarea GAG 
„Iza" din Sighetu/ Marmaţiei. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 
42011962 
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Partidul Muncitoresc Romîn 
Comitetul Raional Sighet 

HOTĂRÂRE 
Biroul comitetului raional de partid întrunit în şedinţa extraordinară la data 

de 2 martie 1962, luând în discuţie dosarul de constituire a noii gospodării 
agricole colective „Iza", în unanimitate aprobă şi se propune biroului comitetului 
regional de partid spre aprobare. 

Prim secretar, 
I. Muntean 

Sighet la 2 martie 1962 

99. Vişeul de Sus, 15 martie 1962. Informare a Comitetului Raional de 
Vişeu al PMR cu privire la activitatea de propagandă ,,în transformarea 
socialistă agriculturii" întreprinsă în raionul Vişeu în perioada 1 octombrie 
1961 - 15 martie 1962 de aparatul de partid special instruit în acest scop 
având ca rezultat înfiinţarea până în 15 martie 1962 a 7 GAG-uri. Fond 
Comitetul Raional Vişeu al PMR, dosar 35511962, filele 202-204 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Vişeu 

INFORMARE 
Asupra desfăşurării muncii politice de masă în transformarea 

socialistă a agriculturii pe perioada 1octombrie1961-15 martie 1962. 
1. În vederea desfăşurării muncii politice de masă la sate, Biroul 

Comitetului Raional de partid a trimis jos în sate un număr de 78 de tovarăşi, 
care au fost temeinic instruiţi, din care 13 activişti de partid, 3 de la şcoala de 
partid, 6 activişti UTM, 27 activişti al Sfatului popular raional din care 6 
tovarăş[i] de la Sfatul popular regional, 21 ingineri şi tehnicieni, 6 de la 
cooperaţie, restul de la alte instituţii. 

2. Tovarăşii trimişi la sate au antrenat şi instruit un număr de 807 
agitatori, din care 21 O membrii şi candidaţi de partid, din rândul agitatorilor 
un număr de 495 sunt colectivişti. 

În munca de transformare socialistă a agriculturii în cele 1 O comune 
din raion, au fost antrenaţi un număr de 260 de deputaţi, care au desfăşurat 
în permanent munca politică de la om la om în vederea atragerii ţărănimii 
muncitoare în gospodării colective. 

În această perioadă au fost organizate un număr de 160 de adunări 
populare, unde au participat un număr de 33.939 de cetăţeni, în faţa cărora 
s-a vorbit de unele probleme ale transformării socialiste a agriculturii din 
comuna respectivă, au fost citite unele materiale apărute în presa centrală şi 
regională, ca recomandările unor comisii de la consfătuirea pe ţară a 
colectiviştilor din decembrie 1961, articolele legate cu popularizarea 
experienţelor în munca de organizare şi întărirea economico - organizatorică 

a gospodăriilor colective, şi alte probleme concrete legate cu munca de la 
sate în perioada actuală. 

3. În vederea popularizării prevederilor din Statul G.A,C. Au fost 
organizate întâlniri cu ţăranii muncitori necolectivişti, unde au participat 
11.596, la cele 122 de adunări de întrebări şi răspunsuri. Întrebările puse 
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din partea participanţilor au referit mai mult la organizarea muncii în cadrul 
gospodăriei colective, asupra felului cum se calculează o zi de muncă, ce 
animale rămân în proprietatea colectiviştilor şi altele. 

Pentru a demonstra superioritatea gospodăriilor colective faţă de 
întovărăşirile agricole şi gospodării individuale au fost organizate 52 de seri 
de calcule cu 7.277 participanţi. 

De pildă la una din acestea seri de calcul organizate în comuna leud, 
tov. inginer Bumbuc Gavrilă a demonstrat în faţa participanţilor, 
superioritatea soiului de grâu de „Selkire" care este recomandabil în 
terenurile noastre unde s-a dovedit căci în terenul slab şi neîngrăşat al 
lotului experimental al gospodăriei colective s-a obţinut o producţie mai mare 
decât pe terenurile ţăranilor individual care a fost îngrăşat şi semănat cu 
grâu local. 

Tot în cadrul comunei leud au fost organizate 3 călătorii pe hartă în 
faţă cu circa 300 participanţi pe temele „noi regiuni colectivizate pe harta 
patriei", gospodării agricole fruntaşe din regiunea noastră, care au fost ţinute 
de către tovarăşul Leta Ioan secretarul Comitetului Raional de partid cu 
munca de propagandă şi profesorul Chindriş Ioan din comună. 

La într-una din serile de calcul organizate în comuna Săliştea au fost 
demonstrat următorul exemplu din comună: ţăranul colectivist Bărcan 

Dumitru Moranu care a intrat în gospodăria colectivă cu suprafaţa de 9 ha. 
teren în anul 1952, comparativ cu ţăranu individual Vlad Vasile bărbosu cu 
12 ha. de teren având braţe de muncă asemănătoare, totuşi Vlad Vasile în 
1961 a obţinut cu 3850 lei mai puţin venituri ca Bărcan Dumitru, din aceasta 
exemplu Vlad Vasile s-a convins de superioritatea muncii în comun şi a fost 
primul care a făcut cerere de a intra în gospodăria colectivă. 

În faţa ţăranilor muncitori în această perioadă au fost ţinute în număr 
de 193 conferinţe şi expuneri la care a participat 43.586 de ţărani muncitori. 
Toate acestea conferinţe au fost ţinute de activişti de partid şi de stat şi au 
fost legate de transformarea socialistă a agriculturii. Redăm câteva teme de 
conferinţe şi expuneri „ O călătorie în viitor, Cum va arăta patria noastră în 
1965, G.A.C. fruntaşe din regiunea noastră, Gospodăria milionară din 
comuna Ceacu regiunea Bucureşti, Necesitatea transformării socialiste a 
agriculturii" şi altele. 

4.- În comunele unde s-a pus problema colectivizării agriculturii, un 
real ajuta! au dat şi programele prezentate de către formaţiile artistice de 
amatori. ln cele 1 O comune au fost antrenate 31 de formaţii artistice de 
amatori care au prezentat în total un număr de 145 spectacole la care au 
participat 32.300 de spectatori. 

De pildă în repertoriile formaţiunilor de teatru au fost incluse şi 

prezentate piese ca: „Râsul pământului, O să fie nuntă mare, Paznicul 
stelelor, În stepele Ucrainei, S-a întâmplat la seceriş", şi altele. 

Textele brigăzilor de agitaţie, de asemenea au fost legate de 
transformarea socialistă a agriculturii, de exemplu: Viaţa nouă a satului 
nostru; Veniţi în marea noastră familie; Bine-i în gospodărie; Pe pământul 
înfrăţit, rodul va fi însutit; Dăm viaţa Directivelor celui de al III- lea Congres al 
P.M.R. 

În această perioadă în raionul nostru au fost prezentate un număr de 
510 spectacole la cinematografele în raion cu teme agricole, unde au 
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participat un număr de19.369 de spectatori, din care un număr de 4 
spectacole au fost date de caravana cinematografică la care au participat un 
număr de 1534 de spectatori. 

Din filmele prezentate putem enumera următoarele: Viata nouă în 
Maramureş; Creşterea legumelor în seră; Întreţinerea vitelor corn~te; etc. 

Datorită muncii politice de masă desfăşurată de org[anizaţiile] de 
partid în rândul ţărănimii muncitoare, în vederea atragerii lor în G.A.C.în 
această perioadă au fost formate un număr de 7 gospodării colective noi. În 
raion în această perioadă au intrat în cele 10 gospodării colective un număr 
de 2171 familii cu o suprafaţă de 69997 hectare. 

Vişeul de sus la 15 martie 1962 

PRIM SECRETAR, 
ss indescifrabil 

Instructor cu informare, 
ss indescifrabil 

100. Sighet, 15 martie 1962. Hotărârea Biroului Comitetului Raional Sighet 
luată în şedinţa extraordinară din 15 martie 1962 pentru înfiinţarea GAG 
„Cosău" din Corneşti. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 
42011962. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

HOTĂRÂRE 
Biroul Comitetului raional de partid întrunit în şedinţa extraordinară la 

data de 15 martie 1962, luând în discuţie dosarul de constituire a noii GAC 
din satul Corneşti cu denumirea „Cosău", în unanimitate aprobă şi supune 
biroului Comitetului regional de partid spre aprobare. 

Prim - secretar, 
I. Muntean 

Sighet la 15 martie 1962. 

101. Sighet, 16 martie 1962. Referat al Comitetului raional Sighet al PMR 
privind încheierea colectivizării agriculturii în raion. Fond Comitetul raional 
Sighet al P.M.R., dosar 42611962, filele 239-242. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÂN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

REFERAT 
privind încheierea colectivizării agriculturii în raionul SIGHET 

Organizaţia raională de partid Sighet raportează Comitetului regional 
Maramureş al partidului Muncitoresc Român că în raionul Sighet s-a terminat 
cu succes colectivizarea agriculturii. 

Munca politică de masă, rezultatele bune obţinute de gospodăriile 
colective existente cât şi ecoul lucrărilor Consfătuirii pe ţară a ţăranilor 
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colectivişti, au avut o puternică influenţă asupra ţărănimii din raionul nostru, 
care au păşit cu încredere pe drumul gospodăriilor colective. 

Astfel în cadrul celor 8 gospodării colective existente sunt unite 5.664 
familii deţinând o suprafaţă agricolă de 13.292 Ha. din care arabil 3. 790 ha. 

Suprafaţa colectivizabilă pentru localităţile: Sighet, Călineşti, Săpânţa, 
Câmpulung, Sarasău, Vad şi Remeţi este de 13.118 ha. teren agricol din 
care arabil 3.792 ha. deci procentul de colectivizare după registrul agricol 
este de 100%. 

În urma studiului efectuat în anul 1960 cu privire la „fişa satului" în 
vederea colectivizării agriculturii, a reieşit o suprafaţă de 15.956 ha. teren 
agricol, din care arabil 4.967 ha., deoarece pe lângă localităţile mai sus 
arătate s-au mai inclus localităţile: Onceşti, Breb, Hoteni, care în urma 
analizei actuale făcute de către biroul comitetului raional de partid, au fost 
scoase, fiind considerate ca necolectivizabile şi stabilindu-se suprafaţa 
colectiviza bilă 13.118 ha. teren agricol, din care arabil 3. 792 ha. 

Din evidenţele cadastrale existente pentru localităţile colectivizabile 
reiese o suprafaţă colectiviza bilă de 18.823 ha. teren agricol şi 4. 787 ha. 
teren arabil. 

În prezent în cadrul gospodăriei agricole colective sunt unite un număr 
de 5.664 familii cu o suprafaţă de 18.035 ha. teren agricol şi 4.630 ha. teren 
arabil, reprezentând un procent de 96% faţă de suprafaţa agricolă existentă 
în evidenţele funciare şi 97%. 

Această situaţie se datoreşte faptului că un număr de 220 familii cu o 
suprafaţă de 788 ha. teren agricol sunt înafara gospodăriei agricole colective 
cu care se continuă munca politică de masă pentru atragerea şi a acestor 
familii pe făgaşul gospodăriei colective. 

În perioada de colectivizare s-a putut observa o rezistenţă de a intra în 
gospodăria colectivă în comuna Săpânţa, însă aceasta nu din cauza 
duşmănoasă, ci din lipsa de nivel cultural ridica[t] cât şi plecării din comună 
şi raion. 

În urma plenarei C.C. al P.M.R. din iunie-iulie 1961 s-a trecut la o 
muncă perseverentă în vederea colectivizării raionului, primindu-se un 
preţios ajutor din partea Comitetului regional de partid prin activiştii trimişi 

care au sprijinit simţitor această acţiune. 
O contribuţie de seamă la lămurirea şi convingerea ţăranilor 

întovărăşiţi şi cu gospodării individuale, au avut-o şi candidaţii de partid, 
activiştii organizaţiilor de masă, agitatorii şi fruntaşii colectivişti care în 
discuţiile purtate cu ţăranii le-au arătat concret avantajele ce le pot avea din 
marea gospodărie obştească şi sarcinile ce le au în viitor pentru 
consolidarea acesteia. 

Au fost popularizate rezultatele obţinute de gospodăriile colective 
fruntaşe, scoţându-se în evidenţă avantajele ce le prezintă lucrarea în 
comun şi cu mijloace mecanizate a terenurilor. 

Astfel, GAC. „Viaţa Liberă" Sighet, datorită aplicării metodelor 
agrotehnice avansate, au obţinut o producţie de grâu de 1.915 kg. la hectar, 
la porumb 2.400 kg. la hectar, producţia de lapte pe cap de vacă furajată a 
fost peste 3.000 litri lapte. 

La atragerea de familii pe făgaşul colectivizării au contribuit vizitele 
făcute de către ţăranii întovărăşiţi şi individual în raionul Carei, Satu-Mare, 
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de unde şi-au putut da seama în mod practic de realizările obţinute în cadrul 
gospodăriilor colective şi modul de viaţă al colectiviştilor. 

În satele unde s-a dus munca de colectivizare s-a ţinut un număr de 
150 de conferinţe şi diferite expuneri în cadrul căminelor culturale, la care au 
participat 33.250 ţărani muncitori. 

Au avut loc în această perioadă un număr de 65 adunări populare, la 
care s-au prelucrat: Chemarea consfătuirii pe ţară a colectiviştilor fruntaşi, 
Cuvântarea tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej la consfătuirea pe ţară a ţăranilor 
colectivişti, telegramele regiunilor colectivizate, chemarea ţăranilor 
colectivişti din raionul Şomcuta, etc., participând un număr de peste 15.000 
ţărani muncitori. S-au organizat un număr de 541 de adunări de întrebări şi 
răspunsuri pe marginea studiului statutului GAC la care au participat peste 
13.000 ţărani muncitori, s-au intreprins un număr de 150 seri de calcule 
economice, în care s-a arătat avantajele muncii în comun prin câştigarea de 
suprafeţe agricole, înlăturând haturile, desfinţând micile parcele individuale 
şi introducând mijloace mecanizate de lucrare a pământului. 

În localităţile unde existau G.A.C.-uri au fost organizate „Jurnalul 
vorbit" care constă în aceia că un număr de câţiva ţărani colectivişti fruntaşi 
au expus pe scurt în faţa maselor rezultatele pozitive obţinute de ei în urma 
zilelor muncă realizate. 

În munca de colectivizare au dat real sprijin cele 37 formaţii artistice 
de amatori care au avut programe legate de colectivizarea agriculturii şi care 
au prezentat un număr de 129 spectacole, participând un număr de peste 
52.600 spectatori. 

Paralel cu munca pentru atragerea de noi familii în gospodării 
colective, Comitetul raional de partid a îndrumat organele şi organizaţiile de 
partid de la sate să pună un accent deosebit pe întărirea economico
organizatorică a gospodăriilor colective existente şi a creşterii nivelului de 
trai al colectiviştilor. 

Încheierea colectivizării agriculturii în raionul nostru deschide largi 
perspective de dezvoltare a agriculturii prin sporirea numărului de animale, a 
producţiei animale şi cerealiere. 

Comitetul raional de partid a luat o serie de măsuri pentru ca din 
primul an după încheierea colectivizării gospodăriile agricole să obţină 
producţii sporite şi să se întărească economic şi organizatoric. Astfel, au fost 
instruiţi şi trimişi la gospodăriile agricole colective activişti de partid şi 
specialişti cu scopul de a ajuta consiliile de conducere la întocmirea 
planurilor de producţie, a defalcării lor pe brigăzi cât şi a pregătirii seminţelor 
şi a atelajelor pentru începerea şi executării lucrărilor în bune condiţii şi la 
timp a campaniei agricole de primăvară. 

Pentru rezolvarea cu succes a multiplelor sarcini ce stau în faţa 
gospodăriilor agricole colective, Comitetul raional P.M.R. a luat măsuri în 
vederea constituirii organizaţiilor de partid şi a creşterii rolului conducător 
politic. 

În prezent, în toate gospodăriile colective au fost creiate organizaţii de 
bază şi UTM., comisii de femei şi s-au lărgit activele fără de partid. 

În urma muncii politice şi economice desfăşurată de organele şi 
organizaţiile de partid în rândul ţărănimii muncitoare, în raionul Sighet s-a 
terminat complet colectivizarea agriculturii pentru care cerem biroului 
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comitetului regional de partid confirmarea declarării raionului Sighet ca raion 
complet colectivizat. 

Biroul comitetului raional de partid să angajează să mobilizeze pe toţi 
lucrătorii din raionul nostru pentru a depune tot efortul în vederea continuei 
întăriri economico-organizatorice a gospodăriilor agricole colective existente. 

Sighet, la 16 martie 1962. 
PRIM-SECRETAR 

102. Sighet, 29 martie 1962. Proces verbal încheiat în şedinţa de activ a 
Comitetului Raional Sighet al PMR din 29 martie 1962 în care s-au discutat 
problemele legate de colectivizarea raionului şi planul de măsuri pentru 
organizarea campaniei agricole de primăvară. Fond Comitetul Raional 
Sighet al PMR, dosar 42011962, filele 68-75 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

Proces verbal 
din şedinţa de activ al comitetului raional de partid din data de 29 

martie 1962, fiind prezenţi tov. membrii şi supleanţii comitetului raional de 
partid, secretarii org[anizaţiilor] de bază, secretarii comitetelor comunale de 
partid, preşedinţii sfaturilor populare comunale, preşedinţii GAC şi 
întovărăşiri, membrii comitetului executiv al sfatului popular raional, 
conducători de instituţii şi org[anizaţiilor] de masă. 

Din partea biroului comitetului regional de ·partid este prezent tov. 
Sima Ioan, şeful secţiei organizatorice a comitetului regional de partid. 

Prezenţi în total la şedinţa de activ 150 tov. 
Tov. Zagorschi Iuliu, secretar al comitetului raional de partid deschide 

şedinţa şi arată 

ORDINEA DE ZI: 
1.- Prezentarea unei informări a biroului raional de partid privind 

desfăşurarea muncii politice de masă pentru colectivizarea agriculturii şi 

întărirea economico - organizatorică a GAC şi întovărăşirilor. 
2.- Prezentarea planului de măsuri al comitetului raional de partid şi al 

comitetului executiv al sfatului raional privind organizarea şi desfăşurarea 
campaniei agricole de primăvară. 

Se pune la vot ordinea de zi, care este votată în unanimitate. 
Se dă cuvântul tov. prim-secretar Muntean lronim, care prezintă 

informarea, iar tov. Petrescu Cornel, secretar al comitetului raional de partid 
prezintă planul de măsuri, după care se trece la 

DISCUŢII: 
1.- Tov. Marcolţ Ioan, preşedintele sfatului popular comunal Săpînţa. 
Arată că comuna Săpînţa este colectivizat, mai sunt câţiva în vatra 

satului unde nu se poate face comasare. Sunt unii tov. care mai au grădini 
ajutătoare, însă după completa colectivizare se va clarifica acest lucru. 

Arată că sămânţa greu se adună, grâu de primăvară lipseşte, la fel 
lipseşte cartofi, restul seminţelor sunt asigurate. Cei care au adus bălegar se 
lasă pentru GAC şi se dă la zile muncă. 

Vitele aduse nu pot fi asigurate cu furaje, cere ca ICZ să dea furaje 
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împrumut. Cu plantarea pomilor vrem să terminăm până la 5 aprilie. 
Ne vom strădui ca gospodăria noastră să fie fruntaşă. 
2.- Tov. Bucur Ştefan, preşedintele GAG „Iza" Sighet, arată că s-au ivit 

unele neînţelegeri cu Vadul, cere să fie sprijinit în rezolvarea acestei 
probleme. 

Pentru stabilirea grădinii de zarzavaturi, cere ca GAG Viaţa liberă să 
cedeze terenul de lângă Iza, pentru care se va da alt teren. 

Problema seminţei va fi rezolvat, cu excepţia cartofilor unde se va 
putea asigura în parte. 

Cheamă la întrecere GAG Vad. 
3.- Petreuş Vasile, preşedintele GAG Viaţa liberă Sighet arată că 

informarea a arătat rezultatele obţinute în gospodărie, de la 250 familii am 
ajuns la 1200 familii. Au intrat 85 cai, 60 boi s-au lăsat în custodie şi trebuie 
să li se asigure întreţinere. 

S-au mai format 2 echipe. Se va pune accent mai mare pentru 
strângerea seminţelor, unii vreau să aducă porumb în loc de ovăz. 

Se vor strădui ca să depăşească planul de plantări. O să sprijine noile 
gospodării cu răsaduri şi cu specialişti în legumicultură. 

4.- Tov. Moroz Vasile din Remeţi, arată că trebuie să întărim 

gospodăria, de aceea să ne punem la muncă. Dacă s-ar fi făcut 

colectivizarea mai repede, azi ne-am putea mândri cu gospodării puternice. 
Arată ca să nu fie dat acces diferitelor pretenţii. Arată ca la toamnă 
colectiviştii vor fi mulţumiţi cu roadele muncii lor. 

5.- Tov. Tuplean Ioan, din Sarasău, arată că mulţumeşte biroului 
raional de partid pentru ajutorul dat în colectivizare completă a comunei. 

Arată că bălegarul s-a transportat pe terenuri, la strângerea seminţei 
de porumb este depăşit, însă la cartofi mai are nevoie să fie completat. 
Avem de plantat 20 ha, avem de săpat gropile şi vom termina plantările în 
cel mai scurt timp. Cere ca locul pentru grajd să se stabilească pe păşune, 
specialiştii vor alt loc, însă aşa se scoate mult teren din circuitul agricol. 

Cere ca un grajd al ICZ-ului să fie predat, pe care să-l plătesc. 
Îşi ia angajament că vor muncii pentru întărirea economice 

organizatorică a gospodăriei. 
6.- Bendek Emeric, preşedintele GAG Cîmpulung la Tisa, arată că 

consiliul de conducere sprijiniţi de org[anizaţia] de bază, a terminat cu 
repartizarea grădinilor ajutătoare. Inventarul s-a făcut şi s-a predat în 
custodie. S-a strâns sămânţa de grâu de primăvară pentru 1 O hectare şi 
pentru 50 ha ovăz, ne trebuiesc încă cartofi. Am reparat toate uneltele 
agricole, 51 pluguri, 53 grape, 1500 tone bălegar au fost transportate pe 
terenuri, 10.000 kg. îngrăşăminte chimice s-a împrăştiat pe culturile de 
toamnă. 

Colectiviştii participă activ la lucru, s-a săpat 5000 gropi pentru cât au 
material săditor. S-a repartizat inventarul pe brigăzi şi terenul s-a repartizat. 
S-a încheiat contract cu SMT-ul. 

7.- Borlean Ioan, din comuna Vad, care arată că în comuna Vad s-au 
obţinut rezultate bune în colectivizare. Acum s-a trecut la munca 
organizatorică, s-au format 4 brigăzi unde sunt peste 700 braţe de muncă. 
S-a asigurat sămânţa porumb, dovleac, fasole. Nu suntem asiguraţi cu 
cartofi. Cere ca hotarele stabilite conform procesului verbal să rămână 
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aceeaşi şi să nu se încurce. 
S-au stabilit punct de reparare a uneltelor, sunt 34 pluguri reparate şi 

grape. 
Îşi ia angajamentul să muncească pentru a obţine rezultate frumoase. 
8.- Tov. Richard Iuliana, cere lămuriri privind cererile care sunt în 

comună peste 100, ce să facă cu ele. Schimbul de teren cu străinaşii din 
satul Virişmort, să fie precizat unde să se facă. 

La angajamnetul ca să mobilizeze toate formele pentru terminarea 
campaniei de primăvară. 

9.- Tov. Mihali Gabor, preşedintele sfatului popular din Strîmtura, a 
scos în evidenţă rezultatele şi munca desfăşurată pentru colectivizare în 
comuna Strîmtura, deşi această comună nu a fost planificat[ă] pentru 
colectivizare. În total s-au depus 75 cereri pentru GAC. 

Au fost luate toate măsurile pentru buna desfăşurare a campaniei de 
primăvară, a fost calculat viteza zilnică, rezultând că în timp de 26 zile pot 
termina însămânţările. 

Mai departe a arătat că la cooperativă nu se găsesc fiere de plug 
pentru plug schimbător, s-a intervenit şi s-a făcut comandă şi la fabrica 
„Unio" din Satu Mare, însă s-a dat răspuns că nu pot confecţiona. În vederea 
începerii campaniei de primăvară, s-a condiţionat întreaga cantitate de 
sămânţă şi s-a transportat bălegarul la câmp. Arată că vor depune tot efortul 
pentru terminarea în timpul optim a campaniei de primăvară. 

10.- Tov. Nemeş Petru, preşedintele GAC Călineşti, arată că după 
terminarea colectivizării agriculturii în comuna Călineşti s-a trecut la 
organizarea muncii. Astfel până în prezent au fost repartizate toate grădinile 
ajutătoare. În privinţa strângerii seminţelor la început a mers slab, dar în 
ultimile două zile strângerea seminţei s-a îmbunătăţit simţitor. Mai departe 
arată că s-a făcut comandă la baza internaţională pentru semănători, iar pe 
baza comenzii s-a repartizat semănătorul care trebuia ridicat la baza din 
Satu Mare. În prezent se depune o muncă susţinută pentru organizarea 
muncii şi pregătirea campaniei de primăvară. 

11.- Tov. Teleptean Vasile, CFR Remiza, arată că cei care au ridicat 
problema seminţelor că nu au, înseamnă că nu au depus o muncă pentru 
strângerea lor de la colectivişti care au intrat recent în GAC, şi nu se 
planifică bine cantitatea de sămânţă care trebuie predat, la unii li se dă ca să 
predea cantităţi cu mult mai mari decât suprafaţa adusă în GAC. Arată astfel 
de cazuri de la Sighet la Str. Lazul Baciului. Întreabă cum se procedează cu 
cei care s-au înscris în GAC cu mai puţin teren decât trebuie să primească 
ca lot ajutător. La fel cere şi alte lămuriri privind loturile ajutătoare. 

12.- Tov. Pop Vasile, secretar al org[anizaţiei] de bază întov[ărăşirea] 
Breb, arată că întov[ărăţirea] din satul Breb deşi este mică, nu a stat pe loc 
în această perioadă. S-a pregătit pentru însămânţări, au fost curăţate 
terenuri pentru plantări de pomi, totodată arată ca să fie sprijiniti în 
comasarea terenurilor. În problema puieţilor pentru plantare, arată că au 
întâmpinat greutăţi la ridicarea lor, deoarece când au sosit delegaţii pentru a 
le ridica, li s-a arătat că trebuie să plătească imediat, la fel s-au dus puieti 
îngheţaţi un număr de 86 buc. În plantaţie într-adevăr s-au distrus pomi. 
nefiind bine îngrijiţi, fiind roşi de oi şi iepuri. Cere sprijin în rezolvarea 
problemei cu cetăţenii care au trimis oile pe plantaţiile întovărăşirii deoarece 
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când se anunţă miliţia că se distruge avutul obştesc, ei arată să meargă cu 
problema la comisia de împăciuire. 

13.- Tov. Mih Teodor, secretar org[anizaţiei] de bază întov[ărăşirea] 
Iapa, arată că în satul Iapa s-a depus o intensă muncă politică de lămurire în 
problema colectivizării, în urma căruia în timp de 2 săptămâni s-au depus 
peste 400 cereri pentru GAG. În prezent se aşteaptă cum va fi organizat 
munca pe mai departe în acest sat. 

14.- Tov. Grigor Ioan, preşedintele sfatului popular Sarasău, arată 

rezultatele obţinute în colectivizarea comunei, şi cere lămuriri şi sprijin în 
privinţa schimbului de teren cu străinaşii deoarece GAG Viaţa liberă din 
Sighet cere cele mai bune terenuri cu toate că în satul Iapa sunt în total 195 
ha. teren arabil din care majoritate pe pantă. 

15.- Tov. Pazdera Alexandru, vicepreşedintele sfatului popular raional, 
arată că n-au trecut numai câteva luni când s-a dezbătut Plenara CC al PMR 
şi astăzi analizăm succesele obtinute în urma acestuia, adică colectivizarea 
raionului nostru. În urma colecti~izării urmează a doua etapă care ne stă în 
faţa noastră, adică consolidarea rezultatelor obţinute. În fiecare GAG să se 
analizeze pe teren structura solului pentru a putea aplica regulile 
agrotehnice avansate, propune să fie mărit suprafaţa centru obţinerea de 
5.000 kg porumb pe teren neirigat. 

Asigurarea seminţei se va face prin baza de recepţie care va fi 
asigurat pentru toate GAG-urile, dar trebuie continuat strângerea seminţelor 
pentru a avea cu ce să fie schimbat. Cere ca fiecare preşedinte din GAG şi 
Sfat, să depună eforturi pentru ca toate atelajele cu care s-a înscris în GAG 
să fie reparate, şi folosite din plin în campanie. În problema construirii 
grajdului la GAG „Sarasău", s-a propus de GAG să se construiască pe 
marginea păşunii, însă specialiştii nu sunt de acord cu aceasta. 

Tov. Sima arată că trebuie dat sarcină tehnicianului să se facă la locul 
propus de consiliul de conducere, deoarece este loc potrivit. 

Materialul lemnos se va putea asigura cu toate că a crescut necesarul 
faţă de începutul anului. Cere ca în timpul cel mai scurt tov. să depună 
necesarul pentru că în păduri în urma furtunilor sînt lemne accidentate, care 
se vor putea repartiza GAG-urilor. 

În ceea ce priveşte puieţii îngheţaţi la GAG aceasta nu corespunde 
adevărului, deoarece nu s-a adus înapoi după ce au constatat că sunt 
îngheţaţi, deşi aceasta a fost indicat. În problema cu Virişmortul arată că cei 
care nu sunt întovărăşiţi să se înscrie în întovărăşire şi se va face schimbul 
de teren între întov[ărăşirea] şi GAG Iza Sighet. Pe mai departe arată că se 
va strădui ca toţi tehnicienii să depună maximum de eforturi în campania de 
primăvară. 

16.- Ardelean Vasile, secretarul org[anizaţiei] de bază Vad, arată că 
unele probleme ridicate de tov. de la GAG Iza, arătând că şi ei au teren 
lângă drum. 

17.- Tov. Bulz Claudiu, directorul l.C.Z. clarifică problema ridicată de 
GAG Sarasău, arătând că nu se aprobă de minister transferarea grajdului 
către GAG. 

18.- Tov. Coman Vasile, preşedintele URCC, arată că au îngrăşăminte 
chimice care se dau pe repartiţie. Cu privire la uneltele agricole pe baza 
dispoziţiilor acestea au fost adunate, şi s-au dus la două centre pe regiune, 
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ei numai aprovizionează unităţile cu unelte agricole. 
19.- Tov. Fîrte Ioan, secretar al comitetului raional de partid arată 

sarcinile care le stau în faţă în perioada actuală privind munca politică pentru 
întărirea economico-organizatorică a GAC şi terminarea din timp a 
campaniei de însămânţări de primăvară. Este nevoie ca aportul activului să 
sprijine org[anizaţiile] de bază în campania de primăvară. Agitatorii, gazetele 
de perete şi toată agitaţia trebuie să fie legat de campania de primăvară. 
Trebuie mobilizaţi colectiviştii la muncă pentru a efectua lucrările din timp şi 
de calitate. Trebuie trecut la reorganizarea colectivelor de agitatori, să fie 
atraşi tăranii care au muncit bine în munca politică de masă pentru 
colecti~izare, şi care muncesc bine pentru economica org. a GAC. În cel mai 
scurt timp trebuiesc instruiţi agitatorii cu probleme legate de campania de 
primăvară şi de întărirea economică a GAC. Instruirea să se facă de oameni 
cunoscători ai problemelor, instructori de partid, preşedinţi, tehnicieni. În 
fiecare echipă din GAC să fie un colectiv de agitatori. 

Agitaţia trebuie reorganizată conform sarcinilor actuale, trebuie să 

dispară chemarea cu intrarea în GAC acolo unde s-a terminat colectivizarea, 
şi trebuie popularizate rezultatele bune. Agitaţia trebuie axată pe problema 
întăririi economice a GAC. Să fie organizat întrecerea socialistă în fiecare 
GAC, care să pornească de la o brigadă, org.[anizaţia] de bază trebuie să 
organizeze aceasta, dar nu formal, ci pe baza unei chemări cu obiective 
concrete. Să se formeze un colectiv care să urmărească întrecerea şi 
rezultatele să fie oglindite într-un panou grafic. Şi în restul comunelor trebuie 
organizată întrecerea patriotică. 

Organizaţiile de bază va trebui periodic să analizeze desfăşurarea 
campaniei pentru că întreaga capacitate din GAC să fie folosit în campanie 
de primăvară. 

Consiliile căminelor culturale să adopte planuri după noua situaţie, în 
urma colectivizării. Se va pune accent pe ridicarea conştiinţei socialiste a 
colectiviştilor, ei trebuie să vadă că GAC este baza lor de existenţă. 
Căminele culturale unde sunt GAC să fie refăcut planurile lor. Conferinţele şi 
expunerile să fie axate pe dezvoltarea GAC precum şi celelalte forme ca 
cerc de citit, seri de întrebări şi răspunsuri şi altele. Bibliotecile să 

popularizeze acele cărţi şi să facă recenzii care se ocupă cu întărirea GAC. 
Cercurile de citit să fie adoptate pentru dezvoltarea economică şi cu 
campania de primăvară. Broşurile pentru noile GAC în care sunt lucruri 
practice, să fie dezbătute în toate echipele, pentru care scop prima dată se 
face cu şefii de echipă, şi profesori care să se pregătească din timp. După 
terminarea în GAC, se prelucrează în cercuri de citit. Munca de propagandă, 
în luna aprilie învăţământul de partid trebuie închisă, care se va face între 
15-30 aprilie, programul la învăţământul de partid trebuie adus la zi. 
Sâmbăta şi duminica propagandiştii vin la instruire privind închiderea 
învăţământului. Pentru fiecare formă de învăţământ de va repartiza tov. din 
colectivul de propagandă ca să sprijine închiderea învăţământului de partid, 
tov. care vor pleca vor face consultaţii. 

Plenara CC al PMR care va avea loc va fi inclus în teme, pentru care 
toţi cursanţii trebuie să-l studieze. 

Tot în această perioadă va avea loc închiderea învăţământului politic 
UTC, secretarii org[anizaţiilor] de bază, sau tov. din birou să participe la 
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închiderea învătământului politic„ UTM. În luna mai să fie analizat în 
org.[anizaţiile] d~ bază desfăşurarea învăţământului de partid. În hotărâre se 
va stabili ce formă o să fie în anul viitor, cine va fi propagandistul, ce măsuri 
se vor lua, procesul şi hotărârea se va trimite la cabinetul de partid. 

În timpul când nu este învăţământ de partid se va ţine lunar conferinţe. 
Trebuie să fie închis învăţământul agricol, care să se facă vineri şi 

sâmbătă. Vor fi trimişi propagandiştii care vor face o informare pe scurt cum 
s-a desfăşurat învăţământul şi se va face o scurtă recapitulare asupra 
cunoştinţelor, în urma căruia se va face o scurtă analiză critică, unde se vor 
face propuneri şi se va arăta lipsurile de cum a fost sprijinit de org[anizaţia] 
de bază şi de sfatul popular. 

În unele comune au fost găsite broşuri care nici nu au fost difuzate, 
cum este cazul la Săpînţa. Aceste broşuri trebuie să fie citite cel puţin în 
cercurile de citit, dacă nu au fost studiate de cursanţi. 

Să fie studiate documentele celui de-al XXll-lea Congres al PCUS, 
care se va studia în mod organizat pe bază de conspect, precum şi 
documentele plenarei CC al PMR din decembrie şi raportul privind 
participarea delegaţiei PMR la Congresul PCUS. 

Tov. Fîrte dă lămuriri la unele probleme ridicate, arătând că s-a vorbit 
puţin despre întovărăşiri, ceea ce este şi normal. Pe mai departe arată că 
comasări la întovărăşiri de poate face numai pentru cei care s-au înscris cu 
întreaga suprafaţă. 

Tov. Munteanu leronim, prim-secretar al comitetului raional de partid, 
arată că multi tovarăşi au fost atenti şi au notat, dar unii nu prea s-au ostenit 
să fie atenţi.' Rezultatele obţinute trebuie să le consolidăm. În toată munca 
de colectivizare trebuie să arătăm că s-a simţit sprijinul permanent al biroului 
comitetului regional de partid. S-a sprijinit munca de colectivizare prin cadre 
care au fost trimise din regiune, la fel şi tov. din regiunea Banat. Acest sprijin 
a găsit un răsunet în org[anizaţiile] de bază şi în rândul tovarăşilor din activ 
care au căutat ca sarcinile trasate să le aducă la îndeplinire. Tovarăşii au 
dovedit că sunt la datorie atunci când este cerut de partid. Succesele 
obţinute trebuiesc menţinute şi depus eforturi din partea org[anizaţiilor] de 
bază pentru continua întărire economică a GAG. Trebuie organizată munca 
în aşa fel ca fiecare colectivist să simte că este organizat şi sunt colectivişti. 
Vor fi cazuri sunt unii ţărani vor avea tendinţe de respingere faţă de noii 
colectivişti din partea vechilor colectivişti, aceste tendinţe trebuie înlăturate. 

Au fost cazuri dintre cei noi intraţi în GAG să nu aducă sămânţă, la fel 
trebuie explicat necesitatea şi îndatorirea statutară a colectiviştilor. Acestea 
dacă vor fi înlăturate ne vor uşura munca. Trebuie să ne îngrijim ca 
colectiviştii să nu cadă sub influenţa duşmanului de clasă. Va trebui lichidată 
cu practica unor tovarăşi care continuă cu inaugurarea şi trag la pahar, 
lăsând munca la o parte, să nu fim autoliniştiţi. 

La schimburile de teren cu străinaşii, sfatul popular raional să depună 
tot efortul pentru stabilirea hotarelor în cel mai scurt termen. Aceasta să se 
facă pe înţelegere şi să fie trecut în proces verbal. Trebuie avut grijă să nu 
fie tendinţe de acaparare care nu este permis deoarece această problemă 
sustrage forţele de la problemele mari care ne stă în faţă în perioada 
actuală. 

Va trebui să depunem eforturi susţinute pentru a obţine rezultatele 
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scontate şi să întărim colectivele care muncesc în această problemă. 
Legat de campania de primăvară, să se constituie de pe acum 

comandamentele comunale, org[anizaţiile] de bază să facă imediat planuri 
de măsuri cu campania. În planul de măsuri să cuprindem toate acţiunile, 
însămânţările, plantările de pomi, viteza zilnică şi altele. Să fie folosite mai 
judicios toate forţele în campanie. Până duminică să fie terminat planul de 
măsuri care să fie discutat în org[anizaţiile] de bază în adunare deschisă. 
Trebuie început munca pentru curăţirea terenurilor, să fie transportate 
întreaga cantitate de îngrăşăminte care trebuie terminată cit mai grabnic, să 
fie bine organizat munca cu tractoarele şi cu atelajele. Trebuie avut grijă ca 
atelajele să nu se rătăcească. 

Să fie verificate atelajele care sunt predate în custodie şi să fie imediat 
reparate. Pe terenurile care sunt planificate pentru plantări de livezi, trebuie 
terminată de urgenţă pichetarea, să fie făcut imediat stropitul, tăierile şi 
săparea în jurul pomilor. GAC din apropierea oraşului să facă însămânţări pe 
cât mai mare suprafete cu legume şi zarzavaturi. 

În problema păşunilor, va trebui să folosim în mod raţional. Să fie 
mobilizaţi tinerii pentru curăţirea păşunilor, iar datele transmise privind 
curăţirea păşunilor să fie confirmat de secretarul org de bază sau de 
secretarul comitetului comunal de partid. 

Până la începerea arăturilor pentru însămânţările de primăvară, să se 
ia măsuri pentru transportarea pietrişului pe drumuri şi aşternutul lui. 

În problema contractărilor de carne şi lapte, suntem rămaşi încă în 
urmă. Unele greutăţi s-au făcut din partea unor tovarăşi, iar aceste lucrări 
dacă se vor repeta se vor lua măsuri contra lor. Se arată situaţia 
contractărilor de animale pe raion şi comune. La fel şi la problema 
contractărilor de lapte. 

În vederea asigurării şeptelului de animale proprietatea obştească, va 
trebui identificat vitele pentru GAC, proprietatea colectiviştilor, care urmează 
să fie cumpărate. 

Trebuie întărită munca org[anizaţiilor] de bază în gospodării colective. 
Fiecărui membru şi candidat de partid să fie dat sarcini concrete, să fie 
repartizaţi pe brigăzi şi echipe unde să aibă răspundere. Va trebui întărit[e] 
org.[anizaţiile] de bază prin primirea de noi candidaţi în partid în special 
acolo unde sunt puţini membrii de partid. 

Întovărăşirile trebuie să fie întărite prin atragerea de noi familii cu 
întreaga suprafaţă şi va trebui creat un fond de bază. Fiecare întovărăşire 
trebuie să aibă un plan concret cu campania de primăvară şi cu plantările de 
pomi (indicaţii se vor da mai după plenara CC al PMR care va avea loc în 
curând). 

Privind construcţiile va trebui folosit la lemnele de construcţie şi alte 
esente nu numai molid. 

'În urma colectivizării în comunele colectivizate s-au tăiat lemne de 
stejar de pe terenurile care au intrat în GAC, acest lucru nu este permis şi 
trebuie luate măsuri pentru a opri acest lucru. Trebuie lămuriţi colectiviştii ca 
să nu facă acest lucru, iar în caz contrar vor fi daţi în judecată. 

Ne luăm angajamentul ca să terminăm în timpul optim campania de 
primăvară, ceea ce promitem comitetului regional de partid şi rugăm pe tov. 
Sima, ca să transmită acest lucru. 
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Se pune sub aprobare planul de măsuri care este aprobat în 
unanimitate. 

Tov. SIMA: în numele biroului comitetului regional de partid vă felicit 
pentru succesele obţinute în problema colectivizării agriculturii raionului şi 
întărirea economică a GAG - urilor. Mai departe arată că sunt toate condiţiile 
prielnice ca sarcinile care ne stau în faţă să fie duse la îndeplinire. Va trebui 
că atât în campania de primăvară cât şi la întreţinere şi recoltare să 

depunem maximum de efor pentru a obtine recolte sporite, deoarece 
această problemă este hotărâtor în acest an.' În fiecare GAG va trebui întărit 
disciplina în muncă pentru a fi o disciplină severă. În perioada actuală 
sarcinile sînt multiple, care nu au putut fi cuprinse nici în planul de măsuri a 
comitetului raional de partid. 

În planurile de măsuri care se întocmesc de organizaţiile de bază să 
fie cu mult mai concrete, cu sarcini şi răspundere concretă pentru ca fiecare 
membru şi candidaţi de partid să aibă răspundere personală. Trebuie să 
întărim org[anizaţiile] de bază prin primirea de noi membri şi să lărgim activul 
fără de partid cu cei mai buni colectivişti care au muncit activ în munca 
politică de colectivizare şi organizare a muncii. Organizaţiile de bază să 
desfăşoare o largă muncă politică pentru mobilizarea tuturor colectiviştilor la 
muncă şi să analizeze desfăşurarea muncii de câte ori este nevoie. 

Trebuie să dăm o atentie cuvenită şi întovărăşirilor care trebuie să 
mobilizeze toate forţele în ' campania de primăvară. În conducerile 
întovărăşirilor unde sunt elemente necorespunzătoare, afacerişti să fie scoşi, 
pentru ca conducerea să aibă prestigiu în faţa colectiviştilor. La întovărăşirile 
unde sînt multe cereri deocamdată nu se formează gospodării colective, se 
studiază pe mai departe problema înfiinţării lor, deoarece unde erau condiţii 
pe baza studiului făcut s-a terminat colectivizarea, acolo unde nu s-au creat 
deocamdată să se muncească în întovărăşire. Să fie combătută teoriile ce 
se vor înfiinţa gospodării colective numai la toamnă. 

Tov. MUNTEANU IERONIM, mulţumeşte indicaţiile date din partea 
tov. Sima, şi îşi exprimă convingerea că sarcinile care ne stau în faţă vor fi 
rezolvate cu succes. 

103. Sighet, 5 aprilie 1962. Informare a Comitetului Raional Sighet al PMR 
privind propaganda dusă prin organizaţiile de femei, satelite ale parlidului 
comunist, printre care şi cele săteşti, pentru a realiza educaţia comunistă a 
acestora. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 42611962, filele 7-9. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

INFORMARE 
privind conducerea de partid a muncii de femei. 

Comitetul raional de partid, îndrumă şi controlează activitatea 
comitetului raional de femei şi sprijină în toate acţiunile. Secretarii comitetului 
raional de partid participă la şedinţele de comitet şi şedinţele de birou al 
comitetului raional de femei. 
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Munca comitetului raional al femeilor este îndrumată şi controlată de 
către biroul comitetului raional de partid. Conducerea de către partid acestei 
organizaţii de masă este asigurată prin tov. Cătana Florica, preşedinta 

comitetului raional al femeilor, care este membră în biroul comitetului raional 
de partid. 

Comitetele comunale de femei şi comisiile de femei din intreprinderi şi 
instituţii sunt îndrumate şi controlate de org[anizaţiile] de bază, prin membrii 
şi candidaţii de partid femei, care au sarcini în cadrul comitetelor şi comisiilor 
de femei. 

Biroul comitetului raional a analizat în luna iunie 1961 activitatea 
comitetului raional de femei în problema muncii cultural-educative, 
antrenarea femeilor în munci patriotice şi obşteşti. În urma analizei s-au luat 
măsuri de antrenarea femeilor în mai mare măsură în muncile cultural
educative pentru educarea femeilor şi antrenarea lor în muncile patriotice. 

Organizaţiile de bază au fost îndrumate să aibă o preocupare 
permanentă pentru mobilizarea femeilor la toate acţiunile care se întreprind, 
să fie atrase femeile în activul fără partid, de unde cele mai bune să fie 
primite în partid. 

În vederea antrenării femeilor la realizarea sarcinilor izvorâte din 
hotărârea partidului şi guvernului, org[anizaţiile] de bază au convocat 
preşedintele comitetului de femei şi comisiilor de femei la adunările deschise 
ale org[anizaţiilor] de bază, unde au fost dezbătute problemele de producţie, 
de înfrumuseţare şi alte probleme de diferite campanii. Ca de exemplu în 
campania electorală la casele alegătorului ca agitatoare au activat 332 
femei. 

Pentru educarea comunistă a femeilor, comitetul raional de partid a 
îndrumat comitetul raional de femei şi prin org[anizaţiile] de bază comitetele 
şi comisiile de femei pentru atragerea unui număr cât mai mare de femei la 
cursurile de îndrumare organizată de comisia de femei. 

Astfel au fost organizate 83 cursuri la care au participat 250 cursante. 
La aceste cursuri au fost atrase membre din comitetele comunale şi săteşti, 
ale comisiilor de femei din GAC, delegate de circumscripţii, deputate, 
ţărance colectiviste şi întovărăşite şi femei fruntaşe în acţiuni obşteşti. 

Responsabilele cursurilor au fost instruite temeinic cu sprijinul direct al 
cabinetului de partid şi participarea la instructaj a secretarului cu 
propagandă şi agitaţie a comitetului raional de partid. 

Cu ocazia predării lecţiilor la cursuri, au participat secretarii 
comitetelor comunale de partid, secretarii organizaţilor de bază şi instructorii 
de partid. 

Responsabilele cursurilor au fost sprijinite ca lecţiile să fie cât mai 
atractive pentru care au fost folosite şi materiale didactice, ca hărţi, diafilme 
şi fotomontaje. 

O altă formă de educare a femeilor a fost organizarea de simpozioane 
şi conferinţe. Simpozioane au fost organizate la casa raională de cultură, 
spitalul unificat, cooperativa „Deservirea", intreprinderile „Unitatea", 
„Alexandru Tamaş", „ Partizanul" şi altele. 

Conferinţele au fost ţinute de cele mai bine pregătite muncitoare, 
colectiviste, profesoare, medici şi altele. 
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Pentru educarea masei largi de femei s-a pus un accent deosebit din 
partea org[anizaţiilor] de bază pentru atragerea de cât mai multe femei la 
cercurile de citit unde multi conducători ai cercurilor de citit au fost femei. 

În cadrul cercurilor 'de citit au fost prelucrate şi hotărârile partidului şi 
guvernului apărute în presă, cum sunt hotărîrile plenarelor CC al PMR, 
precum şi alte materiale legate de colectivizarea agriculturii şi materiale 
editate de Consiliul Naţional al femeilor. 

Majoritatea org[anizaţiilor] de partid au avut o preocupare permanentă 
pentru atragerea femeilor în partid care au avut o activitate bună în producţie 
şi în activităţilor obşteşti. Astfel în anul 1961 din cei 118 candidaţi primiţi în 
partid, un număr de 38 sunt femei. 

Rezultate bune în atragerea femeilor în partid au avut organizaţiile de 
bază de la intreprinderile „ Partizanul", „Unitatea", şi „Alexandru Tamaş". Mai 
slab s-au preocupat cu atragerea în partid a femeilor org[anizaţiile] de bază 
din GAG unde s-a primit 3 colectiviste în anul 1961. Nu au primit în partid 
colectiviste în anul 1961 org.[anizaţiile) de bază din GAG Remeţi, Săpînţa, 
Cîmpulung şi Viaţa liberă din Sighet. 

Organizaţiile de partid din GAG-uri au fost îndrumate de comitetul 
raional de partid ca să fie promovaţi în munci de răspundere în GAG 
colectivistele care au muncit activ în cadrul muncilor din campanii, cât şi în 
munca politică de masă pentru colectivizarea agriculturii. 

Astfel în cele 9 GAG din raion în consiliile de conducere au fost alese 
9 femei. În majoritatea GAG-urilor au fost alese în consiliul de conducere cite 
o femeie. La GAG Săpînţa au fost alese 2 femei, însă la GAG din Vad nu a 
fost aleasă în consiliul de conducere nici o femeie. 

În cadrul GAG-urilor ca brigadieri nu au fost atrase nici o femeie, însă 
ca şefi de echipe sunt promovate 7 femei. Astfel al GAG Cîmpulung 4 femei, 
la GAG Remeţi 2 femei, şi la GAG Călineşti 1. La celelalte 6 GAG-uri nu e 
nici o femeie şef de echipă. 

În alte funcţii la GAG-uri ca contabile şi socotitoare sunt atrase şi 
promovate 5 femei. 

Sighet la 5 aprilie 1962. 
Prim-secretar, 

Muntean 

104. Sighet, 5 aprilie 1962. Informare privind activitatea de propagandă şi 
organizatorică desfăşurată sub coordonarea Biroului Comitetului raional de 
partid în localităţile din raion propuse pentru colectivizare având ca scop 
„colectivizarea agriculturii şi întărirea economico-organizatorică a G.A. C. -
urilor''. Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R„ dosar 42611962, filele 248-
252. 

INFORMARE 
privind desfăşurarea muncii politice de masă pentru colectivizarea 

agriculturii şi întărirea economico-organizatorică a G.A.C.-

În lumina sarcinelor trasate de cel de al treilea Congres al P.M.R. şi 
Plenara C.C. al P.M.R. din 30 iunie -1 iulie 1961, Biroul Comitetului Raional 
de Partid a îndrumat Organizaţiile de Partid de la Comune şi sate pentru a 
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organiza şi desfăşura munca politică de masa in localităţile cu condiţii 

economice favorabile pentru înfiinţarea de G.A.C. 
Aplicând în practică indicaţiile date de conducerea partidului cu privire 

la îmbunătăţirea muncii politice şi organizatorice, organizaţiile de partid au 
folosit cele mai variate şi eficace forme ale agitaţiei politice, pentru a 
convinge ţărănimea muncitoare de superioritatea şi avantajele gospodăriilor 
colective. 

În scopul colectivizării agriculturii s-au ţinut la sate şi comune un 
număr de 150 conferinţe şi diferite alte expuneri în cadrul Căminelor 

Culturale, la cere au participat un număr de 53.250 ţărani muncitori. 
S-au ţinut în perioada muncii politice de masă un număr de 65 adunări 

populare la care s-au prelucrat chemarea consfătuiri fruntaşilor din 
agricultură ţinută la Bucureşti în toamna anului trecut, cuvântarea Tov. 
Gheorghe Gheorghiu Dej ţinută la consfătuire, şi chemarea ţăranilor 

colectivişti din raionul Şomcuta. S-au organizat 541 de adunări de întrebări şi 
răspunsuri pe marginea statului model, la care au participat 13.000 ţărani 
muncitori. 

În urma plenarei Comitetului Central al P.M.R. din 30 iunie - 1 iulie 
1961, Comitetul Raional de Partid Sighet a intensificat munca politică de 
masă luând măsuri, ca principala preocupare a organizaţiilor de partid de la 
comune şi sate se constituie colectivizarea agriculturii. 

În sprijinul organizaţiilor de partid, a sfaturilor populare comunale au 
fost repartizaţi de la raion cei mai buni activişti de partid şi de stat în vederea 
complectei colectivizări a localităţilor cu condiţiuni economice favorabile 
imediate. 

La nivelul comunelor şi satelor au fost antrenate sub conducerea 
Organizaţiilor de Partid cele mai competente forţe locale pentru 
transformarea socialistă a agriculturii: 

Astfel au fost antrenaţi 1284 de agitatori din care membrii şi candidaţi 
de partid 476. au fost antrenaţi de asemenea 746 de colectivişti şi 219 
deputaţi. 

De asemenea am fost sprijiniţi de membrii Biroului Regional de Partid, 
de Tov. Primsecretar Uglar Iosif, Tov. Sima, Tov. Ciubăncan, Tov. Pop 
Gheorghe Preşedintele Sfatului Popular Regional şi alţi[i]. 

Activul al Comitetului Regional, Raional şi orăşănesc de Partid care au 
sprijinit în permanenţă acţiunea de colectivizare din raionul nostru au fost în 
număr de 23 persoane. Activişti UTM, Sindicat şi alţi reprezentanţi ale 
organizaţiilor de masă, precum şi ale sfatului popular regional şi raional au 
fost în număr de 113 Tovarăşi care şi-au dat aportul lor în munca de 
colectivizare. 

Activişti de la diferite intreprinderi şi instituţii din regiune şi raion au 
fost 241. Au mai fost antrenaţi deasemeni în munca de colectivizare un 
număr de 19 ingineri şi tehnicieni. 

Trebuie să arătăm că în aceasta perioadă munca culturală a cunoscut 
o bogată activitate. Astfel au activat în aceasta perioadă 37 de formaţii 
cultural artistice de amatori, care au prezentat programe legate de 
colectivizarea agriculturii. S-au dat 192 de spectacole la care au participat 
52.600 ţărani muncitori. 
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Reprezanţii Cinemat grafice (reprezentaţii cinematografice!) s-au ţinut 
un număr de 637 fiind vizionate de 47.790 de spectatori. 

Influenţă favorabilă în munca de colectivizare a avut rezultatele 
obţinute de G.A.C. vechi din raion care au obţinut producţii de 2400 kgr. 
porumb boabe la Ha., 1600-1900 Kgr. grâu la Ha., 2000-3000 kgr. lapte pe 
cap de vacă furajată etc. 

În urma muncii politice de masă s-a reuşit ca în raionul nostru la data 
actuală să avem 9 GAC-uri în 8 localităţi complet colectivizate cu un număr 
de 6125 famili[i] şi o suprafaţă de 18.823 Ha. Din numărul total de GAC. în 
iarna şi primăvara anului curent au luat fiinţă 4 noi GAC.-uri, iar în localităţile 
în care existau gospodării mai vechi au fost complet colectivizate. 

Dela Plenara CC. al PMR. din iunie-iulie 1961, au intrat în GAC. din 
raionul nostru un număr de 4368 famili[i] de ţărani cu aproape 14.000 Ha. 
teren agricol. 

Din suprafaţa de 18.823 Ha. de care dispun la data actuală GAC-urile 
din raionul nostru 4052 Ha. este arabil, 1.804 Ha. livezi şi 11.282 Ha. păşuni 
şi fâneţe. 

Categoriile de folosinţă amintită mai sus, demonstrează cu prisosinţă 
profilul zoo-pomicol al raionului şi ramurile de bază pe care va trebui să le 
dezvolte în viitor G.A.C.-urile din Raionul nostru. 

După colectivizarea complectă a localităţilor cu condiţiuni economice 
favorabile, atenţia Biroului Comitetului Raional de Partid a fost îndreptată 
asupra întărirei economice şi organizatorice a G.A.C. şi consolidarea 
rezultatelor muncii politice de masă. 

În acest sens Biroul Raional de Partid a repartizat membrii săi precum 
şi membrii Comitetului Executiv Raional de a îndruma şi sprijini îndeaproape 
organizaţiile de Partid şi consiliile de conducere ale G.A.C. în organizarea 
muncii, strângerea seminţelor, împărţirea loturilor ajutătoare, pregătirea în 
general a campaniei agricole de primăvară etc. În acest scop au fost 
repartizaţi un număr de 57 activişti de Partid şi de Stat pe gospodării 
colective, care deplasându-se la GAC au sprijinit şi sprijină în permanenţă 
organizaţia de Partid şi Consiliile de conducere la organizarea muncii şi 

întărirea economică a unităţilor noastre socialiste. 
După ce au luat fiinţă noile unităţi socialiste, Biroul Raional de Partid a 

luat măsuri ca în aceste unităţi să fie create organizaţiile de bază de Partid, 
organizaţiile UTM. şi comisii de femei. 

După ce au luat fiinţ~ organizaţiile de bază aceştia şi-au format activul 
fără de Partid la fiecare unitate din cei mai buni şi cinstiţi colectivişti care au 
muncit efectiv în munca politică de masă pentru transformarea socialistă a 
agriculturii. 

Pe lângă fiecare G.A.C. sub îndrumarea organizaţiei de bază s-a 
constituit câte un colectiv format din membrii de Partid, UTM-işti, deputaţi, 
din comisia de femei, din consiliul cooperaţiei, tehnicieni, învăţători, etc. care 
şi-au întocmit un plan de măsuri pe baza căruia îşi desfăşoară activitatea 
pentru întărirea economică şi organizatorică a G.A.C.-urilor. 

Pentru că în timp scurt, toate lucrările privind pregătirea campaniei de 
primăvară să fie terminate, s-au constituit comisii pe probleme unele 
ocupându-se de repartizarea loturilor ajutătoare, altele de formarea brigăzilor 
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şi echipelor, strângerea seminţelor, inventarierea şi predarea inventarului viu 
şi mort în custodie etc. 

Cu aceasta ocazie s-a format în cadrul celor 9 Gac-uri 46 de brigăzi 
cu 195 echipe, totalizând un număr de 9283 brate de muncă. 

În medie pe raion numărul membrilor ce 'lucrează într-o brigadă este 
de 150-180 de colectivişti. 

Trebuie să amintim şi faptul că în general participarea la muncă a 
colectiviştilor noi înscrişi este bună. Deasemeni, în comuna Săpânţa ultima 
localitate în care sa încheiat colectivizarea în Raion, participarea la muncă 
este îmbucurătoare. 

Aceasta ne demonstrează că activiştii noştri sprijiniţi de membrii 
Biroului Regional de Partid, au respectat cu stricteţe principiul de Partid 
privind transformarea socialistă a agriculturii. 

La G.A.C.-uri cu un număr mare de membri sa trecut de urgenţă la 
alegerea delegaţilor reprezentanţilor în adunări pe brigăzi. 

Cu această ocazie delegaţi ai reprezentanţilor au fost aleşi membri de 
Partid brigadieri, şefii de echipă şi cei mai cinstiţi colectivişti. Menţionăm că 
din cei 46 de brigadieri, 11 sunt membri de Partid, iar din cei 195 de şefi de 
echipă, 15 sunt membrii noi candidaţi de Partid. În acest sens organizaţiile 
noastre de Partid vor avea în atenţia lor de a primi îndrumările (în rândurile!) 
candidaţilor de Partid pe cei mai buni şi cinstiţi colectivişti. 

Privind pregătirea campaniei agricole de primăvară Biroul Comitetului 
Raional de Partid a luat măsuri ca în cel mai scurt timp sămânţa necesară să 
fie adunată dela noii colectivişti, deficitul de sămânţă pe raion fiind asigurat 
prin Baza de Recepţie şi Agrosem. 

Schimbul de seminţe decurge în mod normal, GAG-urile fiind 
îndrumate a ridica sămânţa imediat ce soseşte la Bază. 

Atelajele, uneltele şi maşinile agricole sunt gata să intre în campanie. 
Raionul nostru are de însămânţat în primăvara anului curent peste 

12.000 ha teren din care G.A.C. aproape 500 ha. 
S-a ţinut seama ca în planul de cultură pe lângă grâul de primăvară, 

porumb, cartofi, să fie sămânată şi o suprafaţă însemnată cu plante furajere 
pentru a satisface necesarul de furaje pentru efectivul de peste 2.000 capete 
bovine, peste 4.000 capete ovine, porcine, cabaline şi alte animale de care 
vor dispune G.A.C.-urile la finele anului 1962. 

Pentru extinderea patrimoniului pomicol care va creşte în anul 1962 în 
raionul nostru cu peste 580 ha s-au luat măsuri ca în primăvara anului curent 
G.A.C.-urile să planteze suprafeţe cât mai mari, pentru care s-a asigurat 
pichetajul cu cadre tehnice şi material săditor din pepiniera pomicolă 
raională şi l.C.Z. (G.A.S.). 

Biroul Comitetului Raional de Partid a luat măsuri să fie repartizaţi la 
G.A.C.-uri din raion cadre tehnice cu pregătirea superioară, ingineri 
agronomi, zootehnişti şi medici veterinari pentru a asigura asistenţa tehnică 
la locul de producţie la nivelul cerinţelor actuale. 

Ne angajăm să depunem tot efortul pentru ca G.A.C.-urile noastre în 
scurt timp să devină unităţi economice puternice, pentru ca campania de 
primăvară să se termine în scurt timp, optim şi la nivelul cuceririlor ştiinţei 
agricole, pentru a putea raporta, că ne-am îndeplinit cu cinste sarcinile 
trasate în etapa actuală partidului nostru drag. 
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Sighet la 5 aprilie 1962 

105. Sighet, 24 aprilie 1962. Proces verbal încheiat în şedinţa ordinară a 
Biroului Comitetului raional de partid din 24 aprilie 1962 în care a fost 
discutate problemele legate de ineficienţa campaniei agricole de primăvară 
din noul sector socialist. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 
42011962, filele 99-101 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

PROCES VERBAL 
din şedinţa ordinară a biroului comitetului raional de partid ţinută la 

data de 24 aprilie 1962, fiind prezenţi tov. Zagorschi Iuliu, Fîrte Ioan, 
Petrescu Cornel, secretari ai comitetului raional de partid, tov. Tincu Iosif, 
Cătana Florica, Vlad Petru, Man Adalbert, membri în biroul comitetului 
raional de partid, tov. Roman Gheorghe, Muller Zoltan, membri supleanţi ai 
biroului comitetului raional de partid. 

ORDINEA DE ZI: 
- Analiza desfăşurării campaniei agricole de pnmavara m raionul 

Sighet, raportor tov. Tincu Iosif, preş[edintele], sfat[ului] raion[ al]. 
Tov. Zagorschi Iuliu, secretar al comitetului raional de partid dă 

cuvântul tov. Tincu Iosif, preşedintele sfatului popular raional care prezintă 
raportul, asupra desfăşurării campaniei agricole de primăvară. 

Discuţii: Petrescu Cornel arată că-raportul a cuprins realizările ce s-au 
obţinut în raion privind campania de primăvară. Vreau să propun tov. 
Pazdera, vicepreşedintele sfatului popular raional ca să se ocupe şi de alte 
părţi nu numai de ruta lui. Mă leg de problema tractoarelor, nu s-au 
repartizat just, în unele locuri s-a dat mai multe tractoare, iar în alte părţi mai 
puţine, propun să se revizuiască repartizarea tractoarelor. Arată că 

tractoriştii nu-şi fac datoria aşa cum trebuie, ci muncesc până la orele 4 şi 
după aceea nu lucrează. Din cauza salariaţilor SMT 3 tractoare nu au 
muncit. Avem un singur discuitor, să muncim cu ei şi să fie repartizat imediat 
la altul, ca să nu stea nefolosit. Repararea tractoarelor se face superficial, şi 
atunci când ies cu tractorul peste puţin timp se defectează. A fost cazul la 
Vad când tractorul s-a defectat şi tov. secretar Zagorschi trebuie să facă rost 
de un şurub, în loc de tractorist. Tractoriştii trebuie să fie aprovizionaţi cu 
piese necesare. În privinţa aprovizionării seminţelor, se constată lipsă de 
cartofi, dacă nu vom reuşi să procurăm cartofi, propun să se însămânţeze în 
locul c.::irtofilor porumb. Am observat că graficele nu apar în toate părţile. 

ln ce priveşte deplasarea pe teren a comandamentului raional, să fie 
dată o maşină. 

Acolo unde campania de însămânţări nu s-a terminat nu se 
sărbătoreşte 1 şi 2 mai. 

Tov. Fîrte Ioan, arată că fiecare tov. din birou cunoaşte situaţia mai 
bine acolo unde a lucrat, eu cunosc mai bine situaţia din comunele Remeţi, 
Săpînţa şi Cîmpulung. 

GAC-urile până la ora actuală are 29%, sectorul individual 60%. Noi ar 
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trebui să avem în centrul muncii noastre GAG-urile. Sectorul socialist au mult 
încă de însămânţat, dar o să dăm bătălia ca să se termine în cel mai scurt 
timp. Propun comandametului să activeze mai bine, pentru că până acum a 
avut slabă activitate. Toţi membrii comandamentului ar trebui să aibă o 
comună de care să răspundă. Până la 1 Mai trebuie să terminăm cu 
campania, Comitetul executiv să repartizeze pe membrii săi care să se ducă 
pe teren ca să putem termina cu însămânţările. De la secţia agricolă nu 
putem trimite pe nimeni pentru că are numai 2 oameni care lucrează la 
secţie. Tov. ing. Bernitzki să fie răspunzător din punct de vedere tehnic, 
privind calitatea lucrărilor. În legătură cu tractoriştii, la Săpînţa au lucrat 
duminica şi luni, se achita de datorie. Gospodăriile tinere nu au semănători. 
Semănătorile nu sunt folosite la maximum, sunt cazuri că stă nefolosit[e], 
trebuie studiat ca aceste semănători să fie folosite din plin. În ce priveşte 
amplasările, trebuie să fie amplasate constructiile lângă apă, adică unde 
sunt condiţii. La Săpînţa se construieşte depa

0

rte de apă. În legătură cu 
materialele de construcţii, să fie bune, am observat la Săpînţa unde nu e o 
scândură ca să nu fie strâmbă. Noi facem construcţii nu pe un an, dar pe 
mai mult timp, de aceea să se dea material de calitate. Până acuma aproape 
nimic nu s-a făcut în problema construcţiei. 

Tov. Muller Zoltan, mă leg de problema însământărilor la Sarasău, 
planul de arătură este terminată, mai e 13 ha. de arat. Însămânţatul ovăzului 
a inului, a cartofilor în curând se termină. Porumbul se însământează cu 
semănătorul. În legătură cu tractoriştii, ei nu au vrut să iasă la a'rat până 
când nu le-am luat la rost. Cer să se ia măsuri IF pentru că se taie stejarul. 
Mai cerem cartofi sămânţă, în timp de 3 zile terminăm cu campania de 
însămânţări. 

Tov. Roman Iosif, ridică problema tractoriştilor care la Călineşti au 
făcut puţin. Interesându-mă cine e tractoristul, a reieşit că e fiul unui fost 
chiabur, care se plimba de la o comună la alta, merge la Sighet pentru un 
şurub. În prezent sunt 4 tractoare la Călineşti, dar dintre ele două s-au 
defectat, fiind uzate, cerem ca să nu figureze 4 tractoare repartizate. Cerem 
ca să nu (ni!) se puie la dispoziţie lemne, pentru ca după campania de 
însămânţări să putem începe construcţiile. Ar trebui ca prin org.[anizaţia] 

UTM să se organizeze strîngerea cărăbuşilor, pentru că sunt dăunătoare, 
distruge floarea. 

Tov. Pazdera Alexandru, vicepreşedintele sfatului raional, arată că în 
urma acestei şedinţe campania de însămânţări se va îmbunătăţi. Cere ca să 
primească mijloc de transport pentru a se putea deplasa pe teren pentru a 
coordona activitatea mai bine. Arată că e lipsă de cartofi. În ce priveşte 
problema construcţiilor, amplasările se fac în locuri corespunzătoare. Cu 
contractele de lână avem greutăţi. Arată că mecanicul stă la Sighet de la 
SMT, în loc să meargă pe teren să vadă cum ară tractoriştii. Propune 
interzicerea cumpărării animalelor la particulari. La fel propune prelungirea 
orelor de lucru la tractorişti. Semănături nu avem în toate locurile. În urma 
măsurilor care se va lua, credem că campania de însămânţări se va termina 
la data de 5 mai 1962 pentru că nu avem timp fizic să terminăm până la 1 
Mai. 

Tov. Ionescu de la SMT, arată că secţia SMT are o serie de sarcini. 
Numărul de maşini e mic faţă de cerinţe. O să instruim tractoriştii ca să facă 
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treabă. Arată că sunt locuri unde sunt bolovani, ne angajăm ca să terminăm 
până la 5 mai campania. 

Tov. Zagorschi Iuliu, analiza aceasta e bine venită şi la timp. S-a 
analizat toate laturile muncii care a fost cuprinsă în planul de măsuri. Arată 
că pe regiune stăm bine cu campania, fapt pozitiv, suntem evidenţiaţi. Există 
o preocupare din partea comitetului raional de partid şi a comitetului 
executiv, deci cu forţele locale am reuşit să avansăm faţă de celelalte 
raioane. Însă vreau să arăt că stăm slab în ce priveşte semănatul 
porumbului. Ex. la Vad numai ieri la prânz a început semănatul porumbului. 
Comandamentul raional să asigure noilor gospodării ca să însămânţeze 

prima dată cu semănătorile porumbul. Tractoarele să fie folosite la 
maximum, în unele locuri la orele 2 se termina cu lucru, trebuie să muncim 
în două schimburi. Tov. Pazdera să dirijeze mai mult tractoriştii. 

Sunt locuri unde nu se ară cum trebuie, ex. la Deseşti. Com[itetul]. 
Executiv să ia măsuri organizatorice asupra celor care nu au îndeplinit 
sarcinile. De văzut la GAC Cîmpulung, acolo sustin ca porumbul să se pună 
la 8 Mai. În ce priveşte construcţiile să începem~ Nu s-a vorbit în raport de 
întreceri socialiste între GAC, o să ne ocupăm de această problemă. 

Comandamentul raional să se pună pe treabă, să ajute ca în GAC noi 
înfiinţate să fie repartizate tractoare, semănători. Arată că Vadul stă cel mai 
prost cu semănatul, dacă aşa merge ritmul nici în 1 O zile nu se termină. 
Com[itetul] Executiv trebuie să analizeze cum merge campania, şi să 
îndrume preşedinţii comitetelor executive comunale, e bine să fie chemaţi 
câţiva preşedinţi de comitet executiv comunal unde merge slab cu campania 
şi a le trage la răspundere. Dacă toate organele vor fi mobilizate, vom 
termina campania în scurt timp. 

Propun să nu se scoată hotărâre pentru că avem planul de măsuri a 
comitetului regional şi raional în această problemă. 

Secretar, 
Indescifrabil 

106. Vişeul de Sus, 19 aprilie 1962. Referat al Comitetului Raional Vişeu al 
PMR relatând acţiunile de propagandă dusă pe baza unui plan de măsuri al 
Biroului Comitetului Raional de Partid în întreprinderi, instituţii şi căminele 

culturale de la sate, prin intermediul formaţiunilor cultural-artistice, echipelor 
de teatru, brigăzilor de agitaţie, brigăzilor ştiinţifice, bibliotecilor.care prin 
conferinţe, „seri de calcul" şi altele, urmăreau ,,întărirea muncii politice şi 

culturale de masă". Fond Comitetul Raional Vişeu al PMR, dosar 35511962, 
filele 91-94. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional VIŞEU 

REFERAT 
cu privire la munca politică şi culturală de masă. 

În raionul Vişeu, au fost întreprinse o serie de acţiuni privind munca 
politică şi culturală de masă atât în cadrul întreprinderilor, instituţiilor cât şi în 
cadrul căminelor culturale. Astfel întreaga muncă politică şi culturală de 
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masă s-a desfăşurat pe baza unui plan de măsuri a Biroului Comitetului 
Raional de Partid. 

Iar după alegerea organelor de partid, odată cu instruirea bir[ourilor] 
org[anizaţiilor] de partid, s-a pus un accent deosebit şi pe întărirea muncii 
politice şi culturale de masă, prezentându-se o expunere în această direcţie. 

În cadrul întreprinderilor din raionul Vişeu, funcţionează un număr de 8 
formaţiuni cultural artistice, din care la exploatarea minieră Baia Borşa una 
echipă de teatru, una brigadă de agitaţie. 

La IF. Vişeu, una echipă de teatru, şi una echipă de dansuri. La IF. 
Borşa, una brigadă de agitaţie şi una echipă de teatru. Fabrica Alcaloizi una 
echipă de teatru, Sanatorul TBC Borşa una echipă de teatru şi una brigadă 
de agitaţie, CFR Vişeul de Jos una echipă de teatru, Sindicatul 
învăţământului una echipă de teatru şi una brigadă de agitaţie, URCC-ul una 
brigadă de agitaţie. 

În perioada lunilor februarie şi martie şi până la data de 15 aprilie a.c. 
s-a desfăşurat concursul celui de al III-iea festival bienal de teatru amator 
l.L. Caragiale, care au avut loc în următoarele centre de comune: 

Poienile de sub Munte, unde a participat echipele de teatru de la 
Sanatorul TBC. Borşa cu piesa de teatru „Revizorul", Căminul cultural 
Petrova cu piesa de teatru „Rîsul pămîntului", Crasna cu piesa de teatru ,,În 
stepele Ucrainene", Poienile de sub Munte cu piesa „Căsătoria" în limba 
ucraineană. 

La Leordina a participat Căminul cultural de la Moisei cu piesa de 
teatru „Eroina depe Jiu", Leordina cu piesa de teatru „Neamurile", Sindicatul 
învăţământului s-a prezentat cu piesa de teatru „Povestea cu şorţurile 
schimbate". 

La Rozavlea s-a prezentat Căminul cultural leud cu piesa de teatru 
„Paznicul stelelor", Săliştea cu piesa „S-a întîmplat la seceriş", Botiza cu 
piesa de teatru „ La-s că vine Nuţă", Rozavlea cu montajul literal „Poieţi 

cântă realizările partidului". 
În raion funcţionează un număr de 14 biblioteci pe linia de sindicat, 9 

biblioteci comunale şi 7 biblioteci săteşti, mai funcţionează pe sectoare de 
activitate din cadrul întreprinderilor un număr de 59 biblioteci volante. 

În cadrul bibliotecilor comunale şi săteşti, pe primul trim[estru]. a.c. 
există un număr de 3050 de cititori, cu un număr de 18.000 cărţi citite, mai 
funcţionează un număr de 360 de cercuri de citit în comune şi sate, şi 42 
biblioteci volante tot în comune şi sate. 

În cadrul întreprinderilor din raion funcţionează două universităţi 
populare una în Baia Borşa cu toate întreprinderile din localitate, şi una la IF. 
Vişeu, care şi-au desfăşurat activitatea pe baza unui plan de muncă, însă 
trebuie scos în evidenţă că Universitatea populară de la Baia Borşa, 

începând din luna februarie nu şi-a desfăşurat nici un fel de activitate. 
La exploatarea minieră Baia Borşa mai funcţionează 2 lectorate, la 

sectorul Toroiaga şi Burloia. 
În cadru întreprinderilor s-au ţinut un număr de 33 conferinţe, unde au 

participat un număr de 6373 participanţi. 
Pe linia căminelor culturale s-au ţinut un număr de 207 adunări 

populare în comunele unde s-a încheiat colectivizarea şi unde au participat 
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peste 40.000 de cetăţeni, amintim comunele şi satele unde s-au ţinut în mod 
regulat aceste adunări, Rozavlea, Şieu, Săliştea şi Leordina. 

Au fost organizate 122 seri de întrebări şi răspunsuri, unde au 
participat peste 12.000 de ţărani muncitori, şi au fost clasificate o serie de 
probleme legate de colectivizarea agriculturii. 

S-au organizat 52 seri de calcul economice, unde au participat peste 
7.000 de ţărani muncitori, făcându-le diferite calcule comparative. 

S-au ţinut peste 200 de conferinţe pe teme agricole şi social politice 
ca: Colectivizarea agriculturii şi întărirea economică organizatorică a GAC
urilor, sarcinile impetuoase în etapa actuală. 

Retribuirea muncii colectiviştilor după zile de muncă şi după 

rezultatele obţinute în producţie. 
„Dezvoltarea creşterii vacilor de lapte izvor de belşug în GAC". „De ce 

trebuie să crească fondul de bază în GAG". etc 
În cadrul căminelor culturale funcţionează un număr de 31 formaţii 

artistice culturale şi au prezentat 145 de spectacole legate de colectivizarea 
agriculturii, unde au participat peste 33.000 de cetăţeni. Cele mai bune 
rezult~te le-au obţinut formaţiile din Petrova, leud, Leordina şi Rozavlea. 

ln raion avem un număr de 19 cămine culturale, iar în trei sate 
activităţile culturale se desfăşoară în şcoli. 

Directori de cămine culturale salariaţi sunt în total 17 şi 2 posturi 
vacante de lipsă de cadre, iar din acestea un număr de 4 directori au numai 
pregătire corespunzătoare, iar 13 sunt fără pregătirea studiilor necesare. 

În cadrul raionului Vişeu, mai funcţionează o brigadă ştiinţifică pe 
lângă Casa raională de cultură. 

Faţă de unele rezultate care au fost obţinute în raionul Vişeu, privind 
munca politică şi culturală de masă, în activitatea organizaţiilor de partid se 
manifestă o serie de lipsuri. 

Planurile de muncă a[le] org.[anizaţiilor] de partid nu au oglindit munca 
politică şi culturală de masă, bir[ourile] org[anizaţiilor] de partid au acordat o 
mai mare atenţie problemelor de producţie şi au neglijat munca politică şi 
culturală de masă. 

În această perioadă nu s-a acordat o atenţie deosebită instruirii 
agitatorilor cu diferite probleme legat de activitatea întreprinderilor şi 

probleme ale situaţiei internaţionale. 
Gazetele de perete în prea mică măsură s-au preocupat de 

problemele de producţie din cadrul întreprinderilor şi articolele scrise la 
gazeta de perete au tratat mai mult diferite probleme legat de situaţia 
internaţională extrasă din presă. 

Nu peste tot a fost asigurat sectoarele de activitate din cadrul 
întreprinderilor cu abonamente la presa centrală şi locală, astfel sunt 
întreprinderi unde numărul abonamentelor este foarte redus, cazul la cum 
este la Explorări Maramureş, unde nu exista numai 2 abonamente la ziarul 
central. 

În cadrul raionului Vişeu, mai exista un număr mare de analfabeţi şi 
chiar în întreprinderi. 

Complectare la planul de măsuri în cinstea zilei de „ 1 Mai" 
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1.- În comunele unde nu s-a terminat campania de primăvară se va 
lucra şi în zilele de 1-2 mai şi se va urmări ca lucrările de însămânţări să fie 
executate la un nivel agrozootehnic înaintat. 

- Principalul obiectiv în agricultură va sta continua întărire economică 
şi organizatorică a gospodăriilor agricole colective, sporirea producţiei 
vegetale şi animale, precum şi buna întreţinerea culturilor de toamnă. 

2.- Organizaţiile de bază, sfaturile populare şi organizaţiile UTM, vor 
lua măsuri de înfrumuseţarea comunelor şi satelor precum şi curăţirea în 
oraş, în această direcţie vor fi antrenaţi organizaţiile UTM şi de femei. 

- URCC-ul va lua măsuri ca vitrinele la toate unităţile comerciale să fie 
aranjate cât şi mărfurile în mod plăcut. 

3.- La adunările festive în cinstea zilei de „ 1 Mai" vor vorbi membrii ai 
Comitetului Raional de partid, tov. din activul Comitetului Raional de partid 
cu munci de răspundere. 

- La minera Baia Borşa în ziua de „ 1 Mai" va vorbi un secretar al 
Comitetului raional de partid. 

4.- UCFS-ul în colaborare cu Comitetul Raional UTM, vor organiza 
competiţii şi acţiuni sportive de masă printre care erosul „Să întâmpinăm 1 
Mai" şi serbări culturale- sportive ale tineretului la care să participe un număr 
mare de tineret şi tinere din oraş şi sate. 

- În ziua de „1 Mai" la arena sportivă din oraş va avea loc metingul 
oamenilor muncii din oraş, unde vor participa circa 5000 participanţi. 

- Ziua de 2 Mai va fi zi nelucrătoare în această zi se va organiza 
excursii la Făina, Cabana Borşa şi Valea Vinului. 

5.-Sediile organizaţiilor de partid, de stat şi obştesti ale întreprinderilor, 
instituţiilor şi unităţilor socialiste din agricultură, oraşul şi comunele vor fi 
pavazate cu drapele PMR şi drapele de stat ale RPR, în proporţii egale, 
portretele lui Karl Marx, Fridich Engels şi I.V. Lenin, portretele tovarăşului 
Gheorghe Gheorghiu Dej şi ale celorlalţi membrii al Biroului politic CC. al 
PMR, precum şi lozinci. 

6.- Comitetul Raional şi orăşănesc de partid vor organiza şedinţe de 
activ se vor prelucra sarcinile privind pregătirea şi desfăşurarea sărbătorii 

zilei de „ 1 Mai". 
Vişeul de sus la 19 aprilie 1962.

PRIM SECRETAR, 

107. Vişeul de Sus, 26 iunie 1962. Memoriu a Comitetului Raional 
Vişeu înaintat Comitetului Regional de Partid sesizând unele disensiuni între 
Comitetul Raional Vişeu şi Comitetul Raional Vatra Dornei în legătură cu 
păşunile ce au aparţinut fostului judeţ Maramureş. Fond Comitetul Raional al 
Vişeu al PMR, dosar 35511962, filele 241-245 

Sfatul Popular al Raionului Vişeu 
Comitetul Executiv 

Către 

Comitetul Regional de Partid Maramureş 
BAIA-MARE 
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În urma împărţirii administrativ teritoriale a ţării din anul 1952 hotarul 
regiunii Maramureş a fost stabilit pe creasta muntelui Prislop. 

Prin această împărţire raionul Vişeu a pierdut o porţiune de teren ce 
se întinde din vârful Prislopului până în valea Ţiboului cu o suprafaţă de 
aproximativ 340 km. 

În această suprafaţă sunt incluse un număr de 25 păşuni alpine cu o 
suprafaţă de 2.316,98 ha. Aceste păşuni au fost proprietăţi moşiereşti 
devenite rezerve de stat şi date în folosinţa GAS-ului Sighet şi locuitorul 
(locuitorilor!) din raionul Vişeu. 

O dată cu înfiinţarea GAS Lucina din raionul Vatra Dornei respectiv la 
1 ianuarie 1960 suprafaţa de 407,87 ha. a fost reţinută pentru nevoile 
acestei gospodării rămânând mai departe în folosinţa GAS-ului Sighet şi 

locuitorilor raionului Vişeu 21 de munţi cu o suprafaţă de 1.909, 11 ha. La 1 
ianuarie 1961 se înfiinţează GAS Cîrlibaba căreia Departamentul Gostat din 
cadrul Ministerului Agriculturii îi transferă toate păşunile din vestul văii 

Ţiboului care au fost folosite de regiunea Maramureş. După înfiinţarea GAS 
Cîrlibaba prin convenţia încheiată între GAS şi sfatului popular al raionului 
Vişeu din 21 mai 1961 în prezenţa tov. ing. Alexa fostul ministru adjunct din 
Ministerul Agriculturii rămân în folosinţa raionului Vişeu un număr de 21 de 
munţi cu o suprafaţă de 1911 ha după cum urmează: 

Preluca Ulmului. .............................. 23,40 ha 
Tîfa ................................................... 66,00 ha 
Dealul Bradului. ............................... 50,31 ha 
Strungile .......................................... 53,00 ha 
Rîpile ............................................... 21, 17 ha 
Cornedei. ....................................... 172,00 ha 
Gura Obcinei. ................................ 100,00 ha 
Salaşimuri. ...................................... 99,00 ha 
Munceluş ......................................... 50,00 ha 
Sîmbroslavul. ................................. 143,55 ha 
Munceii lui Havril. ............................ 17,20 ha 
Fântânele ........................................ 17 ,52 ha 
Zîmbroslaviile ................................. 150,00 ha 
Piciorul Şesului. .............................. 120,00 ha 
Gurguiatul. ....................................... 15, 75 ha 
Bîrjaba ............................................. 34, 67 ha 
Izvorul Ursului. ................................ 238,00 ha 
Piciorul Vulpei. ................................ 352,00 ha 
Ciungii Balasinei. .............................. 64,00 ha 
Geamănul. ........................................ 69,00 ha 
Uşorul. ............................................. 32,08 ha 
Pentru aceste păşuni conform convenţiei încheiate sfatul popular 

raional Vişeu a plătit taxa de păşunat GAS-ului Cîrlibaba socotind o 
încărcătură de 2 U.V.M. la hectar. În anul 1962 GAS Cîrlibaba refuza a da în 
continuare în folosinţă raionului Vişeu aceste păşuni pretextând că vor fi 
reţinute de cosit pentru a asigura fânul necesar animalelor gospodăriei care 
se ridică la un efectiv de 120 vite mari şi 2500 oi. La cererile repetate ale 
comitetului executiv al sfatului popular raional Vişeu de păşuni pentru a 
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asigura animalele gospodăriei din raion conducerea GAS-ului Cîrlibaba a 
răspuns negativ. 

Pentru a acoperi aceste păşuni cu animale a închiriat o pare din ele la 
diferiţi speculanţi din raionul Vişeu şi Vatra Dornei precum şi altor gospodării 
agricole de stat din regiunea Suceava situate la distanţe de peste 200 km. 
de păşuni. Astfel golul de munte Gura Obcinei o suprafaţă de 100 de ha a 
fost închiriată numitului Timiş Nicoară Lucău din comuna Borşa care a 
adunat animale din comunele necolectivizate speculând oamenii după 

vechiul sistem pe fanţi, aceeaşi situaţie se prezintă şi în golurile de munte 
Salasîmuri pe o suprafaţă de 99 ha. închiriat numitului Horj Lupu din comuna 
Moisei un speculant regidiviz (recidivist!) şi golul de munte Munceluş în 
suprafată de 50 ha. închiriat numitului Tomoiagă Ioan Hrişcău din comuna 
Moisei ~are exploatează de asemeni după vechiul sistem de fanţi. În golurile 
de munte Cornedei şi Piciorului Vulpei în suprafaţa totală de 524 ha. au fost 
aduse animale din secţiile GAS-ului Botoşani iar pe golurile de munte Uşorul 
şi Preluca Ulmului animalele din comuna Casvana raionul Vatra Dornei. 
Toate aceste animale au fost urcate pe păşunile alpine de timpuriu până 
păşunea nu a pornit la în vegetaţie numai pentru a fi ocupate păşunile 
ducând astfel la degradarea totală a acestora. 

Comitetul executiv al Sfatului Popular raional Vişeu având în vedere 
numărul mare de animale existent în GAG şi convenţia încheiată între 
ambele părţi prin Decizia nr 168 din 31 mai a.c. are repartizat toate aceste 
păşuni pentru GAG din raion după cum urmează.: 

GAG Rozavlea , Preluca Ulmului 
GAG Săliştea, Tâfa, Dealul Bradului, Strungile şi Râpile 
GAG Dragomireşti, Gura Obcinei, Salasîmuri, Munceluş 
GAG Cuhea, Zîmbroslavii, Piciorul Şesului, Gurguietul 
GAG leud, Zîmbroslavul, Munceii lui Havril, Fântânele 
GAG Vişeul de Jos, Bârjaba 
GAG Şieu, Izvorul Ursului 
Întov. Săcel, Geamănul, Giungii Balasinei 

" Borşa.Uşorul 

Pentru munţii ocupaţi de GAS Botoşani prin aceiaşi decizie Comitetul 
Executiv a repartizat în compensaţie golurile de munte Jupania cu o 
suprafaţă de 100 ha şi Sîlhoiul pe o suprafaţă de 32 ha.gospodăriilor din 
raion, munţi ce nu au fost cuprinşi în convenţia încheiată în primăvara anului 
1961. 

După ieşirea la păşune a animalelor proprietatea GAG-urilor 
repartizate pe aceste păşuni nu au mai avut ce să păşuneze lucru ce a dus 
la scăderea producţiei de lapte şi a valorii zootehnice a animalelor. 

Din păşunile Gura Obcinei şi Munceluş toţi aceşti speculanţi au fost 
scoşi dar golul de munte Uşorul, Preluca Ulmului şi Sîlhoi şi în momentul de 
faţă păşunează câte 2 stâne, muntele fiind supra încărcat revenind de 
fiecare hectar câte 7-8 unităţi vită mare. Conducerea GAS Cîrlibaba în 
controalele ce le execută pe munţi se folosesc de ameninţări la adresa 
brigadierilor zootehnici şi a ciobanilor, formează comisii de evaluare a masei 
verde păşunată pentru a fi imputată acestora. Deasemenea conturba pe 
păşune gospodăriile introducând animale străine pe păşunea respectivă. În 
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acest scop menţionăm faptul că numitul Timiş Nicoară Lucău este folosit de 
conducerea GAS Cîrlibaba pentru a depista păşunile unde mai există 
oarecare rezerve de iarbă pentru a plasa o stână dintr-un munte care l-au 
distrus complect sau stâna altor beneficiari nou veniţi. 

Este semnificativ faptul că în golul de munte Zimbroslav unde 
păşunează animalele proprietate obştească a GAC leud au introdus o stână 
care până acum a păşunat în muntele Uşorul cu un efectiv de 500 oi şi 90 
vite mari sau faptul că în golul de munte Jupania a fost introdus peste GAC 
leud numitul Pintescu Vasile din comuna Straja, raionul Vatra Dornei cu o 
stână formată din animale provenite din raionul Vişeu şi Vatra Dornei fără 
nici un contract sau fără să achite nimic oficial GAS-ului Cîrlibaba cu 
obligaţiunea de a plăti în toamna taxa de păşunat în eventualitatea că nu vor 
fi scoşi din munte de raionul Vişeu. 

Pentru o îngrădire şi mai puternică a stânelor din raionul Vişeu s"-a 
interzis cu desăvârşire Ocolului Silvic Cîrlibaba contractarea pădurilor pentru 
păşunat precum şi a lemnelor de foc pentru construcţii de stâne, târle etc. 

Golurile de munte fiind în general împădurite şi rămase cu suprafeţe 
mici nu pot satisface cerinţele de masă verde ale animalelor, lucru ce a dus 
la scădere continuă a producţiei de lapte atât la bovine cât şi la ovine. 

Planul de producţie a gospodăriilor agricole colective la capitolul 
produse animale nu va putea fi îndeplinit atâta timp cât nu va fi soluţionată 
favorabil această problemă. Considerăm că continuând pe mai departe în 
această stare de lucru pe lângă faptul că se degradează păşunile 

supraîncărcate producţia şi valoarea zootehnică a animalelor proprietate 
obştească a gospodăriilor colective va scădea simţitor. 

Până în prezent se constată o scădere accentuată a valorii zilei 
muncă în toate gospodăriile, lucru ce duce la nemulţumirea şi descurajarea 
colectiviştilor. Datorită faptului că golurile de munte sunt insuficiente iar 
pădurile limitrofe ale acestora nu pot fi păşunate în termen de cel mult 2 
săptămâni, conducerile gospodăriilor colective vor fi nevoite să coboare 
animalele la hotar, lucru ce va duce la păşunarea fâneţelor existente şi în 
consecinţă la scăderea cantităţii de fân în necesară animalelor gospodăriei 
în perioada de stabulaţie şi la scăderea valorilor zilei de muncă a 
colectiviştilor. 

Menţionăm că pe un număr de 8 păşuni din cele amintite sfatul 
popular raional Vişeu a executat lucrări finanţate de îmbunătăţire, 

defrişându-se de arboret dăunător 631 ha. 
În acest an sfatul popular raional Vişeu intenţionează a construi pe 

aceste păşuni adăposturi pentru tineretul bovin proprietate obştească a 
gospodăriilor agricole colective lucru ce nu este posibil atâta timp cât nu se 
ştie în a cui folosinţă vor fi iar Ocolul Silvic Cîrlibaba nu eliberează material 
lemnos. 

Rugăm Comitetul Regional de Partid a studia această problemă şi a 
ne ajuta în rezolvarea ei pentru a continua prosperitatea sectorului creşterii 
animalelor din gospodăriile agricole colective din raionul nostru precum şi 

mărirea continuă a valorii zilei de muncă a colectiviştilor. 
Vişeul de Sus la 26 iunie 1962 

PREŞEDINTE, SECRETAR, 
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108. Baia Mare, iulie 1962. Instrucţiuni ale Împuternicitului Regiunii 
Maramureş de la Inspectoratul Teritorial al Cultelor trimise împuterniciţilor 
raionali cu problemele ce urmează a fi cuprinse în mod obligatoriu în 
informări. Fond Inspectoratul Teritorial al Cultelor, dosar 40, filele 20-22. 

ÎMPUTERNICITUL REGIUNII MARAMUREŞ 

În atenţia tov. împuterniciţi!!! 

despre problemele ce vor fi prinse obligatoriu în informări. 
La serviciile religioase să se observe următoarele 

- Câţi credincioşi sunt prezenţi în total. Se va face o comparaţie în 
procente faţă de numărul credincioşilor existenţi în parohie. 

- Numărul credincioşilor prezenţi apoi pe sexe şi vârste (bărbaţi femei, 
tineri, copii de şcoală, preşcolari). 

Se va aprecia neapărat numărul tineretului prezent, al copiilor şcolari 
separat ~i numărul copiilor preşcolari separat. 

- ln legătură cu acestea, de la organele locale ne vom informa: 
- Despre activitatea culturală din sat. 
- Despre activitatea cadrelor didactice în zilele de duminică. 
- Despre membrii de partid şi UTC-işti care frecventează biserica, 

numărul lor şi câteva nume. 
- Idem pentru intelectuali. 
- Dacă frecvenţa credincioşilor a crescut, s-a micşorat sau se 

menţine. Dacă creşte sau scade datorită unor cauze? Care anume? 
- Dacă sentimentul religios al cetăţenilor creşte sau scade? Cauze? 

Dacă scade, este datorită muncii culturale din sat, a ridicării nivelului de viaţă 
ş.a. 

- Dacă preotul respectiv face presiuni asupra credincioşilor să 

frecventeze biserica? Ce metode foloseşte? 
Predicile: În mod obligatoriu se vor asculta predicile şi veţi fi atenţi la 

conţinutul lor (mai ales la rom[ano]-cat[olici]): - Ce conţinut a avut? 
- Dacă a fost pregătită - scrisă, puncte de sprijin etc. 
- Dacă a fost actualizată cu îndemnuri cetăţeneşti sau luptă pentru 

pace sau alte îndrumări etice, morale etc. 
- Coruri sau orchestre: Dacă au cor? Pe câte voci? Câte persoane? 

Cine dirijează? 
- lmpărtăsiri: Câti s-au împărtăşit? Pe sexe şi vârste? 
- Însemne: ' 
- Dacă au „drumul crucii"? 
- Dacă au statui şi câte? Pe cine reprezintă? 
- Dacă au vase cu apă la intrare? 
- Dacă au cărţi ortodoxe de ritual şi dacă sunt folosite? 
- Dacă în biserică se mai păstrează steaguri mariane? 
- Dacă se face rozarul, calea crucii? 
- Dacă au cruce pe care scrie „misiuni"? 
- Dacă se folosesc termeni ortodocşi sau gr[eco]- cat[olici]? 
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- Alte însemne? 
- Dacă preotul a eliminat din ele pe parcurs, ce anume şi ce metode a 

folosit? 
CATEHIZAREA 

- Dacă face catehizarea adulţilor şi a copiilor? 
- Dacă face separat pentru copii, în ce zile, la ce ore? 
- Câţi frecventează pe grupe de vârstă? 
- Dacă au cărţi? 
- Dacă au cataloage şi pun note? 
- Dacă se fac presiuni asupra copiilor sau părinţilor pentru trimiterea 

copiilor la catehizare? Ce metode? 
- Dacă se face sâmbăta după masă şi dumineca până la orele 14? 
- Dacă nu, ce a făcut tov. împuternicit? 
- Dacă copii lipsesc de la şcoală pentru catehizare sau pentru a 

merge la biserică? 
FINANCIARE 

- Sondaje, după îndrumarea dată în scris de Dep.[artamentul] 
Cult.[elor] dată de noi în copie fiecărui tov. împuternicit. 

- Se va mai adăuga: de ex. Realizează venituri mari deoarece 
credincioşii frecventează biserica şi sunt religioşi - unde va fi cazul, sau: 

- Se fac presiuni pentru strângerea contribuţiilor, dacă membrii 
consiliului parohial merg din casă în casă sau au parohia împărţită pe 
sectoare, sau vin credincioşii cu banii la biserică ori la casa parohială? în 
bani, natură? 

- Dacă preotul şi restul salariaţilor parohiei pot să-şi întregească 

salarul - în bani - în natură? 
- Dacă preotul şi restul salariaţilor îşi achită în mod regulat impozitul 

pe salariu sau alte impozite? 
ADMINISTRATIVE 

- Dacă în arhivă au: „Iertarea cea mare", Circulara III din 1947, 
„Circulara XII din 1947", amintite în Circulara Dep[artamentului] Cult[elor] Nr. 
12965/966, pe care o aveţi în copie. 

- Dacă eliberează acte la ·persoane sau instituţii din străinătate -
direct? 

- Dacă arhiva este bine conservată? 
- Cum stau cu verificarea obiectelor de valoare? 
- Dacă are întocmit inventarul? 
- Dacă întocmeşte şi înaintează la timp conturile de execuţie bugetară 

pe trimestre? 
- Cum colaborează cu organele locale? 

Relaţiile cu alte culte? 
- Dacă fac acte de cult împreună cu alţi deservenţi de la alte culte şi îi 

zic „ecumenism".-
- Dacă de la cultul respectiv trec credincioşi la cultul romano-catolic? 

Cauzele? 
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- Dacă fac şi forţează nota cu reversaliile? 
- Dacă fac prozelitism pentru atragerea foştilor greco-catolici şi a 

protestanţilor? 

- Dacă primesc cărţi de rit şi cărţi de rugăciuni din străinătate, prin 
poştă, prin turişti etc.? 

- Dacă deservesc cu acte de cult credincioşii altor culte? (greco
cat[olici], protestanţi etc.) 

- Dacă utilizează în diferite acţiuni - administrative, gospodăreşti, de 
cult, pe fostele călugăriţe, călugări, pensionari (preoţi) folosindu-i ca mijloc 
de legătură între credincioşi şi biserică (apostolatul laicilor)? Activizarea 
acestora? 

- Dacă ascultă radio Vatican - (informativ, cu tact.) 
- Dacă colaborează cu organele locale şi sprijinesc acţiunile obşteşti? 

Colportraj cu icoane, statui, cărţi. Cine face? 
- Tendinţele ce se desprind din conţinutul predicilor, (asupra cărui 

obiectiv insistă mai mult) frecvenţă, catehizare, contribuţie, consolidarea 
credinţei, antiateism etc.- primatul bisericii catolice - papal - propagarea 
mascată a decretelor Conciliului li Vatican etc. 

- La cultul reformat evanghelic: deosebit de cele de mai sus: 
- Când fac orele de biblie, cu cine? 

- Dacă fac vizite în familii? 
- Dacă fac adunări „de coroniţe" :.... cu mai multe familii la un loc? 

Betaniştii - ce fac. Cine-i conduce? 
- Dacă fac programe artistice în biserici la diferite ocazii? 
La cultul mozaic, înafară de cele de mai sus: 
- Dacă au şcoală de talmud - tora, cu câţi copii, ce program? Dacă au 

melamed recunoscut? 
- Dacă lipsesc copiii sâmbăta de la şcoală? 
La cultele neoprotestante: în afară de cele de mai sus: 

La adventişti: Şcoala de sabat cum funcţionează? Pe câte 
grupe, cine conduce? 

alţii? 

- Dacă sâmbăta lipsesc copii de la şcoală? 
- Dacă se aplică zeciuiala? 
La baptişti şi penticostali: 
- Cum se fac orele de biblie? 
La toti neoprotestantii: 

Dacă fac prozelitism în rândul altor credincioşi? 
- Dacă conduc orele de rugăciune numai membrii din comitet sau şi 

- Dacă permit să predice predicatori străini? 
La penticostali: dacă prorocesc şi vorbesc în limbi - Cine? - nominal? 
- Dacă strigă sau plâng când se roagă şi altele? 
La sectele interzise: 
- Dacă fac adunări, unde, la cine - concret, nominal. 

- Cine le este şeful? Cine îi vizitează, de unde? 
- Dacă fac prozelitism? Concret cum? 
- Dacă se înmulţesc sa scad? 
- Dacă au relaţii cu turiştii, ascultă radio etc? 
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- În legătură cu vizitele făcute de turişti străini, la bisericile de orice fel 
- se va raporta urgent - când aflaţi - cine a fost, de unde, despre ce s-a 
interesat, cu cine a vorbit, dacă preoţii au vândut sau dat cadou obiecte 
religioase de artă - icoane pe sticlă, sculpturi în lemn ş.a. Ce daruri au primit 
de la turişti - dacă au primit cărti, biblii etc. 

- În legătură cu obiectele' de artă religioasă - dacă preoţii înstrăinează 
din biserici astfel de obiecte - cui, de unde vine - la ce instituţie lucrează 

etc.-

109. Bucureşti, 10 iulie 1962. Instrucţiuni ale Direcţiei Împuterniciţi/or de pe 
lângă Consiliul de Miniştri adresate împuternicitului regiunii Maramureş 
privind modul întocmirii sintezelor lunare şi aspectele ce trebuie urmărite la 
fiecare cult în parte. Fond Inspectoratul Teritorial al Cultelor, dosar 40, filele 
13-17. 

NR. 622 
DEPARTAMENTUL CULTELOR 
DE PE LÂNGĂ CONSILIUL DE MINIŞTRI AL R.P.R. 

Data 24 VII 1962 
-Direcţia Împuterniciţilor
Nr. 5489/10.Vll.1962 

Tov. împuternicit al regiunii 
MARAMUREŞ 

Deşi în repetate rânduri vi s-au dat jaloane şi puncte de orientare în 
vederea întocmirii sintezelor lunare privind manifestările religioase, totuşi şi 
în prezent, sintezele primite de Direcţia Împuterniciţilor prezintă serioase 
deficiente în redactarea lor. 

în' scopul remedierii acestor deficienţe, vi se trasează sarcina ca 
începând cu luna iulie 1962, sintezele lunare pe care le înaintaţi Direcţiei 
Împuterniciţilor, să fie întocmite conform indicaţiilor de mai jos: 

Ca titulatură a sintezelor lunare se vor folosi „Sinteza manifestărilor 
religioase şi a activităţii social-obşteşti a deservenţilor cultelor pe luna ........ " 
şi va cuprinde următoarele articole: 

1.- O scurtă introducere în care se vor arăta evenimentele importante 
pe plan intern şi cum au influenţat ele asupra manifestărilor religioase, 
efectele lor; evoluţia crescândă sau descrescândă a sentimentului religios, 
cauzele, participarea cetăţenilor la serviciile religioase, etc. 

2.- Manifestări religioase la toate cultele, separat pe culte (ortodox şi 
apoi celelalte culte) şi anume: 

- slujbe religioase obişnuite din fiecare duminică sau sărbătoare cu 
date fixe (crăciun, bobotează, paşti), eventual dacă se fac slujbe în zilele de 
marţi şi joi (după modelul catolicilor- Sf. Anton, Joia verde) sau vineri, slujbe 
de acatist; 

- slujbe religioase de hramuri, sfinţiri de biserici; 
- vizitaţii canonice; 
- alegeri în cadrul cultelor (consilii, comitete, adunări eparhiale, etc.); 
- botezuri, cununii, înmormântări, care au concentrat un număr mare 

de deservenţi şi credincioşi şi în special, aspectele negative. 
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În legătură cu cultele neoprotestante, se vor face referiri pe fiecare cult 
asupra: dacă numărul participanţilor este în creştere sau în descreştere, 

cauzele; acţiuni de prozelitism, metodele întrebuinţate; (botezuri autorizate, 
clandestine), dacă au fost făcute mobilizări de credincioşi, unde au avut loc 
botezurile; cununii (nunţi); înmormântări; la serviciile religioase dacă au 
predicat alte persoane decât cele autorizate (eventual aduse din alte 
localităţi; predicatori-oratori); unele practici neprevăzute în statutul cultului 
respectiv. 

Cu privire la rearondările făcute în anul 1961 şi prima decadă a lunei 
ianuarie 1962, se va preciza efectul lor; dacă se respectă (eventual aspecte 
negative din partea conducerii cultelor, a deservenţilor sau a credincioşilor; 
ce măsuri s-au luat, eventual propuneri. 

Se atrage atenţia ca de toate cultele să se respecte ordinea 
cronologică a înscrierii datelor aşa cum s-a indicat la punctul 2., iar unde nu 
sunt cazuri se va trece la un alt aspect. 

3.- Catehizarea la toate cultele: situaţia catehizării, separat pe fiecare 
cult, dacă se respectă reglementarea, numărul participanţilor (copii, tineret) 
dacă este în descreştere sau eventual în creştere, cauzele; ce deservenţi 
insistă asupra catehizării, dacă se folosesc metode de constrângere sau 
ameninţarea părinţilor, dacă folosesc cataloage, ţin prezenţa copiilor la 
catehizare. Tot la acest capitol se vor face referiri asupra: mirungerilor, prima 
împărtăşanie, confirmaţiuni. 

4.- Consolidarea unificării B.O.R.; activitatea pozitivă sau negativă a 
deservenţilor (reveniţi, vechi ortodocşi), dacă se mai menţine ritualul fost 
greco-catolic (spirit, steaguri, mariane, rozariu, etc.); dacă preoţii nereveniţi 
mai activează; imixtiunea preoţilor romano-catolici în problema unificării 

B.O.R. (servirea foştilor greco-catolici sau a celor reveniţi (liturghii sau alte 
servicii religioase); stadiul actual al consolidării unificării B.O.R.; cum 
influenţează conducătorii eparhiilor prin directivele lor în problema unificării 
B.O.R., eventual aspecte negative. 

5.- Grupări religioase anarhice interzise - situaţia actuală, dislocarea 
lor; dacă activează, ce metode folosesc; cum se preocupă cultele de la care 
s-au desprins aceste grupări de readucerea lor la biserica matcă; dacă sunt 
supravegheate, etc. 

De asemenea despre mişcările anarhice din sânul cultelor. 
6.- Aplicarea Decretului nr. 410/959, la cultele la care s-a efectuat 

reorganizarea monahismului, precum şi aspecte de la celelalte culte 
(romano-catolici, stilişti); efectele aplicării lui; aspecte de regrupări de foşti 
monahi sau monahii, activitatea lor; vagabondaj; plasarea în câmpul muncii; 
situaţia predării imobilelor mănăstirilor desfiinţate, etc. 

7.- Aplicarea Decretelor nr. 144 şi 545/958; dacă au fost cazuri de 
construcţii sau reparaţiuni de locaşuri de cult fără autorizaţii din partea 
Sfaturilor Populare Regionale; situaţia monumentelor istorice, etc. 

8.- Conferinţe de orientare preoţeşti administrative, interconfesionale, 
activitatea social-obştească a deservenţilor de culte. 

În acest capitol, se vor face referiri asupra aspectelor demne de 
relevat, pozitive sau negative. 
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Cu privire la activitatea social-obştească a deservenţilor, se va arăta 
dacă sprijină acţiunile organizate de către organele puterii de stat; dacă fac 
parte din C.L.P., A.R.L.U.S., Crucea Roşie; Cămine Culturale, etc. 

9.- Baza materială a cultelor: contribuţii (cum se realizează veniturile; 
dacă se respectă prevederile contabile; venituri din imobile; cum se folosesc 
ajutoarele financiare date de Departamentul Cultelor, precum şi materiale 
care necesită o repartizare specială, etc. 

10.- Aplicarea Deciziei nr. 19673/959 a Departamentului Cultelor: 
rezultatul controlurilor efectuate pe linia respectării disciplinei financiare; 
dacă operaţiunile contabile sunt ţinute la zi; dacă au toate scriptele; dacă au 
carnet C.E.C. şi depun sumele de peste 50 lei; dacă fac plăţi şi cheltuieli 
direct din încasări fără· ca sumele să fie depuse mai întâi la C.E.C.; 
preocuparea forurilor ierarhice bisericeşti de problema disciplinei financiare 
(instructaje, iau sau nu măsuri de recuperarea lipsurilor băneşti - stat sau 
fonduri proprii) dacă sunt depuse garanţiile legale de către gestionari; dacă 
revizorii contabili şi protopopii îşi îndeplinesc planul de control financiar; se 
va insista în special asupra lipsurilor constatate pe linie financiară şi măsurile 
luate. 

11.- Aspecte diverse; la acest capitol se vor face referiri asupra unor 
aspecte care privesc mai multe culte, sau toate cultele: antrenarea 
deservenţilor în diferite acţiuni organizate pe linie de stat - alegeri de 
deputaţi, recensăminte, campaniile agricole, etc. De asemenea aspra 
diferitelor aniversări (unificarea 8.0.R., zile de naştere ale diferiţilor episcopi, 
mitropoliţi, ~te.), sărbătoriri a 25, 50 ani de pastoraţie, etc. 

12.- ln încheierea sintezei, se vor face unele aprecieri sau se vor trage 
anumite concluzii asupra aspectelor mai importante din cuprinsul sintezei. 
De asemenea se vor arăta eventual greutăţile întâmpinate, propunerile ce le 
aveţi de făcut sau se vor cere lămuriri asupra unor probleme ce apar nou în 
cuprinsul regiunii. 

În plus, vi se fac următoarele recomandări: 
- Orice eveniment relatat de dvs. să fie tratat complet, să se arate ce 

măsuri s-au luat (de către împuternicit, eventual organele de stat şi cele 
competente) şi ce propuneri se fac de către împuternicit. 

- Dacă sunt probleme speciale care nu suportă amânare, vor fi 
raportate Departamentului Cultelor prin referate speciale, însă în mod 
obligatoriu, vor fi înserate şi în cuprinsul sintezei. 

- În mod obligatoriu, vor fi anexate la sinteza lunară informările 
împuterniciţilor raionali, în care ei raportează aspectele ce sunt tratate în 
cuprinsul sintezei lunare. 

- Sintezele lunare trebuie să fie complete şi cu date concrete, să 
cuprindă date comparative (în legătură cu participarea credincioşilor la 
diferite slujbe religioase). Numărul participanţilor să fie dat în cifre - global şi 
apoi defalcaţi pe sex (femei, bărbaţi, copii, tineret, elevi, studenţi), iar nu în 
procente. 

- Sinteza lunară să fie rezultatul unei profunde analize a tuturor 
aspectelor de culte din regiunea respectivă şi a măsurilor împuternicitului 
regional; să fie întocmită cu mult simţ de răspundere; trebuie să cuprindă un 
material documentar, să permită tragerea unor concluzii juste şi luarea de 
măsuri eficiente din partea Departamentului Cultelor. 
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- Calitatea sintezelor nu rezidă într-un număr mai mare sau mai mic de 
pagini. ci în prezentarea în mod analitic a tuturor aspectelor. cu date 
concrete. concise şi reale. În nici un caz sintezele să nu fie telegrafice. 

- Sintezele lunare trebuie să sosească la Departamentul Cultelor -
Direcţia Împuterniciţi, în ziua de întâi a lunii următoare (ex: pentru luna iulie 
1962 să sosească pe 1 august). Aspectele din zilele care nu pot fi cuprinse 
în sinteza lunei respective, vor fi trecute în sinteza lunei următoare.-

DIRECTOR, 
I.Rodea nu 

ŞEF SERVICIU, 
D. Stoica 

110. Sighet, 13 iulie 1962. Cerere de transfer a lui Roja Ştefan, rotar cu 
locuinţă în Sighet, de la GAG Remeţi la GAG ,,Iza" din Sighetu/ Marmaţiei la 
care doreşte să fie încadrat în aceeaşi meserie. Arhiva Primăriei Sighet, 
Fond CAP Iza, dosar 1111962, fila 139 

Către, 
Gospodăria agricolă Colectivă „IZA" 

Sighet 
Subsemnatul Roja Ştefan domiciliat în comuna Remeţi cătunul Piatra 

Nr.c.[asei] 83, membru în G.A.C. Unirea din comuna Remeţi, având în 
vedere că susnumitul sunt din oraşul Sighet unde am şi locuinţă pe strada 
Ştefan cel Mare 21 şi întrucât locuinţa din Remeţi cătunul Piatra care este 
din lemn vreau să o vând la un colectivist, subsemnatul vreu să mă stabilesc 
definitiv alături de copii mei în oraşul Sighet, Vă rog a-mi aproba transferul 
dela G.A.C. Remeţi la G.A.C. IZA din Sighet.-

Menţionez că subsemnatul sunt de 58 ani, sunt de meserie maistru 
rotar şi posed toate instrumentele şi inventarul necesar pentru funcţionarea 
unui atelier de rotărie.-

Fiind informat şi de faptul că, Gospodăria Colectivă Iza din Sighet care 
nu de mult a luat fiinţă are nevoie de maistru rotar, Vă rugăm să bine voiţi a
mi aproba transferarea şi încadrarea subsemnatului la Gospodăria Colectivă 
Iza din oraşul Sighet.-

Sighet la 13 iulie 1962. 
ss indescifrabil 

111. Vişeul de sus, 14 august 1962. Informare a Comitetului Raional Vişeu 
al PMR privind situaţia lucrărilor la construcţii de clădiri şcolare pe anul 1962. 
Fond Comitetul Raional Vişeu al PMR, dosar 31511961, fila 112-113. 

COMITETUL RAIONAL DE PARTID 
VIŞEU 

INFORMARE 
privind situaţia lucrărilor la construcţii de şcoli pe anul 1962. 

În urma măsurilor luate de Biroul comit[etului] raional de partid privind 
intensificarea lucrărilor de construcţii la şcoli din raza raionului Vişeu, situaţia 
acestor construcţii se prezintă astfel: 
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În anul 1962, în raionul Vişeu s-au planificat să se construiască un 
număr de 66 săli de clasă, din care 8 săli din investiţii în comuna leud, 36 
săli de clasă din contribuţie voluntară bănească şi împrumut rambursabil în 
comunele: Botiza 2 săli, Crasna 2 săli, Dragomireşri 2 săli, Leordina 2 săli, 
Moisei centru 2 săli, Poienile de sub munte centru 8 săli, Rozavlea-Şieu 2 
săli, Ruscova Oblaz 2 săli, iar din contribuţie voluntară bănească un număr 
de 22 săli de clasă în comunele: Borşa Fîntîna 2 săli, Borşa Gîrla 2 săli, 
Borşa Repedea 3 săli, Moisei - Izvorul Negru 3 săli, Poienile de sub Munte 
Luhei 2 săli, Rozavlea - Valea Spinului 2 săli, Vişeul de sus - Rădeasa 3 săli, 
Vişeul de Sus -Valea Scradii 2 săli, Vişeul de Mijloc 3 săli. 

Referindu-ne la stadiul lucrărilor la data de 15 august 1962, acestea 
se prezintă după cum urmează; la 29 săli de clasă din localităţile Borşa

Fîntînă şi Gîrlea, Dragomireşti, Leordina, Poienile de Sub Munte, Ruscova şi 
Vişeul de Mijloc, se lucrează în prezent la acoperiş. La 28 săli de clasă din 
localităţile Borşa - Repedea, Botiza, Crasna, leud, Moisei Centru, Moisei 
Izvorul-Negru, Rozavlea-Şieu, se lucrează în prezent la zidărie.- la 7 săli de 
clasă din localităţile Vişeul de Sus-Rădeasa, Poienile de sub Munte-Luhei, 
Vişeul de Sus-Valea Soradii se lucrează în prezent la finisări. Aceste localuri 
de şcoală, respectiv cele din Vişeu - Rădeasa, Valea Scradei şi Poieni -
Luhei vor fi date în folosinţă la data de 23 august a.c.-

Pentru impulsionarea acestor lucrări, în urma indicaţiilor şi ajutorului 
acordat de către Comitetul raional de partid, Comitetul executiv al Sfatului 
popular raional, s-au întreprins următoarele măsuri; 

Au fost repartizaţi membrii comitetului executiv şi lucrători ai 
organizaţiilor de masă, pe obiective în scopul mobilizării tuturor forţelor la 
executarea lucrărilor. 

S-au organizat întreceri socialiste între comune în problema 
impulsionării lucrărilor. Astfel Sfatul popular Poieni a lansat chemare în 
legătură cu impulsionarea şi urgentarea lucrărilor de construcţii către toate 
sfaturile populare comunale din raion, unde sunt prevăzute a se construi 
şcoli. 

S-au luat măsuri pentru procurarea materialului lemnos şi a altor 
materiale în special cărămide, care a fost confecţionată din timp pe plan 
local. 

S-a pus un accent deosebit pe mobilizarea tuturor cetăţenilor din 
comunele respective la munci patriotice, la care şi-au adus contribuţia 

organizaţii de bază UTM, femei, etc. De asemeni în acest scop au fost 
reactivizate toate formele organizatorice de masă, reuşindu-se să se 
realizeze economii în valoare de peste 630.000 lei. 

Întrucât stadiul lucrărilor la construcţii de şcoli este mulţumitor până în 
momentul de faţă iar greutăţi din punct de vedere al obţinerii de materiale cât 
şi din alte puncte de vedere nu avem, prin măsurile care se vor lua şi în 
viitor, aceste construcţii vor fi terminate în timpul stabilit. 

Vişeul de Sus, la 14 aug 1962. 
SECRETAR PMR, 

112. Vişeul de Sus, 5 octombrie 1962. Anexă întocmită de Comitetul 
Raional Vişeu al PMR la situaţia statistică privind organizarea învăţământului 
de partid pe anul 1962-1963 cuprinzând situaţia numerică membrilor şi 
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candidaţilor de partid cuprinşi în această formă de educaţie comunistă. Fond 
Comitetul Raional Vişeu al PMR, dosar 35511962, fila 123 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Vişeu 

ANEX A 
La situaţie statistică privind organizarea învăţământului de partid pe 

anul 1962-1963. 
1. Din totalul de 2.232 membrii şi candidaţi de partid cuprinşi în 

învăţământ 1495 sunt muncitori care lucrează nemijlocit în producţie, 68 sunt 
muncitori cu funcţii în aparatul de partid, de stat şi economic, 183 sunt 
intelectuali, 328 sunt ţărani, 146 sunt funcţionari, 12 alte categorii. 

2. Din totalul de 1761 nemembrii de partid cuprinşi în învăţământul de 
partid 790 sunt muncitori care lucrează nemijlocit în producţie, - sunt 
muncitori în aparatul de partid, de stat şi economic, 551 sunt intelectuali, 309 
sunt ţărani, 94 sunt funcţionari, 17 alte categorii. 

3. Din totalul 1702 membrii de partid sunt cuprinşi în învăţământ 1573, 
adică 93 la sută. 

4. Din totalul de 613 candidaţi de partid, sunt cuprinşi în învăţământ 
609, adică 99,34 la sută. 1 

5. Din totalul de 3993 cursanţi, 2988 sunt români, 421 maghiari, 102 
germani, 463 slavi, 19 alte naţionalităţi. 

6. Din totalul 3993 cursanţi 661 sunt femei 
- Toate cercurile şi cursurile funcţionează în limba română. 
- Nu avem tovarăşi membrii sau candidaţi de partid care urmează şcoli 

de partid şi să figureze în evidenţa noastră. 
- Până la apariţia instrucţiunilor cu privire la învăţământul de stat seral 

şi fără frecvenţă, tovarăşi membrii şi candidaţi de partid dornici să-şi 

complecteze studiile au fost încadraţi în învăţământul de partid. 
Vişeul de sus la 5 octombrie 1962. 

113. Sighet, 7 octombrie 1962. Cerere adresată preşedintelui G.A. C. Iza de 
Gava Gheorghe din Sighet prin care cere aprobarea unui schimb de teren. 
Arhiva Primăriei Sighet Fond C.A.P Iza, dosar 1111962 (dosar cu cereri de 
intrare în C.A.P. Iza). fila 18. 

Nr. /425 din 7 oct. 1962 

Către preşedintele G.A.C. Iza, tov. Bucur 

Subsemnatul Gava Gheorghe, din Sighet str. Florilor 7 înscris în 
G.A.C. vă anunţ că în primăvară mi s-a măsurat grădina de zarzavat şi s-a 
găsit 13 ari, iar restul de 17 ari mi s-a măsurat din pământul pe care l-am 
avut lângă Calea Ferată Îngustă unde aţi făcut grădinărit. V-aş ruga ca în 
locul pământului ce o să mi se ieie pentru grădinărit să mi se deie din fostul 

1 Textul a fost corectat „Din totalul de 659 candidaţi de partid, sunt cuprinşi în învăţământ 659 
[ ... ]" 
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pământ al lui Ulici Dumitru, care i s-a dat lui Pop Dumitru şi care locuieşte la 
Cămara. Atunci m-aţi mulţumi şi pe mine, pentru că l-aş avea lângă casă. 
Dacă binevoiţi, aş dori să mi se măsoare în toamna aceasta fiindcă aş vrea 
să duc gunoi să-l îngraş. 

Sper că cererea o să-mi fie satisfăcută. Sighet 7 octombrie 1962 
Cu stimă 

Gava Gheorghe 
Trăiască Republica Populară Română! 

114. Sighet, 29 octombrie 1962. Informare a Comitetului Raional Sighet al 
PMR privind „buna pregătire şi desfăşurare a invăţămintului agrozootehnic 
de masă". Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar. 42611962, filele 
148- 150 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

INFORMARE 

Cu privire la măsurile luate de organele de Partid, Sfaturile populare şi 
Consiliul Agricol Raional, pentru buna pregătire şi desfăşurare a 
învăţămîntului agrozootehnic de masă. 

Pentru buna organizare a cercurilor agrozootehnice cu durată de 3 ani 
şi a cercurilor de conferinţe la căminele culturale, s-au luat măsuri de 
reactivizarea colectivului raional al învăţămîntului agrozootehnic de masă, 
care a întocmit un plan de măsuri privind organizarea şi desfăşurarea 
învăţămîntului. 

Colectivul raional a sprijinit consiliile de conducere, la întocmirea 
planului de şcolarizare fixînd numărul şi profilul cercurilor precum şi numărul 
cursantilor. 

Î~ vederea selecţionării cursanţilor Comitetul Raional de Partid a 
instruit secretarii org.[anizaţiilor] de bază ca la recrutare cursanţii să fie 
recrutaţi în mod individual, să fie atr[a]şi toţi membrii consiliilor de 
conducere, brigadierii, şefii de echipe şi cei mai buni colectivişti ştiutori de 
carte, fiind recomandat ca în primul rînd să fie selecţionaţi tinerii care au 
pregătire şcolară mai bună. Au fost instruţi şi preşedinţii şi inginerii dela 
GAC-uri de către Consiliul Agricol Raional în această problemă. 

În selecţionarea cursanţilor s-a stat de vorbă cu fiecare cursant în 
parte, explicîndu-li-se importanţa învăţământului agricol pentru a continua 
ridicarea producţiei agricole vegetale şi animale. 

La fiecare GAC au fost organizate câte 2 cercuri iar la GAC 
Cîmpulung s-au organizat 3 cercuri. Organizarea cercurilor s-a făcut după 
profilul fiecărui GAC. În total în cele 9 GAC-uri au fost organizate 19 cercuri 
din care: 6 cultura plantelor, 9 creşterea animalelor şi 4 pomicultură. 

Consiliul Agricol Raional a fixat ca numărul cursanţilor la un cerc să fie 
de 50. Cursanţii au fost recrutaţi în întregime în afară de GAC Iza- Sighet 
care a recrutat până în prezent numei câte 25 cursanţi pentru fiecare cerc şi 
GAC Sarasău care a recrutat 40 cursanţi pentru fiecare cerc. 
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Înafară de GAC-uri au mai fost organizate cercuri agrozootehnice cu 
durată de 3 ani şi la Staţiunea Experimentală Zootehnică Sighet şi Secţia 

S:M:T. Sighet. La SEZ s-a organizat un cerc pomicol, un cerc creşterea 
animalelor şi un cerc de mecanizare. Numărul cursanţilor la SEZ este de 85, 
iar la S.M.T. este de 40. 

În total pe Raion au selecţionat un număr de 1028 cursanţi în cele 23 
cercuri. 
Din aceştia 171 sunt membri şi candidaţi de Partid şi 183 UTM. 

Consiliul Agricol Raional cu sprijinul Comitetului Raional de Partid a 
selecţionat un număr de 23 locuri care vor preda la cecurile agrozootehnice 
din G.A.C., S.E.Z. şi S.M.T. Din cei 23 lectori 9 sunt ingineri agronomi, 3 
ingineri zootehnici, 5 medici veterineri, 5 tehnicieni agricoli şi veterinari, şi un 
cadru didactic profesor de ştiinţele naturale. 

Toţi lectorii recrutaţi au fost numiţi prin decizia Comitetului Executiv 
Raional, şi la data de 7 octombrie a.c. au fost instruiţi de Consiliul Agricol 
Raional, cînd s-a prelucrat planul de măsuri al Consiliului Agricol Raional cât 
şi instrucţiunile Consiliului Superior al Agriculturii privind organizarea şi 
desfăşurarea învătămîntului agrozootehnic de masă. 

În vederea bunei desfăşurări a învăţământului agrozootehnic de masă, 
sfaturile populare comunale şi consiliile de conducere din GAC au luat 
măsuri şi au asigurat sălile de învăţământ, precum şi iluminatul şi încălzitul 

lor. 
Pe baza comenzii au sosit manualele pentru cercuri care au fost 

repartizate pe G.A.C. şi expediate prin Întreprinderea Comercială 
lnteraională. Consiliul Agricol Raional a luat măsuri ca consiliile de 
conducere a GAC să ridice manualele plătind din fondurile culturale costul 
manualelor, urmând ca contravaloarea lor să fie recuperată ulterior dela 
fiecare cursant. 

Pentru folosirea celor 3 aparate de diafilme existente în raion, s-a 
cerut Consiliului Agricol Raional să repartizaze diafilmele necesare, care vor 
contribui la însuşirea mai temeinică a lecţiilor predate. 

Cursurile la cercurile agrozootehnice cu durată de 3 ani se vor 
deschide la data de 1 noiembrie 1962. 

În vederea organizării ciclurilor de conferinţe colectivul raional a fixat 
un număr de 16 cicluri de conferinţe care vor funcţiona la comune şi sate în 
cadrul căminelor culturale. 

Pentru ţinerea acestor conferinţe au fost recrutaţi un număr de 17 
conferenţiari din rândurile inginerilor, tehnicienilor şi cadrelor didactice după 
cum urmează:1 inginer- agronom, 2 medici veterinari, 1 tehnician veterinar şi 
13 cadre didactice profesori de ştiinţele naturii şi cadre didactice care predau 
agricultura în şcolile elementare. 

Pe baza indicaţiilor date de Consiliul Agricol Regional a fost 
comunicată Căminelor Culturale lista conferinţelor ce urmează să fie tipărite 
de Consiliul Superior al Agriculturii şi pe baza cărora căminele culturale 
împreună cu conferenţiarii au procedat la întocmirea planului de ţinerea 

conferinţelor pe anul de înv. 1962/1963. 
Sighet la 29 oct.1962. 

PRIM SECRETAR, INSTRUCTOR CU INFORMAREA, 
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115. Vişeul de Sus, 13 noiembrie 1962. Informare a prim-secretarului 
Comitetului Raional Vişeu al PMR privind situaţia creată de aplicarea HCM 
105311962, când s-a mărit taxa de întreţinere pentru elevii nebursieri de la 
şcolile medii determinând retragerea elevilor de la sate a căror părinţi au 
posibilităţi materiale modeste. Fond Comitetul Raional al PMR Vişeu, dosar 
35511962, fila 125 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Vişeu 

INFORMARE 
Al Biroului Comitetului Raional de partid, privind unele probleme 

legate de aplicarea a H.C.M. ului Nr.1053/1962, cu privire la unele măsuri 
pentru. acordarea de burse şi contribuţia elevilor nebursieri la Şcoli Medii. 

ln urma aplicării acestei hotărâri, s-a mărit plata nebursierilor de la 
şcoli medie din Vişeu şi Borşa cu 90 lei lunar, astfel în anul trecut un elev 
plătea lunar 160 lei, iar în prezent se cuvine să plătească 250 lei. Din cei 90 
lei în urma hotărâri[i] de mai sus s-a repartizat astfel: 40 de lei pentru 
cheltuieli de întreţinerea internatului, 20 lei pentru cheltuieli de întreţinerea 
cantinei şi 30 lei pentru mărirea costului mesei servite de elevi pe o lună. 

În urma acestei situaţii la Şcoala Medie din Vişeu, s-au retras din 
şcoală 16 elevi, după cum urmează: 

- 9 elevi din clasa VIII 
- 3 elevi din clasa IX 
- 2 elevi din clasa X 
- 2 elevi din clasa XI 
Iar după categoria socială sunt: 12 elevi fii ai colectiviştilor, 3 elevi fii 

de muncitori, 1 elev ţăran individual. 
La şcoala medie din Borşa s-a retras 5 elevi toţi din clasa VIII-a din 

care: 2 sunt fii de muncitori şi 3 elevi fii de colectivişti. 
Această situaţie este până în ziua de 13 noembrie 1962, în urma 

acestei situaţii sunt discuţii de nemulţumire din partea părinţilor de muncitori 
şi colectivişti cu posibilităţi reduse de a suporta întreţinerea fiilor la internat. 
ln urma căruia mai bine preferă ca copiii să rămână acasă neşcolarizaţi. 

Vişeul de sus la 13 noiembrie 1962-
PRIM SECRETAR, 

116. Sighet, 1962. Memoriu al lui Oros Gheorghe, domiciliat în Sighet, 
adresat conducerii CAP ,,Iza" din Sighetu/ Marmaţiei prin care cere 
îndreptarea abuzului săvârşit de brigadierul Negrea Vasile şi soţia acestuia 
care au alungat lucrătorii şi au ridicat fără consimţământ recolta de pe 
singurul teren lăsat acestuia în locul numit „Nagy Csere". Arhiva Primăriei 
Sighet, Fond C.A.P. Iza, dosar 1111962, filele 165-166. 

Către Gospodăria Agricolă Colectivă „Iza" 

Subsemnatul Oros Gheorghe, domiciliat în Sighet, strada Bogdan 
Vodă nr. 95 de profesiune agricultor, raionul Sighet, regiunea Maramureş mă 
rog 
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Binevoiţi a cunoaşte că, recolta de pe terenul meu din Sighet din 
punctul numit „Nagy Csere", care a fost însămânţat de mine, în toamna 
anului 1961 cu lucernă şi gunoit, a fost luat cu forţa şi la opunerea mea de 
tov. Negrea Vasile, brigadier la Dvs., care a venit şi mi-a fugărit cosaşii şi 
ajutoarele mele şi m-a ameninţat că dacă nu mă supun mă va deferi miliţiei, 
iar a doua zi, soţia brigadierului, m-a ameninţat că dacă pun piciorul acolo 
m-a lovi în cap. 

Iar eu la rândul meu am înaintat o cerere la Sfatului Popular al 
Raionului Sighet, Consiliul Agricol, în care am arătat că recolta pe care o am 
pe acest pământ este unica bază a susţinerii mele, şi că nu pot consimţi ca 
să fie ridicată şi am cerut să se adreseze un proces verbal despre aceasta 
înainte de a mi-se ridica recolta. 

Trebue să vă arăt adânc mâhnit fiind, şi periclitat în sursele mele vitale 
de existenţă, că cu toate acestea conducerea gospodăriei colective „Iza" 
Sighet, nu a dat nici o atenţie solicitărilor mele şi nici Sfatul Popular al 
Raionului n-a intervenit. 

Astfel apoi, în ziua următoare, s-a prezentat cu patru care şi a ridicat 
recolta de pe acest teren - o recoltă foarte bună şi foarte frumoasă - cu un 
preţ de cel puţin 4.000 de lei şi a dus-o de pe teren, probabil la G.A.C. „Iza". 

Trebuie să protestez împotriva acestei măsuri, luate faţă de mine, în 
mod cu totului nejustificat, şi pot să spun şi crud şi în stare să mă 
nimicească şi material şi moral, şi să mă rog pe această cale ca să binevoiţi 
a dispune să mi-se restituiască această recoltă iar organele care au 
procedat ilegal, s-au folosit de forţă şi fără nici o asistenţă oficioasă, să fie 
trase la răspundere şi să fie pedepsite, pentru ca intrarea în colectiv este 
benevolă, eu am motivat şi am arătat motive temeinice de sănătate, şi de alt 
ordin pentru care n-a putut să răspund chemării colectiviştilor, motive absolut 
temeinice, cu nimic necombătute, şi care nu cred că nu s-ar fi putut lua în 
considerare, cu atât mai vârtos că personal m-am prezentat la Bucureşti în 
audienţe şi organele oficioase sus puse, m-au asigurat că nu o să fiu 
constrâns să intru în GAC., pentru motivele pe care le-am arătat, că în acest 
sens am fost îndrumat să depun o cerere care există sub numărul 43.142 
din ziua de 14 mai 1962, la Consiliul de Stat al Republicii Populare Române, 
şi am fost îndrumat să mă prezint la Sfatul Popular Regional pentru a lua în 
primire terenul meu. 

Cu toate, după cum arăt mai sus, am sosit la acest rezultat, care nu-l 
pot recunoaşte şi nici nu-l pot primi, pentru că taie baza existentă a mea, 
lucru care nu s-ar putea întâmpla, şi nu pot să-mi explic motivele pentru care 
am achitat până acum toate cotele, tot impozitul toate prestaţiile, toate taxele 
la Adas şi alte cheltuieli, şi încă am contractat şi nişte sarcini şi datorii, care 
încă mă pot sugruma a-mi face existenţa imposibilă., 

Vă rog deci să binevoiţi a lua măsurile cuvenite, pentru a mântui viaţa 
unui bolnav, cum sunt eu şi a-mi da posibilitate să satisfac obligatelor 
(obligaţiile!) mele şi astfel să pot aduce la îndeplinire toate sarcinile care mi
se cuvin ca la un cetăţean al Republicii Populare Române, fiindcă astăzi nu 
mai am nici un petic de pământ unde să pun piciorul. 

Trăiască Republica Populară Romînă 
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117. Sighet, 12 ianuarie 1963. Proiect comun de hotărâre al Comitetului 
Raional Sighet al PMR şi al Comitetului Executiv al Sfatului Raional Sighet 
privind modul desfăşurare al învăţământului agrozootehnic de masă în 
Raionul Sighet. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar 46311963, 
filele 198-201. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Sighet 

Proiect de hotărâre 

Sfatul Popular Raional 
Comitetul Executiv 

Sighet 

Cu privire la măsurile ce trebuiesc luate pentru bună desfăsurarea 
învătământului agrozootehnic de masă. 

Încheierea colectivizării, dezvoltarea continuă a bazei tehnice 
materiale a agriculturii, crează condiţii deosebite pentru ridicarea nivelului 
tehnic şi cultural a colectiviştilor. Trebuie ca fiecare colectivist să devină un 
tehnician bine pregătit, să cunoască însuşirile de producţie al plantelor şi 

animalelor - să smulgă şi să nu cerşească darurile de la natură. 
Numai cu un colectivist ridicat din punct de vedere politic şi cultural se 

vor înfăptui măreţele sarcini puse în faţa noastră de către organele centrale 
de partid şi de stat. 

În toată ţara se desfăşoară învăţământul agroozootehnic de masă cu 
durată de trei ani. 

Această nouă formă de învătământ dă posibilitatea colectiviştilor să 

pătrundă în cetatea ştiinţei agri~ole. În raionul Sighet învăţământul 
agrozootehnic de masă se desfăşoară în toate GAC-urile şi în câteva 
întovărăşiri cu condiţii create în dezvoltarea diferitelor ramuri economice. 

Până în prezent s-au înregistrat rezultate bune care dovedesc 
necesitatea studiului pus în faţa colectiviştilor. 

Pentru întărirea şi desfăşurarea în condiţii mai bune a învăţământului 
agroozootehnic, Comitetul Raional de Partid Sighet şi Comitetul Executiv al 
Sfatului Popular Raional Sighet 

HOTĂRESC 
1 ). Pentru îmbunătăţirea imediată a munc11 in cadrul cursurilor 

agrozootehnice de masă, Biroul Comitetului Raional de Partid şi Comitetul 
Executiv al Sfatului Popular Raional trasează sarcina ca, toate comitetele 
comunale de partid şi organizaţiile de bază PMR din GAG, întovărăşiri şi 

comitetele executive ale sfaturilor populare comunale să analizeze stadiul 
învăţământului agrozootehnic de masă şi a ciclurilor de conferinţe şi să 

adopte planuri de măsuri cu sarcini concrete pentru fiecare membru al 
B.O.B. cât şi al membrilor comitetelor executive comunale. 

Faţă de frecvenţa slabă în majoritatea cercurilor de învăţământ 
agrozootehnic din GAG se trasează ca sarcină organizaţiilor de partid, 
consiliilor de conducere GAG şi comitetele executive ale sfaturilor populare 
comunale, să ia măsuri imediate pentru mobilizarea la cursuri a tuturor 
colectiviştilor înscrişi. 

În acest scop se vor folosi toate mijloacele de mobilizare a cursanţilor, 
de ex. agitatorii vor fi repartizaţi pe număr de cursant, gazetele de perete 
periodic vor oglindi realizările şi lipsurile înregistrate în învăţământ, se vor 
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populariza în permanenţă la ziarul local, centrul de radioficare, rezultatele 
bune obţinute la învăţământ de către cursanţi, metodele bune folosite de 
lectori etc. 

Organizaţiile de partid împreună cu comitetele executive comunale şi 
şedinţele deschise vor analiza mersul învăţământului agrozootehnic de 
masă, luând totodată măsuri concrete de impulsionare atât a cursurilor 
agrozootehnice cit şi a ciclurilor de conferinţe. 

Termen 25 ianuarie 1963 
2) BOB partid vor urmări sistematic participarea la cursuri a membrilor 

de partid, a membrilor comitetului executiv comunal, ale consiliului de 
conducere GAC al brigadierilor şi al şefilor de echipe. 

3). BOB partid au sarcina să controleze exactitatea datelor operative 
transmise de sfaturile populare comunale şi de consiliul de conducere GAC, 
la consiliul agricol raional. 

4 ). BOB partid vor urmări ca în zilele de cursuri şi cicluri de conferinţe 
să nu aibă loc alte şedinte sau adunări. 

5). Întrucât se constată că la cursuri participă un număr prea mic de 
femei şi tineri, organizaţia UTM şi comisiile comunale de femei se vor ocupa 
mai concret de atragerea tinerilor şi femeilor la învăţământul agrozootehnic 
şi ciclurile de conferinţe. De altfel buna desfăşurare a învăţământului 
agrozootehnic este o sarcină permanentă a organizaţiilor de masă. 

6). Consiliile de conducere ale GAG-urilor şi comitetele executive ale 
sfaturilor populare comunale sub îndrumarea şi controlul organizaţiilor de 
partid, vor asigura toate conditiile materiale pentru buna desfăşurare a 
învăţământului. În acest sens se vor asigura săli de predare cu caracter 
permanent încălzit şi iluminat. 

7). Comitetul executiv al Consiliului agricol raional va analiza 
săptămânal cel puţin la 2 GAC-uri mersul învăţământului şi va indica măsuri 
practice de îmbunătăţire calitativă şi a conţinutului lecţiilor. 

Lunar consiliul agricol raional va organiza consfătuiri şi schimburi de 
experienţă cu lectorii învăţământului agrozootehnic şi a ciclurilor de 
conferinţă. La aceste consfătuiri vor fi invitaţi şi profesori care predau 
obiectul agriculturii în şcoli. 

Cu acest prilej se vor expune lecţii din tematica cursurilor ce vor fi 
urmate de discuţii. 

Experienţa bună şi metodele eficace vor fi exemplificate în scopul 
îmbunătăţirii stilului de muncă a lectorilor şi profesorilor. 

8) S-a observat că unii lectori predau lecţii pur teoretice nelegate de 
viaţa practică, fără exemple din unitatea respectivă ceea ce nu stimulează 
interesul cursanţilor. 

Este necesar ca fiecare lector să folosească în expunerile sale 
rezultatele obţinute de GAC, de colectivişti, putând să folosească calculele 
economice, un bogat material didactic intuitiv şi diafilme corespunzătoare 
lecţiilor. 

Pentru ca lecţiile să fie mobilizatoare, atractive, lectorii trebuie să-şi 
axeze expunerile pe discuţiile asupra celui de-al III-iea Congres al PMR, al 
Sesiunii MAN, cât şi al cuvântării Tov. Gheorghe Gheorghiu- Dej rostită la 
şedinţa solemnă rostită la şedinţa Sesiuni[i] MAN din decembrie 1962. 
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Lectorul trebuie să mai ţină cont de recomandările plenarei Consiliului 
Superior a Agriculturii şi a plenarei Consiliului Regional Agricol. 

9). Întrucât nu la toate cercurile s-a îndeplinit planul de şcolarizare, 
Consiliul Agricol Raional, va lua măsuri ca lecţiile să fie aduse la zi, iar 
lectorii să fie scutiţi în zilele de curs de alte sarcini. 

Nu este admisă suplinirea lectorilor şi nici predarea a două obiecte la 
aceeaşi cursanţi. 

Nu se admite nici o abatere de la instrucţiunile Consiliului Superior al 
Agriculturii cu privire la buna desfăşurare a învăţământului agozootehnic de 
masă. 

1 O). Consiliul Agricol Raional, se va îngriji ca la secţia SMT să se 
desfăşoare la un nivel tehnic ridicat, iar la SEZ lectorii să-şi organizeze 
munca în aşa fel încât să asigure respectarea (?) de şcolarizare. 

11 ). Comitetul raional PMR şi Comitetul Executiv al Sfatului Popular 
Raional, obligă secţia de învăţământ şi Comitetul de cultură şi artă, ca prin 
inspectorii metodişti să ajute lectorii la întocmirea lecţiilor la un nivel didactic 
corespunzător cursanţilor. 

12). Instructorii Comitetului Raional de Partid şi instructorii Comitetului 
Executiv al Sfatului Popular Raional, vor urmări modul cum se aplică în 
practică sarcinile trasate de către organizaţiile de partid, Comitetul Executiv 
şi consiliul de conducere al ale GAC în privinţa învăţământului agrozootehnic 
de masă. 

13). Comitetul Raional PMR Comitetul Executiv al Sfatului Popular 
Raional, va îndruma colectivele de control pentru buna desfăşurare a 
învăţământului agrozootehnic de masă şi a ciclurilor de conferinţe, de a 
urmări nivelul de predare şi asigurare a condiţiilor materiale optime 
desfăşurării învăţământului agrozootehnic de masă, asupra felului în care 
organizaţiile de partid şi organizaţiile de masă desfăşoară muncă politică în 
rândul cursanţilor pentru ca aceştia să frecventeze şi să însuşească tot mai 
multe cunoştinţe agrotehnice înaintate. 

14). Membrii Biroului Comitetului Raional de Partid, membrii 
comitetului Executiv al Sfatului Popular Raional vor participa la cel puţin 3-4 
expuneri şi seminarii la cursurile agrozootehnice de masă. 

Sighet la 12 ianuarie 1963. 

PRIM SECRETAR, PREŞEDINTE, 

118. Sighet, 1 O februarie 1963. Raport al secretarului Comitetului Raional 
Sighet al PMR detaliind formele de propagandă politică în perioada de iarnă 
în mediul rural cuprinzând aspecte referitoare la desfăşurarea 
învăţământului de partid şi a învăţământului politic U. T.M. la sate, 
învăţământul agrozootehnic de masă şi „munca politică de masă". Fond 
Comitetul Raional Sighet al P.M.R., dosar 46311963, filele 30-44. 
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privind munca politică şi cultural-educativă în perioada de iarnă la 
sate. 

În anii puterii populare datorită radicalelor prefaceri revoluţionare au 
fost obţinute în ţara noastră însemnate realizări în toate ramurile economiei 
naţionale şi ale culturii. 

Sub conducerea înţeleaptă a partidului, oamenii muncii din patria 
noastră depun eforturi din ce în ce mai mari pentru aplicarea cu succes în 
viaţă a sarcinilor şi directivelor trasate de cel de-al III-iea Congres al 
Partidului Muncitoresc Român pentru desăvârşirea construcţiei socialiste în 
ţara noastră. 

Măreaţa victorie obţinută de poporul nostru prin încheierea 
colectivizării agriculturii înainte de termen, a statornicit relaţiile de producţie 
socialiste în toate domeniile vieţii economice şi sociale a ţării şi a ridicat pe o 
treaptă mai înaltă alianţa muncitoresc-ţărănească şi unitatea moral-politică a 
întregului popor. 

Dezvoltarea impetuoasă a economiei naţionale exercită o covârşitoare 
influenţă asupra formării noii conştiinţe socialiste a maselor de oameni ai 
muncii de la oraşe şi sate. Aşa cum arată tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej în 
raportul prezentat la cel de-al 111-lea Congres al Partidului Muncitoresc 
Român, „realizările noastre sunt cu atât mai mari cu cât creşte şi se dezvoltă 
conştiinţa socialistă al maselor. Partidul nostru desfăşoară o intensă 
activitate pentru desăvârşirea construirii socialismului şi a noilor trăsături de 
comportare a oamenilor, pentru plămădirea omului nou, membru demn al 
societăţii socialismului". 

Activitatea politică, educativă şi culturală de masă are o deosebită 
importanţă în lupta pentru dezvoltarea şi formarea conştiinţei socialiste şi 

pentru lichidarea rămăşiţelor educaţiei şi moralei burgheze. 
Pe baza documentelor Partidului Muncitoresc Român şi a indicaţiilor 

biroului regional de partid, Comitetul Raional de Partid şi-a orientat 
activitatea organelor şi organizaţiilor de partid, a organizaţiilor de masă şi a 
instituţiilor de învăţământ şi cultură spre continua îmbunătăţire a muncii 
cultural-educative de masă acordând o atenţie deosebită bunei desfăşurări a 
învăţământului de partid, învăţământului politic U.T.M., a învăţământului 
agrozootehnic de masă şi pentru îmbogăţirea formelor de activitate cultural
artistică. 

În perioada de iarnă sub conducerea Comitetelor comunale şi a 
organizaţiilor de bază din sate au fost întreprinse acţiuni susţinute în 
vederea explicării politicii partidului, a informării comuniştilor şi a tuturor 
oamenilor muncii de la oraşe şi sate despre principalele măsuri adoptate de 
partid şi guvern şi despre evenimentele politicii interne şi internaţionale. 

Desfăşurarea învătământului de partid şi a învătământului politic 
U.T.M. la sate. 

În urma planului de măsuri al Direcţiei Propagandă şi cultură al 
Comitetului Central P.M.R. şi al Comitetului Regional de partid, biroul 
Comitetului Raional de partid a acordat o atenţie deosebită în privinţa 

respectării programelor la cursurile de învăţământ de partid, pentru ca lecţiile 
să fie predate la zi. În majoritatea formelor de învăţământ s-a respectat 
indicaţiile date şi au împărţit lecţiile în două părţi şi sunt la zi cu predările. În 
această direcţie putem scoate în evidenţă activitatea mai multor Organizaţii 
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de Bază, aşa de exemplu „la Organizaţia de bază din G.A.C. Vad la cercul 
de studierea Statutului P.M.R., cursanţii frecventează regulat acest cerc, iau 
notiţe şi dezbat problemele în seminarii la un nivel corespunzător. La fel 
lecţiile predate de propagandista Filimon Ileana sunt axate pe ultimele 
documente de partid şi legate de sarcinile cursanţilor din gospodăria 

colectivă. Bine se desfăşoară şi cursurile de la Sarasău, propagandist 
Covaci Ion, la Giuleşti propagandist Tivadar Ion, la Crăceşti Cherecheş Ion, 
Săpânţa Marcolt Ion şi alţii, unde datorită faptului că Organizaţiile de Bază 
au o preocupare mai mare, frecvenţa şi conţinutul lecţiilor este bună, iar 
seminariile se desfăşoară la un nivel corespunzător. În general pe Raion 
frecvenţa la învăţământul de partid este de peste 90%. 

Din controalele efectuate de către colectivele trimise pe teren, s-au 
constatat şi unele lipsuri. Astfel sunt organizaţii de bază care nu au acordat 
cuvenita atenţie desfăşurării învăţământului de partid prin faptul că frecvenţa 
cursanţilor este încă slabă. Aşa de exemplu la cercul de studierea Statutului 
P.M.R. din Giuleşti unde propagandistul este tov. Pop Ştefan, s-au predat 
trei lecţii în trei şedinţe şi nu în şase şedinţe cum au fost indicaţiile, ceea ce 
a dus la îngreunarea însuşirii lecţiilor de către cursanţi şi a calităţii predării. 
Din cei 27 cursanţi înscrişi, 7 nu au participat la nici-o şedinţă, iar 4 au numai 
o singură prezenţă. Situaţii asemănătoare este şi la Deseşti, la cercul 
condus de propagandistul Pop Larion, unde din 27 de cursanţi înscrişi, 6 
tovarăşi au numai câte o prezenţă iar 2 nu s-au prezentat de loc la cursuri. 
Acelaşi lucru se poate arăta şi despre cercurile de studiere al Statutului 
P.M.R. la G.A.C. Săpânţa, la cercul curs seral anul li Bârsana şi altele. 

Conţinutul lecţiilor la majoritatea formelor de învăţământ este la nivelul 
cerut. Propagandiştii se străduiesc să facă lecţii bune, bogate în idei, axate 
pe documentele de partid şi legate de sarcinile actuale ale cursanţilor în 
diferite domenii de activitate. Astfel la cercul de studierea istoriei P.M.R. din 
Giuleşti condus de propagandistul Tivadar Ioan, lecţiile sunt sistematizate, 
legate de ultimele documente de partid şi predate la nivelul de înţelegere al 
cursanţilor. Lecţii bune predau şi propagandiştii Covai Ioan din Sarasău, 
Marcolţ Ioan din Săpânţa, Ardelean Vasile de la Vad, Tamaş Vasile din 
Budeşti şi alţii. Dar s-au găsit propagandişti care au mai făcut şi lecţii slabe 
în conţinut prin faptul că ele nu au fost localizate şi legate de sarcinile 
cursanţilor, strecurându-se şi unele confuzii. De pildă la cercul Statutul 
P.M.R. în lecţia „P.M.R. partid marxist-leninist al clasei muncitoare" predată 
de tov. Pop Ştefan de la Giuleşti a susţinut în această lecţie că odată cu 
înfiinţarea P.C.R. clasa muncitoare din ţara noastră s-a unit în jurul său şi a 
început lupta contra burgheziei, având ca scop cucerirea drepturilor umane 
pe care burghezia le ţinea ascunse. 

Tot ca o latură negativă se constată că unii propagandişti printre care 
tov. Seiceanu Ion, care nu-şi întocmeşte lecţiile conform indicaţiilor date, 
predând acestea după câteva idei generale scrise pe fiţuici. Acest sistem nu 
poate dovedi dacă se fac sau nu confuzii în timpul expunerilor şi dacă sunt 
axate pe sarcinile concrete ale cursanţilor. Mai sunt unii propagandişti care 
nu întocmesc planuri de discuţii ceea ce face ca unele seminari să se 
desfăşoare la un nivel necorespunzător. Deasemeni în câteva forme de 
învăţământ unii cursanţi cu munci de răspundere în aparatul de stat nu 
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frecventează regulat sau chiar de loc, cum e cazul tov. Stan Ioan secretarul 
Sfatului Popular comunal din Remeţi. 

Învăţământul politic U.T.M. anul acesta a antrenat o masă mai mare 
de tineri care au fost cuprinşi în diferite forme de învăţământ. Programul 
acestor cercuri în majoritatea cazurilor s-a respectat ţinându-se şedinţele 
conform planificării şi s-au predat lecţiile pe baza indicaţiilor date. Este 
pozitiv faptul că organizaţiile de partid au acordat o mai mare atenţie pentru 
buna desfăşurare a învăţământului politic U.T.M. Propagandiştii au fost 
instruiţi de către biroul comitetului raional U.T.M. lunar, ajutaţi fiind 
îndeaproape de cabinetul de partid. În general frecvenţa cursanţilor la 
cercurile de învăţământ politic U.T.M. este de 80-85%. Mai bună frecvenţă 
au cercurile din Deseşti, Giuleşti, Săpânţa şi altele. 

Sunt unele cercuri ca cele de la Hărniceşti şi Sarasău, unde 
învăţământul politic U.T.M. a fost numai deschis şi nu s-a predat nici-o lecţie, 
iar la Giuleşti, la cercul condus de propagandista lurca Maria a predat două 
lectii, la fel la Câmpulung unde este propagandist Olah Mihai, la Strâmtura 
pro

0

pagandist Hortek Ştefan şi alţii. În general se constată că la forma de 
învăţământ politic U.T.M. despre morala comunistă nu s-a predat decât una
două lecţii. 

Considerăm că în multe forme de învăţământ politic U.T.M. calitatea 
cunoştinţelor predate este bună, iar propagandiştii ţin lecţii corespunzătoare. 
Aşa spre exemplu propagandiştii Mesaroş Elena din Giuleşti, Simonca Ana 
din Remeţi, Scubli Veronica din Săpânţa au lecţii documentate, axate pe 
hotărârile de partid şi de stat şi pe sarcinile concrete ale cursanţilor. 

Deasemeni mulţi propagandişti au planuri de discuţii ceea ce a contribuit 
mult la ridicarea nivelului discuţiilor purtate pe marginea lecţiilor predate. 

Este negativ faptul că în lecţiile unor propagandişti ale formelor de 
învăţământ politic U.T.M. se fac unele greşeli politice şi confuzii, datorită 

faptului că nu studiază temeinic bibliografia indicată iar în unele cazuri 
seminariile lunare de instruire ale propagandiştilor se fac superficial. De 
exemplu propagandista Spivac Viorica arată într-o lecţie că, R.P.R. prin 
politica sa externă sprijină situaţia anormală din Berlinul occidental, sau 
Mariş Melania de la Satşugatag în altă lecţie susţine că „istoria societăţii 
capitaliste este istoria luptei între proletariat şi burghezie iar această luptă 
este motorul dezvoltării societăţii socialiste". Asemenea confuzii sau fraze 
fără înţeles au fost şi la Ocna Şugatag unde este propagandistă tov. Ungher 
Maria. 

Învăţământul de partid şi U.T.M. a adus o contribuţie la dezvoltarea 
conştiinţei socialiste, la întărirea disciplinei în muncă, a vieţii interne de partid 
şi U.T.M. şi la mobilizarea cursanţilor pentru îndeplinirea sarcinilor la locul de 
muncă şi la înarmarea acestora cu documentele de partid şi de stat. Ca 
rezultat al frecventării diferitelor forme de învăţământ de partid şi de U.T.M. 
un însemnat număr de cursanţi participă la diferite activităţi de interes 
obştesc, la întărirea economică şi organizatorică a G.A.C. şi întovărăşirilor şi 
la diferite activităţi cultural-artistice şi sportive. 

Rezultatele pozitive obţinute se datoresc şi faptului că majoritatea 
organizaţiilor de bază P.M.R. au respectat hotărârile biroului raional de partid 
şi au analizat felul cum se desfăşoară învăţământul de partid şi U.T.M. luând 
măsuri concrete de îmbunătăţire a activităţii. Mai sunt unele organizaţii de 
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bază, dar deşi ne aflăm pe la jumătatea anului de învăţământ, totuşi nu au 
analizat activitatea organizaţiei de bază privind desfăşurarea în bune 
condiţiuni a învăţământului de partid şi U.T.M., ca de exemplu Călineşti, 

Budeşti, Ocna Şugatag, Câmpulung şi altele. Trebuie să scoatem în 
evidenţă că sunt unele org. de bază care atunci când au analizat 
învăţământul de partid nu au analizat şi învăţământul politic U.T.M. din care 
cauză există lipsuri în privinţa frecvenţei cursanţilor şi în conţinutul unor 
lectii, cum e cazul la Giuleşti, Deseşti, Sarasău şi altele. 

' 2. Învătământul agrozootehnic de masă. 
Încheierea colectivizării agriculturii, dezvoltarea continuă a bazei 

tehnico-materiale a acesteia, crează conditii deosebit de favorabile pentru 
punerea în valoare a tuturor resurselor pe c'are le are agricultura noastră. În 
noile condiţii ale agriculturii socialiste, tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej a arătat 
în raportul prezentat la Sesiunea extraordinară a Marii Adunări Naţionale, că 
trebuie muncit într-un mod nou, mai productiv, corespunzător cu îndrumările 
ştiintei agricole. 

' În complexul de hotărâri stabilite pentru perfecţionarea conducerii 
agriculturii un loc important îl ocupă măsurile pentru dezvoltarea şi 
îmbunătăţirea învăţământului agricol. Începând cu acest an funcţionează 
cursuri agrozootehnice de masă cu o durată de 3 ani şi ciclul de conferinţe 
agricole pe lângă căminele culturale. 

Astfel, în cele 9 gospodării agricole colective din raionul nostru au fost 
organizate în total un număr de 18 cursuri agrozootehnice care s-au 
constituit ţinându-se cont de profilul fiecărei gospodării agricole colective. În 
raion funcţionează pe lângă gospodării agricole colective 6 cercuri de cultură 
a plantelor, 8 cercuri de creşterea animalelor şi 4 cercuri de pomicultură. 

În afara de gospodăriile agricole colective au mai fost organizate 
cercuri agrozootehnice cu durata de un an la S.E.Z. un cerc pomicol, un cerc 
de creşterea a animalelor, un cerc de mecanizare iar la secţia S.M.T. un 
cerc de mecanizare. De asemenea sau mai organizat 4 cercuri cu 220 de 
cursanţi la întovărăşirile dezvoltate. În total pe raion au fost organizate 26 
cercuri, la care au fost cuprinşi un număr de 1.590 de cursanţi. 

În faţa org.[anizaţiilor] de partid de la sate stă sarcina de răspundere 
de a asigura conducerea şi îndrumarea permanentă a învăţământului 
agrozootehnic pentru ca acesta să-şi îndeplinească pe deplin rolul de a 
înarma ţărănimea colectivistă cu principalele probleme privind dezvoltarea 
agriculturii socialiste. 

Până la data actuală la aceste cercuri s-au tinut un număr de 20-21 de 
lecţii. În majoritatea cazurilor se ţin lecţii cu un conţinut bogat, strâns legat de 
gospodăriile colective, în domeniu[I] creşterii producţiei animale şi vegetale. 

Este pozitiv faptul că majoritatea lectorilor care conduc aceste cercuri, 
folosesc în timpul expunerilor diferite materiale demonstrative ca, planşe, 
grafice, diafilme, mulaje şi chiar fac experienţe practice, aşa de exemplu la 
cercul condus de tov. Kastl A. de la Sarasău, la Remeţi tov. Macioca Mihai, 
Călineşti, Săpânţa ing. Cristea Gheorghe şi Scubli Coriolan şi alţii care sunt 
cu programa la zi şi predau lecţii bogate în conţinut. 

Bine funcţionează şi majoritatea ciclurilor de conferinţe pe teme 
agrozootehnice pe lângă căminele culturale pentru ţărani muncitori care nu 
sunt cuprinşi în învăţământul agrozootehnic de 3 ani. Pe raion sunt 
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organizate cicluri în 33 de localităţi şi cuprind un număr de peste 3200 
cursanţi. Până în prezent sau predat la aceste cursuri în majoritatea lor, câte 
6-7 lecţii. Cicluri mai avansate sunt la Deseşti, unde din 13 conferinţe 
planificate s-au ţinut 1 O şi având o frecvenţă de 100%, aceasta datorită 
faptului că lecţiile sunt atractive şi că org. [anizaţia] de bază împreună cu 
Sfatul popular sprijină mobilizarea şi asigură condiţii materiale desfăşurării 
cursului. Deasemeni la ciclul de conferinţe de la Vad, Remeţi şi altele se 
desfăşoară în conditiuni bune. 

În ceea ce priveşte însuşirea lecţiilor predate la aceste cicluri se 
constată că participanţii nu sunt aceiaş de la o şedinţă la alta şi în unele 
cazuri lectorii nu se pregătesc suficient, cum este cazul la Sarasău, Săpânţa, 
Crăceşti şi Berbeşti. Din această cauză frecvenţa lasă de dorit şi nici 
comitetele executive de la sfaturile populare nu iau măsuri de mobilizare a 
cursanţilor. În vederea îndrumării din punct de vedere metodic al 
învăţământului agrozootehnic de masă, este necesar ca inspectorii metodişti 
din cadrul secţiei de învăţământ, membrii consiliului raional agricol şi al 
Comitetului pentru cultură şi artă să participe cât mai des la predarea lecţiilor 
şi să acorde sprijin concret în îmbunătăţirea calităţii predărilor. 

3.Munca politică de masă 
În perioada la care se referă raportul biroul[ui] raional de partid a avut 

o preocupare permanentă în vederea îmbunătăţirii continuă (continue!) a 
informării oamenilor muncii asupra evenimentelor interne şi internaţionale, a 
educării acestora în spiritul colectivist pentru întărirea economică

organizatorică a G.A.C., pentru cunoaşterea realizărilor regimului nostru 
democrat-popular precum şi lupta împotriva misticismului şi a superstiţiilor 
care mai dăinuie în conştiinţa unor oameni. 

La indicaţia comitetului regional de partid, biroul raional de partid a 
trimis în perioada de iarnă în comunele şi satele raionului un număr de peste 
280 conferenţiari, care au susţinut expuneri cu teme ca ,,Victoria definitivă a 
socialismului în R.P.R.", „Realizările regimului democrat-popular", „15 ani de 
la proclamarea R.P.R.", „Munca creatoare, baza educaţiei omului nou", 
„Dezvoltarea şi apărarea proprietăţii obşteşti'', „Construirea comunismului 
cea mai mare fericire a tineretului sovietic", „Pământul şi locul său în 
univers", „Originea şi evoluţia vieţii pe pământ", „Alegerile de ieri şi azi'', 
„Sfaturile Populare, organe locale ale puterii de stat", „Tara întreagă un 
imens şantier" şi altele. În total au fost ţinute în această p~rioadă un număr 
de 18 cicluri de conferinţe întocmite de către colectivele de conferenţiari de 
la comune şi sate. La aceste conferinţe au participat peste 82.000 de 
cetăţeni. 

Un aport deosebit de important la lămurirea cetăţenilor şi la lărgirea 
orizontului lor de cunoştinţe ştiinţifice şi tehnice şi-a adus munca celor 4 
brigăzi ştiinţifice din cadrul casei raionale de cultură, care pe baza indicaţiilor 
biroului raional de partid au fost reorganizate şi li s-au asigurat condiţiile 
necesare pentru deplasarea la sate. Fiecare brigadă a făcut în această 
perioadă câte două şi chiar câte 3 deplasări lunare răspunzând la multe 
întrebări ce frământă pe ţăranii muncitori din satele noastre pe teme de 
politică internă şi internaţională, întărirea şi consolidarea sectorului socialist 
din agricultură, din domeniul medicinei, ştiinţelor naturii şi al tehnicii 
moderne. 
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Rezultatul activităţii acestor brigăzi este ilustrat prin faptul că ele au 
dat răspunsuri în această perioadă la peste 600 de întrebări în faţa unui 
număr de peste 11 OOO ţărani colectivişti şi întovărăşiţi. Este pozitiv faptul că 
alături de brigăzile ştiinţifice în deplasările lor pe teren s-au deplasat şi 

brigăzile artistice de agitaţie ale întreprinderilor şi instituţiilor din oraş care în 
urma răspunsurilor au prezentat variate şi atractive programe artistice. 

Pe baza indicaţiilor biroului raional de partid, comitetul pentru cultură 
şi artă a introdus la căminele culturale şi alte forme de activităţi pentru 
răspândirea ştiinţei şi culturii. Astfel în cadrul activităţilor zilnice la căminele 
culturale au fost ţinute seri de calcul, călătorii pe hartă, seri tematice, seri de 
întrebări şi răspunsuri, jurnale vorbite, sfatul agronomului şi zootehnistului, 
şezători închinate colectiviştilor fruntaşi, recenzii etc. 

În comuna Săpânţa sub îndrumarea org. [anizaţiei] de partid s-au 
organizat la căminul cultural un jurnal vorbit axat pe problemele zootehnice 
cu care ocazie a vorbit preşedintele G.A.C., brigadierul zootehnist şi 

directorul căminului cultural despre metodele înaintate folosite la G.A.C. 
Săpânţa în vederea obţinerii unei producţii mai mari de carne şi lapte. Tot la 
acest cămin s-a mai organizat o seară de calcul cu temă „Ce înseamnă 200 
kg. boabe la hectar peste ce a fost planificat", care a fost urmărită cu mult 
interes de către colectivişti. La sediul G.A.C. Câmpulung conducerea 
căminului cultural a organizat o seară ştiinţifică cu tema „Viaţa şi protecţia 
plantelor" şi a folosit un bogat material documentar prezentând şi un diafilm. 

În cadrul activităţilor zilnice a căminului cultural din Budeşti, s-au ţinut 
seri literare cu tema ,,Viaţa poetului Eminescu", seri tematice cu ocazia unor 
zile festive ca 30 decembrie, 24 ianuarie şi se pregătesc pentru sărbătorirea 
zilei de 16 februarie şi 8 martie. S-au folosit şi de forma jurnalului vorbit cu 
tema ca: ,,Îngrijirea animalelor în perioada de iarnă" şi educative pe tema 
„Părinţi şi copii". 

La Hoteni a fost organizată o seară de calcul cu tema: „Cine este mai 
câştigat" şi o călătorie pe hartă cu tema: „Cuba revoluţionară" şi altele. 
Deasemeni la Vad şi Călineşti au fost organizate seri tematice şi literare cu 
teme ca: „Să ne cunoaştem patria", „La noi în gospodărie", „Frământări 

politice în Africa şi America Latină", tema „Cântăm şi cinstim patria scumpă" 
şi altele. 

La Bârsana, Vad, Giuleşti, Remeţi şi alte localităţi se organizează Joia 
Tineretului cu program variat şi atractiv. Mai sunt şi unele cămine culturale 
care nu au activitate zilnică şi continuă, nu folosesc toate formele indicate 
pentru antrenarea întregii mase de ţărani colectivişti şi întovărăşiţi ca de 
exemplu: la Fereşti, Hărniceşti, Sarasău, Câmpulung şi altele, unde şi 
evidenţa muncii se ţine defectuos. 

O vastă activitate au desfăşurat cele 397 cercuri de citit care cuprind 
un număr de peste 13 mii de participanţi. Aceste cercuri de citit organizate 
pe circumscripţii au contribuit la dezvoltarea cunoştinţelor politice, 
agrozootehnice, ştiinţifice şi de educaţie. În cele mai multe cercuri s-a 
prelucrat teme ca: Statutul G.A.C., sfaturi pentru gospodine, despre 
importanţa contractărilor, creşterea animalelor de rasă, preocuparea cu 
păsările, autoritatea părinţilor, cum va arăta patria noastră în anul 1965, 
precum şi informări politice asupra evenimentelor interne şi internaţionale. 
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Buna activitate au desfăşurat cercurile de citit din comuna Remeţi, 
Strâmtura, Deseşti, Rona de Sus, Giuleşti, Onceşti şi altele. 

Trebuie să arătăm că pe lângă rezultatele pozitive mai există şi unele 
lipsuri. Astfel nu în toate comunele şi satele s-a pus accent deosebit pe 
calitatea expunerilor la cercurile de citit. Deasemeni nu s-a luat măsuri 
suficiente ca în toate comunele şi satele raionului aceste cercuri sunt egale 
la număr cu circumscripţiile. La Sarasău din 16 circumscripţii s-au făcut 
numai 8 cercuri de citit, la Strâmtura din 44 numai 22 cercuri, la Câmpulung 
din 29 circumscripţii numai 4, la Vad din 23 numai 14 şi altele. 

Bibliotecile din raionul Sighet au desfăşurat o activitate bogată şi 
variată, urmărind punerea în aplicare a sarcinilor ce decurg din cel de al 11-
lea concurs bienal „Biblioteca în slujba construirii socialiste", precum şi a 
angajamentelor luate prin planul de muncă pe 1962. pe primul plan al 
muncii cu cartea a stat popularizarea documentelor de partid şi de stat, a 
scrierilor social-politice, atragerea la lectură a unui număr cât mai mare din 
populaţie şi organizarea diferitelor acţiuni de masă. 

Răspândirea cărţii zootehnice în rândul ţărănimii a marcat o creştere 
considerabilă fată de trecut. Au fost organizate la bibliotecile comunale şi 
săteşti „colţul colectivistului, colţul agrozootehnic". În comuna Strâmtura au 
fost difuzate în cursul anului 1962, un număr de 2663 cărţi agrotehnice, la 
Vad din totalul cărţilor difuzate, o treime au fost cărţi agrotehnice, la Remeţi, 
Săpânţa, Giuleşti, Rona de Sus, în procent de 20% îl constituie cărţile 
agrotehnice. Multe biblioteci au organizat recenzii şi seri literare cu tema 
„Viaţa nouă a ţărănimii" oglindită în literatură, chipul ţăranului în literatura 
dinainte şi după 23 August, seri de poezie în „Săptămâna poeziei 
româneşti". Bibliotecile comunale au dat un sprijin organizaţiilor U.T.M. 
pentru_ desfăşurarea concursului „Iubiţi Cartea". 

ln general, la bibliotecile săteşti s-au înregistrat cu 23% mai mulţi 

cititori şi mai multe cărţi citite faţă de anul trecut. Ca rezultat al concursului 
„biblioteca în slujba construcţiei socialiste", la faza naţională a fost clasificată 
pe locul I biblioteca din Remeţi, locul li Strâmtura şi locul III Vad , iar 
bibliotecile neafiliate au fost clasificate biblioteca fruntaşă din Budeşti. La 
faza regională, care a avut loc la Baia Mare, biblioteca din Remeţi a luat 
locul li pe regiune, iar biblioteca neafiliată din Budeşti tot locul li pe regiune. 

La biblioteca raională în cursul anului 1962 au fost asigurate materiale 
optime pentru desfăşurarea activităţii. La închiderea anului au fost înscrişi 
2533 de cititori care au citit peste 47.000 de volume. Mai slab se desfăşoară 
activitatea în privinţa îndrumării individuale a cititorilor şi a bibliotecilor 
neafiliate. 

Ca lipsuri trebuie să arătăm, că la unele biblioteci nu sunt atraşi cititorii 
între 25-45 ani şi îndeosebi femeile. 

O altă propunere a organizaţiilor de bază, sub conducerea biroului 
raional de partid, a fost munca de agitaţie. Astfel, la începutul perioadei de 
iarnă, pe baza indicaţiilor biroului raional de partid, organizaţiile de bază au 
luat măsuri de reîmprospătarea colectivelor de agitatori şi creşterea 
numărului acestora. Astfel, din cei 4.000 de agitatori existenţi în raion, un 
număr de 1.800 activează pe lângă organizaţiile de bază săteşti. În perioada 
lunilor de iarnă, agitatorii au fost instruiţi o dată de către aparatul de partid cu 
sarcinile actuale izvorâte din documentele de partid, cu privire la campania 
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electorală, întărirea economico-organizatorică a G.A.C. şi întovărăşiri etc. 
Deasemeni, ei au fost instruiţi lunar de către secretarii organizaţiilor de bază 
cu sarcinile curente. 

Agitatorii sunt repartizaţi în G.A.C. pe brigăzi şi echipe, iar în celelalte 
comune şi sate pe circumscripţii electorale, unde îşi desfăşoară activitatea. 
Ei au adus o contribuţie importantă în ce priveşte mobilizarea colectiviştilor 
la adunările generale a G.A.C. care a avut loc în această perioadă al 
principalelor sarcini de plan ca pregătirea campaniei de primăvară, buna 
întreţinere a animalelor, repararea uneltelor, etc. 

În pregătirea şi desfăşurarea campaniei electorale, agitatorilor le-a 
revenit sarcini deosebit de importante, mobilizând cetăţenii din circumscripţii 
la adunările de constituire al comisiilor electorale, comunale pe 
circumscripţii, la adunările de depunere a candidaturilor, la popularizarea 
candidaţilor F.D.P. şi la mobilizarea ţăranilor muncitori la diferite adunări 
populare ce s-au ţinut cu ocazia expunerilor de conferinţe. 

Activitate rodnică a fost depusă de agitatori pentru efectuarea de 
acţiuni de interes obştesc ca reparări de drumuri, poduri, îndiguiri, construcţii 
şcoli şi grajduri şi alte lucrări de înfrumuseţare a comunelor şi satelor la care 
au atras un însemnat număr de cetăţeni. 

Rezultate bune în această direcţie au obţinut organizaţiile de bază de 
la Giuleşti, unde agitatorii care sunt şi cursanţi la învăţământul de partid, au 
mobilizat cetăţenii la construirea unui dig în valoare de peste 13000 lei, 
precum şi la prelungirea sălii festive a căminului cultural prin transport de 
materiale şi alte munci necalificate, care au fost necesare construcţiilor. 
Organizaţia de bază din Deseşti a îndrumat agitatorii pt. mobilizarea 
cetăţenilor la construirea noului local al Sfatului popular. La Vad organizaţia 
de bază prin agitatori a mobilizat cetăţenii la lucrările efectuate pentru 
electrificarea satului. Rezultate bune în muncă cu agitatorii au obţinut şi 
organizaţiile de bază din comunele Budeşti, Călineşti, Remeţi, Săpânţa, etc. 

În munca cu agitatorii, mai există şi unele lipsuri. Unele birouri ale org. 
[anizaţiilor] de bază nu întotdeauna respectă indicaţia că agitatorii să fie 
instruiţi lunar. Din aceasta cauză în unele comune şi sate, cum este cazul la 
Hărniceşti, Satşugatag, Rona de Jos, agitatorii sunt instruiţi sporadic, şi care 
nu desfăşoară o activitate la nivelul sarcinilor actuale. 

În privinţa agitaţiei vizuale, organizaţiile de partid, s-au preocupat în 
aşa fel ca aceasta să răspundă problemelor majore ale satului. Colectivele 
de redacţie ale gazetelor de perete şi de stradă sunt instruiţi odată pe lună 
împreună cu agitatorii. 

Din controalele efectuate de către colectivele care au fost pe teren, 
reiese că majoritatea acestor colective de redacţie au planuri de muncă, şi 
folosesc un mare număr de corespondenţi voluntari, care prin articolele lor 
tratează cele mai actuale şi importante probleme care interesează ţăranii 
colectivişti şi ceilalţi oameni ai muncii. 

La majoritatea gazetelor de perete se găsesc articole legate de 
campania FDP, pregătirea campaniei de primăvară şi unele probleme ale 
situaţiei politice internaţionale. Rezultate bune au obţinut org.[anizaţia] de 
bază de la Deseşti, unde articolele tratează o comparaţie dintre situaţia 
alegerilor din trecut şi alegerile de azi. Gazeta de perete din Sarasău s-a 
preocupat de sarcinile colectiviştilor în pregătirea şi formarea brigăzilor şi 
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echipelor precum şi măsurile ce trebuie luate pentru pregătirea campaniei de 
primăvară. 

Nu în aceeaşi măsură se ocupă organizaţia de bază de activitatea 
colectivelor de gazeta de perete din Rona de Jos, Câmpulung la Tisa, 
Satşugatag, Crăceşti, unde nu s-au găsit nici dosare cu articolele de perete 
publicate şi nici programul colectivului pe de alta parte în aceste locuri 
articolele sunt schimbate numai la zile mari. 

În prezent la sate o activitate intensă desfăşoară org.[anizaţiile] de 
bază şi de UTM prin cele 46 puncte de agitaţie unde pe baza unui program 
de lucru se desfăşoară diferite activităţi politice şi cultural educative de 
masă. 

Mai bine se desfăşoară activitatea punctelor de agitaţie de la Vad, 
Sarasău, Deseşti, Giuleşti, Săpânţa, Remeţi unde în fiecare seară un 
membru din biroul organizaţiei de bază participă la activităţile care au loc la 
aceste puncte. 

Organizaţiile de partid se preocupă şi de împrospătarea agitaţiei 
vizuale. Astfel în majoritatea comunelor şi satelor există panouri şi grafice 
care oglindesc realizările regimului democrat-popular şi principalele sarcini 
reieşite din documentele Congresului al III-iea al P.M.R. în privinţa 
dezvoltării agriculturii socialiste. 

Unele panouri ca cele de la Giuleşti, Bârsana, Săpânţa, Remeţi şi 

altele, oglindesc şi realizările obţinute până în prezent pe plan local. 
Deasemeni organizaţiile de bază au luat măsuri de a confecţiona lozinci 
legate de campania F.D.P., pregătirea campaniei de însămânţări de 
primăvară care sunt expuse la locurile vizibile. 

Munca politică şi cultural-educativă de masă desfăşurate la căminele 
culturale în această perioadă a fost sprijinită îndeaproape de formaţiile 

artistice de amatori. 
Aceste formaţii au luat parte la concursul organizat în cinstea celei de 

a 15-a aniversări a R.P.R. şi în cadrul celui de al treilea concurs de teatru I. 
L. Caragiale la care au participat formaţii de teatru, recitatori, cititori artistici, 
formaţii de cor, brigăzi artistice, solişti vocali şi instrumentişti, echipe de 
dansuri şi tarafuri. Ca rezultat putem arăta că formaţia de teatru din Văleni a 
luat locul doi pe regiune, iar formaţiile de teatru şi teatrul de păpuşi au luat 
locul I pe regiune, participând la fazele interregionale de la Turda şi finala la 
Bucureşti, unde teatrul de păpuşi a luat premiul I pe ţară şi titlul de laureat al 
celui de al III-iea festival. 

Formaţiile de amatori ale căminelor culturale în prezent se pregătesc 
pentru participarea la cel de al VII-iea concurs pe ţară. 

Avem până în prezent 22 de coruri cu peste 1400 de corişti, 30 echipe 
de dansuri şi un mare număr de brigăzi şi solişti vocali şi instrumentişti. În 
această perioadă au prezentat programe artistice la sate un număr de 14 
formaţii din oraş, cari au dat un număr de peste 40 programe în faţa unui 
număr de peste 10 OOO de cetăţeni. Deasemeni un număr de 24 formaţii 
cultural-artistice de la sate au prezentat un număr de peste 60 programe 
locale cu teme legate de alegeri şi de 15-16 februarie, a 30-a aniversare a 
eroicelor lupte ale muncitorilor ceferişti şi petrolişti din 1933. Pentru ridicarea 
nivelului artistic al formaţiilor casa culturală şi şcoala populară de artă dau 
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sprijin metodic pentru instruirea dirijorilor de cor, a instructorilor de dansuri, 
teatru şi brigăzi artistice. 

O lipsă în această direcţie este că nu în suficientă măsură au fost 
sprijinite formaţiile artistice de către metodiştii comitetului pentru cultură şi 

artă şi a casei raionale de cultură, în vederea realizării calitative a 
repertoriilor alese la comune şi sate. 

În prezent se desfăşoară luna cărţii la sate. Comitetul pentru cultură şi 
artă împreună cu U.R.C. au luat măsurile necesare pentru buna organizare 
şi desfăşurare a acestei acţiuni care să contribuie la difuzarea cărţii în rândul 
ţărănimii şi la impulsionarea activităţilor de masă în vederea lărgirii 
orizontului de cunoştinţe politice şi cultural-ştiinţifice. 

În perioada festivalului filmului la sate în cursul lunii ianuarie la 
majoritatea căminelor culturale au fost luate măsuri concrete pentru ca 
programarea filmelor să fie respectată iar planul să fie îndeplinit. Activitate 
bună în munca cu filmul s-a depus la Coştiui unde s-a realizat planul în 
proporţie de 160%, la Sarasău 130%, la Bârsana, Rona de Jos, Rona de 
Sus, Budeşti, Sîrbi şi altele în procent de 110%. 

Sunt însă şi cămine culturale care nu şi-au îndeplinit planul ca de 
exemplu comuna Călineşti numai cu 31 %, Vad cu 68%, Giuleşti cu 50%, 
Satşugatag 57% şi altele. Mai sunt unele comitete executive comunale care 
nu au luat măsurile necesare pentru asigurarea bazei materiale ca: încălzit, 
bănci, cabine de proiecţie etc. cum e cazul la Săpânţa, Satşugatag, Bârsana 
şi altele. 

Munca politică şi cultural-educativă de masă în lunile de iarnă a adus 
o contribuţie importantă la clarificarea unor probleme politice şi ideologice, 
cultural-ştiinţifice izvorâte din sarcinile stabilite de partid, în etapa actuală de 
desăvârşire a construcţiei socialiste în patria noastră. 

Ea [a) contribuit în mare măsură la ridicarea nivelului de conştiinţă 
socialistă a ţăranilor colectivişti şi întovărăşiţi la dezvoltarea spiritului 
colectivismului, a sentimentului patriotic, la spiritul dragostei faţă de partid şi 
de statul nostru socialist. 

Rezultatul acestor activităţi este oglindit prin participarea în masă a 
cetăţenilor la diferite activităţi legate de -rezolvarea problemelor de interes 
obştesc, la întărirea economică organizatorică a G.A.C. şi întovărăşirilor şi 
prin interesul pe care-l acordă problemelor privind ridicarea nivelului politic şi 
cultural-ştiinţific. Tot mai mulţi sunt acei ţărani care iau cuvântul la diferite 
adunări şi fac propuneri constructive privind rezolvarea diferitelor probleme 
ce frământă comuna sau satul. 

Eficacitatea formelor politice şi cultural educative de masă este 
reflectată şi prin îmbogăţirea cunoştinţelor profesionale în vederea folosirii 
metodelor înaintate de muncă, în creşterea animalelor, în ramura 
pomiculturii şi legumiculturii. 

Tot mai mare este numărul cursanţilor de la învăţământul 
agrozootehnic de masă, care aplicând în viaţă cele învăţate reuşesc să 
obţină rezultate bune în producţie. 

Rezultatele concrete se poate constata la cursanţii de la G.A.C. 
Săpânţa, unde Stan Mihai Cîtu îngrijitor de animale obţine rezultate bune în 
creşterea în greutate a tineretului bovin. La Deseşti cursanţii Pop Vasile, Pop 
Ioan, Pop Gheorghe au transportat îngrăşămintele de grajd şi le-au 
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depozitat pe câmp în platforme conform celor învăţate. Iar Pop Ileana de la 
Săpânţa brigadiera de câmp, Şofineţ Mihai din Remeţi şi alţii au depăşiri de 
norme şi sunt fruntaşi în gospodărie. Rezultatul acestei munci se poate 
vedea şi prin participarea activă a ţăranilor muncitori la chemările 

organizaţiilor de partid şi de masă în vederea îndeplinirii diferitelor acţiuni 
patriotice. 

Astfel în raionul nostru în cursul anului trecut s-au realizat diferite 
obiective prin munci patriotice în valoare de peste 1.150.000 lei din care 
300.000 numai în perioada la care se referă raportul. Cele mai bune 
rezultate s-au obţinut în comunele Budeşti, Călineşti, Strâmtura, Remeţi, 

Onceşti prin munci de transport a materialelor şi alte munci necalificate 
pentru terminarea construcţiilor, obiectivelor votate în cadrul acţiunii de 
contribuţie voluntară bănească, printre care primul loc îl ocupă construcţiile 
de şcoli şi săli de clasă sau cooperative. 

Este semnificativ faptul că la toate aceste acţiuni pe primul loc s-au 
situat membrii şi candidaţii de partid, UTM-işti, care iau parte la diferite forme 
de învăţământ politic UTM, agitatorii, deputaţii, intelectualitatea satelor şi alţi 
oameni ai muncii. 

Din constatările făcute pe teren de către membrii biroului raional de 
partid şi de către brigăzile care .au fost trimise pentru sprijinirea muncii 
politice de masă reiese că pe lângă rezultatele pozitive obţinute se mai 
manifestă şi unele lipsuri care trebuesc cât de urgent înlăturate, luându-se 
cele mai eficace măsuri. În acest scop propunem biroului raional de partid să 
se ia următoarele măsuri: 

Să se analizeze în comitetele comunale şi în org.[anizaţiile] de bază 
activitatea politică şi culturală de masă desfăşurată în perioada de iarnă şi 
să ia măsuri concrete privind închiderea învăţământului de partid, de U.T.M. 
a învăţământului agrozootehnic de masă şi pentru impulsionarea activităţii 
cultural-artistice în vederea efectuării deplasărilor în satele învecinate pentru 
participarea acestora la cel de-al VII-iea concurs. 

Birourile org.[anizaţiilor] de bază vor lua măsuri de antrenare a tuturor 
intelectualilor din comune sau sate în vederea ţinerii conferinţelor, lecţiilor şi 
a participării lor la activităţi culturale artistice cu masele. 

Pentru întărirea calităţii lecţiilor de la învăţământul agrozootehnic de 
masă, Consiliul Agricol Raional să ia măsuri de instruire a lectorilor şi să 
organizeze chiar schimburi de experienţă, între colectiviştii cursanţi la 
învăţământul agrozootehnic de 3 ani. 

Birourile organizaţiilor de bază vor lua măsuri pentru instruirea 
agitatorilor în vederea mobilizării cetăţenilor în acţiuni legate de campania 
F.D.P. şi de campania de însămânţări de primăvară. 

Să se ia măsuri pentru pregătirea şi desfăşurarea acţiunilor închinate 
celei de-a 30-a aniversări a eroicelor lupte ale muncitorilor ceferişti şi 
petrolişti din 1933, cu care ocazie să se ţină conferinţe urmate de programe 
artistice în fiecare comună şi sat. În cadrul oraşului să se ţină pe întreprinderi 
şi în sala nouă de spectacole, să se organizeze adunarea festivă. 

Comitetul pentru cultură şi artă trebuie să formeze brigăzi de 
îndrumare metodică pentru echipele participante la cel de-al VII-iea concurs 
artistic şi să programeze săptămânal ţinerea de conferinţe şi deplasarea 
brigăzilor ştiinţifice şi artistice de la oraş la sate. Deasemeni să ia măsuri 
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concrete pentru închiderea lunii cărţii la sate. Bibliotecile vor lua măsuri ca în 
perioada trimestrului I să antreneze un procent de 80% din cititorii şi cărţile 
citite ale anului trecut. 

Consiliul Local Sindical şi Comitetul pentru cultură şi artă să ia măsuri 
pentru impulsionarea activităţii politice şi culturale de masă la S.E.Z., S.M.T. 
şi cartierele oraşului, în special în cele două gospodării agricole colective. 

Având în vedere rezultatele pozitive obţinute precum şi măsurile care 
se vor adopta considerăm că organele şi organizaţiile de partid vor depune 
toate eforturile pentru desfăşurarea unei munci susţinute în vederea ridicării 
nivelului politic şi cultural, pentru ridicarea conştiinţei socialiste a oamenilor 
muncii, pentru formarea omului nou, constructor al socialismului în ţara 
noastră. 

Sighet la 1 O februarie 1963 
SECRETAR, 
Fîrtea Ioan 

119. [Bucureşti], 28 februarie 1963. Îndrumare trimisă de Departamentu/ 
Cultelor, Direcţia de Studii, către împuternicitul Regiunii Maramureş cu 
privire la modul de pregătire şi desfăşurare a conferinţelor preoţeşti. Fond 
Inspectoratul Teritorial al Cultelor, dosar 4011964, filele 3-10. 

DEPARTAMENTUL CULTELOR 
DE PE LÂNGĂ CONSILIUL DE MINIŞTRI 

Direcţia de Studii 
28111963 

ÎNDRUMAR 
cu privire la modul de pregătire şi desfăşurare a conferinţelor preoţeşti 

de orientare şi sarcinile împuterniciţilor Departamentului Cultelor, în legătură 
cu aceste conferinţe. 

În prezent, numărul, temele şi ordinea de zi a conferinţelor preoţeşti 
de orientare se stabilesc de conducerea cultelor şi se aprobă de 
Departamentul cultelor. Aprobarea lor se comunică de Departament, cultelor 
sau eparhiilor respective, prin împuternicitul regional. 

După aprobarea temelor de către Departamentul Cultelor, conducerea 
cultului (eparhiei), sau protopopul respectiv (la cultul ortodox), desemnează 
câte trei deservenţi pentru fiecare temă programată, spre a întocmi câte un 
referat (expunere) separat. 

În mod asemănător se procedează şi la cultele protestante. 
Cele trei referate întocmite astfel, se studiază de o comisie alcătuită 

din protopop şi alţi doi preoţi din localitatea de reşedinţă a protopopiatului, 
sau din localităţile din apropiere, fixându-se asupra celui mai bun din ele. 

I. 
În legătură cu pregătirea şi desfăşurarea conferinţelor preoţeşti de 

orientare, sarcinile împuternicitilor sunt următoarele: 
1. Împuterniciţii regiona

0

1i, îndată ce primesc de la Departamentul 
Cultelor comunicarea aprobării temelor şi ordinei de zi, iau legătura cu 
conducerea cultului (eparhiei) şi se interesează de data, ora şi localităţile în 
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care vor avea loc conferinţele preoţeşti, precum şi de numele delegaţilor 
eparhiali care urmează a le prezida, etc. 

2. Conferinţele trebuie să-şi desfăşoare lucrările în clădirea sediului 
protopopiatului sau, în cazul când aceasta nu este posibil, în una din 
bisericile locale; 

Nu se va aproba ţinerea de conferinţe preoţeşti în săli de şcoală, 
cămine culturale, case de cultură, cluburi, etc. 

3. Pentru ca împuterniciţii să poată participa la toate conferinţele 

preoţeşti, vor observa ca ele să nu coincidă cu zilele când sunt programate 
conferinţele preoţeşti ale altor culte sau ale altor protopopiate din cuprinsul 
regiunii şi de comun acord cu reprezentanţii cultelor, se va stabili 
programarea definitivă. 

4. Împuterniciţii regionali vor aduce la cunoştinţa împuterniciţilor de 
raioane, din timp, data, ora şi locul unde se vor ţine conferinţele preoţeşti şi 
le vor da îndrumări asupra modului de pregătire şi de desfăşurare a 
acestora. 

5. Împuterniciţii se vor informa, pe cât posibil, dacă protopopii au adus 
la cunoştinţa tuturor deservenţilor din cuprinsul protopopiatului respectiv, 
data, ora şi locul unde se va ţine conferinţa preoţească, tema conferinţei, 
precum şi dacă au îndrumat deservenţii să reflecteze asupra temei 
conferinţei. La cultul ortodox preoţii posedă caiete speciale unde notează 
ideile şi concluziile personale. Acestea sunt vizate apoi de protopop. 

6. Împuterniciţii regionali vor lua legătura cu protopopii din cuprinsul 
regiunii respective, cerându-le să le înainteze, cu cel puţin cinci zile înainte 
de ţinerea conferinţei, textul integral al referatului, precum şi numele 
deserventului care l-a întocmit. 

7. După primirea referatului, împuterniciţii regionali vor analiza, cu 
toată atenţia, conţinutul acestuia, observând următoarele: 

- Temele referatelor să fie tratate şi dezbătute de pe poziţia învăţăturii 
de credinţă creştină, aplicându-se practic ideile acestei învăţături la sarcinile 
care stau în faţa deservenţilor, în vederea sprijinirii marilor năzuinţe ele 
popoarelor: pacea, lichidarea războiului, colaborarea între popoare, etc. 

- Ideile cuprinse în referat să dea deservenţilor o orientare justă atât 
asupra temei tratate, cât şi în problemele actuale care frământă omenirea şi 
preocupă însăşi bisericile din întreaga lume; 

- Expunerea să fie clară şi convingătoare şi să dureze cel mult 30 de 
minute. 

- Eventualele observaţii vor fi aduse la cunoştinţa protopopului 
respectiv în timp util şi discutate cu acesta, luându-se măsurile 
corespunzătoare pentru îmbunătăţirea conţinutului referatului. 

8. La conferinţele preoţeşti de orientare participă, în mod obligatoriu, 
toţi deservenţii clerici din protopopiat şi delegatul episcopiei. 

9. Pe lângă împuternicitul regional sau unul din împuterniciţii de 
raioane desemnat de el, la aceste conferinţe pot fi invitaţi, de la caz la caz, 
reprezentanţi ai organelor locale şi ai Comitetelor locale de luptă pentru 
pace. În acest scop, împuterniciţii vor lua legătura din timp cu conducerile 
respective, comunicându-le data, ora şi locul conferinţei. 

1 O. Conferinţele preoţeşti de orientare sunt prezidate - în general - de 
delegatul episcopiei sau, în lipsa acestuia, de protopopul respectiv. 
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11. Deschiderea acestor conferinţe este precedată de un scurt 
serviciu religios făcut în biserică, sau de rostirea unei rugăciuni, conform 
uzantei cultului, la care participarea împuternicitului este facultativă. 

' 12. Înainte de începerea citirii referatului, preşedintele conferinţei sau 
protopopul face apelul nominal al deservenţilor, notând pe cei care lipsesc, 
cu arătarea motivului. Se va observa dacă sunt absenţe sistematice ale unor 
deserventi. 

13. 'împuternicitul va îndruma pe preşedintele conferinţei sau protopop 
să antreneze pe toţi deservenţii la discutarea temei tratate, încât acestea să 
nu fie stereotipe, ci cât mai vii, să contribuie pozitiv la lămurirea deservenţilor 
în problemele _discutate şi să nu devieze în atitudini şi afirmaţii 
necorespunzătoare. 

14. Împuternicitul va observa modul în care deservenţii iau parte la 
discuţii, iar în eventualele cazuri de echivocuri, nelămuriri, afirmaţii 
necorespunzătoare sau atitudini negative, va determina pe preşedintele 

conferinţei să clarifice problemele discutate şi să ia măsuri pentru 
combaterea unor asemenea atitudini, precum şi pentru neutralizarea 
efectului lor. 

15. Nu se recomandă împuternicitilor să ia cuvântul în cadrul 
discuţiilor teologice purtate de deservenţi' în legătură cu tema tratată. În 
cazurile de eventuale atitudini nesănătoase din partea unor deservenţi faţă 
de regimul nostru sau faţă de problemele de actualitate, şi dacă din 
intervenţiile preşedintelui nu s-au lămurit toate aspectele, împuternicitul 
poate lua cuvântul la sfârşit, spunându-şi părerea şi dând unele îndrumări. 

16. După terminarea discuţiilor, preşedintele conferinţei trage 
concluzii, sintetizând ideile principale care s-au desprins din referatul citit şi 
din discuţiile purtate. Atât concluziile cât şi îndrumările date de preşedintele 
conferinţei se notează de deservenţi în caietul personal de conferinţe, 

constituind pentru ei un material documentar ajutător. Să se observe că 
aceste concluzii să fie cât mai clare şi legate de îndrumări practice şi 
mobilizatoare. 

17. împuterniciţii vor supraveghea apoi modul în care deservenţii 

aplică, în activitatea lor obştească, îndrumările primite la conferinţele 
preoţeşti. Cazurile negative semnalate pe teren vor fi aduse la cunoştinţa 
protopopului şi conducerii episcopiei respective, spre a lua măsuri de 
îndreptare. 

La regiuni, se va ţine o evidenţă a cazurilor negative, cât şi a 
deservenţilor care se remarcă prin aplicarea, în activitatea lor obştească, a 
îndrumărilor primite pe această linie la conferinţele preoţeşti. 

li. 
După terminarea conferinţei preoţeşti, împuternicitul ce a participat va 

întocmi un referat documentat, care va cuprinde următoarele date: 
- Felul conferinţei (de orientare ... ) 
- Protopopiatul 
- Cultul de care aparţine 
- Data când s-a ţinut conferinţa (ziua, luna, anul) 
- Localitatea în care s-a ţinut (comuna, raionul, regiunea) 
- Localul în care s-a ţinut (clădirea, sala, etc.) 
- Câţi deservenţi au participat la conferinţă 
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- Câţi deservenţi au absentat (se va arăta numele şi prenumele lor, 
parohia cu indicarea raionului şi regiunii, motivul absentării, dacă au avut 
aprobare să lipsească şi ce măsuri s-au luat împotriva celor care au lipsit 
nemotivat). 

- Dacă au fost invitaţi la conferinţă reprezentanţi ai organelor locale şi 
ai C. L. P. şi care dintre ei au participat (se va arăta numele şi prenumele lor, 
funcţia pe care o îndeplinesc şi instituţia unde lucrează). 

- Cine a prezidat conferinţa (se va arăta numele şi prenumele, funcţia 
pe care o îndeplineşte şi instituţia unde lucrează). 

- Tema referatului (se va arăta foarte pe scurt cuprinsul) 
- Cine a întocmit referatul (se va arăta numele şi prenumele preotului 

şi parohia unde funcţionează). 
- Dacă referatul a fost studiat în prealabil de comisia instituită în 

cadrul protopopiatului şi de împuternicitul regional. 
- Câţi deservenţi au participat la discuţii. 
- Care sunt deservenţii care au avut atitudine pozitivă în cadrul 

discuţiilor (se va arăta numele şi prenumele, parohia, raionul şi regiunea). 
- Care sunt deservenţii care au avut atitudine negativă în cadrul 

discuţiilor (se va arăta numele şi prenumele, parohia, raionul şi regiunea, 
precum şi în ce a constat această atitudine). 

- Dacă reprezentanţii organelor locale prezenţi la conferinţă au luat 
cuvântul şi ce părere şi-au exprimat în legătură cu tema tratată şi cu 
activitatea deservenţilor pe plan local. 

- Dacă împuternicitul a luat cuvântul (se va arăta motivul care l-a 
determinat la aceasta). 

- Atitudinea preşedintelui conferinţei (se va face o scurtă caracterizare 
a modului în care a condus lucrările conferinţei). 

- Ce concluzii au rezultat din expunerea temei şi care au fost 
îndrumările date deservenţilor de preşedintele conferinţei. 

- Lipsuri constatate de împuternicit în organizarea conferinţei. 
- O scurtă caracterizare a modului în care s-a desfăşurat conferinţa, 

cu arătarea părerii împuternicitului dacă scopul ei a fost atins. 
- Data şi localitatea în care împuternicitul şi-a întocmit referatul. 
- Semnătura împuternicitului. 
Împuternicitul care a participat la conferinţa preoţească îşi va întocmi 

referatul imediat după terminarea acesteia şi îl va înainta împuternicitului 
regional de care aparţine, a doua zi după ţinerea conferinţei. 

III. 

Împuterniciţii regionali vor centraliza toate rapoartele împuterniciţilor 
asupra modului în care s-au desfăşurat conferinţele preoţeşti de orientare şi 
vor întocmi, pe fiecare cult, câte o sinteză separată de sinteza generală 
lunar, în care se vor include următoarele date: 

1.- Denumirea regiunii pe raza căreia s-au desfăşurat conferinţele 
preoţeşti de orientare; 

2.- Denumirea cultului (episcopiei) care le-a organizat; 
3.- Denumirea protopopiatelor în care s-au ţinut conferinţele; 
4.- Datele la care au avut loc; 
5.- Localurile în care s-au ţinut; 
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6.- Situaţia numerică a dese.rvenţilor prezenţi şi absenţi pe 
protopopiate sub formă de tabel, care va cuprinde: 

- Denumirea protopopiatelor. 
- Numărul total al deservenţilor (se vor include nu numai cei salarizaţi 

de Stat, ci şi cei plătiţi din fondurile parohiilor, precum şi pensionarii în 
activitate. 

- Numărul total al deservenţilor prezenţi la conferinţă. 
- Numărul total al deservenţilor absenţi de la conferinţă, cu 

specificarea dacă au absentat motivat sau nemotivat. 
7.- Numele şi prenumele persoanelor care au prezidat conferinţele de 

orientare, cu arătarea funcţiunii pe care o îndeplinesc în cadrul cultului; 
8.- Numele şi prenumele reprezentanţilor organelor locale care au 

participat la aceste conferinţe; 
9.- Tema conferinţei. 
10.- Dacă împuternicitul regional a studiat referatul propus de comisia 

instituită în cadrul protopopiatului cu privire la tema conferinţei. 
11.- Numele şi prenumele deservenţilor care au întocmit referatele (se 

va arăta parohia la care funcţionează şi raionul). 
12.- Situaţia numerică a deservenţilor care au luat parte la discuţii, pe 

protopopiate, sub formă de tabel, care va cuprinde: 
- Denumirea protopopiatelor 
- Numărul deservenţilor prezenţi 
- Numărul deservenţilor care au luat parte la discuţii 
13.- O caracterizare asupra modului în care s-a desfăşurat discuţiile, 

cu exemple concrete de deservenţi care au avut atitudinea negativă (se va 
insista îndeosebi asupra atitudinilor negative, arătându-se, pe protopopiate, 
numele şi prenumele deservenţilor respectivi, parohia la care funcţionează, 
în ce au constat atitudinile negative şi ce măsuri s-au luat pe loc pentru 
combaterea acestor atitudini şi neutralizarea efectului lor). 

14.- Modul în care au fost conduse conferinţele preoţeşti de orientare 
de către preşedinţii acestora (exemple pozitive şi exemple negative). 

15.- Ce îndrumări au fost date deservenţilor de către preşedinţii 

conferinţelor preoţeşti de orientare. 
16.- Dacă reprezentanţii organelor locale prezenţi la conferinţe, au luat 

cuvântul (în caz afirmativ, se va arăta, pe conferinţe, numele şi prenumele, 
instituţia unde lucrează, funcţia pe care o îndeplineşte şi părerea exprimată). 

17.- Dacă împuterniciţii au luat cuvântul (se va arăta, pe conferinţe, 
numele şi prenumele lor, precum şi motivul care i-a determinat). 

18.- Lipsurile observate în organizarea conferinţelor (cu exemple 
concrete). 

19.- O caracterizare generală a modului în care s-au desfăşurat 
conferinţele. 

20.- Propuneri şi sugestii pentru îmbunătăţirea conferinţelor preoţeşti 
viitoare. 

21.- Data întocmirii sintezei. 
22.- Semnătura împuternicitului regional şi a împuternicitului secretar. 

IV. 
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- Împuternicitul regional va înainta această sinteză, pe fiecare cult, cu 
datele de mai sus, Directiei de Studii din Departamentul Cultelor, prin 
Direcţia Împuterniciţilor, în' termen de cel mult cinci zile de la data ţinerii 
ultimei conferinţe preoţeşti de orientare din fiecare trimestru. 

- Împuterniciţii regionali vor prelucra cu împuterniciţii de raioane textul 
acestui îndrumar şi împreună vor lua din timp măsuri pentru stricta 
respectare a dispoziţiilor pe care le cuprinde. 

120. Sarasău, 4 iunie 1963. Informare a propagandistului Ion Seiceanu in 
legătură cu modul de folosire a colectivului de agitatori G.A.C. Sarasău, 

instruiţi de biroul organizaţiei de bază ,,in rezolvarea problemelor ce se 
ridică". Fond Comitetul Raional Sighet al P.M.R., dosar 47111963, filele 166-
170. 

CUM ESTE FOLOSIT COLECTIVUL DE AGITATORI ÎN 
REZOLVAREA PROBLEMELOR CE SE RIDICĂ ÎN CADRUL G.A.C. 

Noua etapă de dezvoltare în care a păşit agricultura ţării noastre, 
impune o ridicare la un nivel şi mai înalt a muncii politice, la schimbarea 
conţinutului ei în funcţie de problemele cele mai actuale ale satului 
colectivizat. 

În această direcţie, educaţia maselor în spiritul atitudinii socialiste faţă 
de muncă, solicită din partea comuniştilor răbdare şi pricepere de a forma la 
colectiviştii noştri dragostea faţă de muncă, de avutul obştesc şi dezvoltarea 
spiritului de colectiv. 

Se ştie faptul că, în această direcţie o importanţă pentru rezolvarea 
tuturor problemelor care stau în faţa gospodăriei o constituie munca politică 
de masă şi conţinutul ei ideologic. 

Ţinând seama că agitatorii constituie unul din principalii factori care 
răspândesc cuvântul partidului în masa de colectivişti, biroul organizaţiei de 
bază din cadrul gospodăriei noastre colective a luat măsuri de organizare a 
grupelor de agitatori, repartizându-i pe brigăzi şi echipe în cadrul gospodăriei 
colective. 

Gospodăria noastră este tânără, are mai bine de un an, familiile care 
muncesc în cadrul ei sunt în număr de 436. Suprafaţa de teren agricolă, fiind 
de 1140 ha. având un caracter zoo-pomicol. 

Numărul comuniştilor din cadrul organizaţiei noastre de partid a fost la 
început mic 14, crescând astăzi la 34 membri şi candidaţi de partid. De 
asemenea numărul agitatorilor a crescut dela 21 cât am avut la înfiinţarea 
Gospodăriei la 53 agitatori în prezent, aceştia îşi desfăşoară activitatea sub 
directa îndrumare a biroului organizaţiei de bază. 

Sarcinile care au stat şi stau în faţa colectivului de agitatori în lumina 
plenarei din aprilie 1962, cât şi a Sesiunii Extraordinare privind încheierea 
colectivizării agriculturii sunt: 

- dezvoltarea sectorului zootehnic în cadrul G.A.C. 
- mobilizarea colectiviştilor la muncă 
- păstrarea avutului obştesc al gospodăriei 
- dezvoltarea pomiculturii 
- dezvoltarea spiritului de colectivism 
- culturalizarea maselor de colectivişti. 
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Pornind de la aceste probleme, biroul organizaţiei P.M.R. din cadrul 
G.A.C. a trecut la instruirea colectivului de agitatori pentru a-l înarma cu 
cunoştinţe necesare. La pregătirea şi instruirea agitatorilor a asistat în cele 
mai multe cazuri şi instructorul de partid. La aceste pregătiri se obişnuieşte 
să se prezinte o scurtă informare politică, apoi se prezintă materiale cu 
privire la problemele actuale ale vieţii din gospodărie, ele sunt prezentate de 
tov. Taplea Ioan, secretarul organizaţiei de bază, iar atunci când problemele 
se referă la specialităţi sunt prezentate de agitatorul Kaszler Adalbert 
inginerul gospodăriei, care în repetate rânduri a prezentat în faţa agitatorilor 
materiale ca: „Să dezvoltăm pomicultura în gospodăria noastră", „Plantatiile 
de pomi pe suprafeţe întinse", etc. În direcţia sectorului zootehnic, doct~rul 
veterinar Steibel a prezentat în faţa agitatorilor expuneri: „Modul de îngrijire a 
animalelor", „Furajarea animalelor", „Creşterea viţeilor", „Prevenirea bolilor la 
animale" etc. 

Munca cu agitatorii nu s-a terminat odată cu instruirea lor. Biroul 
organizaţiei a avut în centrul preocupării această problemă, sprijinind 
activitatea agitatorilor şi ridicarea la nivelul sarcinilor multiple ce stau în faţa 
lor, pentru întărirea economico-organizatorică a G.A.C.-ului şi pentru 
dezvoltarea conştiinţei socialiste a colectiviştilor. 

După intrarea în gospodărie colectivă a întregului sat, în fata 
colectivului de agitatori s-au pus probleme multiple. În primul rând ţăra~ii 
noştri nu erau obişnuiţi să muncească împreună şi sistematic, aplicarea 
regulilor agrozootehnice înaintate le păreau lucruri noi. 

În această direcţie a fost foarte bine venit învăţământul agrozootehnic 
în cadrul căruia în număr mare colectiviştii la învăţământul agrozootehnic 
peste 800 de colectivişti - au făcut posibilă desfăşurarea în condiţiuni bune 
a învăţământului, fiind repartizaţi pe ramuri de producţie ca: agricultură, 
pomicultură, zootehnie, legumicultură. Agitatorii au format în jurul lor grupe 
de colectivişti discutând şi rezolvând problemele puse în faţa lor, astfel 
agitatorul Lumei Ioan candidat de partid a discutat cu grupe de cetăţeni după 
terminarea orelor de învăţământ şi în timpul liber despre: necesitatea 
plantării cu pomi fructiferi, meri şi pruni de calitate pe suprafeţe întinse, pe 
dealurile şi locurile din hotarul gospodăriei colective; despre modul de 
plantare şi veniturile pe care aduc aceste plantări. 

Amintim în această direcţie că s-a reuşit ca în prezent gospodăria 
noastră să posede un număr de 13.520 pomi fructiferi, din care plantaţii 

tinere un număr de 6.075. 
Agitatoarea lerima Maria care desfăşoară o activitate intensă în rândul 

femeilor, a mobilizat un număr însemnat de tinere fete la desfăşurarea 
muncii în cadrul grădinei de zarzavat, înfiinţat în primăvara acestui an pe o 
suprafaţă de 6 ha., a arătat colectivistelor în repetate rânduri necesitatea 
dezvoltării legumiculturii în cadrul gospodăriei noastre. 

Agitatorul lerima Vasile a reuşit să ducă în bune condiţiuni în masa de 
colectivişti hotărârile consiliului în ceea ce priveşte construcţia adăposturilor 
pentru animale. Astfel, s-a reuşit ca în cadrul gospodăriei noastre să se 
construiască în această perioadă un grajd de cărămidă pentru 100 de vaci şi 
unul asemănător în construcţie în incinta satului şi două grajduri, care sunt 
pe terminate în aşa zisul loc „Poiana". Asemenea acţiuni au fost duse şi de 
agitatorii Boje Vasile, Coman Mihai şi alţii. 
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În domeniul agriculturii, unde sprijiniţi şi alţi agitatori şi de consiliul de 
conducere al G.A.C.-ului şi al biroului organizaţiei de bază, s-a reuşit să se 
desţelenească o suprafaţă de aproape 5 ha. teren care în trecut nu aducea 
nici un folos redându-se agriculturii şi fiind în prezent semănat cu porumb. 
De asemenea este bine să scoatem în evidenţă activitatea agitatorului 
Filatov Constantin şi a agitatoarei Stan Maria care în direcţia sănătăţii au 
luptat mult pentru a introduce pe fiecare colectivist în acţiunile medicale care 
au fost întreprinse. 

Tovarăşi, 

Munca în colectiv a adus multe rezultate şi surprize plăcute, iar câte 
odată neplăceri şi neajunsuri. În această direcţie agitatorii a trebuit să 
desfăşoare o activitate din plin. Unii colectivişti neînţelegând temeinic 
păstrarea cu sfinţenie a avutului obştesc, au căutat să exploateze la 
maximum uneltele agricole şi animalele de tracţiune, aşa am avut pe tov. 
Branic Flore, Pop Ioan, care muncind cu caii au lucrat în cadrul gospodăriei 
şi în timpul de repaus pe loturile colectiviştilor, neglijând odihna animalelor şi 
repararea uneltelor. Agitatorii au sesizat aceste probleme consiliului şi 

organizaţiei de partid deoarece începea să se extindă şi la alţii. 
Agitatorii Chirai Nuţu şi Covaci Ioan au explicat acestor tovarăşi în 

repetate rânduri modul de muncă şi odihnă cât şi de păstrare, reuşind ca în 
scurt timp acest neajuns să fie înlăturat. O altă surpriză a fost aceea că unii 
colectivişti ca: Danci Gavrilă, lerima Ioan lucrând la recoltatul fânului, au 
găsit de cuviinţă ca la întoarcere acasă să aducă şi pentru dânşii câte o 
sarcină de fân, motivând că nu se cunoaşte dintr-o cantitate aşa mare de fân 
o cantitate aşa mică. 

Agitatorii Coman Ioan, Dudaş Nuţu, lerima Gheorghe şi alţii au sesizat 
aceste probleme şi au arătat acestor tovarăşi unde o să ajungă sectorul 
zootehnic procedându-se în aşa fel. Colectiviştii mai sus numiţi au înţeles, 
iar aceste surprize au intrat pe calea dispariţiei. 

De asemenea, apropierea satului nostru de oraşul Sighet a făcut ca 
mare parte dintre locuitori să ocupe servicii în cadrul oraşului, fapt care a 
făcut ca agitatorii să desfăşoare o muncă de lămurire în rândul familiilor 
acestora. Mai mult ca atât, s-a reuşit prin munca agitatorului Bledea Teodor 
şi a agitatorului Pricop Marcel ca chiar din aceşti muncitori în timpul liber să 
muncească în cadrul gospodăriei, aşa avem pe tov. Dudaş Augustin, Oros 
Vasile şi alţii. 

Tovarăşi, 
O activitate susţinută a agitatorilor s-a simţit în perioada campaniei 

însămânţărilor de primăvară, fapt care a făcut ca tânăra noastră gospodărie 
să obţină locul I. pe raion în terminarea cu succes a campaniei. 

Agitatorii Arba Petru, Bledea Maria, Bledea Teodor, Kaszler Adalbert, 
Dudaş Nuţu şi alţii au desfăşurat o muncă susţinută în rândurile 
colectiviştilor, arătându-le acestora necesitatea desfăşurării campaniei şi că 
astăzi mai mult ca oricând există toate posibilităţile pentru aplicarea în 
practică a metodelor ştiinţifice de lucrare a pământului şi ca urmare, de a se 
obţine recolte mult sporite la hectar. 
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O preocupare intensă a organizaţiei P.M.R. prin mijlocirea agitatorilor, 
a fost în direcţia muncii de culturalizare a maselor. Căminul cultural, 
biblioteca, filmul, gazeta de perete, agitaţia vizuală, cercul de citit, panoul, 
au fost şi sunt forme eficace în munca agitatorilor în direcţia ridicării nivelului 
cultural, ideologic şi politic al colectiviştilor. 

Munca agitatorilor nu s-a limitat numai în incinta satului, ea s-a 
continuat şi se duce şi pe câmp în cadrul brigăzilor şi echipelor de muncă. În 
momentele de repaus, agitatorii ca: utemista Tuple Iustina, candidata de 
partid lerima Maria, Bledea Măricuţa şi alţii, citesc în faţa colectiviştilor 

articole din ziarul local şi central în legătură cu realizări, evenimente cât şi 

politica internă şi internă a partidului nostru. 

Tovarăşi, 

Experienţa acumulată de către colectivul de agitatori, a confirmat 
necesitatea ducerii şi pe mai departe a muncii şi activităţii acesteia sub 
conducerea directă a biroului organizaţiei de partid din gospodărie, pentru 
întărirea economico org[anizatorică] a G.A.C. şi pentru înflorirea tinerei 
noastre gospodării colective. 

Sarasău 4 iunie 1963 
Ion Seiceanu 

121. Vişeul de sus 26 iunie 1963. Informare întocmită de primsecretarul 
Comitetului Raional Vişeu al PMR cu măsurile luate pentru dezvoltarea 
sectorului zootehnic. Fond comitetul raional al PMR Vişeu, dosar 39911963, 
filele 81-83. 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Vişeu 

Informare 
Privind măsurile luate de Biroul comitetului raional de partid Vişeu 

pentru desvoltarea sectorului zootehnic.-
Biroul raional de partid a continuat să controleze şi să îndrume 

consiliul agricol raional, organizaţiile de bază ca şi conducerile gospodăriilor 
colective din raionul Vişeu în direcţia desvoltării sectorului de crestarea 
animalelor. 

1.- S-a realizat în totalitate sarcina de plan la cumpărările de animale 
atât din credite de stat cît şi din fondurii proprii, ne referim la numărul de 450 
de vaci şi 800 viţele din credite stat şi un număr de 50 de vaci din fondurii 
proprii.-

Referitor la cumpărarea de oi în număr de 1.500 capete din care 800 
din credite de stat şi 700 din fondul proprii rămâne să le cumpărăm odată ce 
avem repartiţia primită pentru regiunea Ploieşti s-au Braşov întrucât 
animalele vor trebuie să fie de rasă cu lâna semifină (ţigaie de munte). 

2.- Pentru intensificarea ritmului de construcţii a grajdurilor din cadrul 
unităţilor noastre socialiste vă putem comunica următoarele date. 

Total obiective de construit pe GAG. 39, începute 19 obiective, din 
care fundaţia terminată 6 grajduri iar cu învelitoare terminată nu avem nici 
una. 
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Prin cele 39 de obiective 21 sînt grajduri din care 6 grajduri au 
fundaţia terminată iar la celelate au început săpăturile după cum urmează: la 
GAC. de pe Valea lzei care sînt în număr de 6 au început săpăturile la 
fundaţii, la un număr de 5 grajduri cu menţiunea că gospădăria agricolă 
colectivă Săliştea a început construcţia la zidurile unui grajd. La gospodăriile 
colective de pe Valea Vişeului au început săpăturile gospodăriile colective 
Petrova, Vişeul de jos, restul avînd fundaţiile terminate. Menţionăm că toate 
materialele necesare construcţiilor sînt aduse la GAC. acestea neavînd 
greutăţi în direcţia materialului. 

Brigăzile de co[n]strucţii formate continuă sa-şi ducă lucrările cu un 
ritm mulţumitor la gospodăriile colective Vişeul de Jos, Vişeul de Mijloc, 
Leordina, şi Petrova şi mai puţin mulţumitor la GAC. Săliştea, Dragomireşti, 
Cuhea, leud, Rozavlea şi Şieu. GAC. Vişeul de Jos a terminat construcţia 
zidurilor la un grajd. 

3.- Biroul raional de partid a îndrumat consiliu agricol raional Vişeu, 
pentru a mobiliza întreaga forţă de muncă în vederea începerii acţiunii de 
recoltatul trifolinelor şi a fâneţelor, prin aceia că toţi ţăranii muncitori care 
sunt plecaţi la alte lucrări din regiune şi din alte regiuni ale ţării să se 
reîntoarcă în acestă perioadă pentru a forma brigăzi şi echipe de cosaşi 
pentru a putea realiza planul de recoltare la fâneţe şi trifoliene. 

Faţă de timpul neprielnic din ultima vreme ce a persistat în golurile de 
munte putem semnala că nu am avut nici un fel de pierderi din cauza 
maladiilor afrigore. 

Echipele de medici veterinari şi de agenţi veterinari care au vizitat şi 
controlat toate turmele de oi şi bovine din golurile de munte ne-au semnalat 
că efectivele de animale sunt în stare de sănătate perfectă fără piederi 
ducând şi o acţiune de castrarea tuturor taurilor clandestini ce au existat 
îndrumând şefii de stînă să aducă în vederea asigurării montei tauri din 
statiunile de montă comunale care au originea cunoscută. 

' În aceste săptămâna (săptămâni!) producţia de lapte din fermele de 
vaci de la unităţile noastre socialiste au avut o evoluţie negativă în sensul 
că, producţia de lapte a scăzut consecutiv timpului extrem de rece şi a ploilor 
ce au bântuit golurile de munte, astfel la gospodăria colectivă leud producţia 
de lapte de la 6-7 litri a scăzut la 3,50-4 I, la gospodăria colectivă Săliştea de 
la 5 litri la 3,50, la gospodăria colectivă Vişeul de Jos de la 6-7 litri la 5 litri. 

În privinţa situaţiei organizaţiilor de partid din sectorul zootehnic 
precizăm următoarele: Nu avem create org.[anizaţii] de partid pe brigăzi s
au ferme rămânând ca să vă comunicăm că în fiecare brigadă avem membrii 
şi candidaţi de partid aşa cum am comunicat la informarea precedentă. 

Referitor la schimburile de experienţă din anul 1963 va comunicăm că 
situaţia este aceiaşi ca cea amintită în informarea precendentă, menţionăm 
că schimbul de experienţă programatîn ziua de 22 iunie a.c la păsunea 
model Prislop s-a amânat până la o dată ca va fi stabilită ulterior din moment 
ce timpul nu a permis efectuarea scimbului de experienţă în cele mai bune 
conditiuni. 

'3.- Întrecerile socialiste au luat fiinţă în golurile de munte între echipele 
de păstori din muntele Prelucile Cerbului şi echipa de păstori din muntele 
Prislop prima aparţinând gospodăriei agricole colective Brazde Unite 
Săliştea iar a doua a gospodăriei colective Mai Vişeul de Jos. 
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Obiectivele acestei întreceri socialiste sunt obţinerea unei cantităţi mai 
mare de lapte recoltat în cele mai bune condiţiuni de zooigienă, mutarea 
târlelor în timp util ca şi organizarea păşunatului conform normelor date. 

Scoatem în evidenţă faptul că în toate gospodăriile colective 
organizaţiile de partid au îndrumat în mod competent consiliile de conducere 
pentru dezvoltarea sectorului zootehnic prin cumpărările de animale care au 
fost realizate în totalitate. Cu ocazia dărilor de seamă semestriale în toate 
unităţile socialiste din agricultură s-a pus un accent deosebit pentru 
dezbaterea planului de producţie din sectorul zootehnic fiind adoptate în 
acest sens măsuri corespunzătoare. Deasemenea tot în acest scop au 
început să organizăm adunări deschise ale organizaţiilor de partid cu activul 
fără de partid pentru a antrena în fermele de animale ca îngrijitori pe cei mai 
buni membri şi candidaţi de partid, aşa s-au organizat la gospodăria 

colectivă Rozavlea şi altele, acţiune ce este în curs de desfăşurare în toate 
gospodăriile colective participând şi membri Biroului comitetului raional de 
partid şi comitetului executiv a sfatului popular raional. 

Vişeul de sus la 26 iunie 1963 
PRIMSECRETAR 

ss indescifrabil 

122. Sighet, 20 septembrie 1963. Informare a Biroului Raional Sighet al 
P. M. R. privind activitatea organelor şi organizaţiilor de partid din raion în 
perioada de vară a anului 1963, cu activitatea de propagandă dusă „pentru 
ridicarea conştiinţei socialiste a maselor de muncitori şi ţărani colectivişti, a 
întăririi economico-organizatorice a gospodăriilor agricole colective". Fond 
Comitetul Raional Sighet al P.M.R„ dosar 47111963, filele 141-150. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÎN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

INFORMARE 
Pe baza Planului de măsuri a Biroului Comitetului Regional de Partid, 

biroul raional de partid a orientat activitatea organelor şi organizaţiilor de 
partid, a organizaţiilor de masă, şi a instituţiilor de cultură în perioada de 
vară spre continua îmbunătăţire a muncii politice şi cultural educative de 
masă, punând. un accent deosebit pe ridicarea conştiinţei socialiste a 
maselor de muncitori şi ţărani colectivişti, pe legarea muncii culturale -
educative de problemele concrete ale producţiei din intreprinderi şi ale 
întăririi economico - organizatorice ale gospodăriilor agricole colective.-

I. Munca politică si cultural-educativă 
În această perioadă în munca cultural-educativă la sate o atenţie 

deosebită a fost acordată popularizării în rândul ţărănimii a politicii Partidului 
nostru, a educării colectiviştilor în spiritul dragostei faţă de partid, faţă de 
patria noastră socialistă şi a cunoaşterii realizărilor obţinute de poporul 
nostru muncitor pe drumul săvârşirii construirii socialismului.-

Astfel în perioadă aceasta în cadrul organizaţiilor de Partid au fost 
făcute expuneri de către membrii comitetului raionali şi orăşănesc de partid, 
activişti de partid, lector şi propagandişti de pe lângă Cabinetul de Partid. De 
exemplu „Rolul colectivului în formarea trăsăturilor morale comuniste", 
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„Carnetul de Partid documentul cel mai de preţ al comunistului", „Caracterul 
reacţionar al moralei religioase", „Trăsăturile morale ale comuniştilor", 

„Calitatea de membru de partid" şi altele la care au participat un nr. de peste 
6.000 de membrii şi candidaţi de partid din organizaţiile de bază din 
intreprinderi, institutii, g.a.c., întovărăşiri din comune şi sate. 

În această perioadă, Biroul Raional de Partid a făcut instruirea 
agitatorilor în întreprinderi, g.a.c., întovărăşiri, etc. La aceste 5 instruiri au 
participat 15.600 de agitatori. Instruirea a fost făcută de către membrii 
comitetului raionali de Partid, activişti de Partid, ingineri şi profesori. La 
instruire s-au făcut informări în întreprinderi legate de realizările planului de 
producţie despre calitatea produselor a reducerii preţului de cost, expuneri 
cu situaţia interne şi externe. Ca rezultat a muncii de lămurire dusă de 
agitatori în rândul muncitorilor toate întreprinderile din Sighet au realizat 
planul de producţie şi reducerea preţului de cost obţinând economii peste 
1.200.000.-

La sate un accent deosebit s-a pus la instruirea agitatorilor pe 
întreţinerea culturilor, terminarea în bune condiţiuni a campanie de vară, 
recoltatul fânului şi îngrijirea şi mărirea şeptelului de animale. Astfel s-a 
reuşit la mobilizarea colectiviştilor la muncă de către agitatori pentru 
obţinerea de rezultate frumoase de către gospodăriile agricole colective. Prin 
întreţinerea în bune condiţiuni a culturilor de grâu, a secerişului la timp s-au 
obţinut pe raion 1.240 kg. la ha, iar G.A.C. Viaţa Liberă 1. 715 kg. la ha, iar 
G.A.C. Iza 1617 kg. la ha grâu. S-a recoltat întreaga suprafaţă de furaje la 
toate gospodăriile agricole colective şi întovărăşiri din raion. De asemenea în 
urma popularizării în rândurile colectiviştilor cu privire la creşterea şeptelului 
de animale s-a mărit prin prăsilă proprie a crescut cu 770 de capete noi 
născuti.-

~ 

ln afară de instruirea lunară cu agitatorii s-a mai organizat un schimb 
de experienţă în cursul lunei iulie cu agitatorii din cadrul g.a.c. din raion la 
Gospodăria Agricolă Colectivă Săpânta. 

În această perioadă gazetele' de perete s-au preocupat în cadrul 
întreprinderilor de popularizarea rezultatelor obţinute în realizarea planului 
de producţie de către muncitori iar în gac articolele au fost acsate pe 
popularizarea rezultatelor obţinute în campania de vară, creşterea şeptelului 
de animale şi au scos în evidenţă lipsurile unor colectivişti care a avut 
abateri dela disciplina în muncă. De asemenea între zilele 28-30 iulie a.c. au 
avut loc 2 schimburi de experienţă a gazetelor de perete. Una s-a ţinut la 
G.A.C. Săpânţa participând colectivele gazetelor de perete de la toate g.a.c. 
şi întovărăşiri, iar al doilea la Sighet, în cadrul întreprinderii Partizanul, la 
care au participat toate colectivele de la întreprinderi şi instituţii.-

Cu ocazia schimbului de experienţă au fost prezentate referate din 
partea unor responsabil ai gazetelor de perete. De exemplu la Săpânţa 
resp[onsabilul] gazetului de perete a arătat cum a contribuit articolele scrise 
la întărirea disciplinei în muncă îngrijirea şi creşterea animalelor şi 
asigurarea bazei furajere. De asemenea au fost scoase în evidenţă unele 
articole scrisă de către corespondenţii voluntari privind lipsurile ce s-a 
manifestat în G.A.C.-

La centrul din Sighet au fost prezentate mai multe informări din partea 
resp[onsabililor] gazetelor de perete ca de exemplu: informarea privind 
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articolele scrise în privinţa popularizării fruntaşilor în producţie, rezultatelor 
obţinute în muncă de către muncitori, gazeta de perete de la lntrepr[inderea] 
Unitatea a informat despre articolele critice aduse unor muncitor[i[ în 
activitatea cărora s-au manifestat lipsuri privind calitatea materialelor şi 
disciplina în muncă. Colectivul gazetelor de perete dela O.C.L. Produse 
Industriale a informat despre rolul caricaturilor în educarea lucrătorilor din 
comerţ. În urma discuţiilor a reeşit ca gazetele de perete au un rol important 
în educarea muncitorilor privind realizarea sarcinilor de plan, a disciplinei în 
muncă, etc. În concluzie la ambele schimburi de experienţă din partea 
Comitetului Raional de Partid au fost trasate sarcini concrete gazetelor de 
perete privind activitatea lor în viitor.-

În întreprinderi şi instituţii a fost reînoită agitaţia vizuală cu lozinci 
acsate pe realizările planului de producţie pe muncitori, brigăzi, echipe, iar în 
g.a.c. au fost axate pe popularizărea Hotărârii Consiliului de Miniştri privind 
creşterea şeptelului de animale, recoltatul şi depozitatul fânului precum şi 

valorificarea tuturor resurselor în vederea asigurării bazei furajere.-
În total pe raion au fost confecţionate peste 160 de panouri şi peste 

1200 de lozinci puse în diferite locuri vizibile la îndemână muncitorilor şi 
colectiviştilor.-

Organizaţiile U.T.M. sub conducerea părinţească ,a comuniştilor a 
mobilizat tinerii din raionul nostru să contribuie din timp alături de vârstnici la 
înfăptuirea măretelor obiective ale şesenalului, trasate de Congresul al III-iea 
a Partidului. În procesul acestei munci creatoare tinerii cresc şi se educă în 
spiritul moralei socialiste proprii omului de tip nou. Alături de această metodă 
s-a acordat o atenţie deosebită altor forme de lărgire a orizontului lor politic 
şi cultural. 

Pe baza unor indicaţii ale Comitetului Raional de Partid, Comitetul 
Raional U.T.M., prin activul său, a extins organizarea duminicilor cultural
sportive la sate. S-au organizat întâlnire între echipele de footbal şi volei, 
crosuri, întreceri de trântă, de oină, etc. Cu ocazia spartachiadei de vară 
peste 8250 de tineri au fost antrenaţi în astfel de competiţii sportive. 

Şi în gospodăriile agricole colective din raionul nostru U.T.M.-iştii s-au 
situat ca fruntaşi în lupta pentru sporirea producţiei vegetale şi animale.-

Comitetul Raional de U.T.M. a acordat o atenţie deosebită concursului 
„Iubiţi cartea". Datorită unor forme ca recenzii, prezentări de cărţi, moment 
poetic, colportaje, etc. s-a mărit nr. cititorilor din organizaţiile de tineret. În 
primul semestru al a.c. s-au citit peste 90.000 de volume faţă de 75.000 câte 
s-au citit în anul 1962, iată deci o creştere simţitoare.-

„Joile Tineretului" devin manifestări interesante mobilizatoare pentru 
că tinerii se cultivă distrându-se. Mai reuşite sunt acelea organizate de 
Clubul l.C.Frimu şi Casa Raională de Cultură unde nr. participanţilor umple 
sala până la refuz. Cu acest prilej se ţin scurte informări pe teme politice sau 
sfaturi în comportare socială sau atitudinea ce trebuie să aibă un tânăr în 
timpul dansului, concursuri de cântece, sau rubrica ştiaţi că din presa 
centrală sau din publicaţiile de specialitate (îndrumătorul cultural). 

li. Munca politică si cultural-educativă în industrie. 
În vederea mobilizării largi a colectivelor de muncitori la lupta pentru 

traducerea în viaţă a prevederilor documentelor a Congresului al III-iea şi al 
planului de stat pe 1963 munca politică şi cultural-educativă de masă a fost 
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subordonat acestui obiectiv. Astfel în cadrul cluburilor şi colţurilor roşii din 
întreprinderi conform planurilor de muncă unice în lunile mai - septembrie 
a.c. s-au ţinut un nr. de 95 de conferinţe din domeniile politic economic, şi 
ştiinţa popularizată. 

În domeniul politic, pentru informarea oamenilor muncii despre politica 
partidului s-au ţinut peste 20 conferinţe. Amintim şi câteva titluri Bună stare a 
poporului, (sic!) Ţeluri supreme al politicii P.M.R. „Cronica evenimentelor 
internaţionale", „România pe glob ieri şi azi", şi altele, la care au participat 
peste 5.500 de muncitori.-

Urmărind generalizarea experienţei înaintate în producţie, a educării 
colectivelor în spiritul atitudinei socialiste faţă de muncă pentru combaterea 
unei concepţii înapoiate în faţa oamenilor muncii s-au făcut expuneri ca: 
Opinia publică şi rolul ei educativ", „Chipul moral al omului nou", „Femeia 
factor activ în construirea socialismului" şi altele la care au participat peste 
4.800 de cetăţeni.-

Munca politică şi culturală educativă de masă a militat permanent 
pentru dezvoltarea dragostei faţă de partid şi patrie, pentru educarea 
oamenilor muncii şi spiritul internaţionalismului proletar. Urmărind aceste 
obiectiv s-a organizat în întreprinderi şi instituţii expuneri pe teme ca: „Patria 
noastră în cifre şi fapte", „Viitorul nostru luminos al Patriei noastre socialiste", 
„Respectarea legilor statului nostru datorie patriotică a fiecărui cetăţeni" şi 
altele. Nr. participanţilor ridicându-se peste 6.000.-

Pentru a combate rămăşiţele ideologiei vechi din conştiinţa oamenilor 
muncii şi înarmarea lor cu ideologia marxistă leninistă în cadrul Cluburilor a 
colţurilor roşii din întreprinderi şi instituţii au fost expuse următoarele teme: 
Apariţia vieţii pe pământ, „Când şi de ce a apărut religia", „Superstiţiile sunt 
dăunătoare sănătăţii omului", etc., la care au fost mobilizaţi aproximativ 
7.900 de oameni ai muncii.-

Măreţul eveniment a zilei de 23 August a constituit un moment 
important din viaţa poporului nostru prilejuind o trecere în revistă a 
realizărilor obţinute sub conducerea înţeleaptă a partidului nostru în 
domeniile economic politic şi social în anii regimului democrat popular. 
Aceste realizări au fost oglindite şi popularizate prin organizarea de 
manifestări cu masele din cele 14 întreprinderi şi instituţii unde au participat 

·un număr de 4.600 de muncitori. Conferinţele au fost ţinute de membrii 
comitetului raionali de partid şi de activişti ai comitetului raional de partid 
organizat între zilele de 15-20 august a.c. Aceste expuneri enumerate mai 
sus au fost ilustrate cu exemple şi strâns legate de activitatea şi experienţa 
dobândită în principalele ramuri industriale ale raionului nostru. Pentru 
asigura intensă propagandă tehnică în rândurile muncitorilor în scopul 
îmbunătăţirii cunoştinţelor tehnico-profesionale potrivit nevoilor întreprinderii 
s-a organizat expuneri corespunzătoare cu profilul lor. Astfel la Unitatea s-a 
ţinut conferinţe pe teme „Fibrele sintetice şi utilizarea lor în procesul de 
producţie". La U.l.L., Alexandrµ Tamaş, lprodcoop s-au organizat expuneri 
pe teme „Utilizarea raţională a masei lemnoase", „Mijloacele şi căile reducerii 
preţului de cost".-

Pentru a reduce prejudiciile din comerţul de stat şi cooperatist s-a ţinut 
conferinţa „Prevenirea pagubelor din sectorul comercial" cu lucrătorii de la 
T.A.P.L., O.C.L. Alimentară, O.C.L. Industrială. 
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Tot în această perioadă s-a acordat un sprijin Casei Raionale de 
Cultură în organizarea activităţii cultural-educative, pentru a cuprinde câţi 
mai mulţi oameni ai muncii din oraşul nostru. Astfel s-a ţinut conferinţele cu 
forţe locale, ca „Politică externă a P.M.R.", ,,Viitorul luminos al Patriei 
noastre", sau altele [cu] forţe de la regiune sau chiar din Bucureşti ca de 
exemplu: „Lupta pentru pace în R.P.R.", „Oboseala şi nevroza", „Prevenire şi 
tratament", etc., la care au participat aproximativ peste 1500 de cetăţeni cu 
diferite ocupaţii.-

Munca culturală artistică în această perioadă a cunoscut un avânt 
deosebit, mai ales când ne găseam în prima etapă a celeia VII-iea concurs. 
Au luat fiinţă formaţii noi ca: orchestră de muzica populară care valorifică 
numai folclor maramureşean, orchestră de muzicuţă ambele ale Casei 
Raionale de Cultură.-

În raza oraşului nostru au existat 12 brigăzi de agitaţie care au 
susţinut peste 80 de programe atât la Unitatea unde lucrează membrii 
componenţi ai brigăzilor cât şi în deplasare. Echipe de dansuri în nr. de 4 
care de asemenea au prezentat programe atât la sediu cât şi în deplasare. 
Programele formaţiilor artistice în oraşul nostru au fost văzute şi în oraşul 
Vişeu, Năsăud regiunea Cluj.-

A luat fiinţă un nr. de 2 coruri noi la Spital şi la Unitatea în total pe 
raion există 18 coruri, 20 de brigăzi de agitaţie artistică şi 32 echipe de 
dansuri. Toate acestea au prezentat programe variate în faţa oamenilor 
muncii cu prilejul zilelor festive ca: 1 Mai, 1 Iunie, 30 Iunie, (Ziua 
învăţătorului), 23 August, sau programe obişnuite duminicale. Nr. 
programelor se ridică la aproximativ 90 la care au participat aproape 36.000 
de cetăteni.-

Î~ sprijinul echipelor artistice de amator s-a trimis oameni calificaţi, 
profesor[i] de diferite specialităti pentru a ajuta la întocmirea repertoriului a 
interpretării unor piese la un ni.vei cât mai ridicat. În urma încheierii primei 
etape a celui de a VII-iea concurs s-au obţinut următoarele rezultate: 12 
premii în locul I„ 9 premii locul li. şi III. şi o menţine.total pe raion obţinându
se 21 premii şi una menţiune cu care au fost distincse formaţiile artistice din 
oraşul şi raionul Sighet. Putem să scoatem în evidenţă activitatea obştească 
al orchestrei populare a intrepr.[inderii] Ilie Pintilie şi a brigăzii artistice al 
Sfatului Popular Raional care s-au deplasat în repetate rânduri în mijlocul 
colectiviştilor şi care se bucură de o bună apreciere.-

Obiectivul principal al muncii cu cartea în perioadă această a fost 
atragerea în masă la biblioteca a oamenilor muncii din oraş şi sate direct 
legat de producţie. În acest sens biblioteca raională şi cele din raion au 
organizat variate manifestări cu cartea unele în strânsă în colaborare cu 
căminele culturale, casa raionale de cultură, având un caracter complex, 
altele la sediul bibliotecilor sau la locul de muncă. Astfel amintim recenzii de 
cărţi ţinute în număr de peste 100 la bibliotecile comunale şi săteşti la care 
au participat cca. peste 15.000 de cetăţeni. Un număr de 34 seri literare, 
închinate unor zilei comemorative sau sărbători naţionale cu peste 1 O.OOO 
participanţi. De exemplu în cinstea zilei de 23 August au (!) fost ţinută seara 
literară „Stele mari de August" în comunele Vad, Remeţi, Bârsana, Casa 
Raională de Cultură, Clubul l.C. Frimu, Sfatul Popular Raional, etc.- „Nouă 
geografie a patriei seara literară care s-a bucurat de mult succes în comuna 
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Sarasău ş1 in cadrul oraşului. În bună şi permanentă organizare de 
manifestări cu cartea s-au manifestat în comunele Berbeşti, Strâmtura, 
Bârsana, Vad, Giuleşti, Virişmort, Onceşti, Sarasău, şi altele.-

S-au evidenţiat în bună şi permanentă organizare a manifestărilor cu 
cartea.-

De mare eficacitate au fost consfătuirile cu cititorii pe marginea unor 
broşuri legate de problemele economice ale g.a.c. 

Astfel de consfătuiri ca Importanţa economică a protecţiei păsărilor 
folositoare agriculturii ţinut în comuna Bârsana „Importanţa creşterii 

albinelor ţinută în comuna Strâmtura sau importanţa reducerii preţului de 
cost la construcţiile din g.a.c. ţinută în comuna Remeţi au avut ca rezultat 
practic mobilizarea ţăranilor colectivişti la realizarea unor construcţii ale 
gospodăriei colective prin munca practică, la mărirea productivităţii în 
creşterea albinelor, etc.-

Informările politice făcute zilnic la arie în majoritatea comunelor din 
raion au ţinut la curent pe ţăranii colectivişti pe evenimentele interne şi 

internaţionale.-

S-au evidenţiat în acest sens bibliotecile din comunele Săpânţa, 

Câmpulung la Tisa, Vad, Ocnaşugătag şi altele. 
Prin buna organizare a manifestărilor cu carte, a crescut nr. cititorilor 

din satele raionului nostru. La 9.855 faţă de 7.930 din aceiaşi perioadă a 
anului 1962, iar nr. cărţilor citite este de 67.401 faţă de 47.470 din lunile de 
vară ale anului trecut. O creştere însemnată în nr. de cititori şi cărţi citite s-a 
realizat mai ales la bibliotecile săteşti neafiliate datorită caracterului 
mobilizator ale regulamentului concursului „Pentru cea mai bună bibliotecă 
sătească", iniţiat de biblioteca regională. 

Activitatea bibliotecii raionale la sediu şi în raza oraşului s-a 
îmbunătăţit deasemeni faţă de aceiaşi perioadă a anului trecut. Nr. de cititor 
este de 2368 faţă de 1777, iar al cărţilor difuzate către cititor este de peste 
35.000 faţă de 22.740 din aceiaşi perioadă a anului trecut. Printre 
manifestările de masă de amploare, organizaţia în colaborare cu Casa 
Raională de Cultură consiliul Local al Sindicatelor, Consiliul Raional al 
Agriculturii, arătăm cele 2 concursuri „Cine ştie câştigă", organizate în 
comuna Vad şi la Sighet pe temele „Ştiinţa Sovietică în frunte" şi „Creşterea 
animalelor izvor de bogăţie" la care au participat cca. 500 de colectivişti din 
comunele: Vad, Sarasău, Săpânţa, şi din oraşul Sighet.-

Biblioteca organizat săptămânal de 2 ori, recenzii şi prezentări de 
cărţi, la Casa Raională de Cultură şi la Centrul de Radioficare.-

Recenziile de la Casa Raională de Cultură fiind urmate de filme 
documentare şi artistice gratuite atrag un nr. din ce în ce mai mare pe 
oamenii muncii din oraş.-

Seara literară „Stele mari de August" închinate celei de a XIX-a a 
eliberării patriei de sub jugul fascist, s-a bucurat de un deosebit succes atât 
la casa raională de cultură, cât şi la Clubul l.C.Frimu şi Sfatul Popular 
Raional, fiind audiate de peste 1.000 de cetăţeni.-

La sate au făcut informări politice de către activiştii culturali, cadrele 
didactice, cadre tehnice din localităţile raionului nostru, dând posibilitate 
pătrunderii în masă a politicii Partidului nostru pe plan intern şi extern. 
Aceste informări erau organizate la căminele culturale, lunar. Informarea 
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„Situaţia internaţională şi internă" a cuprins cele mai importante evenimente 
ca de exemplu semnarea tratatului cu privire la interzicerea experienţelor 
nucleare în cele trei mediu, sau Congresul femeilor dela Moscova, primul 
sbor al femeii în cosmos, etc. au stârnit un interes deosebit în rândurile 
ascultătorilor atrăgând un nr. de peste 30.000 participanţi.-

Comitetul Raional de Partid a continuat să desvolte propagandă de 
răspândire a cunoştinţelor cultural ştiinţifice a formelor şi mijloacelor de 
combatere a misticismului , iată câteva exemplu din acestea care s-au ţinut 
la căminele culturale „Originea creştinismului", „Pământul şi sistemul solar", 
„Prietenia dintre părinţi şi copii", şi altele la care au participat un nr. de 6.000 
de cetăţeni.-

Propagandă agricolă s-a desfăşurat în forme variate şi atractive având 
un caracter concret şi permanent. S-au ţinut expuneri ca Hotărârea 
Consiliului de Miniştri pentru sporirea cointeresării creşterii animalelor şi cu 
privire la desfacerea cărnii. „Recoltatul la timp şi fără pierderi", ..întreţinerea 
culturilor de vară", precum şi alte forme, ca de exemplu „Sfatul agronomului", 
„Seri de calcul", „Seri de întrebări şi răspunsuri", etc. 

De asemenea unele schimburi de experienţă ale colectiviştilor din 
g.a.c.-urile Corneşti şi Călineşti care au luat cunoştinţă la g.a.c. Săpânţa de 
metodele şi rezultatele frumoase obţinute în această gospodărie fruntaşă. 
Apoi toate gospodăriile colective au făcut un schimb de experienţă la S.E.Z. 
contribuind prin această la popularizarea şi cunoaşterea nemijlocită a 
realizărilor obţinute de această staţiune experimentală de când a luat fiinţă.-

Unele concursuri tot pe teme agricole s-au ţinut şi în oraşul Sighet 
între G.A.C. Sighet şi Partizanii Păcii din Săpânţa, concurs dotat cu premii şi 
la care au participat peste 400 de colectivişti dela ambele gospodării.-

În total la aceste manifestări au participat un nr. de aproximativ de 
33.000 de cetăţeni din satele raionului nostru. În urma acestor forme de 
activitate g.a.c.-urile şi întovărăşirile din raionul nostru s-au întărit din punct 
de vedere economico-organizatoric prin aceea că nr. de taurine au crescut 
cu 213% şi la ovine 200% faţă de începutul anului 1963 exemplu g.a.c. 
Săpânţa care a obţinut o creştere de taurine de la 469 la 1100, iar la ovine 
de 764 la 1700.-

Brigăzile ştiinţifice au făcut deplasări în comunele şi satele raionului 
nostru precum şi la întreprinderi din raza oraşului. S-au pus întrebări ca, 
pentru ce culturi corespund soluri argilos, câte religii sunt pe pământ, cum şi 
prin ce forme luptă ţările socialiste pentru apărarea păcii, ce distrugeri ar 
aduce un eventual răsboi termonuclear? şi multe altele.- În total au fost 
însumate peste 300 de întrebări, la care au fost date răspunsuri de oameni 
calificaţi, competenţi şi majoritatea răspunsurilor au fost însoţite de material 
documentar: Rampa de lansare a rachetei, hărţi, microscoape, etc. La 
aceste forme de răspândirea cunoştinţelor ştiinţifice au participat peste 6.000 
de cetăţeni. În vederea generalizării experienţei pozitive s-au organizat un 
schimb de experienţă la Runc la care au participat toate cele 5 brigăzi din 
raionul nostru cu care ocazie s-a împărtăşit practic din experienţa comulată. 

Secretar Sighet, la 20 septembrie 1963. 
ss indescifrabil 
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123. Vişeul de Sus, 16 octombrie 1963. Memoriu al Consiliului Agricol al 
Sfatului Popular al Raionului Vişeu, privind „balanţa porumbului" în 
gospodăriile agricole colective din raion, în care constatându-se producţiile 
mici obţinute de GAG-uri şi implicit cantitatea ridicol de mică atribuită pentru 
ziua de muncă prestată de colectivişti, este solicitată o cantitate de 100. OOO 
kg. porumb din fondul central de stat pentru a „determina cointeresarea lor 
materială şi pentru a reduce fluctuaţiile mari de braţe de muncă." Fond 
Comitetul Raional Vişeu al PMR, dosar 39911963, filele 92-96. 

Sfatul Popular al Raionului Vişeu 
Consiliul Agricol 

MEMORIU 
Privind ba.lanţa porumbului în gospodăriile agricole colective din 

raionul Vişeu, recolta anului 1963. 
În urma analizării propunerilor făcute de gospodăriile agricole 

colective, din raionul Vişeu, asupra balanţei porumbului boabe şi 

repartizarea acestuia pe zile muncă, Biroul comitetului raional de partid în 
şedinţa din 16 octombrie 1963, a făcut următoarele observaţii şi precizări pe 
care le prezentăm mai jos pe unităţi: 

G.A.C. Cuhea 
De pe suprafaţa de 64 ha. însămânţate cu porumb boabe cu o 

producţie medie de 690 kgr./ha. a realizat o producţie totală de porumb 
boabe de 43.900 kgr. Această unitate şi-au achitat integral datoriile faţă de 
stat de 5.135 kgr. porumb şi prin reţinerea necesarului de sămânţă fond de 
ajutoare 4% şi un necesar de furaje de 5.000 kgr. poate repartiza pe zile 
munca 27.704 kgr. revenind pe o zi muncă 0,554 kgr. 

În această gospodărie agricolă colectivă se repartizează până la 
sfârşitul anului 1700 kgr. grâu şi în aceste condiţii gospodăria colectivă din 
comuna Cuhea repartizează pe zile munca 2,054 kg. cereale (porumb + 
grâu). 

Gospodăria agricolă colectivă Cuhea a prevăzut ca necesar de 
porumb pentru furaj cantitatea de 5.000 kgr. revenind la cele 35 capete 
porcine o cantitate de 142,8 kgr. porumb boabe. Menţionăm că această 
cantitate a rezultat în urma alegerii porumbului, cantitatea de mai sus fiind 
de o calitate mai slabă în general neajunsă la maturitate şi care trebuie 
furajată într-un timp scurt. Deficitul de furaje concentrate pentru porcine se 
va complecta din producţia de ovăz şi cartofi a acestei unităţi. 

G.A.C. leud 
De pe o suprafaţă de 89 ha. însămânţate cu porumb a realizat o 

producţie medie de 415 kgr./ha. o producţie totală de porumb boabe de 
37 .OOO kgr. Producţia mică realizată la hectar se datoreşte faptului că în 
această gospodărie colectivă porumbul nu a fost întreţinut în mod 
corespunzător. Gospodăria colectivă leud are ca plan de livrare către stat 
17.256 kgr. (munci S.M.T. 15.256 kgr.+ 2000 kgr. restituit sămânţă 
împrumutată), reţinând necesarul de seminţe de 4.550 kgr. precum şi fondul 
de ajutor de 4% în această unitate se pot repartiza la zile munca 13.714 kgr. 
porumb boabe revenind la cele 67.000 zile muncă prevăzute a se realiza 
până la finele anului curent (efectuate în prezent 56.955 zile muncă), o 
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cantitate de 0,204 kgr. porumb boabe la o zi muncă. În această unitate se 
repartizează pe anul în curs o cantitate de 1,089 kgr. grâu şi în aceste 
condiţii în gospodăria colectivă leud se pot acorda la o zi muncă 1,472 kgr. 
cereale. Pentru a putea acorda această cantitate Biroul Comitetului raional 
de partid a considerat ca necesar solicitarea amânării predării de către 

această unitate a unei cantităţi de 12.000 kgr. porumb boabe din datoriile 
faţă de stat la muncile SMT în care condiţii faţă de 0,204 kgr. porumb la o zi 
muncă se va putea acorda 0,383 kgr. porumb boabe. Faţă de producţia mică 
realizată această unitate nu şi-a prevăzut să reţină nici o cantitate de 
porumb pentru furajarea animalelor, urmând să satisfacă necesarul pentru 
cele 24 capete porcine de care dispune, din producţia de ovăz, cartofi, etc. 

G.A.C. Săliştea 
A însămânţat în anul 1963 cu porumb o suprafaţă de 25 ha. pe care 

cu o producţie medie de 1400 kgr./ha. a obţinut o producţie totală de 35.000 
kgr. porumb boabe. Această unitate îşi poate achita integral datoriile faţă de 
stat de 2.808 kgr. iar în urma reţinerii necesarului de seminţe şi acordării 

avansului de 4% rămâne să repartizeze la o zi muncă 0,434 kgr. porumb 
boabe care împreună cu cantitatea de 1,000 kgr grâu ce se va acorda până 
la sfârşitul anului va crea posibilităţi ca în această unitate să se repartizeze 
membrilor colectivişti 1,434 kgr. cereale la o zi muncă. Această gospodărie 
colectivă nu şi-a reţinut nici din cauza cantităţilor mici de porumb obţinute 
necesar de porumb pentru furajarea celor 21 de porcine de care dispune 
urmând ca nevoile de hrană să fie acoperite din producţia de ovăz şi cartofi. 

G.A.C. Rozavlea 
De pe o suprafaţă de 147 ha. însămânţate cu porumb boabe a realizat 

o producţie medie de 1.012 kgr./ha. şi în aceste condiţii o producţie globală 
de 148.800 kgr. porumb boabe. Gospodăria colectivă mai sus amintită şi-a 
achitat integral datoriile faţă de stat de 11.880 kgr. şi poate acorda pentru 
zile muncă 122.878 kgr. revenind la o zi muncă 2,074 kgr. porumb boabe. 
Tot în această unitate se va acorda până la sfârşitul anului 0,883 kgr. grâu în 
care condiţii membrii colectivişti vor primi la o zi muncă 2,957 kgr. cereale. 

Dispunând de cantităţi însemnate de ovăz şi cartofi GAC. Rozavlea a 
reţinut pentru nevoile de furajare numai 2.000 kgr. porumb pentru cele 20 
porcine de care dispune. 

G.A.C. Sieu 
A însămânţat în anul 1963 o suprafaţă de 90 ha. cu porumb pentru 

boabe realizând o producţie medie de 722 kgr. cu o producţie totală de 
65.000 kgr. Această unitate îşi va achita toate datoriile faţă de stat şi în urma 
reţinerii celorlalte fonduri statutare va repartiza la o zi munca 1, 722 kgr. 
porumb boabe care împreună cu cantitatea de 1, 100 kgr. grâu crează 
posibilităţi ca această gospodărie colectivă să se repartizeze membrilor 
colectivişti 2,822 kgr. cereale la o zi muncă. Menţionăm că din cauza 
producţiei mici de grâu această gospodărie colectivă a fost amânată să-şi 
predea din acest an datoriile faţă de stat la sămânţa împrumutată. 

Gospodăria colectivă Şieu pentru nevoile de furaje a reţinut 6.000 kgr. 
porumb în special din porumbul ne ajuns la maturitate cu care va putea 
complecta necesarul de hrană şi pentru cele 7 capete porcine de care 
dispune. 

G.A.C. Dragomireşti 

426 
https://biblioteca-digitala.ro



A realizat în acest an o producţie totală de 56.660 kgr. porumb boabe 
având o producţie medie de 1.01 O kgr./ha. Această unitate are ca plan de 
livrare faţă de stat 5.091 kgr.(2.091 kgr. munci ~MT. + 3000 kgr. sămânţă 
împrumutată) pe care le poate achita integral. ln urma reţinerii fondurilor 
statutare din care porumb pentru furaj 3000 kgr. în această gospodărie 
colectivă se poate repartiza membrilor colectivişti 1,551 kgr. porumb boabe 
care împreună cu cantitatea de 1, 112 grâu la o zi muncă crează posibilităţi 
de a se repartiza membrilor colectivişti 2,663 kgr. cereale. Gospodăria 
colectivă din Dragomireşti are 12 capete porcine a căror nevoi de furajare se 
pot acoperi şi din producţia de ovăz, cartofi, dovleci, etc. 

G.A.C. Petrova 
De pe o suprafaţă 55 Ha. însămânţată cu porumb pentru boabe a 

realizat o producţie medie 890 kgr./ha. şi o producţie totală de 49.000 kgr. 
porumb boabe datoriile faţă de stat în această gospodărie colectivă în 
cantitate de 3.453 kgr. au fost achitate urmând a se repartiza membrilor 
colectivişti prin reţinerea fondurilor statutare din care 3. 700 kgr. porumb 
pentru furaj, 36.807 kgr. porumb boabe, revenind la o zi de muncă 1,022 
kgr. Tot în această gospodărie colectivă se repartizează 0,805 kgr. grâu pe o 
zi muncă astfel se vor acorda până la sfârşitul anului 1,827 kgr. cereale. 
Gospodăria colectivă din comuna Petrova are în proprietate obştească 15 
capete porcine care revin 246 kgr. porumb per cap. 

G.A.C. Leordina 
A obţinut la porumbul cultivat pentru boabe o producţie medie de 

1.365 kgr./ha. şi o producţie totală de 80.000 kgr. porumb boabe, această 
gospodărie agricolă şi-a achitat integral datoriile faţă de stat urmând să 
repartizeze la o zi muncă 1,688 kgr. porumb boabe care împreună cu 
cantitatea de 0,724 kgr. grâu, ce se vor repartiza până la sfârşitul anului 
crează posibilităţi ca membrii acestei gospodării colective să primească 2, 
412 kgr. cereale. GAC Leordina are în proprietate obştească 20 capete 
porcine pentru care a rezervat 5.000 kgr. porumb în special din cantităţile de 
porumb ne ajunsă la maturitate. 

G.A.C. Viseul de Jos 
A cultivat în acest an 74 Ha. cu porumb pentru boabe obţinând o 

producţie medie de 824 kgr./Ha. şi o producţie totală de 61.000 kgr. porumb 
boabe. Această unitate şi-a achitat integral datoria faţă de stat de 1.490 kgr. 
porumb boabe. În urma reţinerii fondurilor statutare din care 1.500 kgr. 
porumb pentru furaj poate repartiza membrilor colectivişti o cantitate de 
0,728 kgr. porumb boabe care împreună cu cantitatea de 0,764 kgr. grâu 
asigură membrilor colectivişti în acest an 1,492 kgr. cereale. Menţionăm că 
această gospodărie a primit aprobare din partea organelor superioare pentru 
a nu preda în acest an sămânţa de grâu împrumutată de la stat. 

G.A.C. Viseul de mijloc 
Realizează o producţie totală de 26.000 kgr. porumb boabe cu o 

producţie medie de 1.300 kgr./Ha. Această unitate nu a avut în acest an 
datorii faţă de stat şi în urma reţinerii fondurilor statutare de 2.160 kgr. (1.120 
kgr. sămânţă şi 1.040 kgr. ajutor 4%) poate repartiza membrilor colectivişti o 
cantitate de 0,567 kgr. porumb boabe care împreună cu cantitatea de 0,760 
kgr. grâu ce se vor repartiza până la sfârşitul anului crează posibilităţi pentru 
a se acorda membrilor colectivişti la o zi muncă 1,327 kgr. cereale. Această 
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unitate are în proprietate obştească 15 capete porcine pentru care nu s-au 
reţinut cantităţi de porumb urmând ca furajarea să se asigure din producţia 
de ovăz şi cartofi. 

- În balanţa porumbului întocmit pentru recolta anului 1963, s-a 
prevăzut ca necesar de sămânţă pentru un ha. 35 kgr., ţinând seama de 
faptul că în condiţiile raionului nostru majoritatea suprafeţelor destinate 
pentru cultura porumbului se însămânţează prin împrăştiere cu mâna. 

- Biroul comitetului raional de partid analizând cantităţile mici de 
porumb ce se repartizează în unele gospodării colective, care în general în 
acest an au lucrat mai bine şi au ţinut producţii corespunzătoare la hectar 
însă cantităţi globale mici din cauza suprafeţelor restrânse de porumb 
cultivate consideră ca necesar ca în măsura posibilităţilor unele unităţi din 
raionul nostru să fie sprijinite pentru a primi porumb din cota ce revine 
raionului nostru din fondul central de stat. 

Astfel, în ultimii ani raionul Vişeu a primit prin sprijinul organelor 
superioare de partid şi de stat anual 650 tone porumb din fondul central de 
stat care s-a repartizat prin grija sfaturilor populare cetăţenilor din raionul 
nostru. 

Rugăm Biroul comitetului regional de partid pentru a analiza situaţiile 
prezentate în balanţa porumbului şi să se aprobe ca în gospodăriile colective 
mai jos arătate să repartizăm din cota trimestrului III şi IV următoarele 
cantităţi de porumb pentru a complecta cantităţile de porumb repartizate din 
producţia proprie, astfel: 

G.A.C leud „„„„„„„„„„„„„„„„„30.000 kgr. 
" Săliştea „„„„„„„„„„„„„.30.000 kgr. 

G.A.C Vişeul de jos „„„„„„ „ „„„„30.000 kgr. 
G.A.C Vişeul de mijloc „„„„„„„„.10.000 kgr. 

Total. 100.000 kgr. 
Aceste cantităţi de porumb în mod obişnuit au fost primite sub formă 

de făină însă ţinând seama de faptul că făina de porumb nu se poate păstra 
un timp mai îndelungat, solicităm aprobarea Dvs. pentru ca cantitatea de 
100.000 kgr. să se primească în porumb boabe. 

Rugăm acest sprijin din partea Biroului comitetului regional de partid 
pentru ca prin sporirea producţiei de porumb ce se repartizează membrilor 
colectivişti să putem determina cointeresarea lor materială, pentru a reduce 
fluctuaţiile mari de braţe de muncă din acest an. Menţionăm că gospodăriile 
noastre colective în urma livrării unor importante cantităţi de ceapă, cartofi, 
fructe, etc. îşi pot asigura fondurile necesare pentru a prelua cantităţile de 
porumb mai sus arătate contra cost şi să le repartizeze membrilor colectivişti 
ca o complectare la porumbul boabe repartizat pe zile muncă din producţia 
proprie. 

Rugăm comitetul regional de partid pentru analiza problemelor mai 
sus prezentate şi a dispune aprobarea lor. 

Vişeul de sus la 16 octombrie 1963 
PREŞEDINTE CONS[ILIULUI] AGR[ICOL] RAIONAL 

124. Vişeul de Sus la 1 noiembrie 1963. Informarea lui M. Mauriţiu de la 
Comisia delegată de Comitetul Raional de Partid Vişeu, relatând lipsa unor 
produse de primă necesitate constatate în urma controlului privind 
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aprovizionarea cantinelor, pieţei şi magazine/or de textile din oraşul Vişeul 
de Sus, remarcând însă prezenţa particularilor pe piaţă cu cantităţi mari de 
cartofi. Fond Comitetul Raional Vişeu al PMR, dosar 39911963, filele 31-32 

INFORMARE 
Privind constatările aprovizionării unităţilor socialiste din oraş 

Comisia delegată de către Comitetul Raional de Partid, pentru a 
constata felul în care sunt aprovizionate cantinele pentru perioada de iarnă 
precum şi felul în care sunt însilozate legumele şi zarzavaturile, s-a constatat 
următoarele: 

1. Cantina sfatului popular raional 
Conform planului de aprovizionare pe perioada de iarnă, situaţia se 

prezintă după cum urmează: 
Plan Existat (existent) 

Cartofi 10.000 kgr 7430 kgr 
Varză 1.200 kgr 1.200 kgr 
Morcovi 300 kgr - kgr 
Rădăcinoase 450 kgr - kgr 
Fasole boabe 200 kgr 200 kgr 
Ceapă 2.000 kgr 2.000 kgr 
Menţionăm că, ceapa este depozitată în bune condiţiuni, precum şi 

restul legumelor. 
Ceapa nu a fost cumpărată din raionul nostru şi în afară de cantitatea 

de mai sus mai poate consuma în primele două luni cantitatea de circa 250-
300 kgr. 

Masa la cantină este slabă cu toate că se plăteşte servitul unei mese 
Slei. 

2.Cantina internatului şcolii medie. 
Plan Existent Necesar 

Cartofi 12.000 kgr 11.000 kgr 3000 kgr 
Varză 3.500 kgr 3.500 kgr 3000 kgr 
Ceapă 500 kgr 1.200 kgr 250 kgr 
Fasole boabe 500 kgr - kgr 250 kgr 
Usturoi 50 kgr - kgr 50 kgr 

Mâncarea este bună la prânz cu excepţia dejunului şi cina care se vor 
îmbunătăţi cu data de 1 nov. 1963 prin majorarea alocaţiei băneşti cu 50 
bani la zi. 

3. Cantina spitalului raional Vişeu 
Conform planului de aprovizionare pe iarna anului 1963/64 este 

aprovizionat cu toate sortimentele exceptând varza în cantitate de 1700 kgr, 
precum şi rădăcinoasele. 

4. Cantina de ajutor popular 
Din constatările efectuate, s-a constatat că, planul de aprovizionare 

este satisfăcut, având un efectiv de 40 persoane care servesc masa la 
această cantină. 

5.Depozitul de cartofi al U.R.C.C. Vişeu Tg. Expoziţie 
Sunt depozitaţi în târg expoziţie cantitatea de 18 vag(oane] cartofi a 1 O 

tone vagonul. 
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Păstrarea cartofilor în acest loc este periclitată pe zi ce trece din 
cauza îngheţului de peste noapte. 

S-a constatat că, în ziua de 1 nov cu ocazia controlului efectuat, o 
cantitate de circa 1 OOO kgr a fost prinsă de ger. Considerăm că, există o mai 
mare cantitate de cartofi prinsă de ger, cantitatea de mai sus rezultă numai 
din selecţionarea cartofilor dintr-o singură zi. 

6.Piaţa şi aprozarul 
Vizitând piaţa s-a constatat că, există multe zarzavaturi şi legume pe 

piaţă. Predomină cartofi care sunt în cantităţi mari atât a particularilor cât şi a 
aprozarului 

Este căutată mult varza care este pusă spre vânzare numai de către 
aprozar. Lipseşte din sortimentele pieţii numai usturoiul. 

7. Magazinele alimentare. 
Vizitând magazinele alimentare s-a constatat că lipsesc o serie 

întreagă de produse alimentare printre care amintim: ulei, grăsimi, conserve, 
şerbeturi, halva, bulion, săpun de faţă, cremă de ghete, caşcavaluri şi 

brânzeturi, napolitane, siropuri, dulceţuri, compoturi, slănină, castraveţi, 
gogoşari, unt, mezeluri, etc. 

Gestionarii ne-au pus la dispoziţie comenzile prin care au solicitat 
aceste sortimente în mai multe rânduri însă comenzile nu au fost satisfăcute. 

8. Lumea copiilor 
Şi din acest magazin lipsesc o serie de sortimente care sunt căutate 

de către părinţii copiilor cum ar fi: paltoane, costume de stofe, cămăşi, 

ciorapi, rochiţe, diftin, ghetuţe, căciuliţe, etc. 
9.Textile şi încălţăminte. 
Şi aceste două unităţi duc lipsă de sortimente şi în special sortimente 

necesare pentru iarnă cum ar fi: diferite stofe pentru palton, costume, rochii, 
mănuşi, jerseie de diferite culori, precum şi o serie întreagă de încălţăminte 
ca: pantofi de dame, de antilopă, pantofi de culoare deschisă, pantofi sport, 
pantofi romarta de damă, ghete galoşi, cizme de cauciuc, şoşoni de iarnă, 
precum şi modele de pantofi bărbăteşti şi bocanci. 

Nu am putut să ne facem constatările asupra silozurilor şi beciurilor 
U.R.C.C.-ului prin faptul că nu am găsit pe nimeni cine să ne conducă. Din 
informaţii am aflat că U.R.C.C.-ul dispune de o serie întreagă de beciuri 
goale la ora actuală, în care s-ar pute depozita în cel mai scurt timp legume 
şi zarzavaturi. 

De asemenea la l.A.P. nu am găsit pe nimeni pentru a putea vedea 
felul cum sunt aprovizionate unităţile în sub ordine. 

Considerăm că este necesar să se mai viziteze în următoarele zile şi 
silozurile şi depozitele U.R.C.-ului şi l.A.P.-ului. 

Vişeul de Sus la 1 novembrie 1963. 
Responsabili Colectiv, 

M. Mauriţiu 

125. Sighet, 30 ianuarie 1964 Informare privind concluziile brigăzii 
Comitetului Regional de Partid asupra muncii politice şi cultural-educative de 
masă în raionul Sighet în perioada de iarnă. Fond Comitetul Judeţean 
Maramureş al P.M.R„ dosar 52011964, filele 127-144. 
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INFORMARE 
privind concluziile brigăzii Comitetului regional de partid, asupra 

muncii politice şi cultural-educative de masă în raionul Sighet, în perioada de 
iarnă. 

Pe baza planului de măsuri al Comitetului regional de partid, privind 
îmbunătăţirea muncii politice şi cultural-educative de masă la sate, un 
colectiv al Comitetului regional de partid, s-a deplasat în raionul Sighet 
pentru a controla şi îndruma organizaţiile de partid, organizaţiile de masă, 
instituţiile culturale şi unităţile socialiste din agricultură. 

Colectivul alcătuit din tovarăşii: 
1. Bocşa Lazăr din partea Secţiei de propagandă şi agitaţie a 

Comitetului regional de partid. 
2. Socu Marian Iosif, din partea Comitetului regional pentru cultură şi 

artă. 

3. Dragomir Zamfir din partea Bibliotecii regionale. 
4. Dragoş Mircea din partea Muzeului regional. 
5. Maier Sigismund din partea Comitetului regional UTM. 
6. Ghiur Gavril din partea Casei regionale a creaţiei populare. 
7. Angyol Mihai din partea Intreprinderii cinematografice regionale, a 

fost completat cu activişti ai Comitetului raional pentru cultură şi artă, ai 
Case_i raionale de cultură şi Bibliotecii raionale. 

În perioada 23-30 ianuarie 1964, colectivul, împărţit în două grupe, a 
controlat şi îndrumat următoarele localităţi: Călineşti, Vad, Săpânţa, 
Câmpulung la Tisa, Remeţi, Rona de Jos, Rona de Sus, Năneşti. 

Colectivul regional a constatat că, Comitetul raional de partid a 
îndrumat organizaţiile de partid, organizaţiile de masă şi instituţiile culturale 
din raion, pentru aplicarea în viaţă a sarcinilor prevăzute în planul de măsuri 
al Biroului Comitetului regional de partid, privind îmbunătăţirea muncii 
politice şi cultural-educative de masă în perioada de iarnă la sate. 

Printre rezultatele pozitive în munca de culturalizare a maselor în 
perioada de iarnă, amintim următoarele: 

- la nivel de raion există planuri de măsuri atât la Comitetul raional de 
partid cât şi la celelalte organizaţii de masă şi instituţii culturale, iar la 
începutul lunii noiembrie, Comitetul raional de partid a fost prelucrat cu 
aparatul de partid, cu secretarii organizaţiilor de bază şi cu organizaţiile de 
masă. 

De asemenea, pe linia Comitetului de cultură şi artă, s-a ţinut 

instructaj cu toţi factorii culturali din comunele şi satele raionului. 
- Asemenea planuri au fost găsite şi la organizaţiile de partid, la 

sfaturile populare şi căminele culturale din comunele şi satele controlate. 
- Comitetul executiv al Sfatului popular raional, a analizat în ziua de 12 

decembrie 1963, activitatea Comitetului raional de cultură şi artă, felul cum 
se duc la îndeplinire sarcinile prevăzute în planul de măsuri privind 
culturalizarea maselor în perioada de iarnă la sate. Astfel de analize ale 
muncii cultural-educative au fost ţinute şi în sesiunile Comitetelor executive 
ale sfaturilor comunale din Câmpulung la Tisa, Săpânţa, Vad, Călineşti, 

Rona de Sus. 
- Tot în luna decembrie, Comitetul raional U.T.M. a analizat în cadrul 

şedinţei de birou, participarea tineretului la munca cultural-artistică. 

431 

https://biblioteca-digitala.ro



De asemenea Biroul raional de partid şi-a propus să analizeze în 
cadrul şedinţei de birou din 1 O februarie a.c. atât munca culturală cât şi 
învăţământul agrozootehnic. 

Apreciem ca un lucru bun, faptul că în luna ianuarie a.c., Biroul raional 
de partid a reuşit să instruiască timp de 3 zile un număr de 1.100 agitatori de 
la sate, pe baza unei tematici judicios alese. Tot în această perioadă s-a 
făcut şi reînoirea grupului de agitatori în fiecare organizaţie de bază, cu 
oameni bine pregătiţi. 

La nivel de raion, în ziua de 26 ianuarie a.c., Biroul raional de partid a 
instruit responsabilii gazetelor de perete, în legătură cu tema ,,În miezul 
problemelor economice", concursul organizat în cinstea celei de a XX-a 
aniversări a eliberării patriei noastre de sub jugul fascist. 

Comitetul raional de partid a luat măsuri de constituire a colectivelor, 
la nivel de raion şi comune, care să reorganizeze şi să reînoiască întreaga 
agitaţie vizuală din raza raionului. Din informările primite, aceste colective şi
au început deja activitatea. 

În general, s-a constatat că în majoritatea localităţilor unde ne-am 
deplasat, comitetele executive ale sfaturilor populare, s-au preocupat de 
asigurarea bazei materiale necesară desfăşurării activităţilor cultural
educative în perioada de iarnă. Menţionăm în acest sens preocuparea 
comitetelor executive comunale din Rona de Sus, Câmpulung la Tisa, 
Remeti şi Vad. 

ln ceea ce priveşte învăţământul agrozootehnic de 3 ani considerăm 
că Biroul raional de partid şi Consiliul agricol raional, au organizat bine 
această formă de învăţământ. S-a constatat de noi, pe teren, că recrutarea 
cursanţilor şi stabilirea profilului cercurilor, s-a făcut din timp, conform 
instrucţiunilor Consiliului Superior al agriculturii. Astfel, pe raion există 51 de 
cercuri cu un număr de 2.431 de cursanţi, din care: anul I - 26 de cercuri cu 
1.520 cursanţi, şi anul li - 25 de cercuri cu un număr de 911 cursanţi, 
proveniţi din rândul colectiviştilor şi întovărăşiţilor. Aceste cercuri au fost 
asigurate cu lectori competenţi din rândul inginerilor agronomi, zootehnişti, 
medicilor veterinari şi profesorilor de agricultură şi ştiinţelor naturii. 

Sub conducerea organizaţiilor de partid, consiliile de conducere ale 
GAG-urilor şi lectorii, s-au preocupat de mobilizarea colectiviştilor la cursuri, 
de asigurarea unor lecţii de calitate, reuşind în felul acesta ca un număr 
mare de cercuri să fie la zi cu lecţiile predate şi să aibă o frecvenţă bună. 
Astfel, se pot evidenţia lectori ca: Kaszli Adalbert de la G.A.C. Sarasău, 
cercul pomicol, anul li, care a predat 16 lecţii, predă lecţii de calitate şi are 
frecvenţă bună; Macioca Mihai, de la G.A.C. Remeţi, care este la zi cu 
lecţiile şi are de asemenea frecvenţa bună; Kenyereşi Iosif, medic veterinar 
la G.A.C Călineşti, care a predat deja a 19-a lecţie de bună calitate şi are 
frecvenţa bună; Fodoruţ Ioan, întovărăşirea Năneşti, care a predat 16 lecţii şi 
are frecvenţa bună. Astfel de exemple, se mai pot da şi din alte gospodării. 

Cercurile agrozootehnice din raion, au fost înzestrate cu 481 de 
diafilme, care se expun cu ocazia predării lecţiilor. De asemenea, pentru 
cursanţi au fost trimise din timp un număr de 1.469 de manuale. 

Un alt fapt pozitiv, este acela ca Biroul raional de partid, Comitetul 
executiv al sfatului popular raional şi Consiliul agricol raional, a analizat în 
ziua de 16 ianuarie a.c. cu toţi lectorii de la învăţământul agrozootehnic, felul 
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în care se desfăşoară acest învăţământ, au fost stabilite măsurile necesare 
acolo unde s-au constatat lipsuri. 

Pentru ţăranii ne cuprinşi la învăţământul agrozootehnic de 3 ani, au 
fost organizate, pe lângă căminele culturale din 33 localităţi, cicluri de 
conferinţe, la care au participat un auditoriu de 3.200 cursanţi. 

Astfel, în coml!_na Călineşti, au fost ţinute un număr de 9 conferinţe pe 
teme agricole, ca: „lngrijirea şi întreţinerea livezilor pe rod", „Combaterea 
dăunătorilor la pomi". 

La Remeţi, au fost ţinute conferinţe interesante ca: „Furajarea 
raţională", „Creşterea animalelor, izvor de mari venituri" etc. 

Propaganda prin conferinţe a mai inclus şi un ciclu de conferinţe 
educativ-ştiinţifice şi altul, privind fenomenele meteorologice. În localităţile 
Deseşti, Strâmtura, Rona de Sus, aceste cicluri se desfăşoară în bune 
condiţiuni, până la zi, fiind ţinute în medie 6 până la 7 conferinţe. 

Colectivul de conferenţiari de pe lângă Comitetul pentru cultură şi artă, 
se deplasează, periodic, duminica, la sate. 

În perioada 1 noiembrie 1963 - 25 ianuarie 1964, au fost trimişi de la 
centrul de raion peste 150 de conferenţiari care au expus teme cu conţinut 
agricol, politic, ştiinţific şi medical. 

Tot în această perioadă, au avut loc 9 deplasări ale celor 5 brigăzi 
ştiinţifice, existente pe lângă Comitetul raional pentru cultură şi artă, 
răspunzând, în mod competent, la întrebările care au preocupat ţărănimea 
muncitoare din localităţile: Hoteni, Slătioara, Ocna Şugatag, Câmpulung la 
Tisa, Bocicoiul Mare, Breb, Săpânţa şi Rona de Jos. 

De remarcat este faptul că s-a îmbunătăţit sistemul de culegere a 
întrebărilor, direct de la cetăteni. 

În afară de acţiunile 'mai sus amintite, în această perioadă au fost 
ţinute, cu concursul ing. Arcadie Petrescu de la Institutul de cercetări 

zootehnice, un număr de 4 consultaţii ştiinţifice pe tema îngrijirii taurinelor, la 
gospodăriile agricole colective ,,Viaţa Liberă", „Iza", Sarasău şi Vad. 

La aceste manifestări au participat peste 15.000 de ţărani muncitori. 
Există cămine culturale care desfăşoară o sustinută şi variată 

activitate culturală, legată de specificul localităţilor. În' comunele Vad, 
Călineşti, Câmpulung la Tisa, Remeţi şi Năneşti, se poate vorbi de o 
activitate legată de problemele majore ale satului. Desprindem din activităţile 
care au avut loc la căminele culturale din aceste localităţi, în cursul lunilor 
noiembrie, decembrie şi ianuarie, manifestări ca: seri de calcul, seri tematice 
(„Zootehnia, ramură importantă aducătoare de mari venituri în G.A.C."), 
călătorii pe hartă, seri de întrebări şi răspunsuri, jurnale vorbite pe teme 
agricole şi medicale, la Vad, Remeţi şi Năneşti. Au fost ţinute sărbătoriri ale 
fruntaşilor din G.A.C. la Călineşti şi Vad. Pentru combaterea misticismului şi 
superstiţiilor, la căminul cultural din Săpânţa, s-a organizat o expoziţie 

„Originea şi evoluţia omului", care, pentru înţelegerea mai bună a planşelor 
prezentate, este asigurată cu explicaţiile competente ale unui cadru didactic. 

Se remarcă ca un fapt îmbucurător, atentia deosebită de care se 
bucură cercurile de citit în majoritatea localităţilor' controlate. În localităţi ca 
Vad, Câmpulung, Săpânţa şi Remeţi, funcţionează în medie 15-20 de cercuri 
de citit. Cadrele didactice prelucrează aici colectiviştilor diferite broşuri, 
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articole din presa centrală, precum şi alte materiale viu discutate cu 
asemenea ocazii. 

Un rol important în educarea maselor de ţărani muncitori, îl au 
formaţiile artistice de amatori. 

Prezentând programe de calitate, cu un conţinut ideologic ridicat, 
unele formaţii artistice de amatori au fost urmărite cu mult interes, ele fiind 
adevărate mesaje în rândul spectatorilor. 

Din planul de muncă al Comitetului raional pentru cultură şi artă, 
rezultă o creştere a numărului formaţiilor artistice de amatori, participante la 
etapa a li-a a celui de al VII-iea concurs. 

Comitetul raional pentru cultură şi artă, a luat o serie de măsuri menite 
să asigure, pe lângă fiecare cămin cultural câte cel puţin 3 formaţii înscrise 
în concurs. În acest sens, a fost întocmit un grafic privind participarea 
formaţiilor artistice de amatori din raion las etapa a li-a a concursului. Din 
acest grafic rezultă că faţă de etapa l-a, la care au participat un număr de 86 
formaţii artistice de amatori, în etapa a li-a numărul acestora a crescut la 
127. 

În planul de muncă al Comitetului raional pentru cultură şi artă, o 
atenţie deosebită a fost acordată genurilor noi de formaţii artistice ca: grupuri 
vocale, formaţii de tulnicari, brigăzi artistice de agitaţie pe brigăzi de 
producţie, etc. În special, ţinem să remarcăm, creerea brigăzilor artistice de 
agitaţie pe brigăzi de producţie. Considerăm că această iniţiativă, dacă va fi 
dusă la bun sfârşit, va da rezultate frumoase în culturalizarea maselor de 
colectivişti din raionul Sighet. 

O orientare destul de bună au dovedit-o şi creatorii de texte pentru 
brigăzile artistice, care, inspirându-se din materialele puse la dispoziţie de 
către Comitetul pentru cultură şi artă şi Casa raională de cultură, materiale 
trimise de către Casa regională a creaţiei populare, au căutat să adapteze 
aceste materiale la specificul local, introducând în programele întocmite de 
ei, aspecte legate de viaţa nouă a satului. Exemple elocvente în acest sens, 
sunt brigăzile artistice de agitaţie din Berbeşti, Vad, Remeţi, Coştiui, şi altele. 

Formaţiile corale cunosc în raionul Sighet o tradiţie recunoscută atât 
de către publicul spectator cât şi de către specialişti. Coruri ca cele din: Vad, 
Remeţi, Giuleşti, şi Bârsana, şi-au alcătuit un repertoriu bogat care include 
atât cântece noi de masă cât şi cântece populare culese din folclorul 
maramureşean. Cităm: „Partid iubit", „Steagul partidului", „Cucuruz cu 
frunza-n sus", „Mara pe marginea ta" etc. 

În comunele şi satele unde nu există posibilităţi pentru creerea unui 
cor, s-au constituit grupuri vocale, formate din 1 O până la 20 de persoane. 
Astfel de grupuri am întâlnit la Berbeşti, Rona de Jos şi Năneşti. 

Datorită bogăţiei folclorului, în acest raion, s-au format mai multe 
tarafuri şi orchestre populare, care se fac simţite în cadrul multor programe 
artistice. Dintre aceste formaţii remarcăm taraful de pe lângă căminul cultural 
din Vad, care cu toate succesele obţinute la concursurile anterioare, şi-a 

intensificat pregătirile pentru ca în etapa a li-a să se prezinte cu un 
repertoriu reîmprospătat şi cu o bună interpretare. Aceiaşi atenţie o acordă 
repetiţiilor şi orchestrele populare din Rona de Sus, Remeţi, fluieraşii din 
Crăceşti, şi tulnicarii din Strâmtura. 
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O impresie deosebită ne-au făcut-o unele formaţii de dansuri, care, în 
cadrul repetiţiilor, încearcă să remedieze toate greşelile care au persistat să 
rămână pe scenă, îmbogăţind desenul dansurilor, concentrându-le. 
Instructorii echipelor de dansuri din Remeţi şi Berbeşti caută să facă din 
suitele de dansuri pe care le pregătesc, adevărate spectacole. 

Deşi, în acest an, nu se desfăşoară festivalul bienal, echipele de 
teatru din mai multe localităţi nu şi-au încetat activitatea. Formaţiile de teatru 
din Rona de Sus, Călineşti, Rona de Jos şi Remeţi şi-au reîmprospătat 
repertoriile cu piese noi: „Ultima rădăcină", „Vecinii lui Eusebia", „Eroul de 
lângă mine'', „Un musafir neaşteptat" etc. 

Pe lângă aceste formaţii, am mai întâlnit un număr mare de solişti 
vocali, dansatori şi instrumentişti, care caută să-şi desăvârşească măiestria 
artistică pentru ca la concursul la care participă, să ducă vestea cântecelor 
maramureşene cât mai departe. 

Analizând activitatea bibliotecilor din raionul Sighet, brigada regională 
a constatat că în cursul anului trecut, s-au obţinut o serie de rezultate 
frumoase. 

În cadrul concursului regional „Pentru cea mai bună bibliotecă 
sătească", bibliotecile au înscris un număr de 16.406 cititori şi au difuzat un 
număr de 141.051 cărţi. 

Pentru activitatea depusă, la centru de colectivul bibliotecii raionale, şi 
pentru îndrumarea şi controlul bibliotecilor din subordine, am constatat că 
această instituţie a ocupat locul li pe regiune. 

Rezultate frumoase au înregistrat şi bibliotecile săteşti antrenate în 
concurs, înscriind un număr de 4.779 cititori şi difuzând un număr de 16.992 
de volume, dintre care merită evidenţiate cele din Budeşti, Crăciuneşti, 

Bocicoi, Virişmort, Deseşti, Crăceşti, Onceşti, Glod şi Sat Şugatag. 
Biblioteca sătească neafiliată din Budeşti, bibliotecara voluntară, 

tovarăşa Vaida Elena, s-a remarcat în mod deosebit prin frumoase realizări 
la toţi indicii prevăzuţi în regulamentul concursului, obţinând locul I pe 
regiune. Această bibliotecă sătească, a atras la lectură peste 40% din 
populaţia ştiutoare de carte din comună, înscriind un număr de 616 cititori şi 
difuzând 4.948 volume cu un indice de citire de peste 8. 

Printre bibliotecile comunale cu rezultate frumoase înregistrate în anul 
trecut, sunt cele din: Strâmtura, Remeţi, Vad, Câmpulung la Tisa, care au 
realizat un număr sporit de cititori şi cărţi citite. 

Marea majoritate a bibliotecilor comunale controlate, se preocupă de 
sprijinirea învăţământului agrozootehnic de masă prin atragerea spre lectură 
a colectiviştilor înscrişi prin organizarea de manifestări de masă cu cartea 
agrozootehnică prin întocmirea de planuri de lectură şi indici bibliografici de 
recomandare. 

Amintim în acest sens bibliotecile din Vad, Remeţi şi Câmpulung la 
Tisa, care cunosc tematica lecţiilor se preocupă de procurarea materialelor 
cuprinse în bibliografie. Astfel, la biblioteca din Vad există un raft cu cărţi şi 
lozinci mobilizatoare cu tema: ,,În sprijinul cursanţilor de la învăţământul 
agrozootehnic de masă", însoţit de o expoziţie de cărţi agrozootehnice şi cu 
planul lecţiilor care vor fi predate pe fiecare cerc. Tot aici, în luna noiembrie 
s-a organizat o interesantă „Discuţie între cărţi", mult apreciată de cei 450 de 
colectivişti care au asistat la dezbaterea conţinutului cărţilor: „Fond de bază 
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mare, bogăţie, bunăstare", „Drum deschis" şi ,,Întărirea economico
organizatorică a G.A.C.". 

În ceea ce priveşte coocursul „Iubiţi cartea", Comitetul raional U.T.M. 
în colaborare cu Biblioteca raională, au îndrumat organizaţiile U.T.M. şi 
bibliotecile comunale şi săteşti, la mobilizarea unui număr cât mai mare de 
tineri participanţi la acest concurs. Astfel, în anul 1963 au fost înscrişi un 
număr de 2.580 cititori dintre care 1.013 au susţinut discuţiile finale, obţinând 
insigna „Prieten al cărtii". 

În ceea ce pri~eşte munca politică cu filmul, se poate aprecia că 
festivalul filmului la sate în luna decembrie 1963, a fost bine organizat, 
asigurându-se materiale de popularizare a festivalului filmului. 

La fiecare unitate au participat la deschidere delegaţi din partea 
Comitetului de cultură şi artă şi din partea l.C.R.S. Maramureş. 

Planul pe luna decembrie 1963 la unităţile săteşti a fost depăşit, 

realizându-se 12.022 spectatori, ceea ce echivalează cu un procentaj de 
106%, iar planul pe anul 1963 a fost realizat 105%, raionul Sighet situându
se pe primul loc pe regiune. 

O preocupare importantă manifestă unele consilii de conducere ale 
căminelor culturale, problemei organizării de matinee pentru elevi la 
cinematografele Câmpulung la Tisa, Crăciuneşti, Berbeşti, Coştiui şi altele. 

După controlul efectuat pe teren, constatăm că unele cămine culturale 
organizează deschideri festive, prezentări de filme şi recenzii la unităţile lor. 
Cităm: Remeti, Berbeşti, Vad, Ocna Şugatag. 

În timpul festivalului filmului la sate, caravana cinematografică s-a 
deplasat în satele şi comunele necineficate. Filmele documentare agricole 
programate pentru ajutorarea celor înscrişi la învăţământul agrozootehnic, 
au fost rulate la unităţile Câmpulung la Tisa, Remeţi şi Vad. 

În cadrul căminelor culturale, sub îndrumarea Comitetului raional 
U.T.M., s-au organizat „Majoratul tineretului", în mod festiv, în cadrul căruia 
au fost felicitati un număr de 1.414 tineri. 

În plan~rile de muncă ale Comitetului raional U.T.M., a fost prevăzută 
participarea unui număr de 15.000 de tineri la spartachiada de iarnă. 

Această cifră a fost depăşită, în prezent numărul participanţilor se ridică la 
20.355 tineri, din care 7.727 de fete. Rezultate frumoase în această direcţie 
au obţinut asociaţiile sportive: „Voinţa" din Sighet, „Pobeda" din Rona de 
Sus, „Ogorul nou" Remeţi şi „Gutinul" Budeşti. 

Colectivul regional apreciază ca, sub conducerea Comitetului raional 
de partid, organizaţiile de partid au condus şi îndrumat cu mai multă 

competenţă munca politică şi cultural-educativă, subordonând-o realizării 

sarcinilor economice trasate de partid. 
Pe lângă toate rezultatele bune amintite mai sus, trebuie relevat faptul 

că în acest domeniu de activitate mai sunt şi unele lipsuri pe care le vom 
arăta mai jos şi care vor trebui lichidate cât mai grabnic. 

Biroul Comitetului raional de partid, nu a urmărit îndeaproape felul 
cum se realizează toate obiectivele propuse în planul de măsuri privind 
munca politică şi culturală în perioada de iarnă. Printre acestea amintim: 

-Dintre comunele şi satele controlate, nu am găsit ca membri ai 
Biroului raional de partid, activişti de partid, membri ai Comitetului Executiv 
raional, sau alţi activişti ai organizaţiilor de masă să fi ţinut în faţa oamenilor 
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muncii expuneri şi conferinţe, aşa cum a fost data indicată în planul 
Comitetului regional de partid. 

- În plan se prevede ca Biroul raional de partid să aprobe până la 20 
decembrie 1963, manifestările pe tema „Să cunoaştem experienţa G.A.C. 
fruntaşe", iar în planul Comitetului de cultură şi artă să fie concretizate 
aceste schimburi - sarcină care nu a fost dusă la îndeplinire până în prezent. 

- În plan se mai prevede formarea de colective din activişti de partid şi 
de stat şi specialişti din agricultură, care să urmărească felul cum se 
desfăşoară învăţământul agrozootehnic în unităţile socialiste - lucru care nu 
s-a făcut până în prezent. De asemenea în lunile noiembrie şi decembrie nu 
s-a analizat învăţământul agrozootehnic cu toţi lectorii. 

- Planul mai prevede organizarea colectivelor de lectori pe grupe de 
specialişti care să activeze ca conferenţiari pe lângă căminele culturale. 

- Se mai prevede ca 50 de cadre didactice din oraş să fie trimise timp 
de mai multe zile pentru impulsionarea activităţilor cultural-artistice la 
căminele culturale. Şi această sarcină a rămas numai pe hârtie. 

- Dintre comunele şi satele în care s-au deplasat colectivele noastre 
nu a fost găsită nici-o organizaţie de bază care să fi analizat activitatea 
culturală în perioada de iarnă sau învăţământul agrozootehnic. De exemplu 
la organizaţia de bază Rona de Jos, deşi munca politică şi culturală este 
foarte slabă, organizaţia de bază a găsit de cuviinţă să analizeze în luna 
decembrie 1963 activitatea centrului de însămânţări artificiale. 

- Unele organizaţii de bază, deşi au planuri de muncă bine întocmite, 
secretarii lor nu luptă în suficientă măsură pentru realizarea sarcinilor 
stabilite în plan. 

- În ce priveşte agitaţia vizuală, trebuie să arătăm că pe arterele 
principale din raion există multe panouri, ele însă sunt degradate şi învechite 
iar în comune şi sate lipsesc lozincile şi chemările mobilizatoare, care să 
cheme colectiviştii la îndeplinirea sarcinilor din această perioadă. 

Situaţia gazetelor de perete, a panourilor de onoare, este şi mai 
critică. De exemplu: gazeta de perete a organizaţiei de bază Rona de Sus 
are 3 articole: 

1. Prevenirea incendiilor la arii - scris în 17 iunie 1963. 
2. Treierişul să fie terminat în cel mai scurt timp. 
3. Obligaţia părinţilor privind educaţia minorilor scris tot în perioada de 

vară. 

La Rona de Jos, gazeta de perete a organizaţiei de bază se găseşte 
în faţa miliţiei, fără firmă, are 3 articole scrise în ziua de 18 ianuarie a.c. de 
învăţătorul Onete Petru: 

1. Sarcinile unităţilor de pionieri. 
2. Pentru o bună frecventă a tuturor elevilor. 
3. În jurul vacanţei de iar~ă. 
La Câmpulung la Tisa, gazeta de perete are 2 articole: 
1. Deschiderea anului de învăţământ - din 1 septembrie 1963. 
2. Recoltarea la timp şi în bune condiţiuni a porumbului. 
La Remeţi, gazeta de stradă este degradată, iar Sfatul popular o 

foloseşte ca afişier pentru interzicerea claxonatului, etc. 
Se pune întrebarea: Oare tovarăşii din Biroul raional sau instructorii 

raionali de partid, nu au trecut niciodată pe lângă aceste gazete de perete? 
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Un exemplu elocvent în ce priveşte nepăsarea unor instructori de 
partid şi a cadrelor din aparatul de stat, ni-l oferă activitatea unor gestionari 
din cooperativele de consum de la sate. La Cooperativa din Călineşti au fost 
întâlniţi în ziua de 27 ianuarie a.c. mai mulţi colectivişti, care în aparenţă ar fi 
cumpărat diferite cărţi. Din discuţiile purtate cu ei a reieşit că gestionarul 
„Numai aşa le da spirt sanitar, dacă cumpăra aceste cărţi". La intervenţia 

noastră, gestionarul se scuza că „şi el are plan de vânzare la cărţi şi numai 
aşa poate să-l realizeze". Acest gestionar ştia prea bine că spirtul sanitar era 
cumpărat în scopul de a fi băut. Pe el nu-l interesa însă sănătatea acestor 
oameni. La acest tablou a fost de faţă şi instructorul de partid din comuna 
Călineşti şi cunoştea această formă de „vânzare a cărţilor". 

Noi propunem Biroului raional de partid, să urmărească dacă acest 
lucru nu se întâmpla şi în alte localităţi şi să dea indicaţii U.R.C.C. raional în 
legătură cu aprovizionarea acestor unităţi cu spirt sanitar. 

De asemenea propunem să se ţină instructaje pe centre de comună 
cu responsabilii gazetelor de perete care nu au fost la instructajul de la 
raion. 

Va trebui completat de urgenţă postul de instructor al Comitetului 
raional de partid cu munca politică de masă, care lipseşte în prezent şi a 
cărui nevoie se face simţită. 

Recomandăm Comitetului raional de partid, să se continue acţiunea 
întreprinsă de colectivul regional şi în comunele necuprinse cu această 

ocazie. 
Intrând în conţinutul învăţământului agrozootehnic de masă, trebuie să 

arătăm că datorită insuficientei preocupări din partea conducerii 
organizaţiilor de bază, conducerii GAC-urilor, inginerilor agronomi şi 
comitetelor executive ale sfaturilor populare comunale, frecvenţa la formele 
de învăţământ este în medie de 40% pe raion. 

La G.A.C. Corneşti lector Ekkert Francisc, din 40 cursanţi înscrişi la 
începutul anului, frecvenţa medie este de 8-10, deşi s-a ajuns cu predarea la 
lecţia XVII-a. 

Un alt exemplu concludent în această direcţie, ni-l oferă şi cursul 
„Cultura mare a plantelor de câmp" anul li de la G.A.C. Câmpulung la Tisa, 
lector Torjay Iosif, unde din 35 cursanţi înscrişi, frecventează un număr de 
13-15 şi s-au predat doar 13 lecţii. 

S-ar putea da şi alte exemple la acest capitol, însă nu numai aceasta 
este scopul brigăzii noastre. 

Recomandăm organizaţiilor de bază, consiliilor de conducere ale 
GAC-urilor, comitetelor executive ale sfaturilor populare comunale, precum 
şi tuturor factorilor culturali din comunele colectivizate şi întovărăşiri, să-şi 
aducă din plin aportul şi să dea un ajutor substanţial instructorilor raionali de 
partid, în atragerea tuturor cursanţilor înscrişi la învăţământul agrozootehnic 
de masă. 

De asemenea, pentru o bună însuşire a lecţiilor, lectorii, au datoria de 
a-şi pregăti din timp şi cu multă seriozitate conspectele pentru ca acestea să 
nu devină seci, plictisitoare. Să folosească metode cât mai variate şi un 
bogat material intuitiv. 

În ceea ce priveşte ciclurile de conferinţe cu cei ne cuprinşi în 
învăţământul agrozootehnic, trebuie să menţionăm că, dacă, unele cămine 
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culturale se preocupă de buna desfăşurare a acestor conferinţe, nu acelaşi 
lucru îl putem spune de căminele culturale din Săpânţa, care nu a prezentat 
nici-o conferinţă legată de sectorul zootehnic şi de ramura agrară, sau din 
Câmpulung la Tisa, unde din numărul de 16 conferinţe planificate s-au ţinut 
abia 4. 

Citind planul de muncă al Comitetului pentru cultură şi artă, am rămas 
plăcut impresionat de obiectivele importante incluse în acest plan, obiective 
care dacă erau duse la bun sfârşit, s-au cel puţin dacă se aflau în faza de 
început, puteau constitui exemple pe întreaga regiune. Dar din păcate, la 
toate întrebările puse de noi tovarăşului Cana Nicolae secretarul Comitetului 
raional pentru cultură şi artă sau tovarăşului Ţiplea Ioan inspector la acelaşi 
comitet, în legătură cu punerea în practică a acestor obiective, răspunsul 
este acelaşi - nu s-a făcut nimic! 

Deşi în planul de muncă pe perioada de iarnă a Comitetului, sunt 
trecute obiective ca: organizarea de manifestaţii lunare „Să cunoaştem 
experienţa gospodăriilor fruntaşe", la care să se organizeze întâlniri cu 
fruntaşii recoltelor bogate, cu brigadierii zootehnişti, pomicoli, etc., vizite la 
G.A.S. şi GAC-uri fruntaşe, prezentări de filme, diafilme, fotomontaje şi cărţi 
adecvate, puncte foarte importante, care, spre regretul nostru, până în 
prezent au rămas doar pe hârtie, deşi au trecut aproape 3 luni de când au 
fost incluse în acest plan. 

Încă un exemplu: în acelaşi plan sunt trecute organizări de schimburi 
de experienţă cu brigadierii zootehnici la G.A.C. Sarasău şi Săpânţa, 
schimburi de experienţe între ingineri la Remeţi, între preşedinţi de G.A.C. la 
Câmpulung la Tisa şi vizite ale colectiviştilor de la Călineşti, la G.A.C. „Viaţa 
Liberă" din Sighet, a celor din Vad la GAC Sarasău şi din Corneşti la Remeţi. 
Ce s-a făcut din aceste obiective? Nimic sau aproape nimic. 

Obiective tot atât de interesante sunt incluse în planul sus menţionat 
în legătură cu buna desfăşurare a activităţii artistice de amatori. lată câteva 
exemple: se preconizează să se prezinte în concurs la cea de-a 11-a etapă 
pe lângă formaţiile prezente în etapa l-a, formaţii noi de tulnicari, din 
comunele Strâmtura, Vad, Călineşti şi Budeşti; formaţii coregrafice care să 
monteze dansuri cu subiect, în Deseşti, Sarasău şi Remeţi; grupuri vocale, 
în toate comunele şi satele unde nu se pot forma coruri pe 4 voci etc. În 
deplasările noastre am constatat că nici pentru atingerea acestor obiective, 
Comitetul pentru cultură şi artă şi Casa raională de cultură nu a făcut nimic. 
Ne bazăm această afirmaţie pe faptul că, deşi pe întreg raionul există 

planificate 4 formaţii de tulnicari nu există decât una singură. La Călineşti, în 
afară de faptul că nu există nici-un tulnicar, aşa cum a fost planificat de 
comitet, nu există nici-un grup vocal, etc. etc. 

Cum cred tovarăşii de la Comitetul raional pentru cultură şi artă că vor 
reuşi să asigure pe lângă fiecare cămin, cel puţin 4 formaţii artistice înscrise 
în concurs, dacă există cămine culturale pe lângă care nu există nici-o 
formaţie. Un exemplu elocvent în această direcţie ni-l oferă căminul cultural 
din comuna Rona de Jos. Dacă din graficul comitetului reiese că acest 
cămin se va prezenta la concurs cu o formaţie corală formată din 45 de 
persoane; brigada artistică de agitaţie din 11 persoane, echipa de dansuri 
din 21 persoane, taraf 3 persoane precum şi o formaţie de fluieraşi formată 
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din 6 persoane, în realitate există - pe lângă echipa de teatru care nu 
participă la concurs, un singur cor format din 7 cadre didactice. 

La şedinţa de analiză pe care am organizat-o după efectuarea 
controlului în comuna sus menţionată, au participat secretarul organizaţiei de 
bază P.M.R., preşedintele şi secretarul sfatului popular comunal, directorul 
căminului cultural şi directorul şcolii. La această analiză au fost invitate toate 
cadrele didactice din comună. 

Din discuţiile purtate, la această analiză, a reieşit că într-adevăr în 
direcţia muncii cultural-artistice nu s-a făcut aproape nimic. Ba mai mult, 
Directorul căminului cultural nu avea nici-un plan de desfăşurare a 
activităţilor cultural-artistice, nici pe perioada de iarnă, nici lunar sau 
săptămânal. 

Directorul căminului cultural ne-a declarat că suferă cu nervii şi că ar 
vrea să fie eliberat din această funcţie. Atunci când i s-au pus întrebări, în 
legătură cu planurile de muncă, ne-a răspuns că nu se pricepe cum să le 
întocmească, deşi este director de peste 4 ani. Totodată la aceeaşi analiză a 
reieşit că datorită atitudinii directorului de cămin faţă de tinerii din comună 
(înjurături, bruscări, etc.), aceştia nu mai vor să participe la nici-o 
manifestare din cadrul căminului cultural. 

Întrebăm Comitetul raional de partid, dacă n-ar trebui să dea curs 
cererii directorului căminului sus menţionat şi să fie înlocuit? 

Recomandăm Comitetului raional pentru cultură şi artă, să ia 
neîntârziate măsuri pentru traducerea în viaţă a obiectivelor prevăzute în 
planul de muncă, deoarece numai aşa vor reuşi să recupereze cele 3 luni 
pierdute. Nu trebuie să uitaţi ca, în afară de faptul că fazele intercomunale 
bat la uşă, căminele culturale trebuie să constituie focare de cultură în 
comunele şi satele patriei noastre, să fie adevărate laboratoare în care să se 
formeze o nouă conştiinţă faţă de muncă. Acest lucru nu-l vom reuşi, ţinând 
sălile de cămin închise. 

Ne punem din nou întrebarea, cum va putea fi activitate la căminele 
culturale, dacă la Comitetul pentru cultură şi artă nu există nici-un grafic al 
deplasărilor în circuit al formaţiilor artistice de amatori. Afirmăm acest lucru 
cu toate că tovarăşul secretar al comitetului ne-a spus că au întocmit acest 
grafic. Am putut afla acest lucru doar verbal, deoarece atunci când am cerut 
să-l vedem, nu ni l-a dat. Concluzia pe care am tras-o - şi care credea că-i 
cea reală - este că acest grafic nu a fost întocmit. 

În încheierea consideraţiilor pe marginea activităţii formaţiilor artistice 
de amatori, amintim că în deplasările noastre nu ne-am mulţumit să 

verificăm doar munca cultural-artistică din localităţile controlate, ci am căutat 
să dăm şi o serie de îndrumări instructorilor cu care ne-am întâlnit. Repetiţia 
organizate de noi la Năneşti, a fost de un real folos pentru formaţia 

respectivă, deoarece instructorul formaţiei, a putut fi ajutat concret în 
montarea dansului cu care vrea să se prezinte la concurs. Acelaşi ajutor 1-a 
primit şi echipa de dansuri din Berbeşti. 

Amintim tovarăşilor de la Casa raională de cultură, că numai 
deplasându-se pe teren vor reuşi să ajute şi să îndrume munca cultural
artistică din raionul Sighet, bine-înţeles, dacă aceste deplasări nu vor fi 
făcute superficial. 
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Şi în munca cu cartea, se mai manifestă unele lipsuri care trebuie 
grabnic remediate. 

La Rona de Jos, nici-un cadru didactic nu răspunde de cele 1.829 
volume care stau aproape nefolosite. În această comună, datorită acestui 
fapt, nici în cadrul concursului regional nu au înscris decât 196 cititori şi au 
difuzat modesta cifră de 418 volume. 

Aproape tot aşa se prezintă şi situaţia bibliotecii din Călineşti, care a 
înscris în decurs de 1 an numai 160 de cititori, a difuzat doar 395 de volume, 
iar de concursul „Iubiţi cartea", nu se preocupă deloc. 

Deşi în comuna Câmpulung la Tisa există un număr mare de cadre 
didactice, bibliotecar salariat şi director de cămin cultural, din cele 29 de 
cercuri de citit planificate, funcţionează doar 14, dar şi acestea fără o 
evidenţă şi o planificare judicioasă a temelor ce vor fi predate. 

Biblioteca raională, nu a multiplicat şi expediat planul de muncă pe 
perioada de iarnă bibliotecilor din subordine, lucru ce a dus la 
necunoaşterea de către acestea a acţiunilor cuprinse în acest plan. Este 
necesară multiplicarea şi expedierea de urgenţă, a acestui plan, bibliotecilor 
comunale şi săteşti, pentru orientarea muncii acestora. 

Planul de muncă anual, al bibliotecii raionale, nu are termene precise 
şi nici o persoană care va răspunde de executarea acţiunilor planificate, iar 
planurile de muncă a bibliotecilor comunale încă nu sunt destul de concrete 
şi întocmite cu simţ de răspundere nu au trecute acţiuni concrete menite să 
sprijine prin munca cu cartea întărirea economico-organizatorică a G.A.C. 

Bibliotecile comunale nu au făcut încă o îndrumare diferenţiată a 
cititorilor, nu au întocmit liste bibliografice şi planuri individuale de lectură 
pentru preşedinţi, ingineri, tehnicieni, brigadieri şi şefi de echipă din G.A.C., 
prin care să fie sesizaţi de urgenţă asupra noutăţilor intrate în bibliotecă. 

În timpul deplasărilor efectuate pe teren, nu am întâlnit în nici o 
bibliotecă vizitată „Colţul recoltelor bogate", „Colţul zootehnistului", „Colţul 
pomicultorului" etc., şi nici concursuri „Cine ştie răspunde", asupra temelor 
ce se dezbat în cadrul lecţiilor din învăţământul agrozootehnic de masă. 

Ne punem întrebarea: Până când această stare de lucruri?. De ce 
oare bibliotecile nu au o evidenţă precisă a cercurilor de citit şi a temelor ce 
se dezbat în fiecare cerc în parte? 

Nu ne putem împăca nici cu faptul că biblioteci ca cele din Vad, 
Remeţi şi Câmpulung la Tisa, încă nu au firmă, iar primele două nu au nici 
un orar de funcţionare afişat. 

O serie de lipsuri se manifestă şi în activitatea organizaţiilor U.T.M. 
Biroul Comitetului raional U.T.M., pentru ca acestea să dea un ajutor mai 
mare, privind desfăşurarea învăţământului agrozootehnic. Din această cauză 
nici o organizaţie U.T.M., care au fost controlate, nu a analizat în cadrul 
şedinţei de Comitet sau adunări generale, cum tinerii participă şi se 
pregătesc la aceste cursuri. 

La fel în perioada de iarnă, nu a fost organizată nici o consfătuire cu 
tinerii fruntaşi care muncesc în sectorul zootehnic. 

O altă lipsă, este că, Biroul Comitetului raional U.T.M., nu în suficientă 
măsură s-a preocupat de mobilizarea tineretului, la concursul „Iubiţi Cartea", 
din această cauză numărul tinerilor purtători al insignei „Prieten al cărţii", 

este mică faţă de condiţiile existente în raion. 
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Recomandăm Biroului Comitetului raional U.T.M., să lupte mai hotărât 
pentru înlăturarea lipsurilor arătate, şi să îndrume organizaţiile U.T.M. în aşa 
fel încât acestea să mobilizeze un număr tot mai mare de tineri la activitatea 
cultural-educativă de masă. 

Munca cu filmul nu se desfăşoară la nivelul posibilităţilor existente în 
raion. cu toate că s-au făcut paşi însemnaţi în această direcţie, planul de 
spectatori nu se realizează în fiecare lună. O cauză, este şi aceia că unele 
unităţi cinematografice nu trimit la timp filmele altor unităţi, cum sunt: Vad, 
Călineşti şi Sat Şugatag. Filmele programate nu în suficientă măsură sunt 
popularizate prin afişe şi prin copii. 

Unităţile care au fost controlate, reiese că din punct de vedere tehnic, 
nu funcţionează în bune condiţiuni, ca de exemplu la Coştiui, Călineşti, 
Remeţi şi Câmpulung la Tisa, unde aparatele trebuie schimbate în cel mai 
scurt timp. 

Secţia de cineficaţie raională, trebuie să acorde un ajutor mai mare, 
unităţilor care pot efectua deplasări cu aparatele, la unităţile necineficate ca: 
Crăciuneşti la Virişmort, Sarasău la Iapa, Bârsana la Năneşti, Remeţi la 
Teceul Mic. 

Comitetul de Cultură şi Artă, cu secţia de cineficaţie raională, să dea 
un ajutor concret, comunelor necineficate (Strâmtura, Onceşti, Deseşti), ca 
şi în aceste localităţi în trim. li să fie deschise cele trei cinematografe 
planificate, prin aceasta terminându-se complet cineficarea raionului. 

La unităţi ca: Rona de Sus, Călineşti, Sat Şugatag, şi Bârsana, nu 
sunt respectate matineele pentru copii. 

O altă lipsă constatată este, că filmele documentar-agricole, nu sunt 
folosite la toate unităţile cinematografice, ca: Rona de Sus, Călineşti, Giuleşti 
şi Budeşti. Propunem Secţiei de cineficare raionale, să ia măsuri de 
schimbare a operatorilor din Rona de Sus şi Călineşti, întrucât nu sunt 
corespunzători. 

La unele cinematografe săteşti, nici în prezent nu s-au luat măsuri 
pentru terminarea cabinelor de proiecţie, din care cauză nu se poate rula 
filmul în bune condiţiuni. Amintim în acest sens unităţile din: Rona de Jos şi 
Sat Şugatag. 

Recomandăm, să fie controlaţi mai des şi să fie traşi la răspundere, 
lucrătorii de la Secţia de cineficare, sfaturile populare comunale, directorii de 
cămine culturale, operatorii, ca aceşti factori să acorde o atenţie mai mare şi 
să muncească în strânsă colaborare, cu mai mult simţ de răspundere, pentru 
îmbunătăţirea muncii politice cu filmul, pentru realizarea şi depăşirea 
planului de spectatori şi pentru înlăturarea lipsurilor sus amintite. 

Tovarăşi, noi cunoaştem realizările, activităţile bune ce se desfăşoară 
în multe localităţi din raionul Sighet, dar scopul nostru este să arătăm mai 
mult lipsurile care mai există în munca politică de masă la sate, punând pe 
acestea un accent mai mare, pentru a fi remediate. 

Apreciem, că organizaţiile de partid, U.T.M., sfaturile populare 
comunale, instituţiile culturale, activiştii de partid şi de stat, organizaţiile de 
masă desfăşoară o muncă bună, concretă axată pe sarcinile politice şi 

economice trasate de partidul nostru. 
Considerăm că, forţele existente în raionul Sighet, sunt capabile să 

lichideze lipsurile pe care le-am semnalat şi vor ridica munca politică şi 
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cultural-educativă de masă la nivelul cerut de etapa actuală de desăvârşire a 
construcţiei socialismului în patria noastră. 

Sighet la 30 ianuarie 1964. 

126. Sighet, 17 februarie 1964. Informare a Comitetului raional al PMR 
Sighet cu privire al măsurile luate ca urmare a pierderilor din efectivul de 
animale ale GAG-urilor din raion din cauza lipsei de furaje, de personal 
Îngrijitor, adăposturi improvizate şi temperaturile scăzute. Fond Comitetul 
judeţean al P.M.R., dosar 52011964, filele 196-198. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÂN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

INFORMARE 
cu privire la iernarea animalelor proprietatea obştească a G.A.C. şi 

măsurile luate de biroul Comitetului raional în vederea îmbunătăţirii muncii în 
acest domeniu. 

Ca urmare a recoltei slabe de fân, cauzată de anotimpul secetos din 
vara anului 1963, precum şi unele lipsuri manifestate în G.A.C. în probleme 
de asigurarea personalului, lipsa de braţe de muncă pentru recoltarea la 
timp a fâneţelor, a cauzat deficit total sau parţial de furaje gospodăriile 
noastre colective. 

Situaţia stocurilor de furaje din G.A.C. la data actuală este complet 
nesatisfăcătoare, 6 G.A.C. neavând furaje de loc, hrănindu-şi animalele doar 
din achiziţii de fân ce se execută zilnic în raion. 

Lipsa de furaje, apoi lipsa de personal îngrijitor corespunzător şi în 
număr insuficient la începutul perioadei de stabulaţie, frigul exagerat care a 
înregistrat valori de -32,2°, adăposturile fără tavan sau cu tavane 
improvizate din împletituri şi paie, la unele ferme alimentarea cu apă 
defectuoasă, apa având temperatura în jur a 0°. Toate acestea combinate 
cu o subalimentaţie datorită lipsei de furaje a provocat pierderea unui 
însemnat număr de animale din fermele unităţilor noastre socialiste, (119 
capete bovine în perioada 1.1.-15.11.1964 ). 

Analizând această situaţie, biroul Comitetului raional de partid în 
şedinţa din 15 februarie a.c., pentru redresarea situaţiei din sectorul 
zootehnic, a luat următoarele hotărâri: 

1.- Constituirea unui comandament unic raional format din 
reprezentanţi ai Comitetului raional de partid, sfatul raional, consiliul agricol, 
U.R.C.C. şi l.R.T.A., în vederea coordonării activităţii pentru achiziţii de fân şi 
dirijarea acesteia către G.A.C.-urile deficitare. 

2.- Menţinerea pe teren a unor colective formate pentru achiziţionarea 
fânului la sate şi impulsionarea activităţii acestora prin controlul şi 

îndrumarea permanentă din partea membrilor biroului comitetului raional de 
partid. 

3.- Constituirea unei comisii formate din medici veterinari şi alţi 
specialişti în creşterea animalelor care să se deplaseze la G.A.C. unde vor 
controla şi îndruma gospodăriile în vederea luării de măsuri pentru buna 
furajare şi îngrijire a animalelor în scopul evitării pierderilor din efectiv. De 
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asemenea, în cazul animalelor tarate şi fără posibilităţi de refacere să fie 
dirijate pentru valorificarea la Abator. 

4.- În scopul gospodăririi chibzuite a concentratelor, stocul 
înmagazinat va fi administrat sub controlul inginerului şi preşedintelui G.A.C. 

5.- Se vor lua măsuri pentru ca în concentratele ce se vor administra, 
să se amestece şi calciu furajier, în scopul evitării decalcifierii organismului 
animal. 

6.- Se vor achiziţiona în continuare coceni de porumb şi paie care se 
vor administra în hrana animalelor numai preparate şi tocate, în care scop se 
vor asigura mijloace de acţionare a tocătorilor la toate G.A.C. prin secţia 
S.M.T. 

7.- Se va controla zilnic dacă se respectă indicaţiile date prin ghid 
scris pentru problemele de iernare, atât cu privire la cântărirea furajelor cât şi 
la prepararea şi administrarea lor diferenţiată în funcţie de starea de 
întreţinere, starea fiziologică şi producţia fiecărui animal. 

În funcţie de consumul zilnic - calculat pe baza normelor elaborate de 
Consiliul Superior al agriculturii, respectându-se cantităţile indicate în fişele 
decadale de furajare ce se întocmesc de către organele tehnice - se va 
dirija de către comandamentul raional necesarul de furaje din achiziţiile care 
se realizează în raion. 

8.- Se va îmbunătăţi sistemul de stimulare a lucrătorilor din sectorul 
zootehnic pentru o mai bună cointeresare materială în îngrijirea animalelor. 

XXX 
Analizând temeinic situaţia actuală în sectorul zootehnic, ţinând 

seama de măsurile ce s-au luat şi preconizăm a le lua pentru îmbunătăţirea 
situaţiei din sectorul zootehnic, ne gândim totuşi că din resursele raionului nu 
putem acoperi necesarul de furaje pentru întregul efectiv de animale 
proprietate obştească, până la noua recoltă. Pentru acest motiv solicităm 
sprijinul Comitetului regional de partid şi a Consiliului agricol regional prin 
repartizarea unor cantităţi de grosiere şi concentrate din alte raioane. 

Propunem în acest scop să dispuneţi a ni se livra 50% din tărâţele 
cuvenite pentru contractele de lapte încheiate de G.A.C. pentru anul în curs. 
Diferenţa de la ceea ce s-a preluat pe trimestrul I. până la cantitatea 
integrală cuvenită din cantitatea de 50% ar fi încă 50 tone tărâţe. Aceasta 
bine înţeles calculat fără trimestrul III. când pentru laptele livrat nu se acordă 
tărâţe. 

Solicităm de asemenea ca de la moara Sarasău să ni-se livreze 
cantitatea de 200 tone tărâţe de porumb cu extracţie 75% care fiind pe 
teritoriul raionului nostru ne-ar permite dirijarea mai repede la unităţi a 
concentratelor. 

Arătăm că necesarul de concentrate până la ieşirea la păşunat este 
de 280 tone. Menţionăm că în starea de întreţinere în care se găsesc 
efectivele de animale, la data actuală, este absolut necesar a se interveni cu 
concentrate măcar 1 kg. zilnic pe U.V.M. - în caz contrar riscul este prea 
mare pentru a asista la pierderi continuie. 

Calculând numai 4000 U.V.M. la G.A.C., pentru speciile bovine şi 
ovine ar fi necesar până la a noua recoltă cel puţin 2.100 tone fibroase de 
calitate corespunzătoare şi 280 tone concentrate. Cu aceste cantităţi s-ar 
asigura zilnic pe cap de animal 4,5 U.N., deci numai raţia de întreţinere. 
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Având în vedere că la data actuală la 3 G.A.C. mai există un stoc de 
circa 150.000 (?) tone fân, 100 tone paie şi 250 tone siloz, am mai avea 
nevoie să procurăm circa 1.500 tone fibroase s-au în cantităţi echivalente de 
substituire grosiere. 

Din această cantitate apreciem că din raion pe lângă cele 1.383 tone 
de fân ce s-au colectat, se vor mai putea achiziţiona circa 500 tone. În ce 
priveşte concentratele însă înafară de sursele pe care le-am arătat mai sus, 
nu putem procura. 

Sighet, 17 februarie 1964 
PRIM-SECRETAR, INSTRUCTOR CU INFORMARE 

ss indescifrabil 

127. Vişeul de Sus, 20 februarie 1964. Informare întocmită de 
primsecretarul Comitetului Raional Vişeu al PMR privind accidentele de 
muncă mortale de la exploatările miniere şi forestiere din raion din cursul 
lunii ianuarie-februarie 1964. Fond Comitetul Raional Vişeu al PMR, dosar 
49411964, filele 79-82 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Vişeu 

INFORMARE 
Al Biroului Comitetului Raional de Partid Vişeu, cu privire la 

accidentele mortale din cursul lunii ianuarie- februarie 1964. 
În această perioadă au avut loc următoarele accidente de muncă 

mortale: 
1.- În data de 19 ianuarie 1964, orele 4 dimineaţa la Exploatarea 

Minieră Baia Borşa pe halta galeriei „9 Mai" de la sectorul Burloia a avut loc 
un accident mortal a cărei victimă a fost vagonetarul Florea Vasile, născut la 
25 iulie 1931 în comuna leud, raionul Vişeu, căsătorit fără copii. 

Accidentul suferit de Florea Vasile a avut loc în următoarele 

împrejurări: în apropierea culbutorului de la silozul antezdrobirea, lucra o 
echipă formată din vagonetarii Ciuleac Gheorghe, Danci Vasile, Păcurar 

Avram şi accidentatul Florea Vasile. În timp în care vagonetarul Florea 
Vasile a decuplat vagonetele de la locomotiva ieşită din mină, locomotiva de 
la manevra condusă de către Ciolpan Vasile a intrat prin galeria de ocol în 
galeria de coastă „9 Mai", timp în care vagonetarul Florea Vasile cu ocazia 
decuplării vagonetelor 8 şi 9 sau prin alunecare a ajuns între aceste 
vagonete accidentîndu-se mortal, fiind tamponat în cap de către vagonete 
de mină. 

Familia a primit ajutor de mormîntare şi este în curs de întocmire a 
dosarului de pensionare. 

2.- În data de 6 februarie 1964, în jurul orelor 9 dimineaţa a avut loc în 
cadrul l.F.-ului Vişeu „Dosul Măcîrlău Wasser" un accident colectiv de 
muncă, cauzat de o avalanşă. Acest accident s-a soldat cu accidentarea 
mortală a lui Grad Gheorghe născut la 23 martie 1926 din oraşul Vişeul de 
Sus, căsătorit şi are 5 copii. 

La această avalanşă au fost cuprinşi 6 muncitori, care au fost salvaţi, 
neavând accidente grave decît uşoare. 
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Tot în aceeaşi zi a avut loc o avalanşă la Valea Babi, unde au fost 
acoperiţi de avalanşă 4 muncitori, care au fost salvaţi. 

Familia decedatului a primit 1 500 lei, din fondul Ministerului 
Economiei Forestiere, 100 kg făină de porumb şi ajutor de mormîntare în 
suma de 800 lei. 

3.- În data de 11 februarie 1964, prele 12:30 la mina Burloia 
aparţinând de Exploatarea Minieră Baia Borşa a avut loc un accident de 
muncă mortal, cu numele Bodin Gavrilă, născut la 26 iulie 1935, în comuna 
Masad, raionau! Năsăud, regiunea Cluj, domiciliat în comuna Borşa, divortat, 
fără copii, de profesie muncitor necalificat. În timp ce monta al 3- lea stâlp.de 
susţinere în abatajul 263 din mina Burloia, s-a desprins o cuptură care l-a 
lovit la un picior şi la o mină producîndu-i fracturi deschise, ajungînd la 
spitalul din Vişeu, unde a decedat. Întreprinderea i-a acordat ajutor de 
mormântare şi este în curs de cercetare la procuratura Raionului Vişeu, 
cauza provocării acestui accident. 

4.- În data de 12 februarie 1964, orele 12 a avut loc un accident la 
sectorul de Exploatare Poienile de sub Munte, parchetul Lutoasa, aparţinînd 
de l.F. Vişeu. În acest accident provenit din avalanşa de zăpadă, unde au 
fost acoperiţi de zăpadă, unde au fost acoperiţi de zăpadă un număr de 12 
muncitori, din care 11 muncitori au decedat, iar unul a fost salvat fiind 
accidentat uşor. 

La această avalaşă au decedat următorii: 
- Miculaiciuc Ştefan, născut la 25 iulie 1925 în comuna Poienile de sub 

Munte, căsătorit, are 6 copii minori. 
- Bilan Ştefan, născut la 9 ianuarie 1927, în comuna Poienile de sub 

Munte, căsătorit, are 6 copii 
- Longa Ioan, născut la 4 iunie 1929, în comuna Poienile de sub 

Munte, căsătorit, are 2 copii 
- Veciunca Vasile, născut la 27 decembrie 1930, în comuna Poienile 

de sub Munte, căsătorit şi are 7 copii. 
- Clipei Dumitru, născut la 11 noiembrie 1922, în comuna Poienile de 

sub Munte, căsătorit, are 6 copii. 
- lurcea Simion, născut la 27 mai 1921, în comuna Poienile de sub 

Munte, căsătorit, are 6 copii. 
- Oancea Fodor, născut la 27 noiembrie 1916, în comuna Poienile de 

sub Munte, căsătorit, are 6 copii. 
- Beuca Grigore, născut la 6 februarie 1923, în comuna Poienile de 

sub Munte, căsătorit, are 4 copii. 
- Beuca Mihai, născut la 9 octombrie 1916, în comuna Poienile de sub 

Munte, căsătorit, are 5 copii. 
- Grecica Ioan, născut la 19 iunie 1922, în comuna Ruscova, căsătorit, 

are 7 copii. 
- Marfici Andrei, născut la 25 august 1925, în comuna Lunca la Tisa, 

raionul Sighet, căsătorit, are 3 copii. 
Accidentul colectiv s-a produs în următoarele împrejurări.: 
În timp ce un grup de muncitori format din 12 persoane a căutat să 

cureţe zăpada din drumul ce ducea în parchetul Lutoasa, au fost surprinşi de 
o avalanşă de zapadă, care a avut o întindere de circa 70-80 metri, o lăţime 
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de 10 metri şi o adâncime de circa 3-4 metri, în urma căreia doar muncitorul 
Corjuc Miron a fost salvat după 4 ore de la producerea accidentului. 

Familiilor celor decedaţi la întreprinderea l.F. Vişeu, au primit un ajutor 
din partea Ministerului Economiei Forestiere în suma de 24 OOO lei, la fel de 
fiecare familie întreprinderea IF Vişeu a dat 100 kg. făină porumb, cât şi 
ajutor de mormîntare pentru fiecare în suma de 800 lei. Totodată s-au luat 
măsuri de întocmirea dosarelor de pensionare pentru familiile celor decedaţi. 
Din cei accidentaţi uşor, un număr de 11 muncitori au fost spitalizaţi între 2 şi 
7 zile. 

5.- La Exploatarea Minieră Baia Borşa, în data de 8 februarie 1964, 
orele 22:45 a avut loc o avalanşă, unde au fost cuprinşi un număr de 6 
muncitori, din care 4 muncitori au fost salvaţi, fiind accidentaţi uşor, iar un 
număr de 2 muncitori au decedat. Aceeaşi avalanşă a avut loc la Cota 1300, 
cei decedaţi sunt următorii: 

- Neruşoi Emerich, născut la 4 august 1934, în comuna Baia Borşa, 
căsătorit şi are 1 copil, de profesie muncitor necalificat subteran. 

- Mihali Arpad, născut la 14 martie 1942, în comuna Borşa, 
necăsătorit, de profesie muncitor necalificat, această victimă nici pînă în 
prezent nu este scos de sub avalanşă din cauza pericolului de noi avalanşe. 
Victima scoasă la suprafaţă a primit ajutor de mormîntare şi este în curs de 
întocmire a dosarului de pensionare. 

6.- În data de 18 februarie, 1964, orele 13 a avut loc o avalanşă în 
cadrul IF.Borşa, sectorul de Exploatare Dragomireşti, parchetul Măguricea, 
din raza comunei Botiza. În timp ce muncitorii au luat masa în cabană, în 
urma producerii unei avalanşe de zăpadă, care a alovit în spatele cabanei şi 
a dărâmat peretele, prinzînd sub dărîmături pe victima Mintău Ioan, născut la 
5 iulie 1935, în comuna Strîmtura, raionul Sighet, necăsătorit, a fost lovit 
mortal. 

Tot în această avalanşă au fost accidentaţi Trifoi Ioan, având o 
fractură la un picior şi Hapciuc Gheorghe accidentat mai grav la regiunea 
toracică, ambii în prezent sînt în spitalul din oraşul Vişeu. 

Familia victimei Mintău Ioan, urmează să primească ajutorul de 
mormântare de la întreprinderea IF.Borşa. 

În concluzie arătăm, că în parioada analizată, respectiv de la data de 
1 ianuarie 1964 şi pînă la data de 20 februarie 1964, în raza raionului Vişeu, 
a avut loc un număr de 6 accidente, care s-au soldat cu decesul unui număr 
de 17 muncitori. 

Din cele 6 accidente de muncă, un număr de 2 accidente a avut loc în 
cadrul IF-ului Vişeu, sectorul Leordina şi Wasser, cu un număr de 12 
decedaţi, 1 în cadrul IF-ului Borşa, cu 1 decedat, 3 în cadrul Întreprinderii 
Miniere Baia Borşa, cu un număr de 4 decedaţi. 

Un număr de 4 accidente cu 15 decedaţi au fost provocate de 
avalanşă, iar 2 accidente cu 2 decedaţi au avut loc în cadrul întreprinderii 
miniere Baia Borşa la mină. 

Biroul Comitetului Raional de Partid, personal tovarăşul primsecretar 
Danciu Mihai, în data de 19 februarie a.c. a avut o şedinţă cu toţi directorii şi 
inginerii şefi din cadrul întreprinderilor din raionau! Vişeu, unde s-a discutat 
măsurile, ce trebuie luate în vederea prevenirii de noi accidente privind 
avalanşele de zăpadă. 
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În prezent întreprinderile forestiere au scos toţi muncitorii din locurile 
periculoase de avalanşă. 
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128. Sighet, februarie 1964. Situaţia mortalităţi/or pe GAG-urile din raionul Sighet de la 1- 15 februarie 1964, intocmită de 
Comitetul Raional Sighet al PMR. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, dosar. 52011964, fila 199 

SITUATIA MORT AUT ĂTILOR 
GAC de la 1 -15 februarie 1964 

Bovine Ovine Total 
bovine 

Nr. Denumirea M.moarte Total Vaci Juninci Tineret Tineret Tineret Tineret To- Oi Tine- Por- Total moarte 
crt. G.A.C. sacrif F(emel] F[emel] M(ascul] M(ascul] tal mame ret cine ca ba- de la 1 I 

(icate] sub 6 sub 6 sub 6 sub 6 line la 15. li 
lrunil llunil llunil llunil 1964 

1 Remeţi s 33 - 21 - - - 12 - - - - - -
M 14 3 7 - - - 4 7 2 5 - - 31 

2 Săpânţa s 9 7 2 - - - - - - - - - -
M 5 1 3 - - 1 - 12 5 7 - - 39 

3 Cîmpulung s 4 - 4 - - - - - - - - - -
M - - - - - - - 11 - 11 - 2 5 

4 Sarasău s 3 - 3 - - - - - - - - - -
M 1 - 1 - - - - 14 - 14 - 1 1 

5 Viaţa s 9 3 3 - - 3 - - - - - - -
Liberă M 3 - 1 - - 2 - 3 - 3 - - 5 

6 Iza s 17 - 16 1 - - - - - - - - -
M 2 - 2 - - - - 21 - 21 - 1 6 

7 Vad s 8 1 5 - 2 - - 2 - 1 - - -
M 3 - 1 - 1 - - 12 2 10 - 5 12 

8 Corneşti s - - - - - - - - - - - - -
M 1 - - - - 1 - 3 1 2 - - 2 

9 Călineşti s 14 5 8 - 1 - - - - - - - -
M 7 - 4 - - 3 - 3 - 3 - 3 18 

TOTAL M 36 4 19 - 1 7 4 86 16 75 - 12 119 
TOTAL s 97 16 62 1 3 3 12 2 - 1 - -
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129. Vişeul de Sus, 10 martie 1964. Plan de măsuri Comitetului Raional 
Vişeu al PMR privind înfrumuseţarea comunelor din raionul Vişeu. Fond 
Comitetul Raional Vişeu al PMR, dosar 49411964, filele 90-92 

Sfatul Popular Raional Vişeu 
Comitetul Executiv 

PLAN DE MĂSURI 
privind înfrumuseţarea comunelor din raionul Vişeu. 

Se vor lua următoarele măsuri: 
1.- Se constituie două colective care se vor deplasa în fiecare comună 

pentru a stabili măsuri concrete împreună cu organele locale privind 
înfrumuseţarea şi buna gospodărire a comunei, din aceste colective vor face 
parte următorii tovarăşi: 

1.- Pentru ruta Vişeul de Sus - Petrova 
1. Pop Grigore Mica, membru în comitetul executiv raional 
2. dr. Lupaş Alexandru. Inspector Secţiei Sănătăţii 
3. Sasu Gheorghe, Şeful Secţiei Drumuri 
4. Ştef Vasile, Tehnician S.S.A.- Sistematizare 
5. Bodnar Ştefan - instructor comitetul exec[utiv] raional 
6. Poalelungi Valeriu. Vicepreşedinte URCC 
7. Filip Aurel. Procuror 

Ca responsabil al colectivului va fi tov. Pop Grigore. 
li.- Pentru ruta Moisei - Borşa- Baia Borşa 

1. Dr. Tertan Ioan. Membru în comitetul executiv 
2. Soltiş Vasile. Şeful secţiei organizatorice 
3. Mihnea Aurel. Şef Serviciului de Sistematizare 
4. Şimon Gheorghe, instructorul comitetului executiv 
5. Krafcik N., tehnician secţia drumuri 
6. Nagy Paul. Şef Serv. Plan URCC 

Ca responsabilul colectivului tov. Tertan Ioan 
2.- Coordonarea colectivelor se va face de către tovarăşul Caniuca 

Gheorghe, Vicepreşedinte al Sfatului Raional. Instruirea colectivului cu 
sarcini concrete se va face în data de 1 O martie a.c. 

3.- Începând cu data de 11 martie a.c., colectivele se vor deplasa din 
comună în comună, luând legătura cu organele locale, cu care ocazie se vor 
constitui colectivele comunale privind înfrumuseţarea comunei, din aceste 
colective vor face parte: preşedintele sfatului, preşedintele cooperativei, 
directorul şcolii, medicul de circumscripţie, şeful postului de miliţie şi alţi 
factori de la nivelul comunei. 

După constituirea colectivului comunal, colectivul raional împreună cu 
colectivul comunal va stabili amănunţit ce lucrări trebuiesc executate în 
cadrul comunei privind înfrumuseţarea şi buna gospodărire a comunei -
întocmind o listă cu sarcini şi termene de executare pentru colectivul 
comunal. 

4.- Colectivul raional va urmări următoarele probleme: 
- construirea, alinierea şi uniformizarea gardurilor pe marginea 

drumului principal: 
- construirea trotuarelor pe ambele părţi a drumului 
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- repararea podurilor şi a podeţelor 
- curăţirea şanţurilor 

- văruirea faţadelor la case pe marginea drumului principal din 
comună 

- defrişările 

- curăţirea şi aranjarea localurilor publice ca: sfat popular, localul 
căminului cultural, cooperativa, localul dispensarului, sediul gospodăriei 

colective, şcolile etc. 
- plantaţii de pomi pe marginea drumului principal: 
- amenajarea parcurilor în centru de comună 
- crearea de spaţii verzi în faţa sediului instituţiilor şi alte măsuri care 

pot să contribuie la înfrumuseţarea şi buna gospodărire a oraşului şi a 
comunelor. 

5.- După ce se va stabili cu fiecare colectiv comunal măsuri concrete 
ce se vor lua în această perioadă, colectivul raional din nou va exercita 
control în toate comunele de felul cum se duc la îndeplinire sarcinile stabilite. 
Tovarăşii de la serviciul de sistematizare vor da indicaţii tehnice în problema 
înfrumuseţării comunei, construcţii de trotuare model, uniformizarea 
gardurilor, etc. 

6.- În problema înfrumuseţării comunei la nivelul comunelor vor fi 
activizate toate formele organizatorice de masă: deputaţi, comisii 
permenente, comitete de cetăţeni, care vor duce o susţinută muncă de 
mobilizarea cetăţenilor la acţiuni patriotice pentru înfrumuseţarea comunelor. 

7.- Comitetele executive orăşenesc şi comunale, vor organiza întreceri 
patriotice între circumscripţiile electorale, între unităţi cu obiective precise 
„Cea mai frumoasă circumscripţie electorală'', „Cel mai frumos şi cel mai 
curat magazin", „Cea mai frumoasă gospodărie personală", etc. Pentru 
stimularea cetăţenilor care participă la acţiuni patriotice se vor înmâna 
„drapel de circumscripţie fruntaşă ", „diplomă '', „scrisori de felicitări", pentru 
cetăţenii fruntaşi în acţiunea patriotică. 

8.- Până în data de 29 martie a.c. această acţiune va fi analizată în 
şedinţa comitetului executiv raional în care se va analiza ce s-a realizat 
privind înfrumuseţarea comunelor şi se va stabili sarcini concrete de viitor. 

9.- Această acţiune va fi terminată până la începerea campaniei 
agricole de primăvară adică până la dat de 15 aprilie a.c. 

10.- De traducerea în practică a prezentului plan de măsuri răspunde 
Caniuca Gheorghe Vicepreşedinte, Pop Grigore membru în comitetul 
executiv şi Şeful Colectivului, şi tov. Tertan Ion membru în comitetul executiv 
şi şeful colectivului. 

Vişeul de Sus la 1 O martie 1964 
PREŞEDINTE SECRETAR 

lusco Vasile llk Iosif 

130. Vişeul de Sus, 1 aprilie 1964. Raport comun întocmit de Comisia 
economică de pe lângă Comitetul Raional Vişeu al PMR şi Întreprinderea 
raională ,,Iza" cuprinzând analiza motivelor nerealizării unor indicatori ai 
planului de producţie pe trimestrul I 1964 la intreprinderea Raională „Iza" 
Vişeul de Sus. Fond Comitetul Raional al PMR, Vişeu, dosar 49411964, filele 
106-110. 
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Comitetul Raional de Partid Vişeu 
Comisia Economică 

CORAPORT 
al comisiei economice de pe lângă Comitetul Raional de Partid privind 

analiza nerealizării unor indicatori al planului de producţie pe trimestrul I 
1964 la Intreprinderea raională „Iza" Vişeul de Sus. 

În baza sarcinilor de plan aprobate pentru întreprinderea de la Iza pe 
trimestrul I 1964 organizaţia de partid şi Conducerea intreprinderii au 
dezbătut cifrele de plan şi le-a repartizat pe sectoare şi ateliere, adaptând 
planuri de măsuri care să asigure realizarea planului de producţie. 

Analizând principalii indicatori am constatat că planul de producţie în 
ramura metalurgie a fost realizat în proporţie de 114 % iar ramura 
prelucrarea lemnului în proporţie de 152 %. 

Planul producţiei globale pe total întreprindere a fost realizat numai în 
procent de 86 % iar producţia marfă 73%. 

Nerealizarea planului producţiei globale şi marfă a fost cauzată ca 
urmare a nerealizării planului de producţie la ramura extractivă în procent de 
73,8 ramura alimentară 85% iar la producţia marfă în procent de 64 % la 
ramura extractiv şi în procent de 85 % la ramura alimentară. 

Producţia globală neindustrială cât şi marfa a fost de asemenea 
realizat decât în procent de 92 %. 

Nerealizarea planului de producţie globală şi marfă a fost cauzat de la 
o serie de sortimente planul nu a fost realizat astfel: în ramura extractivă 
sortimentul balast piatră brută calupuri, pavele, mozaic amendamente, cât şi 
diverse produse au fost realizate la pavele în procent de 90 % iar restul 
sortimentelor între 1 O % şi 44 %. 

Nerealizarea planului de producţie la ramura extractivă se datoresc 
mai multor factori dintre care amintim: 

Şantierele de lucru nu sînt organizate la nivelul cerinţelor planului de 
producţie, îndrumarea tehnică din partea tehnicienilor şi în special al Tov. 
llea, care în lunile ianuarie şi februarie a lipsit din cadrul intreprinderii pe 
motivul că este bolnav, dar fără să prezinte foi de boală beneficiind de 
salariul tarifar în întregime. La fel şefii de carieră şi în special cel de la Bistra 
considerăm că în loc să se ocupe de organizarea muncii în carieră creează 
nemulţumiri în rândul muncitorilor neasistând la desfăşurarea procesului de 
producţie. 

La fel o cauză principală este că întreprinderea nu a asigurat 
şantierele de lucru cu utilajele necesare în funcţie de planul de producţie, 
deşi planul a crescut faţă de anii precedenţi utilajele din dotare sînt aceleaşi 
la care mai adăugăm şi starea lor uzată şi necorespunzătoare. 

Conducerea întreprinderii în alegerea locuri pentru extragerea şi 

prelucrarea materialelor în carieră nu face un studiu tehnico-economic din 
care să rezulte posibilităţi de extragere precum şi existenţa rezervelor din 
care cauză la cariera Leordina sunt atacate mai multe filoane de piatră care 
cauzează pierderi ca urmare a organizării locurilor de muncă agravând 
preţul de cost şi realizând exproductivitatea (?)scăzută. 
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Rocile în care se perforează nu sunt corespunzătoare materia primă 
este intercalată în pământ din cauza randamentul de extractie este scăzut. 

În prezent planul de producţie în ramura extractivă e~te periclitat de a 
se realiza din cauza deplasării unei suprafeţe mari de pământ cca. 2000 
metri cubi la cariera Bistra care necesită urgent evacuare pentru a intra în 
producţie cariera la întreaga ei capacitate aceasta şi din motivul ca la cariera 
Bistra rezervele de piatră sunt mari şi aproape de linia ferată, printr-o bună 
organizare şi dotarea carierei cu utilaje corespunzătoare planul se va putea 
realiza şi recupera rămânerile în urmă din trimestrul I. 

Tot la nerealizarea planului în ramura extractivă a mai contribuit şi 

timpul nefavorabil din lunile ianuarie şi februarie. De menţionat este că în 
felul cum este organizat munca în cazul când conducerea întreprinderii nu 
va lua măsuri care să lichideze lipsurile arătate mai sus planul de producţie 
nici în trimestrul li nu se va realiza. 

În ramura alimentară moara comercială planul de producţie la fel nu a 
fost realizat decât în procent de 85% atât la producţia globală cît şi la 
producţia marfă. 

Nerealizarea planului la moara comercială se datoreşte faptului că 
moara nu a fost dată în producţie la termenul planificat ci cu o întârziere de 
aproape 2 luni. Aceasta datorită în parte şi Secţiei de Industrie locală Baia 
Mare care nu a asigurat montarea utilajelor conform graficului şi a planului 
de măsuri. Ca o consecinţă nepunerii în funcţiune la termenul planificat 
întreprinderea nu şi-a putut respecta obligaţiile contractuale în perioada 
acestor 2 luni, astfel întreprinderea Comercială Sighet a recurs la 
aprovizionarea dinafară a raionului şi pentru perioada martie şi o parte [din] 
aprilie astfel stocurile de porumb sosite nu au fost prelucrate creându-se 
stocuri supranormative de 237 tone iar în prezent se constată că 
întreprinderea are un stoc de 50 tone făină şi 194 tone porumb fără să aibă 
asigurată desfacerea, lucru ce este şi mai grav că atât stocul de porumb cât 
şi făina de porumb este periclitată în cazul în care nu vor fi luate măsuri de 
distribuire va pricinui pagube însemnate. 

Este necesar ca în cel mai scurt timp conducerea întreprinderii să 
confecţioneze gratii din lemn în depozitele de făină şi porumb pentru a 
asigura aerisirea corespunzătoare ferind prin aceasta stocurile existente de 
umezeală. 

La fel considerăm că este necesar să fie revizuit numărul de mediu 
scriptic la această ramură prin faptul că se constată un număr mare de 
manipulanţi iar moara nu lucrează la întreaga ei capacitate 

Morile ţărăneşti la fel nu şi-au realizat planul decât în procent de 90%. 
Nerealizarea planului se datoreşte în primul rând că nu se execută un 
control sistematic asupra înregistrării produselor intrate la măciniş, iar pe de 
altă parte starea de uzură înaintată contribuie la fel la nerealizarea planului. 

La moara ţărănească din Vişeu de Jos s-a constata că responsabilul 
de moară nu înregistrează toate cantităţile intrate de la populaţie fiind găsit 
şi în ziua de 11 aprilie cu cantităţi neînregistrate. 

Considerăm că pentru a pune capăt acestor stări de lucruri este 
necesar desfăşurarea unui control permanent la această ramură pentru a 
asigura realizarea planului şi a fondului centralizat. 
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Se constată că conducerea întreprinderii nu face un studiu economic 
asupra acestor mori cerând părerea organelor locale de necesitatea 
existenţei unei mori în comună făcându-se reparaţii la unele mori ca pe· 
urmă după terminarea reparaţiilor să se hotărască închiderea lor. 

Toate aceste aspecte au avut o influenţă negativă asupra realizării 
sarcinilor de acumulări ca: beneficiile planificate pe primele 2 luni în suma de 
90 OOO lei realizând pierderi de 45.000 lei la impozit pe circulaţia mărfurilor 
pe trimestrul I faţă de un plan de 196.000 se realizează 19.000 lei, ponderea 
având moara comercială. 

Situaţia financiară a întreprinderii este cât se poate de 
nesatisfăcătoare prin faptul că la data de 11 aprilie 1964 întreprinderea îşi 
menţine un împrumut restant de 773.000 pentru care se achită dobânzi 
bancare de 12 %. Această stare de fapt se menţine chiar de la începutul 
anului. 

În vederea reducerii cheltuielilor gospodăreşti în urma trecerii unor 
ramuri la alte unităţi organul tutelar trebuie să treacă de îndată la analiza şi 
determinarea posturilor tehnico-administrative în funcţie de activităţile 
existente, cunoscând că în prezent personalul administrativ se prezintă 

12,6% faţă de totalul numărului de muncitori realizate pe trimestrul I 1964. 
Considerăm că conducerea şi în special tov. llea dezir.formează 

organele de partid şi de stat, aşa se explică faptul că informarea făcută 
privind realizarea planului MTO se arată că s-au realizat normele cu 
motivare tehnică la confecţionarea produselor de marmură ca mozaic, 
amendamente, praf de marmură, întreprinderea în trimestru nu a produs nici 
o cantitate praf de marmură. 

Pe linie de partid am constatat că organizaţia de bază în mare parte 
se ocupă de problemele economice, membrii de partid sunt repartizaţi pe 
ateliere iar biroul organizaţiei de bază în şedinţele sale s-a ocupat de 
problemele economice şi a fost analizată şi conducerea întreprinderii dar 
considerăm că problema principală a nerealizării unor indicatori a planului de 
producţie biroul organizaţiei de bază în trimestrul I a.c. nu a pus în discuţie 
comuniştilor conducerea întreprinderii şi nu a tras-o la răspundere pentru 
nerealizarea unor indicatori ai planului de producţie. 

Biroul org.[anizaţiei] de bază a fost îndrumat să refacă graficul de 
şedinţe pe trimestrul li şi să stabilească în luna aprilie adunarea generală a 
org.[anizaţiei] de bază în care va analiza conducerea întreprinderii privind 
măsurile ce trebuiesc luate pentru realizarea plar.iului pe luna aprilie şi a 
recuperărilor rămase din trimestrul I. 

Propunerea biroului raional de partid în vederea îmbunătăţirii muncii şi 
asigurării realizării planului se iau următoarele măsuri: 

1.) Sfatul Popular Raional să intervină pe lângă Secţia de Industrie 
Locală a Sfatului Popular Regional pentru dotarea întreprinderii cu 
excavator, bandă transportoare şi un motocompresor necesare pentru 
ramura extractivă. 

2.) Predarea parţială a locului de la Uzina electrica pentru amenajarea 
secţiei în vederea confecţionării plăcilor de marmură. 

3.) Să fie luate măsuri pe plan raional pentru desfăşurarea (sic!) 
cantităţilor de făină existente în stoc în vederea desfăşurării procesului de 
producţiei la întreaga capacitate a morii. 

454 

https://biblioteca-digitala.ro



Vişeul de Sus, 11 aprilie 1964 
COMISIA ECONOMICĂ 

131. Sighet, 10 august 1964. Extras din informarea Comitetului Raional 
Sighet al P.M.R. cu raportări ale realizărilor pe anul 1964 în domeniul agricol 
şi domeniul social cultural, prezentate ca realizări ale „angajamentelor luate 
în cinstea sărbătoririi celei de-a XX-a aniversări a eliberării patriei noastre de 
sub jugul fascist". Fond Comitetul Judeţean Maramureş al P. M. R., dosar 
52011964, filele 176-177 şi 180-185. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÂN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

INFORMARE 
cu privire la realizarea angajamentelor luate în cinstea sărbătoririi celei 

de-a XX-a aniversări a eliberării patriei noastre de sub jugul fascist. 

În cinstea marii sărbători - a XX-a aniversare de la eliberarea patriei 
noastre de sub jugul fascist, muncitorii, colectiviştii, intelectualii din raionul 
nostru întâmpină măreaţa sărbătoare cu mândrie şi entuziasmul insuflat de 
succesele obţinute pe linia traducerii în viaţă, an de an, a prevederilor 
Congresului al III-iea al P.M.R. 

Pe graficele întrecerii socialiste, desfăşurate în cinstea celei de-a XX-a 
aniversări a eliberării patriei noastre, succesele ocupă cel mai important loc. 
ele se datoresc faptului că sub conducerea Comitetului. raional de partid, 
organele şi organizaţiile de bază, oamenii muncii din industrie şi agricultura 
raionului au desfăşurat o activitate rodnică plină de pasiune pentru a asigura 
îndeplinirea planului de stat pe primele 7 luni şi a angajamentelor luate în 
cinstea zilei de 23 August. 

Sub îndrumarea, controlul şi sprijinul biroului Comitetului raional de 
partid, organele şi organizaţiile de bază s-au ocupat cu mai multă competinţă 
de activitatea economică a întreprinderilor, a G.A.C. şi G.A.S., au dat un 
sprijin concret practicii efectiv la soluţionarea problemelor producţiei. 
Organizaţiile de partid au analizat în birou, în adunările generale ordinare şi 
adunările semestriale de dări de seamă, realizarea angajamentelor, 
aplicarea planului de măsuri tehnico-organizatorice, introducerea tehnicii noi 
etc. 

Analiza temeinică, periodică în organizaţiile de partid a felului cum se 
desfăşoară activitatea economică, a făcut ca organele şi organizaţiile de 
partid să aibă în centrul atenţiei toate laturile producţiei şi să nu se 
mulţumească cu rezultatele de ansamblu, globale, ci să examineze cu 
atenţie, amănunţit situaţia din fiecare loc, să ia măsuri eficiente pentru 
înlăturarea rămânerilor în urmă, pentru evitarea şi eliminarea lipsurilor în 
producţie. 

O contribuţie de seamă la realizarea angajamentelor a avut-o continua 
întărire a rândurilor organizaţiei raionale de partid, intensa muncă 

organizatorică şi politică desfăşurată, participarea largă a membrilor 
Comitetului raional de partid la îndrumarea şi controlul activităţii organizaţiilor 
de partid, intensificarea controlului asupra conducerilor administrative. 
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Pe măsura apropierii zilei de 23 August, întrecerea socialistă a căpătat 
o amploare din ce în ce mai mare. îmbunătăţindu-şi continuu stilul şi 

metodele de muncă, organele şi organizaţiile de partid aduc o contribuţie din 
ce în ce mai mare la mobilizarea maselor de oameni ai muncii din raion 
pentru obţinerea de noi succese în dezvoltarea economică şi culturală a 
raionului. 

Aceste succese se concretizează în realizare angajamentelor luate în 
cinstea celei de-a XX-a aniversări, după cum urmează: 

[ ... ] 
2.- În domeniul agriculturii 
În ce priveşte oamenii muncii de la sate sub conducerea organizaţiilor 

de partid, depun eforturi susţinute pentru terminarea treierişului, recoltării, 
transportului şi depozitării fânului, reorganizarea fermelor de ;:mimale, 
executarea arăturilor de vară etc. Comuniştii aflându-se în frunte constituie 
pilde demne de urmat pentru lucrătorii de pe ogoare dornici să întâmpine a 
XX-a aniversare a eliberării patriei noastre cu noi succese. 

Astfel pentru realizarea sarcinilor de plan ce stau în faţa agriculturii 
noastre socialiste, gospodăriile precum şi brigăzile şi echipele din cadrul 
G.A.C„ s-au întrecut între ele pentru a realiza mai devreme şi mai bine 
lucrările din sectorul producţiei vegetale şi animale în scopul măririi 
producţiilor la unitatea de suprafaţă şi pe cap de animal. 

Fruntaşi în întrecerea socialistă gospodăriile Remeţi şi Sarasău care 
au terminat printre primele recoltarea cerealelor, păioaselor şi treierişul. 

Toate gospodăriile agricole colective au terminat recoltarea 
păioaselor, cu excepţia ovăzului, până la data de 4 august a.c., iar până la 
data de 15 August vor termina şi treierişul păioaselor cu excepţia ovăzului. 

Comunele de asemenea au terminat recoltarea păioaselor (fără ovăz) 
până la data de 6 august a.c„ fruntaşe fiind comunele Bocicoi şi Rona de 
Sus. 

Datorită măsurilor luate pentru aplicarea unei agrotehnici 
corespunzătoare, gospodăriile agricole colective realizează în medie peste 
1.200 kgr. grâu - secară la hectar. Producţii mai de seamă au obţinut G.A.S. 
„Tisa" Sighet cu 1350 kgr. şi GAC Sarasău cu 1237 kg. grâu-secară la ha. 

În scopul asigurării unei producţii sporite la unitatea de suprafaţă, 
g.a.c. au reuşit să execute arături adânci de vară pe aproape 40% din 
suprafaţa planificată, rămânând ca până la 23 august planul să fie îndeplinit 
integral. Cu privire la planul de însămânţări în mirişte s-a realizat până în 
prezent aproape 50% din suprafaţa planificată, urmând ca în săptămâna ce 
urmează planul să fie realizat. 

Gospodăriile agricole colective au depus eforturi susţinute pentru aşi 
echilibra balanţa furajeră în vederea asigurării cu furaje corespunzătoare 
cantitativ şi calitativ pentru perioada de stabulaţie ce urmează. Din acest 
punct de vedere amintim faptul că gospodăriile colective şi-au extins 
suprafeţele cu plante furajere faţă de anul trecut cu noi culturi de plante de 
nutreţ. S-a extins considerabil suprafaţa însămânţată cu trifoliene, astfel faţă 
de anul trecut suprafaţa de trifoliene au crescut cu 31 %. 

La plante de nutreţ, datorită măsurilor agrotehnice ce au fost aplicate, 
producţia de fân la trifoliene a fost apreciabilă, ca de exemplu GAC Remeţi 
care dispune de o suprafaţă de peste 40 ha. a obţinut la ha. producţii ce 
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variază intre 3000-5000 kgr. - datorită aceloraş măsuri şi coasa 11-a se 
prezintă a fi apreciabilă. Acest fapt dă posibilitatea unei gospodării ca 
Remeţi-ul care ani de-a rândul a fost deficitară în furaje să-şi asigure o 
balanţă furajeră echilibrată pentru perioada de stabulaţie ce urmează. 

Asigurarea bazei furajere este legată de recoltarea la timp şi în bune 
condiţiuni a fâneţelor naturale care cuprind ponderea suprafeţei agricole a 
raionului. Cu privire la acest lucru până în prezent G.A.S. Sighet a terminat 
recoltarea fâneţelor (coasa l-a), gospodăriile agricole colective au recoltat 
fâneţele până la data actuală în procent de 65% iar comunele de munte în 
procent de 63%. 

În cinstea zilei de 23 August gospodăriile agricole colective vor 
termina recoltarea fânetelor. 

În ceea ce priveşte sectorul creşterea animalelor, gospodăriile agricole 
colective au realizat de la începutul anului şi până în prezent de la un efectiv 
de 1200 capete vaci şi juninci gestante 454 capete viţei. Pentru satisfacerea 
fondului central al statului cu carne, gospodăriile agricole colective au livrat 
statului 646 capete taurine. Cu privire la producţia animalieră, relatăm că s-a 
produs în gospodăriile agricole colective 4.808 hi. lapte din care lapte marfă 
2443 hi. 

Progrese însemnate s-au obţinut în ce priveşte refacerea efectivelor 
de animale după perioada de stabulaţie din iarna trecută. Arătăm că starea 
de întreţinere a animalelor la data actuală este în general bună, deşi 
producţia de lapte este sub potenţialul biologic a rasei. 

Pentru perioada de păşunat au fost organizate 8 tabere de vară în 
care s-au dirijat aproape întregul efectiv de bovine ale gospodăriilor 
colective. Păşunatul raţional făcându-se pe o suprafaţă de 800 ha. s-a 
reuşit ca prin aceasta de la efectivele de vaci care au păşunat pe muntele 
Ţiganu şi păşunile din jurul acestuia, producţia de lapte marfă furnizată în 
luna iulie să fie realizată în procent de 50% numai de pe această păşune. 

Rezultate bune în ceea ce priveşte producţia de lapte pe cap de vacă 
furajată s-a obţinut de către G.A.S. Sighet care realizează până la 1 august 
a.c. 1558 litri. 

Dintre gospodăriile colective producţii mai mari a obţinut GAC 
Câmpulung la Tisa, care realizează până la 1 august a.c. aproape 600 litri 
de lapte pe cap de vacă furajată. 

În privinţa îmbunătăţirii pajiştilor naturale, printre principalele lucrări 
efectuate amintim: defrişări de arborete pe o suprafaţă de 200 Ha„ îngrăşare 
prin târlire 500 ha, combaterea buruienilor pe o suprafaţă de 2000 ha şi 
altele. 

Cu privire la construcţiile de adăposturi precum şi amenajarea celor 
existente, au fost luate măsuri de a se termina construcţiile începute anul 
trecut, precum şi finisarea exterioară şi inferioară a celor terminate. Prin 
aceste lucrări cazarea efectivelor de animale a gospodăriilor colective va fi 
asigurată în bune condiţiuni. 

Lucrările de amenajare şi alimentare cu apă fiind în curs, ele vor putea 
fi terminate printr-o muncă insistentă şi organizată până la începutul 
perioadei de stabulaţie ce urmează. 

În raionul Sighet având condiţii pedoclimatice favorabile dezvoltării 
pomiculturii, în urma măsurilor luate de către Sfatul popular raional sub 

457 

https://biblioteca-digitala.ro



îndrumarea Comitetului raional de partid, s-a extins în mod considerabil 
suprafeţele plantate cu pomi. Astfel în primăvara anului 1964 s-au plantat 
205 ha. cu 33.500 buc. pomi din care: G.A.S. Sighet 20 ha. cu 4.120 de buc. 
G.A.C. 185 Ha. cu 29.380 buc. pomi. 

Colectiviştii din G.A.C. cari au lucrat la plantatul pomilor au fost 
organizaţi pe brigăzi şi echipe, iar în unele G.A.C. sarcinile pentru plantatul 
pomilor s-a repartizat pe familii. 

În cadrul cursurilor agrozootehnice din gospodăriile colective, s-a 
ridicat nivelul cunoştinţelor pomicole a colectiviştilor, care au executat lucrări 
de îngrijirea pomilor pe suprafeţe tot mai mari şi de bună calitate. Pentru 
extinderea suprafeţei de plantaţii noi s-a repartizat şi planul de plantări de 
toamnă urmând a se planta 18.000 buc. pomi altoi meri şi 1200 buc. peri. 

În primăvara aceasta, în gospodăriile colective din bazinul pomicol s
au înfiinţat echipe de protecţia plantelor care au luat în primire pentru a fi 
lucrate şi îngrijite livezi în care s-au dus acţiuni de combaterea dăunătorilor. 

Până în prezent s-au executat toate acţiunile de combatere prevăzute 
în plan la timp, imediat după avertizare şi de bună calitate, stropindu-se un 
număr de 1. 780 mii buc. pomi. 

Suntem convinşi că prin munca ce o vor depune muncitorii din 
agricultura raionului nostru sub conducerea organelor şi organizaţiilor de 
partid vor întâmpina ziua de 23 August cu noi realizări în muncă, pentru 
întărirea continuă economică şi organizatorică al gospodăriilor noastre 
colective. 

Suntem convinşi că prin munca ce o vor depune muncitorii din 
agricultură raionului nostru sub conducerea organelor şi organizaţiilor de 
partid vor întâmpina ziua de 23 August cu noi realizări în muncă, pentru 
întărirea continuă economică şi organizatorică al gospodăriilor noastre 
colective. 

3. În domeniul social cultural 
Una din sarcinile importante ce a stat în faţa organelor şi organizaţiilor 

de partid şi de masă a fost continua înfrumuseţare a satelor şi oraşului 
raionului nostru, în cinstea marii sărbători. 

Marea majoritate a lucrărilor efectuate în acest scop au fost executate 
prin munci patriotice de către cetăţenii oraşului şi satelor noastre, mobilizaţi 
de sfaturile populare, organizaţiile de tineret, comisiile de femei, sub 
îndrumarea permanentă a organizaţiilor de partid. Astfel numărul total al 
cetăţenilor mobilizaţi la acţiuni patriotice pe raion este de 206.112, din care 
în oraşul Sighet 76.020 prestând un număr de 1.660.012 ore de muncă 
patriotică din care în oraşul Sighet 442.203 ore. 

Valoarea totală a economiilor realizate în întrecerea patriotică pentru 
buna gospodărire a oraşului şi comunelor în perioada 1 ianuarie - 1 august 
este, este de 4. 790.562 lei, din care în oraşului Sighet 1.494. 790 lei, faţă de 
sarcina anuală de 5.104.000 lei din care până la 23 August 3.800.000 lei 

Lucrări executate 
Denumirea lucrării Cant. Valoare particip. Ore 

Construcţii străzi 3,9 km. 168.012 7.212 56.530 
Reparaţii străzi, trot. 44.050 mp. 94.817 3.571 31.936 
Construcţ. Drumuri 2 km. 24.000 1.045 10.718 
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Reparaţii drumuri 
Lărgiri străzi 

Curăţiri şi desf. Şanţ 
86.914 

16,3 km. 54.544 
5,2 km. 52.896 
110,7 km 206.488 

Extinderi zone verzi 10,040 mp. 22.550 
7.630 

Întreţ. zone verzi parc 92.730 mp 277.550 
92.520 

Plantări pomi decor 
44.500 

Construcţii poduri 
12.120 

Rep. şi întreţ. Pod 
Curăţirea păşuni 

220.250 
Defrişări 

179.360 

13.330 buc. 133.000 

364 ml. 42.500 

1.530 ml. 64.550 
1.545 ha. 875.400 

1.800 ha. 715.200 

Dezăpeziri 138 km. 138.907 
52.745 

1.452 
1.091 

2.690 
25.588 

Economii la HCM 300/58 
88.707 

302.949 

Redare noi terenuri agr. 41 ha. 
Pavări trot. 22.192 mp. 
Canalizări de văi 5.600 ml. 

96.440 
108.395 

60.928 
17.504 

680 

Îndiguiri şi taluzări 
Constr. şi rep. fântâni 
Amenajări pieţe oboare 

Amenajări baze sport. 
Pietruiri mal. de şanţ 

825 ml. 41.250 
24 buc. 8.150 

1 buc. 2.050 

14,3 km. 284.02 
14,3 km. 284.02 

3.018 
5.016 

1.730 
311 

111.842 
111.842 

10.018 
11.448 
10.269 

830 

11.865 

6.025 

1.512 

21.520 

21.935 

6.598 

9.989 

24.265 
50.516 

1.734 

13.850 
2.478 

85 

90.342 
90.342 

Cele expuse până aici dovedesc o dată în plus dorinţa fierbinte a 
oamenilor muncii din raionul nostru de a întâmpina a XX-a aniversare a 
eliberării cu cele mai frumoase realizări. Această dorinţă este reliefată nu 
numai de eforturile entuziaste depuse pentru realizarea planului în industrie 
şi cel al G.A.C. pe acest an dar şi în pregătirile ce se fac pentru anul viitor. 

Asigurăm Comitetul regional de partid că depunând eforturi pentru 
intensificarea muncii politice şi organizatorice, organele şi organizaţiile de 
partid din raionul Sighet, şi sub conducerea lor, organizaţiile de masă vor 
contribui la creerea peste tot a condiţiilor necesare pentru a sărbători ziua de 
23 August într-o atmosferă de puternic entuziasm şi bucurie determinată de 
marile succese obţinute de întregul nostru popor în opera de desăvârşire a 
construcţiei socialiste. 

Sighet, 1 O august 1964 
PRIM-SECRETAR, 

I. Muntean 
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132. Sighet, 8 noiembrie 1964. Raport al Uniunii Raionale a Cooperativelor 
de Consum cu prezentarea stadiul îndeplinirii planului la achiziţii şi 
contractări, realizarea fondului central de stat, a planului de desfacere şi 
construirea de magazine săteşti. Fond Comitetul Raional Sighet al PMR, 
dosar 46411963, filele 284-292 

Uniunea Raională a COOP de Consum Sighet. 
Comitetul Executiv. 

RAPORT 
despre activitatea Comitetului Executiv a U.R.C.C. Sighet cu privire la 

îndeplinirea planului de achiziţii şi contractări; asigurarea fondului central de 
stat. 

În baza planului economic de stat a ţării noastre pe perioada 1960-
1965, aprobat de cel de-al III-iea Congres al Partidului Muncitoresc Român, 
an de an, cooperaţiei de consum i-au revenit sarcini tot mai mobilizatoare 
atât în desfacerea mărfurilor către ţărănimea muncitoare, cît şi în 
valorificarea tot mai completă a surplusului de produse agricole prin sistemul 
de achiziţii şi contractări, în formarea fondului central de stat. 

Pentru anul în curs sectorul de valorificări a U.R.C.C.- Agevacoop -
Sighet, i-a revenit ca sarcină pe plan valoric global, 9.373.600 lei. din 
această sumă până la data de 6 noiembrie a.c. s-a realizat 6.461.000 lei, 
adică într-un procentaj de 70 %. Urmează deci ca în lunile noiembrie şi 
decembrie să achiziţionăm diferite produse agro-alimentare în valoare de 
2.912.600.-lei. 

Menţionăm că condiţii de realizare integrală a sarcinii de plan sunt 
create, astfel asigurăm Comitetul Raional de Partid, de îndeplinirea 100 % a 
sarcinii de plan în acest important sector de activitate. 

Făcând o comparaţie pe aceeaşi perioadă a anului trecut, putem 
raporta că până în prezent s-a realizat cu peste 2 milioane lei mai mult ca în 
anul 1962. 

Analizând realizările obţinute pe produse situaţia se prezintă după 

cum urmează: 
În sectorul de cereale şi seminţe am avut ca plan: 
- Floarea soarelui 1 O tone realizat 
- Fasole 90 " 

3,9 tone, 
15,5 " 

- Seminţe dovleac 12 " 0,6 " 
- Porumb 22,6 " 
Nerealizarea planurilor la produsele de mai sus, se datoreşte timpului 

nefavorabil secetos, dar în continuare în lunile următoare din aceste produse 
se vor achiziţiona cantităţi însemnate, în special de fasole şi seminţe 

dovleac. 
În sectorul de animale şi produse animale realizările faţă de plan sunt 

următoarele: 

- Ouă plan 1.400.000. buc. realizat 972.000 buc. 
- Miere albină 3.000. kg. 3.000 kg. 
- Melci ~.OOO. kg. 1.300 kg. 
- Caş de oaie fără plan 23.200 kg. 
La ouă planul va rămâne nerealizat din cauza rămânerilor în urmă faţă 

de plan în lunile ianuarie şi februarie, când frigurile mari existente a făcut ca 
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producţia de ouă să fie complet scăzută, fapt pentru care noi nu am reuşit să 
achiziţionăm nici o cantitate de ouă. De atunci planurile trimestriale au fost 
realizate şi chiar depăşite, însă cu toate acestea rămânerea în urmă nu s-a 
putut recupera în întregime în special din cauză că în ultimul timp în unele 
comune din raion au început să moară găinile. 

În sectorul de legume şi zarzavaturi nu am avut sarcini de achiziţii şi 
contractări, aceasta aparţinând în exclusivitate Aprozarului, Agevacoop-ului i 
s-a trasat sarcina de aprovizionare a ţărănimii în scopul: 

1. Asigurării desfacerii producţiei mari a G.A.C.-urilor din raionul Carei 
şi Satu-Mare. 

2. Îmbunătăţirea aprovizionării cu legume şi zarzavaturi a ţărănimii din 
raioanele muncitoare. 

Acestei sarcini i-am făcut faţă cu cinste realizând faţă de planul valoric 
de 100.000 lei desfacerea de legume şi zarzavaturi în sumă.de lei 232.000. 

Având în vedere rezultatele bune obţinute în această privinţă ne-am 
propus dezvoltarea acestui sector în anul 1964 la nivelul cerinţelor actuale, 
în care scop vor fi amenajate chioşcuri, speciale, pe lângă cooperative. 

O importanţă deosebită s-a acordat achiziţionării unor produse 
agricole ca: furaje, cartofi, porumb, fasole, etc. 

Sub îndrumarea permanentă a Comitetului Raional de Partid şi cu 
sprijinul efectiv a organizaţiilor de bază partid de la sate şi a Sfaturilor 
populare comunale, în achiziţionarea acestor produse, până în prezent s-au 
obţinut unele rezultate remarcabile. 

Situaţia achiziţiilor la produsele de mai sus pe comune administrative 
. t- I 7 . b . . I . tf I se prezm a a no1em ne a.c. inc us1v, as e: 

Denumirea produsului 
Comune Fân Paie Cartofi Fasole 

Plan Real iz. Plan Realiz. Plan Real iz. Plan Real iz. 

Sarasău 10 T. 4,4 T. - - 2ST. 6,1 T. sso kg. 101 kg. 
Sighet so T. 29T. - - SO T. - soo " 3SO " 
Cîmpulung - - - - 2ST. 2,6 T. 600 " 460 " 
Săpînţa 20 T. - - - 2ST. 3,3 T. 6SO " 400 " 
Remeţi - ST. - - 20T. 6,7 T. 600 " - " 
Bocicoi 30 T 11,S T 3T - 40 T 4 T 600 " - " 
Rona de Sus 110 T 14,8 T 4T 0,1 T SOT S,6 T 600 " 3SO" 
Rona de Jos 90 T 37 T ST 0,36 T 4ST 6,9T 600 " 16S" 
Bîrsana 180 T 18,S T 6T - 60T 0,12 T 6SO " 160" 
Onceşti 140 T 3S,2 T 3T - 30 T 3,ST sso " 80" 
Strîmtura 220 T 142,8 T 7T - 60T 3,78 T 600 " 100S" 
Şugătag 200 T 70,6 T BT 0,87 T 60T 16,1 T 600 " 400 " 
Călineşti 100 T 30,6 T 2T - 60T 6,9T 600 " 1SO" 
Budeşti 240 T 76,S T ST 0,88 T 60T 26,7 T 6SO " 7SO" 
Giuleşti 260 T 1SS T ST O,S6 T 60T 12,9 T 6SO " 540" 
Berbeşti 170 T 110 T 2T - SOT 7,4 T 600 " 339" 
Glod SOT 38,9 T - - 30T 7,ST sso " 1SO" 
Deseşti 230 T 117,7 T 4T - SOT 10,6 T 600 " 700" 
TOTAL: 2100 T 897,6 T S4 T 2,7 T BOOT 130,7 T 10,7 T T. 6,1 T 

Situaţia prezentată arată că faţă de sarcina de plan achiziţiile de fân 
sunt la data de mai sus la nivelul de aproape 43%, din care analizat pe 
comune administrative şi respectiv pe cooperative, este foarte variat şi 
scoate în evidenţă că în timp ce unele comune ca: Berbeşti, Strîmtura, 
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Giuleşti, Vad şi oraşul Sighet, se apropie de 60% de realizarea planului, 
altele sunt în mod cu totul nejustificat mult mai în urmă. Spre exemplu 
Bîrsana abia a realizat peste 10% din plan, Rona de Sus şi Onceşti de 
asemenea stau mult sub condiţiile reale de care dispun, în timp ce nici la 
Rona de Jos, Bocicoi, Ocna Şugătag, Budeşti şi Călineşti ajungerea la 
nivelul de numai cca. 30% din plan este cu totul sub posibilităţi. 

La achiziţiile de fân o situaţie specială prezintă comuna Săpînţa, unde 
după cum este starea de fapt, din cauza că familiile ţăranilor rămaşi în afara 
G.A.C.-urilor n-au folosit pământul dat în folosinţă în schimb de G.A.C., nu 
are bază de acoperirea celor 20 tone fân, planul de achiziţii pe comună, 
aceasta după relatarea preşedintelui Sfatului popular comunal local, cât şi a 
preşedintelui cooperativei Săpînţa. 

După cunoaşterea sarcinilor de plan la achiziţiile de fân Comitetul 
Executiv al U.R.C.C. Sighet în funcţie de situaţia reală de pe teren a 
repartizat un număr de 14 salariaţi în comunele cu sarcina de achiziţii, care 
împreună cu salariaţii cooperativelor şi cu sprijinul organelor locale de partid 
şi de stat au trecut la organizarea propriu zisă, obţinând rezultate sus 
arătate. 

Deasemeni membrii Comitetului Executiv al U.R.C.C. sunt repartizaţi 
pe cooperative pentru a sprijini realizarea planurilor economice. 

La produsul cartofi pe lângă cantităţile achiziţionate s-a preluat cartofii 
datoraţi de G.A.C.-uri în muncile S.M.T., din care s-a preluat 102, 1 tone, 
rămânând de preluat 3.195 kg de la G.A.C Vad şi 5.018 kg de la G.A.C. 
Corneşti, a căror producţie a fost aşa de slabă încât nu a putut fi încadrată în 
nici-un criteriu de preluare, cerându-se amânarea predării pe anul viitor. 

Tot legat de acest produs am primit sarcina de a preda şi însiloza 
pentru întreprinderea de Panificaţie locală, cantitatea de 250 Tone cartofi 
veniţi din raionul Carei. Din această cantitate 74 de Tone s-au predat 
întreprinderii susamintită, iar restul s-a însilozat de Agevacoop în diferite 
pivnite din oraş. 

' În ceea ce priveşte achiziţionarea cartofilor, respectiv predarea lor 
către Aprozar Sighet, avem mari greutăţi în urma cărui fapt am oprit 
momentan achiziţiile deoarece cartofii sunt mici, şi foarte mâncaţi de 
ciormani, sunt refuzati de Aprozar, care spune că are sarcina de însilozare 
realizată. În plus Aprozarul primeşte din raionul Vişeu cartofi mai buni decât 
ai noştri şi în acest caz numai cu intervenţia tov. secretar Petrescu am reuşit 
să determinăm Aprozarul Sighet să preia cele 2 vagoane cartofi ce-i avem în 
stoc din achiziţii, dar aceasta numai de la 11 noiembrie a.c. 

Din cantitatea de fân achiziţionată până în prezent s-a livrat la: 
Comitetul Regional P.M.R. Maramureş 16.820.-kg. 
La diferite unităţi militare 10.360.-kg. 

Restul cantităţii de fân se găseşte în centrele de achiziţii în stare 
nebalotată şi numai la centrul Fereşti s-a balotat o oarecare cantitate. 

Cantitatea de porumb achiziţionat a fost predată C.R.R.-ului, iar 
fasolea în parte se găseşte la cooperative, o parte a fost transportată şi 
deasemeni predată, urmând ca stocul aflat la cooperative să fie transportat 
şi predat Bazei. 

Sectorului de fructe, sectorul cel mai mare şi important în privinţa 
asigurării rentabilităţii atât a U.R.C.C.-ului, i s-a acordat şi i se acordă atenţia 
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cuvenită. Astfel înaintea începerii campaniei de preluarea merelor în centrul 
de semiindustrializări s-au făcut investiţii în sume mari cum sunt: 

- Construirea unui uscător de mare capacitate tip „Tunel" în valoare de 
870.000.- lei. 

- Demolarea unui magazin situat în mijlocul centrului şi reconstruirea 
lui în alt loc, în valoare de 85.000. - lei. 

- Demolarea unui şopron şi folosirea materialului pentru reconstruirea 
a 4 şoproane în valoare de 81.000 lei 

- Reamenajarea staţiei de fabricarea marcului în valoare de 20.000. -
lei. 

- Construirea unei pivniţe de beton pentru lubrifianţi în valoare de lei 
12.000.-

În prezent se lucrează la montarea unei bande rulante, în siloz prin 
care se va realiza economii în valoare de peste 100.000. - lei şi suntem în 
curs de procurarea şi instalarea unui sistem de ventilaţie pentru silozul de 
mere, cu o capacitate de cca. 50 vagoane. 

Achiziţionarea fructelor s-a început prin achiziţionarea merelor de vară 
şi căzături, din care, în special după 18 august când furtuna a doborât peste 
30% din producţie, am achiziţionat 1.145 Tone. Din această cantitate o parte 
a fost prelucrată în mare, iar o parte s-a livrat în stare proaspătă pentru 
consum şi o altă parte ca mere industriale pentru export R.D.G. 

Între timp s-a început achiziţionarea prunelor pentru care având 
planuri restrânse ne-am mărginit la achiziţionarea prunelor bistriţene, din 
care am realizat 432 Tone, producând: 

- 46.000 kg. prune uscate, 
- 51.000 " pulpe prune 1/2/jumătăţi/ 
- 166.000 " marc de prune. 
Din aceste cantităţi prunele uscate sunt în curs de sortare şi calibrare 

pentru a fi livrate la export. Pulpele de prune s-au livrat la export în 
întregime, iar din marcul de prune 90 de Tone de prune sunt pentru export şi 
70 de Tone pentru fabricarea magiunului la U.R.C.C. Tg. Lăpuş. 

În vederea cuprinderii pe viitor a unei cantităţi şi din prune grase, din 
care raionul nostru dispune în mare măsură, pe anul 1964, ne-am propus 
instalarea unui centru de fabricarea magiunului în Sighet. 

Din mere de toamnă s-a achiziţionat în total 2.200. Tone în valoare de 
3.500.000. - lei din Sighet, iar achiziţiile se desfăşoară în continuare. Din 
cantitatea de 2.200 Tone, de mere de toamnă şi 1.145 . - Tone mere de 
vară şi căzături s-a produs şi livrat: 

- Marc de mere 
- Mere deshidratate 

proaspătă au fost livrate: 
- Pentru industrie în R.D.G. 
- Mere de menaj în R.D.G. 
- Mere de menaj în U.R.S.S. 
- Diferiţi beneficiari interni 

TOTAL 

1.100. - Tone 
4,5 " , iar în stare 

316. - Tone 
368. - " 
291. - " 
325. - " 

1.300. - Tone 
La fel se pregăteşte o cantitate de cca. 4 - 500 Tone mere pentru 

însilozarea de iarnă şi livrările atât pentru intern, cât şi pentru export 
deasemeni se desfăşoară din plin. 
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În urma terminării deshidratării prunelor, pe uscătorul nou, s-a început 
deshidratarea cepii, materia primă s-a primit, în 70. de Tone de la U.R.C.C. 
Vişeu şi 100 de Tone urmează a fi primite de la Suceava.-

O altă sarcină primită cu câteva zile în urmă, este achiziţionarea 

laptelui de vacă, în satele raionului, unde l.C.l.L.-ul nu este organizat. Pentru 
acest scop au fost organizate 15 centre de prelucrarea laptelui în satele: 
Lunca la Tisa, Rona de Sus, Berbeşti, Mănăstirea, Crăceşti, Remeţi, Huta, 
Piatra, Câmpulung, Onceşti, Năneşti, Glod, Vad, Valea Porcului şi Văleni. 

Centrele mai sus enumerate au fost dotate cu bidoane, tifoane, lacto
termo-densimetre, etc., însă cu toate acestea până în prezent nu a intrat 
nici-o cantitate de lapte, stare de fapt faţă de care Comitetul executiv al 
U.R.C.C.-ului a luat toate măsurile necesare pentru achiziţionarea laptelui în 
satele repartizate. 

Valorificarea masivă în acest an a producţiei ţărăneşti prin cooperaţie 
şi prin alte organe de stat de achiziţii, a creat posibilitatea reală pentru 
îndeplinirea ritmică, lună de lună, a planului de desfacere, ce până la 31 
octombrie a.c. se prezintă astfel: 

Depăşire 

Lei 
1.681.000.-

Plan Realizat În procent 

46.430.000.- 48.111.000.- 103,8% 

Realizările pe linia planului de desfacere în primele 10 luni din acest 
an au dus ca din planul desfacerii pe întregul an, să mai rămână de realizat 
până la 31 decembrie a.c. suma de 10.519.000. - lei, sumă care după 
rezultatele obtinute până în prezent poate fi considerabil depăşită. 

În gene
0

ral activitatea dusă de U.R.C.C. în primele trimestre expirate 
din acest an, se oglindeşte clar în situaţia financiară a unităţii, care după 
bilanţul încheiat la 30 septembrie a.c. arată următoarele: 

- Nivelul cheltuielilor de circulaţie planificat în procente a fost de 5,43 
şi s-a realizat în procent de 5,09, realizându-se astfel economii de 138.000. 
-lei. 

- Beneficiul la data de mai sus este de 946.000. - lei. 
La realizarea de economii şi-au adus contribuţia toate cele 11 

cooperative de desfacere din raion, din care în cea mai mare măsură 
cooperativa: Rona de Sus, Călineşti, Giuleşti, Ocnaşugatag şi Strâmtura. 

Realizarea de economii şi beneficiu urmează a fi întregită la 31 
decembrie a.c., când pe lângă situaţia cooperativelor se va putea concretiza 
în şi mai mare măsură activitatea Agevacoop-ului şi în special a sectorului 
de semiindustrializări şi a planului de export ce se desfăşoară în trim. IV. 
1963. 

La rezultatele bune obţinute de U.R.C.C. Sighet a contribuit în 
perioada raportată şi acţiunea susţinută pentru încasarea debitelor de tot 
felul ajungând ca la 31 octombrie 1963, acestea să fie în valoare pe 
întrea~a reţea cooperatistă din raion de numai 14.000.- lei. 

ln general pe linia desfacerii un accent deosebit s-a pus pe asigurarea 
aprovizionării muncitorilor forestieri cu diferite sortimente de mărfuri specifice 
magazinelor ce-i deservesc. Pentru perioada de iarnă s-a însilozat la aceste 
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magazine până în prezent cantitatea de 1 O.OOO. - kg. cartofi şi este în curs 
de însilozare cantităţi însemnate de ceapă, morcovi, etc. 

Pentru ca cele 11 magazine de aprovizionarea muncitorilor forestieri 
să aibă condiţii bune de deservire, arătăm că fiecare unitate a fost dotată cu 
mobilier nou, precum şi cu alte utilaje, necesare unei bune deserviri. 

În scopul îmbunătăţirii deservirii consumatorilor, în cursul acestui an 
au fost făcute o serie de reamenajări la unităţile cooperatiste din raion 
lărgindu-se considerabil spaţiul comercial. Astfel în satul Valea Porcului s-a 
reamenajat magazinul existent, la Berbeşti s-a făcut un local compus din 
două încăperi cu destinatie bufet, în satul Coştiui magazinul existent a fost 
mărit construindu-se şi o' magazie de mână pentru păstrarea mărfurilor. În 
satul Hoteni din fonduri proprii şi prin contribuţia membrilor cooperatori este 
în curs de construire un nou magazin care încă în acest an urmează a fi gata 
în roşu şi acoperit. 

Tot în acest an urmează a se începe construirea unui magazin mixt în 
satul Crăceşti, care în prezent stă foarte slab cu spaţiul comercial. Aceiaşi 
situaţie urgentă de construirea unui magazin se impune în satul colectivizat 
Corneşti, unde documentaţia făcută de U.R.C.C. Sighet, în acest scop, nu a 
primit aprobarea cuvenită din partea D.S.A.P.C.-ului Maramureş, fapt ce a 
dus la respingerea documentaţiei în cauză de către U.R.C.C. Maramureş. 
Faţă de această situaţie Uniunea raională Sighet a solicitat din nou 
D.S.A.P.C.-ului aprobarea pentru construirea unui magazin mixt în satul 
Corneşti, motivând revenirea prin faptul că terenul schiţat în acest scop este 
în vatra satului şi în acelaşi timp unicul teren în sat, care corespunde 
activităţii comerciale cooperatiste. 

Pe lângă realizările obţinute, Comitetul executiv al U.R.C.C. Sighet 
consideră ca o lipsă faptul că nu a reuşit să mobilizeze în mai mare măsură 
conducerea cooperativelor şi salariaţii acestora pentru a depune mai mult 
interes în realizarea tuturor sarcinilor de plan şi în mod deosebit a planului 
de achiziţii. Cu atât mai puţin s-a reuşit să fie mobilizată masa mare a 
membrilor cooperatori din toate satele pentru a contribui atât la realizarea 
planurilor economice, cât şi la desfăşurarea unui control de masă asupra 
activităţii cooperatiste. 

Deşi planul desfacerii a fost realizat, în problema aprovizionării s-au 
ivit periodic unele goluri pentru evitarea cărora în viitor Comitetul executiv al 
U.R.C.C.-ului împreună cu conducerea l.C.I. vor lua măsuri în vederea 
îmbunătăţirii aprovizionării cooperativelor. 

Comitetul Executiv al U.R.C.C.-ului Sighet, sub îndrumarea 
permanentă a Comitetului raional de partid, se angajează pentru viitor să ia 
toate măsurile organizatorice pentru mobilizarea tuturor lucrătorilor şi a 
masei largi a membrilor cooperatori din raion, în scopul îndeplinirii planurilor 
economice pe anul în curs şi creerea condiţiilor necesare realizării sarcinilor 
de plan pe anul 1964. 

Sighet, la 8 noiembrie 1964.
PREŞEDINTE 

A. Darău 

133. Baia Mare, 28 ianuarie 1965. Extras din nota Comitetului 
Regional Maramureş al PMR relatând atmosfera din unele Cooperative 
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agricole de producţie relatând evenimentele legate de depunerea de cereri 
de ieşire din CAP În luna ianuarie 1965 În comuna Săliştea. Fond Comitetul 
Regional PMR, dosar 4911965, filele 9-1 O 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Regional Maramureş 

Cu aspecte privind atmosfera în unele Cooperative agricole de 
productie. 

Î~ Cooperativa agricolă de producţie Săliştea din raionul Vişeu, în data 
de 6 ianuarie a.c. cetăţenii Grad Ştefan (cantor la biserică) şi Kiş Ioan 
cunoscut ca element dubios, actualmente mecanic la Exploatarea minieră 
Baia Borşa, au făcut de comun acord cu 17 membri ai cooperativei cereri de 
ieşire din cooperativă, cereri semnate de cooperatorii respectivi. Ca motiv de 
ieşire în toate aceste cereri a fost argumentat că conform art. Nr. 16 din 
Statut, dacă nu este mulţumit în cooperativă poate să ceară ieşirea. 

Toate aceste cereri au fost depuse la contabilul cooperativei agricole 
de producţie. Vestea depunerii cererilor s-a răspândit repede în sat şi ca 
urmare încă 1 O membri ai Cooperativei şi-au depus cereri de ieşire, 

motivându-le că ei ar fi neîndreptăţiţi în cooperativă, în legătură cu 
repartizarea produselor, în legătură cu grădinile ajutătoare, în legătură cu 
animalele de muncă etc. 

Din aceştia din urmă, 4 au trimis cereri şi scrisori şi la Comitetul 
raional de partid, Sfatul popular raional şi Consiliul agricol raional, cerând să 
li se facă dreptate. 

Cazurile respective au fost cercetate de activişti ai comitetului raional 
de partid şi de către Consiliul agricol raional, şi s-a trecut la lămurirea 

cetăţenilor. Cei 17 care au iniţiat şi-au retras cererile, iar celelalte 1 O cazuri 
au fost lămurite de la caz la caz. De pildă cooperatoarea Kiş Floarea a primit 
fânul solicitat la care avea dreptul, cooperatorul Maciş Ioan i s-a completat 
lotul grădinei ajutătoare conform statului, etc. 

Au fost cazuri în care cooperatorii nu aveau dreptate cum era un caz 
că cerea grădină ajutătoare 0,60 ha. sau altul să i-i dea înapoi boii, etc. În 
aceste cazuri cetăţenii respectivi au fost lămuriţi. 

Astfel cu circa o săptămână în urmă în jurul lui 20-22 ianuarie, toate 
cererile au fost retrase. 

Atmosfera şi stare a de spirit în sat s-a mai liniştit, cetăţenii nu au mai 
ridicat revendicări. S-a terminat toate adunările pentru depunerea 
candidaturilor, pentru 1 circumscripfie electorală regională, 4 circumscripţii 
electorale raionale şi 38 circumscripţii electorale comunale, care s-au 
desfăşurat într-o atmosferă bună, cetăţenii nu au mai ridicat probleme la 
cooperativa agricolă de producţie. 

Adunarea generală pentru dare de seamă şi aprobarea planului de 
producţie urmează să aibă loc la data de 5 februarie a.c. În vederea 
pregătirii acestei adunări, este în continuu în sat instructorul de partid, 
vicepreşedintele consiliului agricol raional şi 2 activişti de la nivelul regiunii. 

[„.] 
134. Baia Mare, 1 februarie 1965. Notă a Comitetului Regional Maramureş 
a Partidului Muncitoresc Român prin care se aduce la cunoştinţă forurilor 
superioare ale partidului faptul că trei cooperatori de la CAP Săliştea de Sus 
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au depus la 1 februarie 1965 cerere de ieşire din cooperativă. Fond 
Comitetul Rregional al PMR, dosar 4911965, fila. 17 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Regional Maramureş 

Notă 

Comitetul raional de partid Vişeu, prin tovarăşul secretar Leta Ioan, ne 
comunică următoarele: 

În cursul zilei de azi 1 februarie a.c., la Cooperativa agricolă de 
producţie Săliştea din raionul Vişeu, un număr de 3 cooperatori a căror 
nume nu ne-a putut fi precizat şi-au depus la preşedintele cooperativei cereri 
de ieşire din cooperativă. Doi dintre cooperatori au venit la preşedinte şi i-au 
pus cererile pe masă, după care au plecat imediat fără a accepta vre-o 
discuţie, al treilea a venit şi i-a spus preşedintelui că îi lasă o cerere prin care 
îi solicită ceva lemne şi a plecat spunând că va veni mai târziu să vadă ce s
a rezolvat, când preşedintele a citit cererea, a văzut că nu se referă la 
lemne, ci la ieşirea din cooperativă. 

Comitetul raional de partid a trimis în cursul zilei de azi la faţa locului 
pe tovarăşul secretar Lazea şi un instructor. 

Baia Mare la 1 februarie 1965 

135. Sighet, 11 februarie 1965. Informare referitoare la activitatea de 
propagandă a Comitetului Raional de al PMR Sighet legată de simulacrul de 
alegeri în F.D.P. Fond Comitetul Judeţean Maramureş al P.C.R., dosar 
56211965, filele 1-3. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÂN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

INFORMARE 
cu privire la desfăşurarea muncii politice de masă în campania F.D.P. 

Cunoscând că actuala campanie electorală se desfăşoară în ultimul 
an al şesenalului, în condiţiile când întregul popor muncitor depune eforturi 
însufleţite pentru a realiza în întregime şi a depăşi sarcinile trasate de cel de
al 111-lea Congres al P.M.R. În dorinţa fierbinte de a întâmpina alegerile cu 
noi succese în toate domeniile de activitate. 

Campania electorală reprezintă un important prilej de explicare 
profundă şi multilaterală a politicii partidului, de popularizare a realizărilor 
dobândite de oamenii muncii în toate domeniile de desvoltare ce se deschid 
în faţa patriei noastre socialiste. 

Pe baza planului de muncă a Comitetului raional de partid în această 
perioadă s-au luat, prin organizaţiile de partid şi de masă o serie de măsuri 
pentru îmbunătăţirea muncii politice de masă în rândul masei largi de 
cetăteni. 

· În satele raionului nostru, sub îndrumarea Comitetului raional de 
partid, comitetele de partid pe CAP., comitetele comunale de partid cât şi 
organizaţiile de bază au luat măsuri de organizarea a 498 de colective 
formate din membrii şi candidaţi de partid, activul fără de partid cât şi din 
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membri organizaţiilor de masă în care sunt 2.490 de tov. şi cuprind o masă 
de 36.764 de alegători din raionul nostru. 

Aceste colective sunt repartizate pe circumscripţii electorale comunale 
şi îşi desfăşoară întreaga activitate sub conducerea directă a comitetelor şi 
birourilor organizaţiilor de partid. 

Ele au ca sarcină de a populariza realizările regimului democrat
popular în cei 20 de ani, de-a informa alegătorii cu o serie de materiale 
apărute în presa de partid, de-a populariza în rândul alegătorilor candidaţii 
de deputaţi, popularizarea prevederilor legii electorale, îndrumă cetăţenii să 
controleze dacă sunt înscrişi în liste electorale, mobilizează alegătorii la 
întâlnirile care se fac cu candidaţii de deputaţi şi alegători. 

Comitetul raional de partid preocupându-se de lărgirea sferei de 
cuprindere a muncii politice şi cultural-educative de masă, a luat măsuri ca 
în campania electorală să fie intensificată propaganda prin conferinţe. 

La această activitate sunt antrenaţi un număr de 90 lectori şi 
conferenţiari din rândul cadrelor cu munci de răspundere din aparatul de 
partid, de stat şi economic. 

Până în prezent în cele 38 de comune şi sate s-au ţinut 3 titluri de 
conferinţe în 3 duminici la care au luat parte un număr de 23.450 cetăţeni. 

În perioada campaniei electorale, consiliul F.D.P. a luat măsuri pentru 
deschiderea a unui număr de 22 „case ale alegătorului", la care sub 
conducerea comitetelor de partid au fost repartizaţi tovarăşi corespunzători 
şi muncesc după un plan de activitate pe zile. 

La „casele ale alegătorului" se organizează seri de întrebări şi 

răspunsuri ca de exemplu: la Rona de Jos cu tema: „M.A.N. şi funcţiunile ei"; 
la Strâmtura cu tema: „Sfatul popular organ local al puterii de stat". 

Se organizează călătorii imaginare pe hartă ca de exemplu la Berbeşti 
cu tema: „Noi colective industriale pe harta patriei noastre". 

La fel la „casa ale alegătorului" se organizează întâlniri cu tinerii care 
votează pentru prima dată, până în prezent s-au organizat un număr de 16 
întâlniri unde au participat un număr de 1.520 tineri ca de exemplu: la 
Bocicoi, Strâmtura, Sarasău, Glod, etc. 

Se mai organizează audiţii la radio şi televizoare ca de exemplu la 
Ocna Şugatag, Bocicoi, Remeti, etc. 

În această perioadă s-a intensificat şi activitatea echipelor culturale, 
astfel până în prezent au fost ţinute un număr de 35 programe culturale 
unde au participat peste 7.400 cetăţeni, aşa de exemplu la Budeşti, 
Câmpulung, Remeţi şi în alte comune. 

Comitetul raional de partid a luat măsuri ca brigăzile ştiinţifice să se 
deplaseze în satele raionului nostru, până în prezent s-au deplasat în 3 
comune unde au participat 1.330 de cetăţeni. Membrii brigăzilor ştiinţifice au 
răspuns la o serie de întrebări legate de rolul M.A.N. în conducerea statului 
nostru democrat popular, profundul democratism a alegerilor de astăzi, cât şi 
la întrebări cu caracter ştiinţific şi cultural, ca de exemplu la Corneşti, 
Berbeşti şi Săpânţa. 

O muncă politică de masă susţinută se desfăşoară şi în cele 230 de 
cercuri de cetit, unde săptămânal pe lângă cărţile care sunt prezentate s-au 
recenziile ţinute, se fac informări politice din presa de partid legat de 
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campania electorală. Asemenea exemple avem: în comuna Vad, Strâmtura, 
Remeţi etc. 

O preocupare intensă pentru buna desfăşurare a muncii politice de 
masă, în această perioadă, a fost şi în rândul muncitorilor forestieri. Ca de 
exemplu la gura de exploatare „Buncovata" s-a ţinut o seară literară „poeţii 
contemporani, cântă frumuseţile şi bogăţiile patriei". La „Huta" şi „Izvoare" s
au organizat informări politice, recenzii de cărţi, conferinţe, la fel se 
organizează audiţii la radio în colectiv. 

Comitetul raional de partid, pe măsura sosirii afişelor, ia măsuri de 
repartizarea lor pe centre de comune care sunt expediate în vederea afişării 
lor în toate comunele şi satele raionului nostru. 

Datorită bunei organizări a muncii politice de masă, şi a antrenării unui 
număr mare de tovarăşi în această acţiune, atât adunările de depunerea 
candidaţilor cât şi de întâlniri s-au desfăşurat în condiţii bune, creîndu-se o 
atmosferă sănătoasă. 

Pe viitor, vom lua toate măsurile pentru organizarea şi mai bine a 
muncii politice de masă în raionul nostru. 

Sighet, 11 februarie 1965 
PRIM-SECRETAR, 

136. Sighet, 23 martie 1965. Notă telefonică a Direcţiei 

Împuterniciţi/or din Departamentul Cultelor către preoţii din protopopiatele 
regiunii privind acţiunile care trebuie Întreprinse cu ocazia funeraliilor lui 
Gheorghe Gheorghiu-Dej din 24 martie 1965. Fond Inspectoratul Teritorial al 
Cultelor, dosar 4311965, fila 1. 

DEPARTAMENTUL CULTELOR 
Direcţia Înputerniciţilor 

NOTA TELEFONICĂ 
din 23 martie 1965.-

- Mâine 24 martie, cu ocazia funeraliilor tovarăşului Gheorghiu-Dej, la 
oraşe se vor trage clopotele la toate bisericile - odată cu sirenele fabricilor -
atâta timp cât sună sirenele. 

- La orele 14,30 se vor trage clopotele la toate bisericile de la sate 
timp de 3 minute.-

- Vineri 26 martie, se vor convoca toţi preoţii la protopopiate pentru a 
primi instrucţiuni în legătură cu comemorarea morţii tov. Gheorghiu-Dej. 

Prat. reformat Baia Mare Szablyar C 
Prat. ort. Cehul Silvaniei Măntăluţă A. 
Prat. ref. Cehul Silvaniei Bira I. 
Prat. ort. Lăpuş Cristea T. 
Prat. ort. Baia Mare Pop Carol 
Prat. evanghelic Baia Mare Bayer A. 
Prat. ort. Negreşti Ursu I. 
Prat. ort. Satu Mare Sava C. 
Prat. ort. Vişeu Pop Mircea. 
Prat. ort. Carei Tolescu I. 
Prat. ref. Carei Orasz Arpad 
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Prat. ort. Sighet 
Prat. rom-cat. Satu Mare 

Man G. 
Sipoş Fr. 

137. Aprilie/mai 1965. Informare privind contractarea unor suprafeţe de 
păşunat din raionul Vatra Dornei. Fond Comitetul Raional Vişeu al PMR, ds. 
49211965 

Sfatul Popular al Raionului Vişeu 
Comitetul Executiv 

INFORMARE 
Pri1:tind contractarea suprafeţelor de păsunat din raionul Vatra Dornei 

regiunea Suceava 
Pentru anul 1959 prin ordinul Consiliului Superior al Agriculturii 

nr.104/1959 raionul Vişeu a primit din raionul Vatra Dornei regiunea 
Suceava o suprafaţă de 1 OOO ha păşuni de munte pentru a fi folosite de 
cooperativele agricole de productie şi membrii coperativei din raionul Vişeu. 

În baza acestui ordin la ş~dinţa din 19 aprilie 1959, ce a avut loc la 
Comitetul Regional de Partid Maramureş la indicaţiile tov. Preşedinte al 
Consiliului agricol regional ing. Costea Cornel şi tov.Ciubăncan preşedintele 
colegiului de partid Maramureş, în zilele de 23-24 aprilie 1965 împreună cu 
inginer Vîclea Ioan delegatul Consiliului agricol regional Maramureş, ne-au 
deplasat la gospodăria agricolă de stat Doma- Cîndreni pentru a întocmi 
contractul de păşunat pe anul 1965, pe o suprafaţă de 1 OOO ha. 

Directorul gospodăriei agricole de stat Dorna-Cîndreni, ing Vîntu Ilie 
fiind plecat la o şedinţă de analiză la Cătărămeşti, raionul Botoşani, ne-am 
deplasat şi noi la unitatea mai sus arătată, unde am luat legătura cu tov. 
Inginer lftode, preşedintele consiliului agricol regional Suceava, ing. Stan 
delegat din partea Trustului Central Bucureşti precum şi cu directorul 
Trustului regional gostat Suceava şi directorul GAS, Doma- Cîndreni. 

Prezentînd tov. de mai sus problema contractării păşunatului pe anul 
1965, susnumiţii au afirmat cu toată tăria că Trustul gostat Suceava în luna 
ianuarie 1965, a prezentat Trustului Central al gospodăriilor agricole de stst 
Bucureşti, propuneri privind trecerea în folosinţa regiunii Maramureş a 
întregii suprafeţe de păşuni de 2307 ha. folosite de raionul Vişeu, în raza 
administrativă a raionului Vatra- Dornei regiunea Suceava, neprimind la 
aceasta până în prezent nici un răspuns. 

Tov. din partea regiunii Suceava arătaţi mai sus şi cu ocazia discuţiilor 
purtate şi-au reafirmat poziţia de a preda întreaga suprafaţă de păşuni 
folosite în trecut de raionul Vişeu, şi nu numai suprafaţa de 1 OOO 
ha.repartizate acestui raion prin ordinul Consiliului Superior al Agriculturii, 
datorită faptului că aceste suprafeţe nu prezintă rentabilitate pentru 
gospodăriile agricole de stat Doma- Cîndreni, ivindu-se aproape în fiecare 
vară litigii între această unitate şi unităţiile cooperatiste din raionul Vişeu. 

Mai mult delegatul Trustului Central Gostat Bucureşti tov. inginer Stan 
ne-a declarat că în primăvara acestui an a luat legătura cu directorul 
Gospodăriei agricole de stat Sighet regiunea Maramureş Dr. Bulz Claudiu în 
privinţa trecerii aestor suprafeţe de la GAS Doma Cîndreni la GAS Sighet 
regiunea Maramureş, însă aşa cum ni s-a arătat Directorul GAS Sighet a 
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refuzat o asemnenea alternativă privind folosirea acetor suprafeţe de păşuni 
din raionul Vatra Dornei. 

Văzînd această situaţie de comun acord cu organele mai sus arătate 
din regiunea Suceava.şi delegatul Trustului Central GAS Bucureşti au stabilit 
ca din nou prin Comitetul Executiv al sfatului popular regional Maramureş 
(care urmează să fie informat de această situaţie de către delegatul 
Consiliului agricol regional Maramureş, ing. Vîclea Ioan) să se facă demersul 
la organele centrale în vederea reprimirii întregii suprafeţe de 2307 ha din 
regiunea Suceava folosite din cele mai vechi timpuri de raionul Vişeu şi nu 
numai a suprafeţei de 1 OOO ha, cât prevede ordinul Consiliului Superior al 
Agriculturii, suprafaţă care nici cel puţin paralel nu satisface cerinţele acestui 
raion. 

În caz că această problemă a reprimirii întregii suprafeţe de păşuni în 
mod definitiv din regiunea Suceava în folosinţa regiunii Maramureş, cu tov. 
din partea regiunii Suceava şi delegatul Trustului Central GAS Bucureşti, am 
convenit ca la data de 3 Mai 1965, la Cantonul zoopastoral Prislop, regiunea 
Maramureş să ne întîlnim din nou pentru a încheia contractul de păşunat pe 
anul 1965, în condiţiile prevăzute prin ordinul Consiliului Superior al 
Agriculturii, adică 1000 ha., faţă de care tov. din regiunea Suceava au 
promis în plus o suprafaţă de 140 ha. 

Rugăm Biroul Comitetului Raional de Partid să intervină la Comitetul 
Regional de Partid Maramureş, în vederea demersurilor necesare la 
organele centrale pentru reprimirea întregii suprafeţe de păşuni din regiunea 
Suceava pentru raionul Vişeu în suprafaţa de 2307 ha. 

PRIM SECRETAR, VICEPREŞEDINTE, 

138. Vişeul de Sus, 2 iulie 1965. Informare a primsecretarului 
Comitetului Raional Vişeu al PMR adresată Comitetului Regional de Partid 
privind desfăşurarea adunărilor generale ale membrilor cooperatori pe 
semestrul /al anului 1965 cuprinzând şi solicitările acestora referitoare la 
atribuirea unor procente din producţia de furaje obţinută, delimitări între 
GAG-uri, atribuiri de loturi ajutătoare mai fertile, suplimentarea păşunilor 
alpine. Fond Comitetul Raional Vişeu al PMR., dosar 49211965, fi/e/e121-
124 

Partidul Muncitoresc Român 
Comitetul Raional Vişeu 
Nr 87 din 2 iulie 1965 

Către Comitetul Regional de Partid Maramureş 
Baia Mare 

Referitor la desfăşurarea adunărilor generale pe semestrul I, 1965, în 
cadrul celor la cooperativa agricolă de productie, va comunica următoarele: 

În vederea asigurării desfăşurării în ' cele mai bune condiţiuni a 
adunărilor generale ale membrilor cooperativei pe semestrul I 1965, biroul 
comitetului raional de partid a luat măsuri prin repartizarea membrilor 
comitetului raional de partid al comitetului executiv al sfatului popular raional 
şi din permanenţa consiliului agricol raional care în mod concret să sprijine 
organizaţiile de partid şi consiliile de conducere pentru pregătirea în 
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condiţiuni bune a materialelor ce urmau a fi prezentate adunărilor generale 
ale membrilor cooperatori. ·· 

Pentru sprijinirea comisiilor de revizie din cooperativele agricole de 
producţie, au fost trimişi după o prealabilă instruire lucrători contabili din 
întreprinderi şi instituţii care să ajute punerea la zi a evidenţelor contabile, 
efectuarea lucrărilor de revizie conform HCM Nr. 326/1958. 

În adunările generale au fost prezentate următoarele materiale: 
- darea de seamă a consiliului de conducere 
- raportul comisiei de revizie 
- planul de măsuri cu privire la realizarea obiectivelor din planul anual 

de producţie şi din campania de vară. 
Aceste materiale prin grija membrilor biroului comitetului raional de 

partid care au răspuns de unităţile agricole socialiste din raion, în prealabil 
au fost dezbătute şi aprobate de adunările generale ale membrilor şi 
candidaţilor de partid, care le-au susţinut cu ocazia dezbaterilor în adunările 
membrilor cooperatori. 

Adunările generale s-au desfăşurat în perioada 1 O iunie - 24 iunie şi 
au fost terminate în toate cele 1 O cooperative agricole de productie din raion. 

În adunările generale au participat următorii membri ' ai Biroului 
Comitetului Raional de Partid care au condus buna desfăşurarea a lucrărilor. 

CAP Rozavlea„„„„tov. Lazea Ioan secretar. 
Şieu „„„„„„„„" Danciu Mihai, prim-secretar. 
Cuhea„„„„„„ " Pop Grigore, secretar. 
leud„„„„„„„„ ." Vişovan Gheorghe. 
Dragomireşti„. " Caniuca Gheorghe vicepreşedinte. 
Săliştea„„„„. "„.Gan Elisabeta, vicepreşedinte 
Vişeul de Jos„." „Pop Grigore, secretar 
Petrova„„„„„„."„.Chiş Nicolae, primsecretar Com.[itetului] 

raional UTM 
" Leordina„„„„. " Danciu Vasiliu, preşed.[inte] cons.[iliu] 

sind.[ical] raional 
"Vişeul de Mijloc "„„Ardelean Andrei preşedintele com.[ite] 

ex.[ecutiv] oraş 
De asemenea la aceste adunări generale au participat membri 

comitetului executiv raional Sasu Gheorghe, Boldor Liviu, Chiusboianu 
Alexandru, iar din partea consiliului agricol raional lng. Pop Aurel, ing Horja 
Vasile, vicepreşedinţi, dr. Tecuşan Cornel, Şef de secţie. 

La adunările generale au luat parte 1998 de membri cooperatori, din 
care 120 membri cooperatori au luat cuvântul la întrebări şi discuţii pe 
marginea materialelor prezentate. 

Ca probleme ai principale care s-au discutat de către membri 
cooperatori amintim cerinţele ridicate de aceştia cu privire la recoltarea 
fâneţelor naturale. Astfel, în CAP Vişeul de Jos, Cuhea, Dragomireşti şi 

Săliştea, membrii cooperatori au ridicat problema recoltării fâneţelor naturale 
cu retribuirea în natură de 50% din producţia realizată. De asemenea în CAP 
Rozavlea, Şieu, Săliştea s-a solicitat recoltarea trifolienelor cu procente din 
producţia obţinută cuprinse între 10-30%. Faţă de aceste cerinţe membri 
comitetului raional de partid şi ai comitetului executiv al sfatului raional care 
au condus adunările generale, au explicat _formele de retribuire recomandate 
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de consiliul superior al agriculturii, din rezultatele obţinute până în prezent 
mai ales la recoltarea trifolienelor reiese că formele legate de retribuire au 
fost înţelese de membri cooperatori, cu excepţia CAP Rozavlea care până în 
prezent a recoltat doar 18% din suprafaţa de trifoliene şi unde şi în prezent 
se sol~cită recoltarea culturilor de trifoliene cu 30% din producţia realizată. 

ln cooperativele de producţie Petrova, Cuhea şi altele s-au ridicat de 
către membri cooperatori problema privind asigurarea suprafeţelor de 
păşune pentru animalele care nu au fost trimise în golurile alpine, aceste 
probleme fiind rezolvate chiar în timpul adunărilor generale. 

În CAP Cuhea s-a cerut din nou cu insistenţă clarificarea hotarului 
între această unitate şi CAP Dragomireşti, lucrare care a fost începută şi 
întreruptă în această primăvară din cauza neexecutării la timp a lucrărilor de 
întreţinerea culturilor prăşitoare. 

Această problemă s-a clarificat, în sensul că lucrările de măsurători se 
vor continua după terminarea lucrărilor de prăşit la porumb şi cartofi. 

În CAP Vişeul de Mijloc membrii cooperatori au solicitat schimbarea 
parcelelor pe care în prezent sînt amplasate loturile ajutătoare, cerându-se 
amplasarea acestora pe terenuri mai fertile şi în special pe şes. 

Considerându-se că amplasarea actuală este corespunzătoare, s-a stabilit 
că loturile ajutătoare să rămână în continuare pe parcelele actuale. 

În cooperativele agricole de producţie, Săliştea, Dragomireşti, leud, 
Rozavlea şi altele s-au ridicat nemulţumiri privind felul cum au fost asigurate 
păşunile din zona Suceava, reprimirea numai a unei suprafeţe de 1.141 
hectare, neasigurând păşuni suficiente pentru membri cooperatori şi chiar 
pentru animalele proprietate obştească. 

În unităţile agricole socialiste, Cuhea, Vişeul de Jos şi altele, consiliile 
de conducere au fost criticate pentru faptul că nu se ţin zi evidenţele privind 
numărul de zile muncă prestate de membri cooperatori precum şi cerinţe 

privind repartizarea la zi de muncă a unor produse lactate, probleme care au 
fost clarificate în timpul adunărilor generale. 

Menţionăm că măsuri organizatorice s-au luat numai în CAP Vişeul de 
Jos unde preşedintele cooperativei de producţie Tomoiagă Gheorghe 
Adaus, pentru anumite abateri de la disciplina financiară care este în curs de 
clarificare de către organele Miliţiei Economice, a fost schimbat cu un 
tovarăş corespunzător Tomoiagă Gheorghe Ilie. 

Membri comitetului raional de partid, membri de partid din 
cooperativele agricole de producţie şi alţi cooperatori au subliniat 
principalele probleme care stau în prezent în centrul preocupărilor 
cooperativelor agricole de producţie, cum sunt terminarea urgentă a 
lucrărilor de întreţinerea culturilor, asigurarea ratei furajere prin recoltarea la 
timp şi în cele mai bune condiţiuni şi în întregime a fâneţelor naturale, 
curăţirea acestora, recoltarea trifolienelor, combaterea dăunătorilor 

întreţinerea animalelor, realizarea producţiilor animaliere planificate, 
realizarea planului de venituri în care sens s-a subliniat necesitatea 
extinderii sectoarelor anexe. 

Numeroşi membri cooperatori sau angajat se lupte cu hotărâre pentru 
realizarea sarcinilor de plan în vederea consolidării economico
organizatorice a cooperativelor agricole de producţie din raion. 

473 

https://biblioteca-digitala.ro



Probleme deosebite privind aspecte negative la adresa unităţilor 

agricole socialiste din raion nu s-au semnalat. 
Prim secretar, 

M. Danciu 

139. Sighet, 16 octombrie 1965. Informare privind desfăşurarea adunărilor 
de dări de seamă şi alegeri în organizaţiile de bază ale PMR din raionul 
Sighet, semnalând caracterul formal al acestora. Fond Comitetul Judeţean 
Maramureş al P.C.R„ dosar 56211965, filele 57-59. 

PARTIDUL COMUNIST ROMÂN 
COMITETUL RAIONAL SIGHET 

INFORMARE 
cu privire la pregătirea şi desfăşurarea adunărilor de dări de seamă şi 

alegeri în organizaţiile de bază din cadrul raionului. 

Urmărind respectarea cu stricteţe a Instrucţiunilor C.C. al P.C.R. şi a 
indicaţiilor Comitetului regional de partid cu privire la pregătirea şi 
desfăşurarea adunărilor de alegeri a organelor conducătoare în organizaţiile 
de bază, biroul Comitetului raional de partid acordă o atenţie deosebită 
controlului şi îndrumării permanente a organizaţiilor de bază prin participarea 
efectivă atât la pregătirea cât şi la desfăşurarea adunărilor pe baza 
graficului. 

Biroul Comitetului raional de partid în şedinţa sa extraordinară din 12 
octombrie a.c. a analizat stadiul desfăşurării adunărilor de alegeri cu care 
ocazie s-a apreciat că adunările care au avut loc până în prezent s-au 
desfăşurat bine, respectându-se întocmai instrucţiunile şi indicaţiile date de 
organele superioare de partid. S-au scos în evidenţă şi unele lipsuri în ce 
priveşte procentul de 26% la femei care au fost alese în organele de 
conducere ale birourilor organizaţiilor de bază, este mic faţă de indicaţiile 

care sunt date în această direcţie. Au fost criticaţi unii membrii ai biroului 
Comitetului raional de partid pentru faptul că au participat la o singură 
adunare cum este de exemplu tov. Fîrte Ioan. 

S-a mai constatat că unele proiecte de hotărâri sunt slab întocmite şi 
nu au reuşit să fie axate pe sarcini concrete, ci se rezumă mai mult la sarcini 
generale, în special la unele şcoli, sfaturi populare şi instituţii. În acest sens 
s-au stabilit măsuri de impulsionarea muncii de control şi îndrumare din 
partea organului raional cât şi prin aparatul de partid salariat şi nesalariat. 

Menţionăm că în toate organizaţiile de bază din şcoli şi sfaturi 
populare comunale au avut loc adunările de dări seamă şi alegeri. 

În adunările ce au avut loc până în prezent, majoritatea comuniştilor 
discuţiile şi-au axat pe sarcinile concrete specific locului de muncă şi în 
lumina sarcinilor trasate de documentele Congresului al II-iea al P.C.R„ 
făcându-se propuneri care să asigure realizarea sarcinilor de viitor. 

Astfel în adunarea generală a organizaţiei de bază din Şcoala Vad, 
tov. Ţiplea Alexandru a scos în evidenţă activitatea organizaţiei de bază în 
ce priveşte îndrumarea cadrelor didactice pentru lichidarea mediocrităţii la 
învăţătură, iar ca urmare a acestei preocupări procentul elevilor cu note 
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bune a atins cifra de 89%, iar faţă de anii precedenţi mediocritatea a scăzut 
mult. Elevii care au terminat clasa VIII-a au o pregătire bună. 

De asemenea în cadrul procesului instructiv-educativ s-a realizat un 
progres faţă de anii precedenţi, vorbitorul a propus ca în viitor comuniştii să 
se preocupe şi mai mult de educarea elevilor în clasele de care răspund 
pentru ridicarea pe o treaptă şi mai superioară a muncii de educare şi 
pregătire a elevilor în spiritul dragostei faţă de partid, patrie şi învăţătură. La 
fel s-a mai propus ca toată energia cadrelor didactice să fie mobilizat şi 
condusă pentru un învăţământ de calitate în anul de învăţământ 1965-1966. 

La şcoala generală de 8 ani din Ocna Şugatag în adunarea generală 
de alegeri tov. Fornvald Victor învăţător, a ridicat problema disciplinei în 
muncă, disciplină care încă lasă de dorit în rândul cadrelor didactice şi a 
propus ca să fie luate măsuri împotriva acelora care nu se achită cu cinste 
de sarcinile trasate de partid şi de organele superioare. La fel a arătat că 
cadrele didactice în ultimul timp nu au făcut totul în problema culturalizării 
maselor din comună, cât şi în combaterea misticismului. A mai propus ca în 
viitor diriginţii de clasa VIII-a să îndrume elevii la şcoli tehnice şi 
profesionale. De asemenea noul organ care va fi ales să analizeze 
activitatea comuniştilor de felul cum se achită fiecare de sarcinile politice şi 
profesionale în lumina hotărârilor Partidului Comunist Român, precum şi 
întărirea organizaţiei de partid prin primirea de noi membri de partid. 

La adunarea generală de alegeri în organizaţia de bază a Sfatului 
popular Sarasău tov. Covaci în cuvântul său a arătat că pentru nerealizarea 
sarcinilor în ce priveşte înfrumuseţarea comunei, încasarea impozitului care 
este rămas în urmă, consideră un ajutor real primit din partea membrilor de 
partid care l-au criticat. Se angajează în faţa adunării generale că va depune 
tot efortul şi cu ajutorul comuniştilor să realizeze şi chiar să depăşească 
planul la achizitii la diferite produse agricole. 

în adunarea generală a organizaţiei de bază de la l.F.Centrala tov. 
Şiman Dumitru a arătat că pe întreprindere s-au obţinut rezultate frumoase 
în ce priveşte realizarea sarcinilor economice. Astfel pe perioada de 9 luni 
planul producţiei globale a fost realizat în proporţie de 101,2%, iar producţia 
marfă în proporţie de 100,3%, productivitatea muncii s-a realizat în proporţie 
de 100,8% realizând o creştere faţă de aceiaş perioadă a anului trecut de 
6,6%. De asemenea s-a realizat şi depăşit planul la export. Aceste realizări 
oglindesc activitatea comuniştilor din această întreprindere şi a tuturor 
muncitorilor sub conducerea înţeleaptă a partidului nostru. 

Tov. Zaharanschi Mihai în cuvântul său a criticat slaba preocupare a 
biroului organizaţiei de bază şi a conducerii administrative în ceea ce 
priveşte nerealizarea planului la preţul de cost care a fost depăşit nejustificat 
pe cele 9 luni cu 930 mii lei. Tov. Pop Ioan a propus ca în viitor organizaţia 
de bază să analizeze activitatea membrilor de partid de felul cum îşi duc la 
îndeplinire sarcinile la locurile de muncă, astfel să contribuie din plin la 
realizarea sarcinilor de plan. De asemenea noul organ care va fi ales să 
desfăşoare o activitate mai rodnică în ce priveşte educarea membrilor de 
partid în vederea respectării disciplinei de partid. Se angajează că pe viitor 
îşi va îmbunătăţi activitatea. 

în concluzie biroul Comitetului raional de partid asigură biroul 
Comitetului regional de partid că şi în continuare membrii biroului raional de 
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partid se vor preocupa de respectarea întocmai a instrucţiunilor şi indicaţiilor 
organelor superioare de partid pentru buna desfăşurare a adunărilor de 
alegeri, cât şi îmbunătăţirea conţinutului acestora. 

Sighet, 16 octombrie 1965. 
PRIM-SECRETAR, 

140. Sighet, 1965. Informare de secretarul Comitetului raional Sighet cu 
„munca de lămurire" dusă urma unei scrisori adresată de un „grup de 
cooperatori" lui Nicolae Ceauşescu care sesiza lipsa de voinţă sau abuzuri 
în atribuirea de loturi ajutătoare pentru tineri căsătoriţi şi pentru construirea 
de locuinţe. Fond Comitetul Judeţean Maramureş al P.C.R., dosar 56211965, 
filele 220-221. 

PARTIDUL MUNCITORESC ROMÂN 
COMITETUL RAIONAL DE PARTID SIGHET-

INFORMARE 
Privind scrisoarea unui grup de cooperatori adresată conducerii 

partidului, tov. prim-secretar Ceauşescu, solicitând loturi ajutătoare pentru 
familiile de noi căsătoriţi. 

În scrisoare se mai arată problema loturilor pentru construcţii de 
locuinţe. 

Arătăm că împreună cu tov. secretar Costea Cornel din partea 
Comitetului raional P.M.R. ca secretari şi comitetului raional de partid în 
persoana tov. Domşa Constantin şi Zagorschi Iuliu, s-a stat de vorbă cu 27 
de familii din care au fost scrise pe tabelul înaintat, iar trei familii nu au 
semnat tabelul. 

A fost informată şi organizaţia de partid care a înţeles problemele şi a 
luat o poziţie principială, să ducă muncă de lămurire în rândul cooperatorilor 
pentru a înţelege greutatea acordării de loturi din terenul proprietatea 
obştească şi aşa puţin în regiunea muntoasă. Privind loturile de case, s-au 
făcut eforturi pentru a fi acordate celor ce lucrează în CAP. 

Din cele 21 de familii cu care s-a stat de vorbă un grup de 11 familii au 
arătat că şi ei au fost înscrişi pe tabel din iniţiativa unui număr de 4 
cooperatori care au adus tabelul pentru semnat la ceilalţi cooperatori. 

Restul cooperatorilor cu care s-a stat de vorbă au arătat înţelegere 
până la primirea altor indicaţii dar ridică următoarele probleme şi stări de 
lucru din cooperativă. 

Există membrii c.a.p. care sunt salariaţi la diferite întreprinderi, numai 
lucrează la munci agricole şi deţin loturi ajutătoare. 

Există membrii care lucrează în alte sectoare cum ar fi munci de 
pădure şi deţin loturi ajutătoare, în timp de familii de cooperatori tineri 
căsătoriţi care lucrează nu primesc loturi ajutătoare. 

Au mai ridicat existenţa la unii cooperatori de loturi care depăşesc 
suprafaţa de 0,30 ha conform prevederilor statutare. 

Problema care o ridică, referindu-se că în alte comune s-au acordat 
loturi, biroul raional nu a dat alte indicaţii în celelalte c.a.p. şi suprafeţele 
arabile şi alte categorii au rămas în raionul nostru aceleaşi ca şi anul trecut. 
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Privind sesizarea că unii cooperatori deţin loturi mai mari, membrii de 
partid au discutat în organizaţia de bază şi s-a trasat sarcină comuniştilor 
membrii ai consiliului de conducere c.a.p. pentru indentificarea cazurilor, 
care deţin teren mai mult şi să fie luat. 

Mai informăm că din cei trecuţi pe tabel numai unul este membru de 
partid şi 3 candidaţi de partid. 

Anexăm alăturat şi scrisoarea adresată conduceri[i] partidului. 

SECRETAR, 
lng. C. Domşa 
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